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Agenda van de openbare Gemeenteraad van
28 maart 2012

De burgemeester van Groningen roept de leden van de gemeenteraad bijeen op:

Datum: woensdag 28 maart 2012
Aanvang: 16:30 uur (versie 23 maart)
Locatie: nieuwe raadzaal
Voorzitter: J.P. Rehwinkel
Griffier: dhr. A.G.M. Dashorst; (050) 3677702
Documenten: Verslag - Besluitenlijst raad 28 maart 2012 (pdf)

1. Opening en vaststelling verslag

a. Vaststelling verslag van 22 februari 2012.
verslag raad 22 febr. (pdf)

2. Benoemingen

a. Afscheid van mevr. R.J.A.M. Krüders.

b. Installatie van dhr. J.P.A. van Rooij tot raadslid van de gemeente Groningen.

c. Benoeming (bij acclamatie) van dhr. J.P.A. van Rooij tot:
- lid van het Audit Committee,
- vervangend lid van het AB van de GR-Meerstad,
- plaatsvervangend voorzitter van de raadscommissie Beheer en Verkeer.
Raadsbesluit - Benoeming dhr. J.P.A. van Rooij (pdf)

d. Benoeming (bij acclamatie) van dhr. K. v.d. Veen tot lid van de Bezwaarschriften-
commissie SOZAWE.
Raadsbesluit - Benoeming dhr. K. van der Veen (pdf)

3. Mondelinge vragen en interpellaties
n.v.t.

4. Initiatiefvoorstellen
n.v.t.

5. Ingekomen stukken

a. Lijst van ingekomen collegebrieven.
Ingekomen stukken - Lijst ingekomen collegebrieven voor raad 28 maart (pdf)
Raadsbesluit - oplegging geheimhouding collegebrief GR12.2979910 (pdf)
Raadsbesluit - oplegging geheimhouding collegebrief GR12.3007947 (pdf)

b. Lijst van overige ingekomen stukken.
Ingekomen stukken - Lijst ingekomen overige stukken voor raad 28 maart (pdf)
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6. Conformstukken

a. Brandbeveiligingsverordening 2012. GR12.2962591.
Raadsvoorstel - Brandbeveiligingsverordening (pdf)
Raadsbesluit - Brandbeveiligingsverordening 2012 (pdf)
Raadsbesluit - Vervolg Brandbeveiligingsverordening 2012 (pdf)

b. Investeringsregeling sport. GR12.2949549.
Raadsvoorstel - Investeringsregeling sport (pdf)
Raadsbesluit - Investeringsregeling sport (pdf)

c. Ophalen investeringskredieten Meerjaren Investeringsplanning (MIP) 2012.
GR12.2949544.
Raadsvoorstel - Investeringskredieten MIP 2012 (pdf)
Raadsbesluit - Ophalen investeringskredieten MIP 2012 (pdf)

d. Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang Gronin-
gen 2012. GR12.2949545.
Raadsvoorstel - Eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang
Groningen 2012 (pdf)
Raadsbesluit - Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrou-
wenopvang Groningen 2012 (pdf)
Raadsbesluit - Vervolg Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en
Vrouwenopvang Groningen 2012 (pdf)

e. Wmo-meerjarenkader 2012-2015 Samen sterk in Stad. GR12.2959882.
Raadsvoorstel - Wmo meerjarenkader 2012-2015 Samen sterk in stad (pdf)
Raadsbesluit - Wmo-meerjarenkader 2012-2015 Samen sterk in Stad (pdf)

f. Slotcalculatie 2011 Overwinningsplein. GR12.2949543.
Raadsvoorstel - Slotcalculatie 2011 Overwinningsplein (pdf)
Raadsbesluit - Slotcalculatie 2011 Overwinningsplein (pdf)

g. Voorbereidingsbesluit Industriegebied Eemspoort-Roodehaan. GR12.2959879.
Raadsvoorstel - Voorbereidingsbesluit Industriegebied Eemspoort-Roodehaan
(pdf)
Raadsbesluit - Voorbereidingsbesluit Industriegebied Eemspoort-Roodehaan
(pdf)

h. Vaststelling bestemmingsplan Lewenborg/Ruischerwaard. GR12.2959877.
Raadsvoorstel - Vaststelling bestemmingsplan Lewenborg Ruischerwaard (pdf)
Raadsbesluit - Vaststelling bestemmingsplan Lewenborg,Ruischerwaard (pdf)

i. Aanpassing van artikel 5.12 van de APVG betreffende het stallen van (brom)fietsen.
GR12.2959881.
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Raadsvoorstel - Aanpassing van artikel 5-12 van de APVG mbt stallen bromfiet-
sen (pdf)
Raadsbesluit - Aanpassing van artikel 5.12 van de APVG betreffende het stallen
van brom-fietsen (pdf)
Raadsbesluit - verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verorde-
ning Groningen 2009 (pdf)

j. Verordening afvoer hemelwater en grondwater. GR12.2974552.
Raadsvoorstel - Verordening afvoer Hemelwater en grondwater (pdf)
Raadsbesluit - Verordening afvoer hemelwater en grondwater (pdf)
Raadsbesluit - vervolg Verordening afvoer hemelwater en grondwater (pdf)

k. Overheveling middelen Akkoord van Groningen voor organisatie Healthy Ageing
Jaar GR12.2982110
Raadsvoorstel - Overheveling middelen Akkoord van Groningen voor organisa-
tie Healthy Ageing Jaar (pdf)
Raadsbesluit - Overheveling middelen Akkoord van Groningen voor organisa-
tie Healthy Ageing Jaar (pdf)

l. Dekking voorbereidingskosten Bereikbaarheid Stad. GR12.3013815.
Raadsvoorstel Dekking voorbereidingskosten Bereikbaarheid Stad (pdf)
Raadsbesluit - Dekking voorbereidingskosten Bereikbaarheid Stad (pdf)

m. Ophalen investeringskrediet renovatie atletiekbaan 2012. GR12.2949546.
Raadsvoorstel - Ophalen investeringskrediet renovatie atletiekbaan 2012 (pdf)
Raadsbesluit - Ophalen investeringskrediet renovatie atletiekbaan 2012 (pdf)

7. 1-minuut interventies

a. Wordt conformpunt 6m.

b. Wordt discussiepunt 8e.

c. Verordening brug- en havengeld 2012. GR12.2970787.
Raadsvoorstel - Verordening brug- en havengeld 2012 (pdf)
Raadsbesluit - Verordening brug- en havengeld 2012 (pdf)
Raadsbesluit - Vaststelling Verordening op de heffing en invordering van brug-
en havengeld 2012 (pdf)
Motie 1) van de Stadspartij -Harmoniseren bedieningstijden bruggen, wordt
verworpen (voor Stadspartij en VVD). (pdf)

d. Meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcyclisch onderhoud
openbare ruimte 2012-2016. GR12.2978088.
Raadsvoorstel - Meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcy-
clisch onderhoud openbare ruimte 2012-2016 (pdf)
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Raadsbesluit - Meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcy-
clisch onderhoud openbare ruimte 2012-2016 (pdf)
Motie 2) van de PvdA, SP, CDA en Chr.Unie Onderhoud speeltoestellen, wordt
aangenomen (met alg. stemmen). (pdf)

8. Discussiestukken

a. Collegebrief ’Voorbereiding begroting 2013’ d.d. 24 februari 2012. GR12.2973099.
Collegebrief - Voorbereiding begroting 2013 (pdf)
Motie 3) van de Stadspartij, Tijdelijke bevriezing sleutelprojecten, wordt ver-
worpen (voor Stadspartij en PvdD). (pdf)
Motie 4) van de PvdA, GroenLinks, CDA, VVD, Stadspartij en Chr.Unie Een
crisisbestendig begrotingsproces, wordt aangenomen (met alg. stemmen). (pdf)
Motie 5) van CDA, PvdA, PvdD, D66 en VVD, Maatschappelijke effecten, wordt
aangenomen (met alg. stemmen). (pdf)

b. Meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015. GR12.2980420.
Raadsvoorstel - Meerjarenprogramma verkeer 2012 -2015 (pdf)
Raadsbesluit - Meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015 (pdf)
Motie 6) van de PvdD- Prioriteren spoorverbinding Groningen Heerenveen,
(pdf)
Motie 7) van de PvdD- Geen parkeergarage onder het Forum, wordt verworpen
(voor PvdD en Stadspartij). (pdf)
Motie 8) van de VVD -Betaalbaar garageparkeren voor bewoners, wordt verwor-
pen (voor VVD, Stadspartij, PvdD en S&S). (pdf)
Motie 9) van de VVD- Fietsparkeren afzonderlijk opnemen binnen het Parkeer-
bedrijf, wordt verworpen (voor VVD, CDA en Stadspartij). (pdf)
Motie 10) van de Chr.Unie, PvdA, GroenLinks, SP, PvdD en S&S- Parkeerim-
puls garages, wordt aangenomen (voor allen, minus VVD en Stadspartij). (pdf)
Motie 11) van de Stadspartij- Uitgangspunten regiotram, wordt verworpen (voor
Stadspartij). (pdf)

c. Vaststellingsnota ’Parkeren met Perspectief’. GR12.2979679.
Raadsvoorstel - Vastellingsnota Parkeren met Perspectief (pdf)
Raadsbesluit - Vaststellingsnota Parkeren met perspectief (pdf)

d. Herziening bouw- en grondexploitatie parkeergarage Damsterdiep. GR12.2979724.
Raadsvoorstel - Herziening bouw- en grondexploitatie parkeergarage Damster-
diep (pdf)
Raadsbesluit - Herziening bouw- en grondexploitatie parkeergarage Damster-
diep (pdf)

e. Vaststelling bestemmingsplan Oosterparkwijk. GR12.2959878.
Raadsvoorstel - Vaststelling bestemmingsplan Oosterparkwijk (pdf)
Raadsbesluit - Vaststelling bestemmingsplan Oosterparkwijk (pdf)
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Motie 12) van de VVD en Stadspartij- Hogere Waarden Besluit, wordt verwor-
pen (voor VVD en Stadspartij). (pdf)

f. Motie vreemd aan de orde van de dag van de SP en de PvdA: ’Code Verantwoord
Marktgedrag’.
Motie13) vreemd aan de orde van de dag van de SP en PVDA Code Verantwoord
Marktgedrag, wordt aangenomen (met alg.stemmen). (pdf)

Voorafgaand aan het agendapunt bestaat de mogelijkheid maximaal 3 mi-
nuten in te spreken over agendapunten 6a en 6k.

Insprekers kunnen zich aanmelden bij de Griffie tot 48 uur voor de verga-
dering, telefoon 050 – 3677725 (secretaris raad: mw. G. Mulder).
De agenda is onder voorbehoud. De definitieve agenda wordt in de verga-
dering vastgesteld.

U kunt deze vergadering live volgen via www.gemeenteraad.groningen.nl
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1                                                        

BESLUITENLIJST GEMEENTERAAD GRONINGEN 
 

Openbare raadsvergadering woensdag  28 maart 2012,  aanvang 16.30 uur  
Afwezig: dhr. Offerman.   

 ONDERWERP + VOORSTEL BESLUIT MOTIES/AMENDEMENTEN/STEM

MING 

 

1.  Opening, vaststelling agenda en 

mededelingen 

   

a. Vaststelling verslag van  

22 februari 2012.   
 Pag 61: ‘dienstbaarheidsbudget’ moet 

‘duurzaamheidsbudget’ zijn.  

Met deze wijziging wordt het verslag 

vastgesteld.  

2.  Benoemingen    

a. Afscheid van mevrouw R.J.A.M. 

Krüders  
  

 

b. Installatie van dhr. J.P.A. van Rooij 

tot raadslid van de gemeente 

Groningen 

Geïnstalleerd   

c. Benoeming (bij acclamatie) van  

dhr. J.P.A. van Rooij tot:  

- lid van het Audit Committee 

- vervangend lid van het AB 

van de GR-Meerstad 

- plaatsvervangend voorzitter 

van de raadscommissie 

Beheer en Verkeer 

Benoemd   

d. Benoeming (bij acclamatie) van  

dhr. K. v.d. Veen tot lid van de 

Bezwaarschriftencommissie 

SOZAWE 

Benoemd   

3. Mondelinge vragen en 

interpellaties  

  

 n.v.t.    

4. Initiatiefvoorstellen   

 n.v.t.    

5. Ingekomen stukken   

a.  Lijst met ingekomen collegebrieven.  Raad bekrachtigt geheimhouding van de 

brieven onder nr. 16 en nr. 25 van de lijst.  

b. 

 

Lijst met overige ingekomen 

stukken. 
 Brief nr. 3 naar cie. R&W op verzoek van 

GroenLinks, Stadspartij en Chr.Unie. 

Brief nr. 5 naar cie. R&W op verzoek van 

de Stadspartij. 

Brief nr. 7 naar cie. F&V op verzoek van 

de Stadspartij.  

6. Conformstukken       

a.  Brandbeveiligingsverordening 2012. 

GR.12.2962591. 
 

Aangenomen 
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b.  Investeringsregeling sport. 

GR12.2949549. 
Aangenomen   

c. Ophalen investeringskredieten 

Meerjaren Investeringsplanning 

(MIP) 2012. GR12.2949544. 

 

Aangenomen 

 

 

d. Verordening eigen bijdrage 

Maatschappelijke opvang en 

Vrouwenopvang Groningen 2012. 

GR12.2949545. 

 

Aangenomen 

 

 

e. 

 

Wmo-meerjarenkalender 2012-2015 

Samen sterk in Stad. 

GR12.2959882. 

 

Aangenomen 

 

 

f. Slotcalculatie 2011 

Overwinningsplein. GR12.2949543. 
 

Aangenomen 

 

g. Voorbereidingsbesluit 

Industriegebied Eemspoort-

Roodehaan. GR12.2959879. 

 

Aangenomen 

 

 

h.  Vaststelling bestemmingsplan 

Lewenborg-Ruisscherwaard. 

GR12.2959877. 

 

Aangenomen 

 

 

i. Aanpassing van artikel 5.12 van de 

APVG betreffende het stallen van 

(brom)fietsen. GR12.2959881. 

 

Aangenomen 

 

 

j. Verordening afvoer hemelwater en 

grondwater. GR12.2974552. 
 

Aangenomen 

 

 

Tegen: Stadspartij  

k. Overheveling middelen Akkoord 

van Groningen voor organisatie 

Healthy Ageing Jaar 

GR12.2982110. 

 

Aangenomen 

 

 

l. Dekking voorbereidingskosten 

Bereikbaarheid Stad. 

GR12.3013815. 

 

Aangenomen 

 

 

m.  Ophalen investeringskrediet 

renovatie atletiekbaan 2012. 

GR12.2949546. 

  

 

7.  

 

1-minuut interventies  

 

  

a. Wordt conformpunt 6m.    

b. Wordt discussiepunt 8e.   

c. 

 

Verordening brug- en havengeld 

2012. GR12.2970787. 
 

 

 

 

 

Aangenomen 

 

Motie 1) van de Stadspartij: 

Harmoniseren bedieningstijden bruggen, 

wordt verworpen (voor: Stadspartij en 

VVD).  

 

Tegen: Stadspartij.  
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d. Meerjarenplan 

vervangingsinvesteringen en 

aanvullend langcyclisch onderhoud 

openbare ruimte 2012-2016. 

GR12.2978088. 

 

 

 

 

Aangenomen 

 

Motie 2) van de PvdA, SP, CDA en 

Chr.Unie: Onderhoud speeltoestellen, 

wordt aangenomen (met alg. stemmen).  

 

 

 

 

 8.  

 

Discussiestukken   

  

a.  Collegebrief ‘Voorbereiding 

begroting 2013’d.d. 24 februari 

2012. GR.12.2973099. 

 

n.v.t.  

Motie 3) van de Stadspartij, Tijdelijke 

bevriezing sleutelprojecten, wordt 

verworpen (voor: Stadspartij en PvdD). 

Motie 4)  van de PvdA, GroenLinks, 

CDA, VVD, Stadspartij en Chr.Unie: Een 

crisisbestendig begrotingsproces, wordt 

aangenomen (met alg. stemmen). 

Motie 5) van CDA, PvdA, PvdD, D66 en 

VVD, Maatschappelijke effecten, wordt 

aangenomen (met alg. stemmen). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

b. 

 

 

c.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Meerjarenprogramma Verkeer 2012-

2015. GR12.2980420.  

 

Vaststellingsnota ‘Parkeren met 

Perspectief’. GR12.2979679. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Aangenomen 

 

 

Aangenomen 

 

Toezegging van weth. Dekker:  

College komt met een notitie 

Risicoafbakening bij parkeergarages.  

 

Motie 6) van de PvdD: Prioriteren 

spoorverbinding Groningen Heerenveen,  

wrdt ingetrokken.  

Motie 7) van de PvdD:  Geen 

parkeergarage onder het Forum, wordt 

verworpen (voor: PvdD en Stadspartij).  

Motie 8) van de VVD: Betaalbaar 

garageparkeren voor bewoners, wordt 

verworpen (voor: VVD, Stadspartij, 

PvdD en S&S).  

Motie 9) van de VVD: Fietsparkeren 

afzonderlijk opnemen binnen het 

Parkeerbedrijf, wordt verworpen (voor: 

VVD, CDA en Stadspartij).  

Motie 10) van de Chr.Unie, PvdA, 

GroenLinks, SP, PvdD en S&S: 

Parkeerimpuls garages, wordt 

aangenomen (voor: allen, minus VVD en 

Stadspartij).  

Motie 11) van de Stadspartij: 

Uitgangspunten regiotram, wordt 

verworpen (voor: Stadspartij).  

 

 

 

Tegen: VVD.  
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d. 

 

Herziening bouw-en 

grondexploitatie parkeergarage 

Damsterdiep. GR12.2979724. 

 

Aangenomen  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

e.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Vaststellling bestemmingsplan 

Oosterparkwijk. GR12.2959878. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Aangenomen  

Toezegging weth. De Vries: 

College zal een uiteenzetting geven aan de 

bewoners onder voorbehoud dat het 

procesbelang niet wordt geschaad.  

 

Motie 12) van de VVD en Stadspartij: 

Hogere Waarden Besluit, wordt 

verworpen (voor: VVD en Stadspartij).  

 

 

 

 

 

f. 

 

Motie vreemd aan de orde van de 

dag van de SP en PVDA: Code 

Verantwoord Marktgedrag. 

 

 

Aangenomen  

 

met alg. stemmen.  
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VERGADERING VAN 22 FEBRUARI 2012 
 

Voorzitter:  de heer J.P. Rehwinkel 
 
 
Aanwezig: de dames C.E. Bloemhoff (PvdA), M. Dekker (PvdA,) E. van Lente (PvdA), S.A. Koebrugge 
(VVD), L.I. van der Vegt (GroenLinks), A. Postma (GroenLinks), A.M.J. Riemersma (Stadspartij), 
G.E.J. Copini-van der Meulen (D66), H. Rademaker (SP), L.R. van Gijlswijk (SP), A.K. Kuik (CDA), 
I.M. Jongman-Mollema (ChristenUnie), R.J.A.M. Krüders (Student en Stad) en de heren A. de Rooij 
(PvdA) (m.u.v. agendapunt 1 en 8a), J. Spakman (PvdA), R.O. Martens (PvdA), R. van der Schaaf 
(PvdA), W. Moes (PvdA) (m.u.v. agendapunt 1 en 8a), A. Rutte (VVD), J. Evenhuis (VVD), D. Jager 
(VVD), J.M. van Keulen (VVD), M.D. Blom (VVD), W.B. Leemhuis (GroenLinks), M.T. Gijsbertsen 
(GroenLinks), K.S.N. van der Veen (GroenLinks), A. Sijbolts (Stadspartij), J. Bolhuis (Stadspartij), 
R.P. Prummel (Stadspartij), E. Eikenaar (SP), J.P. Dijk (SP), J.H. Luhoff (D66), P.S. de Rook (D66), 
H.J.M. Akkermans (D66), J. Seton (CDA), M. Verhoef (ChristenUnie) en G.J. Kelder (Partij voor de 
Dieren) 
 
Griffier: de heer A.G.M. Dashorst 
 
Secretaris: de heer M.A. Ruys 
 
Wethouders: de dames E.M. Pastoor-Meulman (PvdA), J.A. Visscher (SP) en C.T. Dekker (GroenLinks) 
en de heren F. de Vries (PvdA) en T. Schroor (D66) 
 
 

1. Opening en vaststelling verslag 

 
De VOORZITTER: Ik open deze vergadering van de gemeenteraad van Groningen van 22 februari 2012. 
Er is bericht van verhindering binnengekomen van de heren Offerman en Baldew. Wethouder De Vries 
zal iets later arriveren. 
Leden van de raad, wij hebben bericht ontvangen dat de heer meester Egbert Brederveld op 89-jarige 
leeftijd is overleden. Hij was van 1968 tot en met 1978 gemeentesecretaris van onze stad. De heer 
Brederveld stond bekend als een buitengewoon bekwaam en aimabel jurist, met een groot hart voor de 
publieke zaak. Hij is tot op hoge leeftijd blijven publiceren over bestuursrechtelijke zaken en zijn werk is 
nog steeds belangrijke lesstof voor rechtenstudenten en ambtenaren. En ik denk dat wij met respect zijn 
inzet voor onze stad herdenken. 
Dan, met betrekking tot de orde van de vergadering kan ik u melden dat agendapunt 7f, 6h wordt. Dat 
gaat het over de herziene begroting fase 1 zuidelijke ringweg, en dat 7d, de vierde voorgangsrapportage 
bezuinigingen 2011-2014, naar de discussiestukken gaat, 8h wordt. 
Dat wat mij betreft ten aanzien van de agenda. Wilt u daar ook nog opmerkingen over maken? De heer 
Seton, CDA. 
 
De heer SETON (CDA): Voorzitter, ik zou een verzoek willen doen tot een ordedebat over de aanlevering 
van stukken van O2G2. 
 
De VOORZITTER: Ga uw gang. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Voorzitter, als dat zo is wensen de heer Moes en ik de vergadering te 
verlaten. 
 
De VOORZITTER: Daar nemen wij dan kennis van. 
 
De heer SETON (CDA): Voorzitter, dank u wel. Wij bespreken vandaag stukken over O2G2 en we 
hebben daar vanochtend als raad nog een brief over ontvangen. We hebben in eerdere instantie al 
aangegeven dat wij moeite hebben met de late aanlevering van stukken, en dit is zo’n voorbeeld van zeer 
late aanlevering. Dat vinden wij kwalijk omdat het ons belemmert in de voorbereiding van de voorstellen 
zoals die vanmiddag aan de orde zullen zijn. Eerder is er over gesproken, ook al toen stukken 
bijvoorbeeld op maandag of op dinsdag werden aangeleverd; nu op de woensdagochtend. Wij hebben 
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daar moeite mee en ik heb behoefte om dit uit te spreken omdat het onze voorbereiding hindert. En wij 
willen ook graag van het college weten of hij enig gevoel heeft bij dit gevoel dat, in ieder geval bij mijn 
fractie en misschien ook wel breder in de raad, leeft. Eigenlijk willen we zeggen: tot hier toe en niet 
verder. Alternatieven als: ‘Over twee weken dan maar een aparte raadsvergadering organiseren om dit 
punt alsnog te organiseren’ komen dan langs. In alle gevallen zijn de mensen die het betreft de verliezer. 
Maar we voelen ons als raad gegijzeld in dat dilemma. En wat ik graag zou willen weten is wat andere 
fracties daarvan denken, of het college gevoel bij deze opmerking heeft en ook bereid is om nu echt dit 
probleem aan te pakken, want we hebben hier langzamerhand zoveel last van dat het ons belemmert in 
ons goede werk als raad. 
 
De VOORZITTER: Zijn er andere leden van de raad die met betrekking tot dit onderwerp het woord 
willen voeren? De heer Sijbolts. 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Ik denk dat ik het niet beter kan omschrijven als 
de heer Seton heeft gezegd. Ook wij zijn van mening dat het erg laat is aangeleverd en dat is ook niet de 
eerste keer, dus ik sluit me volledig aan bij de woorden van de heer Seton. 
 
De VOORZITTER: De heer van der Schaaf, PvdA. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Ja, dank u, voorzitter. Laat ik vooropstellen dat we het chagrijn 
zeker delen zoals dat door de heer Seton is verwoord. Het is inderdaad niet de eerste keer dat dit fout gaat. 
Het betreffen naar ons idee bovendien technische aanpassingen die veel eerder ook gewoon aan ons 
hadden kunnen worden toegezonden. Er zijn geen externe omstandigheden die het rechtvaardigen dat 
zo’n stuk zo laat komt. Dus we vinden dat buitengewoon slordig en onzorgvuldig. We zijn ook in die zin 
benieuwd naar de verklaring van het college. Aan de andere kant is het wel zo dat we het te ver vinden 
gaan om om die reden de behandeling uit te stellen van het stuk. Het maatschappelijk belang, zeker ook 
voor externe partijen, is groot en naar ons idee is de aard van de aanpassingen, die technisch is, ook weer 
niet van dien aard dat daarmee de zorgvuldigheid en de voorbereiding van dit besluit ter discussie zijn 
gekomen. 
 
De VOORZITTER: De heer Gijsbertsen, GroenLinks. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Dank u wel, voorzitter. Volgens mij heeft de heer Seton het 
dilemma van de raad heel duidelijk geschetst. We moeten op tijd bediend worden om die debatten goed te 
kunnen voorbereiden en anderzijds is het een heel grote stap om te zeggen: ‘Wij behandelen de zaken 
niet’, zeker bij grote onderwerpen zoals die vandaag op de agenda staan. Maar ik hecht eraan om het 
signaal dat de heer Seton afgeeft van harte te ondersteunen, dat het toch van belang is dat de raad 
eigenlijk al de week ervoor alle informatie beschikbaar heeft om het debat op een goede wijze te kunnen 
voeren. Ik hoop ook op een goede reactie daarop vanuit het college. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman, ChristenUnie. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Ja, dank u wel, voorzitter. Dat chagrijn, wij zijn niet zo gauw 
chagrijnig te krijgen, maar in dit geval dachten wij vanochtend: ‘Nou, kunnen we weer even overleggen.’ 
Wij vinden het echt een kwalijke zaak dat, vooral omdat het hier technische informatie betreft, het niet 
even eerder aan ons is toegezonden en ik sluit me aan bij de eerdere foei-uitlatingen die tot dusverre zijn 
uitgesproken. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen, VVD. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, de heer Seton heeft het keurig verwoord. Ik zou er nog 
aan willen toevoegen dat we nu in een dilemma komen te zitten: Aan de ene kant hebben we hier het 
belang van O2G2, dat staat volledig buiten kijf. Maar aan de andere kant hebben we ook het belang van 
het openbaar onderwijs en de aanpassing die nu is gedaan. Sorry, het bijzonder onderwijs, excuus. De  
aanpassing die nu is gedaan, daarvan kan ik op dit moment eigenlijk maar heel moeilijk de juridische 
implicaties overzien, dus ik zou me graag willen aansluiten bij de heer Seton. De optie ‘laten we dat over 
twee weken behandelen’, staat mij wel aan moet ik zeggen. 
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De VOORZITTER: Mevrouw Krüders, Student en Stad 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Het dilemma inderdaad, zoals de heer 
Seton het uitspreekt, dat zien wij ook erg voorkomen en natuurlijk, ook het belang wat alle partijen hierbij 
hebben is groot, maar ook het belang van een zorgvuldige voorbereiding en een zorgvuldige 
besluitvorming door de raad achten wij erg hoog. Vandaar dat we wel benieuwd zijn naar de reactie van 
het college. Maar, ook zoals uitgesproken door de VVD, ondersteuning van een eventuele latere 
behandeling, zodat de voorbereiding vanuit de raad ook goed kan zijn, daar sluiten we ons ook bij aan.  
 
De VOORZITTER: De heer De Rook, D66. 
 
De heer DE ROOK (D66): Voorzitter, ik sluit me ook aan bij het punt dat de heer Seton naar voren 
brengt. Het is inderdaad vervelend dat stukken, zeker als ze technisch zijn, zo laat worden aangeleverd. 
Voor ons is het in dit geval niet de aanleiding om te zeggen: schuif het twee weken vooruit. Voor ons is 
het maatschappelijk belang van de behandeling nu, zeker ook gezien de organisatie O2G2 die al zo lang 
op behandeling heeft gewacht, niet verantwoord, dus daarom zouden we wel gewoon instemmen met 
behandeling vandaag. 
 
De VOORZITTER: De heer Eikenaar, SP-fractie. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Dank u, voorzitter. Ja, ik wou ook mijn ongenoegen kenbaar maken over het 
feit dat die stukken weer zo laat zijn. Het is niet de eerste keer; het gebeurt regelmatig en ik heb wel eens 
het idee dat het elke maand raak is. Maar misschien zit ik er dan een beetje naast, het zou kunnen dat er 
eens een maandje is geweest dat het niet is gebeurd. Maar een latere behandeling steun ik niet, want ik 
denk dat er belangen zijn van externe partijen, die we meer kwaad zouden doen dan, zeg maar, alleen het 
college. Als we het college ermee zouden hebben om de behandeling uit te stellen, dan zou dat een goed 
signaal zijn, maar we hebben hier echt ook te maken met andere partijen en hun belangen moeten we ook 
in ogenschouw nemen. Dus, een latere behandeling nee, maar dit moet niet weer gebeuren. 
 
De VOORZITTER: De heer Kelder, PvdD 
 
De heer KELDER (PvdD): Ja, dank u wel, voorzitter. Ook ik kan me aansluiten bij de woorden van de 
heer Seton. Ik kan ook een voorbeeld noemen. Gisteravond zat ik in het buitenland en heb ik alle stukken 
gedownload op mijn iPad, zodat ik onderweg ook alles kon voorbereiden. Kom ik hier, is er een extra 
stuk, dat ik dus nog niet voorbereid heb. Dus ik sluit me helemaal aan bij de heer Seton in dezen. Dank u 
wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Iedereen vanuit de raad gehad?  
Het is buitengewoon vervelend dat de stukken, niet alleen deze keer maar vaker, niet op tijd zijn. We 
hebben daarover in het presidium gesproken en het college begrijpt ook goed uw irritatie. Ik denk ook 
niet dat we ons kunnen beroepen, of maar ten dele, op elementen als ‘dat er in de aanlevering van het stuk 
wat betreft O2G2 iets fout gegaan is gisterenavond’, waardoor het pas vanochtend bij u arriveerde. Soms 
is er natuurlijk ook sprake van een commissiebehandeling, waardoor het onderwerp nog weer in het 
college moet worden besproken. Maar het belangrijkste is dat het college uw irritatie goed begrijpt en 
ernaar probeert te handelen en naar uw mening er nog onvoldoende in slaagt. Ik denk dat wij maar als 
stelregel moeten nemen, en dat het anders heel goed moet kunnen worden uitgelegd, dat als stukken niet 
op vrijdag bij uw raad zijn, ze dan ook niet meer in de daaropvolgende woensdag in de raad aan de orde 
kunnen zijn. Nogmaals, ik zou dat als stelregel binnen het college willen voorstellen. Ik vraag wel de 
gelegenheid tot eventuele uitzonderingen want u weet, als er op woensdagavond commissievergadering 
is, dan is er normaal gesproken pas weer collegevergadering op de dinsdag. Maar u moet uw stukken op 
tijd ontvangen en ook goed kunnen bestuderen.  
De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Een korte reactie. Dank, voorzitter, voor uw toezegging. Ik heb er nog wel een 
vraag of opmerking bij. Tot nu toe hadden we ook een stelregel, die was meer in het algemeen dat 
stukken ‘tijdig’ moeten worden aangeleverd. Dat gebeurde een aantal keren niet. Nu stelt u een andere 
stelregel voor, waar ik me op zich veel bij kan voorstellen. En ik geloof dat we die in het verleden al eens 
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eerder gehanteerd hebben. Wat is graag wil weten is: waarom zou deze stelregel nu wel opgevolgd 
worden, terwijl de vorige stelregel stelselmatig niet werd opgevolgd? 
 
De VOORZITTER: Ook die vraag lijkt niet geheel onterecht te worden gesteld. Ik ken zelf overigens 
deze stelregel dacht ik niet, ik weet niet wat er in eerdere tijden als regel heeft gegolden. Maar u weet, wij 
werken aan het proces van bestuurlijke dienstverlening dus wij zijn daar meer dan ooit ook mee bezig. En 
ik zal er zelf ook goed op toezien, hopelijk ook met steun van de collega’s, dat we deze stelregel dan ook 
daadwerkelijk in de praktijk brengen. Het is dus een stelregel, en nogmaals: uitzonderingen daarop 
moeten maar worden toegelicht in het presidium en dan kunt u zich erover buigen of u dan nog bereid 
bent om het onderwerp in een raadsvergadering meteen te behandelen. Dus ik zal me er ook persoonlijk 
voor inzetten dat wij volgens deze stelregel daadwerkelijk gaan handelen. 
Goed, dan ga ik met u als u dat goedvindt naar de vaststelling van een tweetal verslagen. 
 
1.a: Vaststelling van het verslag van 21 december 2011 en 25 januari 2012 
 
De VOORZITTER: Er zijn twee wijzigingen met betrekking tot het verslag doorgegeven en ik heb 
begrepen dat u daarmee akkoord kunt gaan. 
Het verslag wordt vastgesteld na toevoeging van de volgende wijzigingen: 

- Het verslag van 25 januari, pagina 26, eerste zin van de woordvoering van mevrouw Van 
Gijlswijk: toevoegen ‘voorstellen’ tussen ‘oorspronkelijke’ en ‘rondom’. 

- Het verslag van 25 januari, pagina 62 onder 8.f, de woordvoering van de heer Prummel:  
Voorzitter, maar al te vaak hebben we meegemaakt dat die restricties er wel zijn, maar dat onder 

het motto ‘ouwe jongens krentenbrood’ aan het Zuiderdiep de investeerders, de speculanten, de 

kans krijgen. 

Dan gaan we naar punt 2 van de agenda. 
 

2. Benoemingen  
 
De VOORZITTER: Ik dacht van u te hebben begrepen dat wij bij acclamatie kunnen vaststellen dat de 
voorgedragen leden daadwerkelijk kunnen worden benoemd. En dan kan ik u melden met behulp van de 
griffier dat de heer Möhlman, ons niet onbekend, en de heer Van der Wis benoemd zijn tot leden van de 
ouderenraad, alsook mevrouw Dijk, mevrouw Winkler en mevrouw Kamp. 
Dan gaan we naar agendapunt 3. 
 

3. Mondelinge vragen en interpellaties (n.v.t.) 

 
4. Initiatiefvoorstellen (n.v.t.) 

 

5. Ingekomen stukken 

 
5.a: Lijst met ingekomen collegebrieven en bekrachtiging geheimhouding van een brief 
 

Nr.  Onderwerp Ontvangen d.d.  Advies/afhandeling  

1. Koninginnedag 2012  16 jan. Via cie. F&V 
2.  Stand van zaken 

organisatieontwikkeling en 
cultuurverandering 

24 jan. Via cie. cultuurverandering 

3. Aankoop woonschepen 
Woonschepenhaven 

26 jan. Via cie. R&W 

4. BomenEffectAnalyse kruising 
Sontweg-Bornholmstraat  

27 jan.  Via cie. B&V  

5. Voortgang krachtwijken 27 jan. Via cie. R&W 
6. Adviesaanvraag Kunstraad 27 jan. Via cie. O&W 
7. Stand van zaken m.b.t. het AED 

Alert systeem in Groningen 
27 jan. Via cie. F&V  

8. Voorontwerpbestemmingsplan 27 jan. Via cie. R&W  



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

14

5 
 

Binnenstad-Oost 
9. Enquête Stadjers over het nieuwe 

hondenbeleid 2011 
27 jan. Via cie. B&V 

10. Derde fase HOV-as West 27 jan. Via cie. B&V 
11. Fractieassistenten en interne 

vacatures 
27 jan. Via cie. F&V  

12.  Aankoop aandelen Waterbedrijf 
Groningen 

27 jan. Via cie. F&V 

13. Herstraattarieven 2012 27 jan. Via cie. B&V 
14. Aanpak van Qat in relatie tot 

activeringsproject Somalische 
Groningers 

27 jan. Via cie. F&V 

15. Inrichting Grote Markt 30 jan. Via cie. B&V  
16.  Bekendmaking besluiten 30 jan.  Via cie. F&V 
17. Plan van aanpak second opinion 

meerjarenbeeld Groningen 
31 jan. Via cie. F&V  

18.  Mensenhandel 31 jan.  Via cie. F&V  
19. Studie naar tramproject Edinburgh 2 febr. Via cie. B&V  
20.  Jaarplan Veiligheid 2012 2 febr. Via cie. F&V  
21. Reactie brief Kamminga ‘Bus 

goedkoper dan tram’ 
2 febr. Via cie. B&V  

22. Geheime brief 2 febr.  
23.  Aanpak Ring Zuid: Kennisgeving 

en Reactierapport 
3 febr.  Via cie. B&V  

24. Nieuwe Politiebestel 3 febr.  Via cie. F&V  
25. Stand van zaken moties en 

toezeggingen 
3 febr. Via cie. B&V  

26.  Voortgang maatregelen verbeteren 
binnenklimaat Primair en Speciaal 

3 febr. Via cie. O&W  

27.  Voortgang 4e kinderwerktuin 3 febr. Via cie. O&W 
28. Projectofferte renovatie aula 

Selwerderhof 
9 febr. Via cie. B&V 

29. Maatregelen kastanjes Singels 9 febr. Via cie. B&V 
30. Kapvergunning Bornholmstraat Zz 9 febr. Via cie. B&V  
31. Vraag om reactie financiering 

Grunneger Power 
9 febr. Via cie. B&V  

32. Regionalisering brandweer 9 febr. Via cie. F&V  
33. Evaluatie verbreding van de 

consulentenfunctie Wmo (pilot) 
9 febr. Via cie. O&W  

34. Discussienota 
topsport/talentontwikkeling 

9 febr. Via cie. O&W 

35. Voortgang 
sportaccommodatiebeleid  

9 febr. Via cie. O&W  

36. Isolatiepakket geluidreducerende 
maatregelen jongerenhuisvesting 

9 febr. Via cie. R&W 

37. Gezamenlijk persbericht provincie 
en gemeente; 
werkgelegenheidsontwikkeling in 
Groningen 

9 febr.  Via cie. W&I  

38. Urgentie gezinnen 9 febr.  Via cie. R&W 
39. Vervalt (= geen collegebrief)   
40.  Uitgangspunten second 15 febr. Via cie. F&V  
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opinion/stresstest Groningen 
41. Afbouw gesubsidieerde arbeid 

O2G2 – advies mr. L.J. Klaassen 
15 febr. BETREKKEN BIJ 

AGENDAPUNT 8a 

42.  Sleutelprojectenrapportage sep-dec 
2011 

16 febr. Via cie. R&W  

43. Procedure vertrouwelijke 
voorbereidingsbesluiten 

16 febr.  Via cie. R&W  

44.  Sociaal culturele activiteiten voor 
ouderen 

16 febr.  Via cie. O&W 

45.  Decentralisatie jeugdzorg 16 febr. Via cie. O&W  
46. Voorontwerp bestemmingsplan 

Beijum 
16 febr. Via cie. R&W  

47. Beantwoording vraag herziene 
begroting fase 1 Zuidelijke 
Ringweg 

20 febr. Via cie. B&V 

48.  Beantwoording vraag betreffende 
bestemmingsplan Oostelijke 
Ringweg, Kardinge.  

20 febr.  Via cie. B&V  

49. Aanvulling op het raadsvoorstel 
O2G2 n.a.v. het rapport Klaassen 

22 febr. BETREKKEN BIJ 

AGENDAPUNT 8a 

50. Toezeggingen inzake bespreking 
Reddingsplan Groninger Museum 

22 febr.  BETREKKEN BIJ 

AGENDAPUNT 8b 

 
 

5.b: Lijst met overige ingekomen stukken 
 

Nr.  Afzender  Ontvangen d.d.  Advies/afhandeling  

1 Min. BiZa, circulaire inz. 
wijzigingen in de algemene 
pensioenwet politieke ambtsdragers 
(Appa) 2011 

23 jan. Tkn 

2 Gemeentelijke ombudsman, afschrift 
rapport over klachtonderzoek bij de 
Bestuursdienst 

25 jan. Tkn  

3 Martiniplaza, bezuinigingen 30 jan. Tkn  
4 Afschrift van brief van De 

KandeelCare aan college B&W, info 
m.b.t. verloskundigenauto  

2 febr. Tkn  

5 Voorz. Winkeliersver. 
Folkingestraat, afsluiting 
Folkingestraat op zaterdag voor 
fietsers 

3 febr. Tkn  

6 Gemeente Opmeer, initiatiefvoorstel 
m.b.t. Meldpunt Midden- en Oost-
Europeanen  

9 febr. Tkn  

7 Rijksuniversiteit Groningen, 
zienswijze RUG over het 
bestemmingsplan RegioTram, 
tracédelen I enII + brief ter 
intrekking 

13 febr. Tkn  

8 Kopiebrief van college aan 
Samenwerkingsverband Noord-

14 febr.  Tkn  



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

16

7 
 

Nederland, Ruimtelijk-economische 
visie 

9 Comité Groninger Museum 
Voorwaarts, pleidooi voor behoud 
van het museum  

15 febr. TE BETREKKEN BIJ 

AGENDAPUNT 8b 

10 Kopie van mail van mevr. Kooistra 
een college, verzoek om antwoord 
op eerdere mail over cannabis-
bijsluiter en gemeentetoezicht bij 
cannabis-screeningsbureau 

15 febr. Tkn  

11 Brief van mevr. Krüders, 
beëindiging raadslidmaatschap per  
1 maart 2012  

14 febr. Tkn  

12 Brief van Griffie: uitwerking motie 
‘vervroegde evaluatie piepsysteem 
categorieënlijst Wabo’ 

13 febr.  Via cie. R&W  

 
De VOORZITTER: Ik heb begrepen dat gewenst wordt om de geheime brief onder nummer 22 naar de 
commissie Beheer en Verkeer te leiden en dat verder akkoord kan worden gegaan met de voorgestelde 
afhandeling van de binnengekomen stukken. Dan is aldus besloten. Dan gaan we naar de conformstukken. 
 

6. Conformstukken 

 

6.a: Krediet voor uitbreiding Vensterschool Koorenspoor. 
 
De VOORZITTER: Ik loop ze langs. Ik constateer dat als het om agendapunt 6a gaat, de heer De Rooij 
nog steeds niet weer is binnengekomen, ik geloof dat ik dat niet heel precies formuleer, maar in ieder 
geval op dit moment geen deel uitmaakt van de raad. 
Dan is aan de orde, 6a. 
Kan worden besloten zoals voorgelegd? Aldus besloten. 
 
6.b: Platform GRAS: verlenging subsidie voor de periode 2012-2014. 
 
De VOORZITTER: De Stadspartij heeft behoefte aan een stemverklaring vooraf, heb ik begrepen. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Een stemverklaring, voorzitter. De Stadspartij wil geacht worden tegen 
te hebben gestemd, omdat wij dit graag zouden willen bezuinigen. 
 
De VOORZITTER: Anderen? Niet? Dan begrijp ik dat u kunt besluiten zoals aan u is voorgelegd. En dan 
is dat ook gebeurd. Dan zijn we bij 6c. 
 
6.c: Wijziging Algemene plaatselijke verordening voor aanpassing semi-horecaregeling.  
 
Kan worden besloten zoals voorgelegd. 
 

6.d: Legesverordening 2012. 
 
Aldus besloten. 
 
6.e: Vaststelling bestemmingsplan Oostelijke Ringweg, Kardinge.  
 
De VOORZITTER: De heer Spakman, stemverklaring vooraf. 
 
De heer SPAKMAN (PvdA): Dank u wel, voorzitter. Dit bestemmingsplan maakt een heel mooi project 
mogelijk en wat ons betreft is het een voorbeeld van geslaagde samenwerking tussen onze gemeente en 
de provincie. Prima dus, wij stemmen graag in. 
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De VOORZITTER: Kan worden besloten zoals voorgelegd. 
 
6.f: Vaststelling rapport Rekenkamercommissie naar de Krachtwijken. 
 
De VOORZITTER: U hebt daar gisteren een hoorzitting over gehouden. Er kan worden besloten, begrijp 
ik, zoals voorgelegd. 
 

6.g: Instellen werkgeverscommissie, delegatie bevoegdheden en vaststellen rechtspositieregelingen 
griffie. 
 
De VOORZITTER: Er wordt besloten zoals voorgelegd. 
 
6.h: Herziene begroting Fase I Zuidelijke Ringweg Groningen 2011. 
 
De VOORZITTER: Ook daar wordt besloten zoals is voorgelegd. Dan gaan we naar de 1-
minuutinterventies.  
 

7. 1-minuut interventies 

 

7.a: Kadernota Samen gezond in stad. 
 
De VOORZITTER: En we hebben er geen zeven gelukkig, maar wel nog vier. En dat vindt de griffier 
genoeg. De heer Van der Veen, GroenLinks. 
 
De heer VAN DER VEEN (GroenLinks): Voorzitter, dank u wel. Twee weken geleden bespraken we in 
de commissie Onderwijs en Welzijn de kadernota Samen gezond in stad. 
GroenLinks kan zich vinden in de programmasporen die het college heeft opgesteld en moeten leiden tot 
een gezonde stad, gezonde wijk en een gezonde jeugd. Drie onderwerpen waar we ons zorgen over maken 
zal ik nu kort toelichten. GroenLinks vraagt zich met de ChristenUnie af in hoeverre het thema ‘alcohol 
en jongeren’ terugkomt in het uitvoeringsprogramma. We hebben hier samen in november een motie over 
ingediend met het verzoek een langetermijnvisie op te stellen over de aanpak van alcoholgebruik en 
-misbruik door jongeren. We zien het echter nog nauwelijks terug in de kadernota, dus graag een reactie 
van het college daarop. 
Het college stelt verder in zijn nota vast dat de psychosociale gezondheid van de Groningse jeugd te 
wensen overlaat. Met name onder laag opgeleide jongeren is dat het geval. Verschillende organisaties 
hebben hier bij de inspraak ook aandacht voor gevraagd. Gelet op het verband tussen psychosociale en de 
fysieke gezondheid onder jongeren, dienen wij een motie in, met het verzoek aan het college om in het 
uitvoeringsprogramma nadrukkelijk maatregelen hiertoe op te nemen. 
Tot slot wordt in de kadernota opgemerkt dat ernstige eenzaamheid onder Stadjers de afgelopen jaren 
licht is gedaald, en dat suïcide onder inwoners van Groningen vaker voorkomt dan in de rest van 
Nederland. Uit landelijke cijfers blijkt dat zelfmoord de afgelopen jaren opeenvolgend is toegenomen en 
de verwachting is dat eenzaamheid de komende jaren zal toenemen. Onze fractie vraagt zich dan ook af 
wat we daaraan kunnen doen. Hoe komt het dat zelfdoding in Groningen vaker voorkomt? Wie hebben 
daarmee te maken en welke organisaties zijn daarbij betrokken? We vragen middels een motie aan het 
college hier onderzoek naar te doen, zodat we in commissieverband de uitkomsten van het onderzoek 
kunnen bespreken en kunnen bepalen 
wat we daaraan kunnen doen. Tot zover. 
 
Motie (1): Psychosociale gezondheid van de jeugd (GroenLinks, ChristenUnie) 
 
“De gemeenteraad van Groningen, bijeen in vergadering van 22 februari 2012,  
 
Constaterende dat: 

- er een verband bestaat tussen de gezondheid van kinderen en de psychosociale problemen die zij 
ervaren; 

- psychosociale problemen, zoals depressie en angststoornissen, langer verborgen kunnen blijven, 
omdat kinderen met dergelijke problemen minder opvallen dan kinderen met gedragsproblemen; 
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- onder meer schoolmaatschappelijk werkers, schoolverpleegkundigen en medewerkers van de 
jeugdgezondheidszorg een belangrijke bijdrage leveren aan preventie en vroegsignalering; 

- een slechte fysieke en/of psychische gezondheid tot onder meer het verminderen van 
schoolprestaties en uitval op school kan leiden; 

Overwegende dat: 
- de psychosociale gezondheid van de Groningse jeugd te wensen overlaat; 
- dit met name het geval is bij de laagopgeleide jeugd; 
- organisaties bij de inspraak voor de kadernota hebben gepleit voor meer aandacht voor de 

psychische en psychosociale aspecten (zoals (digitaal) pesten) van een gezonde jeugd; 
Verzoekt het college: 

- in het uitvoeringsprogramma nadrukkelijk maatregelen op te nemen voor de aanpak van de 
psychische en psychosociale gezondheid van de Groningse jeugd; 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
Motie (2): Eenzaamheid en zelfdoding (GroenLinks, ChristenUnie) 
 
“De gemeenteraad van Groningen, bijeen in vergadering van 22 februari 2012, besprekende de kadernota 
Samen gezond in stad, 
 
Constaterende dat: 

- eenzame mensen minder gezondheidbevorderend gedrag vertonen; 
- eenzaamheid tot een depressie kan leiden en diverse onderzoeken verbanden aantonen tussen 

eenzaamheid en suïcide1; 
Overwegende dat: 

- het aantal mensen in Groningen dat kampt met gevoelens van ernstige eenzaamheid in 2011 licht 
is gedaald; 

- in 2010 1600 inwoners van Nederland een einde aan hun leven hebben gemaakt, waarmee het 
aantal zelfdodingen voor het 3de achtereenvolgende jaar steeg; 

- inwoners van Groningen veel vaker overlijden door zelfdoding dan in de rest van Nederland2; 
Verzoekt het college: 

- onderzoek te laten doen naar de oorzaken en omstandigheden van ernstige eenzaamheid en 
zelfdoding onder inwoners van Groningen, waarom zelfdoding vaker voorkomt in Groningen dan 
in de rest van Nederland en de uitkomsten daarvan aan de raad voor te leggen; 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Beide moties maken deel uit van de beraadslagingen. Dan kijk ik naar de heer 
Verhoef? ChristenUnie. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Dank u wel, voorzitter. Tijdens de commissievergadering op 
1 februari heb ik namens onze fractie onze teleurstelling uitgesproken over het niet krijgen van een 
vervolgaanpak voor de jongeren en alcoholgebruik. Die teleurstelling ben ik inmiddels te boven want we 
hebben een heel goed gesprek gehad met een aantal ambtenaren op dit dossier. En van hen hebben we ook 
begrepen dat juist de dingen die ingezet zijn tijdens de aanpak ‘jongeren en alcohol’ doorgezet zullen 
worden in een nieuw uitvoeringsplan dat er gaat komen, dus daar zijn we heel erg blij mee. Verder zijn 
we met dezelfde ambtenaren ook naar de polikliniek ‘alcohol en jongeren’ geweest in Leeuwarden om 

                                                 
1 Savelkoul M (RIVM), Tilburg TG van (VU). Eenzaamheid samengevat. In: Volksgezondheid Toekomst 
Verkenning, Nationaal Kompas Volksgezondheid. Bilthoven: RIVM, 7 september 2010. 
 

2 In de periode 1999-2008 overleden in totaal 14955 Nederlanders als gevolg van zelfdoding. Dit komt neer op 9,2 
per 100.000 inwoners. De aantallen per 100.000 verschillen sterk per provincie. In Groningen is het aantallen aantal 
overledenen door zelfdoding met 10,8 per 100.000 inwoners het hoogst. Het aantal is anderhalf keer zo hoog als 
gemiddeld in Nederland. (CBS, april 2010) 
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daar eens te horen over nut en noodzaak van deze poli en we hebben ook begrepen van de ambtenaren dat 
er in Groningen al gesprekken gaande zijn met de beide ziekenhuizen om ook te onderzoeken in hoeverre 
we hier in de stad zo’n poli zouden kunnen opzetten. Dus onze dank daarvoor. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, dan mevrouw Kuik, van het CDA. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Bedankt voorzitter. In de kadernota Samen gezond in stad wordt de ambitie 
beschreven een stad te zijn waar kinderen kunnen opgroeien tot gezonde volwassenen, waar het college 
extra wil investeren in de gezondheid van jongeren. Dat begint natuurlijk al bij de geboorte en vandaar 
dat ik samen met de SP een motie indien om de mogelijkheid voor verloskundigen bij spoed over de 
busbaan te rijden, naar aanleiding van deze kadernota uit te werken. Dank. 
 
Motie (3): Verloskundigen bij spoed over busbaan (CDA, SP) 
 
“De raad van de gemeente Groningen, in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende de 
kadernota Samen gezond in stad, 
 
Constaterende dat: 

- de raadsfracties van CDA en SP in september 2011 vragen hebben gesteld over het gebruik van 
de busbaan door verloskundigen in spoedsituaties; 

- het college hierop met drie argumenten afwijzing heeft gereageerd, namelijk: 
- het bestaan van de ambulance als vervoermiddel bij spoedsituaties; 
- het feit dat andere beroepsgroepen ook geen busbanen mogen benutten; 
- de onmogelijkheid tot het herkennen van spoedsituaties doordat verloskundigenauto's 

geen sirene en/of dwaallicht mogen voeren; 
- het college deze afwijzing mede heeft gebaseerd op het niet bestaan van vergelijkbare regelingen, 

buiten de stad Enschede; 
- meerdere steden nu regelingen ten aanzien van verloskundigen kennen of onderzoeken, 

waaronder de gemeenten Tilburg en Nijmegen; 
- minister Schultz in januari 2012 naar aanleiding van de succesvolle pilot in Enschede een positief 

signaal heeft gegeven door duidelijk te maken dat gemeenten een ontheffing voor het gebruik van 
de busbaan kunnen verlenen; 

- burgemeester Rehwinkel in zijn nieuwjaarstoespraak van 2012 stelt dat de babysterfte in 
Groningen in vergelijking met het landelijke en Europese niveau hoog is en er op het gebied van 
sterfte van baby's rond de geboorte levens te winnen zijn; 

Overwegende dat: 
- in Groningen verloskundigen ervaren dat het UMCG slecht bereikbaar is in spoedsituaties; 
- het gebruik van de busbaan de duur van de rit naar het UMCG behoorlijk kan verkorten; 
- het argument dat bij spoedsituaties de ambulance kan worden gebruikt als vervoermiddel niet 

opgaat aangezien het gebruik van de ambulance de verloskundige zorg extra duur zou maken en 
daarmee bovendien extra druk zou komen op de beschikbaarheid van de ambulances voor overige 
levensbedreigende situaties; 

- het argument dat andere beroepsgroepen ook geen gebruik mogen maken van de busbaan een 
generaliserend karakter heeft en niet van doorslaggevend belang zou moeten zijn bij de 
inhoudelijke afweging bij de vraag of het voor verloskundigen in spoedgevallen mogelijk zou 
moeten zijn om de beslaan te benutten; 

- een herkenbaar uiterlijk van de verloskundige auto plus daarbij de voorwaarde dat de 
verloskundigen kunnen aantonen dat er sprake is van spoed, en dus alleen bij spoedgevallen van 
de busbaan gebruikmaken, het probleem van het niet mogen voeren van een sirene en/of 
dwaallicht wegneemt; 

Verzoekt het college: 
- bij de uitwerking van de kadernota Samen gezond in stad de mogelijkheid voor verloskundigen 

om bij spoed de busbaan te gebruiken mee te nemen; 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
VOORZITTER: En deze motie is, zoals het eigenlijk moet, in drievoud aangeleverd. De motie maakt deel 
uit van de beraadslagingen. Wie wil verder nog bij dit onderwerp het woord? Niemand? Dan kijk ik even 
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of de moties al op het scherm getoond kunnen worden. En zodra zij daartoe in staat is zou ik wethouder 
Visscher willen vragen om kort te antwoorden. 
 
Wethouder VISSCHER: Mag ik eerst nog even kort lezen, voorzitter? 
 
VOORZITTER: Ja, dat mag u. Maar u hebt ook maar heel kort om te reageren. 
 
Wethouder VISSCHER: Voorzitter, dank u wel. Ja, het onderwerp ‘alcohol en jongeren’. Het is geenszins 
zo dat we daar in de kadernota daar geen aandacht voor hebben. In die kadernota hebben we een aantal 
uitgangspunten en kaders opgeschreven en daarbij hoort preventie, daarbij hoort weerbaarheid tegen 
ongezonde verleidingen. En de heer Verhoef van de ChristenUnie zei het ook al: we zijn bezig met het 
voorbereiden van een vervolg op dat aanvalsplan Alcohol en jeugd. Volgende week hoop ik u daar een 
brief over te sturen want in november had ik u beloofd dat u in februari een brief kreeg en die komt 
volgende week. 
We zijn ondertussen ook in de regio, de hele provincie actief. Onder leiding van de burgemeester van de 
gemeente Oldambt, de heer Smit, gaan ook burgemeesters en portefeuillehouders Gezondheid kijken wat 
we met elkaar nog kunnen doen en we zijn druk bezig om te bezien of we zo’n alcoholpoli in onze 
provincie kunnen krijgen. 
Dan de moties die zijn ingediend door GroenLinks en de ChristenUnie over psychosociale gezondheid 
van de jeugd en eenzaamheid en zelfdoding. 
 
De VOORZITTER: Ja, kunt u die even kort van een oordeel voorzien? 
 
Wethouder VISSCHER: Gezondheid, dat is een belangrijk thema. Dat was het eigenlijk altijd al en dat is 
het nog steeds. Dus we zijn ook bezig in het uitvoeringsprogramma hier aandacht aan te schenken, 
eigenlijk willen we het liever mentale fitheid noemen om het een beetje positief te kunnen benaderen, en 
om ons in te spannen om misschien met nieuwe methodes, misschien met e-health, jongeren daarbij te 
begeleiden. 
 
De VOORZITTER: En wat is uw oordeel over de motie?  
 
Wethouder VISSCHER: Oordeel aan de raad. 
 
De VOORZITTER: En dan ook heel graag een heel kort oordeel over de tweede motie. We zitten erg 
krap in de tijd. 
 
Wethouder VISSCHER: Suïcide heeft in grote steden sowieso een hoger percentage, in Groningen nog 
wel een beetje extra hoog. Dat komt onder andere omdat we centrumgemeente zijn voor maatschappelijke 
opvang, maar daarmee is nog niet alles verklaard. We weten wel aan welke factoren het ligt, maar ik zou 
de indieners willen vragen: Mag ik de motie zo lezen, dat we niet heel veel tijd aan onderzoek gaan 
besteden om het precies achter de komma uit te vinden, maar dat we ons vooral inspannen voor de 
maatregelen voor de factoren die ons zeker bekend zijn, zoals drugsverslaving, relatief veel 
alleenstaanden, minder kerkelijke betrokkenheid; dat zijn zaken die hier een feit zijn? Ik wil graag een 
brief aan u sturen, dat we in de commissie daar verder over spreken, over de oorzaken, maar vooral ook 
de maatregelen die we ertegen kunnen treffen. Oordeel aan de raad. 
Tot slot, de verloskundigen op de busbaan, is toch echt een verkeerskwestie, want er zijn wel meer 
mensen op de busbaan. Dus dat wil ik toch graag aan wethouder Dekker vragen. 
 
VOORZITTER: Ja, ware het niet dat zij eigenlijk geen spreektijd heeft en u ook al even niet meer had. Ik 
ben ook in het presidium gevraag om hier scherp op toe te zien. Dus kunt u heel kort, het spijt mij dat ik 
zo streng moet zijn, maar kunt u heel kort uw oordeel geven, wethouder van Verkeer? 
 
Wethouder DEKKER: Voorzitter, we hebben die discussie eerder in de commissie gehad, er zijn ook 
vragen gesteld door het CDA en de SP. Toen hebben wij aangegeven dan de busbaan maar voor een 
aantal doelgroepen bestemd is. Ambulances mogen eroverheen, artsen mogen er ook niet overheen, die 
maken ook vaak gebruik van taxi’s, maar als het echt spoed is, dat zou ik de beide partijen willen 
aanreiken, dan is er maar een ding dat u moet doen: gewoon 112 bellen. Dan komt en een ambulance en 
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bent u veel sneller bij het ziekenhuis en heeft u direct deskundige hulp. Er is geen enkele reden om 
verloskundigen op de busbaan toe te staan. 
 
VOORZITTER: Dus het college ontraadt de motie. Goed, kunnen wij dan tot besluitvorming overgaan?  
Dan zijn we allereerst bij de eerste motie, ingediend door ChristenUnie en GroenLinks, over de 
psychosociale gezondheid van de jeugd. Iedereen duidelijk waar we over gaan stemmen? Wie steunt deze 
motie? Dat is de hele raad minus de Stadspartij, waarmee deze motie is aanvaard. 
 
Dan de motie op stuk 2, over eenzaamheid en zelfdoding. Wie steunt deze motie op stuk 2? Dat is de raad 
minus Stadspartij, minus VVD, minus Student en Stad, alle andere wel, waarmee deze motie is aanvaard. 
 
Dan de motie over verloskundigen bij spoed over de busbaan. Die is ook bekend, kan ook getoond 
worden. Is zij uitgedeeld? Ja, zij is in ieder geval te zien. Wie steunt deze motie? Dat zijn PvdD, CDA, 
VVD, SP, Stadspartij, D66. Heb ik ze allemaal gehad? De motie is aangenomen. 
 
Dan de voorstellen zoals die aan u zijn voorgelegd onder I tot en met III. Wie steunt de voorstellen zoals 
voorgelegd? Dat is de raad helemaal, waarmee de voorstellen ook zijn aangenomen. 
 
7.b: Kinderactiviteiten.  
 
DE VOORZITTER: Wie kan ik het woord geven? De heer Sijbolts, van de Stadspartij. 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. De beleidsuitgangspunten zijn voor de 
Stadspartij teleurstellend. De focus gaat volledig op NLA-wijken liggen, en of dat gevolgen heeft voor 
niet-NLA-wijken is zeer onduidelijk. Ik kon in gesprekken met betrokken organisaties ook niet helder 
krijgen of de kinderactiviteiten nog georganiseerd zullen gaan worden voor niet-doelgroepkinderen. De 
eigen bijdrage voor niet-doelgroepkinderen gaat omhoog en hier zit precies onze teleurstelling. Het risico 
bestaat nu dat ouders hun kinderen niet meer mee laten doen aan deze activiteiten. Dit lijkt ons niet 
wenselijk. Ik citeer even uit het collegeprogramma: “Ons integraal jeugdbeleid is gericht op voldoende en 
goede jeugdvoorzieningen” en uit het integraal jeugdbeleid: “Een goede basis voor iedereen, 
toegankelijke voorzieningen in een kindvriendelijke en veilige stad.” Is hier straks nog wel sprake van? 
Uit het integraal jeugdbeleid blijkt uit een zin dat de ouders ‘op een passende manier ondersteund worden 
om hun kinderen plezierig op te voeden, ongeacht hun sociaaleconomische of etnische achtergrond’. Het 
gevolg van dit voorstel is dat ouders van niet-doelgroepkinderen een hogere bijdrage moeten gaan 
betalen. Wel wordt gekeken naar de economische en sociale achtergronden. Dit komt in onze ogen niet 
overeen met het integraal jeugdbeleid. Want of er straks nog voldoende voorzieningen zijn is onduidelijk. 
Het college redeneert te veel in onze ogen vanuit de jeugdzorg die allesbepalend zou zijn. 
 
De VOORZITTER: Rondt u af? 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Ja, terwijl het hier gaat om kinderactiviteiten. Ik dien hiertoe twee 
moties in, maar die moet mevrouw Riemersma nog even kopiëren voor me. 
 
Motie (4): Monitoring kinderactiviteiten (Stadspartij) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende het 
raadsvoorstel Beleidsuitgangspunten kinderactiviteiten september 2012-januari 2014',  
 
Constaterende dat: 

- er extra budget nodig is om aan de toenemende vraag van kinderactiviteiten in NLA-wijken 
tegemoet te komen; 

- er voor de lange termijn een samenhangende visie wordt ontwikkeld op een nieuw gemeentelijk 
jeugdstelsel; 

- in algemene zin ons integraal jeugdbeleid gericht is op het creëren van optimale voorwaarden 
voor de ontwikkeling van kinderen en jongeren; 

- het integraal jeugdbeleid erop is gericht om ouders op een passende manier te ondersteunen om 
hun kinderen plezierig op te voeden, ongeacht hun sociaal-economische of etnische achtergrond; 

Overwegende dat:  
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- de bovengenoemde voorwaarden beginnen met een goede basis van voor iedereen toegankelijke 
voorzieningen welke leiden tot een kindvriendelijke en veilige stad; 

- het integraal jeugdbeleid spreekt van omstandigheden waar kinderen hun talenten kunnen 
ontplooien; 

- de nadelige gevolgen van dit voorstel, een hogere bijdrage voor kinderen in niet-NLA-wijken, 
niet overeenstemt met de doelstelling van het integraal jeugdbeleid ‘ongeacht hun 
sociaaleconomische achtergrond’; 

Verzoekt het college: 
- bij de uitwerking van een samenhangende visie op een nieuw gemeentelijk jeugdstelsel rekening 

te houden met bovenstaande overwegingen, 
- te monitoren of er sprake is van een substantiële terugloop van niet-doelgroepkinderen, 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
Motie (5): Kinderactiviteiten (Stadspartij) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende het 
raadsvoorstel Beleidsuitgangspunten kinderactiviteiten september 2012-januari 2014, 
 
Constaterende dat: 

- er extra budget nodig is om aan de toenemende vraag van kinderactiviteiten in NLA-wijken 
tegemoet te komen; 

- er voor de lange termijn een samenhangende visie wordt ontwikkeld op een nieuw gemeentelijk 
jeugdstelsel; 

- in algemene zin ons integraal jeugdbeleid gericht is op het creëren van optimale voorwaarden 
voor de ontwikkeling van kinderen en jongeren; 

- het integraal jeugdbeleid erop is gericht om ouders op een passende manier te ondersteunen om 
hun kinderen plezierig op te voeden, ongeacht hun sociaal economische of etnische achtergrond; 

Overwegende dat: 
- de bovengenoemde voorwaarden beginnen met een goede basis van voor iedereen toegankelijke 

voorzieningen welke leiden tot een kindvriendelijke en veilige stad; 
- het integraal jeugdbeleid spreekt van omstandigheden waar kinderen hun talenten kunnen 

ontplooien; 
- de nadelige gevolgen van dit voorstel, een hogere bijdrage voor kinderen in niet NLA-wijken, 

niet overeenstemt met de doelstelling van het integraal jeugdigheid ‘ongeacht hun 
sociaaleconomische achtergrond’;  

Verzoekt het college: 
- een andere dekking te vinden om aan de toenemende vraag van kinderactiviteiten in NLA-wijken 

tegemoet te komen, waardoor een hogere eigen bijdrage voor niet-doelgroepkinderen in NLA- en 
niet NLA-wijken niet nodig is; 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Dan kijk ik even of anderen nog het woord willen bij dit onderwerp. Dat is mevrouw 
Kuik, CDA. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ja, bedankt, voorzitter. In de beleidsuitgangspunten Kinderactiviteiten wordt een 
eigen bijdrage gevraagd van de kinderen die buiten de doelgroep vallen. De kinderactiviteiten hebben tot 
doel om kinderen te stimuleren hun talenten te ontwikkelen en actief deel te nemen aan de samenleving. 
Mijn fractie meent dat het onwenselijk is om een scheiding tussen bijdragen aan te brengen tussen 
doelgroep en niet-doelgroep, onder andere omdat er ook buiten de doelgroep ouders zijn die zich in een 
financieel lastige positie bevinden en omdat het wat ons betreft niet verstandig is op zo’n jonge leeftijd al 
een scheiding aan te brengen op basis van inkomen, wijk of afkomst. 
Daarom dien ik een motie in en die spreekt voor zich, samen met de Stadspartij. 
 
Motie (6): Kinderactiviteiten (CDA, Stadspartij) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende de 
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beleidsuitgangspunten kinderactiviteiten september 2012-januari 2014, 
 
Constaterende dat: 

- de kinderactiviteiten tot doel hebben om kinderen te stimuleren hun talenten te ontwikkelen en 
actief deel te nemen aan de samenleving; 

- de werkwijze wijkgericht is en afgestemd op de vraag van de wijk; 
- er in de huidige situatie aan alle deelnemers van kinderactiviteiten een geringe bijdrage gevraagd 

wordt; 
- er voorgesteld wordt om in de toekomst geen eigen bijdrage te vragen van doelgroepkinderen;  

Overwegende dat: 
- er voor een aantal wijken gesubsidieerde kinderactiviteiten weg zullen vallen; 
- er een groep kinderen zal zijn die niet tot de doelgroep behoort, maar van wie de ouders zich wel 

in een financieel lastige situatie bevinden; 
- de totale eigen bijdrage voor kinderactiviteiten gering is; 
- het niet wenselijk is dat kinderen op jonge leeftijd gescheiden worden op basis van inkomen, wijk 

of afkomst;  
- het bereik zo groot mogelijk is voor zowel doelgroep-, als niet doelgroepkinderen; 

Verzoekt het college: 
- de eigen bijdrage voor kinderactiviteiten voor alle kinderen gelijk te stellen;  

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Anderen die nog het woord willen? Mevrouw Copini, D66. 

 
Mevrouw COPINI (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. Het is een helder raadsvoorstel. De kinderactiviteiten 
zijn er om talenten ontwikkelen te stimuleren en om kinderen mee te laten doen. We maken ons dan ook 
echt zorgen over de kwetsbare kinderen die in niet-NLA-wijken wonen. Zij kunnen niet langer kosteloos 
deelnemen aan allerlei activiteiten. Voorzitter, we vragen de wethouder dan ook om toe te zeggen dat zij 
zich zal inzetten, maar wel binnen het bestaande budget, voor deze groep kinderen. En samen met 
partners als bijvoorbeeld de vensterscholen, CJG’s en SKSG toch ervoor te zorgen dat ook deze kinderen 
hun talenten kunnen blijven ontwikkelen. Dank u wel, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Anderen nog? Niet meer? Dan is het woord aan wethouder Pastoor. 
 
Wethouder PASTOOR: Voorzitter, dank u wel. Allereerst even: wij hebben de keus gemaakt om vanaf 
september 2012 tot begin 2014 kinderactiviteiten vooral te concentreren in de NLA-wijken. Dat hebben 
wij gedaan op verzoek van het werkveld. Het werkveld heeft gezegd: ‘Wij constateren dat met name in 
die wijken de vraag groter is dan het aanbod. We kunnen de vraag eigenlijk niet aan.’ We hebben in kaart 
gebracht wat dat betekent en we hebben moeten constateren dat, willen wij, zeg maar, iets van 50% van 
de doelgroepkinderen in die wijken bereiken, we onze activiteiten zullen moeten verhogen. De enige 
manier waarop we dat kunnen doen, is door die activiteiten uit de niet-NLA-wijken weg te halen. Wij 
hebben onderzocht wat dat betekent. Dat betekent dat, als wij kijken naar hoeveel doelgroepkinderen op 
dit moment van die activiteiten gebruikmaken, dat eigenlijk een te verwaarlozen percentage is. Met name 
kinderen van de buitenschoolse opvang maakten gebruik van de kinderactiviteiten en we hebben dus 
gezegd: ‘Nou ja, je moet keuzes maken.’ Dan kiezen we voorlopig, tot 2014, voor datgene wat u in het 
voorstel hebt kunnen lezen. Dat is één. Twee: Ondertussen, en dat is, denk ik, waar de heer Sijbolts op 
doelde, zeggen wij ook: ‘Wij hebben zo meteen de evaluatie van de vensterschool, wij zijn bezig met de 
decentralisatie van de jeugdzorg, en die twee onderwerpen brengen ons er sowieso toe dat wij ons moeten 
beraden op kinderactiviteiten en jeugd- en jongerenwerk, omdat wij immers naar een nieuw jeugdstelsel 
toe willen gaan. Dus dit is een tijdelijke maatregel, waarvan wij denken dat die, mede gelet op het 
verzoek vanuit het werkveld, de meest haalbare is.  
Dan wil ik wel toezeggen dat ik in contact treedt met buurt- en clubhuiswerk, speeltuinverenigingen, de 
buitenschoolse opvang en misschien ook wel de centra voor jeugd en gezin, om te kijken of er wellicht 
mogelijkheden zijn in die niet-NLA-wijken voor activiteiten voor doelgroepkinderen. 
 
De VOORZITTER: Kunt u tot een afronding komen? 
 
Wethouder PASTOOR: Ik doe mijn best. 
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De VOORZITTER: Wilt u alstublieft nog een kort oordeel geven over de moties? 
 
Wethouder PASTOOR: Ja, voorzitter. Dan allereerst even motie nummer 4: oordeel aan de raad. 
Motie nummer 5 raad ik af en motie nummer 6 raad ik ook af. 
 
De VOORZITTER: Goed, kunnen wij dan tot besluitvorming overgaan? Niet, zie ik? Kijk eens, dat helpt 
al een beetje. Dit is de eerste motie, de motie op stuk 4, die gaat over de monitoring van 
kinderactiviteiten. Ik zal u even de tijd geven. 
Daar kunnen we over gaan stemmen? 
Dan is er allereerst gelegenheid voor mevrouw Van Lente, PvdA, om een stemverklaring vooraf af te 
leggen. 
 
Mevrouw VAN LENTE (PvdA): Ja, ik denk dat mijn stemverklaring betrekking heeft op alle drie de 
moties, maar wij hebben de wethouder goed beluisterd in de commissie en daar gehoord dat er ook ruimte 
is voor signalering in niet-NLA-wijken en we hebben haar net ook horen zeggen dat het beleid niet rigide 
wordt toegepast. Daarom hebben we volledig vertrouwen in het voorstel zoals dat is voorgelegd. Dus wij 
steunen deze, en naar ik vermoed ook de volgende moties niet. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog voor stemverklaringen? Mevrouw Copini, D66. 
 
Mevrouw COPINI (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik heb net ook al gezegd: we maken ons zorgen en 
de eigen bijdrage of een verhoging ervan kan ertoe leiden dat een aantal kinderen niet langer deelneemt 
aan activiteiten en dat willen we dan graag weten. En daarom zullen we deze motie in ieder geval 
steunen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders, Student en Stad. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Dank u wel, voorzitter. Ook al zou je het willen uitbreiden om 
vooral ook talentondersteuning op tijd te signaleren, op dit moment hebben we als gemeente gewoon niet 
de financiële middelen om op een dergelijke manier uit te breiden of zulke keuzes te maken. En we 
kiezen ervoor om de middelen dan juist toe te laten komen aan de doelgroep die ze het hardst nodig heeft. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Rademaker, SP. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Dank u wel, voorzitter. Wij zullen deze motie niet steunen. We denken 
dat met het integraal jeugdbeleid en ook de richting die er nu is gekozen, gericht op de 
doelgroepkinderen, in ieder geval voor de kinderen die het echt nodig hebben, activiteiten worden 
georganiseerd. En dat is het belangrijkste. Verder kloppen de overwegingspunten ook niet helemaal. 
Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Verhoef, ChristenUnie. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Dank u wel, voorzitter. Ook wij zullen deze motie niet steunen. Wij 
hebben tijdens de commissievergadering van de wethouder voldoende toezegging gehad dat de kinderen 
in de niet-NLA-wijken ook in ieder geval niet buiten de boot zullen vallen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Niet? Dan gaan we stemmen over de eerste motie, op nummer 4. Wie 
steunt de motie op nummer 4? PvdD, CDA, VVD, Stadspartij en D66, waarmee de motie is verworpen. 
Dan op nummer 5, die heeft u ook, hoop ik? Daar ziet u haar. Wie steunt de motie op stuk 5? Dat is de 
Stadspartij. Alleen de Stadspartij? Dat is niet genoeg, die motie is verworpen. 
Dan de motie op stuk nummer 6. Wie steunt de motie op stuk nummer 6? Dat zijn de Stadspartij, de 
VVD, het CDA: motie verworpen. 
Dan de voorstellen zoals voorgelegd. Wie steunt de voorstellen zoals die zijn voorgelegd? Dat is de raad, 
volledig. De voorstellen zijn aangenomen. 
Dan gaan we naar 7c. 
 
7.c: Lex silencio positivo. 
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De VOORZITTER: De heer Akkermans, D66 
 
De heer AKKERMANS (D66): Voorzitter, het doel van de invoering van de lex silencio positivo is om de 
regeldruk te verminderen en de dienstverlening aan bedrijven en burgers te verbeteren. We zijn blij met 
het voorstel van het college om nu met een duidelijke indeling te komen van wat er wel en niet onder zou 
moeten vallen, dat geeft helderheid. Maar bij een kritische beschouwing vinden we de rechterkolom, die 
met de uitzonderingen, veel te gevuld. We stellen daarom voor in een amendement, samen met de VVD, 
om daar een heel aantal uitzonderingen uit weg te laten. Daar hebben we een aantal argumenten voor. Het 
begint er al mee dat alleen vanwege dwingende redenen van algemeen belang mag worden bepaald dat 
voor een vergunningstelsel geen lex silencio positivo geldt. Het tweede is eigenlijk een heel positief 
argument, namelijk dat de gemeente nu al heel goed binnen de termijnen blijkt te werken. Er is weinig 
aanleiding om zo voorzichtig te zijn. Ten derde is er een systeem van track and trace, wat we nu ook 
gebruiken, waardoor we heel goed kunnen zien: waar zitten we eigenlijk in het schema, waar zijn 
vergunningen nu, op welk bureau zijn ze aangeland. Ten vierde zijn er de termijnen. Die termijnen zijn 
behoorlijk lang, die kunnen nog eens worden verlengd, dat geeft veel ruimte; gemiddeld ongeveer zestien 
weken per aanvraag. Ten vijfde is het mogelijk om desnoods meer tijd te nemen. Ik denk met name aan 
bijzondere situaties zoals die voort kunnen vloeien uit de Wet Bibob, daar zou vertraging uit voort kunnen 
vloeien. Dat kun je voorzien en dan zou je dus kunnen overwegen om de redelijke termijn op voorhand al 
te verlengen. Betrokkenen kunnen dan ook alvast worden geïnformeerd. En ten slotte kunnen derden die 
eventueel nadeel ondervinden van een rechtswege verstrekte vergunning, daar nog een beroepsprocedure 
tegen starten. We zien daar de bezwaren tegen, maar voorzitter, op grond van de argumenten die ik 
zojuist noemde, alles afwegende, zouden wij ervoor zijn om de rechterkolom nog maar heel erg beperkt te 
houden. Vandaar het amendement. Dank u wel. 
 
Amendement (1): Lex silencio positivo (D66, VVD) 
 
“De raad van de gemeente Groningen, in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende de 
toepassing van de Wet silencio positivo, 
 
Constaterende dat: 

- alleen dwingende redenen kunnen leiden tot expliciete uitzondering van de geldigheid van de lex 
silencio positivo (aangevraagde vergunning wordt als vanzelf verstrekt bij het uitblijven van een 
tijdig overheidsbesluit); 

- het bij die dwingende redenen gaat om openbare orde, openbare veiligheid, volksgezondheid, 
bescherming van het milieu en handhaving van de maatschappelijke orde; 

- het college van B en W de raad een voorstel heeft voorgelegd om de lsp niet van toepassing te 
verklaren voor een relatief groot aantal vergunningen; 

Overwegende dat: 
- het leidende beginsel is dat wanneer de overheid niet tijdig besluit, de vergunning wordt 

verstrekt; 
- toepassing van dit beginsel kan bijdragen aan vermindering van bureaucratische tegendruk; 
- de praktijk positief uitwijst dat de gemeente vrijwel steeds op tijd beslist op 

vergunningaanvragen; 
- in de meeste gevallen een systeem van 'track and trace' helpt om de termijnen te bewaken; 
- het in voorkomende gevallen mogelijk is de beslissingstermijn eenmaal te verlengen; 
- het zo nodig mogelijk is om voor bijzondere situaties – bijvoorbeeld uitvoering van de Wet Bibob 

– al in de verordening te voorzien in langere beslistermijnen; 
- derden die door een automatische vergunningverlening zouden kunnen worden geschaad het recht 

behouden tegen vergunningverleningen in bezwaar te gaan; 
Van mening dat: 

- in het huidige voorstel een te groot aantal vergunningen buiten de werking van de lsp wordt 
gehouden; 

Besluit het dictum van het raadsbesluit zodanig te wijzigen dat de lex silencio positivo niet van toepassing 
wordt verklaard op de vergunning voor voorwerpen/stoffen op of aan de weg en in alle andere in het 
dictum genoemde gevallen wel. 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
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De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, met het oog op de spreektijden, sluit ik me kortheidshalve 
volledig aan bij wat de heer Akkermans zei. En in het verlengde van de discussie zoals we die in de 
commissie hadden: Wat is er nou mooier dan met z’n allen in het linker rijtje te staan? Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Prummel, Stadspartij. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Mijn punt in het verlengde van de discussie in het presidium: enig 
nakijken in een Latijns woordenboek toont dat ‘silentio’ wel degelijk met een ‘t’ geschreven werd, in 
ieder geval door de Romeinen, maar dat wij dat nu opeens met een ‘c’ zijn gaan doen. Ik stel voor dat we 
de maatregel desondanks invoeren. 
 
De VOORZITTER: En de heer De Rooij dacht toch zó zeker te weten dat het met een ‘c’ was! Mevrouw 
Bloemhoff, Partij van de Arbeid. 
 
Mevrouw BLOEMHOFF (PvdA): Dank u, voorzitter. De vraag is bij wie het risico van de stilzittende 
overheid moet liggen. En natuurlijk moet dat niet bij de aanvrager van de vergunning liggen, maar er zijn 
ook nog omwonenden en mensen die overlast ondervinden en we hebben natuurlijk ook nog het algemeen 
belang. En hoe liberaal is mensenhandel eigenlijk? Het amendement past de lex silencio positivo ook toe 
op prostitutiepanden. Mijn fractie vindt dat een dergelijke vergunning nooit en te nimmer zonder 
expliciete goedkeuring van de overheid verstrekt mag worden. We moeten niet het risico lopen dat er 
door een gebrek aan controle ineens meisjes gedwongen achter de ramen zitten. Hetzelfde geldt voor 
kamerverhuurpanden. Daar zijn ook veel omwonenden. Stel dat studenten hun intrek nemen in zo’n pand, 
je komt erachter, dan moet, dan moet je een zaak beginnen en het eindigt ermee dat studenten hun pas 
ingerichte kamertje weer moeten verlaten. Dat lijkt ons absoluut niet wenselijk. Kortom, het college heeft 
de belangen zorgvuldig afgewogen. Wij zien niets in verdere uitbreiding. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, ik constateer dat mevrouw Bloemhof nogal een zwart en 
negatief mensbeeld heeft en daarbij dat zij verdorie heel weinig vertrouwen heeft in de ambtenaren en het 
gemeentelijk apparaat dat zij gewoon de vergunningsafhandeling binnen de daarvoor gestelde termijnen 
kunnen doen. En daar wou ik het maar bij laten. 
 
Mevrouw BLOEMHOFF (PvdA): Voorzitter, ik wil daar toch nog even op reageren. Ik heb natuurlijk 
heel veel vertrouwen in het ambtelijk apparaat, maar we zijn ook realistisch. We hebben ook een 
reorganisatie en wij vinden dat bepaalde belangen zo belangrijk zijn dat er niet stilzwijgend een 
vergunning mag worden verleend en dat omwonenden daar niet de dupe van mogen worden.  
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Niet? Dan kan ik namens het college zeggen dat het college 
aanvankelijk maar ook na indiening van het amendement, belangen toch anders weegt dan de indieners 
van het amendement. Omdat in die weging belangen van dienstverlening aan de ene kant, die zeker ook 
horen te gelden, tegenover de verantwoordelijkheid voor openbare orde en veiligheid staan, 
derdenbelangen en dergelijke, en de weging wat ons betreft toch anders uitvalt. 
Het is ook niet zo dat, als het om de dienstverlening gaat, de belangen van burgers altijd beter zijn 
gediend met het wel toepassen van de lex silencio positivo, omdat bij sommige vergunningen meer 
burgers ook nadeel kan worden toegebracht dan dat die ene aanvrager voordeel heeft bij het van 
toepassing zijn van de wet. Denk bijvoorbeeld aan een van rechtswege verleende 
evenementenvergunning. Dus het college heeft heel precies gewogen en weegt uiteindelijk toch anders 
dan de indieners van het amendement, reden dat we het amendement moeten ontraden. 
Kan ik tot besluitvorming overgaan? Dan stemmen we allereerst over het amendement. 
 
De heer LEEMHUIS (GroenLinks): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Voor een stemverklaring, neem ik aan? De heer Leemhuis, GroenLinks. 
 
De heer LEEMHUIS (GroenLinks): Dank u wel. Mijn fractie zal instemmen met het voorstel. De 
belangenafweging die in dit voorstel is gedaan tussen aan de ene kant het belang van de indiener en het 
algemeen belang, het belang van derden, die afweging is in onze ogen in dit stuk goed gedaan en daarom 
zullen wij instemmen. Wij zijn dus tegen het amendement. 
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De VOORZITTER: De heer Seton, CDA. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. In de commissie heb ik ook aangegeven dat ik niet 
zoveel heb met de argumenten die op de organisatie betrekking hebben. Ook als er reorganisatie 
plaatsvindt, moet de winkel openblijven. Aan de andere kant ben ik wel overtuigd van de 
tegenargumenten die u ook al in de commissie aangaf voor het nadeel dat het doorvoeren van dit 
amendement zou opleveren. Dus we steunen het amendement niet. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Van Gijlswijk. 
 
Mevrouw VAN GIJLSWIJK (SP): Daar sluit de SP-fractie zich bij aan. 
 
De VOORZITTER: Anderen? Mevrouw Jongman, ChristenUnie. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Daar sluiten wij ons ook bij aan. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Mijn fractie kan zich vinden in de afweging die het college heeft 
gemaakt. 
 
DE VOORZITTER: Anderen nog? Niet het geval, dan gaan we stemmen. Wie steunt het amendement, 
ingediend door D66 en VVD? D66, VVD, PvdD, waarmee het amendement is afgewezen. 
Dan de voorstellen, zoals die onder Romeinse I tot en met IV zijn voorgelegd. Wie steunt die voorstellen? 
Dat is de volgens mij de volledige raad, waarmee de voorstellen zijn aangenomen. 
Dan gaan we naar agendapunt 7e. 
 
7.d: is verplaatst naar 8.h 
 
7.e: Uitvoeringskrediet 30 km/u-gebieden. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Koebrugge, VVD. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, het is een wat technisch verhaal. Daarvoor excuus aan de 
publieke tribune. Voorzitter, geen enkele fractie heeft het definitieve besluit waar de wethouder in 2008 
aan refereerde, kunnen vinden. Ik heb immers bij agendering verzocht mij dat toe te sturen indien iemand 
dat besluit wel had. Ik constateer hier dus nog maar weer een keer dat dat besluit er nooit gekomen is. 
Bovendien wil ik benadrukken dat áls de wethouder in oktober bij ons verzoek om agendering aan had 
gegeven dat de raad nog een uitvoeringskrediet moest vaststellen, wij in november niet over de uitvoering 
hadden gesproken. Dan hadden wij dat namelijk vandaag gedaan. De VVD-fractie is wel een beetje klaar 
met deze wijze van handelen en verwacht dat de andere fracties ook graag juiste informatie ontvangen. 
Vandaar deze motie, zij lijkt wellicht wat overbodig, maar kennelijk is zij dat, gezien de feiten, niet. 
 
Motie (7): Foei 1.896 (VVD) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende het 
raadsvoorstel ‘Uitvoeringskrediet 30 km/u-gebieden’, 
 
Constaterende: 

- de opmerking van de wethouder tijdens de raadscommissievergadering Beheer & Verkeer van 
17 september 2008, dat de wethouder nog met een definitief besluit bij de commissie terug zou 
komen; 

- de opmerking van de wethouder tijdens de raadscommissievergadering Beheer & Verkeer van 
12 oktober 2011, dat de raad alle benodigde besluiten al had genomen en de wethouder volledig 
volgens politiebevoegdheid handelde; 

- dat de raadscommissie Beheer & Verkeer in meerderheid naar aanleiding van deze opmerking 
heeft vastgesteld dat het project al in uitvoering is en dat de uitvoering de bevoegdheid van het 
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college is; 
Verzoekt het college in de toekomst de raad van correcte informatie te voorzien, 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
Bijlagen: 

Verslag vergadering raadscommissie Beheer en Verkeer 17 september 2008, blz. 6 Verslag vergadering 

raadscommissie Beheer en Verkeer 12 oktober 2011, blz. 8 

 

De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. Wie wil verder het woord over dit 
onderwerp voeren? Niemand vanuit de raad? Dan is het woord aan de wethouder van Verkeer, mevrouw 
Dekker. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, het is natuurlijk wel een opvallende motie. Wie zou ertegen zijn dat wij u 
correct informeren? We hebben hier over dit onderwerp al lang met elkaar gesproken. Ik begrijp dat de 
VVD niet gelukkig is met de gang van zaken en de VVD heeft het natuurlijk ook al meerdere keren 
geagendeerd. Ik ben van mening dat wij met u over dit onderwerp goed hebben gesproken, dat wij u 
meerdere keren in de gelegenheid hebben gesteld er iets van te vinden: hier in de raad, in de commissie, 
we hebben allerlei brieven gestuurd, dus eigenlijk ben ik van mening dat ik u redelijk goed heb bediend 
de afgelopen maanden. Het oordeel over deze motie laat ik maar even aan de raad. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Koebrugge. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, dan vraag ik me wel af, als de wethouder nu aangeeft: we 
hebben er veel over gesproken, dat klopt, dat constateerde ik ook, maar dat was niet nodig geweest als de 
wethouder in een eerder stadium had aangegeven dat dit uitvoeringskrediet er zou liggen nu vandaag. En 
ik heb geen antwoord gekregen waarom dat toen niet gezegd is. 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, het wordt een beetje een herhaling van zetten en ook een herhaling van 
behandeling in de commissie. Ik begrijp dat u het niet eens bent met datgene wat we voorstellen. Dat 
hebben we de afgelopen maanden op gezette tijden van u kunnen vernemen. 
Ik ben van mening dat u alle ruimte heeft gehad om daar iets van te vinden en daar laat ik het maar even 
bij. 
 
De VOORZITTER: Kunnen wij dan tot besluitvorming overgaan? Allereest de motie ‘Foei 1896,’ zoals 
die is ingediend. Wie steunt deze motie? U moet nog even kijken begrijp ik. Een ogenblik. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, er zit ook een bijlage bij. Het lijkt me wel goed als ze die 
zelf ook kunnen zien. 
 
De VOORZITTER: Kan de bijlage ook getoond worden? 
 
De heer PRUMMEL: Voorzitter, een ordevoorstel. 
  
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL: Voorzitter, de strekking van de motie is nogal vergaand. En daarom zou het goed 
zijn als de fracties zich er ook even ook over zouden kunnen beraden. Ik stel voor om het later in 
stemming te brengen. Dan kunnen we allemaal ook het hele voorstel goed tot ons nemen. 
 
VOORZITTER: Ik begrijp dat dit een ordevoorstel is dat in ieder geval vanuit de VVD, dus vanuit de 
indieners van de motie wordt gesteund. Is er bezwaar tegen om deze motie later in stemming te brengen? 
Na de eetpauze. Dan moeten wij dat vooral niet vergeten en dan gaan wij stemmen over dit agendapunt na 
de eetpauze. Waarmee we nu zijn bij agendapunt 8, de discussiestukken. 
 
7.f: zie 6h. 
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8. Discussiestukken 

 

8.a: Verzelfstandiging openbaar onderwijs Groningen (O2G2): Vermogen tot onderwijs.  
 
De VOORZITTER: Ik zie een aantal vertegenwoordigers op de tribune zitten. De heer De Rooij en de 
heer Moes hebben de zaal verlaten, opnieuw. 
Dan is als eerste het woord aan mevrouw Rademaker van de SP-fractie. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Dank u wel, voorzitter. In 2008 hebben we het besluit genomen om het 
openbaar onderwijs te verzelfstandigen. Dit is voor de SP indertijd een lastige beslissing geweest. Maar 
die keus hebben we gemaakt, zodat het onderwijs er beter van zou worden. Het college verzekerde ons 
toen dat we de nieuwe stichting financieel gezond op eigen benen zouden zetten. Nu blijkt dat dat 
helemaal niet het geval was. Na bijna twee jaar van meningsverschillen, conflicten en onrust, liggen er nu 
twee onderzoeksrapporten die hopelijk een einde maken aan de financiële discussies rondom het 
onderwijs, zodat O2G2 zich eindelijk en volledig kan richten op het onderwijs. Daarvoor hebben wij de 
stichting immers in het leven geroepen. Over het handelen van de gemeente geven de 
onderzoeksrapporten duidelijk aan dat er fouten zijn gemaakt in de aanloop naar de verzelfstandiging. 
Dure fouten, want nu moeten we 11,5 miljoen euro nabetalen aan het openbaar onderwijs en er is 
mogelijk ook nog sprake van doorbetaling aan het bijzonder onderwijs. Wij zien inhoudelijk geen reden 
om door te betalen aan het bijzonder onderwijs, maar begrijpen ook dat het college met het bijzonder 
onderwijs in gesprek moet. Dat het uiteindelijk bijna twee jaar heeft moeten duren voor dit conflict is 
beslecht, vinden wij een treurige zaak. We begrijpen niet de het college niet eerder de regie heeft 
genomen om tot een oplossing te komen. Als je er samen niet uitkomt, dan schakel je toch sneller een 
onafhankelijke derde in? De belangrijkste vraag voor de SP is: hoe heeft het allemaal zo ver kunnen 
komen, waardoor het zo fout is gegaan? Voor ons gaat het om de periode voor 1 januari 2010 en ook over 
de periode daarna, tot nu. Wij willen weten op basis van welke informatie wij beslissingen hebben 
genomen. Wat ons betreft moet de onderste steen boven. We willen maximale openheid. We denken dat 
een raadsenquête daar het beste middel voor is, omdat we dan mensen onder ede kunnen horen. Maar 
omdat een deel van de fracties nog twijfelt over de vorm, dienen we een motie in, waarbij zowel wordt 
gekeken naar het middel raadsonderzoek als naar het middel raadsenquête. Het hoogste belang is dat er 
een onderzoek komt met zo breed mogelijk steun in de gemeenteraad, vandaar dat we beide opties 
openhouden. Onze voorkeur is duidelijk, maar laat de griffie het eerst op een rijtje zetten, waarna de 
keuze definitief gemaakt kan worden. Dank u wel. 
 
Motie (8): Raadsonderzoek verzelfstandiging openbaar onderwijs Groningen (SP, CDA, 
ChristenUnie, D66, GroenLinks, PvdD, Student en Stad) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende het 
raadsvoorstel Verzelfstandiging openbaar onderwijs Groningen Vermogen tot onderwijs, 
 
Constaterende dat: 

- de gemeenteraad tijdens het proces van de verzelfstandiging veelvuldig kritische vragen heeft 
gesteld over de budgetneutraliteit, hoogte van het eigen vermogen van de nieuwe stichting en de 
financiële risico's voor de nieuwe stichting; 

- het college erkent een foutief besluit te hebben genomen over de hoogte van de bruidsschat; 
- het college erkent de vermogenspositie van O2G2 verkeerd te hebben ingeschat; 
- het college erkent dat er veel meer haken en ogen aan de verzelfstandiging zaten dan het in eerste 

instantie heeft ingeschat; 
- er nu een nabetaling van 11.511.000 euro zal plaatsvinden aan O2G2; 
- in het rapport-Klaassen wordt geconstateerd dat de communicatie tussen gemeente en O2G2 

moeizaam tot stand is gekomen; 
- het conflict dat tussen het college en O2G2 is ontstaan lang heeft geduurd en voor veel onrust op 

de scholen heeft gezorgd; 
Overwegende dat: 

- het belangrijk is om inzicht te hebben in de informatievoorziening van het college aan de raad 
over de verzelfstandiging, zowel in de periode voor de overdracht (2006-2010) als bij de 
afwikkeling (2010-2012); 
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- het van belang is om inzicht te hebben of de informatie volledig, adequaat en tijdig aan de raad is 
verstrekt; 

- de casus verzelfstandiging zeer waardevol kan zijn om leereffecten te bereiken voor de 
gemeentelijke organisatie als totaal en de dienst OCSW in het bijzonder op de terreinen:  

- de verschillende rollen en verantwoordelijkheden tussen organisatie, college en raad: wie 
signaleert wat? Wie is verantwoordelijk voor welke informatie? 

- informatievoorziening richting college/raad; 
- financiële en administratieve organisatie; 
- cultuur (houding en gedrag) richting politiek en maatschappelijke organisaties; 

- het voor de samenwerking tussen gemeente en onderwijsveld van belang is oorzaken van slechte 
communicatie tussen O2G2 en gemeente weg te nemen; 

- er verschillende consequenties en vereisten verbonden zijn aan het kiezen voor een 
raadsonderzoek dan wel een raadsenquête, die de raad op dit moment nog niet kan overzien; 

Besluit: 
1. de griffie te verzoeken om de raad te adviseren over een route-tijdtabel met betrekking tot een 

raadsonderzoek/enquête en hierbij expliciet aandacht te besteden aan de voor- en nadelen van 
een raadsenquête (ex 155a Gemeentewet) ten opzichte van een raadsonderzoek; 

2. het presidium te verzoeken een commissie3 te benoemen van raadsleden die met 
inachtneming van het bovenstaande, een voorstel zal doen voor een inhoudelijke 
onderzoeksopzet4. 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. Dan is het woord aan 
de heer Evenhuis, VVD. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Voorzitter, dank u wel. Wij staan voor een bijzonder raadsvoorstel. 
Opmerkelijk, voorzitter, maar ook bizar. Waarom bizar? Voorzitter, omdat het vorige college minus 
Karin Dekker toen, het huidige college, de oude en de nieuwe gemeenteraad zulke grote taxatiefouten 
hebben gemaakt. 11,5 miljoen euro moeten we bijbetalen. En mogelijk wordt het bedrag nog groter, veel 
groter. De situatie: Groningen draagt het openbaar onderwijs van de gemeente over aan een stichting voor 
1 januari 2010. Er zijn frictiekosten. Door B en W, door de raad, door de externe deskundigen worden 
deze begroot op 3,4 miljoen. B en W en de raad besluiten deze kosten te betalen. Dat noemen zij (wij dus 
ook, de raad) een ‘bruidsschat’. Het bedrag onder deze noemer hoeft niet doorbetaald te worden naar het 
bijzonder onderwijs. De stichting O2G2 is het met dit besluit volledig niet eens. Veel te laag, er zijn geen 
reserves. Het conflict komt groot in de publiciteit. Grote krantenkoppen in de pers. Nieuw bestuurslid 
Nijenbanning, nota bene meegegaan vanuit de gemeente naar O2G2, treedt acuut af. Ouders en 
leerkrachten raken op tilt. Veel commotie. Uiteindelijk besluiten B en W en de raad dat er een nieuw 
onderzoek moet komen. Dat is er gekomen. En de rekening is fors, zeer fors. 11,5 miljoen euro extra 
bijbetalen. Ga er maar aanstaan! Is daarmee de kous af? Nee. A: De termijn van niet hoeven doorbetalen 
aan het bijzonder onderwijs is verstreken. Die was namelijk 1 januari 2010. B: Het bedrag van 
11,5 miljoen euro steekt ver uit boven de afgesproken definitie van bruidsschat van 3,4 miljoen euro. 
Daarmee, voorzitter, is de gemeente kwetsbaar, zeer kwetsbaar geworden. 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf, PvdA. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Ja, dank u, voorzitter. De heer Evenhuis stelt dat het bedrag van 
11,5 miljoen euro ver boven de definitie van de bruidsschat uitsteekt, maar u weet toch ook dat de 
maximale bruidsschat die de gemeente had toe kunnen kennen maar liefst op 26 miljoen euro lag? 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Ja, maar dat hebben we toen niet besloten. 
Er is nog een kwestie, voorzitter. De onderzoekers Klaassen en anderen vinden dat het juridisch eigendom 
van de gebouwen eigenlijk moet worden overgedragen. De VVD ondersteunt dit. Gebouwen bepalen in 

                                                 
3 Dit is niet noodzakelijkerwijs ook de uiteindelijke onderzoeks- of enquêtecommissie. 
4 Zowel de opzet als de route-tijd-tabel zullen aan de raad ter vaststelling worden voorgelegd. 
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grote mate de identiteit van het onderwijs, van de school, dus ook van de openbare school. Voorzitter, wij 
vinden dat het college met het bijzonder onderwijs in gesprek dient te gaan en wel op korte termijn. En 
als uit die gesprekken mocht blijken dat doorbetaling gerechtvaardigd is, dan zullen wij als VVD dit 
steunen. Grote problemen dus. De raadscommissie is overtuigd van die grote problemen. Zij wil een 
raadsonderzoek. Een zwaar middel. De SP sprak hier over een enquête, het meest zware middel. De eigen 
wethouders worden dan zelfs onder ede gevraagd. 
Tot slot, voorzitter, het college zegt nu ook weer: het onderwijs in Groningen moet het beste van 
Nederland worden. Voorzitter, dan moet er veel bijbetaald worden, dan moeten er veel ruzies bijgelegd 
worden en moeten er niet meer de zulke grote en bizarre prestatiefouten worden gemaakt. Ik dank u wel. 
 
VOORZITTER: Anderen die ik het woord kan geven? De heer de Rook, D66. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, voorzitter, dank u wel. Ik denk dat weinig mensen gedacht hadden dat wij 
hier dit twee jaar na de verzelfstandiging zo bij elkaar zouden zitten. De verzelfstandiging die met veel 
trompetgeschal werd aangekondigd of werd afgerond voor de verkiezingen van 2010, blijkt zeer slecht te 
zijn uitgevoerd en twee jaar later zijn we dan eindelijk op het punt waar we twee jaar geleden al dachten 
te zijn. Hoe pijnlijk dat gegeven is blijkt voor mij uit het volgende citaat: “Wat mij betreft verdient met 
name de wijze waarop de verzelfstandiging zich heeft voltrokken een groot compliment. Het was een 
zorgvuldig, transparant en voortvarend proces, waar alle betrokkenen hun bijdrage aan geleverd hebben. 
De Openbaar Onderwijsgroep Groningen begint zijn bestaan dan ook vanuit een stevige uitgangspositie.” 
Aldus wethouder Van Schie namens het college, begin 2010. 
En hoe anders is de conclusie van de heer Klaassen, die in zijn rapport stelt dat er sprake is van een 
opeenstapeling van minder geslaagde keuzen en minder geslaagde communicatie. En hoe deze twee 
werkelijkheden zich tot elkaar verhouden is wat ons betreft de hamvraag in een diepgravend onderzoek 
naar de gang van zaken tijdens de verzelfstandiging, maar ook de fase daarna, waarbij uiteindelijk 
vandaag de oplossing voorligt van het slepende geschil waar wij ook als fractie zo hard voor geijverd 
hebben. Wij zullen dan ook de motie voor een raadsonderzoek of een -enquête met klem ondersteunen.  
Voorzitter, de verzelfstandiging moest een hoofdstuk in het onderwijsbeleid van deze stad afsluiten, om 
vervolgens een nieuwe te beginnen. Met veel ambitie heeft de fractie van D66 zich samen met andere 
partijen vanaf 2010 ingezet op stevige ambities op onderwijsgebied. Het plan van aanpak Onderwijsstad, 
het aanvalsplan Onderwijshuisvesting en ook de nieuwe Lokaal educatieve agenda liggen nog steeds op 
ons te wachten. Het is voor mijn fractie bijzonder kwalijk dat de ambitie van het worden van de 
onderwijsstad van Nederland inmiddels een zweem van ironie met zich heeft meegekregen. De 
geloofwaardigheid van die ambitie heeft last gehad van het conflict met O2G2. Want waar wij begonnen 
met kampioensambities op dit gebied, bungelen we nu ergens halverwege het rechter rijtje. Maar de race 
is nog niet gelopen. De tijd is krap, maar het is nog niet te laat om onze ambitie waar te maken en die 
ambitie is wat onze fractie betreft niet vrijblijvend. De gang van zaken rond O2G2 heeft onze 
veeleisendheid niet getemperd, maar juist vergroot. En wij verwachten dan ook zo snel mogelijk een 
onderwijsagenda van dit college die de geloofwaardigheid in de ambitie Groningen Onderwijsstad 
herstelt. Het dossier van de verzelfstandiging ging van ‘zorgvuldig, transparant en voortvarend’ in 2010, 
naar ‘onzorgvuldig, onduidelijk en beschamend’ in 2012. Maar we hopen het dossier met het 
voorliggende voorstel en met de voorgestelde raadsenquête een plek te kunnen geven. Om ervan te leren, 
maar vooral ook om ervoor te zorgen dat we als gemeente nooit weer in zo’n situatie terechtkomen. Want 
naast de ouders, de leerlingen en de scholen heeft ook de geloofwaardigheid van het stadsbestuur in volle 
omvang last gehad van deze affaire. Voorzitter, we zullen het voorstel steunen en hopen op 
voortvarendheid van het college in de vormgeving van zijn onderwijsagenda. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Wie kan ik het woord geven? De heer Van der Schaaf, PvdA. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Dank u, voorzitter. Met de vaststelling van de uitkomsten van het 
rapport-Klaassen ronden we de verzelfstandiging van het openbaar onderwijs echt af. Uitgangspunt van 
die verzelfstandiging, het is net al gezegd, was om een gezonde stichting op de wereld te zetten, die in 
staat was en is haar belangrijke taak uit te voeren. Vanaf nu kunnen we daarom pas echt spreken van een 
zelfstandige organisatie. We ronden met dit besluit ook een periode af van conflict. Een conflict tussen 
gemeente en het bestuur van het openbaar onderwijs.  
Met het feit dat we dit conflict nu afronden is de PvdA zeer tevreden. Een onverkwikkelijke periode van 
bestuurlijk getouwtrek wordt afgesloten. En daarbij passen naast tevredenheid ook complimenten. 
Complimenten voor het onderzoeksteam onder leiding van Leendert Klaassen. Complimenten aan onszelf 
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als raad en het audit committee dat het onderzoek heeft afgedwongen. Complimenten ook aan het bestuur 
en de raad van toezicht van O2G2, maar ook aan het college. Ondanks alle kritiek die er is en nog zal 
komen is dit college er ten slotte wel in geslaagd om dit conflict tot een goed einde te brengen. Daarvoor 
ook lof voor de wethouder Onderwijs in het bijzonder. Want het is voor het onderwijs van groot belang 
dat dit conflict nu ten einde is. Het conflict was namelijk niet alleen maar een bestuurlijk meningsverschil 
over financieel-technische onderwerpen. Het ging om 16.000 kinderen en 2000 onderwijzers. Deze 
hebben veel last gehad van het gedoe van de afgelopen 2 jaar. Onrust, onzekerheid en gebrek aan ruimte 
voor vernieuwing, een schoolbestuur dat noodgedwongen zijn handen vol had aan discussie met de 
gemeente. Schoolhoofden die last hadden van kortingen op hun budget, ouders die twijfelden of ze hun 
kind wel naar de openbare school moesten sturen. Ook dat, dat kunnen we nu afsluiten. 
Voorzitter, de PvdA is voor de verzelfstandiging van het openbaar onderwijs omdat het beter is voor het 
onderwijs. Meer zeggenschap, professionals aan het stuur en een bestuur dat zich voor 100% kan inzetten 
voor het onderwijs. En dat laatste, dat hebben we gemerkt. En het heeft blijkbaar lang geduurd voor we 
als gemeente aan dat fenomeen konden wennen. Met het rapport-Klaassen wordt voor de PvdA ook om 
een andere reden duidelijk waarom verzelfstandiging een goed idee was en is. Want de pijnlijke 
constatering is dat onder het bestuur van een gemeente een financieel ongezonde situatie is ontstaan, 
waarbij het bestuur, het vorige bestuur, de gemeente, blijkbaar zelf niet goed wist hoe het er financieel 
voorstond. En daarmee komen we toch ook op de vraag hoe die allemaal zo gelopen is. Laten we niet 
vergeten, er is net ook al even aan gerefereerd, dat toen het verzelfstandigingsproces in 2009 in volle gang 
was, het nog een voorbeeld was qua participatie. Het werd nog aangemeten als een voorbeeldproject van 
goede participatie van een stad en instelling bij een gemeentelijk besluit. En toch is het misgegaan. 
Klaassen constateert dat er te weinig gekeken is of de nieuwe stichting financieel wel op eigen benen kon 
staan. En dat terwijl ook in raadsbehandelingen dit steeds onderwerp van discussie was en ook een harde 
randvoorwaarde. Al in 2008 bij het besluit vroegen we aandacht voor de financiële effecten. Dat was in 
2008. Ook in 2009 bij de overdracht hebben we gevraagd naar de risico’s, gediscussieerd over het eigen 
vermogen en de hoogte van de bruidsschat. Steeds kregen wij op zich heldere antwoorden en cijfers van 
het college waaruit bleek dat het goed zat. En die cijfers blijken nu dus achteraf niet te kloppen. Wat de 
PvdA betreft is het dan ook niet de vraag of we wel goede uitgangspunten hadden bij de 
verzelfstandiging. Die hadden we. De centrale vraag is waarom er niet naar die uitgangspunten is 
gehandeld. Het college geeft zelf ook ruiterlijk toe op een verkeerd spoor te hebben gezeten. In het 
raadsvoorstel is te lezen dat men moeilijk van bepaalde aannames af kon komen en pas te laat in het 
proces heeft gekozen voor een meer bestuurlijke aanpak. Voorzitter, de PvdA vindt dat het college respect 
verdient voor het feit dat ze deze inschattingsfouten toegeeft. Als je als bestuur zelf aangeeft niet 
bestuurlijk genoeg te hebben gehandeld, dan hoef je als raad al heel veel kritiek ook niet meer toe te 
voegen. Maar ondanks dit blijft ook voor onze fractie een aantal vragen onbeantwoord. Die antwoorden, 
daar moeten we van leren. Vandaar dat de PvdA-fractie ook mede een motie zal indienen om te komen tot 
een vorm van onderzoek door de raad. Wat de PvdA betreft gaat dit over het hele proces van 
verzelfstandiging en zal naast het opereren van de gemeente ook gekeken moeten worden naar het 
opereren van O2G2, want ook daar zal ongetwijfeld wat te leren zijn. 
Voorzitter, met dit besluit staan we ook weer aan een begin. Een begin van een periode waarin gemeente 
met het onderwijs in de stad een aantal grote uitdagingen aan moet gaan. Er staan forse en buitengewoon 
onverstandige rijksbezuinigingen op stapel. Op sommige scholen is sprake van een daling van 
leerlingenaantallen. We hebben veel kleine scholen, waarvan maar de vraag is of ze groot genoeg zijn om 
verantwoord te kunnen blijven bestaan. En daarbij komen ook nog de zeer pijnlijke gevolgen van het 
noodzakelijke afbouwen van het gesubsidieerd werk. 
Ondanks deze donkere wolken vindt de PvdA dat we toch moeten blijven streven naar vooruitgang. Het 
aantal zwakke scholen moet omlaag, de kwaliteit van de onderwijshuisvesting moet omhoog, onlangs was 
hier weer een alarmerend rapport over vanuit de provincie en de PvdA is blij dat dit college met een 
aanvalsplan Onderwijshuisvesting wil komen om dit probleem te lijf te gaan. Maar bovenal moet en gaat 
Groningen de onderwijsstad van Nederland worden. Met het rapport Klaassen sluiten we nu een 
vervelende periode af. De gemeente kan nu samen met het onderwijs, waarbij openbaar en bijzonder zich 
nu qua organisatie en qua financiën in een vergelijkbare positie bevinden, deze ambitie waarmaken. De 
PvdA zal het onderwijs en het college hier volop in steunen.  
 
De VOORZITTER: De heer Evenhuis. 
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De heer EVENHUIS (VVD): Wij hebben twee vragen aan de heer Van der Schaaf. De eerste: waarom 
vindt u het juist om op dit moment de raad complimenten te geven? Dat is de eerste vraag en de tweede 
vraag is: waarom denkt u dat de problemen met dit besluit vandaag voorbij zijn? 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Op de eerst vraag van de heer Evenhuis, voorzitter, waarom ik het 
verstandig vind om de raad nu complimenten te geven, dat heeft te maken met het feit dat het rapport-
Klaassen, dat een eind heeft gemaakt aan dit conflict, nadrukkelijk op initiatief van de raad tot stand is 
gekomen. Dus in die zin vind ik dat we onszelf, dat mag best vind ik, een compliment mogen geven dat 
we daarmee het college de goede richting op hebben gestuurd. Het tweede punt: Ik geloof niet dat alle 
problemen in het onderwijs nu verholpen zijn. Ik geloof wel dat alle problemen die te maken hebben met 
een slecht uitgevoerde verzelfstandiging vanaf nu verleden tijd zijn. 
 
De VOORZITTER: De heer Evenhuis. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Ja, maar waarom? 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Omdat er nu in de kern een financieel gezonde organisatie is. En 
dat is O2G2 en dat was het tot nu toe niet. 
 
De VOORZITTER: De heer Evenhuis. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): En de verhouding met het bijzonder onderwijs? 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Die laatste vraag snap ik niet. 
 
De VOORZITTER: De heer Evenhuis. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Denkt u zeker te weten dat er niet sprake zal zijn van doorbetaling naar het 
bijzonder onderwijs? 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Nee, dat weet ik niet zeker. Wij steunen wat dat betreft de lijn van 
het college, dat we daar inhoudelijk geen reden voor zien, maar we weten dat het college ook daarover in 
gesprek gaat met het bijzonder onderwijs en we wachten net als u de afkomst daarvan af. 
 
De VOORZITTER: De heer Verhoef, ChristenUnie. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Ja, ik had inderdaad ook nog een vraag over de doorbetaling. Vorige 
week zei u in de commissie dat u het juridische risico van die doorbetaling maar op de koop toenam en 
voor u uit wilde schuiven. Nu zegt u: “Ik hoop dat hiermee het conflict is opgelost.” Denkt u niet dat 
hiermee ook weer een tweede conflict gaat ontstaan, namelijk binnen het bijzonder onderwijs? 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Nee, ik zeg hetzelfde als in de commissie. Kijk, het college vindt 
om inhoudelijke redenen, en dat steunen wij, dat die doorbetaling niet nodig is, dat het daar geen reden 
voor ziet. Er zitten juridische risico’s aan dat standpunt, daarvan hebben we gezegd, dat we die op dit 
moment kunnen accepteren. Maar we constateren ook dat er een gesprek gaande is met het bijzonder 
onderwijs en daar wachten wij gewoon de uitkomsten van af. 
 
De VOORZITTER: De heer Verhoef. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Zou u dan niet willen weten wat de inhoudelijke redenen precies 
zijn? Want dat wordt niet duidelijk uit het stuk. 
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De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): De inhoudelijke redenen zijn volgens mij volstrekt helder, 
namelijk dat hier een heel specifiek probleem in het openbaar onderwijs is opgelost, waar de gemeente 
een specifieke verantwoordelijkheid heeft en dat heeft helemaal niets te maken met de situatie in het 
bijzonder onderwijs. 
 
De VOORZITTER: Wie wil nu het woord? Dat is mevrouw Kuik van het CDA. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Voorzitter, vandaag komt er eindelijk een einde aan de lange strijd van het 
openbaar onderwijs Groningen. Bijna twee jaar lang is om het onderwijs gevochten voor de miljoenen 
waar ze, nu blijkt, inderdaad recht op hebben. Onze complimenten gaan naar O2G2 voor deze strijd. De 
vasthoudendheid bleek nodig, want de 11,5 miljoen euro die vandaag voorligt, was anders slechts enkele 
tonnen geweest. Maar hoe heeft het zover kunnen komen? 
Zoals de meeste fracties wil ook het CDA de onderste steen boven. Wat ging er mis bij het 
verzelfstandigingsproces? Waarom heeft het zo lang geduurd? Wie heeft er steken laten vallen en had 
deze slepende kwestie voorkomen kunnen worden? Dit zijn slechts enkele van de vele vragen die de 
CDA-fractie heeft. En wat ons betreft komen we hier ook over te spreken bij de raadsenquête. De vragen 
over het proces komen daar ter sprake. Echter, over het proces van het onderhavige voorstel maak ik me 
zorgen en ik wil duidelijkheid hebben over de positie van het bijzonder onderwijs. De wethouder heeft het 
altijd gehad over zorgvuldig te werk gaan en ik mag aannemen dat dat voor het gehele onderwijs en dus 
ook het bijzonder onderwijs geldt. Vele juridische adviezen zijn ingewonnen, workshops zijn gehouden, 
schriftelijke vragen zijn gesteld. En ieder keer was het advies helder: doorbetalen. Het college stelde in 
het voorstel van 15 september ten aanzien van de herziening bruidsschat voor: ‘In het kader van de 
financiële gelijkstelling tussen het openbaar en bijzonder onderwijs, financiële middelen toe te kennen 
voor het bijzonder onderwijs.’ De wethouder adviseerde met klem niet een tweede onderwijskwestie in de 
stad te creëren. We zijn een half jaar verder en die juridische adviezen zijn intussen niet veranderd. Maar 
het antwoord van het college wel. Ineens zou er geen inhoudelijke reden meer zijn om het bedrag aan het 
bijzonder onderwijs te betalen. Bij zo’n draai van 180 graden hoort een onderbouwing. Echter, bij vragen 
van het CDA wat er veranderd was en waarom er niet meer doorbetaald hoefde te worden, kwam geen 
antwoord. Ja: “We zijn in gesprek.” 
 
De VOORZITTER: De heer De Rook. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, voorzitter, een vraag aan mevrouw Kuik. U heeft zich in de commissie 
daar sterk voor gemaakt, samen ook met de ChristenUnie, voor die doorbetaling, maar ik vraag me af wat 
u nou precies wilt. Er is toch niets mis mee dat de wethouder in gesprek gaat met het bijzonder onderwijs 
om tot een oplossing te komen? Wat wilt u dan wel? 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ik zal zo even uitleggen wat ik wil. Wat ik eerst vraag is: Ik wil uitleg waarom 
die draai is gemaakt van 180 graden. Dat is niet onderbouwd en ik vind het wel van belang, ook in het 
kader van behoorlijk bestuur, dat je dat kunt uitleggen. Mijn fractie wil dus weten waarom het college 
geen antwoord geeft op deze vraag. Ik kan het dan nog wel simpeler stellen: is er iets veranderd? Wij 
denken van niet, want dan had de wethouder wel een antwoord gehad. Wij hadden vertrouwen in het 
college op het doorbetalingsonderdeel. En volgens ons heeft het college dit grondig laten onderzoeken. 
Hiervoor geld reserveren, zoals in het eerdere voorstel staat, en ook in de antwoorden op de vraag van 
D66 en PvdA, lijkt ons niet meer dan logisch. Vervolgens het gesprek aangaan met het bijzonder 
onderwijs, om tot een goede oplossing te komen. Dat, voorzitter, is hoe het proces zou moeten gaan. 
Want het kan niet zo zijn dat meerdere fracties vragen en de wethouder draait. We verzoeken de 
wethouder niet te buigen en draaien onder die druk, maar haar rug recht te houden voor de toekomst van 
het gehele onderwijs van de stad. 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf was mij het eerst gemeld. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Ja, dank u, voorzitter. Ik begrijp uw opmerking. U zegt eigenlijk: 
Ja, het college zou over moeten gaan tot doorbetalen en daarna met het bijzonder onderwijs in gesprek 
gaan. Maar waar zou dat gesprek dan over moeten gaan? 
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Mevrouw KUIK (CDA): Ik had allereest het punt dat die 180 graden draai is geweest en dat ik daar geen 
antwoord op heb gehad, waarom dat is veranderd. Waarom een regeling? Omdat dat juridisch nodig is, 
daar hebben we ook advies over gekregen en bovendien: Waarom een gesprek aangaan als er toch geen 
geld gereserveerd is? Wat hebben we dan te bieden? 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Ja, u draait het om, maar mijn vraag was: Als u vindt dat het 
college over moet gaan tot doorbetalen, los van het feit of u dat gerechtvaardigd vindt of wat ook maar, 
maar u zegt: ‘Dat moet’, waarover zou dan dat gesprek daarna tussen college en bijzonder onderwijs nog 
moeten gaan? Dan valt er toch niks meer te bepraten? Het is gewoon een kwestie van geld overmaken. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Kuik. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ik ben van mening dat de wet moet worden gevolgd en juridisch heeft het 
bijzonder onderwijs daar recht op. Maar in gesprek gaan is natuurlijk altijd goed. Het is een redelijke 
partij en ik heb er vertrouwen in dat daar een goede oplossing uitkomt.  
Voorzitter, op het laatste kregen wij een aangepast voorstel. Helaas kun je dit wel exemplarisch voor het 
proces noemen, wat ik betreur. Maar naast dat het voorstel te laat kwam, heb ik ook de twijfel of het 
juridisch wel klopt. Ons is verteld dat de bruidsschatregeling niet meer geldt en ook niet met 
terugwerkende kracht kan worden ingezet, aldus nummer vijf op de eerder door D66 en PvdA gestelde 
schriftelijke vragen. In besluitpunt 2 is er sprake van toepassing van de bruidsschatregeling. Kan de 
wethouder toelichten waarom dit juridisch wel correct zou zijn? 
Tot slot, terugkomend op die zorgvuldigheid, gezien die juridische adviezen leek het ons niet meer dan 
logisch om in de risicoparagraaf op zijn minst ook een bedrag te reserveren ten aanzien van het bijzonder 
onderwijs. Daarvan was niks terug te zien in het voorstel. En daarom hebben we samen met de 
ChristenUnie een amendement gemaakt om bij het opstellen van het uitvoeringsplan ook de positie van 
het bijzonder onderwijs te betrekken. Dank u. 
 
Amendement (2): risico's doorbetaling (CDA, ChristenUnie, VVD) 
 
“De raad van de gemeente Groningen, in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende het 
raadsvoorstel Verzelfstandiging openbaar onderwijs Groningen (O2G2): ‘Vermogen tot onderwijs’ 
 
Constaterende dat: 

- uit onderzoek geleid door de heer Klaassen naar voren komt dat het vermogen van het openbaar 
onderwijs dient te worden aangevuld met 6,861 miljoen euro; 

- daarnaast de bruidsschat dient te worden herzien en moet worden vastgesteld op 8,103 miljoen 
euro; 

- uit verschillende adviezen blijkt dat het juridisch niet is uitgesloten dat (op onderdelen van) de 
nabetaling aan O2G2 sprake is van een doorbetalingsplicht; 

Overwegende dat: 
- deze adviezen niet zijn te herkennen in het raadsvoorstel, ook niet in de risicoparagraaf; 
- de gemeente hiermee zowel juridische als financiële risico's loopt; 
- het college in het gewijzigd raadsvoorstel aangeeft met een uitvoeringsplan te komen waarin 

onder meer verschillende juridische aspecten worden uitgewerkt;  
Van mening dat: 

- de vraag naar doorbetaling of niet hierbij ook aan de orde dient te komen, 
 
Verzoekt het college als aansluitpunt V toe te voegen: 
‘V: Bij het opstellen van het uitvoeringsplan ook de positie van het bijzonder onderwijs te betrekken’ 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Verhoef, ChristenUnie. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Dank u wel, voorzitter. Met het rapport van de commissie-Klaassen 
komt er nu eindelijk een einde aan een periode van onzekerheid voor kinderen, ouders en medewerkers 
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binnen het openbare onderwijs in de stad Groningen. Het rapport geeft aan onder welke omstandigheden 
en binnen welke kaders de verzelfstandiging heeft plaatsgevonden en welke achteraf geziene fouten 
besluiten in het proces zijn genomen. De aanbevelingen van de commissie-Klaassen zijn erop gericht om 
die besluiten te herstellen en die aanbevelingen staan wat ons betreft niet ter discussie. Waar wij ons wel 
over verbazen, voorzitter, is dat in het voorstel niet meer wordt gesproken over doorbetaling aan het 
bijzonder onderwijs. Bij de presentatie van het rapport-VOS/ABB werd door hen nog geadviseerd om bij 
correctie van de bruidsschat doorbetaling toe te passen. Dit advies werd destijds integraal door het college 
overgenomen en helder in een voorstel aan de raad verwoord en zorgvuldig onderbouwd. Ook de 
stadsadvocaat gaf het advies tot doorbetaling. Nu, op dit moment stelt het college ineens dat er geen 
inhoudelijke redenen meer zijn voor doorbetaling aan het bijzonder onderwijs en probeert in de 
onderhandelingen met bijzonder onderwijs tot een oplossing te komen. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Dank u, voorzitter. U zegt dat de stadsadvocaat heeft geadviseerd 
om door te betalen. Waar heeft u dat gevonden? 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Nou, wij hebben met de commissie een soort expertmeeting gehad 
samen met de stadsadvocaat en daar zat ook iemand bij van het VOS/ABB en zowel de een als de ander 
heeft heel duidelijk aangegeven dat doorbetaling aan te bevelen is. 
Voorzitter, maar de vraag of er wordt betaald aan het bijzonder onderwijs is wat ons betreft geen politieke 
of beleidsmatige vraag, waarover valt te onderhandelen, maar het is een juridische vraag. Wat zegt de wet 
op dit punt? Daar heeft mijn fractie vorige week antwoord op willen krijgen. Maar dat antwoord heeft de 
wethouder niet kunnen of niet willen geven, dus ik stel de vraag opnieuw: Heeft het college advies 
ingewonnen bij de stadsadvocaat? Wat was het advies van de stadsadvocaat en wat maakt dat het college 
nu afwachtender is als het gaat om doorbetaling aan het bijzonder onderwijs? 
 
De VOORZITTER: De heer De Rook 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, voorzitter, de heer Verhoef refereert aan het juridisch advies dat 
ingewonnen is. Dat hebben wij inderdaad ook gedaan, maar daar blijkt ook uit dat er eigenlijk helemaal 
geen vergelijkbare casus ergens in Nederland is die hier wat zinnigs over kan zeggen, dus vindt u nou niet 
dat die specifieke omstandigheden van dit geval, namelijk een verzelfstandiging die achteraf wordt 
bijgesteld, tot een unieke situatie leidt en daarom misschien ook anders is en niet direct af te leiden is uit 
de wet? 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Nu, mijn fractie vindt in ieder geval dat we duidelijk hadden moeten 
kijken, dat het college ook duidelijk advies had moeten geven over wat de juridische vraag is. Wat zegt de 
wet op dit punt? Toen we het rapport VOS/ABB bespraken werd daar heel duidelijk onderbouwd op 
gezegd wat de wettelijke kaders waren. Die missen wij nu en dat vinden we jammer. Voorzitter, het mag 
duidelijk zijn dat mijn fractie in dit voorstel de juridische kaders mist waarbinnen deze financiële 
reparatie plaatsvindt. De wetgever heeft niet voor niets met zorg in de grondwet verankerd dat 
bekostiging van het openbaar onderwijs in de meeste gevallen op gelijke wijze dient te worden 
doorbetaald aan het bijzonder onderwijs en vice versa. 
Ook wanneer het gaat om het versterken van de vermogenspositie van O2G2 is dit alleen mogelijk door 
het opstellen van een verordening in de zin van artikel 96 van de Wet op het voortgezet onderwijs en 
artikel 140 op de Wet van het primair onderwijs. 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Ja, dank u, voorzitter. De heer Verhoef houdt een heel juridisch 
verhaal over de haken en ogen die er aan dit hele aspect van doorbetaling zitten, maar 
ik ben wel benieuwd wat hij er nou inhoudelijk van vindt. We hebben hier een heel specifieke situatie, de 
heer De Rook refereerde daar ook al aan, die echt te maken heeft met het feit dat een situatie in het 
openbaar onderwijs zich voordoet als gevolg van een verkeerd uitgevoerde verzelfstandiging. Wat vindt u 
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er nu, niet zozeer vanuit het punt van recht, maar vanuit het punt van rechtvaardigheid van, dat die 
middelen gewoon moeten worden doorbetaald? Daar hoor ik u niet over. 
 
De VOORZITTER: De heer Verhoef. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Voorzitter, ik sta hier niet om de doorbetaling in de wacht te slepen, 
ik sta hier wel om de juridisch kaders die een eventuele doorbetaling aan het bijzonder onderwijs 
mogelijk maken, veilig te stellen. 
Voorzitter, de brief die we vanochtend van het college kregen gaf ook aan dat de juridische condities 
verder onderzocht zullen worden. Dat is mooi, maar het verbaast ons, omdat bij de presentatie van het 
rapport-VOS/ABB de juridische kaders al duidelijk werden gesteld en ook verder genoemd in het 
voorstel. Waarom ontbreekt het daar nu aan? Graag horen we van de wethouder hoe de juridische 
condities eruit gaan zien en of zij bij het opstellen van het uitvoeringsplan ook bereid is de positie van het 
bijzonder onderwijs te betrekken. 
Wij dienen daartoe samen met de CDA een amendement in. 
Voorzitter, wij staan ook op de motie die vraagt om een onderzoek, want een onderzoek lijkt ons wel 
interessant met het oog op het achterhalen van de oorzaken en de feiten die hebben geleid tot waar we nu 
staan. En het is ook goed om lessen te leren van de gemaakte fouten, maar we willen inderdaad wel 
zeggen dat lessen niet altijd de garantie geven voor de toekomst dat fouten zullen worden voorkomen. 
Dank u wel, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Postma, GroenLinks. 
 
Mevrouw POSTMA (GroenLinks): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, na twee jaar onenigheid over de 
hoogte van de bruidsschat, de hoogte van het eigen vermogen en nog een reeks knelpunten is midden 
vorig jaar een begin gemaakt met de oplossing van het geschil tussen O2G2 en de gemeente. Dat begon 
met het onderzoek van VOS/ABB naar de bruidsschat en nu besluiten we ook over een aanvullend 
onderzoek van de commissie-Klaassen naar het eigen vermogen en naar een aantal andere knelpunten. 
Conclusie van dat onderzoek is dat het eigen vermogen moet worden aangevuld met 6,8 miljoen euro. En 
los daarvan is inmiddels ook een afspraak gemaakt over de afbouw van de vele gesubsidieerde banen bij 
O2G2. En net als in de raadscommissievergadering van vorige week, wil ik beginnen met uit te spreken 
dat wij blij zijn dat er een oplossing is voor dit langdurige en zware meningsverschil. Het openbaar 
onderwijs heeft er last van gehad. Het heeft tot onrust geleid op scholen en heeft veel, heel veel energie 
gekost. We hopen dat binnenkort die tijd en energie weer kan worden gebruikt voor het onderwijs en dat 
dit conflict geen hypotheek blijft leggen op de relatie tussen de gemeente en O2G2 in de toekomst. De 
wethouder heeft in de commissie vorige week en ook eerder ook wel al aangegeven hoe zij het proces van 
de afgelopen twee jaar beoordeelt. En ze heeft met name ook gereageerd op de kritiek dat het te lang 
geduurd heeft. Twee opmerkingen daarover nog. Het gevoel dat het toch wel allemaal iets sneller had 
gekund blijft wel een beetje hangen, ook al heeft de wethouder in de commissievergadering ook wel 
geschetst hoe dat vanuit haar perspectief is verlopen en wij hebben daar ook wel begrip voor. Maar de 
grootste vraagtekens, en daardoor misschien ook wel het gevoel van vertraging zit wat ons betreft in het 
begin van die afgelopen twee jaar, de periode tot de zomer van 2010. En nog grotere vraagtekens hebben 
wij bij de totstandkoming van de verzelfstandiging. We moeten nu concluderen dat daar grote fouten zijn 
gemaakt en verkeerde inschattingen. En dat terwijl er van alle betrokkenen, dat is ook al eerder gezegd, 
veel aandacht was voor dat proces en zeker ook vanuit de raad een grote betrokkenheid was.  
Voorzitter, in de commissie was wel duidelijk dat de meerderheid van de raad een raadsonderzoek wenst 
naar de totstandkoming van de verzelfstandiging en de afwikkeling ervan, om een verklaring te kunnen 
krijgen voor de situatie waarin we nu terecht zijn gekomen en om te leren voor de toekomst. De nadruk 
van dat onderzoek zou voor mijn fractie moeten liggen op de periode tot 2010, dus de aanloop naar de 
verzelfstandiging zelf en die eerste maanden van 2010. En de SP heeft mede namens GroenLinks een 
motie ingediend om te komen tot een dergelijk onderzoek. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan gaan we naar mevrouw Krüders, Student en Stad. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Inderdaad een moeizaam proces dat 
we achter de rug hebben, dat nu na twee jaar eindelijk afgesloten kan worden. En er is veel druk vanuit de 
raad en het audit committee geweest om ook voortvarend in te zetten en het is maar goed dat er nu 
eindelijk duidelijkheid is over de stand van zaken. 
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Zoals het college zelf ook al stelt, zijn we er nog lang niet want er zijn nog vele afspraken die gemaakt 
worden en nog vele vervolgacties die moeten plaatsvinden. Voor ons speelt dan ook het punt zoals net 
aangedragen door ChristenUnie en het CDA: hoe zit het nou juridisch met die doorbetaling aan het 
bijzonder onderwijs? Als hier juridische gronden voor zijn, dan is het toch wel bijzonder dat nu gedaan 
wordt alsof deze er niet zijn. Graag ook een reactie. 
 
De VOORZITTER: De heer De Rook. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, volgens mij, wat er in het voorstel staat en dat was ook wat in die vorige 
vergaderingen een meerderheid van de fractie wel aangaf, is dat er een verschil is tussen hoe je het 
inhoudelijk benadert en hoe je het juridisch benadert. Volgens mij zie ik nu de inhoudelijke kant terug in 
het voorstel en wordt over de juridische kant minder gezegd. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Dat klopt helemaal, als u mij even de kans had gegeven had ik 
nu gezegd dat het gesprek aangaan met het bijzonder onderwijs natuurlijk een heel goede zaak is, maar ik 
had ook graag van het college wat meer gehoord over waarom inhoudelijk op dit moment gekozen is om 
anders te reageren dan op beide voorgaande rapporten is gedaan. En nou gaat u waarschijnlijk zeggen … 
maar zegt u het maar? 
 
De VOORZITTER: De heer De Rook. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, voorzitter, wat u beweerde was dat er in het stuk zou staan dat er juridisch 
geen aanleiding was tot doorbetaling. Volgens mij wordt dat … 
(spreker wordt onderbroken door een storende mobiele telefoon) 

U schetste net het beeld dat in het stuk staat dat er juridisch geen aanleiding was tot doorbetaling, alleen: 
er wordt inhoudelijk geschetst. Ik heb daar belang bij om dat onderscheid even duidelijk te maken, omdat 
meerdere fracties dat onderscheid hebben gemaakt. Mijn fractie heeft ook gezegd: 'Inhoudelijk zien wij 
weinig aanleiding, maar juridisch zien we wel een risico en daarom moeten we het gesprek aangaan.” Dus 
daar zit nogal een onderscheid in, vandaar dat ik het even benadruk. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Mijn letterlijke tekst was: “Als hier juridische gronden voor 
zijn”, en ik heb geen woord gezegd over of dat in de tekst stond of niet. Als hier gewoon juridische 
gronden voor zijn, dan vind ik het bijzonder dat het college doet alsof die nu niet bestaan, omdat er nu 
inderdaad met geen woord over gerept wordt. 
Goed, het andere punt waar wij ook nogal graag de discussie op aan willen gaan is natuurlijk ook het 
juridisch eigendom van het schoolgebouw. De VVD merkte ook al op, en dat lijkt me een goed moment, 
om daar op een later tijdstip een keer over te spreken.  
Het college geeft verder aan dat er inschattingsfouten gemaakt zijn en ook: met de kennis van nu zouden 
er misschien andere keuzes gemaakt worden. Zoals u zelf ook al aangaf, wellicht dat er dan in die tijd een 
benchmark had plaatsgevonden en ook andere overwegingen. Er zullen misschien nog wel meerdere 
leerpunten uit het proces naar voren komen waar we in de toekomst nog wat aan kunnen hebben. Dat is 
ook voor ons de reden geweest om de motie mede in te dienen om zo ook die duidelijkheid te krijgen en 
die lessen te leren voor de toekomst. 
Dan nog een opmerking ten aanzien van de dekking. In de commissie zijn we er wat dieper op ingegaan 
en we willen hier alleen nog maar herhalen dat vanuit de dekking vanuit de AER ook weer de gevolgen 
voor het weerstandsvermogen natuurlijk zichtbaar zullen worden. Hoe noodzakelijk ook deze beslissing 
uiteindelijk is en we kunnen ook niet anders, onze eigen financiële speelruimte wordt met de dag kleiner. 
Het is niet de eerste keer dat wij onze zorgen over de reserves en het weerstandsvermogen uiten en we 
zullen hier op een later moment ook nog met elkaar over komen te spreken. Voorzitter, ik sluit af. Als 
Groningen hebben we uitgesproken om onderwijsstad van Nederland te willen zijn. Laten we ook ons 
best doen om voorop te blijven lopen met de nieuwste ontwikkelingen en de kwaliteit van het onderwijs 
en we hopen dat we na vandaag ook echt die stap die kant op kunnen gaan zetten, om deze ambitie te 
bereiken. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dan is het woord aan de heer Sijbolts van de Stadspartij. 
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De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Een lang en slopend dossier, dat kunnen we van 
O2G2 inmiddels vaststellen. Door de rapporten van VOS/ABB en de commissie-Klaassen komt een 
aantal pijnlijke punten naar boven. Er is in 2009 een foutief besluit genomen over de hoogte van de 
bruidsschat en de vermogenspositie van O2G2 is verkeerd ingeschat. De complexiteit van een 
verzelfstandiging en minder geslaagde keuzes en een slechte communicatie zijn hier mede debet aan. De 
hoogte van de bruidsschat was niet juist en de vermogenspositie is te laag gewaardeerd. Ook speelde 
tijdsdruk een belangrijke rol. Vooraf is er geen due-diligenceonderzoek gedaan en er is ook geen 
accountantscontrole uitgevoerd. Dat was in onze ogen op zijn zachtst gezegd niet handig. Wanneer dat 
vooraf wel had plaatsgevonden, was de vermogenspositie van O2G2 waarschijnlijk anders gewaardeerd. 
Gelukkig neemt het college alle adviezen van het rapport over.  
En dan de SP-motie. Zoals ik in de commissie al zei, vinden wij een raadsenquête niet nodig, omdat het in 
onze ogen erg uitgebreid zal zijn. Het kost veel voorbereiding en er moet waarschijnlijk ook een 
verordening voor worden geschreven. Een raadsonderzoek ligt in onze ogen meer voor de hand. De SP-
motie is in onze ogen misschien dan overbodig, maar we zullen haar wel steunen. Voorzitter, tot slot: wij 
stemmen in … 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Rademaker. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Ik ben dan toch wel heel benieuwd waarom de Stadspartij, mijnheer 
Sijbolts, het toch een overbodige motie vindt. U heeft toch ook altijd graag duidelijkheid en wilt ook 
altijd alles weten? 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Ja, dat klopt, maar omdat er dus ook expliciet naar een raadsenquête of 
onderzoek wordt gevraagd, of dat nodig is, en wij vinden dat wij voldoende informatie hebben om vast te 
stellen dat een enquête niet nodig is. Dan komen wij dus automatisch op een raadsonderzoek. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Maar wilt u nu wel of geen onderzoek? 
 
De heer SIJBOLT (Stadspartij): Ik wil wel een onderzoek. 
Voorzitter, tot slot: wij stemmen in met het voorgelegde raadsvoorstel, en gaan ervan uit dat O2G2 nu 
eindelijk op eigen benen kan staan. 
 
De VOORZITTER: De heer Kelder, Partij voor de Dieren. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dank u wel, voorzitter. Allereerst, voorzitter, kan ik me aansluiten bij de 
woordvoering van D66 en PvdA en ik vraag me af: kunnen we anders dan instemmen met de plannen die 
voor ons liggen? Natuurlijk dragen wij het openbaar onderwijs een warm hart toe. Er wordt in de stukken 
die voor ons liggen aangegeven dat door de maatregelen die getroffen worden, er voldoende basis is voor 
O2G2 om gezond te blijven. We gaan hier dan maar van uit. Met het oog op andere organisaties, waarbij 
het soms slechter gaat dan het eerst lijkt, lijkt goede informatievoorziening en communicatie ons 
essentieel. 
We vragen ons wel af hoe het kan zijn dat we als gemeente veel haken en ogen die kennelijk bij de 
verzelfstandiging van onderwijs horen, niet hebben gezien. En waarom is er niet gekeken naar gemeentes 
die hier ervaring mee hebben? Komt dit door de in het rapport genoemde tijdsdruk? Of zat er een andere 
filosofie achter? Er klopt volgens het rapport wel meer niet aan de gang van zaken bij die 
verzelfstandiging. Al met al worden we er niet vrolijk van, maar zoals ik al eerder zei is het lastig om als 
partij kritiek te uiten over zaken waar je niet bij betrokken was in de tijd dat dit speelde. Ook al baart het 
enorme bedrag dat wij als gemeente weer moeten ophoesten, naast al die enorme uitgaven als 
bijvoorbeeld Forum en museum ons zorgen, we kunnen niet anders. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dan heb ik denk ik iedereen vanuit de raad gehad? Dan zou, als ze daartoe in staat is, 
de wethouder nog voor de avondpauze kunnen antwoorden. En dat is het geval. Dan is het woord aan 
wethouder Pastoor. 
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Wethouder PASTOOR: Voorzitter, dank u wel. Ik was van plan om op een andere manier te gaan 
beginnen dan ik de vorige keer in de commissie heb gedaan en ik heb u gehoord en ik denk dat het beter 
is om nog een paar dingen te herhalen die ik in de commissie het gezegd. 
O2G2: Een lang lopend ingewikkeld dossier. Een pijnlijk dossier. Nogal wat zaken niet goed gegaan. 
Samenloop van lastige condities, minder geslaagde keuzes en een minder gelukkige communicatie. En dat 
is ongelofelijk vervelend. Verkeerd woord, vervelend. Vervelend voor O2G2, de kinderen, de ouders en 
voor het gemeentelijk bestuur, voor ons allemaal. Wij kwamen er samen met O2G2 niet uit. Maar na de 
uitkomsten van het onderzoek zijn wat betreft het college de rijen gesloten. Er is veel gezegd in de 
commissie over dit dossier. Het is mooi dat het rapport er ligt, daar zijn we blij mee, uiteindelijk, hoe je 
het ook wendt of keert, vindt het college ook. Zaken die niet goed zijn gegaan, daar we hebben uitgebreid 
over van mening gewisseld in de commissie, ik denk dat we dat niet hoeven te herhalen en we hebben 
ook gezegd: Er moet nog veel gebeuren, want het is niet het einde, dit rapport. Er zijn nogal wat punten 
waar we de komende tijd mee aan de gang zullen moeten. En dat gaan we voortvarend oppakken, kan ik u 
vertellen. Dat is ook hetgene wat ik het college probeerde te melden in die brief van vandaag, waar we 
deze raad mee begonnen. Ook pijnlijk. Wat ik vind, wat het college vindt, is dat wij de komende tijd 
duidelijkheid moeten scheppen in een aantal situaties en met betrekking tot een aantal thema’s, genoemd 
in het rapport-Klaassen. En dat is niet alleen het ophogen van de vermogenspositie en het ophogen van de 
bruidsschat. Dat zijn dingen als het service level agreement, het juridisch eigendom en zo zijn er nog een 
paar punten in het rapport van de heer Klaassen genoemd. Wij gaan daarmee aan de gang. 
Wat nou de exacte betekenis is van het rapport-Klaassen voor het bijzonder onderwijs, moet de komende 
tijd blijken. Met betrekking tot het bijzonder onderwijs zijn er nogal wat vragen en zijn er ook nogal veel 
meningen. Het college heeft zijn mening geuit en ziet geen inhoudelijke redenen om door te betalen, 
inhoudelijke redenen die te maken hebben met een vergelijkbare situatie van het bijzonder onderwijs als 
geschetst voor het openbaar onderwijs. Tevens hebben wij moeten constateren dat er bij de presentatie 
van het VOS/ABB-rapport in de commissie maanden geleden, geen draagvlak bestond voor het 
doorbetalen. Net zoals het college hecht aan een goede relatie met het openbaar onderwijs, hecht dit 
college ook aan een goede relatie met het bijzonder onderwijs. En daarom zijn wij in gesprek met het 
bijzonder onderwijs. En dit gesprek wordt gevoerd met in ieder geval als uitgangspunten dat de 
uitkomsten van dat gesprek goed voor het onderwijs moeten zijn, goed voor de relatie met het onderwijs 
moeten zijn en met respect voor ieders belang moeten zijn. 
Ik noem even een aantal punten die u net hebt genoemd, nieuwe punten. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Kuik. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ja, nog even een interruptie op het vorige. U zegt: “Er was geen draagvlak in de 
commissie”, maar dat kan toch geen reden zijn om van de wet af te wijken? U was eerst daar heel stellig 
over dat we dat juist niet moesten doen. Dus kunt u daar zich nader over verklaren? 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder PASTOOR: Ik heb geconstateerd in de afgelopen maanden dat er nogal wat verschil van 
mening is over de interpretatie van de wet. Dat leidt ertoe dat het verstandiger is om het gesprek met het 
bijzonder onderwijs is aan te gaan op de manier die ik u net heb geschetst. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Kuik. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Voorzitter, u ging eerst uit van die juridische adviezen. Nou, die waren vrij 
duidelijk. Die volgt u dus niet meer? 
  
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder PASTOOR: Er zijn ook andere juridische adviezen. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Mogen wij die zien dan? 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
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Wethouder PASTOOR: Ik probeer u duidelijk te maken, kijk, wat volgens mij niet erg verstandig is, is 
om nu een juridisch dispuut met elkaar te gaan voeren. Want ik ben geen jurist en ik weet niet of u het 
bent. Het lijkt me niet verstandig. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Dat ben ik wel. 
 
Wethouder PASTOOR: Dan doet u dat op de verkeerde plek. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Kuik, laatste keer. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Voorzitter, ik vind dat wel een punt. Als de wethouder zegt dat er andere 
juridische adviezen zijn, dan zou ik die ook willen zien. 
 
Wethouder PASTOOR: Ik probeer u duidelijk te maken dat de meningen over de interpretatie van de wet 
verschillend zijn. Als je kijkt naar de jurisprudentie die er mogelijk zou moeten bestaan, dan blijkt dat die 
er al amper is, dat is een. En twee, als die er is, ook pleit voor niet doorbetalen. Dat brengt ons ertoe als 
college om te zeggen: wij zien geen reden op dit moment om door te betalen en wij gaan het gesprek aan 
met het bijzonder onderwijs, met de uitgangspunten die ik net heb genoemd. Dus met respect, met 
aandacht voor de bijzondere positie, enzovoort. U kunt ervan uitgaan dat wij dat gesprek naar behoren 
zullen voeren. 
Dan was er een vraag, dat is een nieuwe vraag, of de brief waarin wij noemen dat het bruidsschatbesluit 
wordt herzien, juridisch wel deugdelijk is. Wij kunnen het niet anders doen dan op deze manier, omdat 
het gaat om een bruidsschatbesluit dat wordt herzien en dat doen we onder toepassing van de 
bruidsschatregeling. Ook al bestaat die regeling officieel niet meer, dit is de terminologie waaronder dat 
moet gebeuren. 
Dan wil ik even ingaan op het amendement dat is ingediend. Ik raad het amendement af. Ik ga even in op 
de motie die u hebt ingediend: ik laat het oordeel aan de raad. 
 
De VOORZITTER: Is er behoefte aan een tweede termijn? Ik zie niet heel veel beweging, maar nu al wel 
meer. Er is behoefte aan een tweede termijn? Dan doe ik het in dezelfde volgorde. Dan begin ik weer bij 
mevrouw Rademaker. Die heeft geen behoefte aan een tweede termijn, dan kijk ik naar de heer Evenhuis. 
De heer Evenhuis, VVD-fractie.  
 
De heer EVENHUIS (VVD): Dank u wel, voorzitter. Wethouder, u sprak vorige week in de 
raadscommissie over een vete, letterlijk woord, tussen de gemeente en O2G2. Wat is er gebeurd dat u nu 
niet meer over een vete spreekt? Dat is de eerste vraag en de tweede: U hebt al verteld dat u op grond van 
de juridische adviezen niet overgaat tot doorbetaling, maar u noemde zojuist: “Ik zie ook geen 
inhoudelijke argumenten om over te gaan tot doorbetaling.” Wat zijn die inhoudelijk argumenten? 
 
De VOORZITTER: Ik maak even de tweede termijn van de kant van de raad af, dus u mag erbij staan, 
maar u mag er ook bij blijven zitten als u wilt. Dan gaan we naar de heer De Rook als hij er behoefte aan 
heeft. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, voorzitter, dank u wel. Wat mij opviel aan dit debat zojuist, is dat we het 
hebben over een proces dat twee jaar heeft geduurd, verschillende hoofdstukken heeft gekend, ons 
allemaal veel tijd heeft gekost, dat geldt voor het college net zoals voor de raad, waarin we ons in hebben 
gespannen om voor O2G2 tot een oplossing te komen en op het moment dat het dan zover is, we het in 
het debat dan eigenlijk alleen maar hebben over: ‘Moet het bijzonder onderwijs dan ook niet nog wat geld 
hebben?’ En eerlijk gezegd betreur ik dat we die nadruk op die manier op het debat hebben gedrukt. We 
hebben hier namelijk te maken gehad met een bijzonder moeizaam proces, waar grote fouten in zijn 
gemaakt en ik denk dat het van belang is om daarbij aan te geven dat er heel veel vragen nog 
onbeantwoord zijn. Wat dat betreft is de woordvoering van de wethouder ook wat kort, en we zetten ons 
nu ook in voor een raadsonderzoek om al die vragen boven tafel te krijgen. Maar ik zou er wel aan 
hechten om in ieder geval vanuit mijn fractie aan te geven dat het wat ons betreft in dit debat vooral gaat 
over het herstellen van een verzelfstandigingsproces dat fout is gegaan en nu door te kijken naar de 
toekomst en niet de toekomst over ‘hoe gaat het gesprek met het bijzonder onderwijs?’, want nogmaals, 
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als er een gesprek wordt gehouden dan lijkt me dat prima, dan kunnen alle belangen daar boven tafel 
worden tafel worden gebracht. En mevrouw Kuik zegt, en ik geloof haar als ze dat zegt, dat het bijzonder 
onderwijs redelijke mensen zijn, dan komen we daar toch wel uit met elkaar.  
Dat gezegd hebbende, wil ik graag aangeven dat wat ons betreft de nadruk vooral op de toekomst moet 
liggen. Wij hebben nog grote onderwijsambities overeind staan in deze stad. Daar zouden we ons nu op 
moeten richten. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dan ik het woord aan mevrouw Kuik, als ze dat wil. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ja, ik wil een schorsing aan vragen en mijn voorstel was om na de pauze weer 
verder te gaan. 
 
De VOORZITTER: Er is behoefte aan een schorsing. En die zou inderdaad dan samen kunnen vallen met 
die eetpauze. Is er bezwaar tegen deze schorsing? 
Dan schors ik nu de vergadering voor de duur van een uur en een kwartier, zoals wij gebruikelijk zijn, tot 
kwart voor acht. 
(schorsing, 18.30-19.45 uur) 

 
De VOORZITTER: Als u dan uw plaats hebt ingenomen, heropen ik deze vergadering en is als eerste het 
woord aan mevrouw Kuik, omdat zij de schorsing heeft aangevraagd. De schorsing die samenviel met 
deze dinerpauze. Het woord is aan mevrouw Kuik. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ja bedankt, voorzitter. Ja goed, we waren een beetje teleurgesteld over de 
antwoorden die we kregen en dus nu alsnog de vraag. We hebben samen met de ChristenUnie en de VVD 
een amendement ingediend, dat de wethouder afraadde. Volgens mij is het een vrij mild amendement, dus 
ik wil graag van de wethouder horen waarom u het afraadt. En dan het antwoord over die 180 graden 
draai. In eerste instantie zei ik dus dat de wethouder daarop in de commissie geen antwoord gaf. Nu was 
er wel een antwoord, maar onzes inziens geen voldoende onderbouwing. De wethouder refereerde aan 
andere juridische adviezen, maar die konden niet aan ons worden voorgelegd. Het antwoord was dat er 
geen draagvlak zou zijn. Het feit blijft dat er wettelijke regels zijn en die kun je volgens mij niet zomaar 
ongefundeerd terzijde schuiven. Dus, voorzitter, wij zijn een beetje teleurgesteld. 
 
De VOORZITTER: Wij waren bezig met een tweede termijn, die u op deze manier wat uw bijdrage 
betreft hebt afgemaakt. Dan kijk ik verder naar de heer Verhoef. De heer Verhoef, ChristenUnie. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Dank u wel, voorzitter. Ja, Groningen wil graag de onderwijsstad 
van Nederland worden en dan bevreemdt het ons als ChristenUnie dat deze wethouder nu dit amendement 
ontraadt, want juist met dit amendement willen we ook ruimte laten voor het bijzonder onderwijs. 
Wij zeggen als fractie niet dat er moet worden doorbetaald, maar we willen graag de ruimte laten en de 
kaders stellen voor het geval dat er doorbetaald moet worden, dat die ruimte er dan ook is. Verder vinden 
wij dat de wethouder voorbijgaat aan de juridische grondslag en nu opeens uitgaat van draagvlak dat er 
zou zijn in de raad. Dat vinden wij vreemd, want als de wet toch duidelijk aangeeft dat er grondslag is om 
eventueel te moeten doorbetalen, dan is dat toch juist toongevend en wij denken dat juist juridische 
beweegredenen tegelijkertijd ook de inhoudelijke beweegredenen zijn. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Schaaf, 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Ja, dank u, voorzitter. De heer Verhoef gaf net zelf aan dat er wat 
hem betreft niet per se doorbetaald hoefde te worden. Waarom mag u dan wel zo’n afweging maken en 
waarom het college dan niet? 
 
De VOORZITTER: De heer Verhoef. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Ik maak inderdaad niet de afweging, ik laat het ook open, want wij 
vinden dat we nu niet moeten zeggen of er doorbetaald moet worden of niet. Dat willen we aan het 
onderwijs overlaten, die zijn daar capabel genoeg voor. Wij vinden dat je juist hier in de raad de kaders 
moet zetten voor als er dan blijkt dat er doorbetaald moet worden, dat dat dan ook kan. 
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De VOORZITTER: Mevrouw Postma nog behoefte aan een tweede termijn? Niet het geval? Mevrouw 
Krüders? Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Aanvullend op wat mevrouw Kuik net 
zei over doorbetaling aan het bijzonder onderwijs: u zegt: “Wij hebben geen advies op dit moment tegen”, 
u zegt wel dat u interpretatie heeft gehad of interpretaties kent, dat het ook anders kan zijn, en ik vind het 
dan wel bijzonder, ik hoop dat de wethouder daar ook nog wat meer verduidelijking in kan geven, wat 
voor interpretatie u dan heeft gehoord en waarom u die dan niet aan de raad kan doen toekomen. En 
misschien kunt u daar wat meer verduidelijking op geven in uw tweede termijn, zodat u ons misschien 
overtuigt waarom we dat gesprek gewoon rustig kunnen afwachten en dat u daar misschien op een later 
termijn nog op terugkomt. Op dit moment ondersteunen wij het amendement zoals het nu ook ingediend 
is door de andere partijen. 
 
De VOORZITTER: Dan kijk in naar de heer Sijbolts of hij nog behoefte heeft aan een tweede termijn. 
Niet het geval? En de heer Kelder? Ook niet? Dan gaan we voor de tweede termijn naar de wethouder van 
Onderwijs, mevrouw Pastoor. 
 
Wethouder PASTOOR: Ja, voorzitter, dank u wel. Ik moet u even iets bekennen. Ik had u al gezegd: ik 
ben geen jurist. Dus de term ‘juridisch advies’ heeft u, denk ik, op het verkeerde been gezet. Wat ik 
bedoel zijn juridische inzichten, die multi-interpretabel zijn, standpunten, literatuur en opvattingen. En dat 
is de situatie waarin wij zitten. Verder stel ik voor om het juist niet in het juridische te trekken. Ik stel 
voor om het college het gesprek met het bijzonder onderwijs te laten voeren. 
 
Mevrouw KRÜDERS: Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Bij het vorige rapport was het ook 
allemaal gebaseerd op juridische adviezen en u zegt dat u nu wel ‘inzichten heeft gehad of heeft 
gekregen’ op een of andere manier en onze vraag is: Als u die in een keer heeft gekregen of heeft gehad, 
dat baseert u ergens op, waar baseert u dat dan op? 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder PASTOOR: Voorzitter, het verschil tussen toen en nu is dat wij destijds te maken hadden met 
een bruidsschatreparatie en we nu te maken hebben met niet alleen een bruidsschatreparatie, maar ook 
met een vermogenspositiewijziging. Dat plaatst het hele verhaal in een heel ander perspectief; een reden 
waarom wij hebben gemeend te moeten zeggen, op basis van dat wat ik net zei: juridisch multi-
interpretabele inzichten, standpunten, enzovoorts, hebben ons ertoe gebracht om te zeggen: Wij gaan het 
gesprek aan met het bijzonder onderwijs en wij gaan voorshands niet doorbetalen. 
 
De VOORZITTER: Dan hebt u uw oordeel dacht ik gegeven, ja ik zie dat u dat gedaan hebt, over het 
amendement en de motie. En dan kijk ik naar de raad of tot besluitvorming kan worden overgegaan, nu 
we de tweede termijn hebben gehad. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, mijn fractie heeft naar aanleiding van wat de wethouder net 
heeft gezegd, behoefte aan een kort beraad. Twee minuten ongeveer. 
 
De VOORZITTER: Kan het met enkele minuten? Dan schors ik de vergadering voor vijf minuten. 
(schorsing, 19.53-20.00 uur) 

 
De VOORZITTER: Dan zie ik dat de Stadspartij weer terug is. Dan heropen ik de vergadering. Er was 
een schorsing aangevraagd door de heer Prummel, dus die heeft als eerste het woord 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Wij zijn aan een stemming toe, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Goed. Dat was ook precies de vraag waar ik gebleven was, of u tot besluitvorming 
zou willen overgaan en dat is nu, denk ik, het geval. Is er behoefte aan een stemverklaring over het 
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amendement en motie en het voorstel? Ik zie een aantal vingers. De heer Van der Schaaf, Partij van de 
Arbeid. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Ja, dank u, voorzitter. Ik beperk mij even tot een stemverklaring 
over het amendement ‘risico’s doorbetaling’: het spreekt vanzelf dat we het voorstel zelf en de motie 
waar we onder staan steunen. Het amendement ‘risico’s doorbetaling’ zullen wij niet steunen. Het 
uitvoeringsplan waar hier over gesproken wordt is juist bedoeld als afhechting van de aanbevelingen die 
uit het rapport-Klaassen komen. En de afhechting van de problemen tussen O2G2 en de gemeente, de 
aanbevelingen, daar staat het bijzonder onderwijs wat ons betreft helemaal buiten. Het college geeft zelf 
aan in het kader van het niet doorbetalen in gesprek te willen gaan met het bijzonder onderwijs, zelfs al in 
gesprek is met het bijzonder onderwijs, dus dit amendement voegt niets toe en is wat ons betreft 
overbodig. 
 
De VOORZITTER: Dan zag ik mevrouw Krüders voor een stemverklaring? 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij zullen dit amendement wel 
steunen. In onze ogen is nu besloten zoals had moeten zijn beslist op 1 januari 2010 en in dat opzicht 
moet er ook gekeken worden naar de positie van het bijzonder onderwijs. En dat is ook de reden dat wij 
deze motie zullen ondersteunen. 
 
De VOORZITTER: Het is een amendement. Ja, de heer Sijbolts, Stadspartij. 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Wij zullen het amendement niet steunen 
omdat de wethouder duidelijk heeft gemaakt dat ze in gesprek is dan wel gaat, met het bijzonder 
onderwijs. En die toezegging is voor ons op dit moment voldoende. 
 
De VOORZITTER: Dan de heer De Rook, D66. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, voorzitter, dank u wel. We kunnen eigenlijk wel instemmen met de 
geconstateerde overwegingen. De vraag is: wat voegt het besluitpunt dan toe? Ik merk dat bij de indieners 
vooral de kwestie is van: is er dan wel enige ruimte, komt dan wel het werkelijke gesprek op gang? Daar 
heb ik wel vertrouwen in, ook op basis van wat het college zegt en we zien wat er ook uit dat gesprek 
komt graag weer tegemoet in de raad.  
 
De VOORZITTER: Dat is nog niet helemaal uw opvatting met betrekking tot het amendement. 
 
De heer DE ROOK (D66): Dus daarom zullen wij dit amendement niet steunen. 
 
De VOORZITTER: Oké. De heer Evenhuis, VVD. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Voorzitter, bij de start van de verzelfstandiging van het openbaar onderwijs 
zat de VVD nadrukkelijk op de rem. Bijna net zo op de rem als mevrouw Dekker. Ik kon haar net niet 
bijhouden. Nu hebben we deze situatie, voorzitter. En we redeneren nou ook door: dan moet het ook maar 
in een keer helemaal goed zijn, ook naar het bijzonder onderwijs toe. Wij zullen de motie met het 
onderzoek steunen en ook het amendement. 
 
De VOORZITTER: Ja, het amendement daar staat u onder, dus daar moet u eigenlijk geen stemverklaring 
over afleggen. Dan anderen nog? Mevrouw Postma, GroenLinks. 
 
Mevrouw POSTMA (GroenLinks): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij zullen het amendement niet steunen. In 
de risicoparagraaf wordt wel degelijk ingegaan vooral op de positie van het bijzonder onderwijs en zoals 
de heer Van der Schaaf ook al zei: het uitvoeringsplan lijkt mij vooral bedoeld om het af te hechten met 
O2G2 en voor de rest wachten wij het gesprek met het bijzonder onderwijs eerst maar eens af. Dank u 
wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Dan gaan we stemmen. Wie steunt het amendement op stuk nummer 
2? Dat zijn Student en Stad, ChristenUnie, CDA, VVD, waarmee het amendement is verworpen. 
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Dan de motie op stuk nummer 8. Wie steunt de motie op stuk nummer 8? Dat is de hele raad, waarmee de 
motie is aangenomen. 
 
Dan het voorstel zoals het aan u is voorgelegd. Nog een stemverklaring? Ja, een stemverklaring van 
mevrouw Kuik. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ja bedankt, voorzitter. Wij zijn teleurgesteld door de antwoorden, maar toch ja, 
wij willen het openbaar onderwijs ook niet tekortdoen. Dus wij zullen instemmen met de aantekening die 
we hebben gemaakt over het bijzonder onderwijs. En dat we hopen dat de wethouder daar recht aan doet 
in het gesprek. 
 
De VOORZITTER: De heer Verhoef. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Ja, voorzitter, ook wij zijn erg teleurgesteld in de beantwoording van 
het college. We kunnen ons echter wel vinden en zullen ook meegaan in het onderzoek op dezelfde 
voorwaarden als het CDA. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we stemmen over het dus gewijzigde raadsvoorstel dat aan u is voorgelegd, 
nu onder de nummers Romeinse I tot en met IV. Wie steunt de voorstellen zoals voorgelegd? Dat is de 
volledige raad, waarmee ze zijn aangenomen. 
 
Dan gaan wij naar agendapunt 8b, het reddingsplan voor het Groninger Museum. Nee, wij gaan eerst 
terug naar 7e, dat was de motie Foei. 
 
7.e: Uitvoeringskrediet 30 km/u-gebieden. 
 
De VOORZITTER: We gaan alleen stemmen over de motie. De heer Prummel, voor een stemverklaring, 
neem ik aan? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Een stemverklaring, voorzitter. Niet alles is precies gegaan zoals het 
de bedoeling van commissie en wethouders is, zo komt het ons voor, en de VVD legt daar heel precies de 
vinger op. En daarom zal de Stadspartij de motie van de VVD steunen. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders, Student en Stad. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Inhoudelijk zijn we van mening dat er 
inderdaad wat moet gebeuren aan de situatie, maar het is een terechte vraag die de VVD heeft gesteld en 
de wethouder gaf ook aan: ik kan het er eigenlijk niet mee oneens zijn dat de raad correcte informatie 
moet hebben, dus vandaar dat wij de motie zullen steunen. 
 
De VOORZITTER: Anderen? De heer Seton, CDA 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. De formulering in de motie is redelijk subtiel en 
waarschijnlijk dat daardoor ook de wethouder ook kon zeggen dat ze het niet ontraadde maar dat ze het 
overliet aan het oordeel van de raad. Wij steunen de uitspraak van de motie, dus ook de motie in haar 
geheel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Niet? Dan gaan we stemmen over de motie op nummer 7. Wie steunt 
de motie onder nummer 7? Dat zijn PvdD, CDA, VVD, Stadspartij, Student en Stad. De motie is 
verworpen. 
Dan gaan we naar 8 b, het reddingsplan Groninger Museum. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, volgens mij moeten we nog wel stemmen over het voorstel 
voor de kredietaanvraag. 
 
De VOORZITTER: Ik begreep net dat er geen voorstel was. Er is wel een voorstel. U hebt  
gelijk: we moeten stemmen over het voorstel onder I tot en met III en u wilt een stemverklaring, zo lijkt 
het, afleggen. Mevrouw Koebrugge, VVD. 
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Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Ja, dank u wel, voorzitter. We waren eigenlijk geneigd om tegen te 
stemmen vanwege de procedure. Maar de verkeersveiligheid achten wij van groter belang dan 
tegenstemmen uit chagrijn. Volgens ons is het signaal met de motie duidelijk, dus we zullen het voorstel 
‘an sich’ wel steunen. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel, Stadspartij. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): De Stadspartij kiest zoals steeds voor maximale verkeersveiligheid en 
steunt het college daarin, waar het kiest voor en 30 km-zone in Engelbert. 
We zullen het voorstel dus steunen. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we stemmen over de voorstellen zoals voorgelegd. Wie steunt de 
voorstellen zoals voorgelegd? De volledige raad, waarmee de voorstellen zijn aangenomen 
Dan gaan we nu wel naar agendapunt 8b. 
 
8.b: Reddingsplan Groninger Museum. 
 
De VOORZITTER: Wie? Mevrouw Dekker, PvdA. 
 
Mevrouw DEKKER (PvdA): Ja, dank u, voorzitter. Tegeltje tegeltje aan de wand, waar staat het mooiste 
museum van het land? Weet u het nog? Zo opende ik mijn maiden speech, in mei 2010, toen wij spraken 
over de revitalisering van het Groninger Museum. En die revitalisering heeft inderdaad ervoor gezorgd 
dat het museum in haar verschijning zowel van buiten als van binnen aanzienlijk meer glans heeft 
gekregen. Dus als u het mij vraagt, staat het mooiste museum nog altijd in Groningen. Voorzitter, het 
museum is van grote waarde voor het toeristische, economische en culturele klimaat van deze stad en 
ommeland. En ik denk ook niet dat er velen onder ons zijn die de waarde van het museum voor stad en 
ommeland betwisten. Maar de waarde die we eraan hechten brengt ook verplichtingen met zich mee. 
Verplichtingen van goed bestuur, adequaat toezicht, transparante communicatie en natuurlijk een 
kloppend huishoudboekje. En dan moeten we pijnlijk constateren op basis van alle stukken die voor ons 
liggen, dat er in dit dossier op al die punten te kort geschoten is. Extra pijnlijk is dat de PvdA, en met ons 
meerdere fracties, al lange tijd kritisch waren over onder andere de financiële situatie bij het museum. In 
diezelfde maiden speech in mei 2010 gaven we onze zorg al aan over de druk op de exploitatie door de 
revitaliseringsplannen. We gaven het toen het voordeel van de twijfel, maar helaas bleken onze zorgen 
voorjaar 2011 gegrond. Centrale vraag in een commissie van vorige week was dan ook hoe het zover had 
kunnen komen en wat we ervan kunnen leren. Dat lijkt een beetje het centrale thema van vandaag. 
Raadsbreed werden kritische vragen gesteld, door het college werd erkend dat ook de gemeente te kort 
geschoten was in dit dossier, de interne coördinatie, afstemming tussen de diensten was onvoldoende, ook 
niet voor het eerst gehoord deze week, de rol van huurbaas werd niet goed vervuld en achteraf had het 
college wellicht alerter moeten zijn op het toezicht op al de eerder geplande maar niet uitgevoerde 
reorganisatie. Samen met het slechte financiële management maar ook de slechte sfeer en onrust bij het 
museum zorgde dit ervoor dat de problemen ernstig uit de hand liepen, waardoor we hier een besluit 
moeten nemen over een reddingsoperatie voor het museum. En wat de PvdA betreft staan er twee vragen 
centraal vandaag: Is deze reddingsoperatie in zijn geheel afdoende en hoe krijgen we nu het vertrouwen 
dat we vanuit onze eigen rol en verantwoordelijkheid als gemeente dit soort ellende in de toekomst gaan 
voorkomen? Om met de eerste vraag te beginnen: De externe accountant zegt dat het voorstel een solide 
basis vormt voor het museum om aan haar verplichtingen te voldoen. Maar, tegelijkertijd geeft de 
accountant aan dat de prognoses van de bezoekersaantallen te rooskleurig zijn. En het oordeel, gebaseerd 
op voorlopig cijfers, dat lezen wij als een risico. Want stel nu dat de bezoekersaantallen, en laten we het 
niet hopen, 20% lager uitvallen dan voorspeld. Wat doen we dan? Is er nagedacht over een bandbreedte 
van de financiële risico’s in het meerjarenbeleid? Belangrijk, want het eerdere voordeel van de twijfel dat 
wij gaven is dus niet zo goed bevallen. En mijn fractie wenst eigenlijk geen herhaling van de 
geschiedenis. 
Dan de 76.000 euro extra middelen, hoe zit het daar nu precies mee? Het staat buiten het beschikbare 
budget voor de Cultuurnota en gaat daarmee niet ten koste van andere culturele organisaties, maar is het 
nu ingecalculeerd in het reddingsvoorstel? Dat beeld geeft de accountantsverklaring. En is het daarmee 
dus een noodzakelijk onderdeel van het plan, of is het zoals het college in de commissie deed voorkomen, 
op de achterhand beschikbaar en in zijn geheel niet zeker of het na 2013 überhaupt ingezet moet worden? 
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Als dit laatste nu het geval is, dan zien wij graag dat het college de raad op dat moment betrekt in de 
overwegingen om het in te zetten. Graag een toezegging daarover. 
En over het betrekken van de raad: Het college stelt de raad voor om middels halfjaarrapportages ons op 
de hoogte te houden. Wij zien graag dat u ons middels informatie per kwartaal informeert. Dat is ons ook 
goed bevallen in een eerder moeilijk dossier, Simplon. En het lijkt ons dat dit dossier dit verzoek wel 
legitimeert. Kan het college ook dit toezeggen? 
Dan: “De onderliggende rapporten zijn van waarde voor het succesvol doorvoeren van de reorganisatie, 
het op orde brengen van de bedrijfsvoering en het behoud en herstel van de artistiek inhoudelijke kracht”, 
aldus het college. Deze perspectieven zullen samen met de provincie verder ingevuld worden. 
Vooropgesteld, wij hechten er groot belang aan dat stad en provincie op een constructieve en 
professionele wijze met elkaar samenwerken. Dat is moeilijk gebleken. Ook in dit dossier. Dus hoe gaan 
de beide partijen dit proces vormgeven? En heel concreet: Vanochtend is in Provinciale Staten gesproken 
over die 500.000 euro. Verreweg de meeste partijen lijken akkoord te gaan met die door Gedeputeerde 
Staten gestelde voorwaarden. Ik ben benieuwd naar een reactie van het college hierop. En ik wil ook 
graag weten hoe een eventuele toezegging zich dan verhoudt tot dit reddingsplan. Hoeven wij dan 
bijvoorbeeld minder bij te dragen? 
De governance van het museum is een erg zwakke schakel gebleken. De gemeentesecretaris krijgt een rol 
in de taskforce met betrekking tot de aanstelling van een nieuwe directeur en de invulling van de raad van 
toezicht. In juli 2011 nam de raad een motie van D66 aan, waarin het college verzocht werd een 
versterkte positie in de raad van toezicht in overweging te nemen. Gaat u dat met de kennis van nu doen, 
vraag ik het college?  
En, voorzitter, dan nog even over de eigen organisatie. Ik concludeer daar kort over. Dit college moet 
hard aan de slag. Gaf het eerder al toe dat wij ten aanzien van vastgoedbeheer niet zo’n beste track record 
hebben, dit dossier laat nog maar eens zien hoe hoog de nood nu werkelijk is. Het college lijkt zich ervan 
bewust zoals we konden horen in de commissie, maar hoe gaat het nou de raad meenemen in deze 
verbeterslag? En dat er wat moet gebeuren in de interne coördinatie en afstemming tussen de diensten is 
ook pijnlijk helder geworden. De vier zinnen die hierover in het raadsvoorstel zijn opgenomen, zijn naar 
ons idee wat mager en alhoewel het college ook hier een toelichting in de commissie op gaf, hoorden wij 
graag van het college concreet wanneer we hier als raad een voorstel over kunnen verwachten. Want tot 
slot voorzitter, geen geregeld toezicht, geen vast bestuurlijk overleg, geen vanzelfsprekend gesprek en 
discussie tussen gemeente en museum, dat kan voor de toekomst wat ons betreft niet meer aan de orde 
zijn. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Kuik, CDA. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Dank, voorzitter. In de commissie gaf ik al aan een flashbackgevoel te hebben 
toen ik dit voorstel hoorde: een kapitaalinjectie van 1,9 miljoen uit de AER. Voorzitter, wat mij niet 
lekker zit is het feit dat meerdere malen is gezegd dat de exploitatie de verschillende maatregelen prima 
aankon. Namelijk bij het begin van de revitalisatie, bij het besluit om de huur te verhogen vanwege de 
keramische tegels, en de huurverhoging als reddingsplan in juli. 
Op onze vraag of er niet te veel lucht uit de exploitatie werd geperst, werd gezegd dat de stijging van de 
exploitatielasten kon worden opgevangen. De huurverhoging werd reëel geacht en paste in de exploitatie. 
De lopende exploitatie van het museum was kritisch onder de loep gehouden en er bleek ruimte te zijn om 
een huurverhoging op te vangen. Het museum zou zelfs als de Bankgiroloterij niet zou binnenkomen de 
exploitatielasten kunnen dragen. In het reddingsplan van juli achtte de accountant het museum in staat 
extra lasten als gevolg van een lening te kunnen dragen. Naar onze mening begaf het museum zich op dun 
ijs. Volgens de accountant was het scherp aan de wind zeilen. Dat bleek toch iets te scherp, want de 
financiële problemen bleken nog ernstiger dan gedacht. Kortom, er is dus in het verleden gezegd, toen we 
vroegen of dit allemaal wel kan: “Ja hoor, dat kan”. Dat doet me denken aan een Beerenburgreclame, 
waarin een enorme koorbal aan een Fries vraagt: “Kan ik op het ijs?” “Het ken net” Maar hij stapte er 
toch op. ‘Het ken net’ klinkt door in de woorden van de gedeputeerde. Wat moeten we daarvan denken? 
De gedeputeerde is in het proces meegenomen en heeft zelfs samengewerkt aan het rekenmodel. Ook dit 
is iets wat ons vertrouwen niet verstevigt. Ik wil de wethouders vragen of zijn hun hand hiervoor in het 
vuur durven steken en ook hun politieke lot daaraan durven te verbinden, dat het nu genoeg is. Als dat zo 
is, durf ik op het ijs te gaan en hiermee in te stemmen. 
Dat over de kapitaalinjectie, nu over het proces. Over de huurachterstand werd de wethouder maanden 
later op de hoogte gebracht. Dit is ernstig. Het museum heeft er ook niets over gezegd, dat weten we, en 
dat getuigt ook van slecht huurderschap, maar dat neemt niet weg dat wij als gemeente en verhuurder ook 
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gewoon alert moeten zijn. Dit acht ik ernstig en ik vraag me af of dit ook niet bij meerdere gevallen zo is. 
Mijn vraag aan de wethouder hierover aan de wethouder is dan ook: Hoe heeft dit kunnen gebeuren en 
hoe gaan we dit in de toekomst voorkomen? Er wordt toegegeven dat er fouten zijn gemaakt. Vier 
diensten hebben een rol gespeeld bij het museum. Dit werkte niet efficiënt. Centrale regie is nodig. Maar 
het museum is niet exemplarisch en daarom kijkt het college ook naar andere instellingen. Dat lijkt me 
een juiste stap. Ik zou graag meer duidelijkheid willen over het plan van aanpak hierover en ook wanneer 
we dat kunnen verwachten, want het blijft een schokkende conclusie die hier wordt getrokken. Voorzitter, 
daar wil het ik bij laten. 
 
De VOORZITTER: Wie kan ik dan het woord geven? De heer Verhoef, ChristenUnie. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Voorzitter, dank u wel. Met de revitalisatie heeft Groningen weer 
een museum gekregen om trots op te zijn. Een museum dat veel bezoekers trekt en bijdraagt aan een 
enorme economische spin-off voor de binnenstad. Deze revitalisatie heeft ook een keerzijde. Een 
keerzijde met een financieel drama, want voorzitter, het is deze revitalisatie die het Groninger Museum 
dreigt de das om te doen en financieel op de rand van de afgrond doet balanceren. Gewenste tegeltjes en 
een forse overschrijding van het verbouwingsbudget zorgden voor extra huurverhogingen. Het college 
wist de raad telkens te overtuigen dat het museum de lasten kon dragen, maar vanaf oktober 2010 is het 
museum niet meer in staat om de huur te betalen. Iets wat je als gewone huurder niet moet overkomen, 
want voor je het weet heb je de eerste aanmaning op de mat liggen of staat de huurbaas op je stoep. Toch 
is het zover gekomen dat we vandaag het reddingsplan voor het Groninger Museum bespreken om een 
faillissement te voorkomen. Mijn fractie blijft met de vraag zitten hoe het zover heeft kunnen komen en 
waarom de gemeente niet eerder ingreep. Heeft de gemeente zitten slapen en haar verantwoordelijkheid te 
laat opgepakt? De beantwoording van deze vragen vorige week in de commissie door het college was 
vooral een op de toekomst gerichte oplossing, zonder de hand in eigen boezem te steken en enige 
zelfreflectie toe te passen. Kan het college nog eens ingaan op zijn eigen rol in dit proces?  
Het expertisecentrum doet in haar rapport voorstellen om de financiële situatie van het Groninger 
Museum te verbeteren. Het college neemt deze niet over. Waarom is bijvoorbeeld niet overwogen het 
depot in Hoogkerk als onderpand te gebruiken, of waarom wordt de aanbeveling om de 
huisvestingskosten te herstructureren niet verder uitgewerkt? Het college komt met een pakket 
maatregelen en noemt dit ‘robuust en toekomstbestendig’. Mijn fractie is daar niet zo van overtuigd. 
1,9 miljoen euro wordt gebruikt om de kortlopende schulden op te lossen, maar voor de toekomst blijft 
het Groninger Museum met hoge huisvestingslasten zitten. Daar zit voor mijn fractie een punt van grote 
zorg. Conform de algemene regels voor financieel beheer is het verstandiger overschrijdingskosten van 
een verbouwing direct op te lossen en dat is ook het advies van het expertisecentrum. Het college kiest 
ervoor om deze kosten over twintig à dertig jaar door het Groninger Museum te laten terugbetalen. Heeft 
het college ook overwogen om als eigenaar van het gebouw een deel van deze kosten kwijt te schelden? 
Het Groninger Museum heeft voor de toekomst geen enkele rek in zijn exploitatie. Ook de accountant 
geeft aan dat zaken veel te rooskleurig worden gesteld. Wat als de bezoekersaantallen tegenvallen en het 
Groninger Museum minder inkomsten heeft? Hoe kijkt het college tegen deze risico’s aan? Al met al is 
het voor mijn fractie moeilijk te beoordelen of dit pakket van financiële maatregelen de beste oplossing is, 
die ook in de toekomst standhoudt. 
Voorzitter, tot slot zijn wij verbaasd dat het college op 10 februari eigenstandig met een voorstel naar 
buiten is gekomen en niet zoals is afgesproken, het rapport-WagenaarHoes heeft afgewacht om samen 
met de provincie een voorstel te presenteren. Dat de urgente financiële situatie om een snel ingrijpen 
vroeg kunnen wij begrijpen, maar was dit niet mogelijk met behoud van en goede relatie met de 
provincie? Provincie en gemeente zijn ook in de toekomst op elkaar aangewezen, niet alleen als het gaat 
om het Groninger Museum maar op meerdere dossiers. Wat is een goede samenwerking waard en hoe 
gaat het college ervoor zorgen dat het weer in gezamenlijkheid met de provincie kan optrekken? Dank u 
wel, voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Wie wil vervolgens graag het woord? Mevrouw Postma, GroenLinks. 
 
Mevrouw POSTMA (GroenLinks): Dank u wel, voorzitter. Vorige week hebben we uitgebreid gesproken 
over de situatie rond het Groninger Museum. Op de vele vragen en kritische opmerkingen heeft het 
college gereageerd door aan te geven hoe naar zijn opvatting de problemen zijn ontstaan en wie daar 
welke rol bij heeft gespeeld. Het college heeft daarbij aangegeven dat ook de gemeente hier steken heeft 
laten vallen en dat een aantal zaken in de toekomst beter moet, niet alleen als het gaat om het museum, 
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maar ook in meer algemene zin. Het gaat dan om gemeentelijk toezicht op gesubsidieerde instellingen, ik 
kom daar zo nog even op terug, om regelmatig bestuurlijk overleg tussen gemeente en het museum, de 
afstemming tussen diensten. En heel specifiek voor het museum heeft het college aangegeven dat met 
name de druk die op de exploitatie is gelegd achteraf niet verstandig was, een aantal mensen heeft daar 
net ook al iets over gezegd. En de manier waarop wij als eigenaar van het gebouw met het onderhoud zijn 
omgegaan in de jaren voor 2010 is ook niet helemaal adequaat geweest. Maar, voorzitter, de belangrijkste 
conclusie voor mijn fractie blijft toch de constatering uit het Hekrapport: wanneer de boel bij het 
Groninger Museum op orde was geweest en er geen overschrijding van het bouwbudget was ontstaan, dan 
was dit allemaal niet nodig geweest. 
Voorzitter, wij gaan ervan uit dat het reddingsplan op korte termijn financieel lucht brengt. Mevrouw 
Dekker en de heer Verhoef hebben net al gewezen op de vraagtekens die de accountant bij de cijfers over 
2011 heeft gezet en we horen graag ook de reactie van het college daarop. Maar wij gaan ervan uit dat het 
reddingsplan in ieder geval op korte termijn financieel lucht brengt en ook een goede basis is voor de 
langere termijn. En daarnaast moet de reorganisatie daar een bijdrage aan leveren en moeten de interne 
organisatie en zaken als de planning en controlcyclus op orde worden gebracht. Dat is de taak van de 
interim-directeur en de nieuwe raad van toezicht en de nieuwe directeur. En, voorzitter, wij maken ons 
daar zorgen over. Wij constateren dat de aanbevelingen uit het rapport-Van Os niet helemaal sporen met 
wat er nu gebeurt. Ook is er onrust onder het personeel en de huidige interim-directeur is om allerlei 
redenen niet onomstreden. En we vragen ons af of dit allemaal goed gaat komen en of er niet alsnog 
iemand van buiten moet worden betrokken bij de reorganisatie. Of is dat misschien al het geval? Een van 
de discussiepunten vorige week was hoe het toezicht op het Groninger Museum beter kan en hoe zich dit 
verhoudt tot andere gesubsidieerde instellingen. Het college heeft aangegeven hierop terug te willen 
komen en dat is ook net al eerder genoemd. Voorzitter, het is niet de eerste keer dat dit onderwerp aan de 
orde is. Ik zou het college dan ook willen aanraden om voort te bouwen op het onderzoeksrapport van de 
commissie-Kouwenhoven naar aanleiding van het faillissement van welzijnsinstelling WING en alles wat 
er daarna is gebeurd, want dit is een regelmatig terugkerend gespreksonderwerp. 
Over de discussie hebben we vorige week ook al gesproken. Ik ga daar nu verder niet meer op in, behalve 
een vraag: ik heb ook vanmorgen die commissievergadering in de Staten een beetje gevolgd, en daar ging 
het ook over de bijdrage van de provincie. Ik vroeg mij af of u GS heeft laten weten dat u die tweede 
voorwaarde bij die 0,5 miljoen euro niet zo’n geweldig idee vindt en wat daarop de reactie was. 
Voorzitter, wij zijn blij met de reacties uit het Groninger bedrijfsleven, dat is nog niet genoemd tot nu toe. 
We hebben een brief gekregen van negentien bedrijven en de concrete acties die zij ook willen 
ondernemen om een bijdrage te leveren aan een goede toekomst voor het museum. We zijn blij dat ook zij 
het belang van het museum voor de stad en de provincie onderstrepen en dus ook echt concreet iets willen 
doen. 
En tot slot voorzitter, wij zijn ook blij dat uit het rapport Van Os blijkt hoe groot de potentie van het 
Groninger Museum is en we hopen dat er snel goede mensen worden gevonden voor de raad van toezicht 
en de directie om dat weer waar te kunnen gaan maken. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Wie wil? Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. In de commissie hebben we nog het 
beeld geschetst: Wat zou er eigenlijk gebeuren als het Groninger Museum een normaal bedrijf zou zijn 
geweest? Een faillissement zou eigenlijk onontkoombaar zijn geweest in dat geval. Maar ja, het 
Groninger Museum is geen normaal bedrijf. Het belang voor de Groningse gemeenschap dat het 
Groninger Museum heeft is ontzettend groot en ik denk dat we het daar ook met elkaar wel over eens 
kunnen zijn. 
Voorzitter, ik wil graag even met u terugkijken en vooruitkijken. Duidelijk is in ieder geval dat er wellicht 
een aansturingsprobleem en een communicatieprobleem zijn geweest. Afspraken zijn niet of niet goed 
gemaakt of ze zijn niet nagekomen. Er zijn fouten in de regierol en ook kan er sprake zijn van 
onbehoorlijk bestuur. De schade wordt uiteindelijk wel gedragen door de gemeenschap.  
Voorzitter, als we dan kijken naar de toekomst is het gewoon duidelijk dat er iets moet gebeuren. Zowel 
in de aansturing als ten aanzien van de kapitaalinjectie. Het is wellicht lef of ondoordacht om te zeggen: 
laten we voordat we het advies hebben ten aanzien van het herstelplan al een kapitaalinjectie doen. 
Voorzitter, zou u ons daarop een verdere toelichting kunnen geven, waarom u de reden zo noodzakelijk 
heeft geacht om dat niet af te wachten? Mevrouw Rademaker zei het in de commissie zeer treffend: “Het 
is lastig om vertrouwen te hebben in de toekomst.” Wat geeft ons op dit moment de garantie dat we over 
tien jaar niet weer moet eenzelfde probleem zitten? Heeft het college het idee dat het na deze onderzoeken 
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en de adviezen voor ogen heeft waar het mis is gegaan? En geeft het ons het vertrouwen dat we over tien 
jaar niet weer in deze situatie terecht zullen komen? Graag een reactie van de wethouder hierop. 
 
De VOORZITTER: De heer Kelder, Partij voor de Dieren. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dank u wel, voorzitter. Ik neig ernaar te beginnen met dezelfde zinnen als 
waarmee ik het vorige onderwerp begon en eindigde: Kunnen we anders dan instemmen? Tijdens de 
raadsvergadering van juli vorig jaar spraken wij, samen met volgens mij alle andere partijen, zorgen uit 
over de situatie en stelden wij dat scherper toezicht nodig was. 
Onze zorgen bleken gegrond, zo blijkt nu helaas. We hopen dan ook dat deze oplossing ervoor zorgt dat 
het museum uiteindelijk wel op eigen benen kan staan, zonder geregeld nieuwe financiële injecties van de 
gemeente te hebben. Om de kwestie van het Groninger Museum heen hangen inmiddels veel meningen en 
verschillende verhalen, wat achterhalen van de waarheid bemoeilijkt. Vingers wijzen diverse richtingen 
op. Er lijkt behoefte te zijn om een boosdoener aan te kunnen wijzen. Uit het rapport blijkt dat 
verschillende factoren meegewerkt hebben aan de problemen waar we nu tegenaan gelopen zijn. Wij 
achten het Groninger Museum belangrijk voor de stad, waar vaak unieke tentoonstellingen plaatsvinden 
die mensen uit het hele land naar Groningen trekken. We gaan er dan ook mee akkoord dat wij het 
Groninger Museum redden van een eventueel faillissement. We hebben eerder al aangegeven dat wij als 
Partij voor de Dieren niet achter een organisatie kunnen staan die bont tentoonstelt. Daarom willen wij 
nogmaals benadrukken dat wij, indien het Groninger Museum doorgaat met tentoonstellingen waar 
dierenleed aan te pas komt, de volgende keer een dergelijk plan waarschijnlijk niet kunnen steunen. Dus, 
mijnheer Van Keulen, minder dieren in het museum! 
Ook het feit dat de huurachterstand zover heeft kunnen oplopen vinden we opmerkelijk. We hopen dat in 
de toekomst eerder maatregelen genomen worden bij betalingsachterstanden. Daarnaast vinden wij de 
constructie van huurverhoging om leningen terug te betalen een opvallende, en dat is ook genoemd in het 
Hekrapport. Waarom is voor deze constructie gekozen? Vindt een dergelijke constructie in de toekomst 
doorgang of wordt er dan gekozen voor een andere oplossing? Ten tijde van de tegelaffaire, laat ik het zo 
maar even noemen, hebben wij al aangegeven dat we tegen de toen genoemde voorstellen waren van 
huurverhogingen. Wij staan achter de oplossingen die genoemd worden omdat we verwachten dat het 
rendabele oplossingen zijn. Wij vinden wel de randvoorwaarde om vinger aan de pols te houden heel 
essentieel hierin. Het moet niet zo zijn dat er met een financiële injectie het beeld geschetst wordt dat het 
museum ineens weer zorgeloos verder kan.  
Informatieverstrekking en berekeningen van financiële lasten zijn onder andere punten waarop het is 
misgegaan en intensievere monitoring is daarom broodnodig. Het museum ligt ons na aan het hart en is 
onze trots. Het lijkt dat we niet anders kunnen dan instemmen met de plannen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Blom, VVD. 
 
De heer BLOM (VVD): Voorzitter, dank u wel. In de extra commissievergadering van vorige week heb 
ik een groot aantal vragen gesteld aan beide wethouders. Daarop kwamen op zich heldere antwoorden, 
waarvoor dank. Daarnaast vroegen wij op een opsomming van de plan- en projectkosten zoals die voor de 
verbouwing werden gemaakt. Vanochtend ontving de raad daarover een brief. De kosten die de 
gemeentelijke dienst maakte bedroegen maar liefst 725.000 euro. Dat is toch al gauw 10% ten opzichte 
van de verbouwingssom en dat vinden wij een fors percentage. Vraag aan het college: Acht u dit 
percentage redelijk? En was dit ook een punt in de discussie met de provincie?  
Aanvullend op mijn eerdere vragen heb ik nog een paar vragen. Voor zover het college dat weet: Klopt 
het dat de vertrokken directeur inderdaad een half jaar salaris heeft meegekregen? En daarnaast niets? 
Graag een helder antwoord op deze vraag. En lopen wij dit soort risico’s ook in dossiers van andere 
gesubsidieerde instellingen? En zo nee, waarop baseert u dat? Dat de antwoorden tot nu toe helder waren 
houdt niet automatisch in dat ze voldoende waren. Sterker nog: zij hebben de twijfels van de VVD over 
het voorliggende herstelplan niet weg kunnen nemen. De VVD-fractie denkt dat het voorliggende plan 
slechts een tijdelijke oplossing oplevert. Ook de afgelopen jaren moesten wethouders periodiek naar de 
raad om te melden dat het geld van het Groninger Museum weer eens op was. In de vorige raadsperiode 
bijvoorbeeld kwam wethouder Dijkstra naar de raad met een voorstel tot een nieuwe donatie. Daarbij zei 
hij dat dat absoluut de laatste keer zou zijn dat er geld bij moest. Wij weten wat er sindsdien is gebeurd. 
Vorig jaar nog zei wethouder De Vries dat de nood gelenigd zou zijn met zijn plan van toen. Vandaag ligt 
er weer een nieuw plan om een paar miljoen extra over te maken. Wij voorspellen u dat dit niet de laatste 
keer zal zijn. Het voorliggende plan zal de nood hooguit tijdelijk verhelpen. Ook hier dringt de vraag zich 
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op of het college wel in control was en is. Het college was op de hoogte of had dat moeten zijn. Toen de 
huur vanaf oktober 2010 niet meer werd betaald, hadden de bellen moeten gaan rinkelen. Die bellen 
hadden ook moeten gaan rinkelen toen uit de facturen bleek dat het Groninger Museum de budgetten voor 
de verbouwing aan het overschrijden was. 
Met vroegtijdig adequaat ingrijpen had de schade beperkt kunnen blijven, maar er gebeurde niets. Pas in 
mei 2011 werd de raad geïnformeerd en dat vinden wij maar slecht te verteren. Het geeft bovendien 
weinig vertrouwen voor de toekomst. Dat heb ik vanavond ook al meer gehoord in deze raad. Voorzitter, 
wij houden het college op zijn minst mede verantwoordelijk voor het ontstaan van de huidige situatie. 
Wat vindt het college daar zelf van? En vindt het college dat met dit onderzoek voldoende terug wordt 
gekeken, ook naar de periode van voor 2010? Voorzitter, ook wij beseffen dat een faillissement van het 
Groninger Museum geen optie is. Dat treft namelijk mensen die part noch deel hebben aan het huidig 
debacle. Die mensen kunnen wij niet in de kou laten staan. Wij zullen daarom ook niet tegen dit plan 
stemmen. Wat wel blijft staan is dat wij vinden dat het college met dit plan een hypotheek op de toekomst 
legt. Juist nu was er de mogelijkheid om het Groninger Museum voor eens en voor altijd een degelijke 
toekomst te geven. Dit plan is daarvoor te mager. Het college had dan na moeten streven om samen met 
de provincie tot een integrale en toekomstbestendige oplossing te komen. Door de ruzie met de provincie 
is de kans daarop nu verder weg dan ooit. Het huidige geruzie met de provincie vinden wij onverstandig 
en niet productief. Het schaadt bovendien alle andere dossiers waarin stad en provincie elkaar hard nodig 
hebben. Daarom dien ik nu alvast een motie in. Voorzitter, dank u wel. 
 
Motie (9): ‘Doe effe normaal …’ (VVD) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op woensdag 22 februari 2012, besprekende 
het reddingsplan Groninger Museum,  
 
Constaterende dat: 

- er een fors conflict is tussen provincie en gemeente; 
- dit conflict is geëscaleerd bij de kwestie Groninger Museum;  

Overwegende dat: 
- stad en provincie elkaar nodig hebben in de komende periode; 
- niemand gebaat is bij geruzie; 
- de ontstane situatie beschamend is voor het openbaar bestuur; 

Verzoekt het college: 
- alles in het werk te stellen om zo snel mogelijk de verhoudingen met de provincie te 

normaliseren; 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Wie kan ik het woord geven? De heer Bolhuis, Stadspartij. 
 
De heer BOLHUIS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. In de commissie, de vorige commissie, heeft de 
Stadspartij al aangegeven dat twee belangrijke zaken voor ons een grote rol spelen betreffende de 
ontstane problemen met het Groninger Museum. Hoe heeft het zover kunnen komen dat het Groninger 
Museum in de huidige situatie is beland? We hebben in ieder geval een aantal rapporten op ons bureau 
gekregen. Daar heeft de Stadspartij een vraag over, onder andere over het Hekrapport, waarin we niets 
kunnen lezen over de rol van de toezichthouders en bestuurders. Vraag: waarom staat hierover niets in het 
Hekrapport? We hebben via de krant kunnen vernemen dat er meerdere conceptversies zijn rondgegaan 
over dit rapport. Cijfers van drie, vier versies, is dat juist? Ik begrijp dat er veranderingen worden 
gemaakt in een conceptversie, daar zijn het conceptversies voor, maar in hoeverre is er in gemuteerd? 
Kunnen we als raad inzicht krijgen in de meerdere versies? De raad kreeg pas signalen toen het Groninger 
Museum eigenlijk al failliet was. Onder andere was er een enorme huurachterstand, overschrijdingen van 
de revitalisering- en verbouwingsbudgetten. Wat erg vreemd is, is dat het Groninger Museum een enorme 
huurachterstand aan het oplopen was, rekeningen van de verbouwingen gewoon bij RO/EZ door de 
brievenbus vielen en er niemand in die lange periode dat dit gaande was, aan de bel trok. Dit kan dus 
klaarblijkelijk allemaal gebeuren zonder dat het college of een wethouder of iemand van de raad van 
toezicht ingrijpt. Dat moet je toch maar niet proberen met je eigen hypotheek bij een bank. Er zijn drie 
partijen ernstig in gebreke gebleven: de directeur, mits hij ook niet goed heeft gerapporteerd, en het 
college en de raad van toezicht; dezelfde raad van toezicht die actief heeft meegewerkt aan het vertrek 
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van de financiële directrice van het Groninger Museum en deze financiën toevertrouwd heeft aan de 
creatieve directeur. En dan als klap op de vuurpijl wordt iemand uit de falende raad van toezicht ook nog 
interim-directeur die mede verantwoordelijk werd voor het verrichtte onderzoek en mede het 
reddingsplan voor het Groninger Museum opstelde. Vraag: was het niet eleganter geweest, ook voor het 
gedupeerde personeel, om iemand anders aan te stellen dan de huidige interim-directeur Verberg, een van 
de veroorzakers van het debacle, en is dat niet alsnog mogelijk? 
Dan de reddingsactie. Met alle aangekondigde maatregelen hoeft er maar iets te gebeuren of het 
Groninger Museum zit zo weer in de financiële problemen. Het personeel is sowieso al de dupe 
geworden. 7 fte gaan eruit en waarschijnlijk nog wel wat meer. De situatie blijft wankel voor het 
Groninger Museum de komende jaren en het Groninger Museum zal een behoorlijke schuld blijven 
dragen. We zijn er als Stadspartij, net als veel meer partijen, behoorlijk ongerust over. We zullen niet 
tegen het plan stemmen, in ieder geval is dan het museum voor de komende tijd gered. Dank u wel, 
voorzitter. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Rademaker. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Dank u wel. Ik ben echt heel erg benieuwd waar de met veel bombarie 
aangekondigde raadsenquête, of het raadsonderzoek van de Stadspartij is gebleven. Ik heb er helemaal 
niets over gehoord. 
 
De VOORZITTER: De heer Bolhuis. 
 
De heer BOLHUIS (Stadspartij): Nee, dat klopt. Wij zijn nog bezig gegevens te verzamelen. Morgen 
dient er nog een zaak van de ondernemersraad voor de ondernemerskamer. We hebben een rapport 
opgevraagd van de laatste jaren en daar is onze accountant mee bezig. Dus wij hebben nog niet voldoende 
gegevens. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Rademaker. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Ja maar mijnheer Bolhuis, een raadsenquête gaat over de 
informatievoorziening tussen het college en de raad. Daarvoor hoeft u niet te wachten op wat een 
ondernemings- of een onderhandelingskamer daarover gaat zeggen. 
 
De heer BOLHUIS (Stadspartij): Nee, maar goed, dat begrijp ik, maar wat ik u ook zei: onze accountant 
is ook bezig om die rapporten allemaal even door te nemen. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Mijn klomp breekt eigenlijk een beetje. Ik zie beide heren nog staan als 
Hekkie en Van der Vaart, voor het Groninger Museum: “De onderste steen moet boven! Er moet een 
raadsenquête komen!” U staat daar een beetje voor de bühne de stad voor de gek te houden en ik wil die 
verantwoordelijkheid toch even aanrekenen. U houdt de boel hier voor de gek en daar houd ik niet van. 
 
De VOORZITTER: De heer Bolhuis. 
 
De heer BOLHUIS (Stadspartij): Nou ja goed, ik heb al aangegeven waar we nu nog mee bezig zijn. En 
die raadsenquête gaat er komen, denk ik, hoor. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Nee, ik stel voor dat we het hierbij laten. Goed, dan kijk ik even. U hebt uw eigen 
termijn, denk ik ook nog voor de boeg, en daarna D66. Mevrouw Rademaker, SP. 
  
Mevrouw RADEMAKER (SP): Ja, ik ben nog een beetje flabbergasted door de Stadspartij en hun 
raadsenquête of niet. Haar raadsenquête, want dit leek mij het uitgelezen moment om er een aan te 
kondigen, zeker als je dat al wel in de media hebt gedaan. 
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Goed, het reddingsplan Groninger Museum. De titel van het raadsvoorstel zegt al genoeg: als we dit niet 
doen, kan het museum de deuren wel sluiten. Maar 1,9 miljoen euro is wel veel geld. Terugkijkend is het 
helder dat de financiële administratie bij het Groninger Museum niet op orde was. De primaire 
verantwoordelijkheid ligt bij het Groninger Museum zelf, de directeur en de raad van toezicht. De 
directeur gaf meer geld uit dan hij had en betaalde rekeningen niet op tijd, waardoor het museum nu zo’n 
beetje failliet is. Daar bovenop heeft de raad van toezicht geen goed toezicht gehouden. Dat is hen allen 
kwalijk te nemen. Maar ook de gemeente heeft een verantwoordelijkheid als een van de belangrijkste 
subsidieverstrekkers. Zij had moeten zien en weten dat de huur niet op tijd betaald werd en dat het een 
financiële chaos was bij het Groninger Museum. En ook dat de ingezette reorganisatie niet van de grond 
kwam. Het toezicht en de controle vanuit de gemeente is de afgelopen jaren onvoldoende geweest. En 
voor de SP is dat nog steeds onbegrijpelijk, zeker bij een instelling met een geschiedenis van financiële 
problemen. Dat het college vorig jaar het toezicht heeft verscherpt was noodzakelijk en ook niet meer dan 
logisch. De afgelopen jaren is er veel geld naar het Groninger Museum toegegaan, vaak  
in de vorm van houtje-touwtjeconstructies met daarbij de verzekering aan de gemeenteraad dat het 
financieel verantwoord was. Achteraf bezien was dat dus niet het geval. Met het reddingsplan worden niet 
alle financiële problemen van het Groninger Museum in een keer opgelost. Er blijven schulden staan die 
op de exploitatie blijven drukken. Dat het college ervoor kiest om niet alle schulden kwijt te schelden, 
zoals de provincie wilde, daar zijn wij het wel mee eens. Het zou namelijk ook een beloning zijn voor het 
wanbeleid van het Groninger Museum. De SP zal met het reddingsplan instemmen, omdat anders het 
museum failliet gaat en dat willen wij niet voor onze rekening nemen. Daarbij is er in de afgelopen 
maanden ook veel veranderd bij het Groninger Museum en bij de gemeente. Zo is de directeur, de heer 
Van Twist, opgestapt, en terecht, is de raad van toezicht ook opgestapt en wordt in zijn geheel vervangen, 
ligt er een stevig reorganisatieplan en blijft het Groninger Museum onder verscherpt toezicht van de 
gemeente en wordt de interne controle binnen de gemeente verbeterd. Met een financiële bijdrage van 
1,9 miljoen euro kan het Groninger Museum een groot deel van haar schulden afbetalen en werken aan 
een gezondere financiële toekomst. Is dit nu een 100% garantie voor de toekomst dat het allemaal goed 
komt met het Groninger Museum? Nee, maar we beseffen ook dat een 100% garantie niet af te geven is. 
We vinden het Groninger Museum een belangrijke culturele instelling voor stad en ommeland. En met het 
failliet laten gaan van het museum schieten we niets op. Maar met een nieuwe directeur, een nieuwe raad 
van toezicht, een forse reorganisatie binnen het Groninger Museum en beter toezicht en betere controle 
van de gemeente vindt de SP het op dit moment verantwoord om in te stemmen met het reddingsplan 
voor het museum. Het Groninger Museum zal de komende jaren moeten bewijzen dat het financieel op 
orde is, maar ook dat het een aansprekend museum blijft waar bezoekers op af komen. Het college moet 
ons laten zien dat het het toezicht heeft verscherpt en de interne controle binnen de gemeente op orde 
heeft. Zowel het Groninger Museum als het college heeft heel wat goed te maken. Hoe gaat het college 
dat doen? 
Dat wij zo hechten aan het belang van het Groninger Museum, mag op geen enkele manier een vrijbrief 
zijn voor de nieuwe directeur en raad van toezicht om de financiën op zijn beloop te laten en dan weer 
aan te kloppen bij de gemeente. Het vraagt van de gemeente streng en adequaat toezicht. De SP zal dit de 
komende jaren zeer kritisch blijven volgen. We zitten niet te wachten op een leninkje hier en een leninkje 
daar of een volgend reddingsplan. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: En dan is als laatste aan de kant van de raad het woord aan de heer De Rook, D66. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, voorzitter, dank u wel. De D66-fractie diende in juli een motie in, en 
mevrouw Dekker refereerde er al aan, namelijk de motie ‘meer zicht op het museum’, die opriep het 
toezicht op het museum duurzaam te verstevigen. Maar de motie kwam te laat, want we waren het zicht 
op het museum al kwijt. We zagen niet dat de directeur onverantwoord veel geld uitgaf terwijl we nu wel 
met de gebakken peren zitten. En dat levert voor een gemeenteraad een duivels dilemma op: slecht gedrag 
belonen met een miljoeneninvestering, of het failliet laten gaan van een icoon van de stad en ommeland 
met alle gevolgen van dien voor reputatie, personeel en particuliere schuldeisers. We hebben het college 
in december verzocht om dat laatste niet te laten gebeuren. Het Groninger Museum mocht zo niet 
verloren gaan en we zijn blij dat het college hierin geslaagd is. 
Was het museum nou niet gebaat bij een grotere investering, vroeg de heer Bolhuis mij tijdens een 
commissievergadering. En het antwoord daarop is: ja vast, maar we moeten wel blijven beseffen dat elke 
euro die wij hier vanuit de gemeente extra naar het museum doen, ergens anders weer vandaan moet 
komen. Ik verwijs in dat verband ook graag naar de accountant die het meerjarenbeeld van het museum 
heeft doorgerekend en op basis van de feiten en niet alleen dat, maar ook op basis van het rekenmodel dat 
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gezamenlijk met de provincie en het Hek is vastgesteld, tot de conclusie komt dat de vooruitzichten solide 
zijn. En ik ben ook verheugd dat we daarmee er ook in geslaagd zijn om deze middelen te dekken buiten 
de reguliere middelen van de Cultuurnota om. Voorzitter, door middel van de stukken die het college 
heeft aangeleverd en de antwoorden van de wethouders die we hebben gekregen in de commissie hebben 
wij een goed beeld van de situatie en moeten we vaststellen dat een aantal zaken niet goed is gegaan. Ze 
zijn niet goed gegaan binnen de gemeentelijke petten die we hadden, namelijk die van huisbaas en die van 
subsidient. Want de huisbaas ageerde te laat op de huurachterstand, de huisbaas praatte niet genoeg en te 
laat met de subsidient, en de subsidient zag niet wat hij achteraf had willen zien of misschien had moeten 
zien. In de commissie schetsten wij daarom drie problemen die hiermee samenhangen, waar wij in breder 
verband aandacht voor vroegen, namelijk ten eerste: hoe gaan we om, in de toekomst, met gemeentelijk 
vastgoed naar aanleiding van deze casus? Hoe zorgen we voor adequate interne coördinatie van 
gemeentelijk beleid en hoe richten wij nou in te toekomst een toezichtregime in, niet alleen in de 
cultuursector, maar ook in subsidierelaties daarbuiten? 
Ik ben blij dat het college niet alleen belooft dat het niet weer gebeurt, maar ook met deze drie 
vraagstukken actief aan de gang gaat om ervoor te zorgen dat eventuele tekortkomingen niet alleen in het 
geval van het museum, maar over de hele gemeentelijke organisatie in de toekomst soelaas kunnen 
bieden. 
Voor D66 ligt de nadruk, net als bij het vorige dossier, met name op de toekomst. Hoe kunnen we ervoor 
zorgen dat de ene gemeentelijke arm de andere niet in de weg zit? Hoe voorkomen we dat instellingen, 
verblind door ambitie, creatief boekhouden met gemeenschapsgeld? Hoe verhouden we ons tot raden van 
toezicht en welke consequenties verbinden wij aan hun functioneren? Maar ook: hoe voorkomen we nou 
dat mismanagement leidt tot de teloorgang van waardevolle instellingen in welke sector dan ook? Deze 
vragen moeten onder andere centraal staan bij de inzet van het college om affaires als bij het Groninger 
Museum in de toekomst te voorkomen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan zijn we nu bij de eerste termijn van de kant van het college en die 
zal door twee wethouders worden verzorgd. Ik weet niet of mevrouw Mulder ook kan tonen hoeveel tijd 
zij tezamen hebben? Twaalf minuten samen. 
 
Wethouder SCHROOR: Voorzitter, dank u, dat is een hele uitdaging en ik hoef niet eens een vliegtuig te 
halen, dat scheelt. 
Voorzitter, het reddingsplan Groninger Museum. Wat ligt hier? Er ligt hier een plan, bestaande uit 
1,9 miljoen rechtstreekse injectie in het Groninger Museum, 100.000 euro extra aan reservering groot 
onderhoud om problemen in de toekomst rond onderhoud en beheer van het museum te voorkomen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: U wilt natuurlijk weer weten hoe de vork in de steel zit. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Nou, nee. Ik was even flabbergasted over het begin van de wethouder, 
maar ik constateer dat de titel van de motie zoals wij die hebben ingediend nog helemaal niet zo verkeerd 
is. 
  
Wethouder SCHROOR: Nou dat is een stevige conclusie, daar komen we straks nog wel even op terug. 
100.000 euro groot onderhoud en beheer, waarmee het totale onderhoudsbudget bij de gemeente 
verhoogd wordt met 100.000 euro tot 250.000 euro structureel per jaar, om op die manier problemen te 
voorkomen. 76.000 euro beschikbaar vanaf 1 januari 2013 voor vier jaar lang, hoe zit het daarmee? Er is 
een vraag gesteld, daar ga ik even kort op in. Die 76.000 euro zijn inderdaad middelen die uit het 
cultuurbudget komen, maar die niet meegenomen zijn, zoals ik in de commissie heb uitgelegd, als het 
gaat om de andere culturele instellingen of het advies van de kunstraad. Dat was een flexibel potje in het 
kader van noordelijk overleg voor calamiteiten. Nou, er is een grote calamiteit, die heet nu het museum, 
dus wij hebben gemeend om in elk geval die middelen daarvoor beschikbaar te stellen. 
Dan gelijk even de relatie met het reddingspakket, als het allemaal in de Staten landt natuurlijk, van de 
provincie. Mocht dat reddingspakket ook er bijkomen, die 500.000 euro, dan kunnen wij natuurlijk altijd 
nog kijken, en dat waren we al van plan, of die 76.000 euro voor vier jaar genoeg is. Die is bedoeld om 
tegenvallers in bezoekersaantallen op te vangen, of tegenvallers in de reorganisatie op te vangen. Wij 
gaan ervan uit dat ons pakket voldoende was, als er meer geld bijkomt dan kunnen we altijd kijken of, en 
zo ja in welke mate, dat geld nog noodzakelijk is. Dat was altijd al de insteek en dat blijft de insteek. 
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Dan: Dit geld is niet zomaar een cadeautje, dat hebben we ook gezegd. Dit is verbonden aan een aantal 
voorwaarden. Eerste voorwaarde is dat wij toezicht gaan houden en een taskforce gaan inrichten die gaat 
meekijken in het werven van een nieuwe raad van toezicht. Twee leden blijven zitten. Die raad bestaat nu 
uit drie leden, de voorzitter is nu ad interim. De raad van toezicht wordt weer aangevuld naar de oude 
sterkte en we gaan op zoek naar een nieuwe directeur, en dat in een keer. We gaan er geen tijd aan 
verliezen. Als u straks in wijsheid besluit dit voorstel aan te nemen, zullen wij direct daarna het proces in 
werking stellen om samen met de raad van toezicht op dit moment, want dat is de formele staat van de 
raad van toezicht, te kijken hoe wij het proces kunnen aanjagen door de profielschets voor de raad van 
toezicht en de profielschets voor de nieuwe directeur de wereld in te gaan brengen. Dus daar gaan wij snel 
mee van start en de gemeentesecretaris vervult daar een adviserende en voorbereidende rol in. Ook straks 
in de toetsing overigens. 
Nog een voorwaarde: De reorganisatie moet slagen. Dit is niet een plan dat slaagt zonder dat die 
reorganisatie doorgaat. Die is daarvoor essentieel en noodzakelijk en we hebben ook gezien wat Van Os 
heeft aangegeven, Van Os WagenaarHoes, dat die reorganisatie moet, dat die goed is en dat die ook het 
benodigde effect oplevert en dat wisten wij overigens. Een week voordat wij naar buiten gingen met dit 
reddingsplan, wisten wij al dat dat de basisconclusie was over de reorganisatie. Dat was het enige 
financiële haakje in dat advies, wat overigens een waardevol advies is, zoals u heeft gezien, om mee te 
nemen naar de toekomst van de nieuwe organisatie, want er staan allerlei interessante adviezen in die 
volgens mij een prima handvat geven voor de nieuwe directeur en de nieuwe raad van toezicht. 
En, laatste voorwaarde: Verscherpt toezicht. Wij willen en wij handhaven ons verscherpt toezicht. Wij 
zullen bovenop dat museum gaan zitten, letterlijk en figuurlijk. En zodra dat geld op de bankrekening 
staat gaan we gewoon meekijken hoe dat wordt besteed, waar het aan wordt besteed en ik ga u toezeggen 
dat wij in plaats van een halfjaarrapportage, gewoon per kwartaal u even op de hoogte stellen middels een 
brief: waar staan we, hoe staan we ervoor, hoe gaat het? En eens in het half jaar een wat uitgebreidere 
versie daarvan zullen doen in een halfjaar rapportage. 
Waarom nu? De urgentie is essentieel. Wij hebben gemeend niet meer de verantwoordelijkheid als 
college te kunnen dragen voor het langer uitstellen van dit reddingsplan. Het was zo dat er allerlei 
tekortkomingen en beslagen op de deurmat vielen. Het is ook zo dat de Belastingdienst haar termijnen 
niet meer ging overmaken omdat ze niet meer de zekerheid had of ze dat in een failliete of in een valide 
boel zou stoppen, kortom, wij moesten onze voorschotten van april en maart weer naar voren halen en het 
was onverantwoord om nog langer te wachten en er was op dat moment ook geen zicht op een 
gezamenlijke oplossing. Sterker nog, wij kregen een afwijzing op het reddingsplan, waardoor wij zoiets 
hadden van: langer wachten kan niet meer, wij moeten nu naar voren. 
Doen wij genoeg? Zeker. Wij hebben als museum, Hek, gemeente Groningen en de provincie Groningen 
een gezamenlijk rekenmodel ontwikkeld. Daar hebben we allemaal onze handtekening onder gezet. Dat 
rekenmodel klopt. We hebben ook een gezamenlijke accountant aangesteld, niet zijnde de onze, maar een 
onafhankelijke accountant, om te kijken of dat wat wij in dat model zouden stoppen, ook genoeg zou zijn 
voor een gezonde toekomst. En we hebben het Hekrapport. Overigens pikant is dat in het Hekrapport ook 
stond dat de voorgenomen 360.000 euro korting bij de provincie later zou moeten, of in minder hoge mate 
en ja, dat is natuurlijk wel een belangrijke voorwaarde voor de toekomst en geeft ook een financiële druk, 
waarvan Hek heeft gezegd: dat was niet zo verstandig. Wij hebben onze maatregelen getoetst en onze 
gezamenlijke accountant, u heeft het al geciteerd, heeft daarvan gezegd: dat is een goed pakket. 
Waarom niet samen? Daar ben ik in de commissie uitgebreid op ingegaan. Ik denk dat het nu volstaat 
door te zeggen dat wij er zakelijk gewoon op generlei wijze uit zouden komen op dat moment. Wij zaten 
te ver uit elkaar. Voor de provincie, even gechargeerd, was een failliete boedel een soort van optie om 
eruit te komen. Dat was een soort uiterst scenario en voor ons was dat nooit een optie. En als je zover 
zakelijk uit elkaar staat, dan moet je soms constateren dat je er samen niet uitkomt. En wij hebben toen 
gekozen voor een koers alleen. Betekent dat dat de verhoudingen verstoord zijn? Nee, echt niet. Ik heb 
vanochtend nog een kwartier met de gedeputeerde aan de telefoon gezeten en wij hebben namelijk al 
plannen gemaakt: hoe gaan we nou om met die nieuwe raad-van-toezichtwerving, met de nieuwe 
directiewerving, en wij hebben zelfs afgesproken binnenkort even een kopje koffie te gaan drinken. Dus 
als het gaat om de persoonlijke verhouding, kan ik uw motie alvast van een waardeoordeel voorzien, 
namelijk: overbodig. Goed, dan wil ik nog een paar dingen zeggen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, even alle gekheid op een stokje, gelooft de wethouder zelf 
wat hij hier zegt? 
 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

56

47 
 
Wethouder SCHROOR: Ik heb geen reden om mijn woorden in twijfel te trekken want ik heb namelijk 
zelf met hem gebeld, mijnheer Van Keulen, voorzitter. 
Goed, wij doen het niet alleen, voorzitter. We doen het hopelijk samen met de provincie, dat moeten we 
nog even zien natuurlijk, als de echte vergadering in maart plaatsvindt. De Rabobank, Gas Terra, Post.nl, 
ze hebben net ook een bijdrage van de Bankgiroloterij gekregen, dit keer wel, en we hebben een brief van 
Groningen Voorwaarts, bestaand uit achttien bedrijven binnengekregen die allemaal steun toezeggen aan 
het Groninger Museum, dus het museum staat er echt niet alleen voor. 
Hoe verder? De taskforce heb ik net genoemd, door met de reorganisatie, we gaan en blijven de control-
functie versterken en het beheer en onderhoud, daar zal collega De Vries zo meteen nog even iets over 
zeggen. 
Natuurlijk hebben wij ook lessen getrokken, daar hebben we ook in de commissie uitgebreid bij 
stilgestaan. Wij hebben als gemeente Groningen vanuit vier diensten gewerkt, vanuit vier diensten zijn 
wij met het museum bezig geweest. Vanuit SOZAWE, vanuit de werkvoorziening, vanuit de DIA, vanuit 
RO/EZ, vanuit OCSW, allemaal vanuit verschillende invalshoeken en soms verschillende tempo’s. En dat 
is gewoon natuurlijk niet goed, zo simpel is het ook. Daar gaan we wat aan doen en er komt een centrale 
regie. En wanneer? Zo snel mogelijk, we zijn er nu al mee bezig om erover na te denken, om ook de 
lessen uit deze case te gaan transporteren naar andere subsidierelaties, bijvoorbeeld Forum, bijvoorbeeld 
de MJD, bijvoorbeeld Stiel. Dus daar komen we op terug en daar komen we met u over te spreken. 
Ik zal heel kort nog een laatste punt doen, als het mag, en dan ben ik klaar: die voorwaarde van de 
provincie die hier gesteld wordt, een beetje indirect, aan die 500.000 euro. Laat mij helder zijn, en 
volstrekt helder zijn, dat als er een voorwaarde onder ligt dat, wanneer het museum onverhoopt weer in de 
problemen zou komen, om wat voor reden dan ook, wij als eerste onze schulden laten vallen, dan kan ik 
daar heel helder in zijn: die voorwaarde, daar gaan wij niet aan voldoen. Wij zijn Sinterklaas niet, heb ik 
in de commissie gezegd en daar blijf ik bij. Schulden betaal je netjes terug, maar je moet wel in staat zijn 
ze terug te betalen. En u kunt in dit voorstel zien dat in 2016 er ongeveer 1,3 miljoen eigen vermogen en 
1,3 miljoen liquiditeit zit, dus dat is prima te doen. 
Dan tot slot, voorzitter, het allerlaatste: De vertrekregeling. Wij gaan niet over de vertrekregeling van 
vertrekkende bestuurders. We hebben navraag gedaan en de vertrekregeling bestaat vanuit het museum: 
zes maanden conform arbeidsvoorwaarden en dat is vanuit het museum overgedragen. Wij weten ook 
natuurlijk dat een mens als Van Twist vele vrienden heeft. Wat die doen weet ik niet en daar gaan wij niet 
ook over en dat is ook niet onze verantwoordelijkheid. 
Dus kortom, voorzitter: Oktober hebben wij geconstateerd dat er veel aan de hand was bij het museum, 
we wisten het niet precies. December hebben we alle ellende op tafel gekregen. Januari hebben wij 
gezocht naar een oplossing. Wij hebben u toegezegd in februari met de oplossing te komen, dat hebben 
wij gedaan, die ligt hier nu. Kortom, wij hebben geleverd wat wij hebben gezegd. En de centrale 
conclusie is: het museum voor stad en land is gered. Dank u. 
 
De VOORZITTER: Dan is het woord aan wethouder De Vries. 
 
Wethouder DE VRIES: Voorzitter, een enkele aanvullende opmerking. Dank aan de heer Blom van de 
VVD-fractie voor de waardering van de antwoorden die wij hebben willen geven. Ik wijs de heer Blom er 
wel op dat zijn conclusie, althans zo hoorde ik het, maar misschien heb ik dat weer niet goed gehoord, 
niet juist is: het gaat hier niet om kosten die zijn gemaakt door de gemeente. U vindt onder andere in de 
brief: ‘architectenhonorarium’, dat is niet van onszelf, dat is gewoon van het bureau van de firma 
Mendini. U vindt ook ‘bouwbegeleiding’ en ‘engineering’. Dat is niet van onszelf, dat is van derde 
partijen, Draaijer en partners om maar eens wat te noemen. Dus weest u een beetje voorzichtig door hier 
de indruk te wekken dat die 725.000 euro alleen maar gemeentelijke kosten zijn. Dat is niet zo en ik wijs 
u er ook op dat het 75.000 euro goedkoper was dan in de begroting stond. Dus dat was ook binnen 
budget. 
Dan nog iets anders: Velen hebben gezegd dat het museum er weer mooi uitziet en dat is ook zo. En ik 
denk dat het goed is om nog even een onderscheid te maken, want dat helpt als het gaat om een 
perspectief op de zaak, tussen de revitalisering die wij met het museum hebben afgesproken, het 
gemeentelijk deel: binnen budget, op tijd klaar en met resultaat, en het eigen revitaliseringsdeel: op tijd 
klaar en ook wel mooi trouwens, maar niet binnen budget. Dat was de conclusie die we nu kunnen 
trekken, want de verwachte inkomsten van het museum waren er niet. Dat is ook precies het probleem dat 
er was. En dat er dus inderdaad, zeg ik tot de heer Bolhuis, rekeningen binnenkomen bij de gemeente 
voor dat revitaliseringsdeel van het museum zelf, dat is ook niets nieuws, dat stond gewoon in het 
contract, gewoon zoals we hebben afgesproken. Alleen het museum was zelf ook contract, als u dat goed 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

57

48 
 
kunt lezen, het museum is zelf verantwoordelijk voor de dekking. En het Hekrapport, mevrouw Postma 
zei het zeer terecht, liet ook zien dat, als alles gewoon was verlopen, qua financieel beheer, het precies 
paste. Op het even op zijn Fries te zeggen tot mevrouw Kuik: ’t kon krek. Dat is was het Hekrapport laat 
zien. 
 
De VOORZITTER: U bent door uw spreektijd heen. 
 
Wethouder DE VRIES: Ja, voorzitter, de laatste opmerking, die is wel vrij cruciaal. De heer Schroor zei 
namens het college: “Wat hebben wij nou geleerd?” Als het gaat om het vastgoed is het wat mij betreft 
dit: ik heb in de commissie ook gezegd, we hadden een potje. Mevrouw Postma heeft daar namens 
GroenLinks ook nog een vraag over gesteld, hoe dat nou precies zat met schade als gevolg van 
toekomstige wateroverlast. Het is wel heel gek, mogen we met elkaar achteraf concluderen, dat wij niet 
eens in staat zijn gebleken om de waterschade uit 1998 een beetje adequaat met elkaar te repareren. Over 
liefde voor omgaan met je vastgoed gesproken. Dat is wat wij ervan leren en dat is ook precies de reden 
dat we hebben gemeend om u het voorstel te moeten doen om vanaf 2013 100.000 euro extra structureel 
in de begroting in te ramen, omdat we zuinig en zorgvuldig willen omgaan met het prachtige gebouw. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Is er behoefte aan een tweede termijn? 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, ik heb behoefte aan een schorsing. 
 
De VOORZITTER: Dat kan enkele minuten zijn neem ik aan. Dan kunnen we meteen een kop koffie 
drinken, als er althans koffie klaar is. De vergadering is voor enkele minuten geschorst. 
(Schorsing 21.04-21.19) 

 
De VOORZITTER: Goed, zou u weer willen gaan zitten? Ik heropen deze vergadering. Er was een 
schorsing gevraagd door de VVD. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, waarvoor dank. We kunnen verder met de tweede termijn. 
 
De VOORZITTER: Oké. Als er althans verder ook behoefte aan is. Ik ga het lijstje langs: mevrouw 
Dekker heeft in ieder geval die behoefte. Het woord is aan mevrouw Dekker, Partij van de Arbeid. 
 
Mevrouw DEKKER (PvdA): Dank u wel, voorzitter. Ik heb het idee dat ik nog niet helemaal antwoord op 
de vraag heb gekregen over de bandbreedte van het financiële risico in het meerjarenbeeld. En het gaat 
een beetje over die 76.000 euro die is ingecalculeerd in het reddingsplan. Die is dus eigenlijk hard nodig. 
Maar wat nou als die bezoekersaantallen bijvoorbeeld 20% lager uitvallen en dat gedurende vijf jaar, 
nogmaals, laten we dat niet hopen? Kan het plan dat dan ook wel dragen? Dat is mij niet voldoende 
helder geworden. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Kuik, behoefte aan een tweede termijn? 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ja, bedankt voorzitter. Ik heb op een vraag geen antwoord gekregen, namelijk de 
vraag: durven de wethouders hun handen hiervoor in het vuur te steken? Zo ja, dan heeft u mijn 
vertrouwen. 
 
De VOORZITTER: De heer Verhoef. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Ja, eigenlijk is dat ook een beetje mijn vraag. In hoeverre zou de 
wethouder inderdaad zijn hand in het vuur kunnen steken voor de garantie voor de toekomst? Verder 
heeft mijn fractie ook gevraagd om een stukje zelfreflectie en de hand in eigen boezem te steken. Dat 
komt wat ons betreft toch nog te weinig uit de verf. De beantwoording is toch vooral op de toekomst 
gericht en weinig naar het verleden kijkend. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Postma? 
 
Mevrouw POSTMA (GroenLinks): Ja, dank u wel, voorzitter. Ik zou nog graag even willen terugkomen 
op de vraag die ik heb gesteld over de toekomst van het museum. We hebben het wel over de nabije 
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toekomst, dus de werving en dergelijke van de raad van toezicht en de nieuwe directeur, maar ook over de 
uitwerking van het reorganisatieplan. Als ik het goed begrijp gaan nu de gemeentesecretaris en de heer 
Verberg daarmee aan de gang. Hebt u overwogen, of overweegt u, om daar nog iemand anders bij te 
betrekken of een bureau bij te betrekken? Ook gezien de aanbevelingen uit het rapport WagenaarHoes? 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders? De heer Kelder? De heer Blom? 
 
De heer BLOM (VVD): Voorzitter, dank u wel. Wij zijn verontwaardigd over de laconieke en 
ongeloofwaardige beantwoording door de wethouders. Deze houding heeft ons ertoe gebracht om tegen 
het herstelplan te gaan stemmen. Dat laat onverlet dat wij het Groninger Museum willen redden. Het niet 
instemmen houdt dan ook geen verband met het Groninger Museum an sich, maar met de 
ongeloofwaardige en onverantwoordelijke manier waarop de wethouders met dit dossier en ook de 
gemeenteraad omgaan. En dat geeft weinig tot geen vertrouwen voor de toekomst. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Rademaker. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Maar wat wil de VVD dan wel? Als u niet instemt met het reddingsplan 
gaat het Groninger Museum failliet. Wilt u een failliet museum? 
 
De heer BOLHUIS (Stadspartij): Ja, diezelfde vraag heeft de Stadspartij ook. 
 
De VOORZITTER: Nee, eerst de heer Blom. 
 
De heer BLOM (VVD): Wij willen dat er een bestendig plan komt en niet zo’n plan als dit. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Rademaker. 
 
Mevrouw RADEMAKER (SP): Wat moet dat plan dan zijn, mijnheer Blom? Moeten alle schulden 
kwijtgescholden worden? Wat stelt u zich daarbij voor? 
 
De heer BLOM (VVD): Dit plan is een vlucht naar voren en daar hebben we niks aan. 
 
De VOORZITTER: De heer De Rook. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, ik heb dit debat natuurlijk ook vanuit de commissie gevolgd. Daar heeft de 
VVD een aantal vragen gesteld, en op de vraag of die nu allemaal beantwoord zijn was dat in de 
commissie het geval. Daar werd zelfs nog het college door u voor bedankt, en nu komt daar in een keer 
een verhaal van: het is compleet ongeloofwaardig en onverantwoordelijk. Is dat nu op basis van de 
woordvoering die ik net gezien heb, of had u dit gewoon van tevoren al uitgewerkt, door te denken: dan 
doen we dat als we niet meer weten wat we anders moeten? 
 
De VOORZITTER: De heer Blom. 
 
De heer BLOM (VVD): Het gaat om de reactie van het college en gaat ook bijvoorbeeld om het verhaal 
over hoe er opeens koffie gedronken wordt met de provincie. 
 
De VOORZITTER: De heer Bolhuis nog behoefte aan een tweede termijn? 
 
De heer BOLHUIS (Stadspartij): Ja, ik heb een vraag aan de heer Blom. Als alle partijen hier dit 
voorbeeld zouden gaan volgen, dan is het museum dus failliet. Is dat de bedoeling, misschien? 
 
De VOORZITTER: Dit is eigenlijk niet de bedoeling, dat er nu op deze manier word gesproken. U mag 
uw termijn gebruiken waar u voor wilt, maar dit kan eigenlijk niet. Had u uw termijn verder nog willen 
gebruiken voor iets? Dan ga ik naar mevrouw Rademaker. En dan kijk ik ten slotte naar de heer De Rook. 
Dan kijk ik of de wethouders nog behoefte aan een reactie hebben. Wethouder Schroor. 
 
Wethouder SCHROOR: Ja, voorzitter, bedankt. Een paar vragen: de PvdA vraagt naar die 76.000 euro en 
wat als de bezoekers niet komen. Die 76.000 euro was ook al bedoeld om vier jaar beschikbaar te stellen 
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in verband met wellicht teruglopende bezoekersaantallen, ofwel mocht er nog een vertraging onverhoopt 
optreden in de reorganisatie. Dus het was een soort noodplan en dat blijft gewoon intact, wat ons betreft, 
ook als de provincie meedoet. Dat maakt dat er alleen nog maar iets meer vet op de botten zit. Maar 
mocht het niet noodzakelijk meer zijn, dan kunnen wij, en daar zullen wij u ook bij betrekken in die 
overweging, kijken of die 76.000 euro voor een deel van de vier jaar of de volledige vier jaar niet 
noodzakelijk mocht zijn. En dat zeg ik u toe, dat wij over die afweging met u zullen spreken op tijd. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Dekker. 
 
Mevrouw DEKKER (PvdA): Voorzitter, ik heb dan toch nog even een vraag, want die 76.000 euro is al 
integraal onderdeel van het reddingsplan, alleen de accountant zegt daarmee nog steeds dat hij de 
bezoekersaantallen, de prognose daarvan, te rooskleurig vindt. Dus het zou nog veel meer kunnen 
tegenvallen. Dus hoe rijmt u dat? 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder SCHROOR: Nou, dat is niet helemaal waar. We hebben dit ook zo gepositioneerd en juist 
omdat de accountant heeft gezegd: ja, bezoekerstaantallen, laten we eerlijk zijn, dat geldt voor elke 
winkel, je kunt nog zo’n mooie winkel hebben maar als er niemand meer komt, dan heb je wel een groot 
risico. Dus die opmerking is volstrekt terecht en dat is ook de reden dat we die 76.000 euro beschikbaar 
stellen en als de provincie onverhoopt niet meedoet, wat ik echt heel jammer zou vinden, dat hebben we 
die gewoon hard nodig. Dus laat dat dan helder zijn. Dan is dit plan solide en biedt absoluut de garantie 
dat dit een goed plan is. 
En dan kom ik ook even bij de vraag van het CDA. 
 
De VOORZITTER: En rondt u daarna ook af, alstublieft? 
 
Wethouder SCHROOR: Ja. Garanties zijn natuurlijk altijd lastig om te geven, maar het college heeft het 
volste vertrouwen in dit plan. We worden daarin gesteund door allerlei externe onderzoeken, een 
gezamenlijk rekenmodel, wat ik heb uitgelegd, en we doen er alles aan om te voorkomen dat er weer 
zaken misgaan in de governance of in het bestuur of bij het museum in betalingen. Daar gaan we bovenop 
zitten, niet bovenop het museum overigens, maar bovenop de organisatie. En dat geeft ons absoluut het 
volste vertrouwen dat dit een solide plan is waar we de toekomst goed mee kunnen ingaan.  
Heel kort voorzitter, GroenLinks vroeg nog: gaan we ook een bureau inschakelen om die taskforce te 
ondersteunen, die overigens met de raad van toezicht gaat discussiëren vanuit de formele rol? Dat zou 
kunnen, maar dat laat ik aan de taskforce over. Het zou kunnen dat er een bureau toegevoegd wordt om de 
processen te begeleiden of profielen te maken, maar daar kom ik dan op terug en dan zal ik u dat laten 
weten. 
En ja, de VVD vindt het bijzonder teleurstellend. Volgens mij hebben wij ontzettend ons best gedaan om 
de vragen goed te beantwoorden en ook aangegeven waar wij de lessen trekken als gemeente. Ik begrijp 
uw koerswijziging niet en ik vind het dan ook teleurstellend dat wij u niet hebben kunnen overtuigen van 
het solide zijn van dit plan en ook onze mea culpa’s die in het plan en ook in de maatregelen zitten. Ik 
vind het teleurstellend en erg spijtig. 
 
De VOORZITTER: Oké. dat was de spreektijd van het college. Dan is er nog heel kort, of eigenlijk dus 
niet, voor wethouder De Vries. Niet? Goed, dan gaan wij verder met de besluitvorming als u dat goed zou 
vinden. Dat is besluitvorming over de motie op stuk nummer 9.  
De heer Blom? 
 
De heer BLOM (VVD): Voorzitter, ik wil de motie terugtrekken. 
 
De VOORZITTER: De motie wordt ingetrokken, waarmee ze geen deel meer uitmaakt van de 
beraadslagingen. Dan gaan we stemmen over de voorstellen zoals die zijn voorgelegd onder I tot en 
met … 
Mevrouw Dekker? 
 
Mevrouw DEKKER (PvdA): Voorzitter, ik wil toch een stemverklaring afgeven, ook al trekt de VVD de 
motie in. 
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De VOORZITTER: Dat kan eigenlijk niet. Misschien lukt het als u dat zo dadelijk doet ten aanzien van 
de voorstellen. De voorstellen zoals die zijn voorgelegd onder I tot en met VII. Wie heeft behoefte aan 
een stemverklaring? Dat zou ik hebben kunnen vermoeden: mevrouw Dekker. 
 
Mevrouw DEKKER (PvdA): Ja, dat ben ik inderdaad. Ik wil toch even daarop reageren. Allereerst 
verbaast het me dat de VVD dan de motie terugtrekt. 
 
De VOORZITTER: Dit kan dus niet. U mag niet reageren eigenlijk. U mag ook niet polariseren. Doet u 
het als het gaat om de voorstellen. 
 
Mevrouw DEKKER (PvdA): Ja, het gaat om het voorstel. Wij hechten namelijk wel ook aan de goede 
verhouding met de provincie en wij hopen in ieder geval dat die samenwerking weer goed tot stand komt. 
Omdat dat ook bijdraagt denk ik, aan dit reddingsplan van het Groninger Museum en die goede 
samenwerking is simpelweg niet eenzijdig af te dwingen. En wij gaan ervan uit dat het college er alles 
aan zal doen om toch tot een gezamenlijk reddingsplan voor het Groninger Museum te komen. En, nee, ik 
houd mijn mond. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Niet? Mevrouw Kuik, CDA. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Dank u, voorzitter. Ja, het voelt voor ons als een herhaling van de geschiedenis. 
Wij zijn niet voldoende overtuigd, dus wij zullen niet instemmen. 
 
De VOORZITTER: Goed, dan de heer Verhoef, ChristenUnie. 
 
De heer VERHOEF (ChristenUnie): Dank u wel, voorzitter. Ja, ook wij hebben geworsteld met dit 
dossier, wat we hier zouden doen. Wij zullen het voorstel wel steunen, ook omdat we van verschillende 
ondernemers hebben gehoord dat ze het belangrijk vinden dat het museum openblijft, dus wij zullen het 
voorstel ook steunen. Maar we hielden inderdaad ons hart vast, ook gezien de keren dat het in het 
verleden mis is gegaan. 
 
De VOORZITTER: Goed, dan gaan we naar mevrouw Krüders nog. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij hebben ook moeite gehad 
om te zeggen: met volle overtuiging staan we achter dit plan, en zijn we er zeker van dat het zich niet 
weer voor zal doen. Toch hopen wij dat de korte lijntjes die we met elkaar zullen hebben, bijdragen aan 
een goede communicatie en we kunnen altijd nog op terugkomen op wat we nu hier uiteindelijk besluiten. 
Dus wij zullen het voorstel wel steunen. 
 
De VOORZITTER: Kunnen we dan nu inderdaad stemmen? Dan gaan we stemmen over voorstellen 
zoals die zijn voorgelegd. Wie steunt de voorstellen zoals voorgelegd? De raad minus CDA, minus VVD, 
alle andere wel, waarmee de voorstellen zijn aangenomen. 
Dan gaan we naar agendapunt 8c. 
 
8.c: Ontwikkeling strategische visie.  
 
De VOORZITTER: De heer Akkermans. 
 
De heer AKKERMANS (D66): Voorzitter, mijn praktische visie had me ingegeven dat dit onderwerp niet 
meer aan de orde zou komen.  
Reiziger, er is geen weg, de weg is de reis zelf. Voorzitter, ik noem dit citaat omdat het een mooi 
filosofisch uitgangspunt is, maar toch iets van zijn waarde verliest als het gaat om: moeten we nou als 
gemeenteraad een visie op lange termijn, echt op lange termijn gaan uitstippelen? En daar was de 
commissie cultuurverandering nogal verdeeld over. Sommige zeggen: dat heeft weinig zin, want ofwel 
we vinden een visie die we allemaal delen, maar dan zegt het zo weinig, of we hebben daar een 
verschillende kijk op en dan kunnen we er niet langer dan een collegeperiode, een raadsperiode mee doen. 
De heer Prummel, als ik zo vrij mag citeren, zei: “Nou, ik heb daar een oplossing voor, we vragen D66 
om het op te schrijven, die mensen zijn zo redelijk, daar kan niemand zich een buil aan vallen.” Ik heb dat 
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maar als een groot compliment opgevat, zo zal het ook bedoeld zijn. Toch ook iets te veel eer voor deze 
fractie en te weinig voor de raad als geheel, want wij denken dat deze raad wel degelijk in staat is om een 
visie met een bite neer te leggen. En dat kan als we een paar feitelijke lijnen vasthouden. De eerste is: 
door uit te gaan van beleid dat al in gang is gezet en dat langdurig meegaat. Een klein concreet voorbeeld: 
de Suiker Unie, daar hebben we besluiten over genomen en die gaan nog jaren mee. Ten tweede als we 
uitgaan van ontwikkelingen die we kennen en waar we een prognose op kunnen loslaten, bijvoorbeeld de 
krimp tegenover de verstedelijking, de toenemende vergrijzing waar healthy aging en nieuwe 
zorgconcepten aan de orde zijn. En ten derde door al benoemde speerpunten die bij de stad horen en 
waarvan het niet waarschijnlijk is dat we ze loslaten, bijvoorbeeld de betekenis van universiteit en 
hogeschool en daarmee van de studentenpopulatie, de betekenis van de culturele voorzieningen voor deze 
stad of het belang van kleinschalige innovatieve ondernemingen. 
Door langs deze drie lijnen een toekomstvisie te schetsen hebben we houvast voor toekomstige 
prioriteiten. Dat laat voldoende ruimte voor partijpolitieke verschillen bij de uitwerking daarvan. Dat laat 
ook voldoende ruimte voor een permanente invloed van burgers en meest betrokkenen. Maar om nu eerst 
scherper in beeld te krijgen waar we het politiek eens zijn over die lange termijn en waar niet, zien wij 
graag dat de raad eerst zichzelf aan het werk zet, en vandaar het amendement dat ik u zojuist heb 
aangeboden. 
 
Amendement (3): Fracties hebben visie (D66) 
 
“De raad van de gemeente Groningen, in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende de 
ontwikkeling van een Strategische Visie, 
 
Constaterende dat: 

- een strategische visie op de ontwikkeling van de gemeente Groningen een stabiel kader kan 
geven voor grote lijnen van beleid; 

- een strategische visie vooral betrekking moet hebben op langetermijnontwikkelingen rond 
bijvoorbeeld bevolkingsgroei, arbeidsmarkt, regio, gezondheid, sociaal domein en cultuur; 

- dit relatief autonome en relatief beperkt stuurbare ontwikkelingen zijn die echter wel bepalend 
zijn voor bestuurlijke keuzes;  

- binnen een dergelijk strategisch kader er voldoende ruimte blijft voor partijpolitieke divergentie 
en ook voor flexibele aanpassing aan wijzigende omstandigheden; 

- dit kader bij kan dragen om ‘door de bomen het bos te blijven zien' en de specifiek Groningse 
beleidselementen in beeld te houden; 

- dit kader ook richting kan helpen geven bij de cultuuromslag en de omvorming van de 
bestuurlijke dienstverlening die inmiddels is ingezet; 

Overwegende dat: 
- het proces om tot een dergelijke visie te komen niet moet plaatsvinden zonder stevige 

betrokkenheid van (groepen) Groningse burgers;  
- de raad zelf echter wel initiërend zou mogen zijn; 
- het proces van strategische visievorming, vanwege het langetermijnaspect, bij voorkeur juist niet 

in samenhang moet worden gebracht met raadsverkiezingen; 
Van mening dat: 

- het interessant is te vernemen welke langetermijnvisie de verschillende raadsfracties op dit 
moment voor ogen staat, min of meer los van korteretermijnpartijprogramma's; 

- het van belang is om dan vast te stellen of en in welke mate er grote verschillen in de lange 
termijnvisie van de fracties zijn, 

- het waarschijnlijk is dat de gemeenteraad een redelijke eensgezindheid heeft in de visie op 
belangrijke langetermijnthema's; 

Besluit het dictum van het raadbesluit als volgt te wijzigen: 
- de raadsfracties te verzoeken voor 15 april 2012 elk in een of anderhalf A4 in hoofdlijnen de voor 

hen belangrijkste maatschappelijke ontwikkelingen en de gevolgen hiervan voor de periode tot 
2032 te verwoorden; 

- de griffie te verzoeken, met inachtneming van de door de fracties aangeleverde visie, in 
samenspraak met de ambtelijke organisatie, een plan van aanpak op te stellen en dit voor de 
zomer 2012 ter vaststelling aan de raad voor te leggen. Hierin moet ook aandacht worden 
gegeven aan de financiële consequenties;  
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En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Is het een motie of een amendement? 
 
De heer AKKERMANS (D66): Op advies van de griffier is het een amendement. 
 
De VOORZITTER: Dan moet dat er nog even boven komen. Mevrouw Krüders. 
  
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Bent u niet bang dat, doordat er altijd partijpolitieke 
overwegingen mee zullen spelen, het een dusdanig algemeen verhaal wordt, waarmee niemand het oneens 
kan zijn, dat er eigenlijk weinig inhoudelijks nog van overblijft? Kijk, iedereen wil een gezonde stad en 
iedereen wil een mooie stad en een prachtige stad en een leefbare stad. Maar dan wordt het zo’n algemeen 
verhaal dat het eigenlijk weinig inkleuring meer heeft. 
 
De heer AKKERMANS (D66): Voorzitter, we hebben in een aantal kadernota’s de grote lijnen 
aangegeven waar we op een aantal specifieke terreinen naartoe willen. Ook dat zijn nota’s en visie met 
een houvast waar je wel degelijk mee verder kan. Het zou dus kunnen helpen als je de optelsom maakt 
van dat soort van visies, dat je niet alleen houvast hebt voor priortering op de langere termijn, maar ook 
dat je houvast geeft aan bijvoorbeeld de ambtelijke reorganisatie, dat je ook ambtenaren mee kan geven: 
we gaan die kant op als gemeente. 
 
De VOORZITTER: Wie wil verder nog bij dit onderwerp het woord voeren? Dat is de heer De Rooij, 
PvdA. 
 
De heer De ROOIJ (PvdA): Ja, voorzitter, ook in de commissie Cultuurverandering was ik al een groot 
voorstander van die strategische visie en die strategische agenda. En ik zag ook wel wat mevrouw 
Krüders ook al zei: er komt natuurlijk ook altijd partijpolitiek in. Nou, ik betwijfel of dat zo is, want als je 
nou ziet wat er in deze regio aan de hand is, als je ziet wat er in deze stad aan de hand is. Stad verandert in 
hoog tempo, stad wordt jonger, hoger opgeleid, maar blijft in een regio zitten die bijvoorbeeld krimpt, 
terwijl de regio Assen-Groningen groeit. De economische situatie wordt anders, de sociale situatie wordt 
anders en een hele serie veranderingen staat op til. Volgens mij kunnen wij als raad die veranderingen wel 
duiden. Het lijkt me erg goed om als iedere politieke partij daar zijn eigen visie op te hebben. Ik zie met 
belangstelling die motie van D66 tegemoet. Maar als wij die problemen samen willen bespreken, die 
veranderingen samen willen bespreken, is er ruimte zat voor iedere politieke partij om de inkleuring 
daarvan volgens partijpolitieke lijnen te geven, maar je weet ongeveer wel waar je naartoe gaat als raad 
en dat lijkt mij voor een organisatie die niet op een ad hoc manier bestuurd moet worden een erg 
waardevol gegeven. Wij ondersteunen dit systeem van harte. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Dank u wel, voorzitter. Nou goed, misschien dat de vraagsteller 
al kon verwachten van ons dat wij geen voorstander zijn van deze strategische visie, omdat wij 
vermoeden dat we een dermate algemeen geaccepteerd verhaal zullen krijgen dat het eigenlijk niets meer 
zegt. En misschien dat we nu op de discussie komen: wat houdt nou die visie in en wat is nu een 
strategische agenda? Wij denken, laten we eerst stappen zetten om alles op orde te krijgen, hoe onze lta in 
elkaar zit en hoe onze agenda in elkaar zit, de terugkerende visies die vernieuwd moeten worden. Laten 
we eerst dat overzicht duidelijk krijgen, van daaruit kunnen wij heel goed bepalen wanneer de raad 
betrokken moet worden en de stap daarvoor is wanneer ook de stad betrokken moet worden. Zolang we 
dat nog niet eens op orde kunnen hebben, denk ik dat we niet moeten beginnen aan een strategische 
visieontwikkeling. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, in diezelfde raadscommissie waarin ik de lof van D66 
blies, heb ik ook gezegd dat je bepaalde strategische visies pas moet vaststellen wanneer je Arjan de 
Rooij en mij een tijd lang in een hok hebt opgesloten met de opdracht dat wij er pas uit mogen komen als 
we het helemaal eens zijn over bijvoorbeeld stedenbouw. Dat moment, voorzitter, zal heel lang op zich 
laten wachten, want de heer De Rooij is net zo taai als ik ben. 
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De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter? 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: De heer De Rooij. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, ik was eerst. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Wie heeft nou het woord? Geef het maar aan Van Keulen, kom op. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, ik vind dit een buitengewoon waardevol experiment, ik denk 
dat we hier heel veel problemen mee kunnen oplossen. Ik zou wel voor voldoende toezicht willen pleiten. 
 
De VOORZITTER: De heer De Rooij. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Nou, of het waardevol is of niet, weet ik niet. Ik zou willen vaststellen dat de 
heer Prummel en ik op heel veel gebieden verschillend denken, maar ik denk dat we het wel eens kunnen 
worden over de problemen van de stad. Als we zien dat de universiteit groeit, het aantal studenten groeit, 
dan kunnen we vaststellen dat we een probleem krijgen met studentenhuisvesting. Hoe we die dan moeten 
oplossen, dat is vers twee, maar het feit dat we daar een oplossing voor moeten vinden, dat zou nou die 
visie kunnen zijn. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, de reactie van de heer De Rooij gaat voorbij aan het feit dat 
wij in deze nota’s vooral wensen voor een lange termijn formuleren en veel verder gaan dan alleen 
inventariseren welke problemen we in de toekomst moeten oplossen. 
Het voorbeeld van een nota die nooit had moeten worden aangenomen door deze raad is De intense stad, 
waarin staat dat we lekker veel flats moeten bouwen. Er staat zowaar in dat mensen in flats leuker met 
elkaar omgaan. Dat laatste betwijfel ik nog altijd, ik vraag me nog altijd af of de leden van de raad die 
indertijd voor hebben gestemd het ding wel werkelijk hebben gelezen. En verder is het zo dat de 
aannames die toen gedaan werden voor een groot gedeelte zijn verouderd. De Stadspartij heeft geen 
behoefte aan strategische nota’s, onder andere omdat ze steeds worden gemaakt door een college waarin 
de PvdA de boventoon heeft en ze gaan op een soort examendocumenten lijken, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: De heer De Rooij. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Voorzitter, of we het nou eens zijn met de uitwerking van ‘de intense stad’ of 
niet, het is wel een feit dat die nodig was, omdat de stad aan het groeien was. Er moesten meer mensen op 
een beperkt oppervlak wonen. Dat gegeven betekent dat een stadsbestuur moet gaan handelen. Hoe we 
dat dan doen, ja daar kunnen we over van mening verschillen en dat doen we ook met verve en daar zijn 
we ook erg blij me, maar het gaat erom dat er wel wat moet gebeuren. En ik zou het fijn vinden als de 
Stadspartij dat gegeven wil adresseren. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, de Stadspartij heeft geen behoefte aan uitgebreide nota’s 
die zeer snel achterhaald zullen zijn. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, ik zit in dit geval toch echt op de lijn De Rooij helaas. 
Nou, niet helaas, nee, helaas is flauw. Ik denk dat het heel goed zal zijn als we als raad een keer praten 
over een soort gezamenlijk beeld dat we hebben van maatschappelijke ontwikkelingen die plaatsvinden. 
Als je het hebt over vergrijzing, economische ontwikkeling, ontwikkeling op de woningbouw, het lijkt me 
erg nuttig om daar een keer in de commissie Cultuurverandering over door te praten en ik ben ook erg 
benieuwd wat daar uitkomt. Overigens is het natuurlijk wel zo dat wat daar ook uitkomt: niets is in beton 
gegoten en het is de verantwoordelijkheid voor iedere politieke partij om daar vervolgens weer mee aan 
de slag te gaan of niet, mijnheer Prummel. Dank u wel. 
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De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Eikenaar, SP 
 
De heer EIKENAAR (SP): Dank u, voorzitter. Ja, de strategische visie. Ik heb in de commissie al 
duidelijk gemaakt dat ik er niet zo heel veel in zie, eerlijk gezegd. Om dezelfde reden als die hier al door 
meerdere personen gedeeld is, dat is namelijk: ofwel het wordt een heel algemeen document, ofwel het 
wordt het document van de heer De Rooij met een inventarisatie van de problemen. Nou ja, dat is heel 
interessant maar dat is geen visie, dat is gewoon simpelweg: je schrijft het probleem op. Daar zullen we 
het ongetwijfeld over eens worden, maar misschien de richting waar de oplossingen gezocht moeten 
worden helemaal niet. Ja, ofwel het wordt inderdaad een document met een heel krachtige visie erin, maar 
dan zijn we het daar allemaal over oneens, in ieder geval een deel van de raad. Dan zou je misschien een 
tegenstelling coalitie-oppositie of links-rechts, of welke tegenstelling je ook hebt, de gemene deler erin, 
en dan krijg je verkiezingen en dan kan het document weer de prullenmand in en dan kunnen we weer 
opnieuw beginnen. Dus ik zie niet de toegevoegde waarde. Ik zie wel de energie die we erin gaan steken 
en die steek ik liever in andere dingen. 
 
De VOORZITTER: De heer De Rooij. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Voorzitter, zou ik de heer Eikenaar mogen vragen of hij dan een gemeente 
wil besturen in periodes van vier jaar en dan drie maanden onderhandelen, en dan doen we even niks, en 
dan gaan we weer vier jaar verder en dan stoppen we weer, of is hij van mening dat we ook even verder 
moeten kijken dan die bestuursperiode? 
 
De heer EIKENAAR (SP): Dat moet iedere partij zeker doen, maar de verkiezingsuitslag zorgt ervoor dat 
het elke vier jaar weer wisselt hoe die visie eruitziet. En heel algemeen kunnen we het er misschien wel 
over eens worden, geen probleem. Maar dan hoeven we het ook niet op te schrijven, want dan zijn we het 
al eens. Dan zie ik het nut van het werk eerlijk gezegd niet. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Maar, voorzitter, laten we nou eens een keer vaststellen dat we de  
de afgelopen vier, vijf jaar serieus zijn gaan praten over krimp. De krimp die men in Oost-Groningen, 
Noord-Groningen voelt, heeft gevolgen in deze stad, dat kan niet anders. Op het gebied van ouderenzorg, 
op het gebied van gezondheidszorg. Ik kan mij voorstellen dat dat gevolgen heeft voor hoe wij de stad 
moeten inrichten, voor wat wij moeten doen. Daar moeten we toch over nadenken? 
 
De heer EIKENAAR (SP): Zeker, absoluut, daar moeten we allemaal zeker over nadenken. U zei, volgens 
mij was u het of iemand anders, nee, het was een woordvoerder van D66, die zei: “We zijn het allemaal 
wel eens over het belang van de universiteit voor deze stad.” Ongetwijfeld, zeker, maar dat hoeven we 
niet op te schrijven, want dat weten we allemaal wel. En dat is echt verspilde moeite om dat nog een keer 
op te schrijven. Ik, nogmaals, wil mijn energie aan andere dingen besteden. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Gijsbertsen, GroenLinks. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Dank u wel, voorzitter. Ja, ik vind dat er een beetje een valse 
tegenstelling in het debat wordt gewekt. Dat je zegt: als je voor een strategische visie bent, dan ben je 
voor langetermijnpolitiek en als je ertegen bent dan kan het je niet schelen wat er over vier jaar gebeurt. 
Volgens mij is dat echt flauwekul. De vraag is: hoe ga je dat precies inrichten en hoe ga je die 
langetermijnpolitiek bedrijven? Ik hecht er veel waarde aan dat we dat met elkaar doen. Er zijn ook 
mogelijkheden om met elkaar over die lange termijn te spreken, onder andere aan de hand van een aantal 
structuurdocumenten die we ook met elkaar hebben besproken. Ik denk dat we dat soms ook beter moeten 
doen. Ik zou in de richting van de PvdA willen zeggen: wat let u om die krimp eens uitgebreid op de 
agenda te zetten en daar uitgebreid met de hele raad over van gedachten te wisselen? Maar gaat deze 
strategische visie, een strategische visie van de raad, nou echt datgene opleveren wat je met elkaar zoekt 
en is dat nou het document op basis waarvan wij de komende twintig jaar als stad verder kunnen? 
Volgens mij is dat niet zo. Volgens mij moet je op een andere manier met die langetermijnpolitiek aan de 
slag gaan. Dus ik deel de lijn van de heer Eikenaar, zoals hij die heeft omschreven zojuist wel. Dank u 
wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton, CDA. 
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De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Het is een tijdje geleden, in de commissie 
Cultuurverandering, maar toen schrok ik er wel wat van dat sommige fractie het strategisch beleid niet 
wilden, omdat het te weinig concreet zou zijn. Dat is het volgens mij per definitie, maar daarom niet 
minder waardevol en niet alleen vanwege de uitkomst ervan maar ook vanwege het proces. Want ik schat 
in dat, als we met ons allen toewerken naar een structuurvisie overkoepelend, dat proces op zich ook 
structurerend kan werken en ons op ideeën brengt waar we misschien anders niet op zouden zijn 
gekomen, als het bijvoorbeeld gaat om de samenhang tussen verschillende onderwerpen zoals we die nu 
zien, afgezet tegen een termijn van vijf jaar of tien of misschien wel langer. Dus ik hecht aan het proces 
en ik hecht aan de uitkomst. Het voorstel van D66 zegt: het moet vanuit de samenleving komen maar we 
kunnen als raad wel initiërend zijn. Dat delen wij niet. Wel dat eerste maar niet dat laatste. Ik heb er ook 
helemaal geen belang bij om in anderhalf A4’tje alvast iets op te gaan schrijven. Ik wil dat graag 
terugkoppelen met mijn eigen achterban, en misschien moeten we dat als raad ook terugkoppelen met de 
stad. Dat geeft kansen voor burgerparticipatie. Die ga je bypassen als je het zo op papier zet, dus dat moet 
nu nog niet. We moeten de kans krijgen om dat van onderaf te laten komen. Daarom zullen we het 
amendement niet steunen. 
 
De VOORZITTER: Nog anderen? De heer Kelder, PvdD. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dank u wel, voorzitter. De Partij voor de Dieren is wel een warm 
pleitbezorger van het ontwikkelen van een strategische visie voor de langere termijn. Om een schip op 
koers te houden is kennis over de gewenste bestemming onmisbaar. En antwoorden op vragen als: wat 
voor gemeente willen we zijn en wat willen we uitdragen, zouden hier aan de orde moeten komen. In 
2010 heeft het college ingezet op de speerpunten aantrekkelijke stad, duurzame stad, solidaire stad, en 
betrokken stad. We kunnen ons hier goed in vinden. Het is jammer dat bezuinigingen soms roet in het 
eten hebben gegooid. Des te belangrijker om een heldere visie op onze positie in de wereld te 
ontwikkelen, die op een krachtige wijze ondersteuning kan bieden bij toekomstige ontwikkelingen. 
Het redden van de euro kost eenmalig 450 miljard euro, maar datzelfde bedrag kost het verlies aan 
biodiversiteit op jaarlijkse basis. Denk hierbij aan zaken als infectieziekten die steeds weer om zich heen 
grijpen, zoals de ziekte van Lyme bijvoorbeeld. We willen een volgende generatie niet opzadelen met een 
schuldenlast en een kwakkelende economie. Hierbij wordt vaak vergeten dat frisse lucht en schoon water 
onmisbaar zijn voor de mensen. Graag zouden we zien dat Groningen dit standpunt nog meer uitdraagt. 
De PvdD wil ervoor pleiten van Groningen een gidsgemeente te maken op het gebied van duurzame 
energie en leefbaarheid voor mens en dier. We zouden dit niet alleen verwerkt willen zien in nog te 
verwachten nota’s, ruimtelijke kwaliteit en een regionale voedseldivisie, maar ook in de uitstraling van de 
stad. Een en ander zou actief bepleit moeten worden door ons college in andere dan gemeentelijke 
gremia. Zoals we wel vaker hebben betoogd, is een stad met veel groen niet alleen diervriendelijk en 
aantrekkelijk voor bedrijven om zich te vestigen, maar het is ook een stad met een heldere luchtkwaliteit, 
gezondere mensen en een stad die goed inspeelt op de verwachte klimaatontwikkelingen. Graag zouden 
wij zien dat op dat gebied bijvoorbeeld meer eisen worden gesteld aan nieuwbouw. We zijn benieuwd 
naar de reactie van de wethouder hierop. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Wie kan ik verder nog het woord geven? Niemand? Ik weet niet of het college 
behoefte heeft om te reageren? Wethouder De Vries. 
 
Wethouder DE VRIES: Ja, voorzitter, ik zou bijna zeggen, collega’s delen dat al weken, want wij zien op 
zichzelf wel uit naar deze discussie, overigens in het diepe besef dat uw raad deze initieert en daar zelf 
ook over besluit. 
Voorzitter, drie opmerkingen aan de voorkant en daarna een procedurele. Wie goed kijkt, ziet dat de 
verhoudingen in Nederland tussen bestuurslagen enorm aan het schuiven zijn. Minder Rijk en meer lokale 
politiek, dat is in wezen wat er nu gebeurt. Dat zou een aanleiding kunnen zijn tot herbronning. Wie goed 
kijkt, ziet dat Europa in de komende periode stevig inzet op kennis, innovatie en duurzaamheid en een 
actiever stedenbeleid gaat voeren, actiever dan voorheen. Daar ligt dus het belang van de stad Groningen 
in zijn bredere context om daarmee bezig te gaan. En wie goed kijkt, en de heer Seton zei daar iets over, 
ziet ook dat deze samenleving steeds meer behoefte heeft aan lokale binding en identiteit van onderop. En 
als je die drie dingen optelt, in onze beleving, zou het de moeite kunnen zijn, met alle voorzichtigheid 
overigens, om daar als raad en ook als college stevig over na te denken. Dus wij zijn bereid om, zoals het 
voorstel ook lijkt te zijn, daaraan mee te werken. Wel met een waarschuwing: als u vooropgaat en u 
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vraagt van ons als college en als ambtelijk apparaat medewerking, dan moeten we goede werkafspraken 
maken over wat kan en wat niet kan. Ik denk dat dat tussen gemeentesecretaris en griffier eventueel zou 
kunnen op die manier, maar dat is een beetje een context waarin we graag zouden willen werken. Het 
moet dan ook mogelijk zijn om met elkaar iets te bedenken dat iets verder gaat dan de waan van de dag en 
wat ook behapbaar genoeg is om er overmorgen of iets later naar te handelen. Ons college is gematigd 
positief, probeert wel aan de voorkant de verwachting niet te hoog te spannen. Volgens mij moeten we 
niet allerlei dingen opnieuw verzinnen die er al zijn, maar gaat het om een beetje een overall blik. Als het 
zo kan, dan moet dat kunnen. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): De wethouder heeft het over de waan van de dag, maar waren een 
aantal van de nota’s die in het verleden zijn gemaakt met langetermijnvisies over bijvoorbeeld wonen en 
over verkeer, dan niet sterk ideologisch gekleurd, en daardoor evenzeer de waan van de dag? 
 
Wethouder DE VRIES: Nee, wij hebben altijd als gemeente Groningen deelgenomen aan het 
stedenbeleid. Dat stedenbeleid oude stijl is bijna op zijn eind, zou je kunnen zeggen. Die trigger was altijd 
de grondslag voor onze stadsvisie en die hebben we altijd gezamenlijk gemaakt. En eigenlijk ook vrij van 
ideologie. Het was vooral erop gericht om bij het Rijk entree te vinden in budgetten van het Rijk. Die zijn 
weg inmiddels, maar zoals ik al zei, ligt er nu een Europese agenda, en we zouden er samen wel eens 
belang bij kunnen hebben om die agenda beet te pakken. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Goed, als de wethouder nu zegt dat die plannen zo werden geschreven 
dat ze aansloten bij de wensen van het Rijk en subsidiemogelijkheden van het Rijk, 
in hoeverre was het dan ons eigen beleid? En in hoeverre was ons beleid dan voornamelijk 
subsidiegericht? 
 
Wethouder DE VRIES: Wij hebben geprobeerd om te kijken in die stadsvisies naar wat er hier lokaal aan 
de hand is, om daar een soort beeld van te scheppen en te kijken of het Rijk, kijkend naar het rijksbeleid, 
daar een handje zou kunnen helpen en dat is denk ik op tal van fronten goed gelukt. Kijkt u maar naar het 
wijkenbeleid bijvoorbeeld en de wijkvernieuwing. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Voorzitter, dank u. Wethouder De Vries gaf aan dat hij in mijn opvatting over 
‘van onderaf’ steunde, maar toch ook gematigd positief was over het amendement van D66, terwijl ik 
daar juist een tegenstrijdigheid in zie. Zou de wethouder kunnen uitleggen waarom hij die niet ziet? 
 
Wethouder DE VRIES: Ik heb mij niet uitgelaten over de motie van D66, alleen over het voorstel dat hier 
op tafel ligt. 
 
De heer SETON (CDA): Excuus, dan heb ik u verkeerd begrepen. 
 
De VOORZITTER: Goed, dan kijk ik of we kunnen gaan stemmen over het amendement van D66 en 
daarna over de beide voorstellen zoals die zijn voorgelegd. Daarna is het één voorstel. Een stemverklaring 
vooraf, mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij zijn niet voor dit amendement, a, 
omdat het politieke klimaat verandert en continu verandert, en b, omstandigheden niet te voorspellen zijn. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. U heeft onze visie net gehoord op de 
strategische visie. En ik vond het op zich een sympathieke opdracht om het A4’tje aan te leveren, ik wou 
alleen de D66-fractie erop wijzen dat wij een manifest hebben geschreven twee weken geleden, voor de 
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komende vijftien jaar, nou, dat past niet op een A4’tje, dus als u er kennis van wilt nemen hoe wij erover 
denken kunt u dat manifest lezen. 
 
De VOORZITTER: De heer De Rooij. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Voorzitter, wij zullen het amendement wel steunen en we zien de 
tegenstrijdigheid die de heer Seton ziet, niet zo. Het zou merkwaardig zijn als D66 opeens tegen die 
burgerparticipatie is. Ik ziet dat de raad zijn eigen verantwoordelijkheid heeft. Ik ben zeer geïnteresseerd 
in wat andere partijen in de toekomst zien, dus wij zullen in ieder geval onze bijdrage leveren. Dat laat 
onverlet dat die visie, zoals ook in de stukken aangeleverd bij dit agendapunt, gedeeld moet worden met 
ondernemers, met Stadjers en met anderen en daar hechten wij ook zeer aan.  
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Voorzitter, wij zien die verantwoordelijkheid van de raad ook, maar in de 
volgorde zien we het anders en daarom zullen wij dit amendement niet steunen. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer Van KEULEN (VVD): Voorzitter, twee puntjes. Het eerste puntje is een datumkwestie: zij staat 
nog verkeerd gedateerd, deze motie, misschien kan de griffier dat even veranderen. En datzelfde geldt dan 
voor de datum van 15 april. Kunnen we daar wellicht mei van maken? Ik wil deze motie graag steunen, of 
dit amendement, maar wel even de tijd nemen om dit ook met de achterban goed door te nemen. 
Hartstikke leuk proces wordt dat en dan komen we hier graag mee terug. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ik moet een stemverklaring geven. Voorzitter, voor dit amendement 
geldt dat de vormgeving even nostalgisch is als de gedachte die erachter schuilt. Het is kennelijk 
gedateerd en geschreven in 1966 toen die partij werd opgericht. We zullen, omdat deze gedachte 
verouderd is, er niet op stemmen. 
 
De VOORZITTER: De heer Kelder, PvdD. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dank u wel. Voorzitter, ik vind het helemaal geen verouderde gedachte, juist 
een vooruitstrevende gedachte. En afgezien van de datum van 15 april, ik sluit me wat dat betreft bij de 
VVD aan, misschien moeten we daar even naar kijken, maar ik vind het wel een heel goed idee. We 
zullen het wel steunen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Dan denk ik dat we even naar de indiener moeten kijken. Ik neem aan 
dat het goed noteren van de datum waarop wij bijeen zijn vandaag, geen probleem is, maar dan, met name 
even die vraag: mag in het dictum 15 mei komen te staan, zodat er iets meer gelegenheid is voor overleg 
met de achterban? 
 
De heer AKKERMANS (D66): De indiener durft geen spreektijd meer te vermorsen; hij knikt ‘ja’. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, over de orde. 
 
De VOORZITTER: Over de orde, de heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): U hebt gezegd dat een amendement deel uitmaakt van de orde van de 
vergadering, dan doet die datum er toch niet zo hard meer toe? 
 
De VOORZITTER: Daar moet ik even heel goed over nadenken, geloof ik. 
Wij gaan stemmen, stel ik u voor, over dit amendement. Wie steunt het amendement op dit 
ongenummerde stuk? Dat is PvdA, PvdD, VVD, D66. 
Het amendement is aangenomen. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

68

59 
 
Dan het voorstel zoals het is voorgelegd? Wie steunt de voorstellen zoals voorgelegd? Een 
stemverklaring, opnieuw? Maar het is wel tien uur inmiddels. Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Dank u wel, voorzitter. Ondanks dat we het goed vinden om met 
de raad eens te praten over hoe we omgaan met onze gemeente, langer dan vier jaar, zien wij toch liever 
dat de middelen en de tijd die we hieraan gaan besteden anders worden ingezet om de lta en vooral de 
strategische agenda duidelijker te krijgen en daarom zullen wij het voorstel niet steunen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Niet? De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, ik heb mij tegen het amendement uitgesproken, maar ik vind het 
ook nogal ver gaan om alleen vanwege dat amendement nu tegen het hele voorstel te zijn. Dat zullen we 
dus ook niet doen, dus we steunen het voorstel. 
 
De VOORZITTER: Kunnen we dan gaan stemmen? Wie steunt het voorstel dat aan u is voorgelegd? Dat 
zijn VVD, ChristenUnie, D66, PvdD, CDA en PvdA, waarmee de voorstellen zijn aangenomen. 
Dan gaan we naar agendapunt 8d. 
 
8.d: Aanvullende bezuinigingen 2012-2014. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Het is al een tijdje geleden, namelijk 
voor het eerst hebben we er in de commissie van november over gesproken, en in december hebben we er 
nogmaals over gesproken, en toe gaven wij ook al aan dat de aanvullende bezuinigingen noodzakelijk 
zouden zijn. Nou, de tijd heeft ons een beetje ingehaald en de laatste tijd is alleen maar duidelijker 
geworden hoe noodzakelijk de aanvullende bezuinigingen zullen zijn. Dus met de kennis van nu weten 
we dat het eraan zit te komen en dat het misschien ook nog wel uit zal monden in het maken van keuzes 
om zaken misschien anders te doen of wellicht dan helemaal niet meer te doen. In de commissie hebben 
wij toentertijd ons ook uitgelaten over een aantal posten en ik wil er eentje aanstippen nog, namelijk het 
postnummer A29, het budget onvoorzien. In het voorstel van november en december was nog te lezen dat 
er een verlaging van 100.000 euro zou zijn, daar waren we het al niet mee eens, laat staan dat er nu in de 
huidige post een verlaging van 200.000 euro zijn, naar uiteindelijk 1000 per post onvoorzien. Het college 
geeft zelf al aan dat de post ingezet gaat worden voor vooral de dekking van niet voorziene incidentele 
uitgaven. Het college zegt dat te kunnen ondervangen door scherper te gaan prioriteren. Als wij kijken 
naar de afgelopen tijd, dan zien we niet alleen dat deze post aangesproken wordt, maar ook dat er 
veelvuldig aanspraak wordt gedaan op de reserves. Wij vinden het dan ook niet verantwoord om deze 
post te verlagen en daarom dienen wij op dit moment ook een amendement in. 
 
Amendement (4): Budget onvoorzien (Student en Stad, Stadspartij) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op woensdag 22 februari 2011, besprekende 
het aanvullende pakket bezuinigingen; 
 
Constaterende dat: 

- het college in het aanvullend pakket bezuinigingen voorstelt het budget onvoorzien te verlagen; 
 
Overwegende dat: 

- de post onvoorzien ruimte biedt om tegenvallers op te vangen binnen het beschikbaar gestelde 
budget; 

- juist in deze moeilijke tijden reserves en posten als een budget onvoorzien in stand gehouden 
moeten worden; 

- wanneer het budget onvoorzien op is, de reserves aangesproken zullen worden; 
- een verlaging van het budget onvoorzien derhalve niet verantwoord is; 

 
Besluit de tekst van het raadsvoorstel als volgt te wijzigen: Maatregel A.29 ‘het verlagen budget 
onvoorzien'’ uit het raadsvoorstel te schrappen . 
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En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Het amendement maakt deel uit van de beraadslagingen hier. De heer Kelder, PvdD. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dank u wel. Het voorstel omhelst wat ons betreft een aantal heel goede zaken, 
waaronder energiebesparing gemeentelijke gebouwen en het afstoten van een drafbaan. Er zitten echter 
ook twee opvallende zaken in die ons zorgen baren. Allereerst kunnen wij niet precies begrijpen hoe die 
75.000 euro besparing op duurzaamheid níet ten koste gaat van duurzaamheid, zoals de tekst doet 
geloven. Kan de wethouder nogmaals uitleggen hoe het kan dat 75.000 euro bespaard wordt, zonder dat 
we minder aan duurzaamheid gaan doen? Dat is mij toch niet helemaal duidelijk. Vervolgens hebben wij 
ook moeite met het afschaffen van de subsidie ‘Doet u mee met een goed idee?’. Deze subsidie heeft een 
grote bijdrage aan de integratie van buurtbewoners veroorzaakt en daarbij aan de saamhorigheid in de 
wijk. In Tuinwijk bijvoorbeeld organiseerde de wijk er onder andere een geschiedeniswandeling mee en 
ook het laten bouwen van mussennestkasten door de Van Lieflandschool werd hierdoor gefinancierd, is 
mij verteld. De Stadspartij heeft hier een amendement voor en dat dienen wij graag samen in, straks. 
Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Sijbolts, Stadspartij. 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, ‘Doet u mee met een goed idee?’, 
dat kan straks als deze aanvullende bezuinigingen worden aangenomen niet meer. En dat vindt de 
Stadspartij dan weer geen goed idee. Goed idee is bedoeld om Stadjers zelf met ideeën te laten komen die 
de leefbaarheid verbeteren en om bewonersparticipatie te verhogen. Dat zou wat ons betreft voor de 
gehele stad moeten blijven gelden. Daartoe dien ik ook een Goed idee in, in de vorm van een 
amendement. Dank u wel. 
 
Amendement (5): ‘Doet u mee met een goed idee?’ (Stadspartij, PvdD) 
 
“De raad van de gemeente Groningen, in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende de 
Aanvullende bezuinigingen 2011-2014 , 
 
Constaterende dat: 

- het college voornemens is om de subsidie voor ‘Doet u mee met een goed idee?’ af te schaffen; 
- voor de voorgestelde oplossing alleen NLA wijken in aanmerking komen; 
- ‘Doet u mee met een goed idee?’ bedoeld is om Stadjers zelf met ideeën te laten komen die de 

leefbaarheid verbeteren; 
Overwegende dat: 

- ‘Doet u mee met een goed idee?’ de bewonersparticipatie in de stad stimuleert; 
Is van mening dat: 

- bewonersparticipatie door middel van ‘Doet u mee met een goed idee?’ voor de gehele stad van 
belang is; 

Besluit de aanvullende bezuiniging onder nummer A17, onderwerp afschaffen subsidies Goed idee te 
laten vervallen; 
 
En gaat over tot de orde van de dag,” 
 
De VOORZITTER: Het amendement maakt deel uit van de orde. Anderen nog? De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Een opmerking en een vraag. De opmerking gaat over 
de drafbaan. We zijn blij dat het eindelijk gelukt is om in gesprek te komen met de vereniging. De 
uitkomsten daarvan zijn nog niet helder. Het is niet zo dat de bezuiniging van tafel is, het is ook niet zo 
dat de drafbaan wordt opgeheven, zoals net werd gezegd. Het college heeft aangegeven dat, mochten er 
nog bezuinigingen resteren, we die bij de voorjaarsnota gaan behandelen. Nou, daar krijgen wij op tijd 
informatie over en we zullen zien wat daar uitkomt. De vraag gaat over de energiebesparing op 
gemeentelijke gebouwen. In het stuk staat dat de voordelen daarvan, van het energie besparen op 
schoolgebouwen, ten gunste komen van O2G2. Wij missen daarin de schoolgebouwen van het bijzonder 
onderwijs. Ik heb dat ambtelijk nagevraagd, maar kreeg geen antwoord. De commissievergadering ging 
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toen niet door, dus ik moet me nu maar tot de wethouder richten om dat beantwoord te krijgen. Wij 
snappen dat niet, misschien dat er toelichting mogelijk is? Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen, VVD. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, dank u wel. Als je moet bezuinigen is dat nooit leuk, maar 
als je dat op deze manier doet, dan kunnen wij ons daar grotendeels wel in vinden. Het college kiest er 
gelukkig voor om zoveel mogelijk intern in de eigen organisatie op zoek te gaan naar bezuinigingsposten. 
Dat zouden wij graag vaker zien. Er was een pijnpunt in het dossier, dat was het verhaal over de drafbaan. 
Nou, de heer Seton heeft daar net al wijze woorden over gesproken. Ik kan eigenlijk alleen maar 
constateren dat het college nu eerst naar de drafbaan gaat om te vragen of het mogelijk is daar te 
bezuinigen. En zo niet, dan gaat het ook niet door en dan komen er dus voorstellen van andere aard deze 
raad tegemoet. Ik ben benieuwd waar dat op uit gaat komen, want ik zie die bezuinigingsmogelijkheden 
bij de drafbaan niet. Maar dat zullen we zien bij het voorjaarsdebat. Voorzitter, tot zover, dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Gijsbertsen, GroenLinks. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Dank u wel, voorzitter. Ja, we hebben het hier zoals mevrouw 
Krüders zei, ook al een tijdje over en we hadden een aantal vragen bij de eerste commissiebehandeling 
hiervan. De meeste daarvan zijn gelukkig nu beantwoord of gaan beantwoord worden. Ik ben nog steeds 
wel wat benieuwd naar hoe we dat met het klantcontactcentrum gaan doen. Dat onderwerp staat nog op 
de agenda voor Financiën en Veiligheid voor later, is nu ingeboekt als een bezuiniging en daar kunnen 
wij mee instemmen. We hebben inhoudelijk wel wat vragen daarbij: hoe kun je je klantcontactcentrum zo 
inrichten dat je ondertussen toch niet een soort muur gaat zetten tussen de stad en de organisatie, want dat 
kan dan juist weer niet de bedoeling zijn. Die connectie moet natuurlijk juist worden versterkt. Daar 
kunnen we in een ander verband later ook over doorspreken. Een ander element dat ik er nog uit wil halen 
is de vermindering ondersteuning duurzaamheid. Nou is dat een relatief klein bedrag ten opzichte van het 
totale dienstbaarheidsbudget dat we uittrekken deze jaren, maar er zit wel iets bijzonders in de redenering 
van: we verplaatsen de aansturing van duurzaamheid naar RO/EZ om juist dat beter in onze greep te 
krijgen, geïntegreerd in de gemeentelijke organisatie, en toch is dat ook direct een bezuiniging. Dus ik 
heb een beetje dezelfde vraag als die ook de heer Kelder had: krijgen we nu eigenlijk nog steeds wel 
datgene waar we om vragen, want die aansturing is juist van zo’n groot belang? Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Niet meer vanuit de raad? Dan is het woord aan wethouder Dekker. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, voorzitter, we spreken hier over de aanvullende bezuiniging. Ik ga het straks 
ook nog hebben over de voortgangsrapportage van de overige 42,5 miljoen euro, dat maakt het pakket 
45 miljoen. En als het kabinet die 5 à 10 miljard gaat bezuinigen en dat ook door laat werken op de 
algemene uitkeringen aan het gemeentefonds, dan konden dit wel eens niet de laatste zijn. Er is een aantal 
concrete vragen gesteld over deze aanvullende bezuinigingen. Post onvoorzien, het voorstel-Krüders om 
dat te schrappen. Ja, dat snap ik ook wel een beetje, het is toch wel een beetje de regelruimte ook die we 
buiten de vastgestelde begroting hebben. Tegelijkertijd heb ik eens wat huiswerk gedaan en er werden 
ook weleens wat dingen uit gefinancierd die best voorzien waren, maar we hadden een dekking nodig. 
We hebben toch gezegd als college, we kunnen daar wel iets vanaf doen en het dwingt ons ook om toch 
scherper te prioriteren. 
Wat betreft duurzaamheid: Hoe kan dat nou? U wilt meer aandacht aan duurzaamheid geven en 
vervolgens gaat u er ook op bezuinigen? Ja. Wij hebben ook in de beantwoordingen aangegeven dat we 
meer willen gaan focussen. Het oude duurzaamheidsbeleid was heel erg in den brede, wij hebben gezegd: 
we willen op een aantal onderdelen gaan focussen, de regie en coördinatiefunctie doen we onder andere 
uit de RO/EZ en daarnaast blijven diensten natuurlijk verantwoordelijk voor hun eigen 
duurzaamheidsbeleid en we moeten het eigenlijk ook een beetje, zoals we met het vroegere 
emancipatiebeleid hebben gedaan, integraal onderdeel laten zijn van hun eigen beleid, dus elke 
medewerker moet gewoon eigenlijk bezig zijn met duurzaamheid, en daar hebben wij geen aparte 
coördinatoren meer voor op een dienst. 
Wat betreft Goed idee: Dat is nou een van de keuzes van dit college waarvan we hebben gezegd, als we 
moeten gaan bezuinigen, dan doen we dat op zo’n manier als zo’n Goed idee. Leuke suggestie, maar we 
willen dat voortaan alleen nog maar subsidiëren binnen de NLA-wijken, waar toch meer de kwetsbare 
groepen zitten en waar het voor de sociale samenhang inderdaad van belang is dat die nader gestimuleerd 
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wordt. En als wij in Helpman of aan de Goudkust een straatbarbecue willen organiseren, dan kan dan heel 
goed uit eigen zak. Ik vind het eigenlijk van de gekke dat mensen in een redelijk goede wijk daar ook nog 
aanspraak op kunnen doen, op dat soort budgetten. Participeren in een wijk kun je ook heel goed op basis 
van je eigen portemonnee.  
 
De VOORZITTER: De heer Sijbolts. 
 
De heer SIJBOLTS (VVD): Ik ben een klein beetje teleurgesteld in de beantwoording van de wethouder, 
want het gaat natuurlijk niet alleen om een buurtbarbecue, het gaat ook om bewonersparticipatie en de 
leefbaarheid in de wijken. En dat is in NLA-wijken inderdaad belangrijk, maar ook in de andere wijken 
van deze stad moet daar aandacht voor blijven. En Goed idee is daar een mooi voorbeeld van. 
 
De VOORZITTER: Graag een antwoord van de wethouder en dan moet u ook afronden, want u bent door 
de spreektijd heen. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, ik probeer het heel kort te doen. Dat klopt, maar we moeten keuzes maken en 
als we dan keuzes maken, dan zeggen wij: de NLA-wijken. En ik denk dat we een beetje af moeten van 
het idee dat participatie altijd gestimuleerd moet worden door middel van geld vanuit de overheid. Dat is 
ook een verantwoordelijkheid, deels, van mensen zelf en ik denk dat we daar in dit voorstel op sturen. 
 
De VOORZITTER: Sorry, er is geen tijd meer, ik weet niet wie ik hoor, maar dat doet er eigenlijk ook 
niet zoveel toe. Wethouder Dekker, kunt u uw antwoord afronden? 
 
Wethouder DEKKER: Ja, ik wil nog de opmerking van de heer Seton beantwoorden. Die ging over de 
energiebesparing, en waarom daar niet het bijzonder onderwijs genoemd wordt. Dat had te maken met het 
feit dat het bijzonder onderwijs al van oudsher zijn eigen energierekening financiert en dit voorstel was 
nog op basis van de rekening 2010 en toen zat het openbaar onderwijs nog in de energierekening van de 
gemeente Groningen. Daarom is die 300.000 euro daarvan afgehaald. Het bijzonder onderwijs heeft dus 
al zijn eigen rekening. 
Dan heb ik alles gehad, volgens mij. 
 
De VOORZITTER: Heel mooi. Kunnen wij dan gaan besluiten? Waarbij we als eerste gaan stemmen 
over de amendementen. Twee amendementen zijn het. Allereerst het amendement op stuk nummer 4. 
Iedereen duidelijk, ook te zien, waar we over gaan stemmen? 
 
De heer SETON (CDA): Voorzitter, mag ik een stemverklaring afleggen? 
 
De VOORZITTER: Een stemverklaring voor de heer Seton en daarna de heer Van Keulen. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Bij dit amendement is de datum niet goed, en het is 
ook niet ondertekend, maar los daarvan, wij waren steeds voor het eerder terugbrengen van het budget 
onvoorzien en dit amendement gaat precies de andere kant op. Dus we zullen het niet steunen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, dank u wel. Het amendement lijkt in eerste instantie 
redelijk sympathiek, maar als je dan kijkt hoe het college opschrijft wat het wil gaan doen met dat budget 
onvoorzien, namelijk daaraan gekoppeld dat we bij de inzet van het budget scherp moeten prioriteren, 
duidelijker moeten kijken of het haalbaar is, daar zit nadrukkelijk een uitdaging in en daarom zullen wij 
dit amendement niet steunen en volgen wij de lijn van het college. 
 
De VOORZITTER: Kunnen we gaan stemmen? Dan stemmen we over amendement stuk nummer 4. Wie 
steunt het amendement stuk nummer 4? Student en Stad en de Stadspartij; amendement is verworpen. 
Dan amendement op stuk nummer 5. Wie steunt het amendement op stuk nummer 5? Een stemverklaring 
vooraf, mevrouw Van Gijlswijk. 
 
Mevrouw VAN GIJLSWIJK (SP): Ja, dank u wel, voorzitter. Voor mijn fractie is bezuinigen op een Goed 
idee toch ook wel een probleem, omdat er naast de veertien wijken in deze stad waar 10 miljoen voor vier 
jaar is, er nog 42 andere wijken los van de Goudkust zijn. Maar we zien ook dat er financiële krapte is. Er 
is nog veel onduidelijkheid, er komen ongetwijfeld nog landelijke bezuinigingen onze kant op. Ik zou 
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eigenlijk de Stadspartij willen vragen om dit amendement nu in te trekken en dat we er bij het 
voorjaarsdebat op terugkomen, omdat er dan meer inzicht is in de financiële mogelijkheden voor volgend 
jaar. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Voorzitter, ik weet niet wat de Stadspartij gaat doen, maar als ze 
nu gaat indienen steunen wij, want wij vinden: het is echt niet allemaal Goudkust in de stad, er zijn ook 
gewone middenmootwijken zeg maar, die ook een klein deel van dit potje krijgen. En dan heb je het over 
500 euro voor een activiteit, dus ik vind de gedachte die gaande is vanuit het college niet kies. Dus ik 
steun dit amendement. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, de wethouder was ons even kwijt toen ze begon over het 
denivellerende effect van deze maatregel, maar uiteindelijk herwon ze ons weer door te wijzen op de 
eigen verantwoordelijkheid. Daar komt nog een keer bij dat dit een maatregel is die ik wel wil uitleggen. 
We moeten allemaal bezuinigen, de broekriem moet worden aangehaald en als dit dan het grootste is wat 
deze stad zal gaan missen, dan denk ik dat we daar heel blij mee mogen zijn. Dus wij zullen dit 
amendement niet steunen. 
 
De VOORZITTER: De heer Akkermans. 
 
De heer AKKERMANS (D66): Voorzitter, als de gedachte van de SP wordt omarmd door de Stadspartij 
zullen we dat ook met belangstelling tegemoet gaan zien. Voor het overige zullen we, als dat niet gebeurt, 
het amendement in elk geval niet steunen, hoewel we sympathie hebben voor het idee erachter, en we het 
ook niet helemaal eens zijn met de vertaling die het college geeft aan dit idee, want het gaat ook om 
burgerparticipatie, maatschappelijke betrokkenheid, het is niet alleen maar barbecueën in de betere wijken 
en pech en ongeluk in de NLA-wijken. Die nuancering wil ik wel graag aanbrengen. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. In de commissie hebben we een tijd 
terug ook aangegeven dat we het jammer vonden dat dit nou een post moest zijn om op te gaan 
bezuinigen, maar het is niet anders. We vinden het jammer, maar we moeten de bezuinigingen 
uiteindelijk wel rond gaan krijgen en daar is dit een onderdeel van dat eraan bijdraagt. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Net als de SP hebben wij ook moeite met het 
bezuinigen op ‘Doet u mee met een goed idee?’. De redenering van de SP zouden we net om willen 
draaien: laten we dit nu niet bezuinigen en bij de voorjaarsnota opnieuw kijken. Dat kan bij de drafbaan, 
dat kan volgens mij hier ook, zeker als je ziet om wat voor bedrag het gaat. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Iedereen gehad? De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, een aantal partijen heeft ons gevraagd om de motie weer in 
te trekken, maar voordat we zoiets zouden kunnen doen, zouden we toch in onze fractie even moeten 
kunnen overleggen en ook moeten overleggen met de mede-indieners. Dus ik vraag u om twee minuten 
schorsing. 
 
De VOORZITTER: Twee minuten. Een schorsing op verzoek van de Stadspartij. 
(schorsing 22.16 uur – 22.17) 

 
De VOORZITTER: De vergadering is heropend. De heer Prummel had een schorsing gevraagd. De heer 
Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ja, maar onze woordvoerder in dit debat is de heer Sijbolts. 
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De VOORZITTER: Maar u had een schorsing gevraagd. De heer Sijbolts. 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Wij handhaven het amendement, omdat toch onzeker is dat bij het 
voorjaarsdebat ‘Goed idee plus’ in eenzelfde vorm of in een andere vorm terug zal komen. 
 
De VOORZITTER: U handhaaft het amendement, waarmee wij denk ik kunnen overgaan tot stemmen, of 
zijn er nog stemverklaringen? Dan gaan we stemmen over het amendement op stuk 5. Wie steunt het 
amendement op 5? CDA, PvdD, Stadspartij, ChristenUnie, verder niet, het amendement is verworpen. 
Dan de voorstellen I tot en met III. Wie steunt de voorstellen onder I tot en met III? Dat is de hele raad? 
De heer Kelder ook? De heer Kelder, Partij voor de Dieren niet. Waarmee de voorstellen wel zijn 
aangenomen. 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman? 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Voorzitter, nog een stemverklaring achteraf. Wij stemmen in 
behalve met de voorstellen voor ‘Doe mee met een goed idee?’. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Wij stemmen in, behalve met A29. 
 
VOORZITTER: Goed, de voorstellen zijn aangenomen met inachtneming van deze opmerkingen, stel ik 
voor. Dan gaan wij naar 8e. 
 
8.e: Collegebrief van 19 januari 2012, betreffende bouwplan Peizerweg 132. 
 
De VOORZITTER: Het woord is aan mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Dank u wel, voorzitter. In de commissie was behoorlijke discussie 
gaande over het Hoendiep versus Peizerweg. Ik heb ook nog wat gecheckt en er bleek eigenlijk dat de 
redenering voor het Hoendiep gelegen is in publieksactiviteiten. Daar komen veel mensen en daar past de 
ontwikkeling als een sportcentrum, aan de Peizerweg niet. Maar er ligt een Tuinland, een Gamma, een 
Karwei, en er zijn allemaal dingen waar ook heel veel mensen komen, los van wat in het 
bestemmingsplan staat. Daar staat de bestemming ‘maatschappelijke dienstverlening’ niet, wat wel 
gaande is aan het Hoendiep maar niet aan de Peizerweg. Maar dat is een heel dunne lijn, waar we het 
continu in deze raad over hebben, waar we het bij RO/EZ over gehad hebben. Wij zijn eigenlijk blij met 
iemand die daar ter plekke wil investeren en omdat ik geen tijd meer heb, dien ik een motie in waar het 
overige in verwoord staat. 
 
Motie (10) (ChristenUnie, D66, Student en Stad, CDA, Stadspartij, VVD, PvdA) 
 
“De raad van Groningen bijeen op 22 februari 2012 besprekende de collegebrief van 19 januari 
betreffende het bouwplan Peizerweg 132, 
 
Constaterende dat: 

- er verschil van mening bestaat tussen een verzoeker en de gemeente Groningen over de 
ontheffing van het bestemmingsplan ten behoeve van een bouwplan aan de Peizerweg 132 in 
Groningen; 

Overwegende dat: 
- het verlenen van de verzochte ontheffing van het bestemmingsplan een wettelijke bevoegdheid is 

van het college en de raad als bestuursorgaan hier in principe geen positie in heeft; 
- de raad wel degelijk als taak heeft het college te controleren op het uitoefenen van zijn 

bevoegdheden; 
- verschillende partijen zich tijdens de commissievergadering d.d. 1 februari 2012 gevoelig 

toonden voor de argumentatie van de verzoeker; 
Verzoekt het college: 

- zijn besluit, gehoord hebbende de raad, op het niet verlenen van de verzochte ontheffing te 
heroverwegen en in gesprek met de verzoeker tot een oplossing te komen; 
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En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De voorzitter: Dank u wel. De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. Verder nog bij dit 
onderwerp? De heer Kelder, PvdD. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dank u, voorzitter. Recessie, financiële crisis, stijgende werkloosheid, het zijn 
allemaal negatieve geluiden. Maar in Groningen is er iemand die wel vertrouwen heeft in de toekomst en 
een fitnesscentrum met aandacht voor buitensport wil beginnen aan de Peizerweg. Een vergunning wordt 
echter geweigerd omdat de gemeente het bestemmingsplan niet wil aanpassen en ook geen heil ziet in de 
toekomst van het bedrijf. Wat dat laatste betreft: we vinden dat de gemeente zich daar niet over uit zou 
moeten spreken en zijn handelen daar al helemaal niet van af zou moeten laten hangen. Wat het 
bestemmingsplan betreft, zoals de heer Kik terecht aangeeft is een bedrijf als Welkoop ook niet echt 
industrie. Wij begrijpen de starre houding van de gemeente niet. Zo aantrekkelijk is het stukje land niet; 
het kan alleen maar opknappen van een leuk fitnessbedrijf en wij zien dus geen aanleiding om geen 
vergunning te verlenen. Dank u wel. 
 
Mevrouw VAN LENTE (PvdA): Ik wilde een vraag stellen. 
 
De VOORZITTER: Uw bijdrage? Interrumperen, mevrouw Van Lente. 
 
Mevrouw VAN LENTE (PvdA): Dank u wel. Ja, mijn vraag aan de heer Kelder is: ik heb hem horen 
zeggen dat ‘de gemeente weigert het bestemmingplan aan te passen’, maar beseft u dat u daar zelf aan de 
knoppen zit, bij dat bestemmingsplan? 
 
De heer KELDER (PvdD): Daarom zeg ik dit nou toch ook? Dat ik het anders wil? 
 
Mevrouw VAN LENTE (PvdA): Dank u. Nou, mijn suggestie zou eigenlijk zijn: dan dient u toch een 
amendement in om het plan aan te passen! Dat kunt u gewoon doen. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dat doe ik toch ook? 
 
Mevrouw VAN LENTE (PvdA): Het is een motie, maar geen amendement volgens mij. Laat ik het zo 
zeggen: ik ga hier niet verder op in, dat is een andere discussie. 
 
De VOORZITTER: Goed, ik ga kijken. De heer Eikenaar, SP. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Dank u, voorzitter. Ja, mij bekruipt een beetje het gevoel dat 
bestemmingsplannen op deze manier wat minder waarde krijgen. We hebben die bestemmingsplannen 
niet voor niets vastgesteld. En op het moment dat wij als gemeenteraad vinden dat die 
bestemmingsplannen niet deugen, dan moeten we die bestemmingsplannen aanpassen en zeggen dat daar 
wat anders moet gebeuren. Maar dan moet je er op die manier naar kijken en niet iedere individuele 
aanvraag op deze manier behandelen. Want dan krijg je volgens mij ook een glijdende schaal en dan 
kunnen we straks overal op allerlei plekken winkels verwachten op plekken die we niet willen, en 
sportcentra op plekken die we niet willen, daar moet een grotere visie achter zitten en vandaar dat ik ook 
dit voorstel niet zal steunen. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman.  
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Voorzitter, mag ik de SP eraan herinneren dat dit al gaande is in 
deze stad? Dat er al plekken zijn waar dingen zijn die we oorspronkelijk niet wilden? 
 
De heer EIKENAAR (SP): Precies! 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Nee, maar daar bent u dus ook bij. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Zeker, daar ben ik bij. Een van de voorbeelden is Telstar; dat konden we 
helaas niet tegenhouden, maar dit werd ook wel weer aangegrepen door deze ondernemer als voorbeeld 
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om te zeggen: Nou, dan kunnen we dat hier ook wel doen en waarom niet. En ik vind die glijdende schaal 
geen goede zaak. Volgens mij was u het bij Telstar op dat moment met me eens, voor zover ik me zo kan 
herinneren. Dat weet ik eerlijk gezegd niet helemaal zeker hoor. 
 
De VOORZITTER: De heer Blom. 
 
De heer BLOM (VVD): Voorzitter, de heer Eikenaar creëert volgens ons die glijdende schaal zelf door 
een beetje te gaan generaliseren, wat hij hier in de commissie ook al deed. Dank u wel. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Dat laatste verstond ik niet helemaal, sorry. 
 
De heer BLOM (VVD): Die glijdende schaal waar u het over heeft, die creëert u zelf door nu te zeggen 
dat we nu overal dingen toe gaan staan en daar gaat dit voorstel helemaal niet over. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Nee, maar dit is wel de tweede keer in korte tijd dat dit gebeurt en bij Telstar 
was het een apart geval omdat we het uiteindelijk niet meer tegen konden houden, dat was heel vervelend. 
Maar dat werd ook weer aangegrepen om dit te doen. Ik wil gewoon van die lijn af, want wij wijzen in 
deze stad plekken aan waar dingen kunnen en waar ze niet kunnen en daar hebben we volgens mij goede 
redenen voor. En daar zou ik het bij willen laten. 
 
De VOORZITTER: De heer Kelder. 
 
De heer KELDER (PvdD): Voorzitter, dus u wilt daar gewoon star zijn, dat is eigenlijk wat u zegt. Er is 
een plan en u wilt eraan vasthouden en als iemand een beter idee heeft, dan doen we daar niks aan. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Nou, volgende keer dat we ergens iets vaststellen en we stellen ergens een 
visie over vast, dan ga ik u ook zeggen dat u star bent. Als u zich aan die visie gaat houden, dan bent u 
gewoon star bezig, zo simpel is het.  
Dat is dus veel te makkelijk. Wij stellen hier visies vast, wij stellen hier bestemmingsplannen vast en die 
hebben een waarde. Dan kunt u zeggen: dat is star, maar dat doen we niet voor niets. Dan moeten we 
voortaan zeggen: dan stellen we dat niet meer vast, overal mag alles in deze stad,  
en dan ben je inderdaad bepaald niet star. Als u dat wilt, prima, moet u dat nu zeggen. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ook een vraag aan de SP-fractie en wel deze: besturen wij deze stad 
vanaf een soort Olympus? Of moeten wij toch eens gaan kijken wat de effecten zijn voor deze 
ondernemer en de mensen die daar zouden kunnen gaan werken? 
 
De heer EIKENAAR (SP): Nee, dat doen we niet, maar ik zou u de wedervraag willen stellen: welke 
waarde heeft een bestemmingplan voor u? 
 
De VOORZITTER: Goed, zijn er nog andere sprekers? Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Het is een terecht punt, dat de SP 
stelt. Wij hebben ook in de commissie verzocht aan het college om het inzichtelijk te maken van: hoe 
gaan we nou om met de grensgevallen? En in deze discussie zijn we toen niet overtuigd door het college 
waarom hij afwijkt van het advies van het loket bijzondere initiatieven, want daar is ook een positief 
advies gegeven ten aanzien van deze aanvraag. Dat er juist in dit gebied een dergelijk initiatief wordt 
ondernomen, daar zijn we inderdaad wel voorstander van. En wij zien dan ook niet waarom een Tuinland 
en alle anderen wel een plek kunnen krijgen en een dergelijk initiatief niet, en onze afweging van 
belangen valt dan anders uit. En vandaar dat wij ook onder de motie staan. 
 
De VOORZITTER: De heer De Rook, D66. 
 
De heer DE ROOK (D66): Ja, voorzitter, wat ik in de commissie ook al aangaf is dat dit een debat wordt 
dat heel snel in extremen wordt getrokken. Alsof hier voor zijn, voor deze motie, zou betekenen dat wij 
overal allemaal ontheffingen gaan verlenen. En alsof tegen deze motie zijn, betekent dat je overal altijd 
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alleen maar bestemmingsplannen handhaaft. Er is namelijk ontheffingsmogelijkheid. Dat is wel een 
collegebevoegdheid. En ik denk dat de heer Eikenaar daar ook aan refereert. En het aardige van deze 
motie is nou juist dat die de bevoegdheid bij het college houdt. De raad zegt: wij zijn toch gevoelig voor 
de argumentatie die de ondernemer daar te berde heeft gebracht, is dat niet een aanleiding voor uw 
college om dit besluit nog eens te heroverwegen en kijk nou eens of er niet een oplossing mogelijk is. Dat 
vond ik wel een sympathieke oplossing en wij zullen daarom ook deze motie van harte ondersteunen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Mevrouw Van Lente, PvdA. 
 
Mevrouw VAN LENTE (PvdA): Ja, dank u, voorzitter. Op hoofdlijnen kan ik me helemaal aansluiten bij 
wat de heer Eikenaar aanhaalde: we stellen hier met elkaar niet voor niets die bestemmingsplannen vast, 
en ook structuurvisies, zoals de detailhandelvisie. Tegelijkertijd, dat heb ik ook in de commissie 
aangegeven, zien we wel degelijk ook dat we op zoek zijn met elkaar naar een strak en tegelijkertijd 
flexibel kader. Ik denk ook dat we als raad misschien wat vroeger in het proces betrokken moeten zijn om 
ons te realiseren wat we precies gaan vaststellen aan kaders. Dus misschien niet een voorontwerp, ter 
kennisgeving min of meer, maar daar de discussie voeren. En tot slot heb ik aangegeven dat het college 
heeft toegezegd ook wat beter te kijken naar de informatieverstrekking naar de initiatiefnemers. Houd ook 
rekening met de detailhandelsvisie.  
Ja, het is een collegebevoegdheid, die ontheffing. Wij steunen deze motie niet, omdat we niet hopen dat 
als het college nog een keer kijkt, er dan een andere afweging plaatsvindt. We hebben er vertrouwen in 
dat het college die afweging te allen tijde zorgvuldig doet. Dank u. 
 
De VOORZITTER: Goed, heb ik dan alles? Mevrouw Van der Vegt nog, GroenLinks. 
 
Mevrouw VAN DER VEGT (GroenLinks): Dank u wel. Ja, ook ik kan me erg vinden in de woorden van 
de heer Eikenaar. GroenLinks maakt zich zorgen over de toekomst van bedrijventerreinen. En op onze 
vraag wat de toekomst van dit terreintje volgens het college zou moeten zijn, hebben we eigenlijk ook 
geen goed antwoord, maar wat ons betreft is de oplossing in ieder geval niet dat we bestemmingsplannen 
en structuurvisies aan de kant schuiven zodra er een initiatief langskomt. Natuurlijk is er afwijking 
mogelijk bij belangrijke of bijzondere plannen, maar in het voorliggende plan heeft het college 
onvoldoende meerwaarde gezien en wij delen die conclusie, dus dat hiervoor geen afwijking zou moeten 
worden toegestaan. Een heroverweging van dit besluit vinden we niet nodig. Maar wel vinden we een 
discussie nodig over de toekomst van onze bedrijventerreinen. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Voorzitter, mag ik GroenLinks vragen wat ze dan doet met de 
afwijkingen die nu al oogluikend worden toegestaan? Want als zegt: ‘dit wil ik niet’, dan moet u ook de 
initiatieven die al gaande zijn handhaven en wat gaat u daaraan doen? 
 
Mevrouw VAN DER VEGT (GroenLinks): Ja, we hebben daar inderdaad een heel interessante discussie 
over gevoerd. Ook dat punt zou ik graag in de commissie nog een keer terug laten komen. Daar zou ik 
inderdaad met mevrouw Jongman van gedachten over willen wisselen. 
En ik ben er ook absoluut, kan ik zeggen, geen groot voorstander van. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Kelder, PvdD. 
 
De heer KELDER (PvdD): Ik wil nog even reageren op GroenLinks. Er is eigenlijk gesteld dat er een 
soort onrechtmatigheid plaatsvindt: het ene bedrijf wel, het andere bedrijf niet. Welkoop is ook niet echt 
industrie. En ik zie GroenLinks als partij die opkomt voor gelijke belangen voor verschillende mensen en 
ik heb hier het gevoel dat u daar geen rekening mee houdt in uw redenering. 
 
Mevrouw VAN DER VEGT (GroenLinks): Als ik het goed begrijp, dan vindt u dat wij geen recht doen 
aan gelijke behandeling? Volgens mij klopt dat niet. Welkoop valt gewoon onder wat volgens het 
bestemmingsplan en de structuurvisie is toegestaan en dit plan niet, dus daarmee hanteren we voor 
iedereen gelijke criteria. 
 
De VOORZITTER: Heb ik dan iedereen gehad? Dan is het woord aan wethouder De Vries. 
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Wethouder DE VRIES: Ja, voorzitter, er zijn denk ik drie vragen aan de orde. De eerste is: hebben wij 
waardering voor initiatieven van ondernemers, in het bijzonder de heer Kik? Het antwoord op die vraag is 
‘ja’. En juist in wat moeilijke economische tijden zou je in beginsel dat soort initiatieven verder willen 
brengen. De tweede is: mag het van dit bestemmingsplan op die locatie? Ik denk dat het goed is met 
elkaar vast te stellen dat het antwoord in beginsel ‘nee’ is, maar, de heer De Rook zei het ook, er zit een 
wijzigingsbevoegdheid op en dan heb je ook als college die wijzigingsbevoegdheid te doorgronden aan de 
hand van het initiatief dat op tafel ligt en de locatie waar je over praat. En dat is gelijk ook het derde 
vraagstuk: willen we nou op deze plek, gelet op dit initiatief, verkleuring zoals dat heet, van het 
bedrijventerrein in de richting van meer op leisure en dat soort dingen gerichte activiteiten? Willen we 
dat? Onze afweging was uiteindelijk: dat zou je niet moeten willen, dat kan beter op andere plekken. Die 
andere plekken zijn er in onze ogen ook, bijvoorbeeld bij het Hoendiep of op Kardinge. De ondernemer 
heeft, dat heeft u ook kunnen lezen, in de brief gezegd: daar krijg ik de business case niet rond. Nou, dat 
is natuurlijk voor een ondernemer een belangrijk gegeven. Ik constateer maar even wat uw raad in de 
motie vindt, als ik heel snel tel, vindt u dat in meerderheid eerlijk gezegd. Ik vind dat ik ook een beetje 
praktisch moet zijn. Wij gaan even opnieuw kijken, dat heb ik in de commissie trouwens ook al gezegd, 
met de heer Kik wat de mogelijkheden zijn. Wij zullen dat hernieuwde oordeel gewoon even aan u 
voorleggen. Maar daar komt wel iets bij. Dat is niet een kwestie van ‘vragen en wij draaien’. Ik vind dat 
uw raad zich ook rekenschap moet geven, niet alleen van de vraag of iets mag binnen een 
bestemmingsplan, want dat kunnen wij zelf wel, maar ook of we dan inderdaad op die locatie of een 
andere locatie waar we eventueel op uit zullen komen, een bepaalde ontwikkeling gewenst vinden. Als we 
die discussie niet met elkaar delen, dan zijn we wel vrij ver van huis. En de economische crisis moet er 
niet toe leiden dat we elk initiatief op welke locatie dan ook, waar dan ook in de stad, of middenin een bos 
of middenin weet ik veel waar ook laten plaatsvinden. Dat vraagt een beetje een goede discussie met 
elkaar en die bereid ik even bij u voor. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, ik kan de heer De Vries geruststellen, in ieder geval heeft 
deze fractie de overwegingen die hij zojuist noemde, wel degelijk overwogen en is toch tot het oordeel 
gekomen dat er geen overwegende bezwaren zijn om op die plek een dergelijke functie te huisvesten. 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder DE VRIES: Nou, we praten er nog gewoon even over met elkaar. We gaan met de heer Kik in 
gesprek. We gaan nog eens een keer door de stad, we kijken nog een keer naar deze locatie en van ons 
gesprek en de afweging maken we u even deelgenoot en daar hebben we het over. 
 
De VOORZITTER: Oké, wat is nu de stand van zaken ten aanzien van de motie, vraag ik als eerste aan 
mevrouw Jongman? Die kunnen we in stemming brengen. Dan gaan we eerst stemmen over de motie die 
u nu ziet. Wie steunt deze motie? Dat is de raad minus GroenLinks, minus PvdA, min de SP. De motie is 
aangenomen. 
Dan gaan wij naar 8f. 
 
8.f: Motie vreemd aan de orde van de dag van de ChristenUnie: Uitbreiding statiegeld. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Voorzitter, dank u wel. Alhoewel dit een landelijk thema is, de 
statiegeldregeling, komt het elke dag op onze bordjes, of letterlijk in onze hegjes, in ons snoep, op paden 
naar school. Er worden heel veel frisdrankflesjes weggegooid en met deze motie wil ik voorstellen om 
aan het kabinet onze mening kenbaar te doen maken, waarbij we zeggen: doe ook een statiegeldsysteem 
voor kleine plastic flesjes en blikjes, zodat we dat allemaal niet meer op straat gooien. Voor kinderen in 
deze tijd, die heel veel weggooien, maar ook wel voor ‘grote mensen’, zeg ik dan tegen mijn kinderen, die 
het foute voorbeeld geven is geld gewoon een prikkel om flesjes enzovoorts in te leveren in plaats van op 
straat te gooien of in de afvalbakken. Daarmee hebben we ook onze afvalstoffenheffing op den duur 
lager, omdat we minder hoeven in te zamelen. Dat was een heel kort snelle zin. Dank u, voorzitter. 
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Motie (11): Uitbreiding statiegeldregeling (ChristenUnie) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 22 februari 2012, 
 
Constaterende dat: 

- op 7 maart 2012 de Tweede Kamer zal vergaderen over afvalstromen, waaronder het 
statiegeldsysteem zoals dat nu van toepassing is op de meeste grote frisdrankflessen; 

Overwegend dat: 
- het statiegeld zoals dat tot nu toe geldt voor de meeste grote plastic flessen een uitstekende 

manier is om zoveel mogelijk materiaal retour te krijgen (meer dan 95%); 
- uitbreiding van dit systeem naar kleine flesjes en blikjes als middel om zwerfvuil tegen te gaan 

dan ook zeer gewenst is; 
- de kosten van opruimen van zwerfvuil, mede door de bezuinigingen van het Rijk (bijdrage aan 

het afvalfonds komt te vervallen) meer en meer voor rekening van de gemeenten komen; 
- hierdoor de afvalstoffenheffing voor burgers hoger dreigt te worden; 

Van mening dat: 
- Groningen een stad wil zijn die schoon, heel, mooi én groen is; 

Besluit: 
1. een dringend beroep te doen op de regering om al het mogelijke te doen om een uitbreiding van 

het statiegeldsysteem met kleine plastic flesjes en flikjes mogelijk te maken; 
2. het college te verzoeken deze motie te zenden aan de regering, met afschriften aan de Tweede en 

Eerste Kamer der Staten-Generaal; 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
Toelichting: 

- Per jaar worden in ons land 3, 1 miljard (!) grote en kleine plastic flessen en blikjes geproduceerd. 
Met name de kleine plastic flesjes en blikjes worden in bermen en langs wegen teruggevonden. 
Het is buitengewoon hinderlijk en slecht voor het milieu. Veel inwoners ergeren zich aan 
zwerfvuil. Er is zelfs sprake van een relatie tussen verloedering en onveiligheidsgevoelens in 
wijken en buurten, zoals uit onderzoek van het SCP gebleken is (actieplan kabinet-Balkenende IV 
tegen overlast en verloedering, 2009).  

- De gemeente draait voor de kosten op, die gemaakt worden voor het opruimen van zwerfvuil. 
Deze kosten worden vervolgens weer verrekend in de afvalstoffenheffing die burgers moeten 
betalen. Wij stellen dan ook voor om het statiegeldsysteem uit te breiden, teneinde stijging van 
lasten voor de burger te voorkomen. 

- De bestaande emballageapparatuur is geschikt om ook kleine flesjes en blikjes te verwerken. 
- Vanuit de frisdrankindustrie is een sterke hobby gaande om het statiegeld af te schaffen. Zij zijn 

de belangrijkste tegenstanders van de statiegeldregeling. 
- Indien gemeenten hun stem laten horen richting het kabinet wordt ook het belang van de burger 

gehoord. 
 
De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. De heer Spakman over die motie? 
 
De heer SPAKMAN (PvdA): Een stemverklaring. Wij zullen deze motie beslist gaan steunen. Het past bij 
onze visie, langetermijnvisie op leven in de stad en hoe je omgaat met je omgeving. Weggooien van 
plastic past daar absoluut niet bij en het systeem van statiegeld is heel erg effectief. Dus we ondersteunen 
deze motie van harte. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Krüders. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. De intentie van de motie is zeker een 
goede, maar de motie loopt uit op besluitvorming die nog plaats moet vinden in de Kamer en we willen 
geen precedent creëren door over alles wat nog op de agenda van de Kamer komt hier in de raad een 
uitspraak te doen richting de Kamer. Het is deels een taak van het college om de landelijke lobby goed te 
organiseren. En omdat het mijn een na laatste woordvoering is, kan ik wel zeggen: ik weet ook nog wel 
iemand die een baan zoekt. 
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Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Wilt u dan al die flesjes gaan oprapen? 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Koebrugge. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Dank u wel, voorzitter. Los van het op zoek zijn naar een baan, kan ik 
mij verder volledig aansluiten bij de woorden van mevrouw Krüders. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Kelder, PvdD. 
 
De heer KELDER (PvdD): Voorzitter, wij vinden het een heel goed voorstel. Frappant is dat tijden terug 
de heer Spakman, ik geloof mevrouw Rademaker en ik, bij mevrouw Visscher hebben gekeken hoe zij 
een bus heeft geopend, misschien zal zij daar straks over vertellen, de statiegeldbus. Dus er wordt al wat 
aan gedaan en zo’n motie als deze kan daar misschien alleen maar extra kracht bij zetten. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton, CDA. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Misschien zijn we het wel helemaal eens met de 
woordvoering van de PvdA, maar dit is weer typisch zo’n landelijke motie en we hebben vast beleid dat 
wij dit niet steunen, dus dat zullen we nu ook niet doen. 
 
De VOORZITTER: De heer Sijbolts, Stadspartij. 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Een sympathieke motie. Er is in Groningen ook 
een gemeente waar een blikjesboer langskomt, dus wat dat betreft is dit een mooie manier om blikjes en 
zwerfvuil aan te pakken. 
 
De VOORZITTER: De heer Dijk, SP. 
 
De heer DIJK (SP): Dank u wel, voorzitter. Wij zullen deze motie ook van harte steunen. Een ontzettend 
goed idee en goed initiatief! Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Copini, D66 
 
Mevrouw COPINI (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. We zullen deze motie ook steunen. Het is een stok 
achter de deur, een middel om zwerfvuil te beperken, maar voor de lange termijn zien wij meer heil in 
innovatie, in afvalinzameling en verwerking, en dat willen we nog even meegeven. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Veen, GroenLinks. 
 
De heer VAN DER VEEN (GroenLinks): Ja, dank u wel, voorzitter. Volgens ons heeft het college er 
eigenlijk ook al heel erg op ingezet om de stad schoon te maken en met statiegeld bezig te gaan, zal ik 
maar zeggen. Wij kunnen ons heel erg vinden in deze motie dus die zullen we ook steunen. 
 
De VOORZITTER: Iedereen gehad? College, nog behoefte aan een reactie? Wethouder Visscher. 
 
Wethouder VISSCHER: Ja, voorzitter, het college is wel heel erg verheugd over deze krachtige support 
voor het beleid dat we al een aantal jaren voeren. Er zijn eigenlijk drie belangrijke spelers op dit veld, het 
tegengaan van plastic afval; dat zijn de rijksoverheid, de Nederlandse gemeenten en niet te vergeten het 
bedrijfsleven. Een paar jaar geleden kostte het ons nog moeite om sommige collega-gemeenten te 
overtuigen. Dat is eigenlijk inmiddels wel gelukt. De staatssecretaris zit nog even op een ander spoor, die 
wou zelfs het statiegeld onlangs helemaal afschaffen, dus ik denk dat het op een goed moment komt om 
hem nu nog eens hierbij te betrekken. Het bedrijfsleven: dat is wel heel bijzonder, vorige week heeft voor 
het eerst een supermarkt, Aldi, gezegd dat men voor statiegeld is van die kleine flesjes. Nou, tot voor kort 
was altijd een argument van de supermarktbranche dat het bedrijfseconomisch niet uitkomt en dat gaat nu 
ook kantelen. Dus ik denk dat dit het juiste moment is om ook vanuit onze stad nog eens en krachtig 
signaal af te geven. Dank u wel. 
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De VOORZITTER: Dan gaan wij, stel ik u voor, stemmen over deze motie. Mevrouw Rademaker, SP? 
Kijk, zo zie ik het graag. 
Wie steunt de motie op nummer 11? Dat is de raad min CDA, min VVD, min Student en Stad, waarmee 
de motie is aangenomen. 
 
8.g: Motie vreemd aan de orde van de dag van GroenLinks: Kinderpardon. 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Veen, GroenLinks. 
 
De heer VAN DER VEEN (GroenLinks): Voorzitter, dank u wel. Nog zo’n landelijk thema, maar wat 
onze gemeente wel degelijk raakt, want in Nederland wonen zo’n 1500 kinderen die hier al langer dan 8 
jaar wonen en nog steeds geen verblijfsvergunning hebben gekregen. In Groningen gaat het volgens 
INLIA en Vluchtelingenwerk Groningen over enkele tientallen kinderen die hier al zo lang wonen dat ze 
geïntegreerd zijn. In de Tweede Kamer bereiden de collega’s van de PvdA en de ChristenUnie een wet 
voor, die ervoor moet zorgen dat deze kinderen een verblijfsvergunning krijgen. En daarnaast is 
GroenLinks een actie begonnen ‘kinderpardon.nu’, een petitie die inmiddels door ruim 120.000 mensen is 
ondertekend. Ook hebben ongeveer 150 gemeenten zich al uitgesproken voor een kinderpardon. Al die 
acties en initiatieven moeten er uiteindelijk voor zorgen dat de kinderen om wie het gaat ook hier kunnen 
blijven wonen en een toekomst kunnen opbouwen en dat geldt ook voor Groningen. Wij dienen daarom 
deze motie in, met uiteraard de PvdA en ChristenUnie, maar ook met SP, D66, PvdD en de Stadspartij. 
 
Motie (12): Kinderpardon (GroenLinks, ChristenUnie, SP, PvdA, PvdD, Stadspartij, D66) 
 
“De gemeenteraad van Groningen, bijeen in vergadering van 22 februari 2012,  
 
Constaterende: 

- de brede maatschappelijke steun voor de actie voor een kinderpardon en de ruim 100.000 
stemmen voor de petitie Kinderpardon; 

Overwegende dat: 
- het wezensvreemd is om asielkinderen die geworteld zijn in Nederland terug te sturen naar het 

land van hun ouders; 
Verzoekt het college: 

- bij de minister voor Immigratie & Asiel aan te dringen op een oplossing voor deze groep 
kinderen, bij voorkeur conform de Wortelingswet van de PvdA/ChristenUnie; 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Heeft het college behoefte om te reageren? Wethouder Visscher. 
 
Wethouder VISSCHER: Mag ik al? Oh, nou, ik krijg het woord. Voorzitter, dank u wel. 
Ja, zoals de heer Van der Veen van GroenLinks zei, dat landelijke thema speelt ook in onze stad. Volgens 
onze gegevens gaat het om veertig à vijftig kinderen in de gemeente Groningen. Kinderen die hier 
gewoon om ons heen wonen en leven en zijn geworteld, om dat mooie woord eens te gebruiken. Het is 
natuurlijk in onze gemeente al jarenlang traditie dat, waar het rijksbeleid tekortschiet, en het 
consequenties heeft voor onze gemeente in het asielbeleid, wij dan particuliere initiatieven ondersteunen, 
gericht op hulp aan asielzoekers. Dat doen we al jarenlang. We nemen de zorgplicht die we als gemeente 
op onze schouders hebben, heel serieus. En het past natuurlijk ook helemaal in de lijn van dat beleid dat 
we ook dit initiatief zeer van harte ondersteunen en hopen dat die wet waar het initiatief toe is genomen, 
ook snel wordt ingevoerd. Voorzitter, tot zover, dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Kunnen we stemmen over de ingediende motie? Behoefte aan stemverklaring bij 
mevrouw Krüders, vooraf. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Ja, dank u wel, voorzitter. Als persoon begrijpen wij deze 
problematiek ontzettend goed. Wij snappen ook dat hier een oplossing voor moet komen. Maar als partij 
vinden wij ten aanzien van dit punt dat wij geen mandaat hebben om een oordeel te geven over dit 
landelijke thema en daarom zullen wij deze motie niet steunen. 
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De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, dank u wel. Om wat ons betreft overduidelijke 
inhoudelijke redenen zullen wij deze motie niet steunen. Ik wil daar nog aan toevoegen dat ik de heer 
Dibi, die dit idee bedacht heeft, buitengewoon hoog acht als volksvertegenwoordiger. 
Maar ik vind de manier waarop hij op toch redelijk schaamteloze wijze kinderen gebruikt voor, wat niet 
anders kan zijn dan een PR-campagne, via een YouTube-filmpje, ik weet niet of u dat gezien heeft, erg. 
Ik vind dat een vorm van populisme die we hier niet moeten willen. Voorzitter, daar laat ik het bij. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, was deze laatste opmerking nu wel gepast, aangezien de 
heer Dibi geen lid is van deze raad? 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Dit is weer typisch zo’n motie over landelijk beleid. 
Maar in het verleden hebben wij op één beleidsterrein wel eens een uitzondering gemaakt en dat is het 
asielbeleid. Dus daarom hebben we toch naar de motie gekeken en de insteek van kinderen die hier al 
langere tijd zijn, vinden we positief. Maar we kunnen niet overzien wat het wetsvoorstel van de PvdA en 
de ChristenUnie voor effecten heeft. En om daar dan zinnige uitspraken over te kunnen doen, zou je 
dieper de problematiek in moeten duiken en dat doen we niet, daar hebben we een Tweede Kamerfractie 
voor. Zij zijn op de hoogte van onze positieve insteek, maar verder dan dat willen we niet gaan. Dus we 
zullen de motie niet steunen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog met een stemverklaring? Niet? Dan gaan we stemmen over de motie. 
Wie steunt de motie? Dat is de raad, min CDA, min VVD, min Student en Stad. De motie is aanvaard. 
Dan gaan we naar agendapunt 8h. 
 
8.h: 4de Voortgangsrapportage Bezuinigingen 2011-2014. 
 
De VOORZITTER: De heer Moes, PvdA. 
 
De heer MOES (PvdA): Voorzitter, complimenten aan het college dat het gelukt is om 83% van de 
bezuinigingstaakstelling van 16,5 miljoen euro over 2011 structureel te realiseren. Over het deel van de 
bezuinigingstaakstelling dat niet structureel gerealiseerd is, zijn wij op dit moment niet enthousiast over 
het voorstel de volledige 1,1 miljoen euro uit de egalisatiereserve Wmo als dekking in te zetten. Een 
egalisatiereserve is bedoeld om incidentele schommelingen in het meerjarenbeeld naar boven en naar 
beneden toe te dempen, terwijl hier sprake is van een structureel effect. Omdat wij vinden dat een sociale 
stad, waarin iedereen volwaardig kan deelnemen aan de samenleving, geschraagd moet worden door een 
solide financiële basis, komen we met dat amendement. We hebben bij de begroting voor 2012 
1,7 miljoen aan extra beleidsmiddelen vrijgemaakt voor de Wmo en toch wordt een tekort verwacht van 
1,3 miljoen euro over 2012. De vraag die ons bezighoudt is hoe we omgaan met dat tekort, als we 
constateren dat, zoals in het raadsvoorstel staat, in 2012 de egalisatiereserve niet meer beschikbaar is om 
een tekort in de met de uitvoering van de Wmo samenhangende risico’s op te vangen. We pleiten ervoor 
dat het college een nadere analyse maakt van hoe het komt dat de taakstelling op de Wmo niet 
gerealiseerd is. Als deze analyse gemaakt is, en het blijkt dat de egalisatiereserve dan alsnog 
aangesproken moet worden, dan moet dat. Maar als blijkt dat het college op zoek moet naar een 
alternatieve dekking, dan moet dát. Dat is niet leuk, dat is ook niet makkelijk, maar vanuit zorgvuldig 
financieel bestuur, en goed risicomanagement waar onze partij, samen met D66 regelmatig aandacht voor 
vraagt, wel nodig. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Sijbolts, Stadspartij. 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Positief verhaal, moet ik zeggen. Ik heb alleen 
een vraag. Er moet dus een alternatieve dekking komen, en waar wil de PvdA dat gaan zoeken? Binnen 
het sociale domein of misschien op de tram? 
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De heer MOES (PvdA): U kent onze opvatting over de tram. Als het geld er is, dan zijn we daarvoor. Ik 
zou zeggen: college, zoek breed en als dat buiten het sociale domein gevonden moet worden, dan moet 
dat. 
 
De VOORZITTER: Oké, dan bent u ook door de spreektijd heen. Nee, de heer Moes is door de spreektijd 
heen. Mogen we het amendement? 
 
Amendement (6): Egalisatiereserve Wmo op peil (PvdA) 
 
“De raad van de gemeente Groningen, in vergadering bijeen op 22 februari 2012, besprekende de 
Voortgangsrapportage Bezuinigingen 2011-2014, 
 
Constaterende dat: 

- door de samenloop met rijksbezuinigingen van de taakstelling van l ,9 miljoen euro op de Wmo 
er slechts 0,5 miljoen euro incidenteel kan worden gerealiseerd; 

- de bestaande egalisatiereserve Wmo (1,1 miljoen euro) in 2011 reeds ontoereikend is (nl. 
0,3 miljoen euro) om het niet-gerealiseerde deel van de taakstelling (1,4 miljoen euro) te dekken; 

- vanaf 2012 de egalisatiereserve niet meer beschikbaar is om het tekort en de met de uitvoering 
van de Wmo samenhangende risico's op te vangen; 

- bij het vaststellen van de begroting besloten is vanaf 2012 1,7 miljoen euro beschikbaar te stellen 
aan extra beleidsmiddelen en dat rekening houdend met deze extra bijdrage voor 2012 toch nog 
een tekort verwacht wordt van 1,3 miljoen euro op de Wmo; 

Overwegende dat: 
- Groningen een sociale stad is en alle inwoners volwaardig aan de samenleving moeten kunnen 

deelnemen; 
- een grondige analyse van de structurele component van het niet realiseren van de taakstelling van 

1,9 miljoen euro op de Wmo voor 2012 gewenst is; 
- met de decentralisatie AWBZ en decentralisatie jeugdzorg de financiële risico's op het Wmo-

budget eerder toe- dan afnemen; 
- het van belang is een adequate (egalisatie)reserve Wmo in stand te houden om achteraf niet met 

onnodige incidentele tegenvallers geconfronteerd te worden; 
Van mening dat: 

- het op dit moment ongewenst is de egalisatiereserve Wmo ultimo 2011 volledig in te zetten voor 
de in 2011 niet-gerealiseerde bezuinigingen; 

Besluit de besluitpunten I, II en III ongewijzigd vast te stellen, besluitpunt IV te laten vervallen; 
  
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Heeft het college behoefte aan een reactie? Wethouder Dekker. 
 
Wethouder DEKKER: Nou ja, dank voor de complimenten voor het grootste deel realiseren van de 
taakstelling 2011, bijna 83%. Ja, u stelt in feite voor: de dekking van de taakstelling die op de Wmo niet 
gerealiseerd wordt, dekken wij met de reserve en dat is eigenlijk onjuist. U zegt tegelijkertijd: u dekt 
daarmee een structureel tekort. Dat is natuurlijk niet waar. Wat we hebben gedaan bij de begroting 2012, 
is: we hadden een taakstelling op de Wmo, toen kwamen er rijksbezuinigingen bovenop en toen hebben 
wij gezegd: als die twee bezuinigingen gerealiseerd moeten gaan worden, dan komen wij niet meer toe 
aan ons uitgangspunt dat we kwetsbare mensen zoveel mogelijk proberen te ontzien. Dus we hebben bij 
de begroting 2012 drie keer 1,7 miljoen beschikbaar gesteld om die oude taakstelling gewoon eigenlijk 
weer te neutraliseren. We hadden toen nog wel een probleem voor 2011. Want u weet, de bezuinigingen 
liepen toen al en daar moest een oplossing voor gevonden worden. Een incidenteel tekort, en daarbij 
gebruiken we de reserve Wmo. Op het moment dat u dat niet doet, zal het betekenen dat het 
berekeningsresultaat 2011 gewoon 1 miljoen lager is, en dat betekent iets voor het bestedingspatroon voor 
de komende jaren. Dan zullen we inderdaad extra moeten gaan bezuinigen elders. En u weet ook: we 
hebben hier met elkaar de afspraak: bezuinigingen moeten daar plaatsvinden waar ze ook gerealiseerd 
moeten worden. Als een taakstelling niet gehaald wordt binnen de Wmo, dan gaan we in principe weer op 
zoek naar de Wmo. Als u dus in feite zegt: die 1,1 miljoen euro moet u elders vinden, ja, dan kan ik niet 
anders dan dat opvatten als zijnde toch opnieuw een verzoek om extra aanvullende bezuinigingen op de 
Wmo. Want het gaat natuurlijk niet zo aan dat een zorgvuldig proces, ook bij de begroting, nu even 
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doorsneden wordt door een amendement. Dat had u misschien ook al bij de begroting moeten doen, want 
toen hebben we al aangekondigd dat we die bezuinigingen voor drie jaar van tafel haalden en voor 2011 
nog wel een oplossing moesten vinden. Dus ik ben best bereid om te praten over een nadere analyse. Die 
1,3 miljoen euro waar we nu nog zorg over hebben heeft natuurlijk te maken met het feit dat er een 
toenemende vraag is naar huishoudelijke hulp. We hebben met elkaar afgesproken dat we daar nader op 
inzoomen, dat we daar ook maatregelen voor willen treffen. Welke maatregelen, daar komen we bij u 
nader op terug, maar ik zou er niet op willen vooruitlopen om nu de reserve niet in te zetten en dan mij de 
opdracht te geven een aanvullende bezuiniging te doen. Ik merkte net al bij de aanvullende bezuinigingen 
dat het moeizaam was om sommige bezuinigingen er doorheen te krijgen, althans met een brede 
meerderheid. Er komt nog meer aan. Ik begrijp uw zorg, ik wil best op die zorg terugkomen, maar het 
amendement moet ik toch echt ontraden. 
 
De VOORZITTER: De heer Moes, u bent door de spreektijd heen. Ik geloof de wethouder ook bijna, 
maar u mag interrumperen. 
 
De heer MOES (PvdA): Voorzitter, een korte vraag. Het zou natuurlijk kunnen dat zich in 2012 ook 
incidentele tekorten voordoen op die Wmo. Als we de egalisatiereserve nu leeggehaald hebben voor 
2012, hoe gaat u dan die incidentele tekorten die zich voor zouden kunnen doen, op die Wmo, dekken? 
 
Wethouder DEKKER: Nou, conform het reguliere beleid. Op het moment dat wij reserves hebben en die 
zijn leeg, ja, dan is de afweging zeker op rekenresultaatbasis, niet anders dan dat je gewoon de AER moet 
gaan aanspreken. Ik hoop daar nog wel op te kunnen sturen, ook in 2012. Wethouder Visscher is 
natuurlijk de eerstverantwoordelijke portefeuillehouder, die zal daar ook nader met u over spreken. Dus ik 
hoop het tekort 2012 zoveel mogelijk te beperken. 
 
De VOORZITTER: Oké, ik stel u voor dat wij nu gaan stemmen. Een stemverklaring, daarvoor is 
natuurlijk de gelegenheid. Daar had ik eerst al de heer Gijsbertsen voor op het lijstje staan. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Dank u wel, voorzitter. Een beetje sneller dan zojuist. Voorzitter, 
we zullen de motie niet steunen. De zorg over de Wmo is helder, die is ook bij de begroting uitgebreid 
aan de orde geweest, maar ik zie met het aannemen van dit amendement de problemen niet kleiner 
worden, maar groter, want we hebben dan helemaal geen dekking meer, ook niet voor het tekort van vorig 
jaar. Volgens mij moeten we deze kwestie verder oppakken in de voorjaarsbrief en het begrotingsdebat 
volgend jaar. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Akkermans. 
 
De heer AKKERMANS (D66): Voorzitter, wij hebben moeten bezuinigen op de spreektijd rond de 
discussiestukken over de bezuinigingen. Daardoor komt mijn toelichting op onze stemverklaring een 
beetje in het luchtledige te hangen, wat mij spijt. We kunnen de woordvoering van de PvdA zeer 
onderstrepen als het gaat om met een zekere strengheid tegen het college te zeggen: pak het dan 
structureel aan, analyseer het nou structureel, want anders komen we de gaten die we nu al kunnen 
voorspellen, straks toch weer tegen. Dat kunnen we zeer onderstrepen. Maar we zien dat probleem van 
die dekking ook. We hebben het niet kunnen oplossen, hoezeer we ook hebben gezocht, en was deze 
oproep aan het college nou een motie, dan hadden we haar warm ondersteund en nu kunnen we dat tot 
onze spijt niet doen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Seton, CDA. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. We hebben het betoog van de PvdA en ook dat van de 
wethouder gehoord. Uiteindelijk, alles afwegende, zien we het meest in de gedachtegang van de PvdA en 
willen we die wethouder best de opdracht geven waar de heer Moes het over had. Dus we zullen het 
amendement steunen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Sijbolts. 
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Ik kan mij aansluiten bij de woorden van de 
heer Seton. 
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De VOORZITTER: Mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Gezien het tijdstip sluit ik me daar ook bij aan. 
 
De VOORZITTER: Verder niet? Dan gaan we stemmen. Wie steunt het amendement op nummer 6? 
Dat is de raad, min D66, min GroenLinks, en ik dacht alle anderen wel, waarmee dit amendement is 
aangenomen. 
Dan de voorstellen zoals die onder Romeinse I tot en met IV, oh ja, door het amendement nu: I tot en met 
III, zijn voorgelegd. Wie steunt de voorstellen zoals die zijn voorgelegd? Dat is de volledige raad. De 
voorstellen zijn aangenomen. 
 
Daarmee zijn wij aan het eind van deze vergadering en kunnen wij ons opmaken voor het afscheid van 
mevrouw Krüders in de volgende vergadering. Daar hebt u wel een maand voor nodig. 
De vergadering is gesloten. 
(22.56 uur) 
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28 maart  2012 

Nr. 2c. 

Benoeming van dhr. J.P.A. van Rooij. 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

 

dhr. J.P.A. van Rooij te benoemen tot: 

- lid van het Audit Committee, 

- vervangend lid van het AB van de GR-Meerstad, 

- plaatsvervangend voorzitter van de raadscommissie Beheer en Verkeer. 

 

 

 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

86

 

 

 

28 maart  2012 

Nr. 2d. 

Benoeming van dhr. K. van der Veen. 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

 

dhr. K. van der Veen te benoemen tot lid van de Bezwaarschriftencommissie 

SOZAWE. 

 

 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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 LIJST VAN ONTVANGEN COLLEGEBRIEVEN VOOR DE RAAD VAN 

                 28 maart 2012 

 

 

 

Nr.  Onderwerp Ontvangen d.d.  Advies/afhandeling  

1. Financiële situatie OV-bureau 22 febr. via cie. B&V 

2.  Parkje Westerhaven 23 febr. via cie B&V 

3. Concretisering bestuursafspraken 

G4/G33-Rijk effectief benutten 

VVE en extra leertijd voor jonge 

kinderen 

23 febr. via cie. O&W 

4. Evenementenprogramma 

Binnenstad 

23 febr. via cie. B&V  

5. Evaluatie ecologisch beheer 2011 

en planning 2012 

23 febr. via cie. B&V 

6. Bouwmogelijkheden in het 

beschermd Stadsgezicht 

23 febr.  via cie. R&W 

7. Intense verbouw 23 febr. via cie. R&W 

8. Stand van zaken aanleg Fietsroutes 

Plus 

23 febr.  via cie. B&V 

9. Lange termijn agenda en lijst 

moties en toezeggingen 

23 febr. via cie. F&V 

10. NK Veldloop voor 

gemeenteambtenaren 2013 

23 febr. via cie. O&W 

11. Uitwerking motie 

Burgerbetrokkenheid bij BORG 

23 febr. via cie. B&V 

12.  Overzicht wijzigingen contracten 

Meerstad 

24 febr. via cie. R&W 

13. Voorbereiding begroting 2013 24 febr. via cie. F&V 

14. Beleidsregels Parkeernormen 2012 27 febr. via cie. B&V 

15. Betaalde dwangsommen 27 febr. via cie. F&V 

16.  Vertrouwelijke brief 29 febr. via cie. B&V 

17. Aanbiedingsbrief – Parkeren o orde 29 febr. via cie. B&V 

18.  Bijensterfte door gifgebruik 1 mrt. via cie. B&V 

19. Boom Effect Analyse Engelse 

Kamp 

1 mrt. via cie. B&V 

20.  Voortgangsbericht uitvoering motie 

25 (alcohol & jongeren) 

1 mrt. via cie. O&W 

21. Stand van zaken toezeggingen en 

LTA 

1 mrt. via cie. O&W 

22. Mosquito 2 mrt. via cie. F&V 

24. Planning evaluatie hondenbeleid 8 mrt. via cie. B&V 

25. Vertrouwelijke brief  15 mrt. via cie. B&V 

26.  Reactie brief dhr. Kamminga d.d. 4 

febr. inzake RegioTram 

15 mrt. via cie. B&V  

27.  Ontwerp-bestemmingsplan Reitdiep 

2012 

15 mrt. via cie. R&W  

28. Kiosk Noorderplantsoen 15 mrt. via cie. B&V 

29. Aangepaste Buitendienststelling 15 mrt. via cie. B&V 
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station Zwolle 

30. Eindverslag RAAK 16 mrt.  via cie. O&W 

31. Evaluatie kostprijssystematiek op 

het gebied van zorg en welzijn 

16 mrt. via cie. O&W 

32.  Stand van zaken spoorlijn 

Groningen-Heerenveen 

16 mrt. via cie. B&V  

33. Uitvoeringsprogramma Samen 

Gezond in Stad 

16 mrt. via cie. O&W  

34. Reactie op toezeggingen in 

raadscie. W&I 

16 mrt. via cie. W&I 

35. Groene Euroborg 16 mrt. via cie. B&V 

36. Uitvoeringsprogramma handhaving 

Wabo 2012 

16 mrt.  via cie. R&W  
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28 maart 2012 

nr. 5a. 

Oplegging geheimhouding briefnr. GR12.2979910. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gelezen de collegebrief van 29 februari 2012,  kenmerk GR12. 2979910. 

Gezien het feit, dat deze brief onder geheimhouding is verstrekt, welke geheimhouding 

in de eerstvolgende raadsvergadering moet worden bekrachtigd; 

Gelet op artikel 25, lid 2 Gemeentewet; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

De door het college in zijn brief van 29 februari 2012 kenmerk GR12. 2979910 

opgelegde geheimhouding te bekrachtigen. 

 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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28 maart 2012 

nr. 5a. 

Oplegging geheimhouding brief nr. GR12.3007947. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gelezen de collegebrief van 15 maart 2012,  kenmerk GR12. 3007947. 

Gezien het feit, dat deze brief onder geheimhouding is verstrekt, welke geheimhouding 

in de eerstvolgende raadsvergadering moet worden bekrachtigd; 

Gelet op artikel 25, lid 2 Gemeentewet; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

De door het college in zijn brief van 15 maart 2012,  kenmerk GR12. 3007947 

opgelegde geheimhouding te bekrachtigen. 

 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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LIJST VAN ONTVANGEN OVERIGE INGEKOMEN STUKKEN VOOR DE RAAD  

                                                  VAN 28 maart  2012 

 

 

 

Nr.  Afzender  Ontvangen d.d.  Advies/afhandeling  

1 Brandweer Regio, wijziging wet 

veiligheidsrisico’s 

21 febr. Tkn 

2 OIKO Credit, Jaarstaat overzicht 

participaties ONF in 2011 

21 febr. Tkn  

3 Buurtgenoten Coendersborg, 

Bouwplan Maatschap Coendersborg 

23 febr. Tkn  

4 Kopie brief van gemeente Doesburg 

aan minister Immigratie en Asiel, 

Motie Meldpunt Midden en 

Oosteuropeanen 

23 febr. Tkn  

5 Kopie brief van huurdersorganisatie 

Nijestee in 5 Groninger wijken aan 

minister van Binnenlandse Zaken en 

Koninkrijksrelaties, ‘Right to buy’, 

het voornemen van het kabinet om 

woningcorporaties 75% van hun 

bezit te koop te laten aanbieden 

27 febr. Tkn  

6 Vereniging Omwonenden 

Luchthaven Eelde: aandeelhouders 

verder in de fuik van GAE 

28 febr.  Tkn  

7 Kopie brief van Nationale Bond van 

Kermisbedrijfhouders-BOVAK aan 

wethouder Dekker, nadenken over 

Grote Markt 

1 mrt. Tkn  

8 Brief van Rekenkamercie, reactie op 

motie onderzoek naar de 

decentralisaties  

2 mrt. via cie. W&I 

9 Ministerie van Onderwijs, Cultuur 

en Wetenschap, Rapport ‘Kwaliteit 

gemeentelijk toezicht kinderopvang’ 

5 mrt. Tkn  

10 Autisme Netwerk, vraag om 

aandacht  

8 mrt. Tkn  

11 Gem. Ombudsman, verslag t.a.v. 

Regeling klokkenluiders gem. 

Groningen 2010 

8 mrt. Tkn  

12 Dhr. Estevez, duurzaamheid  9 mrt. Tkn  

13 Dhr. Koning, trouwen tegen 

kostprijs 

12 mrt. Ter afhandeling naar college  

14 Dhr. Bos, nut en noodzaak tram 12 mrt. Tkn  

15 Werkgroep Noordoost, brandbrief 

werkgelegenheid Sanquin 

13 mrt. Tkn  

16 Brief burger, voortslepend financieel 

probleem 

13 mrt. Ter afhandeling naar college  
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17 Gem. Ombudsman, eindrapport 

klachtonderzoek bij dienst RO/EZ 

13 mrt. Tkn  

18 Gem. Ombudsman, eindrapprt 

klachtonderzoek bij RO/EZ en MD 

15 mrt. Tkn  

19 Gem. Ombudsman, eindrapport 

klachtonderzoek bij dienst RO/EZ 

15 mrt. Tkn  
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28 maart 2012. 

Nr. 6a. 

Brandbeveiligingsverordening 2012. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 28 februari 2012 

GR 12.2962591; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de Brandbeveiligingsverordening 2012 vast te stellen; 

II. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronisch gemeenteblad. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6a. 

 

 

 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN 

 
Gezien de ledenbrief van de Vereniging van Nederlandse Gemeenten, kenmerk Lbr. 12/025, 

d.d. 16 februari 2012; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 28 februari 2012 

GR 12.2962591; 

 

Gelet op artikel 3 van de Wet veiligheidsregio’s en de aanpassing daarop (Stb 2010, 145 en 

146) en het Bouwbesluit 2012 (Stb. 2011, 416 en 676); 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

de Brandbeveiligingsverordening 2012 vast te stellen. 

 

Brandbeveiligingsverordening  

 

Artikel 1 Begripsbepalingen. 

In deze verordening wordt verstaan onder: 

a. een inrichting: een voor mensen toegankelijke ruimtelijk begrensde plaats voor zover 

die geen bouwwerk is; 

b. bouwwerk: elke constructie van enige omvang van hout, steen, metaal of ander 

materiaal, die op de plaats van bestemming hetzij direct hetzij indirect met de grond 

verbonden is, hetzij direct of indirect steun vindt in of op de grond, bedoeld om ter 

plaatse te functioneren. 

 

Artikel 2 Verbodsbepaling. 

1. Het is verboden zonder of in afwijking van een door het college verleende 

gebruiksvergunning een inrichting in gebruik te hebben of te houden, voor zover daarin: 

a. meer dan 50 personen tegelijk aanwezig zullen zijn of, 

b. aan meer dan 10 personen bedrijfsmatig of in het kader van verzorging 

nachtverblijf zal worden verschaft of, 

c. aan meer dan 10 personen jonger dan 12 jaar, of aan meer dan 10 lichamelijk of 

geestelijk gehandicapte personen dagverblijf zal worden verschaft.  

2. Het college kan aan de gebruiksvergunning voorwaarden verbinden met inachtneming 

van het gestelde in de artikelen 4 en 5. 
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3. Het college kan aan de gebruiksvergunning nieuwe voorwaarden verbinden en gestelde 

voorwaarden wijzigen of intrekken, indien het belang waarvoor de gebruiksvergunning 

is verleend dit vereist op grond van een verandering van inzichten of verandering van de 

omstandigheden gelegen buiten de inrichting, opgetreden na het verlenen van de 

gebruiksvergunning. 

 

Artikel 3 Weigeringgronden. 

Het college weigert een gebruiksvergunning, indien de in de aanvraag vermelde wijze van 

gebruik van de inrichting niet brandveilig is en dit door het stellen van voorschriften ook niet 

kan worden bereikt. 

 

Artikel 4 Gebruikseisen. 

De eisen gesteld aan het brandveilig gebruik van bouwwerken in de artikelen 1.16, 1.17 en 6.5 

en in de afdelingen 6.5, 6.6, 7.1 en 7.2  van het Bouwbesluit 2012 (Stb. 2011, 416 en 676) zijn 

van overeenkomstige toepassing op vergunningplichtige en niet vergunningplichtige 

inrichtingen. 
 

Artikel 5 Brandveiligheidsvoorzieningen. 

De eisen gesteld aan het brandveilig gebruik van bouwwerken in de afdelingen 6.7 en 6.8  van 

het Bouwbesluit 2012 (Stb. 2011, 416 en 676) zijn, met uitzondering van de artikelen 6.28, 

6.29 en 6.39, van overeenkomstige toepassing op vergunningplichtige en niet 

vergunningplichtige inrichtingen. 
 
Artikel 6 Melden van brand en broei. 

Ieder die brand of broei ontdekt of deze vermoedt, is verplicht dit onmiddellijk aan de 

brandweer te melden. 

 

Artikel 7 Bossen, heidevelden, venen. 

De eigenaar van een aaneengesloten of vrijwel aaneengesloten opstand die voor meer dan de 

helft bestaat uit naaldhout, een heideveld, een veen of een ander erf of terrein, voor zover niet 

bedoeld in artikel 8, tweede lid, onder b van de Woningwet, en dat met brandbare gewassen is 

begroeid, is verplicht de voorschriften op te volgen, die het college geeft tot het voorkomen 

van brand en het beperken van de gevolgen van brand. 

 

Artikel 8 Bestuurlijke boete. 

Overtreding van de regels van deze verordening kan worden beboet met een bestuurlijke 

boete van maximaal het bedrag, genoemd in de Arbeidsomstandighedenwet artikel 34, vierde 

lid, onder 1°. 

 

Artikel 9 Overgangsrecht. 

1. Vergunningen die zijn verleend onder werking van de Brandbeveiligingsverordening 

van 26 november 2008 of 30 november 2011 en die van kracht zijn op het moment van 

inwerkingtreding van deze verordening worden aangemerkt als vergunning krachtens 

deze verordening. 

2. Indien vóór het tijdstip van inwerkingtreding van deze verordening een aanvraag om 

vergunning op grond van de Brandbeveiligingsverordening van 26 november 2008 of 30 

november 2011 is ingediend waarop nog niet is beslist, wordt daarop deze verordening 

toegepast. 
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3. Op bezwaarschriften gericht tegen een beschikking op een aanvraag om vergunning 

krachtens de Brandbeveiligingsverordening van  26 november 2008 of 30 november 

2011 wordt beslist met toepassing van deze verordening. 

 

Artikel 10 Citeertitel 

Deze verordening wordt aangehaald als Brandbeveiligingsverordening 2012.  

 

Artikel 11 Inwerkingtreding 

Deze verordening treedt in werking op het moment van inwerkingtreding van het Bouwbesluit 

2012, onder gelijktijdige intrekking van de Brandbeveiligingsverordening van 26 november 

2008 en de Brandbeveiligingsverordening van 30 november 2011. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel ^ ^ ^ Gemeente 

yjroningen 

Datum raadsvergadering 

Raadscommissie 

Datum raadscommissie 

Publiciteit 

Bijiagen 

Onderwerp 

13-01-2012 

Onderwijs en Welzijn 

07-03-2012 

1 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steiier 

Telefoon 

E-mail 

OS 12.2910020 
07-02-2012 

F. de Vries 

P.M. Gerrits 

6056 
peter. gerrits@groninge 
n.nl 

Investeringsregeling sport 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. een krediet van € 93.725,- beschikbaar te stellen voor leningen aan: 

Groninger Cricket en Hockeyclub € 27.227,-
VoetbalverenigingPKC'83 -27.227,-
Voetbalvereniging Be quick 1887 -12.044,-
Stichting SET - 27.227,-

II. de gemeentebegroting dienovereenkomstig te wijzigen. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Oatum Classificatienr. 
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Publiekssamenvatt ing 

Het college kan aan sportverenigingen leningen verstrekken voor nieuwbouw, renovatie of groot 
onderhoud van clubgebouwen en kleedaccommodaties. In 2011 en 2012 hebben vier aanvragers een 
beroep gedaan op deze regeling "Investeringen in clubgebouwen en sportmaterialen". De aanvragers 
zijn GCHC, PKC '83, Be Quick 1887 en Stichting SET (samenwerkingsverband van drie tennis-
clubs). De leningen zijn een bijdrage aan de financiering van vier grotere investeringen. Het gaat om 
twee renovatieprojecten, een nieuwbouwproject en een project dat beide kenmerken heeft. 
Het college is voomemens deze leningen te verstrekken als de raad daarvoor het benodigde krediet 
beschikbaar stelt. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. eenkrediet van € 93.725,—beschikbaar te stellen voor leningen aan: 

Groninger Cricket en Hockeyclub € 27.227,— 
- Voetbalvereniging PKC '83 - 27.227,-
- Voetbalvereniging Be quick 1887 -12.044,-
- Stichting SET - 27.227,-

II. de gemeentebegroting dienovereenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

In 2011 en 2012 hebben vier sportorganisaties leningen aangevraagd voor investeringsproj ecten. 
Het betreft drie sportverenigingen en een samenwerkingsverband van drie tennisclubs. Enkele 
aanvragen voldeden aanvankelijk niet aan de criteria (onvoUedige indiening, niet-sluitende 
begroting). Dat heeft voor enige vertraging in de afliandeling gezorgd. 
Het gaat om: 

Leningbedrag 
Looptijd (jr). 
Rentepercentage 

Rentebedrag 
Aflossing 
Totaal (lejaar) 
50% van de rente 
Saldo lasten voor aanvrager 

GCHC 
27.227 

15 
4,000 

1.089 
1.815 
2.904 
-545 

2.359 

PKC '83 
27.227 

15 
4,000 

1.089 
1.815 
2.904 
-545 

2.359 

Be Quick 
12.044 

15 
4,000 

482 
803 

1.285 
-241 

1.044 

St. SET 
27.277 

15 
4,000 

1.089 
1.815 
2.904 
-545 

2.359 

Totaal 
93.725 

3.749 
6.248 
9.997 

-1.876 
8.121 

Genoemde verenigingen hebben aanvragen ingediend die nu aan alle voorwaarden van de regeling 
voldoen en informatie bevatten over de voorgenomen investering en de start van de bouw- of 
renovatiewerkzaamheden. Ook hebben de aanvragers meerjarenramingen ingediend waamit blijkt 
dat zij de stmcturele lasten kunnen dragen. Het college is voomemens de leningen te verstrekken 
mits uw raad de benodigde kredieten beschikbaar stelt. Daamaast zijn aan betrokken aanvragers 
subsidies verleend (valt onder mandaat van de dienst OCSW). 

Beoogd resultaat 

De leningen zijn een bijdrage voor de instandhouding c.q. de verbetering van de clubaccommodaties 
van de betrokken verenigingen. 
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Kader 

De leningen worden verstrekt op grond van paragraaf 5.2 van de Nadere regels bij de Algemene 
subsidieverordening 2011 gemeente Groningen. Deze paragraaf voorziet in de verstrekking van de 
hier bedoelde leningen. De regeling staat open voor sportverenigingen. Een van de aanvragers is een 
stichting. Het betreft in dit geval een samenwerkingsverband van drie sportverenigingen 
(tennisclubs); slechts het samenwerkingsverband heeft als rechtsvorm de stichting. De lening aan 
deze stichting SET is echter bedoeld voor investeringen in een gezamenlijk op te richten 
clubgebouw van de tennisverenigingen. 

Argumenten/afwegingen ^ ^ _ 

De leningen dragen bij aan de financieringsbehoefte van de betrokken verenigingen. 
Alle aanvragers en hun aanvragen voldoen aan de criteria die gelden om voor de lening in 
aanmerking te komen. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

Met deze leningen worden de sportverenigingen mede in staat gesteld de noodzakelijke 
investeringen uit te voeren. Het grootste deel van de financieringsbehoefte wordt echter op andere 
wijze gedekt. Zie hiervoor de bijlage. 

Financiele consequenties 

Naast de verstrekking van leningen verleent het college op grond van dezelfde regeling subsidie 
voor de bouwwerkzaamheden (valt onder mandaat van de dienst OCSW). Daamaast verstrekt het 
college subsidie voor de rentelasten door een korting te verlenen van 50% op het rentetarief van de 
te verstrekken leningen. 
Aanvragers en de gemeente betalen ieder de helft van de rentelasten van deze leningen. 
Dit is confonn de betreffende regeling. De bevoegdheid om de leningen te verstrekken ligt bij het 
college terwijl de bevoegdheid om het benodigde krediet beschikbaar te stellen bij uw raad ligt. 
De totale rentelasten van deze leningen bedragen jaarlijks € 3.749,—. 
50% van dit bedrag (€ 1.875,-) wordt ten laste gebracht van het deelprogramma 0.5.1 - Sportieve 
infrastmctuur. 

Begrot ingswi jz ig ing: 

Begrotingswijziging 2012 
Subsidie en lening 
Betrokken dien(en) 
Raadsvoorstel 

Structureel/incidenteel 
Soort wijziging 

Financiele begrotingswijziglhg 

0.5.1 - Sportieve infrastructuur 
Totalen begrotingswijziging 

Beschikbaar te stellen kredieten 
Investeringskrediet (lening) 
Totale kredieten 

- ' • ^ , 1 

OCSW 
Subsidie en lening voor investering in nieuwbouw en renovatie van 
clubgebouwen van GCHC, PKC '83, Be Quick 1887 en St. SET 
S 
Investeringskrediet 

Lasten Baten Saldo Dotatie Onttrekk. Saldo 
reserve reserve 

4 4 0 0 0 0 

" 1 

93.725 
93.725 
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Toelichting op financiele begrotlngsw/ijziging (zowel lasten- als batenzijde). 

De lasten en baten worden beide met 4 duizend verlioogd. Dit betreft de te betalen rente met 
daartegenover de rentevergoeding van de sportverenigingen als bate. 

Realisering en evaluatie 

Zodra uw raad de benodigde kredieten beschikbaar heeft gesteld, zullen de leningovereen-komsten 
met betrokken partijen worden afgesloten. Op de bijlage vindt u een overzicht van de data waarop 
met de bouwwerkzaamheden wordt begonnen. 

Communicatie 

Aangezien het gaat om de verstrekking van leningen en subsidies die al in een eerder stadium zijn 
verstrekt, bevat het voorstel onvoldoende nieuwswaarde voor een persbericht. 
Met betrokken partijen zal worden overlegd over publiciteit bij of na opievering. 
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Bijlage 

Overzicht aanvragen 

Aanvrager 
1. GCHC 
2. PKC'83 
3. Be Quick 1887 
4. St. SET 

Soort plan 
Renovatie 
Nwb./renov. 
Renovatie 
Nieuwbouw 

Kosten 
€450.000 

€ 96.000 
€40.145 

€450.000 

Start bouw 
2011 
2012 
2012 
2012 

Lening 
27.227 
27.227 
12.044 
27.227 

Inv. regl. 
2012 
2012 
2012 
2012 

1. GCHC-€27.227 
De Groninger Cricket en Hockey Club (GCHC) is een studentenvereniging en gevestigd aan het 
Biauwborgje 24 in Groningen. De vereniging doet een beroep op de regeling vanwege de 
nieuwbouw van hun clubhuis. De reden voor nieuwbouw op een nieuwe locatie is dat het 
Sportcentrum van de RUG en Hanze de locatie waar zich momenteel het hockeyveld en het 
clubgebouw bevinden een andere ftmctie heeft gegeven. De geraamde investeringskosten 
bedragen in totaal € 546.208. Op basis van de regeling is het college voomemens een lening van 
€ 27.227 (het maximum) te verstrekken mits uw raad het benodigde krediet beschikbaar stelt. 

2. PKC'83-€27.227 
De Peizerweg de Kring Combinatie (PKC) is een voetbalvereniging, gevestigd aan de 
Peizerweg 100. De vereniging heeft vergevorderde plannen om hun clubaccommodatie grondig 
te renoveren. De vloeren van de kantine en de kleedmimtes moet worden vernieuwd. De totale 
renovatiekosten bedragen € 96.000. Op basis van de regeling is het college voomemens een 
lening van € 27.227 (het maximum) te verstrekken mits uw raad het benodigde krediet 
beschikbaar stelt. 

3. Be Quick-€12.044 
De voetbalvereniging Be Quiclc 1887 heeft in 2011 ingestemd met het laten aanbrengen van een 
geheel vemieuwde dakconstmctie met dakisolatie bij het kleed- annex clubgebouw op het 
stadion de Esserberg, Rijksstraatweg 16. Het clubgebouw is eigendom van Be Quick en de 
kleedaccommodaties van de gemeente. Naast het deel van de totale kosten dat de gemeente 
Groningen heeft bekostigd vraagt Be Quick voor het deel van de totale kosten welke voor haar 
rekening komen (€ 40.145,-) een lening. Op basis van de regeling is het college voomemens een 
lening te versttekken van € 12.044,-, mits uw raad het bijbehorend krediet beschikbaar stelt. 

4. Stichting SET - € 27.227 
De stichting exploitatie tennishuisje (SET), een overkoepelende stichting namens de tennis
verenigingen T.C. Veracket, Groninger Studenten Teimisclub en TC Albertus Magnus zijn 
voomemens een nieuw clubgebouw te bouwen op sportpark Paddepoel aan het Biauwborgje 16 
dat voldoet aan de huidige bouwvereisten en de gezamenlijke gebmikswensen. De totale kosten 
van sloop en nieuwbouw worden begroot op € 450.000,-. Op basis van de regeling is het college 
voomemens de stichting SET een lening te verstrekken van € 27.227,-, mits uw raad het 
bijbehorend krediet beschikbaar stelt. 
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28 maart 2011. 

Nr. 6b. 

Investeringsregeling sport. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 9 februari 2012 

GR 12.2949549; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. een krediet van € 93.725,-- beschikbaar te stellen voor leningen aan: 

- Groninger Cricket en Hockeyclub € 27.227,-- 

- Voetbalvereniging PKC ’83 - 27.227,-- 

- Voetbalvereniging Be quick 1887 - 12.044,-- 

- Stichting SET - 27.227,-- 

II. de gemeentebegroting dienovereenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel /^Gemeente 

\ j roningen 

Datum raadsvergadering 

Raadscommissie 

Datum raadscommissie 

Publiciteit 

Bijiagen 

24-01-2012 

Onderwijs en Welzijn 

07-03-2012 

Persbericht PB 

0 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steiier 

Teletoon 

E-mail 

WSR 12.2925783 

Frank de Vries 

E Brake! 

6306 
e.brakel@ wsr. groninge 
n.nl 

Onderwerp 

ophalen investeringskredieten MIP 2012 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. een investeringskrediet van 61 duizend euro beschikbaar te stellen voor het herstel van het 

natuurgrasveld op sportpark de Kring; 
II. de kapitaallasten van het krediet ad 8 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 
III. een investeringskrediet van 252 duizend euro beschikbaar te stellen voor het vervangen van 

het kunstgrasveld op sportpark Vinkhuizen I; 
IV. de kapitaallasten van het krediet ad 35 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 
V. een investeringskrediet van 90 duizend euro beschikbaar te stellen voor het herbestraten 

rondom en tussen de bassins in van zwembad de Papiermolen; 
VI. de kapitaallasten van het krediet ad 9 duizend eviro te dekken uit de exploitatie; 
VII. een investeringskrediet van 68 duizend euro beschikbaar te stellen voor het herbestraten en 

asfalteren in het recreatiegebied Kardinge; 
VII. de kapitaallasten van het krediet ad 6 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 
XI. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 

file:///jroningen
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Publiekssamenvatt ing 

In de Meerjaren Investeringsplanning (MIP) van de Werkmaatschappij Sport en Recreatie (WSR) 
staan een aantal vervangingsinvesteringen opgenomen voor 2012. Zo wordt een natuurgrasveld op 
sportpark de Kring hersteld en zal een kunstgrasmat op sportpark Vinkhuizen I vvorden vervangen. 
Daamaast wordt er rondom het bassins van de Papiermolen herbestraat en moet in het recreatie
gebied Kardinge op een aantal plekken opnieuw worden geasfalteerd. De MIP is onderdeel van de 
begroting van de WSR. Deze is begin van dit jaar door de raad vastgesteld. Voor de uitvoering van 
de investeringsplarming is een afzonderlijk raadsvoorstel nodig. Aan de raad wordt gevraagd de 
bedragen hiervoor beschikbaar te stellen. 

Voorgesteld besluit . 

De raad besluit: 
I. een investeringskrediet van 61 duizend euro beschikbaar te stellen voor het herstel van het 

natuurgrasveld op sportpark de Kring; 
II. de kapitaallasten van het krediet ad 8 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 
III. een investeringskrediet van 252 duizend euro beschikbaar te stellen voor het vervangen van 

het kimstgrasveld op sportpark Vinkhuizen I; 
IV. de kapitaallasten van het krediet ad 35 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 
V. een investeringskrediet van 90 duizend euro beschikbaar te stellen voor het herbestraten 

rondom en tussen de bassins in van zwembad de Papiermolen; 
VI. de kapitaallasten van het krediet ad 9 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 
VII. een investeringskrediet van 68 duizend eviro beschikbaar te stellen voor het herbestraten en 

asfalteren in het recreatiegebied Kardinge; 
VIII. de kapitaallasten van het krediet ad 6 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 
XI. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

In de Meerjaren Investeringsplanning van de Werkmaatschappij Sport en Recreatie zijn voor deze 
investeringen (2012) middelen gereserveerd. Om de uitvoering van de MIP te realiseren is een 
aantal investeringskredieten nodig. De raad dient de investeringskredieten voor de uitvoering van de 
onderhoudswerkzaamheden beschikbaar te stellen. 

Een natuurgrasveld op sportpark de Kring moet hersteld worden. De draagkracht van de ondergrond 
is slecht (veengrond). 

De afschrijvingstermijn van een kunstgrasveld op sportpark Vinkhuizen I is verlopen en het veld is 
in een dramatisch slechte conditie. De mat moet worden vervangen. Verder zal de sporttechnische 
laag worden aangepakt en moet er herbestraat worden rondom het veld/veldafscheiding. 

In de Papiermolen zal worden herbestraat rondom de bassins. 

In het recreatiegebied Kardinge wordt het asfalt van de Dwarsdijk uitgevuld en voorzien worden van 
een nieuwe deklaag. Er worden nieuwe belij ningen aangebracht en de bermen worden afgewerkt. 
Het asfalt van het Koerspad wordt uitgevuld en voorzien van een nieuwe slijtlaag. 
De parkeerplaatsen moeten worden herbestraat in verband met de wortelgroei van de Elzen. 
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Voor het uitvoeren van bovengenoemde onderhoudswerkzaamheden vragen wij investerings
kredieten. 

Beoogd resultaat 

Met de uitvoering van de investeringsplarming 2012 voldoet de gemeente aan haar verplichtingen 
om de sportaccommodaties en recreatiegebieden veilig en heel te houden. 

Kader 

De raad dient de investeringskredieten voor de uitvoering van de Meerjaren Investeringsplanning 
2012 beschikbaar te stellen. 

Argumenten/afwegingen ^ ^ ^ 

De onderhoudswerkzaamheden zijn nodig om de sportaccommodaties en recreatiegebieden op peil 
te houden. Uitstel van vervangingswerkzaamheden kan leiden tot beschadiging van sportvelden met 
als resultaat onbespeelbare velden en hogere herstelkosten. Aanpak van bestrating Papiermolen en 
recreatiegebied Kardinge is nodig in het kader van de veiligheid van de gebruikers. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

Met de betrokken verenigingen op de sportparken de Kring en Vinkhuizen I is regelmatig contact 
over de uitvoering van de werkzaamheden. 

Financiele consequenties 

Begroting: 
In de primitieve begroting is rekening gehouden met de kapitaallasten van deze projecten. Door 
voortschrijdend inzicht zijn de bedragen onderling iets veranderd. Echter het totale bedrag voor de 
rente en afschrijving is nu iets minder dan opgenomen in de primitieve begroting. Daarmee zijn deze 
investeringsprojecten financieel gedekt. Overigens worden er geen inkomsten voor deze projecten 
verwacht. 
Omdat er geen sprake is van een begrotingswijziging tussen deelprogramma's of een lasten - baten 
stijging binnen een deelprogramma, hoeven alleen de investeringskredieten via deze besluitnota 
door uw raad ter beschikking worden gesteld. 

Begrotingswijziging voor investeringskrediet 
Ophalen i n v e s t e ^ l ^ i e t e " MIP 2012 
Betrokken dienst(en) OCSW 
Soort wijziging uittrekken investeringskredieten 
Tijdsplanning krediet 2012 

l i ! i3Q&!£SM9[^MMUl!9J"9 U itgajfceMMIktmsleif Salda 
5.1 Sportieve infrastructuur: ^ 
-Sportpark De Kring herstel natuurgras 61 -61 
-Sportpark Vinkhuizen I vervangen kunstgras 252 -252 
-Zwembad Papiermolen herbestraten 90 -90 
-Recreatiegebied Kardinge herbestraten & asfalt 68 -68 

Totalen begrotingswijziging 471 0 -471 
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Realisering en evaluatie 

De onderhoudswerkzaamheden zullen zoveel mogelijk gepland worden in de (zomer)periode waarin 
de accommodaties niet/nauwelijks gebruikt worden. Dit wordt met de gebruikers overlegd. Voor de 
Papiermolen geldt dat dit na de seizoenssluiting zal zijn. 
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28 maart 2011. 

Nr. 6c. 

Ophalen investeringskredieten MIP 2012. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van van burgemeester en wethouders van 9 februari 2012 

GR 12.2949544; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. een investeringskrediet van 61 duizend euro beschikbaar te stellen voor het 

herstel van het natuurgrasveld op sportpark de Kring;  

II. de kapitaallasten van het krediet ad 8 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 

III. een investeringskrediet van 252 duizend euro beschikbaar te stellen voor het 

vervangen van het kunstgrasveld op sportpark Vinkhuizen I; 

IV. de kapitaallasten van het krediet ad 35 duizend euro te dekken uit de 

exploitatie; 

V. een investeringskrediet van 90 duizend euro beschikbaar te stellen voor het 

herbestraten rondom en tussen de bassins in van zwembad de Papiermolen; 

VI. de kapitaallasten van het krediet ad 9 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 

VII. een investeringskrediet van 68 duizend euro beschikbaar te stellen voor het 

herbestraten en asfalteren in het recreatiegebied Kardinge; 

VII. de kapitaallasten van het krediet ad 6 duizend euro te dekken uit de exploitatie; 

XI. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel /^"^ Gemeente 

\ j ronmgen 

Datum raadsvergadering 

Raadscommissie 

Datum raadscommissie 

Publiciteit 

Bijiagen 

Onderwerp 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steiier 

Telefoon 

E-mail 

OS 11. 2906577 
07-02-2012 

J.Visscher 

O van der Molen 

6144 
onno.van.der.molen@ 
groningen.nl 

Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang Grroningen 2012 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang Groningen 2012 

vast te stellen en 
II. besluit onder I. in werking te laten treden op eerste dag van de maand na verschijnen van de 

wetswijziging in het staatsblad en bekend te maken in het elektronisch gemeenteblad. 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 

file:///jronmgen
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-2-

Publiekssamenvatting 

Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang ontvangen al jaren een pensionbijdrage van hun 
bewoners. Vanuit het Rijk zijn gemeenten van 2012 verplicht een eigen bijdrage voor de 
Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang te vragen. Deze eigen bijdrage vervangt de pension
bijdrage. Met de Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang brengt 
de gemeente Groningen het irmen van de eigen bijdrage van de Maatschappelijke opvang en 
Vrouwenopvang onder de Wmo. Met deze verordening voorkomen we dat bewoners van 
instellingen dubbele eigen bijdragen betalen (Wmo en AWBZ) en zijn bewoners verzekerd van het 
wettelijk vastgestelde normbedrag voor persoonlijke uitgaven. De instellingen hebben de eigen 
bijdrage nodig voor de exploitatie van de voorziening. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang Groningen 2012 

vast te stellen en 
II. besluit onder I. in werking te laten treden op eerste dag na verschijnen in het staatsblad en 

bekend te maken in het elektronisch gemeenteblad. 

Inleiding 

De Verordening voor de eigen bijdrage regeling Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang 
vervangt de huidige pensionbijdrage. De verordening is noodzakelijk om te voldoen aan de 
wettelijke verplichting van het Rijk om een eigen bijdrage te vragen voor de Maatschappelijke 
opvang en Vrouwenopvang. De eigen bijdrage regeling MOA^O wordt door het Rijk naar 
verwachting in de loop van het voorjaar 2012 onder de Wmo gebracht. Anticiperend hierop leggen 
we de verordening nu aan u voor, zodat we tijdig deze eigen bijdrage kunnen uitvoeren. 
Met de verordening wordt voorkomen dat bewoners vein de opvangvoorzieningen voor zowel de 
Wmo en AWBZ eigen bijdragen moeten betalen en dat de bewoners altijd het wettelijk vastgestelde 
normbedrag voor persoonlijke uitgaven overhouden. De verordening betekent verhoging van de 
administratieve lasten van de gemeente en betrokken instellingen. In gesprekken met de instellingen 
probeert de gemeente Groningen deze administratieve last zo veel mogelijk te beperken en zo dicht 
mogelijk bij de huidige uitvoeringspraktijk van de pensionbijdrage te blijven. De instelling heeft de 
eigen bijdrage van de bewoners nodig om haar exploitatie rond te krijgen. 
De gemeente Groningen heeft de verordening dusdanig opgesteld dat de bewoner en de instelling 
hiervan geen nadelige gevolgen ondervinden. Bij de uitvoering van de verordening gaan we uit van 
mandatering van de gemeente naar de instelling voor de vaststelling van de eigen bijdrage. Dit werkt 
het efficientst en is klantvriendelijk. Het betekent dat de instelling namens de gemeente twee 
besluiten moet nemen, nl. het besluit tot toelating in de maatschappelijke opvang en het besluit om 
de bewoner een eigen bijdrage op te leggen. 
De verordening geldt voor bewoners die niet zeifstandig een huishouding voeren en die veelal 
tijdelijk in een instelling verblijven. Het gaat hier om de voorzieningen van St. Huis (Eemshuis en 
Hoendiephuis), St. Toevluchtsoord (Vrouwenopvang) en ZIENN (Crisisopvang Den Eikelaar in 
Leek). 

In de bijlage van de verordening worden de achtergronden van de verordening per artikel toegelicht. 
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Beoogd resultaat 

1. Herstel van de wettelijke basis tot het iimen van een eigen bijdrage per 1 maart 2012. 
2. Het voorkomen van dubbele eigen bijdragen voor bewoners van instellingen per 1 maart 2012. 
3. Het garanderen van het wettelijk vastgesteld normbedrag voor bewoners. 
4. Beperking van de administratieve lasten van de instellingen en de gemeente. 

Kader 

Het Rijk verplicht de gemeenten om in de Wmo een eigen bijdrage van bewoners in de 
Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang te heffen. 

Argumenten/afwegingen 

Bij het opstellen van de verordening zijn de volgende keuzen gemaakt. 
• Geen eigen bijdrage te heffen voor de nacht- en dagopvang en noodopvang van de 

Vrouwenopvang. In de praktijk is het opieggen van een eigen bijdrage voor het korte verblijf 
niet haalbaar en niet wenselijk vanwege het behoud van de laagdrempeligheid van de 
voorziening. Bovendien is dit wettelijk toegestaan. 

• Een inkomensafhankelijke bijdrage, waarbij voor iedere bewoner de geldende bijstandsnorm de 
basis vormt waarop de eigen bijdrage geheven wordt. Dit voorkomt dat instellingen bij 
bewoners die een hoger inkomen hebben dan de bijstandsnorm een inkomenstoets moeten doen 
en ingewikkelde berekeningen moeten maken. We achten dit niet uitvoerbaar en wenselijk. 
Bovendien zijn er weirug bewoners die een inkomen hebben boven de bijstandsnorm. 

• De verordening is zo opgesteld, dat de raad niet bij elke kleine wijziging opnieuw besluiten 
hoeft te nemen. 

• We hebben de verordening dusdanig opgesteld dat bewoners van de Vrouwenopvang niet 
traceerbaar zijn vanwege mogelijk geweld. Het college kan nadere regels stellen biimen het 
kader van de verordening. 

• De uitvoering van de verordening wordt ondergemandateerd aan de instellingen. Zij kunnen bij 
opname van een bewoner in een opvangvoorziening direct namens de gemeente twee besluiten 
nemen nl. het besluit tot toelating in de maatschappelijke opvang en het besluit om de bewoner 
een eigen bijdrage op te leggen. Dit in een vorm van een beschikking. De bewoner kan tegen de 
beschikking in beroep gaan bij de gemeente. 

• Er wordt daartoe een ondermandaat tussen de instelling en de gemeente opgesteld. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

We hebben overlegd met de betrokken instellingen. Zij zijn akkoord met de verordening en de 
uitvoering daarvan. Vooral met Toevluchtsoord (vrouwenopvang) hebben we gekeken naar de 
implicaties van de verordening voor de traceerbaarheid van vrouwen en het voorkomen van veel 
administratieve werkzaamheden bij een korte crisisopname (vastgesteld op maximaal drie dagen). 

Financiele consequenties 

We verwachten alleen voor de opvang van jongeren in het Hoendiephuis een beperkt financieel 
nadeel voor St. Huis. Jongeren houden niet het wettelijk normbedrag over als ze hun eigen bijdrage 
aan de instelling betalen. De betrokken instelling kan hiervoor een aanvullend subsidieverzoek bij de 
gemeente Groningen indienen. 
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Realisering en evaluatie 

Realisatie. 
• De wetswijziging gaat waarschijnlijk per 1 maart 2012 in. In januari en februari 2012 wordt met 

de instellingen uitvoeringsafspraken gemaakt over de administratieve organisatie van de eigen 
bijdrage. 

• In januari 2012 wordt de mandatering geregeld. De medewerkers van de instellingen zijn dan 
bevoegd om namens de gemeente Groningen de beschikkingen (= beschikking toegang en 
beschikking vaststellen eigen bijdrage) te nemen. 

Evaluatie. 
Vanaf april 2013 zullen we de eigen bijdrage regeling evalueren De evaluatie zal plaatsvinden op de 
volgende punten. 
• De uitvoeringspraktijk en de mogelijke verbeteringen. 
• De financiele impact voor de instellingen en voor de gemeente. 

Bijiagen / Ter inzage l iggende stukken 

Verordening eigen bijdrage regeling Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang 2012. 
Bijlage: Toelichting op verordening eigen bijdrage regeling Maatschappelijke opvang en 
Vrouwenopvang 2012. 
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DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

Gelezen het voorstel van het college van bvirgemeester en wethouders van Groningen; 

Overwegende dat de wettelijke grondslag geregeld moet worden om clienten van instellingen 
voor maatschappelijke opvang en vrouwenopvang een eigen bijdrage op te kuimen leggen; 

Gelet op artikel 1, lid 1 aanhef en onder c, d en g sub7, artikel 8 en artikel 15 van de Wet 
maatschappelijke ondersteiming (WMO), artikel 4,4.6, en 4.7 van het Besluit maatschap
pelijk ondersteuning (Bmo), artikel 1, 21,22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29, en 30 van de Wet 
Werk en Bijstand (WWB) en hoofdstuk 4 van de Wet investeren in jongeren (WIJ); 

HEEFT BESLOTEN: 

vast te stellen de Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang 
2012. 

Artikel 1. Begripsbepalingen. 

1. In deze verordening wordt verstaan onder: 
a. Wet: Wet maatschappelijke ondersteuning (Wmo). 
b. College: het college van burgemeester en wethouders van de gemeente Groningen. 
c. Maatschappelijke opvang: het tijdelijk bieden van onderdak, begeleiding, informatie 

en advies aan personen die, door een of meer problemen, al dan niet gedwongen de 
thuissituatie hebben verlaten en niet in staat zijn zich op eigen kracht te handhaven in 
de samenleving. 

d. Vrouwenopvang: het tijdelijk bieden van onderdak en begeleiding aan vrouwen die, al 
dan niet gedwongen de thuissituatie hebben verlaten in verband met problemen van 
relationele aard of geweld. 

e. Instelling: een instelling die maatschappelijke opvang of vrouwenopvang aanbiedt. 
f. Inrichting: een instelling die zich volgens haar doelstelling en feitelijke 

werkzaamheden richt op het bieden van slaapgelegenheid, waarbij de mogelijkheid 
van hulpverlening of begeleiding gedurende meer dan de helft van ieder etmaal 
aanwezig is. 

g. De client: de natuurlijke persoon van 18 jaar of ouder die, eventueel samen met 
minderjarige kinderen, gebruik maakt van het in deze verordening omschreven aanbod 
van een instelling. 

h. Voltiidopvang: een tijdelijk verblijf gedurende een volledig etmaal of langer, voor 
mensen die dakloos of thuisloos zijn. De voltijdopvang omvat onderdak, 
slaapgelegenheid, voeding en begeleiding op diverse aspecten. 
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i. Crisisopvang: het bieden van tijdelijke voltijdopvang in een crisissituatie door een 
instelling. 

j . Nachtopvang: een onder condities openbaar toegankelijk nachtverblijf bedoeld voor 
verblijf van een nacht door mensen die dakloos zijn. Dit kan inclusief gebruik van 
maaltijden, kledingruil en/of douche zijn. 

k. Dagopvang: een onder condities openbaar toegankelijk dagverblijf bedoeld voor 
verblijf gedurende een beperkte periode van de dag, voor mensen die dak- of thuisloos 
zijn. Dit kan inclusief koffie, thee of een beperkte maaltijd zijn. 

1. Bijstandsnorm en inkomensvoorzieningsnorm: de van toepassing zijnde norm zoals 
bedoeld in de Wet werk en bijstand (WWB), dan wel de Wet investeren in jongeren 
(WIJ), vermeerderd of verminderd met de op grond van die wetten door het college 
vastgestelde verhoging of verlaging en eventueel aangevuld met bijzondere bijstand 
op grond van artikel 12 van de WWB, exclusief vakantiegeld. 

m. Inkomen: de inkomsten van de client uit andere bronnen dan een bijstandsuitkering op 
grond van de WWB of een inkomensvoorziening op grond van de WIJ, exclusief 
vakantiegeld. 

n. Norm persoonlijke uitgaven: de van toepassing zijnde normbedragen ingevolge artikel 
23 lid 1 (zak- en kleedgeld) en artikel 23 lid 2 (kosten premie zorgverzekering) van de 
WWB, exclusief vakantiegeld. 

o. Biidrage: de eigen bijdrage die de client verschuldigd is op basis van deze 
verordening. 

Artikel 2. Reikwijdte. 

Deze verordening regelt de bijdrage in de Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang en is 
van toepassing op alle instellingen voor Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang die 
voltijdopvang en crisisopvang aanbieden in de provincie Groningen en tevens daarvoor 
subsidie ontvangen van de gemeente Groningen. 

Artikel 3. Hoogte van de bijdrage. 

1. Gedurende het gebruik maken van door een instelling aangeboden voltijdopvang en 
crisisopvang is de client een bijdrage verschuldigd in de kosten van de opvang. 

2. De bijdrage wordt geheven per maand. De bijdrage is verschuldigd voor iedere dag of 
gedeelte van een dag waarop de client gebruik maakt van voltijdopvang en /of 
crisisopvang van de instelling. 

3. De bijdrage van de client met een bijstanduitkering of een inkomensvoorziening wordt 
geind door het college via het inhouden van de bijdrage op de uitkering of 
inkomensvoorziening van de client. Deze inningsbevoegdheid kan worden 
(onder)gemandateerd aan een ondergeschikte dan wel een niet ondergeschikte. 

4. De bijdrage voor voltijdopvang en voor crisisopvang is het verschil tussen de relevante 
bijstandsnorm of WIJ en de norm voor persoonlijke uitgaven die de client bij opname in 
een inrichting zou ontvangen volgens artikel 23 WWB. 

5. Voor dagopvang, nachtopvang en noodopvang voor vrouwen voor maximaal drie dagen is 
geen bijdrage verschuldigd. 

6. Indien de Vrouwenopvang, vanwege het voorkomen van traceerbaarheid van de client als 
tussenverhuurder fiangeert, wordt dit gezien als zeifstandig wonen. 
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Artikel 4. Nadere regels. 

Het college kan in elk geval nadere regels vaststellen ten aanzien van de inning van de 
bijdragen, de hoogte van de bijdragen en de bijzondere omstandigheden. 

Artikel 5. Bijzondere omstandigheden. 

Het college kan besluiten om de bijdrage te verminderen als het op basis van bijzondere 
persoonlijke omstandigheden de hoogte van de bijdrage onredelijk vindt. Artikel 4:84 
Algemene wet bestuxorsrecht is van toepassing. 

Artikel 6. Inwerkingtreding. 

Deze verordening treedt in werking op de eerste dag van de maand volgend op bekendmaking 
in het staatsblad van de wijziging van de Wmo om te regelen, dat eigen bijdragen voor 
maatschappelijke- en vrouwenopvang door gemeenten door verordening worden geregeld. 
(nr. 32439). 

Artikel 7. Citeertitel. 

Deze verordening wordt aangehaald als: Verordening eigen bijdragen Maatschappelijke 
opvang en Vrouwenopvang 2012. 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 

De griffier, De voorzitter, 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Nadere regels: 
Bij Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang 
Groningen 2012. 

Artikel 1. Inning eigen bijdrage 

1. Indien de instelling bij voltijdopvang of crisisopvang aan de client geen voeding verstrekt, 
dient de instelling de client een bedrag per dag beschikbaar te stellen voor het inkopen vem 
voedlngsmiddelen. Dit bedrag is gelijk aan het bedrag dat het Nationaal Instituut voor 
Budgetvoorlichting jaarlijks berekent als gemiddelde kosten voor voeding per dag. 

2. De instellingen zijn verplicht de vastgestelde bijdrage van de clienten te innen in alle 
gevallen dat de bijdrage niet door de gemeente wordt ingehouden op de bijstandsuitkering 
of inkomensvoorziening van de client. 

Artikel 2. Inwerkingtreding 
De nadere regels treden in -werking op de eerste dag van de maand volgend op bekendmaking 
in het staatsblad van de -wijziging van de WMO om te regelen, dat eigen bijdragen voor 
maatschappelijke- en vrouwenopvang door gemeenten door verordening -worden geregeld. 
(nr. 32439). 
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Toelichting nadere regels: 
Artikel 1. Lid 1 
Afliankelijk van de mogelijkheden en beperkingen van de client verschaft de instelling de 
client voeding in natura of stimuleert de instelling de client om zelf eten in te kopen en te 
koken. Dit maakt onderdeel uit van het begeleidingsprogramma. Indien voeding in natura 
wordt aangeboden wordt dit bekostigd uit de bijdrage. Indien de client zelf eten inkoopt 
ontvangt hij daarvoor van de instelling uit de eigen bijdrage een genormeerd bedrag. Hiervoor 
worden de normen gehanteerd die het NIBUD publiceert. 
In de verordening wordt er niet voor gekozen om de hoogte van de bijdrage te laten varieren 
met het wel ofniet verstrekken van voeding in natura, omdat bij de overgang van 
verschiilende fasen in het begeleidingsprogramma telkens een nieuwe beschikking zou 
moeten worden afgeven. In de verordening wordt de bijdrage daarom steeds vastgesteld 
inclusief de component voor voeding. 

Artikel 1. Lid 2 

Het innen van eigen bijdragen op grond van de Wet Maatschappelijke Ondersteuning is 
opgedragen aan het Centraal Administratie Kantoor (CAK). Voor het innen van de eigen 
bijdragen in de Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang is door een wijziging van het 
Besluit Maatschappelijke Ondersteuning een uitzondering gemaakt. De gemeente mag de 
inning zelf doen, maar mag deze ook mandateren aan de instelling. 
Voor clienten van een instelling die van de gemeente Groningen een uitkering ontvangen op 
grond van de WWB, 10AW 10AZ, Bbz, WWIK of WIJ wordt er in deze verordening voor 
gekozen om de 'norm persoonlijke uitgaven' rechtstreeks over te maken aan de client en de 
eigen bijdrage aan de instelling. Dit voorkomt risico's op inkomstenderving bij de instelling 
en overbodig betalingsverkeer. Door de wijziging van het Besluit maatschappelijke 
ondersteuning, artikel 4.8, is de gemeente hiertoe gerechtigd. 
Gelet op het aantal mutaties in de opvang ligt het voor de hand om voor clienten die 
zeifstandig beschikken over een inkomen uit arbeid of uitkering van UWV dan wel SVB de 
inning van de eigen bijdrage te mandateren aan de instelling. 
De instellingen moeten bij een tussentijds vertrek van de client het te veel aan ontvangen 
bijdrage terugbetalen aan de client. 

De instellingen zijn verplicht om de bijdrage daadwerkelijk te innen. Indien instellingen een 
bijdrage innen die lager is dan de bijdrage die zij op grond van deze verordening kurmen 
innen zal dat niet leiden tot een hogere subsidieverlening door de gemeente Groningen. 

Toelichting subsidie afspraken: 
De instellingen voor Maatschappelijk opvang en Vrouwenopvang waaraan de gemeente 
Groningen subsidie verleent zijn al jaren lang gewend om aan clienten een zogenaamde 
pensionbijdrage te vragen. Bij de invoering van deze verordening vervallen de 
pensionbijdragen en komt de eigen bijdrage vanuit de Wmo daarvoor in de plaats. 
Daar waar een deel van de bewoners van opvangvoorzieningen na invoering van deze 
verordening meer geld overhouden voor persoonlijke uitgaven blijft er minder over voor de 
bijdrage aan de instelling. Dit in vergelijking met de hoogte van de pensionbijdrage voor de 
invoering van deze verordening. De gemeente Groningen maakt met de instellingen afspraken 
over de compensatie van het verlies aan inkomsten dat zij lijden als gevolg van de invoering 
van deze verordening. 
Instellingen hebben meerdere voorzieningen. Het kan voorkomen dat het saldo bij de ene 
voorziening positief is, terwijl dat bij de andere negatief is. Voor compensatie komt in 
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aanmerking het eindsaldo van alle voorzieningen die door de gemeente Groningen worden 
gesubsidieerd bij de betreffende instelling. De instelling dient dit saldo inzichtelijk aan te 
tonen. 
Via de nadere regels bij de ASV wordt geregeld, dat instellingen een dergelijke aanvullende 
subsidie kunnen aanvragen. 
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Bijlage. 

Toelichting Verordening eigen bijdrage regeling Maatschappelijke opvang en 
Vrouwenopvang gemeente Groningen 2012. 

Artikel 1. 
In aansluiting op de Wet maatschappelijke ondersteuning is de verordening alleen van toepassing op 
natuurlijke personen van 18 jaar en ouder. Met de begripsbepaling van de cliSnt is de verordening 
daarmee tot deze groep personen beperkt. 
Bij het bepalen van de bijstandsnorm is rekening gehouden met de bepalingen in de Wet Werk en 
Bijstand en met de Wet Investeren in Jongeren. In het vervolg van deze toelichting dient voor 
'bijstandsnorm' gelezen te worden: 'bijstandsnorm of inkomensvoorzieningsnorm voor zover het gaat 
om jongeren tot 27 jaar'. 
Indien de inkomsten van de client lager zijn dan de van toepassing zijnde bijstandsnorm kan de client 
aanvullende bijstand aanvragen. 
Voor het vaststellen van de norm voor persoonlijke uitgaven wordt uitgegaan van de van toepassing 
zijnde bijstandsnorm. Het bedrag dat de client maandelijks ontvangt is de norm voor persoonlijke 
uitgaven zonder in die maand opgebouwde vakantietoeslag. De opgebouwde vakantietoeslag ontvangt 
de client in mei of juni van elk jaar. 

Artikel 3 lid 1. 
Er zijn verschiilende omstandigheden denkbaar waarbij een van beide partners van een gehuwd 
echtpaar gebruik maakt van de opvanginstelling. Ten aanzien van de vaststelling van de bijdrage wordt 
in die gevallen de client vrijwel altijd behandeld als alleenstaande of alleenstaande ouder. 

Artikel 3 lid 4. 
Ervaring wijst uit dat minder dan 30% van de clienten van Voltijdopvang en Crisisopvang een 
inkomen heeft uit arbeid, een UWV-uitkering, of een SVB-uitkering. Voor deze clienten wordt de 
eigen bijdrage vastgesteld op het niveau van de norm voor een WWB-gerechtigde met dezelfde 
leeftijd als de client. 

Artikel 3 lid 5. 
De wet laat de gemeente de keuze om de incidenteie nachtopvang en de dagopvang buiten de 
verordening te houden. In deze verordening wordt ervoor gekozen om de incidenteie nachtopvang en 
de dagopvang niet onder de bijdrage regeling te brengen. Zou dat wel gebeuren, dan vraagt de toegang 
tot deze voorzieningen telkens een formeel besluit tot het verschaffen van toegang en het heffen van 
een bijdrage. Dat zou een onnodige beperking opieveren van de laagdrempelige toegang die juist voor 
deze voorzieningen essentieel is. Om dezelfde reden hebben we ervoor gekozen om de noodopvang 
van de Vrouwenopvang gedurende drie nachten vrij te stellen van een eigen bijdrage. 
Aan gebruikers mag wel een vergoeding worden gevraagd voor kosten die zij maken, maar dit wordt 
niet beschouwd als een eigen bijdrage in het kader van de wet. De instelling is verplicht om de te 
vragen vergoedingen duidelijk zichtbaar aan te geven bij de ingang van de voorziening, zodat 
gebruikers hier tijdig kennis van kunnen nemen. 

Artikel 3 lid 6. 
De Vrouwenopvang heeft de beschikking over zgn. safe- houses. Deze woningen worden gehuurd van 
de woningcorporaties. Vrouwen die hierin worden ondergebracht zijn niet traceerbaar door hun (ex) 
partners. Zij wonen zeifstandig en dragen huur af aan de Vrouwenopvang. Zij betalen daarom geen 
eigen bijdrage. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6d. 

Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang Groningen 

2012. 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 9 februari 2012 

GR 12.2949545; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang 

Groningen 2012 vast te stellen en 

II. besluit onder I. in werking te laten treden op eerste dag van de maand na 

verschijnen van de wetswijziging in het staatsblad en bekend te maken in het 

elektronisch gemeenteblad. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6d. 

 

 

 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gelezen het voorstel van burgemeester en wethouders van 9 februari 2012 

GR 12.2949545; 

 

Overwegende dat de wettelijke grondslag geregeld moet worden om cliënten van instellingen 

voor maatschappelijke opvang en vrouwenopvang een eigen bijdrage op te kunnen leggen; 

 

Gelet op artikel 1, lid 1 aanhef en onder c, d en g sub7, artikel 8 en artikel 15 van de Wet 

maatschappelijke ondersteuning (WMO), artikel 4, 4.6, en 4.7 van het Besluit maatschap-

pelijke ondersteuning (Bmo), artikel 1, 21, 22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29, en 30 van de Wet 

Werk en Bijstand (WWB) en hoofdstuk 4 van de Wet investeren in jongeren (WIJ); 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

vast te stellen de Verordening eigen bijdrage Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang 

2012. 

 

Artikel 1. Begripsbepalingen. 

 

1. In deze verordening wordt verstaan onder: 

a. Wet: Wet maatschappelijke ondersteuning (Wmo). 

b. College: het college van burgemeester en wethouders van de gemeente Groningen. 

c. Maatschappelijke opvang: het tijdelijk bieden van onderdak, begeleiding, informatie 

en advies aan personen die, door één of meer problemen, al dan niet gedwongen de 

thuissituatie hebben verlaten en niet in staat zijn zich op eigen kracht te handhaven in 

de samenleving. 

d. Vrouwenopvang: het tijdelijk bieden van onderdak en begeleiding aan vrouwen die, al 

dan niet gedwongen de thuissituatie hebben verlaten in verband met problemen van 

relationele aard of geweld. 

e. Instelling: een instelling die maatschappelijke opvang of vrouwenopvang aanbiedt. 

f. Inrichting: een instelling die zich volgens haar doelstelling en feitelijke 

werkzaamheden richt op het bieden van slaapgelegenheid, waarbij de mogelijkheid 

van hulpverlening of begeleiding gedurende meer dan de helft van ieder etmaal 

aanwezig is. 

g. De cliënt: de natuurlijke persoon van 18 jaar of ouder die, eventueel samen met 

minderjarige kinderen, gebruik maakt van het in deze verordening omschreven aanbod 

van een instelling. 
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h. Voltijdopvang: een tijdelijk verblijf gedurende een volledig etmaal of langer, voor 

mensen die dakloos of thuisloos zijn. De voltijdopvang omvat onderdak, 

slaapgelegenheid, voeding en begeleiding op diverse aspecten. 

i. Crisisopvang: het bieden van tijdelijke voltijdopvang in een crisissituatie door een 

instelling. 

j. Nachtopvang: een onder condities openbaar toegankelijk nachtverblijf bedoeld voor 

verblijf van één nacht door mensen die dakloos zijn. Dit kan inclusief gebruik van 

maaltijden, kledingruil en/of douche zijn. 

k. Dagopvang: een onder condities openbaar toegankelijk dagverblijf bedoeld voor 

verblijf gedurende een beperkte periode van de dag, voor mensen die dak- of thuisloos 

zijn. Dit kan inclusief koffie, thee of een beperkte maaltijd zijn. 

l. Bijstandsnorm en inkomensvoorzieningsnorm: de van toepassing zijnde norm zoals 

bedoeld in de Wet werk en bijstand (WWB), dan wel de Wet investeren in jongeren 

(WIJ), vermeerderd of verminderd met de op grond van die wetten door het college 

vastgestelde verhoging of verlaging en eventueel aangevuld met bijzondere bijstand 

op grond van artikel 12 van de WWB, exclusief vakantiegeld. 

m. Inkomen: de inkomsten van de cliënt uit andere bronnen dan een bijstandsuitkering op 

grond van de WWB of een inkomensvoorziening op grond van de WIJ, exclusief 

vakantiegeld. 

n. Norm persoonlijke uitgaven: de van toepassing zijnde normbedragen ingevolge artikel 

23 lid 1 (zak- en kleedgeld) en artikel 23 lid 2 (kosten premie zorgverzekering) van de 

WWB, exclusief vakantiegeld. 

o. Bijdrage: de eigen bijdrage die de cliënt verschuldigd is op basis van deze 

verordening. 

 

Artikel 2. Reikwijdte.  

 

Deze verordening regelt de bijdrage in de Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang en is 

van toepassing op alle instellingen voor Maatschappelijke opvang en Vrouwenopvang die 

voltijdopvang en crisisopvang aanbieden in de provincie Groningen en tevens daarvoor 

subsidie ontvangen van de gemeente Groningen.  

 

Artikel 3. Hoogte van de bijdrage. 

 

1. Gedurende het gebruik maken van door een instelling aangeboden voltijdopvang en 

crisisopvang is de cliënt een bijdrage verschuldigd in de kosten van de opvang.  

2. De bijdrage wordt geheven per maand. De bijdrage is verschuldigd voor iedere dag of 

gedeelte van een dag waarop de cliënt gebruik maakt van voltijdopvang en /of 

crisisopvang van de instelling. 

3. De bijdrage van de cliënt met een bijstanduitkering of een inkomensvoorziening wordt 

geïnd door het college via het inhouden van de bijdrage op de uitkering of 

inkomensvoorziening van de cliënt. Deze inningsbevoegdheid kan worden 

(onder)gemandateerd aan een ondergeschikte dan wel een niet ondergeschikte. 

4. De bijdrage voor voltijdopvang en voor crisisopvang is het verschil tussen de relevante 

bijstandsnorm of WIJ en de norm voor persoonlijke uitgaven die de cliënt bij opname in 

een inrichting zou ontvangen volgens artikel 23 WWB. 

5. Voor dagopvang, nachtopvang en noodopvang voor vrouwen voor maximaal drie dagen is 

geen bijdrage verschuldigd.  

6. Indien de Vrouwenopvang, vanwege het voorkomen van traceerbaarheid van de cliënt als 

tussenverhuurder fungeert, wordt dit gezien als zelfstandig wonen.  
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Artikel 4. Nadere regels.  

 

Het college kan in elk geval nadere regels vaststellen ten aanzien van de inning van de 

bijdragen, de hoogte van de bijdragen en de bijzondere omstandigheden. 

 

Artikel 5. Bijzondere omstandigheden.  
 

Het college kan besluiten om de bijdrage te verminderen als het op basis van bijzondere 

persoonlijke omstandigheden de hoogte van de bijdrage onredelijk vindt. Artikel 4:84 

Algemene wet bestuursrecht is van toepassing. 

 

Artikel 6. Inwerkingtreding. 

 

Deze verordening treedt in werking op de eerste dag van de maand volgend op bekendmaking 

in het staatsblad van de wijziging van de Wmo om te regelen, dat eigen bijdragen voor 

maatschappelijke- en vrouwenopvang door gemeenten door verordening worden geregeld. 

(nr. 32439) . 

 

Artikel 7. Citeertitel. 

 

Deze verordening wordt aangehaald als: Verordening eigen bijdragen Maatschappelijke 

opvang en Vrouwenopvang 2012. 

 
Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 
 
De griffier, De voorzitter, 

 

 

 
drs. A.G.M. (Toon) Dashorst.    dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Publiekssamenvatt ing 

Ons eerste Wmo-programma hebben we begin vorig jaar afgesioten met een evaluatie. Daarbij 
constateerden we dat we in de afgelopen jaren een stevige basis hebben gelegd voor de uitvoering 
van ons Wmo-beleid. Instellingen en organisaties waarvan het voorheen niet vanzelfsprekend was 
hen in beeld te hebben deden en doen mee. 
De nieuwe beleidsperiode zijn we op 27 januari 2011 gestart met een bijeenkomst met uw 
raadscommissie Onderwijs en Welzijn. Naar aanleiding daarvan gaf u ons kaders mee voor het 
vervolg. Het nieuwe meerjarenkader is daama in samenwerking met vele partners en burgers tot 
stand gekomen. Het proces is afgerond met een formele inspraaktermijn die 15 december jl. werd 
afgesioten. De reacties zijn overwegend positief. Wel kwamen nadrukkelijk de zorgen als gevolg 
van de rijksbezuinigingen en rijksmaatregelen naar voren. Veel insprekers signaleren daamaast een 
toenemende druk op mantelzorgers en vrijwilligers en men vraagt zich af waar de grenzen van hun 
belastbaarheid liggen. In ons inspraakverslag geven wij aan die zorgen te delen. 
Met het inspraakverslag ronden wij de totstandkoming van het Wmo-meerjarenkader af. Wij leggen 
de nota aan u voor ter vaststelling van het Wmo-beleid voor de komende jaren. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. kennis te nemen van het eindverslag van de inspraak van het Wmo-meerjarenkader; 
II. het Wmo-meerjarenkader 2012-2015 Samen sterk in Stad vastte stellen. 

Inleiding 

Het nieuwe Wmo-meerjarenkader is het tweede meerjarenkader na het inwerking treden van de Wet 
maatschappelijke ondersteuning in 2007. 
Eind oktober 2011 werd de concept-nota Wmo-meerjarenkader 2012-2015 Samen sterk in Stad voor 
inspraak vrijgegeven. In het inspraakrapport dat voor u ter visie is gelegd, zijn de reacties verzameld 
en wordt de voorgestelde reactie inclusief de consequenties voor de tekst in het meerjarenkader 
beschreven. 
In deze kadernota leggen we de nadmk op samenredzaamheid. Het stimuleren en ontplooien van 
eigen kracht sluit daar bij aan. Dat betekent echter niet dat we mensen loslaten. Voor die mensen die 
het op eigen kracht niet redden blijven wij uiteraard als gemeente zorg dragen voor ondersteuning. 
Wij zien het als onze taak en opdracht om de komende jaren informele ondersteuning te stimuleren 
en weer meer vanzelfsprekend te laten zijn. 

In de voorliggende kademota hebben we beleidsdoelstellingen voor de komende jaren benoemd. We 
hanteren daarbij de volgende vier thema's: 
1. beter benutten van de kracht in de samenleving; 
2. meer ondersteuning op maat, flexibel en dichtbij; 
3. versterken van de eigen kracht van burgers; 
4. verandering van rollen en verantwoordelijkheden. 

De programmadoelen worden in de nota per thema nader ingevuld en toegelicht. Zoals al 
aangegeven is ons ambitieniveau daarbij vooral gericht op het verder ontwikkelen van burgerkracht 
als sleutel tot participatie. Dit heeft grote betekenis voor onze eigen organisatie, de orgamsaties in 
het maatschappelijk middenveld en burgers. We hebben als lokale overheid de opdracht een 
antwoord te vinden op verkokering, bureaucratic en de explosieve groei van uitgaven die in de 
afgelopen periode is ontstaan. Dat stelt ons nadrukkelijk voor de taak een samenleving te stitnuleren 
waarin de onderlinge sociale verbanden (weer) centraal staan. We vinden dat geen eenvoudige 
opgave zeker gezien de toekomstige ontwikkelingen, zoals bijvoorbeeld de drie decentralisaties op 
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het terrein van Jeugd, AWBZ-begeleiding en de Wet werken naar vermogen. Echter met dit nieuwe 
meerjarenkader en de dialoog en de verbindingen die we in de afgelopen programmaperiode hebben 
gelegd zijn we van mening een stevige basis te hebben gelegd om de dilemma's waar we voor 
komen te staan in gezamenlijkheid te kunnen oppakken. 

Beoogd resultaat 

Hoofddoel voor de komende jaren blijft dat Stadjers mee (blijven) doen in de lokale samenleving, 
ook als lichamelijke of geestelijke beperkingen dat lastiger maken. Het nieuwe Wmo-kader dient als 
richting voor de Wmo-uitvoering in de komende periode. Met de ontwikkeling van een 
gemeentelijke Wmo-monitor komen we tegemoet aan de wens van de raad het Wmo-beleid voor de 
komende periode beter te kunnen volgen. 

Kader : 

Dit meerjarenkader dient ook als beleidskader voor de verdere uitwerking van genoemde 
decentralisaties. Naar aanleiding van de op 12 oktober 2011 in de gecombineerde raadscommissie 
gehouden presentatie heeft u ons kaders en richting meegegeven voor de vervolgstappen. Hierover 
hebben we vervolgens in de gecombineerde commissievergadering van 18 januari jl. verder met u 
gesproken. 

Argumenten/afwegingen ^ ^ ^ 

N.v.t. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

In januari 2011 zijn we gestart met het proces om tot dit Wmo-meerjarenkader te komen. 
Allereerst zijn we hierover in gesprek gegaan met uw raadscommissie Onderwijs en Welzijn. De 
opbrengsten van dit gesprek zijn door u vastgelegd in een kaderbrief. Vervolgens hebben we aan de 
hand van deze kaders gesproken met burgers en experts uit het brede maatschappelijke middenveld 
over het nieuw te ontwikkelen programma. Naar aanleiding van dit overleg is een gespreksnotitie 
geschreven met een concept-visie en uitgangspimten voor het nieuwe Wmo-programma. In het 
voorjaar van 2011 hebben we deze notitie in wisselende samenstellingen besproken met Stadjers en 
organisaties in onze stad. Tot slot hebben we in twee bijeenkomsten in juli 2011 de resultaten 
temggekoppeld aan alle betrokkenen. 
Op basis van dit voortraject werd de conceptnota Samen sterk in Stad geschreven. Met deze 
concept-nota is de formele inspraakprocedure gestart. De inspraaktermijn sloot op 15 december 
2011 en heeft in totaal 15 reacties opgeleverd. Over het algemeen onderschrijft men, veelal met 
enthousiasme, de koers van Samen sterk in Stad en wil men hier graag mede vorm en inhoud aan 
geven. Dat sterkt ons in het vertrouwen dat we op de goede weg zijn. Wel geven vooral onze 
adviesorganen nadrukkelijk mee zich zorgen te maken over de gevolgen van de rijksbezuinigingen 
en rijksmaatregelen. Daamaast signaleren veel insprekers een toenemende druk op mantelzorgers en 
vrijwilligers en vraagt men zich af waar de grenzen van him belastbaarheid liggen. Ook worden 
vragen gesteld over de grens tussen professionele en informele ondersteuning. 
De zorgen worden door ons gedeeld. Wij zien als dilemma dat het Rijk vanuit verschillende 
leefgebieden een toenemend beroep doet op de samenleving waardoor participatie in het gedrang 
komt, bijvoorbeeld bij de belasting van mantelzorgers en vrijwilligers. Het zal niet altijd mogelijk 
zijn alles zelf op te lossen. In de praktijk zullen we vanuit maatwerk zo goed mogelijk ondersteuning 
bieden om tot de juiste opiossingen te komen. 

Vanuit verschillende kanten wordt aangedrongen om bij het inhoud geven aan de nieuwe 
gemeentelijke taken en verantwoordelijkheden gebmik te maken van de deskundigheid en ervaring 
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die er is bij zowel de clientenorganisaties als de organisaties in het maatschappelijk middenveld. Men 
stelt met nadnik, graag bij de uitvoering betrokken te worden en mee te willen denken over de nadere 
invulling van het beleid. Vanzelfsprekend maken wij graag gebmik van dat aanbod. 
Een aantal opmerkingen heeft geleid tot aanscherping van de concept-tekst. In de inspraaknotitie 
geven we aan op welke punten dat het geval is. 

Financiele consequenties 

In het hoofdstuk financieel kader is de meest actuele stand van zaken weergegeven omtrent het 
financieel meerjarenperspectief. Voor 2012 wordt verwezen naar de gemeentebegroting. 

Realisering en evaluatie 

Ook bij het vervolg zullen we in dialoog met het maatschappelijk middenveld en 
(vertegenwoordigers van) burgers het uitvoeringsplan oppakken. 
Aan de hand van de indicatoren zullen we jaarlijks uw raad informeren over de stand van zaken. 
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Meerjarenkader Wmo 2012-2015, 9 februari 2012 

SAMEN STERK in STAD 

Meerjarenkader Wet maatschappelijke ondersteuning 
Gemeente Groningen 2012-2015 

Groningen, januari 2012 
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Voorwoord 

Voor bijna ieder probleem waarmee iemand te kampen kan hebben, is er in ons land wel een 
specialist. De zorg is steeds meer los van de rest van de samenleving georganiseerd, waardoor 
veel mensen -met de beste bedoelingen— aan de zijiljn zijn komen te staan. Die ontwikkeling 
moeten we terugdraaien. En wel door sociale veerkracht in wijken en buurten te bevorderen 
en samenredzaamheid te stimuleren. Meer meedoen in de samenleving en minder afgedankt 
voelen. Meer burger en minder client. Meer regie en minder afhankelijkheid. 

Dat heb ik voor ogen met het nieuwe meerjarenkader voor de Wet maatschappelijke 
ondersteuning (Wmo) 2012-2015. Ik wil de verworvenheden van de afgelopen jaren koesteren 
en uitbreiden. Verworvenheden als de ondersteuning van vrijwilligers en mantelzorgers en de 
samenwerking tussen beroeps- en informele krachten zoals die onder meer gerealiseerd is in 
de Steun- en Informatiepunten in de wijken. Deze Stips, een Groningse uitvinding, worden 
landelijk als voorbeeld gesteld aan gemeenten die een informatie- en ontmoetingspiek in hun 
wijken willen opzetten. 

Ons ideaal is dat mensen, ondanks eventuele beperkingen, volop meedoen in de samenleving. 
Inspiratie daarvoor putten we bijvoorbeeld uit de huisbezoeken aan 75-plussers. Die zijn niet 
alleen een goed middel tegen eenzaamheid, maar leveren ook nieuwe actievelingen op. Niet 
zeiden komen mensen weer achter de geraniums vandaan om zelf (opnieuw) maatschappelijk 
actief te worden. 

We willen de krachten in de samenleving beter benutten en de eigen kracht van de Stadjers 
versterken. Als overheid reiken we daarbij de helpende hand, zowel met collectieve als 
individuele voorzieningen. Daarbij willen we meer mee-ademen met de behoefte en minder 
vaste arrangementen aanbieden. 

Dit alles moet gebeuren in roerige tijden. De rijksoverheid treft een veelheid aan maatregelen 
die de meest kwetsbare mensen in onze samenleving hard treffen en die de gemeenten voor 
een welhaast onmogelijke opgave plaatsen: met beperkte middelen moeten ze de 
maatschappelijke problemen oplossen die het gevolg zijn van de drastische bezuinigingen op 
onder meer het speciaal onderwijs, de geestelijke gezondheidszorg en de sociale 
werkvoorziening. 

De Groningse samenleving wacht de komende jaren een zware uitdaging. Maar we gaan hem 
aan. We zoeken naar een nieuw evenwicht tussen formele en informele zorg, tussen 
collectieve en individuele voorzieningen en tussen 'wij lossen jouw probleem op" en 'zoek het 
zelf maar uit'. We kiezen voor ontkokering en voor het tot stand brengen van nieuwe 
verrassende verbindingen. Allemaal met een doel: zorgen dat iedereen volwaardig mee kan 
doen aan de samenleving en dat niemand aan de kant hoeft te staan. 

Jannie Visscher, wethouder welzijn en zorg. 

Februari 2012. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

139

Meerjarenkader Wmo 2012-2015, 9 februari 2012 

Samenvatting 

Als gemeente Groningen stimuleren we een samenleving waarin de onderlinge sociale 
verbanden centraal staan. We willen dat onze inwoners hun leven zelfstandig en met elkaar 
kunnen organiseren, waar nodig aangevuld met ondersteuning. Vanuit dit gedachtegoed legt 
ook de rijksoverheid steeds meer taken bij de lokale overheid. Gemeenten staan het dichtst 
bij hun inwoners en zijn daardoor bij uitstek in staat om samen opiossingen te vinden voor 
maatschappelijke en individuele vraagstukken. Gemeenten krijgen van het rijk bij het 
uitvoeren van deze taken veel vrijheid. 

In 2007 is de Wet Maatschappelijke ondersteuning (Wmo) ingevoerd. De Wmo is bedoeld als 
vliegwiel om tot een andere verhouding tussen burger, maatschappelijk middenveld en 
overheid te komen. Dat was nodig, omdat het systeem van de verzorgingsstaat (onbedoeid) te 
veel mensen aan de zijiijn zette en de eigen kracht van de samenleving buitenspel plaatste. 
Ook leidde de verzorgingsstaat in zijn klassieke vorm tot verkokering in het sociale domein, tot 
bureaucratie en tot een explosieve groei van de uitgaven. 

Grote veranderingen 
Met dit Wmo-meerjarenkader 2012-2015 gaan we onze tweede beleidsperiode in. In deze 
periode staan we voor een aantal grote veranderingen. Met ingang van 2013 worden de 
extramurale begeleiding en de verstrekking van hulpmiddelen uit de AWBZ geschrapt en in de 
Wmo ondergebracht. Naar verwachting hebben dan alleen nog mensen met een IQ van onder 
de 70 recht op AWBZ-zorg. Ook op de domeinen sociale zekerheid en Jeugd vinden vanaf die 
datum ingrijpende stelselwijzigingen plaats (zie bijlage 1). Alle veranderingen gaan gepaard 
met forse kortingen op de budgetten. We staan voor de grote uitdaging om deze 
veranderingen zo veel mogelijk in onderlinge samenhang op te pakken, daarbij 
gebruikmakend van de geboden beleidsvrijheid. 

Nieuw beleid 
In deze nieuwe planperiode zetten wij belangrijke stappen om het sociale domein te 
ontkokeren, niet alleen in het werkveld, maar ook intern. Als gemeente veranderen wij 
momenteel ons sturingsmodel. We gaan over op centrale programmasturing. Nu nog los van 
elkaar opererende domeinen brengen we hierdoor bij elkaar in programma's. Naar 
verwachting wordt Maatschappelijke Ontwikkeling een van die programma's. Hierin kunnen 
wij de veranderingen die van rijkswege op ons af komen, meer integraal gaan benaderen. 
Binnen de programmasturing krijgt de gebiedsgerichte aansturing een veel sterker accent. Wij 
brengen het beleidsproces en de uitvoering dichter bij de burger door over te gaan op 
uitvoeringsprogramma's op wijkniveau. Deze uitvoeringsprogramma's worden gebaseerd op 
wijkanalyses en wijkperspectieven, die samen met wijkbewoners en beroepskrachten worden 
opgesteld. 

Ook proberen we meer aan te sluiten bij de 'echte' ondersteuningsvraag van onze inwoners. 
We nemen afstand van het aanbodgericht honoreren van de vraag naar voorzieningen. In 
plaats daarvan leggen we de nadruk op het zelforganiserend vermogen van de burgers. We 
zetten in op maatschappelijke steunsystemen van informele zorg en collectieve 
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voorzieningen, waardoor de behoefte aan hulp door beroepskrachten afneemt. Dit vraagt van 
beroepskrachten een nieuwe rol, namelijk als ondersteuner van de sociale netwerken en de 
initiatieven van de Stadjers. Hun vraag staat voorop; niet het belang van de eigen organisatie 
en het aanbod. 

Wij verwachten van al onze partners in het maatschappelijk middenveld dat ze samen met de 
gemeente inhoud gaan geven aan een efficiente en effectieve ondersteuningsstructuur. Ook 
onze rol als gemeente gaat veranderen. In deze nieuwe beleidsperiode van de Wmo komt de 
nadruk te liggen op interactieve beleidsvorming en samenwerking in de uitvoering. Ruimte 
voor beroepskrachten en burgers is hierbij belangrijk. 

Kortom: op weg naar burgerkracht. 

In Groningen werken we dat uit aan de hand van de volgende vier thema's: 
1. Beter benutten van de kracht in de samenleving. 
2. Meer ondersteuning op maat, flexibel en dichtbij. 
3. Versterken van de eigen kracht van burgers. 
4. Verandering van rollen en verantwoordelijkheden. 
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Hoofdstuk! 
Inleiding 

Wet maatschappelijke ondersteuning (Wmo) 
De Wet maatschappelijke ondersteuning (2007) is een participatiewet. 'Meedoen' staat dan 
ook centraal. Om participatie mogelijk te maken, omvat de Wmo een groot aantal 
beleidsgebieden, weergegeven in negen prestatievelden. 

1. Het bevorderen van de sociale samenhang in en de leefbaarheid van dorpen, wijken en 
buurten. 

2. Op preventie gerichte ondersteuning van Jeugdigen die problemen hebben met opgroeien 
en van ouders met opvoedingsproblemen. 

3. Het geven van informatie, advies en clientondersteuning. 
4. Het ondersteunen van mantelzorgers. Daarbij hoort ook steun bij het vinden van adequate 

opiossingen als zij hun taken tijdelijk niet kunnen waamemen, en het ondersteunen van 
vrijwilligers. 

5. Het bevorderen van de maatschappelijke deelname en het zelfstandig functioneren van 
mensen met een beperking, mensen met een chronisch psychisch probleem en mensen 
met een psychosociaal probleem. 

6. Het verlenen van voorzieningen aan mensen met een beperking, mensen met een 
chronisch psychisch probleem en aan mensen met een psychosociaal probleem, voor het 
behouden en bevorderen van hun zelfstandig functioneren en hun deelname aan het 
maatschappelijke verkeer. 

7. Het bieden van maatschappelijke opvang, waaronder vrouwenopvang en het voeren van 
beleid ter bestrijding van geweld in de huiselijke kring. 

8. Het bevorderen van openbare geestelijke gezondheidszorg, met uitzondering van het 
bieden van psychosociale hulp bij rampen. 

9. Het bevorderen van verslavingsbeleid. 

Deze prestatievelden staan als communicerende vaten onderling met elkaar in verband. Hoe 
beter bijvoorbeeld de sociale samenhang is en hoe meer mensen meedoen aan de 
maatschappij, des te minder zal er een beroep worden gedaan op complexere (duurdere) 
vormen van ondersteuning en zorg. 

Onderdeel van de Wmo is het compensatiebeginsel. De gemeente is verplicht om inwoners 
die beperkingen ondervinden in de zelfredzaamheid of hun maatschappelijke participatie in 
de voile breedte te compenseren. Dit geldt voor vier levensdomeinen: 
• een huishouden kunnen voeren; 
• zich kunnen verplaatsen in en om het huis; 
• zich lokaal kunnen verplaatsen per vervoermiddel; 
• medemensen kunnen ontmoeten en op basis hiervan sociale verbanden kunnen aangaan. 

De Wmo verplicht gemeenten om op de prestatievelden meetbare resultaten na te streven. 
Welke resultaten dat precies zijn, wordt overgelaten aan de gemeente(raad), evenals de vraag 
hoe de resultaten worden nagestreefd. De gemeente overlegt over de resultaten met het 
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Wmo-Platform en andere adviesorganen. Het overleg richt zich hiermee op 'vragers' van 
maatschappelijke ondersteuning, zoals in de wet is bedoeld. 

Landelijke ontwikkelingen de komende jaren 
In deze kabinetsperiode worden voor de Wmo twee belangrijke inhoudelijke veranderingen 
verwacht (zie ook bijlage 1). De functie begeleiding voor mensen met een sociale/psychische 
beperking wordt vanuit de Algemene Wet Bijzondere Ziektekosten (AWBZ) overgeheveld naar 
de Wmo. 'Begeleiding' wordt dan als extra levensdomein aan de Wmo toegevoegd. Verder is 
de regering voornemens om in de AWBZ de IQ-grens voor de begeleiding van licht 
verstandelijk gehandicapten te verlagen van 85 naar 70. Naast deze inhoudelijke 
veranderingen krijgen we te maken met kortingen op de budgetten. De reikwijdte van de 
Wmo wordt dus vergroot, maar tegelijkertijd staan we voor de opgave om een wezenlijke 
veranderslag te maken. Met minder middelen moeten we toch tot betere resultaten zien te 
komen. 

Resultaten 2007-2011 
In de vorige beleidsplanperiode is een goede basis gelegd om nu vervolgstappen te zetten. Er 
is veel bereikt. Daarvan noemen we het ontwikkelen van het Zorgloket en de steun- en 
informatiepunten ('Stips') in de wijken, het versterken van het welzijnswerk in de wijken door 
het invoeren van integrale teams buurtwelzijn en de toenemende aandacht voor 
mantelzorgers en vrijwilligerswerk. Met de woningcorporaties hebben we de beschikbaarheid 
en de toegankeUjkheid van woningen verbeterd. Daarnaast zijn we nadrukkelijker in dialoog 
gegaan met de burgers. Belangrijke gesprekspartners voor ons zijn het Wmo-platform, de 
Adviesraad voor hetgehandicaptenbeleid en de Ouderenraad. We komen en blijven in 
contact met de burgers via het Gidsproject, onze Voorlichters Eigen Taal en Cultuur, de 
bewonersorganisaties en de klankbordgroepen in de wijken. Belangrijker nog, is dat de 
noodzakelijke dialoog tussen mensen onderling (met en zonder beperking, met en zonder 
hulpvraag) op gang is gekomen. Ook zijn essentiele verbindingen gelegd met en tussen de 
zorg- en welzijnsorganisaties, kerken, verenigingen, bedrijfsleven en clienten- en 
patientenorganisaties. 

Het vervolg 
Uit het voorgaande blijkt dat er de komende tijd veel verandert binnen de Wmo. In dit 
meerjarenkader proberen wij hier zo goed mogelijk op te anticiperen, ook al kunnen we nu 
nog niet volledig overzien wat er op ons afkomt. Bij deze veranderingen bouwen we voort op 
de basis die we in de afgelopen periode hebben gelegd. Door de dialoog die we zijn 
aangegaan en door de verbindingen die we hebben gelegd, hopen we een stevige basis te 
hebben om de dilemma's waarvoor we de komende tijd staan (zoals marktwerking versus 
ontkokering of zo volledig mogelijk deelnemen aan het arbeidsproces versus een groter 
beroep op samenredzaamheid) in gezamenlijkheid te kunnen oplossen. 

Dit meerjarenkader is bovendien basis om richting te geven aan de drie decentralisaties op 
het terrein van overheveling AWBZ, Jeugd en werken naar vermogen. 

Het proces 
In Januari 2011 zijn we gestart met het proces om tot dit meerjarenkader te komen. Allereerst 
zijn we hierover in gesprek gegaan met de raadscommissie Onderwijs en Welzijn van de 
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gemeente Groningen. De opbrengsten van deze bijeenkomst heeft de commissie vastgelegd 
in een kaderbrief (zie bijlage 5). Vervolgens hebben we aan de hand van deze kaders 
gesproken met experts uit het brede maatschappelijke middenveld over het nieuw te 
ontwikkelen programma. Dit gebeurde in een zogenaamde 'snelkookpansessie'. Op basis van 
dit overleg is een gespreksnotitie geschreven met een conceptvisie en uitgangspunten voor 
het nieuwe Wmo-programma. In het voorjaar van 2011 hebben we deze notitie in wisselende 
samenstellingen besproken met Stadjers en organisaties in onze stad. Tot slot hebben we in 
twee bijeenkomsten in juli 2011 de resultaten teruggekoppeld aan alle betrokkenen (bijlage 
6). Hiermee is de basis gelegd voor dit meerjarenkader en tegelijkertijd inhoud gegeven aan 
de participatiedoelstelling van de Wmo. 

De betrokkenheid van burgers en organisaties hebben we als zeer wezenlijk ervaren. Over en 
weer zijn ervaringen en ideeen uitgewisseld en contacten gelegd. Dat willen we de komende 
periode, bij de verdere uitvoering, voortzetten. Immers : participatie is des Wmo's. 

Status en gekozen opzet 
Dit meerjarenkader 2012-2015 is een nota op hoofdiijnen. De nota wordt verder uitgewerkt in 
een uitvoeringsprogramma, waarin we concrete plannen en projecten gaan benoemen. 

Aangezien in de Wmo integraUteit van beleid centraal staat, hebben wij dit meerjarenkader 
niet vanuit de negen prestatievelden geschreven, maar vanuit overkoepelende thema's. 
Hiermee zijn de prestatievelden niet verdwenen, maar in de thema's geTntegreerd. Voor de 
meeste prestatievelden is dat duidelijk zichtbaar, voor sommige minder. Daarom geven we in 
bijlage 2 schematisch de relatie aan tussen de verschillende prestatievelden en de 
overkoepelende thema's. Hoewel de beleidsvelden jeugd, maatschappelijke opvang en 
verslavingszorg integraal onderdeel zijn van ons Wmo-beleid, hebben we vanwege hun 
omvang pragmatisch gekozen voor aparte (deel) programma's: Integraal Jeugdbeleid en 
Onder dak (zie bijlage 3). Waar nodig, leggen we in deze nota de verbinding. 

Leeswijzer 
In hoofdstuk 2 vindt u onze ambitie en de uitgangspunten voor de komende vier jaar. In 
hoofdstuk 3 werken we uit hoe wij hier invulling aan geven. Dit doen we aan de hand van vier 
hoofdthema's. In hoofdstuk 4 presenteren we de monitor waarmee we de voortgang van het 
Wmo-beleid in de stad willen gaan volgen. Het financiele kader bespreken we in hoofdstuk 5. 
In hoofdstuk 6 hebben we aandacht voor de communicatie, zowel over de veranderingen in 
de werkwijze als over het proces. In hoofdstuk 7 is de planning opgenomen. 

Bijlage 1 bevat een beschrijving van de belangrijkste veranderingen in het rijksbeleid die 
invloed op ons Wmo-beleid hebben. 
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Hoofdstuk 2 
Ambitie en uitgangspunten 

Ambitie uit coUegeprogramma 
In het coUegeprogramma 'Groningen, progressief met energie. Stad voor iedereen' staat 
kernachtig omschreven wat we willen bereiken in de Wmo. 

'Een stad voor iedereen, ook in de zin dat iedereen erbij hoort. Een stad 
waar we om elkaar geven en om elkaar denken en waar we extra aandacht 
schenken aan mensen die dat nodig hebben. Een stad voor iedereen is ook 
een stad van iedereen. Dat wil zeggen een stad waar iedereen actief wordt 
uitgenodigd mee te denken, mee te praten en mee te doen; een stad 
waarin alle meningen tellen en met een open en transparant bestuur. En -
ten slotte - een stad voor iedereen is ook een stad voor volgende 
generaties. Een duurzame stad dus.' 

Uitgangspunten 
We willen dat Stadjers mee (blijven) doen in onze stad. Dat is het hoofddoel. Het ontplooien 
van burgerkracht is daarbij onze sleutel. Wij willen participatie bevorderen door 
samenredzaamheid en zelfredzaamheid te versterken en waar nodig te ondersteunen. Dit 
vraagt om nieuwe rollen van onszelf als gemeentelijke organisatie, van het maatschappelijk 
middenveld en van burgers. Vanzelfsprekend houden we in Groningen rekening met mensen 
die dit echt niet kunnen. Wij blijven daar alert op en willen er Juist voor zorgen dat we de 
ondersteuning aan de meest kwetsbare inwoners van onze stad voort kunnen zetten. De 
volgende uitgangspunten bepalen daarbij onze richting. 

Alle Groningers laten meedoen 
De Wmo is bedoeld voor iedereen om mee te doen, oud en Jong, autochtoon en allochtoon, 
(tijdelijk) kwetsbare en niet-kwetsbare burgers. We willen sociaal isolement en eenzaamheid 
voorkomen. 

Eigen kracht van burgers stimuleren 
Wat iemand wel kan, vinden wij belangrijker dan wat hij of zij niet kan. We streven ernaar dat 
zo veel mogelijk mensen op eigen kracht kunnen meedoen. Waar nodig investeren wij gericht 
in het vergroten van die eigen kracht, de zelfontplooiing en zelfredzaamheid. 

Actief burgerschap versterken in sociaie netwerken 
Veel Groningers helpen al een handje mee en maken deel uit van een netwerk, al dan niet als 
mantelzorger of vrijwilliger. We waarderen deze inzet en willen die verder stimuleren. We 
ondersteunen de groep mantelzorgers en vrijwilligers om overbelasting te voorkomen, zodat 
zij op een gezonde manier ondersteuning kunnen (blijven) verlenen. 

Talenten benutten 
Iedereen kan iets bijdragen aan de samenleving. Mensen hebben soms beperkingen, maar 
altijd talenten en mogelijkheden. In onze gesprekken met hen onderzoeken we of ook zij hun 
talent beschikbaar willen stellen. 
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Stad bereikbaar en toegankelijk maken 
Om te kunnen meedoen, willen wij een stad die, met zo min mogelijk obstakels, toegankelijk 
is voor iedereen. Dit geldt voor zowel de fysieke als de sociale infrastructuur, zeg maar hoe wij 
de stad inrichten. En dat geldt ook voor de wijze waarop we communiceren en informeren: 
we willen iedereen bereiken. 

Groningers verbinden door ontmoeting 
In de wijken willen we informele netwerken ondersteunen en stimuleren. Dat mensen elkaar 
kennen, is daarbij een voorwaarde. Dit stimuleren we door ontmoetingsplekken in de wijk te 
faciliteren. Hierbij betrekken we verenigingen, clubs, kerken, ondernemers en andere 
georganlseerde verbanden. We sluiten aan op de vele initiatieven die er al zijn. 

Collectieve voorzieningen aanbieden 
We gaan er vanuit dat Groningers het liefst zelf hun problemen oplossen, dichtbij huis en 
samen met hun eigen sociale omgeving. Als daar de oplossing niet gevonden kan worden, 
kijken we eerst naar de mogelijkheden van collectieve voorzieningen die aansluiten bij de 
vraag. Individuele voorzieningen blijven belangrijk als onderdeel van een breder 
ondersteuningspakket, zodat niemand tussen wal en schip valt. 

Een vraaggerichte, effectieve en ontkokerde dienstverlening 
Werken vanuit de vraag van mensen betekent uitvoering zonder schotten. Dichtbij mensen en 
hun sociale omgeving en preventief. Wij organiseren de dienstverlening (waar mogelijk en 
noodzakelijk) in de wijk. Dat vraagt ook om een andere houding en expertise van 
medewerkers bij instellingen en de gemeente Groningen. Meer medewerkers zullen worden 
ingezet als generalise 

Keuzes maken binnen beschikbare budgetten 
De beschikbare middelen zijn beperkt. Om deze zo goed mogelijk te benutten voor de meest 
kwetsbaren, moeten we keuzes maken en prioriteiten stellen. We moeten de 
ondersteuningsvraag van Groningers anders benaderen. Onze uitgangspunten hierbij: 
• we spreken burgers aan op hun eigen verantwoordelijkheid en verklaren meer 

voorzieningen en hulpmiddelen algemeen gebruikelijk; 
• we benutten de eigen kracht van de burgers: we stellen ze zo veel mogelijk in staat zelf 

hun problemen op te lossen en aan te sluiten bij mogelijkheden dichtbij huis; 
• we hanteren het principe 'sterkste schouders, zwaarste lasten'; 
• we zetten een efficiente uitvoeringsorganisatie op, waarin we bureaucratische 

'rompslomp' zo veel mogelijk willen vermijden; 
• we gaan door met het hergebruiken, samengebruiken en recyclen van hulpmiddelen. 

Door uit te gaan van de eigen kracht en mogelijkheden tot zelfontplooiing van de burgers, 
dragen we bovendien bij aan de gewenste verschuiving van de balans van individuele naar 
collectieve voorzieningen. 

In het volgende hoofdstuk maken we onze uitgangspunten concreet. We werken ze uit aan de 
hand van vier thema's, wat resulteert in doelen die wij in deze planperiode willen bereiken. 

10 
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Hoofdstuk 3 
Thema's meerjarenkader 

De komende periode willen we als gemeente ons Wmo-beleid doorontwikkelen. Bovendien 
krijgen we als gemeente nieuwe verantwoordelijkheden in de ondersteuning van kwetsbare 
burgers, zoals op het terrein van de AWBZ, Jeugd en de nieuwe Wet Werken naar vermogen. 
Ook voor de ondersteuning van mensen met zware meervoudige beperkingen worden wij 
verantwoordelijk. Verder verwachten we dat als gevolg van de maatregelen van het rijk een 
deel van de Stadjers het moeilijker krijgt om 'op de been te blijven' en rond te komen (zie ook 
bijlage 1). We willen anticiperen op toekomstige ondersteuningsvragen. 

We erkennen dat de gemeente niet in staat is alles op te lossen en dat onze financiele 
mogelijkheden beperkt zijn. De overheveling van taken naar de gemeenten gaat gepaard met 
bezuinigingen. We moeten onder ogen zien dat we onze burgers niet meer op dezelfde wijze 
als nu ondersteuning kunnen geven. We kunnen niet op dezelfde voet verder gaan. 

Samen met de burgers en met onze partners in het maatschappelijk middenveld gaan we op 
zoek naar nieuwe opiossingen. Daarvoor is geen blauwdruk beschikbaar. De eigen kracht van 
individu en samenleving zien we als basis om zo lang mogelijk zelf en samen redzaam te 
kunnen blijven deelnemen aan de samenleving en daarbij de eigen regie en eigen waarde te 
behouden. We verwachten daarmee ook de vraag naar duurdere 'opiossingen' voor 
participatie zo veel mogelijk te voorkomen of uit te stellen. 

Wij baseren het nieuwe meerjarenprogramma op de volgende vier hoofdthema's: 
• Beter benutten van de kracht in de samenleving. 

• Meer ondersteuning op maat, flexibel en dichtbij. 
• Versterken van de eigen kracht van de burgers. 
• Verandering in rollen en verantwoordelijkheden. 

De volgorde van de beleidsthema's maakt duidelijk dat wij ons vooral richten op het 
bevorderen van de samenredzaamheid in de samenleving. We accepteren geen verdere 
tweedeling in onze samenleving. Met het vergroten van burgerkracht willen we de Wmo 
verder inhoud geven. 

In de volgende paragrafen werken we deze hoofdthema's uit. Daarbij geven we in hoofdiijnen 
de richting aan van waar we naar toe willen. We weten dat de lat van onze ambities hoog ligt. 
Op korte termijn zullen we onze ambities niet in voile omvang kunnen waarmaken. Toch 
geven we nog niet expliciet aan waar helaas een streep door moet. We willen hierover de 
dialoog aangaan met bewoners en partners in het veld. 

Dat staat haaks op de ontwikkelingen in de afgelopen periode, waarin instellingen en overheid 
vooral dachten in termen als specialisatie, productie draaien en risicoreductie. De wens om 
anders te werken, heeft daarmee 66k consequenties voor ons eigen handeien. De gewenste 
omslag kan alleen slagen als wij zelf mee veranderen. 

11 
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3.1 Beter benutten van de kracht in de samenleving 

We willen onze focus in hoge mate richten op het bevorderen van de 'samenredzaamheid' in 
de samenleving. Bij de professionalisering van de zorgtaken in de afgelopen decennia is de 
kracht van de samenleving te veel genegeerd. Natuurlijk realiseren wij ons dat er in de 
tussentijd maatschappelijk gezien veel veranderd is. Meer mensen zijn toegetreden tot de 
arbeidsmarkt en veel mensen hebben andere vormen van tijdsbesteding gevonden. 
Desondanks zien wij mogelijkheden om meer burgerkracht te genereren. 

Programmadoelen 
Hoofddoel: meer vanuit de kracht in de samenleving 
1. Vrijwilligers. We streven naar een groter en gevarieerder potentieel aan vrijwillige 

inzet, met name de jonge Stadjers. 
2. Elkaar kennen. Wij gaan op zoek naar wegen waarlangs meer mensen elkaar 

(beter) leren kennen, waarbij we de ondersteunende rol van beroepskrachten 
versterken. 

3. Ontmoeting. Wij blijven de ontmoeting van mensen stimuleren en betrekken 
hierbij nieuwe partners in de wijk. 

4. Vroegsignalering. We zetten een signaleringsnetwerk van bewoners en 
beroepskrachten op, dat bekend is en adequaat werkt. 

5. Vraagverlegenheid. We stimuleren dat het weer gewoon wordt om 
ondersteuningsvragen aan elkaar te stellen. 

6. Informele netwerken. Beroepskrachten versterken de informele netwerken en 
maken hierbij meer gebruik van nieuwe media. 

7. Personeelsbeleld. Onze gemeentelijke organisatie ontwikkelt een 
mantelzorgvriendelijk personeelsbeleld. 

8. Dagbesteding. Activiteiten in het kader van dagbesteding worden minder 
doelgroepgericht aangeboden. 

9. Werkzoekenden. Het toekomstperspectief van werklozen op werk wordt meer in 
verbinding gebracht met de ondersteuningsvragen in de wijk. 

10. Bedrijfsleven. We betrekken meer ondernemers bij het Groninger Wmo-
programma. 

11. Mensen met een beperking. We onderzoeken de mogelijkheid om meer samen te 
werken bij het toeleiden naar werk van mensen met een beperking. 

Vrijwiliigers zijn het cement van onze samenleving 
De vrijwillige inzet van Stadjers vormt een belangrijke bijdrage aan de maatschappelijke 
infrastructuur. Vrijwillige inzet bevordert daarnaast de sociale samenhang en voorkomt 
uitsluiting van Stadjers. Wij gaan stimuleren dat inwoners van onze stad zich meer betrokken 
voelen bij de samenleving en daaraan een duurzaam aandeel willen leveren. Ook willen wij 
een groter en gevarieerder potentieel aan vrijwillige inzet tot stand brengen. Dat betekent dat 
we meer vrijwilligers willen werven in etnisch-culturele groepen, jongeren, mensen met een 
beperking en actieve 65+-ers. Ook stimuleren we de vrijwillige inzet van onze eigen 
medewerkers. 

Jongeren willen we meer betrekken bij de ondersteuningsvragen in de Groningse 
samenleving. Groningen is een jonge stad en heeft met haarstudentenpopulatie een groot 

12 
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potentieel aan burgerkracht. Die kracht willen wij in verbinding brengen met de doelstellingen 
van ons Wmo-programma. We vragen studenten of zij hun kracht, kennis en kunde 
beschikbaar willen stellen om (kwetsbare) burgers in onze stad helpen. Dit willen we samen 
doen met het Akkoord van Groningen^ studentenverenigingen en onze adviesraden. 

Wij zijn tevreden als meer Stadjers zich voor elkaar inzetten en vrijwilligersorganisaties 
aantoonbaar minder moeite hebben om vrijwilligers te vinden. 

Elkaar kennen is de basis 
Basis voor samen leven en samen redzaam zijn, is dat bewoners elkaar kennen en elkaar op 
die samenredzaamheid durven te bevragen. In de afgelopen periode is hier al veel aan 
gedaan. Als voorbeelden noemen we de inzet van wijkbudgetten in het kader van het Nieuw 
Lokaal Akkoord (NLA), maatschappelijke stages van scholieren, maatjesprojecten, de 
'beursvloer' voor maatschappelijk verantwoord ondememen en het welzijnswerk. Er zijn 
mooie initiatieven ontwikkeld die hun vruchten hebben afgeworpen. Burgers, met en zonder 
beperking, zijn meer met elkaar in verbinding gebracht. We gaan voort op de ingeslagen weg. 
Nieuwe verbindingen gaan we maken met het (basis)onderwijs en cultuur- en 
sportverenigingen. 

Ontmoeting stimuleren 
De teams Buurtwelzijn hebben nadrukkelijk als taak om samen met bewoners en partners de 
ontmoetingsfunctie in de wijk te versterken. Daar willen we mensen bij elkaar brengen. We 
streven vooral naar ontmoetingen op basis van een gedeelde belangstelling. 

Onze sociaal-culturele accommodaties hebben een belangrijke functie om ontmoetingen 
tussen mensen te stimuleren. Dat betekent dat we ons richten op een goede spreiding over 
de wijken en het goed benutten van de gemeentelijke accommodaties. We gaan ons huidige 
accommodatiebeleid evalueren en herijken. Dat kan betekenen dat we met minder dan de 
bestaande ruimte toe kunnen. De door ons gefinancierde accommodaties moeten inhoudelijk 
en fysiek aansluiten bij andere ontmoetingsplekken in de wijk zoals de Centra voor Jeugd en 
Gezin, (venster)scholen. Slip's en de accommodaties van zorgaanbieders. We realiseren ons 
dat het onderbrengen van de AWBZ-begeleiding bij gemeenten ertoe leidt dat er een grote 
infrastructuur beschikbaar komt van gebouwen, activiteiten en personeel. 

Vroegsignalering van de hulpvraag 
Als mensen het moeilijk hebben, willen we dit in een vroegtijdig stadium kunnen signaleren. 
We kunnen dan tijdig erop af en waar nodig ondersteuning bieden. Zo voorkomen we dat de 
problemen groter worden ofdat mensen in een sociaal isolement terechtkomen of 
bijvoorbeeld dakloos dreigen te raken. Ook misbruik en verwaarlozing willen we zo snel 
mogelijk opsporen. Dit vraagt om een goed functionerend signaleringsnetwerk van bewoners 
en beroepskrachten. Deze voorziening willen we gaan vormgeven vanuit de Stips, de Centra 
voor Jeugd en Gezin, de nog te vormen sociale wijkteams en achterliggende netwerken. We 
laten onderzoeken hoe de informele netwerken kunnen bijdragen aan deze signalering en hoe 
we de bereidheid tot handeien kunnen versterken. 

^ Het Akkoord van Groningen is ondertekend door de gemeente Groningen, Hanzehogeschool Groningen, de 
Rijksuniversiteit Groningen en het UMCG. Informeel is inmiddels ook de provincie Groningen aangehaakt. 
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Vroeg signaleren is bijvoorbeeld cruciaal bij geweld in afhankelijkheidsrelaties. We zijn 
begonnen met het impiementeren van de Groninger Aanpak Huiselijk Geweld. Meldingen en 
de hulpverlening worden uitgezet in het lokale netwerk van onze gemeente. Het ingezette 
beleid willen we verder aanscherpen en impiementeren, met meer aandacht voor kinderen. 

Bij het vroeg signaleren van gezondheidsproblemen speelt uiteraard de huisarts een rol. 
Huisartsen zijn als eerste aanspreekpunt een belangrijke schakel in de keten van 
maatschappelijke ondersteuning. Zo kunnen ze als eerste bijvoorbeeld overbelasting van 
mantelzorgers of eenzaamheid bij Stadjers signaleren. Ook kunnen ze een relatie leggen met 
andere voorzieningen op het gebied van welzijn, wonen en zorg. Ze moeten dan wel 
beschikken over de juiste informatie over het aanbod in de wijk. We willen ervoor zorgen dat 
de Stips in de wijken beter en breder worden gebruikt. Onze doelstelling is de relatie met 
huisartsen verder op te bouwen. De Rijksuniversiteit Groningen onderzoekt momenteel in 
overleg met Humanitas wat mantelzorgers van hun huisarts verwachten als het gaat om 
ondersteuning, aandacht en erkenning en wat hun ervaringen hiermee zijn. 

Om jonge mantelzorgers te bereiken en mogelijke overbelasting te signaleren, treden we in 
overleg met de scholen. 

Vraagverlegenheid opheffen 
Mensen die ondersteuning behoeven, schakelen niet altijd een ander in. Door de 
professionalisering van de zorg is die 'vraagverlegenheid' alleen maar toegenomen. Via ons 
mantelzorg- en vrijwilligersbeleid hebben we stappen gezet dit te doorbreken. We hebben 
(onder meer via 'natuurlijke netwerken' en wijkgericht werken) meer mantelzorgers en 
vrijwilligers bereikt. Deze doelstelling handhaven we de komende periode. Jonge en 
allochtone mantelzorgers krijgen onze specifieke aandacht. 

Informele netwerken versterken en ondersteunen 
Mantelzorgers en vrijwilligers dragen in belangrijke mate bij aan het beantwoorden van 
ondersteuningsvragen. Het ondersteunen en positief bekrachtigen van hun inzet is daarom 
essentieel. Wij waarderen en faciliteren hen, zodat zij op een goede manier hun bijdrage 
kunnen blijven leveren. Voor de balans tussen draagkracht en draaglast moeten 
mantelzorgers en vrijwilligers kunnen terugvallen op de ondersteuning van beroepskrachten. 
De inzet van de beroepskracht moet zich daarom 66k richten op het informele systeem van de 
hulpvrager. Dit vraagt om dienstbare en flexibele beroepskrachten. In dat kader blijft ook het 
bieden van respijtzorg een belangrijke doelstelling. 

Om 'het elkaar helpen' te vergemakkelijken, zetten we nieuwe media in. Kansrijke initiatieven 
nemen we onder de loep. Samen met onze adviesorganen en maatschappelijke organisaties in 
de stad toetsen we deze op bruikbaarheid en draagvlak. 

Gemeentelijk personeelsbeleld wordt mantelzorgvriendelijker 
We richten ons specifiek op ruimere mogelijkheden voor het combineren van mantelzorg en 
arbeid. Als gemeente geven we zelf het goede voorbeeld met het (door)ontwikkelen van een 
mantelzorgvriendelijk personeelsbeleld. 
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Huidige aanbod dagbesteding vernieuwen 
Met de overheveling van de begeleiding uit de AWBZ worden wij als gemeente 
verantwoordelijk voor het bieden van vormen van dagbesteding aan mensen met zwaardere 
en soms meervoudige beperkingen. 

Dagbesteding kent een aantal doelen. Het biedt sociale contacten en bezigheden en is in die 
zin vergelijkbaar met onze sociaal-culturele activiteiten. Daamaast biedt het structuur in de 
dag en de week. Soms worden (herwonnen) lichamelijke functies door ergo- of fysiotherapie 
op peil gehouden. Dagbesteding is ook respijtzorg, dat is zorg aan een zorgbehoevende, met 
als doel om diens mantelzorger(s) te ontlasten en vrijaf te geven. Daarmee kan de 
mantelzorger de vaak zware zorg beter volhouden. Voor mensen onder de 65 Jaar wordt 
dagbesteding vaak ingevuld met maatschappelijk nuttige activiteiten, al dan niet gericht op 
onbetaald werk of op toeleiding naar werk. Voorbeelden hiervan zijn de klussendienst van 
Lentis, de cadeauwinkel en de catering van NOVO ofde kinderboerderijen van Stichting De 
Zijlen. 

Op dit moment is dagbesteding veelal op doelgroep georganiseerd. Hoe wij (op termijn) de 
dagbesteding zullen gaan inrichten, moet nog verder worden uitgewerkt. Onze 
uitgangspunten zijn: decentraal wat kan, centraal waar nodig, meer algemeen in plaats van 
doelgroepspecifiek en dicht bij huis. Daarnaast onderzoeken we met de zorgaanbieders of het 
mogelijk is om het beschut werken bij lederz (voorheen DSW) beter te verbinden met de 
'maatschappelijk nuttige' vormen van dagbesteding. 

inzet van werkzoekenden verbinden met ondersteuningsvragen 
Bepaalde kabinetsmaatregelen zullen consequenties hebben voor de financiele situatie van 
burgers die nu al een laag inkomen hebben. Hier maken wij ons zorgen over. Wij zien de Wmo 
als een kans om het toekomstperspectief voor een deel van deze mensen te verbeteren. 

Als er een sector is waar de komende Jaren veel vraag is naar arbeid, is het de zorg- en 
dienstensector. Wij willen werkzoekenden betrekken bij het ontwikkelen van de collectieve 
voorzieningen, als alternatief voor individuele voorzieningen. Dat betekent dat we in deze 
beleidsperiode de Wmo meer willen verbinden aan de Wet werk en bijstand (Wwb). Mensen 
die nu nog een grote afstand tot de arbeidsmarkt hebben, willen we in de wijk klussen laten 
verrichten voor andere wijkbewoners. Zo ontstaat een win-winsituatie. De werkzoekenden 
doen ervaring op en krijgen meer perspectief op werk; de collectieve voorzieningen kunnen 
de druk op de individuele voorzieningen terugdringen. Voorbeelden hiervan zijn een 
onderhoudsdienst voor scootmobielen en klussendiensten voor huiselijke klusjes. In heel 
Nederland ontstaan al dergelijke wijkondernemingen, waarin ROC's, zorg- en 
welzijnaanbieders, corporaties en remtegratiebedrijven samenwerken. 

Bedrijfsleven betrekken 
Bedrijven raken steeds meer betrokken bij hun omgeving. Ze willen maatschappelijk 
verantwoord en duurzaam ondememen. We zien hier al een aantal goede voorbeelden van, 
zoals het ontwikkelen van ontmoetingsplekken in de buurt, het bieden van een betaalde 
werkplek aan mensen met een beperking en het ontwikkelen van mantelzorgvriendelijk 
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personeelsbeleld. De komende beleidsplanperiode willen we nog gerichter aan de slag om 
ook het bedrijfsleven bij het Wmo-beleid te betrekken. 

Mensen met een beperking toeleiden naar werk 
Als gemeente helpen we mensen met een beperking bij het toeleiden naar werk en het 
ondersteunen op de werkvloer. Ook verschillende zorgaanbieders spannen zich hiervoor in. 
Wij onderzoeken met de zorgaanbieders of we hierin meer samenhang kunnen brengen. 

3.2 Meer ondersteuning op maat, flexibel en dichtbij 

We willen mensen met een beperking (betere) kansen bieden om volwaardig mee te doen in 
onze stad. Van belang is dat mensen zich zelf kunnen redden en kunnen participeren. Mocht 
dit (nog)niet haalbaar zijn, dan ondersteunen en compenseren we hen. Dit vraagt om 
maatwerk. Als gemeente hebben we de verantwoordelijkheid om burgers in hun 
zelforganiserend vermogen te ondersteunen, te compenseren en een omgeving te creeren 
waarin zij zich kunnen ontplooien. We gaan hierbij uit van diegene die de vraag stelt. 
Kernwoorden zijn zelfredzaamheid, zelfontplooiing, eigen kracht, kwaliteiten, talenten, 
mogelijkheden en samenredzaamheid. 

In deze paragraaf belichten we de ondersteuning op maat vanuit twee invalshoeken: de 
(werk)houding van de beroepskracht en de organisatorische inrichting. Daarnaast leggen we 
verbindingen met de beleidsvelden Jeugd, maatschappelijke opvang en verslavingszorg. 

Programmadoelen 
Hoofddoel: Ondersteuning voor de kwetsbare burger wordt op maat, flexibel en 
dichtbij georganiseerd 
Andere (werk)houding van beroepskrachten 

1. Eigen kracht. De beroepskracht stelt de zelfontplooiing van de burger centraal 
en neemt de eigen wensen en mogelijkheden van en het resultaat voor hen als 
uitgangspunt. 

2. Handelingsruimte. De beroepskracht heeft meer eigen handelingsruimte en 
verantwoordelijkheid. 

3. Kantelen. Ondersteuningsvragen worden volgens de methodiek van 'De 
Kanteling' integraal benaderd. 

Organisatorische inrichting 
4. Gebiedsgericht werken. De onderlinge samenhang in de buurten en wijken 

wordt versterkt. 
5. Een aanspreekpunt. In de wijken gaan (multidisciplinair samengestelde) 

sociale teams integraal werken, als een soort eerstelijnsvoorziening. Voor de 
complexe hulpvragen worden zo mogelijk interventieteams gevormd. 

6. Regionale afspraken. Over specifieke groepen, zoals doven, maken we in 
regionaal verband afspraken. 

7. Afstemming. We gaan afspraken maken met zorgverzekeraars over een goede 
afstemming tussen de Wmo-ondersteuning en de AWBZ-zorg. 

8. PGB. We herformuleren ons beleid ten aanzien van het persoonsgebonden 
budget. 
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9. Maatschappelijke opvang. Door betere preventie en nazorg stabiliseert het 
beroep op de maatschappelijke opvang. 

10. Decentralisatie. We gaan de taken die worden overgeheveld uit de AWBZ 
inpassen in onze nieuwe werkwijze. 

3.2.1 Andere (werk)houding van beroepskrachten 

Eigen kracht van de burger centraal 
We willen dat de burgers benaderd worden vanuit hun eigen ontplooiingsmogelijkheden. Dat 
vraagt om een andere attitude van beroepskrachten. Van hen verwachten we dat ze actief 
contact zoeken met de burgers, hen betrekken bij vraagstukken en hen uitdagen om 
verantwoordelijkheid en initiatief te nemen. Kernbegrippen van deze andere houding zijn: 
vraaggericht, direct erop af, integraal, resultaatgericht en maatwerk. 

Meer handelingsruimte voor de beroepskrachten 
Om zijn nieuwe taak in te kunnen vullen, heeft de beroepskracht meer handelingsvrijheid 
nodig. Leidinggevende geven de beroepskrachten meer ruimte en verantwoordelijkheden en 
stellen hen in staat naar opiossingen te zoeken, ook al liggen deze buiten de eigen organisatie. 

Deze nieuwe attitude geldt niet alleen voor de beroepskrachten en leidinggevenden in 
Groningen; in het hele land zien de betrokken de noodzaak hiervan in. Het landelijke project 
Welzijn Nieuwe StijI ondersteunt gemeenten en beroepsorganisaties om deze veranderslag te 
maken. De principes van Welzijn Nieuwe StijI gaan we zo veel mogelijk toepassen bij de 
komende decentralisaties. 

Het 'eigen maken' van de principes in het handeien vraagt om training en opieiding van 
medewerkers. Hierbij stimuleren we een integrale aanpak, wat tegelijkertijd de onderlinge 
kennismaking tussen werkers in het veld versterkt. In ons uitvoeringsplan gaan we hier dieper 
op in. 

Maatwerk organiseren door te kantelen 
Zoals we in hoofdstuk 1 al hebben aangestipt, is de gemeente verplicht om inwoners die 
beperkingen ondervinden in de zelfredzaamheid of hun maatschappelijke participatie, op een 
aantal levensdomeinen te compenseren. Het uitgangspunt hierbij is dat deze burgers zo veel 
mogelijk in een gelijkwaardige positie worden gebracht als personen die deze beperkingen 
niet hebben. Als er ondersteuning nodig is, moet die er zijn. Soms tijdelijk, soms langdurig, 
soms permanent. 

In de Wet voorzieningen gehandicapten werd de claim van de burger beoordeeld. Nu wordt 
de burger integraal en persoonlijk benaderd, waarbij de eigen kracht en zelfontplooiing 
centraal staat. Eerst kijken we wat iemand zelf kan. Biedt dit geen perspectief, dan zoeken we 
naar opiossingen die snel, dichtbij en toegankelijk georganiseerd kunnen worden. Pas 
wanneer blijkt dat deze opiossingen niet toereikend zijn, kijken we naar arrangementen met 
bijvoorbeeld een collectieve of individuele voorziening. Bij het beoordelen van een vraag naar 
ondersteuning werken we steeds meer 'op maat'. De oplossing moet leiden tot het behouden 
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of bevorderen van de zelfontplooiing en het meedoen aan het maatschappelijk verkeer. Van 
Stadjers die dat kunnen betalen, vragen we een eigen bijdrage voor bepaalde voorzieningen. 

Voor het toepassen van deze compensatieplicht is op initiatief van de VNG een project gestart 
om gemeenten hierin te ondersteunen: 'De Kanteling'. 

In een groeiend aantal gemeenten wordt met succes volgens deze nieuwe methodiek 
gewerkt. In Groningen-zuid loopt nu een pilot met deze gekantelde werkwijze. Consulenten 
van het Zorgloket maken deel uit van het aanwezige (in)formele netwerk. We verwachten met 
dit experiment inzicht te krijgen in effecten op vraaggericht werken, het beroep op 
voorzieningen en de kosten. Afhankelijk van de evaluatie (december 2011) willen we deze 
werkwijze ook toepassen in de andere wijken van onze gemeente. 

3.2.2 Ondersteuning op maat, flexibel en dichtbij: inrichting 

Maatwerk organiseren door gebiedsgericht werken 
Het niveau van de buurt is een belangrijke schaal om burgerkracht en samenredzaamheid tot 
ontplooiing te brengen. Daar hebben wij de medebewoners, signaleringsnetwerken en 
mogelijkheden om de hulpvraag van mensen te beantwoorden. In de afgelopen periode 
hebben wij hiervoor met de teams buurtwelzijn al een basis gelegd. Deze teams richten zich 
vooral op het versterken van onderlinge sociale samenhang en brengen kwetsbare 
wijkbewoners in contact met anderen in de wijk. We willen nu een volgende stap zetten. 

Een aanspreekpunt in de wijk 
Het komend jaar ontwikkelen we in navolging van andere gemeenten een werkwijze waarin 
burgers met een hulpvraag via een aanspreekpunt dichtbij geholpen kunnen worden. Hierbij 
kunnen multidisciplinair samengestelde sociale teams worden gevormd als een soort van 
eerstelijnsvoorziening in de wijken. Met onze belangrijkste zorg- en welzijnspartners gaan wij 
hierover verder in gesprek. 

We willen deze sociale teams als een algemene voorziening in de wijk laten werken. Deze 
teams richten zich op de individuele ondersteuningvraagvan burgers. De teams kunnen naar 
eigen inzicht (en op afroep van burgers) intervenieren. Hiermee maken we ingewikkelde 
indicatieprocedures overbodig en boeken we ook efficiencywinst. 

De sociale teams gaan werken volgens de methodiek van De Kanteling en Welzijn Nieuwe StiJl, 
vanuit het principe van een gezin, een hulpverlener en een plan van ondersteuning. Zij 
ondersteunen de informele netwerken en werken generalistisch en flexibel. Ze hebben een 
goed beeld van de sociale problemen in de wijk en de gemeente en pakken eenvoudige en 
matige problematiek zelf op. Ook moeten zij de bevoegdheid krijgen iemand een 
compensatievoorziening toe te wijzen. Wij vinden het belangrijk dat in deze teams vooral ook 
kennis aanwezig is van psychiatrische problematiek en van verstandelijke beperkingen. 
Daarnaast streven we naar een sluitende aanpak voor Stadjers met een laag inkomen. Zij 
kunnen bij de sociale teams terecht met hun vragen om ondersteuning op het gebied van 
armoede en inkomen. De generalistische medewerkers in de teams komen direct tegemoet 
aan een deel van de ondersteuningsbehoeften en weten de weg naar meer langdurige hulp. 
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De vorming van de sociale teams heeft consequenties voor de aansturing van de professionele 
inzet. Het zal niet altijd mogelijk zijn om vooraf via een indicatie aan te geven welke 
professionele ondersteuning geboden wordt. Bovendien zal de aard en intensiteit van de 
ondersteuning veranderen, omdat deze niet alleen afhankelijk is van veranderingen in de 
zorgvraag, maar ook van fluctuaties in de informele ondersteuning. Dit betekent dat 
beroepskrachten een veel grotere vrijheid moeten krijgen om naar eigen oordeel hun inzet te 
bepalen, zoals hierboven al is benoemd. Hun inschattingen moeten leidend zijn. 
Mantelzorgers en vrijwilligers hebben hier een belangrijke aanvullende rol. Dit vraagt om 
flexibele en dienstbare beroepskrachten. 

De sociale teams staan in nauwe verbinding met de Stips, de Centra voor Jeugd en Gezin en 
de buurtteams welzijn, omdat die het collectieve aanbod en bewonersinitiatieven 
ondersteunen. We moeten nog nadenken over de wenselijke schaalgrootte van de sociale 
teams. Dit kan ook afhankelijk zijn van de zwaarte van de problematiek in bepaalde delen van 
de stad. We zetten twee experimenten op om dit te onderzoeken. 

Voor de complexe en specifieke hulpvragen, waarbij sprake is van ontregeling en meervoudige 
problematiek, worden zo mogelijk interventieteams gevormd. De huidige op stadsdeelniveau 
georganlseerde OGGz-teams vormen hier wellicht een goede basis voor. Wel zullen deze 
teams meer kennis moeten hebben over de doelgroep lichtverstandelijk gehandicapten. De 
interventieteams moeten, in navolging van de multiprobleemaanpak, worden toegerust met 
doorzettingsmacht. Als dankzij de interventieteams een hulpsituatie zich stabiliseert en de 
ondersteuning vooral nog neerkomt op het houden van de 'vinger aan de pols', kan het 
sociale team hierbij weer een rol spelen. 

Regionale afspraken over specifieke deskundigheid 
Met de overheveling van de begeleiding uit de AWBZ, krijgt de gemeente ook de 
verantwoordelijkheid over mensen met specifieke problematiek. Het gaat hierbij bijvoorbeeld 
over doven, over mensen met een niet-aangeboren hersenletsel en over kinderen met een 
combinatie van lichamelijke en verstandelijke problematiek. Vaak vragen deze mensen 
specifieke deskundigheid die niet in de hierboven geschetste meer collectief georganlseerde 
vorm van begeleiding kan worden ingebracht. Omdat het per gemeente om kleine aantallen 
gaat, willen we over deze specifieke groepen afspraken maken met andere gemeenten in de 
regio. 

Afstemming zorg en begeleiding 
Van de mensen die AWBZ-begeleiding ontvangen, maakt ongeveer de helft ook gebruik van 
andere vormen van zorg. Begeleiding is dan onderdeel van een totaalpakket, met daarin 
bijvoorbeeld ook behandeling of verpleging en verzorging. Wij willen voorkomen dat er een 
onwenselijke knip ontstaat tussen het medische domein en de ondersteuning. Hierover willen 
we in overleg treden met de zorgverzekeraars. 

PGB-beleid herformuleren 
Op dit moment hebben we als gemeente vanuit het rijk de plicht om mensen met een Wmo-
indicatie een keuze te bieden tussen een voorziening in natura of een persoonsgebonden 
budget (PGB). Deze verplichting is er straks niet meer. De gemeente krijgt straks de ruimte het 
eigen PGB-beleid in te vullen. Mede met het oog op de aanstaande overheveling van de 
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begeleiding naar de Wmo moeten wij goed bepalen hoe wij in de toekomst omgaan met het 
verstrekken van een persoonsgebonden budget. 

Meer dan de helft van de mensen die AWBZ-begeleiding krijgt, maakt momenteel gebruik van 
een persoonsgebonden budget. Wij zijn ons bewust van de meerwaarde die een PGB kan 
hebben, zeker bij mensen met een complexe zorgvraag. Maar we zien ook de schaduwzijden 
van het PGB. We willen voorkomen dat een PGB het appel op ondersteuning door 
mantelzorgers en het eigen netwerk verdringt. We willen ook niet dat mensen oneigenlijk aan 
een PGB verdienen of dat het PGB een blokkade vormt voor een aantoonbaar beter of 
goedkoper aanbod in natura. Vanuit onze 'gekantelde' werkwijze zullen wij PGB's blijven 
toepassen wanneer dit meerwaarde biedt. 

De komende tijd gaan we het gemeentelijke PGB-beleid nader formuleren en uitwerken. 

Kleiner beroep op maatschappelijke opvang dankzij preventie en nazorg 
Ons beleid ten aanzien van maatschappelijke opvang is een integraal onderdeel van de Wmo, 
maar hebben we afzonderlijk vastgelegd in de nota Regionaal Kompas 'Onder Dak'. Hiertoe 
behoort de problematiek van dak- en thuisloosheid in de breedste zin, verslavingszorg en 
Openbare Geestelijke Gezondheidszorg (OGGz). Het gaat om mensen met ernstige 
beperkingen in hun zelfredzaamheid en in hun sociale netwerk. Ze kampen met armoede, 
werkloosheid, verslaving en gedrags- en relatieproblemen. 

Wij willen zo veel mogelijk voorkomen dat deze mensen verder afglijden. Daarnaast 
bevorderen we herstel of stabilisatie. Degenen die dakloos raken, willen we zo snel mogelijk 
terugbrengen in de maatschappij. Bovendien willen we ter bescherming van de Stadjers 
overlast en criminaliteit voorkomen en bestrijden. Ten slotte zetten we ons in om zo veel 
mogelijk terugval te voorkomen. 

Vanaf 2013 moeten we naar verwachting werken met een nieuw programma en mogelijk ook 
nieuwe financiele kaders. In het nieuwe programma willen we nog meer aandacht besteden 
aan een goede preventie en nazorg, zodat het aantal mensen dat gebruik maakt van de 
maatschappelijke opvang zich stabiliseert. 

Decentralisatie AWBZ-taken inbedden in nieuwe werkwijze 
De nieuwe taken die we als gemeenten vanuit de AWBZ krijgen (begeleiding en de IQ-
maatregel), bedden we in in onze nieuwe werkwijze. Daarmee bedoelen we het systeem van 
de sociale teams en de mogelijke interventieteams, en het ontkokerde aanbod dichtbij waar 
de mensen wonen. 

3.3 Versterken van de eigen kracht van burgers 

Met de Wmo beogen we dat mensen zo lang mogelijk en met kwaliteit van leven zelfredzaam 
kunnen (blijven) deelnemen aan de samenleving. We richten onze aandacht dus ook op het 
voorkomen van 'onnodige' afhankelijkheid. We spreken burgers daarom aan op het benutten 
van hun eigen kracht en op hun eigen verantwoordelijkheid. We zien daarbij tevens een taak 
voor onszelf. 
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Programmadoelen 
Hoofddoel: meer op eigen kracht van het individu om 'onnodige' afhankelijkheid te 
voorkomen 

1. Gezond gedrag. Groningers gaan meer gezond gedrag vertonen. 
2. Bestaande aanbod. Aandacht voor 'gezond gedrag' sluit beter aan bij 

bestaande activiteiten. 
3. Voorbereiden. Burgers worden zich eerder bewust van toekomstige 

veranderingen in hun leven en gaan hierop tijdig anticiperen. 
4. Weerbaarheid. Meer kwetsbare mensen gaan op eigen kracht sociale 

contacten aan. 
5. Informatievoorziening. Onze informatievoorziening is transparanter, 

toegankelijker en dichter bij, zowel digitaal als fysiek. 
6. Opgroeien. We werken aan een sterkere pedagogische kwaliteit van de 

leefomgeving van kinderen en Jongeren en meer betrokkenheid van de naaste 
omgeving. 

7. Zelfstandig. Ouderen en mensen met een beperking zijn zo lang mogelijk in 
staat in de eigen woonomgeving te blijven wonen. 

8. Toegankelijk. De Stad is toegankelijker: er zijn minder obstakels op gebied van 
huisvesting, openbare ruimte en vervoer. 

9. Uitnodigend. In de stad is iedereen welkom: bij de organisatie van activiteiten 
wordt 'inclusief gedacht'. 

Gezond gedrag als basis 
Een goede gezondheid is belangrijk om mee te doen. Mensen die actief in het leven staan, 
voelen zich vaker gelukkig, zijn minder vaak ziek en voelen zich meer betrokken bij hun 
omgeving. Uiteraard doen gezonde mensen minder vaak een beroep op zorg en 
ondersteuning. 

In ons nieuwe gezondheidsbeleid, dat nu in voorbereiding is, willen we werken aan het 
verlengen van de gezonde levensverwachting. Meer dan voorheen combineren we algemene 
preventie met een doelgroep- en wijkgerichte benadering. We richten ons daarbij vooral op 
de mensen met de grootste gezondheidsachterstand, omdat hier de grootste winst te behalen 
is, zowel maatschappelijk als economisch. Om toekomstige gezondheidsproblemen te 
voorkomen, investeren wij ook in de gezondheid van onze Jeugd. 

Activiteiten die aansluiten op het bestaande aanbod 
Een goede gezondheid wordt bevorderd door voldoende te bewegen. Dit draagt vaak ook bij 
aan meer sociale contacten. We geven daarom prioriteit aan activiteiten die deelname aan 
sport en bewegen stimuleren. Daarbij maken we een verbinding met bestaande initiatieven. 
Daarom betrekken we bijvoorbeeld sportverenigingen uit de omgeving hierbij. 

We stimuleren activiteiten van zorg en welzijn die een positief effect hebben op de 
gezondheldstoestand van de bewoners. We gaan door met de vele bewegingsprogramma's 
voor ouderen. In het kader van het Nationaal Actieplan Sport en Bewegen ontwikkelen we 
een sportaanbod in de wijk dat zich specifiek richt op ouderen, mensen met een 
psychiatrische beperking en mensen met een verstandelijke beperking. We koppelen 
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(sport)maatjes aan mensen die het belangrijk vinden om samen te sporten. Verder stimuleren 
wij preventieve acties zoals valpreventie, wat botbreuken en ingrijpende operaties kan 
voorkomen. 

Voorbereiden op veranderingen in de toekomst 
Ouderen moeten er meer voor zorgen dat 'oud zijn' hen niet overkomt. Ze moeten zich tijdig 
bewust zijn van de grote veranderingen die de hogere leeftijd met zich mee kunnen brengen 
en daar op inspelen. Als gemeente willen we hierover beter communiceren. 

De meeste mensen willen zo lang mogelijk de regie over hun leven kunnen blijven voeren. Ze 
willen zo lang mogelijk in de eigen woonomgeving wonen en volop participeren in de 
maatschappij. Burgers zijn er zelf voor verantwoordelijk dat zij die regie kunnen blijven 
voeren. Ze moeten er zelf voor zorgen dat draagkracht en draaglast in evenwicht blijven. Dat 
betekent dat ze anticiperen op veranderingen in hun leven. Veel mensen doen dat al. Door 
bijvoorbeeld voldoende te bewegen, actief te zijn en door tijdig te verhuizen naareen meer 
comfortabele, gelijkvloerse woning. 

investeren in weerbaarheid 
Om de weerbaarheid van mensen te verstevigen, stimuleren we dat ze zo veel mogelijk op 
eigen kracht sociale contacten aangaan. Daarom investeren we in zelfhulpgroepen en 
lotgenotencontacten. Goede voorbeelden hiervan zijn het Alzheimercafe, de cursussen 'Grip 
en glans' en 'Geluk moet Je pakken'. De subsidieregeling Burgerinitiatieven daagt inwoners 
met een psychische beperking of een verstandelijke handicap uit zelf met ideeen te komen die 
hun deelname aan het maatschappelijk verkeer bevorderen. 

Informatievoorziening maakt burgers goed gemformeerd 
Wij ondersteunen mensen die het lastig vinden om in onze complexe maatschappij de wegte 
vinden. We doen dit zo veel mogelijk dicht bij huis, via de Steun- en informatiepunten (Stip's) 
en de Centra voor Jeugd en Gezin. In de Stips helpen burgers elkaar op het gebied van 
informatie, aanbod van dienstverlening en regelgeving. De Stips willen we verder ontwikkelen 
in lijn met de uitgangspunten en toekomstagenda van de Wmo. Dat betekent dat we het 
aantal Stips uitbreiden en verbreden. Dit stelt andere eisen aan de organisatie, communicatie 
en huisvesting van een Stip. Samen met onze partners in de wijk werken we aan deze 
veranderingen en verbeteringen. We onderzoeken de mogelijkheid om de dienstverlening van 
de Stips en de Centra voor Jeugd en Gezin meer met elkaar te verbinden. 

Het Zorgloket voorziet in de Wmo-informatievoorziening op stedelijk niveau. We onderzoeken 
de mogelijkheid tot het vormen van een gemeentelijk loket, waarin de nu nog gescheiden 
dienstverlening van de Wmo en de nieuwe Wet Werken naar Vermogen worden 
gecombineerd. 

Als wij willen dat burgers goed geinformeerd zijn, vraagt dat van ons als gemeente dat wij op 
transparante wijze goede informatie aanleveren. Zo kunnen wij onze gemeentelijke website 
nog een stuk toegankelijker maken. We gaan onderzoeken ofde digitale 'eigenkrachtwijzer' 
(ontwikkeld door de gemeente Almere) ook toepasbaar is voor onze gemeente en via onze 
site beschikbaar kan worden gesteld. Verder zal de communicatie vanuit de Stips ondersteund 
worden met behulp van een website. 
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Ondersteuning bij opgroeien en opvoeden 
Binnen ons integraal Jeugdbeleid willen wij problemen rond opgroeien en opvoeden zo veel 
mogelijk voorkomen. De Centra voor Jeugd en Gezin (CJG's) zijn hierbij een belangrijk 
instrument. Het aanbod en de diensten van het OG omvatten vier functies: inlooppunt voor 
informatie en advies, opvoed- en opgroeipraktijk, preventie en sluitende aanpak van zorg en 
welzijn. Met de decentralisatie van de Jeugdzorg ontwikkelt het CJG zich verder tot de spil van 
alle ondersteuning, hulp en zorg voor de jeugd en hun ouders. We willen hierbij zorgen voor 
een sterke en positieve basis. We doen dit door het versterken van de pedagogische kwaliteit 
van de leefomgeving van kinderen en jongeren. Verder versterken we de betrokkenheid van 
de naaste omgeving bij opgroeien en opvoeden. Het gaat hierbij om betrokkenheid bij Jeugd 
met een ondersteuningsvraag en betrokkenheid bij jonge mantelzorgers. Steun voor ouders 
organiseren we zodanig dat zij zelf bij de opvoeding aan het roer blijven. De ondersteuning is 
gericht op het herstel van het gewone leven en zelfstandigheid, en gebeurt daar waar de 
Jeugd zich bevindt. Tot slot willen we gespecialiseerde zorg voor hen die dat het meest nodig 
hebben. 

Zelfstandig blijven wonen 
We willen dat mensen zo lang mogelijk in hun eigen buurt kunnen blijven wonen. Dat 
betekent ook dat er voldoende levensloopbestendige en aanpasbare woningen moeten 
worden gebouwd. In veel wijken is dit al aardig op orde. In Groningen hebben we in 2009 een 
intentieovereenkomst gesloten met de woningcorporaties en de meeste ontwikkelaars over 
de Groninger Woonkwaliteit (GWK). Afgesproken is dat alle nieuwbouw voldoet aan de de 
GWK-normen. Dit houdt onder andere in dat deze woningen geschikt zijn voor mensen die 
lichte zorg nodig hebben. Latere aanpassingen vanuit de Wmo zijn dan overbodig. In het 
voorjaar van 2011 is deze afspraak nogmaals bekrachtigd in het Nieuw Lokaal Akkoord 2.0. 

Wij gaan onderzoeken wat de behoefte is aan meergeneratie- en mantelzorgwoningen, en 
hoe deze gefinancierd kunnen worden. Dit sluit aan bij het rijksbeleid dat het scheiden van 
wonen en zorg voorstaat. 

Het scheiden van wonen en zorg heeft ook grote consequenties voor de bewoners van een 
intramurale voorziening. Bij het scheiden van wonen en zorg zullen bewoners apart voor zorg 
en huur moeten gaan betalen. In de ogen van het rijk vergroot dit de greep van mensen op 
hun kwaliteit van wonen. Voor zorgaanbieders betekent het scheiden van wonen en zorg op 
de langere termijn het sluiten van verzorgingshuizen. Hiervoor in de plaats zullen 
zorgwoningen gerealiseerd moeten worden rond een zorgpunt of verpleegunit, zoals in 
Groningen al in de Veldspaat en woon-zorgcentrum Gabriel is gebeurd. De bouw van de 
categorie zorgwoningen blijft overigens nog achter bij de geprognosticeerde opgave. Hoe wij 
de gevolgen van scheiden van wonen en zorg gaan opvangen, zetten we uiteen in het 
uitvoeringsprogramma. 

De stad is toegankelijk 
Voor de zelfredzaamheid van mensen is het noodzakelijk dat de stad toegankelijk is voor 
iedereen. En stad dus zonder obstakels. Het gaat daarbij bijvoorbeeld om een voldoende 
gevarieerd woningaanbod, om ook mensen met een zorgvraag zelfstandig te huisvesten. 
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Bovendien dient de openbare ruimte toegankelijk en bereikbaar te zijn, ook voor mensen met 
een beperking. 

In december 2009 hebben wij een contract voor openbaar-vervoer gesloten met vervoerder 
Qbuzz. We hebben hierbij veel aandacht besteed aan de toegankelljkheld, zowel fysiek als in 
de informatievoorziening. Alle bussen zijn nu goed toegankelijk voor mensen met een rollator 
of rolstoel. De komende Jaren maken we meer haltes toegankelijk. De verbeterde 
mogelijkheden van het openbaar vervoer voor de minder mobiele inwoners gaan we 
communiceren en promoten. Als meer mensen het openbaarvervoer als alternatief gaan 
benutten, hoeven we minder collectief vervoer aan te bieden. 

Uitnodigend: toegankelijk voor iedereen 
Een toegankelijke stad vraagt vooral om 'inclusief denken' van degenen die plannen 
ontwikkelen en realiseren in onze stad. Daarmee bedoelen we dat er meer rekening wordt 
gehouden met de toegankelljkheld. Hiermee voorkomen we ook dat later dure opiossingen 
nodig zijn. Uit de evaluatie van ons vorige meerjarenprogramma blijkt dat dit denken nog niet 
voldoende is ingebed in onze eigen organisatie. Via de werkgroep Inclusief Beleid gaan 
ervaringsdeskundigen in gesprek met ambtenaren over goede voorbeelden van inclusief 
denken en hoe we die in Groningen kunnen inbedden. Deze werkgroep is ook actief bij 
toegankelijkheidsschouwen in de wijk. 

3.4 Verandering van rollen en verantwoordelijkheden 

De rollen van de gemeente en van de uitvoeringsinstellingen gaan veranderen. Al eerder 
schreven wij over de noodzakelijke verandering in houding van de beroepskrachten en de 
betrokken organisaties. Ook de aansturing van het sociale domein zal veranderen. 

Programmadoelen 
Hoofddoel: Minder bureaucratie en meer bestuudijke kracht. Vertrouwen is de basisl 
1. Programma's. Het programmatisch werken draagt bij aan de samenwerking 

tussen gemeentelijke domeinen. 
2. Wijkgericht. Met de wijkgerichte uitvoering van ons Wmo-beleid sluiten wij beter 

aan bij de vragen van wijkbewoners. 
3. Opdrachten. Onze nieuwe wijze van opdrachtverstrekking sluit beter aan bij de 

belevingswereld van de burgers. 
4. Financiering. De veranderingen vinden plaats binnen de budgettaire 

mogelijkheden en dragen bij aan een betere oplossing van maatschappelijke 
vraagstukken. 

5. Zorgen voor Morgen. Het beleidsprogramma Zorgen voor Morgen wordt beter 
ingebed in ons wijkgerichte Wmo-beleid. We stellen een nieuw convenant op. 

6. Wonen en zorg. In landelijk verband zetten wij ons in om de risico's van het 
scheiden van wonen en zorg zo klein mogelijk te houden. 

7. Communicatie. De gewijzigde verantwoordelijkheden tussen overheid, 
maatschappelijk middenveld en burger zijn bij alien beter bekend. 
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Sturen op programma's 
Als gemeente veranderen wij momenteel ons sturingsmodel. We gaan over op centrale 
programmasturing. Nu nog los van elkaar opererende domeinen brengen we hierdoor bij 
elkaar. 

V\/ijkgericht werken 
Binnen deze programmasturing krijgt ook de gebiedsgerichte aansturing een veel sterker 
accent. We brengen het beleidsproces en de uitvoering dichter bij de burger door over te 
gaan op uitvoeringsprogramma's op wijkniveau. Deze programma's worden gebaseerd op 
wijkanalyses en wijkperspectieven, die samen met de bewoners en beroepskrachten worden 
opgesteld. 

Nieuwe manier van verstrekken opdrachten 
Als gemeente zullen we op een andere manier opdrachten gaan verstrekken. Wij dagen de 
organisaties uit om samen met ons en andere partijen in het veld, waaronder natuurlijk de 
burgers zelf, antwoorden te vinden op de vraag hoe we samenredzaamheid en zelfontplooiing 
in onze samenleving kunnen bevorderen en faciliteren. In deze zoektocht past samenwerking 
en vertrouwen. 

Dit vraagt om een andere manier van aansturing en subsidiering. Ontkokerd, vanuit de vraag, 
met minder specialistische beleidsterreinen en met smalle organisaties. Co-creeren in plaats 
van productie draaien en stand-alonebeleid. Minder nadruk op protocollen, procedures en 
rapportages en andere risicomijdende instrumenten. Minder nadruk op 
managementstructuren en hierarchische verantwoordingslijnen. Minder sturen op angst dat 
er iets fout gaat, maar sturen op kansen, weerbaarheid en stabilisatie van het systeem. Bij dit 
alles moet wel het besef aanwezig zijn dat uiteindelijk de lokale politiek vanuit haar wettelijke 
verantwoordelijkheid knopen doorhakt. 

Andere wijze van financiering 
We gaan de wijze van financiering van de organisaties veranderen. We willen dat er een eind 
komt aan de autonome groei van het aanbod. We kiezen daarom voor een aanpak van 
collectieve voorzieningen en voor het versterken van de zelf- en samenredzaamheid. Door de 
afname van de budgetten (mede vanwege de rijksbezuinigingen) is de druk om het 
financieringssysteem te veranderen nog groter en urgenter. De organisaties zullen zich 
gezamenlijk of individueel moeten voorbereiden op verandering en verkleining van (delen 
van) de organisaties. Natuurlijk willen we de opgebouwde deskundigheid (in doelgroep en 
methodiek) hierbij niet verloren laten gaan. Om tot een andere financiering te komen, zijn 
verschillende opties mogelijk, van detachering van beroepskrachten tot uitbesteden aan een 
consortium. Dit gaan we de komende tijd verder uitwerken. 
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Beter inbedden Zorgen voor Morgen 
Het beleidsprogramma Zorgen voor Morgen is in de afgelopen beleidsplanperiode een sterk 
merk gebleken van waaruit veel initiatieven zijn ontwikkeld, ook in relatie tot het Nieuw 
Lokaal Akkoord. Er is een overlegstructuur ontstaan die ook voor de Wmo een mooie basis 
vormt: de plangroepen op stadsdeelniveau en de uitvoerende netwerken op wijkniveau voor 
de doelgroep 23-plus. Hierin werken de gemeente, clientorganisaties, de welzijnsorganisaties, 
het zorgkantoor, de zorgaanbieders en de woningcorporaties samen. Hierop willen we de 
komende tijd verder voortbouwen. We willen dat de verbinding met ons wijkgericht werken 
beter wordt geregeld en dat het belang van de bewoners nog meer voorop komt te staan. 

Met onze partners gaan we in gesprek over een betere inbedding van Zorgen voor Morgen in 
zowel de Wmo als het wijkgericht werken. Wij stellen voor om dit te koppelen aan het 
opstellen van een nieuwe samenwerkingsovereenkomst. Hierin willen wij naast intenties ook 
resultaten afspreken. 

Risico's van scheiden wonen en zorg beperken 
Met het scheiden van wonen en zorg worden zorgaanbieders meer risicodragend. Leegstand 
komt geheel voor eigen rekening. Waar nu nog de huur van een zorgcomplex, of er nu 
leegstand is of niet, altijd door VWS wordt vergoed, zullen de huuropbrengsten straks 
afhankelijk zijn van het daadwerkelijk gebruik. De woningcorporaties krijgen daarom te maken 
met zorgaanbieders die risico's voor leegstand gaan inschatten en veel scherper weten wat 
bewoners voor hun woonvoorziening kunnen betalen. De opbrengsten voor de corporaties 
komen hierdoor ook meer onder druk te staan. In landelijk verband zetten wij ons in om deze 
risico's zo klein mogelijk te houden. 

Communicatie over de veranderingen in ons stelsel 
De komende periode staan we met elkaar voor een aantal grote opgaven. Voor alle 
betrokkenen (wij als overheid, het maatschappelijk middenveld en de bewoners van onze 
stad) heeft dit consequenties voor de rol en de verantwoordelijkheid. Het gaat hierbij in de 
kern om een gedragsverandering en daarmee om de cultuur van omgaan met elkaar. 
Communicatie hierover is van het grootste belang en vraagt gedurende de hele 
programmaperiode extra aandacht. In ons uitvoeringsplan zullen we bij de te organiseren 
activiteiten de communicatie concreet invullen. 
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Hoofdstuk 4 Monitoring 

De komende Jaren volgen wij nauwlettend of wij bij onze Wmo-doelstellingen op de goede 
weg zijn. Daartoe ontwikkelen wij een aantal indicatoren die dienen als 'gemeentelijke Wmo-
monitor' voor het meerjarenkader Wmo. 

Programmadoel Monitoring 

Hoofddoel: Ontwikkel een 'gemeentelijke Wmo-monitor', waarvan de indicatoren 
dienen als 'aanwijzing' voor het gevoerde beleid en aanleiding kunnen zijn voor 
aanpassingen in het te voeren beleid. 
1. Indicatoren. In het uitvoeringsprogramma Wmo 2012-2015 is de 'gemeentelijke 

Wmo-monitor' aangevuld met enkele aanvullende indicatoren die gerelateerd zijn 
aan de thema's en doelstellingen van dit meerjarenprogramma Wmo. 

Indicatoren 
De indicatoren in de 'gemeentelijke Wmo-monitor' geven op hoofdiijnen weer hoe het gaat 
met de Wmo in onze stad. Hiermee kunnen we op tijd signaleren of het huidige beleid 
aanpassing behoeft. Overigens kan uit de monitor niet zonder meer het succes of het effect 
van ons Wmo-programma worden afgeleid: meerdere actoren en factoren hebben immers 
invloed op het slagen van ons programma. 

In de monitor zijn al enkele indicatoren opgenomen. In de volgende tabel geven wij een 
aanzet voor de monitor weer, met daarin waar mogelijk de scores op de indicatoren. 
Aangezien de brongegevens niet (allemaal) Jaarlijks worden verzameld, geven we aan in welk 
jaar over welke indicator wordt gerapporteerd. De monitor zal jaarlijks worden opgenomen in 
de programmabegroting. Op basis van de monitorresultaten van het vorige Jaar, maken we 
hierin duidelijk hoe het gaat met de Wmo in onze stad en eventueel welke aanpassingen we 
voorstellen. 

Voor het uitvoeringsprogramma Wmo 2012-2015 ontwikkelen we enkele aanvullende 
indicatoren die gerelateerd zijn aan de thema's van dit meerjarenkader. 
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Hoofdstuk 5 
Financieel kader Wmo 

Bezuinigingen 
In deze tijd van economische crisis hebben wij minder middelen te besteden. De gemeente 
heeft minder budget beschikbaar en zal moeten bezuinigen. Ook de komende 
decentralisaties gaan gepaard met forse kortingen op de budgetten. In het 
coUegeprogramma gaan we uit van het op niveau houden van het huidige peil van de 
voorzieningen. In deze beleidsprogrammaperiode kijken we kritisch naarde manier waarop 
wij nu onze eigen werkprocessen hebben ingericht en de wijze waarop wij onze 
voorzieningen beschikbaar stellen. We zijn niet zozeer uit op het schrappen van 
voorzieningen, maar we zullen wel gerichter kijken voor welke vraag, welke ondersteuning 
nodig is en of een voorziening ook het gewenste effect heeft. Daarnaast gaan we meer 
voorzieningen openstellen voor algemeen gebruik en aanbieden in collectieve 
arrangementen. 

Huidig en toekomstig budget 
In de door de raad vastgestelde begroting voor 2012 is de bezuinigingstaakstelling van 1,9 
miljoen euro voor een bedrag van 1,7 miljoen tot en met 2014 gedekt uit de extra 
beleidsmiddelen. 
Daarnaast is sprake van een begrotingsrisico van 1,3 miljoen euro. Het college presenteert 
bij de Voortgangsrapportage 2012-1 aanvullende bezuinigingsmogelijkheden om dit risico 
indien nodig op te kunnen vangen. 

Daarnaast staan voor de jaren na 2012 ontwikkelingen op stapel die de onzekerheid over het 
meerjarenbeeld versterken. De belangrijkste zijn: 

mogelijke bezuiniging in over te hevelen taken (begeleiding) uit de AWBZ (start 
2013); 
aanpassing IQ-criterium voor AWBZ zorg van 85 naar 70; 
de overheveling van de integratie-uitkering naar de algemene uitkering (2016); 

- de aanbesteding en overheveling van hulpmiddelen uit de AWBZ (start 2013); 
de invulling van de algemene bezuinigingstaakstelling op het totale beleidsterrein 
van maatschappelijke ontwikkelingen (vanaf 2013 € 1,7 miljoen euro). 

Op dit moment volstaan wij met het vermelden van deze onzekerheden. 

Duurzaam omgaan met hulpmiddelen 
We willen de Wmo-budgetten juist, efficient en effectief besteden, zodat deze maximaal ten 
goede komen aan de kwetsbare inwoners van onze stad. Duurzaam (her)gebruik en 
samengebruik van hulpmiddelen zijn daar een voorbeeld van. 

In de opdrachten aan de leveranciers van Wmo-voorzieningen (uiteenlopend van 
scootmobielen tot collectief vervoer en huishoudelijke hulp) blijven we ook de komende 
periode zo veel mogelijk letten op duurzaamheid. We vragen onze leveranciers bijvoorbeeld 
om bij nieuwe aanvragers ook 'gebruikte' hulpmiddelen in te zetten en hulpmiddelen die 
volledig afgeschreven zijn op een verantwoorde manier te recyclen. Dit gaan we ook doen bij 
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de hulpmiddelen die per 1 januari 2013 vanuit de AWBZ worden overgeheveld naar de 
Wmo. 
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Hoofdstuk 6 
Communicatie en Inspraak 

Communicatie en inspraak op het proces 
In de aanloop naar dit meerjarenkader is veel gesproken met burgers en organisaties over de 
uitgangspunten van ons nieuwe beleid (bijlage 6). In de fase van vaststelling van het kader in 
college en raad begint ook een nieuwe fase in de communicatie. We willen betrokkenen 
informeren over het meerjarenkader en nieuwe ontwikkelingen. 

Parallel aan de ontwikkeling van het uitvoeringstraject Wmo stellen we een 
communicatieplan op. Daarin zullen we aangeven welke communicatieactiviteiten we de 
komende periode gaan uitvoeren. Onze stijI van communiceren kenmerkt zich door een 
interactief karakter. We willen niet alleen informatie overbrengen, maar ook gemformeerd 
en gevoed worden door het maatschappelijk veld en burgers. We vinden het belangrijk om 
inwoners van de stad Groningen zorgvuidig te informeren over 'de Kanteling' binnen de 
Wmo en welke consequenties dat heeft. We zullen daarvoor verschillende 
communicatiemiddelen inzetten om zo veel mogelijk mensen te bereiken. Huidige clienten 
van de Wmo krijgen informatie die voor hun specifieke situatie van toepassing is. Onze 
ketenpartners, met wie we nauw samenwerken in de uitvoering van de Wmo, houden we op 
de hoogte van relevante ontwikkelingen. Effectieve uitvoering van beleid vraagt regelmatig 
om bezinning en bijstelling. Daarvoor is een goede, tweezijdige communicatie onontbeerlijk. 

Consultatie 
Het concept meerjarenkader Wmo 'Samen Sterk in Stad' is voor advies rechtstreeks 
voorgelegd aan onze Wmo-adviesorganen (Wmo-Platform, Adviesraad voor het 
Gehandicaptenbeleid, Ouderenraad, SOOG) en de stuurgroep Zorgen voor Morgen. Ook 
organiseerden wij een bijeenkomst met alle partijen die ook in het voortraject betrokken 
waren om het concept met hen te bespreken. Anderen hebben we de gelegenheid geboden 
om te reageren door de concept-nota te publiceren in de Gezinsbode en op onze website. 
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Hoofdstuk 7 
Planning 

Planning 
Na beoordeling en verwerking van de inspraakreacties heeft het college haar definitieve 
voorstel voor de nota ter vaststelling aan de raad voorgelegd. 

De vervolg planning is als volgt. 

7 maart 2012 raadscommissie O en W 

28 maart 2012 raad besluit over het meerjarenkader Wmo 'Samen Sterk in 
Stad' 

Parallel aan dit proces loopt de route voor een uitvoeringsplan. Hierover vindt afstemming 
plaatst met de uitwerking van het programma voor de drie decentralisaties. Naar 
verwachting zal het college begin april nader besluiten over de vervolgaanpak. 
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Bijlage 1 Toelichting op ontwikkelingen 

Overheveling AWBZ begeleiding 
In deze kabinetsperiode wordt de functie begeleiding voor mensen met een 
sociale/psychische beperking vanuit de Algemene Wet Bijzondere Ziektekosten (AWBZ) 
overgeheveld naar het gemeentelijke domein, meer specifiek naar de Wmo. Met ingang van 
2013 wordt de gemeente verantwoordelijk voor de begeleiding van nieuwe clienten. Per 
2014 vallen ook alle huidige clienten onder de gemeentelijke verantwoordelijkheid. Voor 
deze decentralisatie naar gemeenten wordt een doelmatigheidskorting toegepast van 5%. 
De bijkomende uitvoeringskosten worden slechts gedeeltelijk gefinancierd. Gemeenten 
worden op deze manier gestimuleerd de huidige systematiek los te laten en een nieuwe 
werkwijze voor de begeleiding in te voeren. 
Begeleiding kan in natura worden verstrekt, maar kan ook per persoonsgebonden budget 
(pgb) door de client zelf worden ingekocht. De staatssecretaris van VWS heeft in Juni 2011 
een 'pgb-maatregel' getroffen. De huidige pgb-regeling is volgens het kabinet financieel 
onhoudbaar. Van de huidige 130.000 pgb-houders heeft ongeveer 54% een indicatie voor 
begeleiding. In onze stad komt dit bij benadering neer op 2.100 clienten. 
Onder het nieuwe regime kan niet meer iedereen met een AWBZ-indicatie kiezen voor een 
pgb. Deze keuze blijft beperkt tot personen met een indicatie voor verblijf in een 
zorginsteiiing. Afhankelijk van de mate waarin de pgb-maatregel doorwerkt in de Wmo, zijn 
deze clienten straks aangewezen op (duurdere) begeleiding in natura. 

IQ-maatregel 
Ook op de AWBZ-gefinancierde begeleiding van licht verstandelijk gehandicapten wordt 
bezuinigd. De regering is voornemens om de IQ-grens voor de begeleiding van deze groep te 
verlagen naar 70 (voorheen 85). Mensen die hierdoor buiten de boot vallen, zullen voor 
begeleiding en dagbesteding terugvallen op de gemeente. Hiervoor zullen gemeenten niet 
evenredig budget ontvangen. Met de verlaging van de IQ-grens wil het rijk 250 miljoen euro 
bezuinigingen. 

Decentralisatie Jeugdzorg 
De Jeugdzorg moet anders en beter. Over die conclusie zijn vrijwel alle rapporten en 
onderzoeken die de laatste jaren zijn verschenen eensluidend. Deze rapporten spreken 
weliswaar over successen die dankzij toegewijde professionals en ondanks het bestaande 
stelsel zijn geboekt, maar gaan vooral in op de tekortkomingen van de huidige inrichting van 
de Jeugdzorg. Die zijn kort samen te vatten als: we zien problemen te laat, we handeien niet 
snel genoeg, het speelveld is te vol en als gevolg daarvan hebben we te maken met veel 
afstemming- en aansluitingproblemen. Ook hier is een omslag nodig naar een vereenvoudigd 
stelsel en een nieuwe manier van werken. 

Gemeenten worden verantwoordelijk voor de uitvoering van de gehele zorg voor kinderen, 
jongeren en hun opvoeders die nu onder het Rijk, de provincies, de gemeenten, de AWBZ en 
de Zorgverzekeringwet valt. Dit betekent een uitbreiding van de verantwoordelijkheid met 
de provinciale Jeugdzorg, jeugdbescherming en Jeugdreclassering, Jeugd-GGZ, zorg aan licht 
verstandelijk beperkte jeugdigen en de gesloten Jeugdzorg. Planning is dat de 
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Jeugdbescherming en de Jeugdreclassering per 2016 worden gedecentraliseerd en de 
overige onderdelen in de periode 2014-2016. 
De gemeente moet ervoor zorgen dat een nieuwe jeugdzorgstelsel wordt gevormd dat recht 
doet aan de behoefte ^n verantwoordelijkheid van de ouders en kinderen. De wettelijke 
basis verschuift van het recht op zorg naar de plicht tot het geven van een goede opvoeding. 

Wet Werken naar Vermogen inclusief rijksbezuinigingen flexibel re-integratiebudget 
(onderdeel participatiebudget) 
De arbeidsmarkt staat voor grote veranderingen. Voor het eerste sinds decennia neemt het 
aantal werkenden af. Als er niets gebeurt, komt de samenleving straks mensen te kort om 
het werkte doen. Het kabinet heeft daarom in het regeerakkoord gezegd dat iedereen die 
dat kan, ook naar vermogen meedoet. Meedoen dient niet alleen het maatschappelijke en 
economische belang. Ook vanuit financieel perspectief zijn ingrepen noodzakelijk om voor 
de toekomstige generatie de sociale zekerheid betaalbaar te houden. In het licht van het 
rapport 'Werken naar vermogen' van commissie De Vries^ heeft het kabinet besloten naar 
een nieuwe regeling toe te werken voor de onderkant van de arbeidsmarkt, die de WWB, 
Wij, Wajong en de WSW hervormt en samenvoegt tot een nieuwe regeling de 'Wet Werken 
naar Vermogen'. Naar verwachting zal de nieuwe wet met ingang van 1 januari 2013 van 
kracht zijn. 

Uit het flexibele re-integratiebudget betalen we de voorzieningen om mensen te begeleiden 
naar regulier werk of actief te laten zijn in onze stad (scholingstrajecten, diagnosetrajecten). 
Afgelopen Jaren is het flexibele re-integratiebudget al afgenomen. Dit budget, zal door 
maatregelen van het Rijk, komende kabinetsperiode nog verder afnemen. Voor de gemeente 
Groningen betekent dit dat het re-integratiebudget waar we als gemeente over kunnen 
beschikken afneemt en dat we fors moeten bezuinigen. Dit heeft consequenties voor de 
gesubsidieerde arbeid. Komende jaren zullen we dit moeten afbouwen. Daarnaast hebben 
we minder middelen beschikbaar voor re-integratie. 

Rijksmaatregelen die kwetsbare burgers zullen treffen 
In het kader van de bezuinigingen treft het kabinet in deze regeerperiode maatregelen die 
van invloed zijn op vooral de mensen met een laag inkomen. Het gaat hier bijvoorbeeld het 
verlagen van de Wajonguitkering naar 70% van het minimumloon voor mensen die kunnen 
werken maar geen werk hebben; het invoeren van een huishoudentoets; het verlagen van 
de zorgtoeslag en de verhoging van het eigen risico in het basispakket, een verdere 
verschraling van het basispakket; de verlaging van de huurtoeslag; het verlagen van de 
inkomensgrens op grond waarvan mensen een beroep kunnen doen op de bijzondere 
bijstand; eigen bijdragen voor de eerste en tweede lijnsondersteuning van de GGz. 

^ In 2008 heeft de commissie De Vries onder de titel Werken naar vermogen advies aan de regering uitgebracht 
over hoe meer mensen met een beperking kunnen deelnemen aan het arbeidsproces. 
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BIJLAGE 2 Overzicht prestatievelden Wmo + koppeling aan thema's (schematisch 
weergegeven) 

Inleiding 
In deze bijlage geven we de samenhang weer tussen de 9-prestatievelden Wmo (zie 
hoofdstuk 1) en de verschillende thema's in hoofdstuk 2. 

Prestatievelden Wmo 

Thema's\Prestatievelden 
3.1 Beter benutten van kracht in de samenleving 
3.2 Meer ondersteuning op maat, flexibel en dichtbij 
3.3 Versterken van de eigen kracht van burgers 
(3.4 verandering in rollen en verantwoordelijkheden) 

1 i 2 3 1 4 
X X X 

X 

6 7 ] 8 J 9 
X 

X X X 
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BIJLAGE 3 Overzicht deelnota's Wmo 

Hieronder geven wij een overzicht van verschillende (deel)nota's of projectplannen op het 
gebied van de Wmo of nota's die een relatie hebben met de Wmo en die in een eerder 
stadium zijn vastgesteld. 

• Concept kadernota 'Actief in goede banen', concept kadernota re-integratie/participatie, 
voorjaar 2011 

• Stad om te groeien, kadernota integraal jeugdbeleid Groningen 2011 - 2014 
• Onder dak, regionaal kompas Groningen 2009-2013 
• Samen gezond in stad, concept-nota lokaal gezondheidsbeleid 2012-2015 
• Investeren in sociaal kapitaal, vrijwilligersbeleid in de gemeente Groningen, november 

2007 
• Anders en beter, accommodatiebeleid gemeente Groningen, 2005 en tussenevaluatie 

2009 
• Nota Kansen bieden, kansen pakken, emancipatiebeleid 2010-2013 
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BIJLAGE 4 Overzicht uitgangspunten Wmo + koppeling aan thema's 
(schematisch weergegeven) 

In deze bijlage brengen we de samenhang in beeld tussen de verschillende uitgangspunten 
van de Wmo (hoofdstuk 2) en de thema's in de hoofdstuk 3 . 

5. Stad bereikbaar en 
toegankelijk maken 

6. Groningers verbinden 
door ontmoeting 

7. Collectieve voorzieningen 
aanbieden 

8. Een vraaggerichte, effectieve 
en ontkokerde 
dienstverlening 

9. Keuzes maken binnen 
beschikbare budgetten 

Uitgangspunten\Thema's 

1. Alle Groningers laten 
meedoen 

2. Eigen kracht van burgers 
stimuleren 

3. Actief burgerschap 
versterken in sociale 
netwerken 

4. Talenten benutten 

1 \ Beter benutten 
n 
1; vande kracht 

inde 
i samenleving 

X 

X 

X 

^^i;^^^^^ X 

1 Meer 
: ondersteuning | 
op maat, 
flexibel en 
dichtbij 

X 

X 

Versterken 
van eigen 
kracht van 
burgers 

X 

X 

X 

^̂^̂  ' X 

Verandering 
in rollen en 
verantwoor
delijkheden 

X 

X ^ ^ 

X 

X 

X 
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Bijlage 5 Brief kaders Wmo 

Gri f f ie 

Cirinie 
Ondsrweip Kaders nieuwe Wmo-nota 

roningen 

College van Burgemeester en Wethouders 
van de Gemeente Groningen 
Postbus 20001 
9700 PD Groningen 

Tslefoon 7 7 2 6 / 7 8 0 6 Bijteneln) 

Datum 8 febr. 2011 Uw brief van 

OnskcnmBrk G R 11 .2525999 

Uw ftenmark 

Geacht college, 

Op donderdag 27 januari jl. heeft de raadscommissie Onderwijs en Welzijn 
een informele bijeenkomst gehad om te spreken over de nieuw op te .stellen 
kadernota Wmo voorde jaren 20] 1-2015. De wethouder Welzijn, mevrouw 
Visscher, was samen met twee van haar ambtenaren bij deze bijeenkomst 
aanwezig. 

Deze brief mag u zicn als resultaat van de gcdachtewisseling; ik wil u 
namens de commissie laten weten welke richtmg zij met de Wmo de 
komende jaren op wil en welke aandachtspunten zij u mee wil geven bij het 
schrijven van de nieuwe nota. 

Doorgaan op de ingeslagen weg 

Zoals in de commissievergadering op 12 januari jl. tijdens de bespreking van 
de evaluatie van de afgelopen periode al bleek, is de commissie in 
hoofdiijnen zeer tevreden met het gevoerde beleid en de bereikte resuhalen. 

Voor de komende periode vindt men het dan ook van het grootste belang om 
dat resultaat vast te houden. Wat goed gaat, moet goed blijven. Of, zoals een 
commissielid het verwoordde, er is de afgelopen lijd veel nieuw beleid 
ingezet, dat heefl echt nog tijd nodig om te beklijven, dus daar moeten we 
vooral mee doorgaan. 

AIs over vier jaar zou blijken dat dat gelukt is en dat er daamaast ook nog 
enkele nieuwe zaken zijn opgepakt, zou men dik tevreden zijn. Daarbij zul je 
natuurlijk altijd tc maken krijgen met invloeden van buiten die je niet in de 
hand hebt, maar laat in ieder geval duidelijk zijn dat we als gemeente er alles 
aan gedaan hebt om onze invloed te laten gelden. 

Bezoekadres 
Waagstraat 1 

Poatadrtts 
Postbus 20001 
9700 PB Groningan 

Wl] zijn met tiet openbaar 
vervoer bereikbaar, 
busllinen 1,2,3,5,8,11,13, 
16 

Infonnatie oververtrektijden 
krijgt u via 0900-92 92 

lit uw antwoord graag 
datum en kenmark 
vermelden. 

E.nialladres 
griff)e@gromngen.nI 

Website 
www.gemeentcraad. 
groningen.nl 
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Bladziide 2 v a n 5 
Onderwerp \^rorHngen 

Mantelzorg, leefbaarheid en participatie 

De afgelopen jaren hebben vijf van de negen Wmo-prestatievelden de 
meeste nadruk gekregen. Daarvan acht men voor de komende jaren met 
name de nrs. 1, 4 en 5 nog altijd de voile aandacht waard. 

Steeds weer tijdens de discussie bleek het belang dat gehecht wordt aan de 
inzet op mantelzorg. Daar begint alles mee. Daamaast is - mede om 
mantelzorgers af en toe te ontlasten - de inzet van vrijwilligers gewenst, 
waarbij nadmkkelijk oog moet zijn voor het feit dat deze vrijwilligers geen 
professionele beroepskrachten hoeven te zijn maar dat ze wel kundig moeten 
zijn, zodat hun hulp echt meervraarde heeft. 

Verder blijfi de hizet op leefbaarheid en sociale samenhang ia op de 
deelname aan de samenlevmg van belang. 

Aandacht voor ouderen en A WBZ-afvallers en de IQ-groep 

Een speciale groep die wat dat laatste betreft - de deelname aan de 
samenleving - goed in de gaten moet worden gehouden zijn de ouderen, 
waarvan er de komende jaren steeds meer zullen zijn; het is van belang hen 
te betrekken op wijkniveau en eenzaamheid onder ouderen te voorkomen. 

Grote zorg is er over de groep mensen die door de overgang van de AWBZ 
naai- de Wmo tussen wal en schip dreigen te vallen. De commissie dnngt er 
bij het college op aan dat niet te laten gebeuren. 

Daarnaast vraagt de commissie aan het coUege om de groep die door de zgn. 
IQ-maatrcgel tussen wal en schip dreigt te vallen goed te inventariseren. Op 
basis van deze Inventaiisatie kunnen we vervolgens bepalen of en zo ja hoe 
wij als gemeente een vangnet kunnen creeren. 

Nieuw: prestatieveldjeugd 

Een prestatieveld dat de commissie graag wil toevoegen als speerpxmt is nr. 
2, de preventieve ondersteuning van de jeugd. In het kader van de 
overheveling van de jeugdzorg naar dc gemeenle is exlra alertheid gewen.st. 
Verder wordt in dit verband gedacht aan de aandachtsvelden beweging, 
gezondheid en veiligheid. 
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Bladzrida 3 v a n 5 5 ' v 

Onderwerp %JI^Omngen 

Kanteling en de zoektocht naar de balans 

De commissie heeft uitgebreid gesproken over de zogenaamde 
'kantelingsgedachte', waarbij een verschuiving plaatsvindt van een 
verzorgingsstaat naar een participatiesaraenleving. Op zich wordt deze 
gedachte door de commissie wel ondersteund (al is er volgens sonunigen 
niets mis met het idee van cen verzorgingsstaat) maar het is wel zaak om de 
risico's goed in het oog te houden. 

Zo kan de kanteling van 'aanbodgericht' naar 'vraaggericht' leiden tot een 
heel versnipperd aanbod; het zou niet zo moeten zijn dat je voor elke vraag 
naar een andere instelling moet, Daamaast is het van belang oog te houden 
voor mensen die nict zo snel met een vraag komen, die uit zichzelf geen hulp 
kunnen of durven vragen. Oftewel: de kantelingsgedachte is goed, maar je 
moet er niet in doorslaan, zorg dat je de goede balans vindt. 

De vraag achter de vraag 

De commissie vindt het belangrijk dat de gemeente doorgaat met de 
zoektocht naar de 'vraag achter de vraag'. Niet uitgaan van het 'recht' dat 
iemand meent te hebben op een bepaalde voorziening en het claungedrag dal 
daarmee soms gepaard gaat, maar samen met de burger zoeken naar de echte 
vraag, de echte behoefte, en de beste manier om daaraan tegemoet te komen. 
Maatwerk dus. Dat vraagt ccn flinke tijdsinvestering aan de voorkant, maar 
die verdient zich later wel weer temg. Daamaast vraagl de commissie 
aandacht voor preventie en vroegtijdige signalering. 

Uitgangspunten en prioriteiten 

Als gevraagd wordt naar de prioriteiten voor de komende tijd, de 
uitgangspunten waarop gefocust zal moeten worden, komen opnieuw 
mantelzorg en vrijwilligerswerk boven drijven. Daarbij ligt het primaat bij 
de mantelzorg, vanwege het aspect van relatie, maar vrijwilligers zijn 
onontbeerlijk als achtervang. Speciale aandacht wordt gevraagd voor jonge 
en allochtone mantelzorgers. 

Ook preventie en het verbeteren van samenhang tussen voorzieningen 
worden als belangrijke items genoemd. Bij preventie wordt dan gewezen op 
de taak van huisartsen; uit de evaluatie van de afgelopen periode blijkt dat 
daar nog wel winst te behalen valt. Ook dienen de huisbezoeken aan ouderen 
gehandhaafd te blijven. 

Als randvoorwaarden worden geformuleerd het streven naar zo lang 
mogelijk zelfstandig blijven wonen en naar zo weinig mogelijk bureaucratie. 
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Bladziide 4 van 5 ^ v . 

Onderwerp % . ^ r o m n i i e n 

Participatie inhoudelijk en procesmatig 

Ook over de bevordering van participatie heefl de commissie doorgesproken. 
Als het gaat over de participatie bij de vormgeving van het Wmo-beleid 
vindt de commissie dat daar de afgelopen jaren al veel aan gedaan is. Laat de 
gemeente vooral doorgaan mot het betrekken van bijv. adviesorganen en 
kerken; wellicht is het interessant om hierbij ook te kijken naar het 
bedrijfsleven. 

Als het gaat over de participatie bij het Wmo-gebeuren zelf wordt gewezen 
op het belang van goede communicatie: daar moet je volop op blijven 
inzetten. Verder kunje het bedrijfsleven meer inschakelen door te vragen 
mimte te bieden voor vrijwilligerswerk. Gewezen wordt ook op de 
mogelijkheden die het subsidiebeleid biedt: bij het verlenen van subsidie kun 
je als voorwaarde stellen dat de subsidieont\'anger iets doet voor mensen met 
een beperking. 

Wmo en de bijstand 

Met betrekking tot een eventuele verbinding tussen Wwb en Wmo heeft de 
commissie vooral nog veel vragen. In het kader van 'meedoen' of van 
reVntegratietrajecten kunnen Wwb-ers wellicht ingezet worden voor 
vrijwilligaswerk of op andere wijze gestimuleerd woi-den de 
participatieladder te bestijgcn, maar er zijn nog wel politieke gevoeligheden 
als het gaat om werken voor een uitkering. 

Er wordt gewezen op de mogelijkheid van collectieve voorzieningen, zoals 
een boodschappenservice, waarvoor Wwb-ers zouden kunnen worden 
ingeschakeld. Bij andere gemeenten zouden daar al ervaiingen mee zijn 
opgedaan. 

Adviesorganen 

Tot slot geeft de commissie nog aan het college mee dat het goed zou zijn 
om de adviesstmctuur eens door te lichten: wat zijn de voordelen van de 
huidige stractuur met meerdere adviesorganen en welke alternatieven zijn er 
voorhanden? 

De commissie hoopt hiermee voorlopig voldoende richting te hebben 
gegeven aan de nieuwe kademota Wmo en wenst u en uw ambtenaren veel 
wijsheid bij het verder vormgeven hiervan. Zij heeft het als bijzonder 
waardevol ervaren om in een zo vroeg stadium bij dit proces betrokken te 
worden. 
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Bladzijde 

Onderwerp 
5 van5 

ijronHngen 

Als de conceptnota gereed is, wil zij daar graag in een ofTioiele 
commissievergadering nader met u over spreken. Injuni a.s. hoopt de raad 
dan het definitieve kader te kunnen vaststellen. 

Met vriendelijke groet, 
namens d&^mmissie O&W 

D.JagJ 
voorzitte 
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Bijlage 6 Inspraakproces bij beleidsvoorbereiding 

Nadat in januari 2011 in de raadscommissie Onderwijs en Welzijn is gesproken over de 
eerste kaders voor het nieuwe Wmo-programma (zie bijlage 5) zijn we op 29 maart met een 
aantal deskundigen uit het maatschappelijk middenveld om de tafel gegaan. Hiervoor waren 
op persoonlijke titel mensen uit de volgende organisaties uitgenodigd: 
Politie Groningen, Lentis, MJD, Menzis, Lentis/Llnis, Ketenondersteuner Zorgen voor 
Morgen, Alfacollege, Residentie de Weijert, NOVO, Lefier, Platform Zelforganisaties,GVAV, 
Humanitas, Hanzehogeschool, Openbare Bibliotheek, werkgroep inclusief beleid, ASHG, 
Hulpverieningsdienst, remtegratiebedrijf Museumtechnische werken, de Ouderenraad, 
Project Zorggroep Groningen. 
De resultaten van deze bijeenkomst zijn verwerkt in een gespreksdocument met visie en 
uitgangspunten. Dit gespreksdocument is via de Gezinsbode aangekondigd en via de website 
met een vragenlijst beschikbaar gesteld. Ook via Twitter is er aandacht aan besteed en zijn 
er reacties op een speciaal email-adres binnengekomen. 
Daarnaast is het gespreksdocument in de maanden mei, juni en juli intern en extern breed 
besproken. In verschillende bijeenkomsten, waaronder bijvoorbeeld de Wmo-
adviesorganen, een aantal plangroepen en uitvoeringsnetwerken van Zorgen voor Morgen, 
hebben wij diverse organisaties en burgers uit onze stad ontmoet.^ Naast kritische reacties, 
m.n. over de maakbaarheid van de samenleving, de ambitie en haalbaarheid, was er ook 
vooral herkenning van de visie en uitgangspunten. Door op wijkniveau meer samen op te 
trekken verwacht men, tegen de stroom van individualisering in, participatie te kunnen 
versterken. Men ziet kansen om ondersteuningsvraagstukken op een andere manier op te 
lossen. 
Alle reacties zijn tijdens twee bijeenkomsten op 12 juli j l. teruggekoppeld aan betrokkenen in 
het voortraject. Tijdens de middagbijeenkomst waren ruim 90 mensen aanwezig en bij de 
avondbijeenkomst bijna 40. De reacties en tips zijn zo veel mogelijk verwerkt in dit 
meerjarenkader. 

^ De organisaties die wij in dit verband spraken zijn: de Adviesraad voor het 
Gehandicaptenbeleid, Besturen buurtcentra: BSV Paddepoel, De Schakel, MFC Engelbert, 't 
Poortershoes, wijkcentrum 't Dok,'t Vinkhuys, Bureau Onderzoek & Statistiek, Centrum voor 
Opvoeding en Pedagogische activiteiten (COP), Cluster Mantelzorg, Het Dok, Elann, Elker, 
Fokus wonen, GVAV, Huisartsen, De huismeesters, Humanitas, HVD, Iederz, Kerkelijk 
Wmo-beraad (diverse Kerken), Ketenzorg Dementie, Klankbordgroep ouderen (Oosterparkwijk 
en Zuid), Klankbordgroep Zuid, Lefier, Leger des Heils, Lentis: Dignis, Linis en Welnis, 
Maartenshof, MEE, MJD, MFC De Wijert, Nijestee, Noorderbrug, NOVO, OCSW, Openbare 
Bibliotheek, Ouderenraad, Patrimonium, Platform Zelforganisaties, Politie Groningen, 
Raadsleden, ReYntegratiebedrijf Museumtechnische werken, ROEZ, Seniorenwerkgroep Hoogkerk, 
SOZAWE, Stedelijk Overleg Ouderenbonden Groningen (SOOG), Residentie de Weijert, 
Stadjers, Stichting Dorpshuis (Hoogkerk), Stichting Huis, Stiel, Stip medewerkers, SWG, 
Thuiszorg, Vensterschool Hoogkerk, VETC, stuurgroep Vitale Buurten, Verslavingszorg 
Noord Nederland (VNN), Vereniging Speeltuin Centrale Groningen (VSCG), VWH 
(Hoogkerk), Werkprojecten Groep, WMO Consulenten, Woonstade, Wmo Platform 
Groningen, De Zijlen, ZINN, Zorgbelang Groningen, Zorgen voor morgen: de stuurgroep, 
netwerken, ketenondersteuners en plangroepen, Zorggroep Groningen 

44 
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28 maart 2012. 

Nr. 6e. 

Wmo-meerjarenkader 2012-2015 Samen sterk in Stad.. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 16 februari 2012 

GR 12.2959882; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. kennis te nemen van het eindverslag van de inspraak van het Wmo-

meerjarenkader; 

II. het Wmo-meerjarenkader 2012-2015 Samen sterk in Stad vast te stellen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel 
/^'^Gemeente 

\ j ronmgen 

Datum raadsvergadering 28-3-2012 

Raadscommissie R & W 

Datum raadscommissie 7-3-2012 

Persconferentie 

2 

Publiciteit 

Bijiagen 

Onderwerp 

Registratienr. RO012.2934298 

Datum B&W besluit 7-2-2012 

Portefeuillehouder F. de Vries 

Steiier G.Y.Woudstra 

Telefoon 050-3678116 

E-mail gerlof.woudstra@gronin 
gen.nl 

Slotcalculatie 2011 Overwinningsplein 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de slotcalculatie van project Overwinningsplein vast te stellen; 
II. het resultaat van € 48.223,-- te laten vrijvallen ten gunste van het concern; 
II. het project Overwinningsplein te liquideren; 
rv. het college te machtigen om de eventueel nog te maken kosten voor de projecten en de eventueel nog te 

verkrijgen inkomsten nog te verrekenen, voor zover met deze activiteiten nog geen rekening is gehouden 
bij de resultaatbepaling. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 

file:///jronmgen
http://gen.nl
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Publiekssamenvatt ing 

Met de slotcalculatie wordt het project Overwinningsplein afgesloten. In het kader van de Wijkvemieuwing 
Corpus den Hoom is het plein heringericht. Het project Overwinningsplein omvat de herinrichting van het 
winkelplein dat in samenspraak met de herontwikkeling van de kerk aan de oostzijde van het plein door de 
ontwikkelaar van het plan is uitgevoerd. Het plein ligt bij het winkelcentrum Overwinningsplein ten oosten 
van de Paterswoldseweg. Het totale gebied is circa 1,4 hectare groot. Het project is gestart in 2006 en kan nu 
financieel worden afgesloten. 
De eigenaar van de omliggende bebouwing heeft het initiatief genomen tot herontwikkeling van het 
kerkterrein. Door de sloop van de achterbouw van de kerk en de herbouw ervan aan de oostzijde is een terrein 
vrijgekomen waarop een appartementencomplex met supermarkt is gebouwd. Er is een overeenkomst met de 
ontwikkelaar gesloten waarin onder meer de verkoop van grond en een vergoeding voor de herinrichting van 
een deel van het plein is geregeld. 

Voorgesteld besluit • ^ 

De raad besluit: 
I. de slotcalculatie van project Overwinningsplein vast te stellen; 
II. het resultaat van € 48.223,-- te laten vrijvallen ten gunste van het concern; 
III. het project Overwinningsplein te liquideren; 
IV. het college te machtigen om de eventueel nog te maken kosten voor de projecten en de eventueel nog te 

verkrijgen inkomsten nog te verrekenen, voor zover met deze activiteiten nog geen rekening is gehouden 
bij de resultaatbepaling. 

Inleiding 

Op grond van het handboek fmancieel beheer worden slotcalculaties opgesteld als projecten voor 95% gereed 
zijn. 

Beoogd resultaat 

Het resultaat is de financiele afwikkeling van het complex Overwinningsplein. 

Kader 

Het kader voor dit besluit is het financieel handboek. 

Argumenten/afwegingen 

In de slotcalculatie wordt verantwoording afgelegd naar de gemeenteraad over het verloop van het project. 

Maatschappelijk draagvlak/participatie 

Financiele consequenties 

De totale kosten van de herinrichting bedragen € 1.868.620,--. De kosten worden gedekt uit 
grondopbrengsten voor een bedrag van € 561.000,-- ISV-middelen voor een bedrag van € 1.204.000,- en 
overige middelen € 71.000,--. De ISV middelen zijn eind 2010 geruild tegen structurele beleidsmiddelen. 
Het resultaat van het project bedraagt € 48.223,--. De fmanciele consequentie van deze slotcalculatie is een 
vrijval van € 48.223,-. Voorgesteld wordt om dit resultaat vrij te laten vallen ten gunste van het 
concemresultaat. 
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Realisering en evaluatie 

Conform de beantwoording van de ingediende motie plan- en organisatiekosten d.d. 25 juni 2008, wordt er 
bij de slotcalculaties een analyse gegeven van de plankosten en de kosten van voorbereiding en toezicht. 
Hierbij worden de plankosten en de kosten van voorbereiding en toezicht vergeieken met de normering, 
welke in 2006 door RO/EZ is vastgesteld. De kern van de normering is, dat voor verschiilende soorten 
projecten en in te zetten disciplines wordt gewerkt met verschiilende percentages uitgedrukt in de totale 
projectkosten. 
Deze percentages varieren van 15-26%. Voor het onderhavige project, ruim 1 hectare binnenstedelijk, wordt 
uitgegaan van een norm van 25%, van de kosten bouwrijp- en woonrijpmaken. Naast de percentages voor 
plankosten hanteert RO/EZ een vast percentage voor voorbereiding en toezicht, te weten 17%. In de 
slotcalculaties wordt op projectniveau nader ingegaan op de realisatie ten opzichte van de norm. 
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BIJ LAGE I 

SLOTCALCULATIE 2011 

8000760 Winkelcentrum Overwinningsplein 

Dienst/afdeling : ROEZ / Afdeling FIA 
Nacalculatie per : 31 december 2011 
Datum : 12 januari 2012 
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Slotcalculatie Winkelcentrum Overwinningsplein 

Inhoudsopgave 

1 Algemene gegevens/stand van zaken 

2 Planbeschrijving 

3 Oppervlakte-analyse 

4 Kredietbesluiten/-analyse 

5 Resultaat en verschillenanalyse 

6 Aanbestedingsprocedure van werken 

7 Afwikkeling meer- en minderwerk 

8 Fiscale aspecten (BTW-verrekening) 

9 Administratieve afhandeling 

Bijiagen 

1 Overzicht aanbestedingen 

2 Kaart plangebied 
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1. Algemene gegevens 
Complexnummer: 
Naam complex: 
Projectleider: 
Planeconoom: 

8000760 
Winkelcentrum Overwinningsplein 
Gerrit Lieffering 
Anet Deen-Bergstra 

2. Planbeschrijving/stand van zaken 

In het kader van de Wijkvemieuwing Corpus den Hoorn is het Overwinningsplein 
heringericht. De eigenaar van de omliggende bebouwing heeft het initiatief genomen tot 
herontwikkeling van het kerkterrein. Door de sloop van de achterbouw van de kerk en de 
herbouw ervan aan de oostzijde is een terrein vrijgekomen waarop een 
appartementencomplex met supermarkt is gebouwd. De herinrichting van het 
Overwinningsplein is in samenhang met de herontwikkeling van de bebouwing opgepakt. 
Om een integrale inrichting van het terrein te waarborgen hebben ontwikkelaar en 
gemeente gezamenlijk opdracht gegeven tot het maken van een stedenbouwkundig plan. 
Daarnaast is een overeenkomst met de ontwikkelaar gesloten waarin onder meer de 
verkoop van grond In het kader van de herinrichting van het plein is geregeld. Als 
afrondende maatregel is de Canadalaan afgesloten. In het kader van het project "Veilige 
schoolomgevingen" zijn diverse infrastructurele maatregelen voorgesteld voor 
verschiilende schoollocaties in de wijk. Het deel wat samenhangt met de afsluiting 
Canadalaan is voor een deel gedekt uit het krediet voor het Overwinningsplein. 

3. Oppervlakte-analyse 

Het totale gebied is circa 1,4 hectare groot. Daarvan worden de kosten van zo'n 4600 
vierkante meter herinrichting in rekening gebracht bij de ontwikkelaar; dit is 
verdisconteerd in de grondprijs; de rest is voor rekening van de gemeente. 

4. Kredietbesluiten/-ana!yse 

Raadsbesluit 20-12-2006, nr. 6v € 2.Q75.0QQ 

Bij het vaststellen van de meest recente herziening in 2010 is het krediet ongewijzigd 
gebleven. De kosten blijven naar verwachting binnen het krediet. 

5. Resultaat en verschillenanalyse 

KOSTEN 
Bodemonderzoek 
Verwervingen 
Bouwrijpmaken 
Woonrijpmaken 
Planontwikkeling 
Voorbereiding en toezicht 
Expioitatielasten 
Afdracht ISV 

Totaal kosten 

Herziene 
Begroting 

2010 

0 
1.000 

0 
1.143.000 

440.000 
203.000 
-87.000 
200.000 

1.900.000 

Slotcalculatie 

Gerealiseerd 
fm 31-12-2011 

0 
964 

0 
1.064.898 

412.637 
193.086 
-95.365 

0 

1.576.220 

Nogte 
realiseren 

0 
0 
0 

80.000 
12.000 

0 
0 

200.000 

292.000 

Totaal 

0 
964 

0 
1.144.898 

424.637 
193.086 
-95.365 
200.000 

1.868.220 

Verschil 

0 
36 

0 
-1.898 
15.363 
9.914 
8.365 

31.780 
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OPBRENGSTEN 
Kavels voor woningen 

Totaal opbrengsten 

Exploitatieresultaat 

561.000 661.023 -100.000 561.023 -23 

561.000 

1.339.000 

661.023 

915.197 

-100.000 561.023 

392.000 1.307.197 

-23 

31.757 

DEKKING 
Verkeer en Vervoer 
Stadsbeheer 
ISV-II ambitieverhogmg 
ISV-I Winkelcentra 
ISV-II winkelcentra 
Uitrail INB-SNB won.bouwprod 
Nog te egaliseren binnen de 
exploitatiebegroting 
Totaal dekking 

Saldo, vrijval tgv concern 

25.000 
46.000 

125.000 
159.000 

1.000.000 
0 
0 

1.339.000 

25.000 
46.420 

0 
0 
0 

1.284.000 
0 

1.355.420 

0 
0 
0 
0 
0 
0 
0 

0 

25.000 
46.420 

0 
0 
0 

1.284.000 
0 

1.355.420 

0 
420 

-125.000 
-159.000 

-1.000.000 
1.284.000 

0 

0 

48.223 

5.1 Kosten van planontwikkeling en voorbereiding en toezicht 
Realisatie Begroting Verscliii 

Planontwikkeling 425.000 440.000 15.000 
Voorbereiding en toezicht 193.000 203.000 10.000 

Verklaring verschillen tussen begroting en realisatie: 
De kosten voor planontwikkeling en voorbereiding en toezicht zijn iets lager dan geraamd doordat 
er minder uren zijn gemaakt dan verwacht. 

Planontwikkeling 
Voorbereiding en toezicht 

Realisatie 
425.000 
193.000 

Normering 
285.000 
193.000 

Verschil 
140.000 

0 

Verklaring verschillen tussen realisatie en normering: 
De kosten voor planontwikkeling zijn toegenomen ten opzichte van de voorgaande raming doordat 
het project langer heeft geduurd dan toen werd aangenomen (38% van de uitvoeringskosten 
versus de norm voor een ontwikkeling van ruim 1 ha. binnenstedelijk van 25%). Daarnaast heeft 
het opstellen van het contract met de ontwikkelaar meer tijd gekost dan voorzien. Bovendien is 
een deel van de overhead over kosten voor voorbereiding en toezicht geboekt op de post 
planontwikkeling. Dit is in de laatste herziening ook gemeld. 

5.2 Uitvoeringskosten 
Verklaring verschillen: 
n.v.t. 

5.3 Opbrengsten 
Oyer uitruil Incidenteel Extra Beleid en Structureel Nieuw Bellied is al in december 2010 besloten. 
Nog te realiseren: deze 100.000 wordt nog gereserveerd voor een mogelijke aanspraak op 
teruggave van opbrengsten wegens goedkoper uitvoeren van werkzaamheden. 
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6. Aanbestedingsprocedure 

In bijlage 1 is een overzicht opgenomen van de aanbestedingen, zowel openbaar als enkelvoudig 
onderhands. Het totaal van de aanbestedingen bedraagt afgerond € 513.000,—+p.m.. Waar nodig 
is e.e.a. conform de richtlijnen verricht. 

7. Afwikkeling meer- en minderwerk 
geen 

8. Fiscale aspecten (BTW-verrekening) 
De BTW van dit plan kan verrekend worden met het BTW compensatiefonds. Het BTW-
compensatiefonds heeft geen nadelige financiele effecten voor het plan, aangezien de voorbelasting 
geheel verrekend wordt bij het BTW-compensatiefonds. 

9. Administratieve afhandeling 
T.b.v. de afsluiting van het complex dienen de volgende administratieve handelingen dan wel werk
zaamheden te worden uitgevoerd: 

1) Het uitgeven van 'bouwrijp' maken € 80.000,- en planontwikkeling € 20.000,- tbv 
Canadalaan richting verandering. 

2) Het terugboeken van € 200.000 ISV in de ISV reserve. Bij de herziene begroting is 
besloten om € 200.000,- als ISV resultaat te oormerken. Deze terugboeking is inmiddels 
verwerkt in de vrijval ISV 2011 en wordt ingezet ten behoeve van de concernbezuiniging 
2012. 

3) Het opboeken van € 100.000 binnen 'bouwrijpe kavels' voor een mogelijke aanspraak op 
teruggave opbrengsten. Indien beoordeeld wordt dat de mogelijke aanspraak niet meer 
verwacht wordt, valt in de toekomst dit bedrag vrij ten gunste van de reserve Grondzaken. 

4) Het verwerken van de resultaatbestemming: het saldo van € 48.223 valt vrij ten gunste 
van het concern, aangezien de dekking bestaat uit Extra beleidsmiddelen; dit wordt 
verwerkt bij Turap 2012-1. 

5) Het administratief afsluiten van het complex. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6f. 

Slotcalculatie 2011 Overwinningsplein. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 9 februari 2012 

GR 12.2949543; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de slotcalculatie van project Overwinningsplein vast te stellen; 

II. het resultaat van € 48.223,-- te laten vrijvallen ten gunste van het concern;    

II. het project Overwinningsplein te liquideren; 

IV. het college te machtigen om de eventueel nog te maken kosten voor de projecten 

en de eventueel nog te verkrijgen inkomsten nog te verrekenen, voor zover met 

deze activiteiten nog geen rekening is gehouden bij de resultaatbepaling. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel 

^"^^Gemeente 

\ j roningen 

Datum raadsvergadering 28 maart 2012 

Raadscommlssie RO/EZ-JZ 

Datum raadscommlssie 7 maart 2012 

PC Publiclteit 

Bijiagen 1 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steller 

Telefoon 

E-mail 

RO 12.2925634 

De Vries 

J.A.Klok 

367 81 06 

ian.klok(5),eroningen 

Onderwerp 

Voorbereidingsbesluit Industtiegebied Eemspoort-Roodehaan. 
Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. te verklaren dat een herziening van het bestemmingsplan wordt voorbereid voor het gebied, dat 

op de bij dit besluit horende kaart met een balletjeslijn is aangegeven (voorbereidingsbesluit 
Industriegebied Eemspoort-Roodehaan); 

II. te bepalen dat dit voorbereidingsbesluit in werking treedt op de dag na kennisgeving van de 
terinzagelegging; 

III. de werkingsduur van dit besluit te bepalen op een jaar, te rekenen vanaf de datum van 
inwerkingtreding. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Ciassificatienr. 

file:///jroningen
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Publiekssamenvatt ing 

Voor het industriegebied Eemspoort-Roodehaan zijn enkele verouderde bestemmingsplannen van 
kracht. Deze worden binnenkort vervangen door een nieuw, actueel bestemmingsplan. 
Voomitlopend hierop stelt het college de gemeenteraad voor een voorbereidingsbesluit te nemen. 
Op basis hiervan kan een revisie-vergunning voor het afvalbrengstation ARCG worden verleend. De 
gemeente wil hieraan meewerken, maar het oude bestemmingsplan staat de aanpassing van deze 
vergunning nu nog in de weg. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. te verklaren dat een herziening van het bestemmingsplan wordt voorbereid voor het gebied, dat 

op de bij dit besluit horende kaart met een balletjeslijn is aangegeven (voorbereidingsbesluit 
Industriegebied Eemspoort-Roodehaan); 

II. te bepalen dat dit voorbereidingsbesluit in werking treedt op de dag na kennisgeving van de 
terinzagelegging; 

III. de werkingsduur van dit besluit te bepalen op een jaar, te rekenen vanaf de datum van 
inwerkingtreding. 

Inleiding 

Bij de provincie is in behandeling een revisie van de milieuvergunning voor het afvalbrengstation 
ARCG aan de Duinkerkenstraat aan de zuidoostzijde van onze gemeente. 
Het afvalbrengstation valt vanwege de opslag van maximaal 100 ton klein gevaarlijk afval (KGA) 
onder het Registratiebesluit exteme veiligheid dat op 29 maart 2007 in werking is getreden. Op 
grond van het Besluit exteme veiligheid inrichtingen (Bevi) is de vergunningverlening gekoppeld 
aan de onderliggende bestemmingsplannen. Vanwege veiligheidsrisico's mogen in de omgeving van 
een Bevi-inrichting geen kantoren met een bmto vloeroppervlakte van meer dan 1.500 m2 zijn of 
worden gevestigd. Het bestemmingsplan Milieuboulevard, waarin het afvalbrengstation is 
gesitueerd, is in mei 2000 vastgesteld, dus voor de inwerkingtreding van het Registratiebesluit. In dit 
bestemmingsplan zijn kwetsbare objecten zoals woningen en kantoren uitgesloten, maar theoretisch 
gezien zou zich hier een groot bedrijf kunnen vestigen met een bijbehorende kantoormimte van 
meer dan 1.500 m2. Op grond van het Bevi-besluit mag de revisievergunning voor het ARCG. dan 
niet worden verleend. De provincie adviseert daarom een voorbereidingsbesluit te nemen om te 
voorkomen dat zich zo'n ongewenste ontwikkeling in de naaste omgeving van het afvalbrengstation 
voordoet. 

Beoogd resultaat ^ 

Wij willen medewerking verlenen aan de revisievergunning voor het ARCG en met dit voorstel 
voorkomen dat zich in de naaste omgeving van het ARCG vanwege veiligheidsrisico's kwetsbare 
objecten vestigen, waarin zich veel mensen bevinden, waaronder bedrijven met meer dan 1.500 m2 
kantoormimte. 

Kader 

In het kader van het project actualisering bestemmingsplannen wordt het industriegebied Groningen 
Zuid-Oost, waaronder onder meer de bestemmingsplannen Milieuboulevard en Eemspoort vallen, 
voorzien van een actueel bestemmingsplan. De planvoorbereiding is onlangs opgestart. In dit nieuwe 
bestemmingsplan moet de regelgeving van het in 2007 in werking getreden Registtatiebesluit 
exteme veiligheid in acht worden genomen. Dit houdt in dat kwetsbare objecten, zoals woningen, 
scholen, kantoren en bedrijven met meer dan 1.500 m2 kantoormimte, in de planregels moeten 
worden uitgesloten voor het gebied waarin zich Bevi-inrichtingen bevinden. 
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Naar verwachting kan dit nieuwe bestemmingsplan genaamd Eemspoort-Roodehaan over ongeveer 
een jaar ter inzage worden gelegd op grond van de bepalingen van de Wet op de mimtelijke 
ordening. Artikel 3.7 van de Wro biedt de mogelijkheid voor de raad, voomitlopende op de 
bestemmingsplan-herziening, om een voorbereidingsbesluit te nemen waarmee het betrokken gebied 
beschermd kan worden tegen ongewenste ontwikkelingen. 
In dit geval gaat het om het hele industriegebied Eemspoort-Roodehaan, met uitzondering van het 
daarbinnen gelegen Eemskanaal en het Winschoterdiep, waarvoor het recente bestemmingsplan 
Openbaar Vaarwater van kracht is. Ook de Hunzezone voorzover gelegen in Eemspoort wordt 
buiten dit voorbereidingsbesluit geiaten, omdat hiervoor het bestemmingsplan Herziening 
Eemspoort Hunzezone geldt, dat in 2010 in werking is getreden. 

Argumenten/afwegingen 

Maatschappelijk draagvlak/participatie 

Het overleg met betrokken partijen, in dit geval de gevestigde bedrijven, vindt plaats bij het op te 
stellen nieuwe bestemmingsplan en nog niet bij het nemen van een voorbereidingsbesluit. 

Financiele consequenties 

N.v.t. 

Realisering en evaluatie ^ 

Als het voorbereidingsbesluit dit voorjaar wordt genomen, is het plangebied voor een jaar 
planologisch beschermd. Volgens de planning van het project actualisering bestemmingsplannen is 
in het voorjaar 2013 het ontwerp-bestemmingsplan voor dit gebied gereed, zodat de beschermende 
werking dan kan worden overgenomen. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6g. 

Voorbereidingsbesluit Industriegebied Eemspoort-Roodehaan. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 16 februari 2012 

GR 12.2959879; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. te verklaren dat een herziening van het bestemmingsplan wordt voorbereid voor 

het gebied, dat op de bij dit besluit horende kaart met een balletjeslijn is 

aangegeven (voorbereidingsbesluit Industriegebied Eemspoort-Roodehaan); 

II. te bepalen dat dit voorbereidingsbesluit in werking treedt op de dag na 

kennisgeving van de terinzagelegging; 

III. de werkingsduur van dit besluit te bepalen op één jaar, te rekenen vanaf de 

datum van inwerkingtreding. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel 

/^~^Gemeente 

yjroningen 

Datum raadsvergadering 28 maart 2012 

Raadscommlssie Ruimte en Wonen 

Datum raadscommlssie 7 maart 2012 

Persbericht PB 

div. 

Publiclteit 

en 

Registratienr. RO 12.2924263 

Datum B&W besluit 14 februari 2012 

Portefeuillehouder De Vries 

Steller A. Schuiling 

Telefoon 367 81 04 

E-mail alischlr@groningen.nl 

Onderwerp 

Vaststelling bestemmingsplan Lewenborg/Ruischerwaard 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de zienswijzen van N.V. Nederlandse Gasunie, De Scheepsraad, bewonerscommissie van de 

wijk Lewenborg, en een bewoner aan de Vaargeul niet over te nemen; 
II. de overwegingen en motiveringen overeenkomstig dit voorstel over te nemen en het bestem

mingsplan Lewenborg/Ruischerwaard, digitaal vervat in het gml-bestand 
NL.IMRO.0014.BP497LewenborgRuis-vg01.gml en gebruikmakend van een ondergrond ont
leend aan het Grootschalig Basis Bestand Groningen van december 2011, gewijzigd ten op
zichte van het ontwerp zoals dat ter inzage heeft gelegen, overeenkomstig dit voorstel vast te 
stellen; 

III. geen exploitatieplan vast te stellen. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Ciassificatienr. 

mailto:alischlr@groningen.nl
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Publiekssamenvatt ing 

In het kader van de vemieuwing van verouderde bestemmingsplaimen is een bestemmingsplan voor 
de wijken Lewenborg, Ruischerwaard, Zilvermeer en Drielanden gemaakt. Het plan legt voor
namelijk de bestaande situatie vast. Dit geldt ook voor een drietal locaties waar mogelijkheden 
liggen voor ontwikkelingen. Hier is de bestaande situatie vastgelegd maar is tegelijkertijd een 
zogeheten wijzigingsbevoegd van toepassing. Hiermee ontstaat de mogelijkheid om te zijner tijd een 
apart wijzigingsplan voor deze locaties op te stellen, birmen de marges die nu zijn vastgelegd. Dit is 
mogelijk voor de Aldilocatie aan de Lichtboei, de oude bibliotheek ami de Midscheeps en het 
oostelijk deel van de Boerhoflocatie £ian de Rijksweg. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de zienswijzen van N.V. Nederlandse Gasunie, De Scheepsraad, bewonerscommissie van de 

wijk Lewenborg, en een bewoner aan de Vaargeul niet over te nemen; 
II. de overwegingen en motiveringen overeenkomstig dit voorstel over te nemen en het bestem

mingsplan Lewenborg/Ruischerwaard, digitaal vervat in het gml-bestand 
NL.IMRO.0014.BP497LewenborgRuis-vg01.gml en gebruikmakend van een ondergrond ont
leend aan het Grootschalig Basis Bestand Groningen van december 2011, gewijzigd ten op
zichte van het ontwerp zoals dat ter inzage heeft gelegen, overeenkomstig dit voorstel vast te 
stellen; 

III. geen exploitatieplan vast te stellen. 

Inleiding 

In het kader van de actualisering van verouderde bestemmingsplaimen is een bestemmingsplan voor 
de wijken Lewenborg, Ruischerwaard, Zilvermeer en Drielanden gemaakt. Het plan legt 
voomameUjk de bestaande situatie vast. Het plan is in het voorjaar van 2011 in de inspraak geweest 
en heeft ter voorbereiding op de vaststelling door de raad nogmaals zes weken ter visie gelegen. 
Hierop zijn enkele zienswijzen biimengekomen die nu in dit raadsvoorstel in de afweging zijn 
betrokken. Als de raad hiermee instemt zal het bestemmingsplan worden vastgesteld. 

Beoogd resultaat 

Het plan is in het kader van het project versnelde aanpak actualisering bestenmiingsplannen 
opgesteld. 
Het doel van dit project is het actueel maken en houden van alle bestemmingsplannen, zodat de 
plannen stmctureel birmen de vereiste tien jaar geactualiseerd zullen zijn. 

Kader ^ 

Tijdens de voorbereidende fase is het bestemimingsplan in de inspraak geweest conform de In-
spraakverordening. Ook is het plan op grond van artikel 3.1.1 van het Besluit mimtelijke ordening 
(Bro) toegestuurd aan diverse (semi-)overleginstanties. De gemaakte opmerkingen zijn voor zover 
mogelijk en wenseiijk verwerkt in het plan, waama het eind 2011 nogmaals zes weken ter visie heeft 
gelegen op grond van artikel 3.8 van de Wet mimtelijke ordening (Wro) en afdeling 3.4 van de Al
gemene wet bestuursrecht. De in dit kader ingediende zienswijzen zijn in dit raadsvoorstel behan
deld en voorzien van een voorstel. Als de raad hiermee instemt, is het plan vastgesteld en zal het 
opnieuw zes weken ter visie gaan. Binnen deze termijn kan eventueel beroep bij de Raad van State 
worden ingesteld. 

Argumenten/afwegingen ^ 

Het bestemmingsplan is opgesteld voor de wijken Lewenborg, Ruischerwaard, Zilvermeer en Drie-
lEinden en zorgt voor een actueel kader, waarin de bestaande planologische rechten zoveel mogelijk 
gerespecteerd worden. Het plan is voor het overgrote deel een bevestiging van de bestaande steden-
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bouwkundige stmctuur. De bestaande bebouwingsstmctuur en bebouwingshoogte worden met enige 
marge vastgelegd. Onder de bestaande situatie vallen eveneens de in de afgelopen jaren, door middel 
van artikel 19 uit de oude WRO tot stand gekomen ontwikkelingen, zoals de woningbouw op de 
Boerhoflocatie aan de Rijksweg, de nieuwe scholencampus aan de Kluiverboom en de daarmee sa
menhangende verplaatste sportvelden aan de Langszij. Voor een drietal locaties waar ontwikkelin
gen kunnen plaatsvinden bevat het bestemmingsplan een regeling die het mogelijk maakt de be
stemmingen op deze plaatsen te wijzigen, een zogeheten wijzigingsbevoegdheid. Deze mogelijkheid 
is opgenomen voor de Aldilocatie aan de Lichtboei, de oude bibliotheek aan de Midscheeps en het 
oostelijk deel van de Boerhoflocatie aan de Rijksweg. Op de eerste twee locaties wordt aan woning
bouw gedacht en de laatst genoemde locatie is geschikt voor lichte vormen van bedrijvigheid en 
dienstverlening. Hier ligt een beperking vanwege de nabijheid van het benzinestation aan de Rijks
weg. 

Na de voorbereidingsfase, waar inspraak en overleg deel van heeft uitgemaakt is het bestemmings
plan nu zover dat het door de raad kan worden vastgesteld. Ter voorbereiding op de vaststelling heb
ben we het plan zes weken ter inzage gelegd van 18 november tot en met 29 december 2011. U bent 
hiervan per brief (RO 11.2785710,18 oktober 2011) op de hoogte gesteld. 
In dit raadsvoorstel maken we ons voorstel inzake de vier ingekomen zienswijzen aan u bekend. 

Onderstaand komen de volgende onderwerpen aan de orde: 
• de fase waarin het bestemmingsplan momenteel verkeert; 
• de ontvankelijkheidstoets; 
• inhoudelijke beoordeling van de zienswijzen, voorzien van ons voorstel om de zienswijze al 

dan niet over te nemen; 
• samenvatting van de wijzigingen naar aanleiding van de zienswijzen en de ambtshalve wijzi

gingen van het bestemmingsplan. 

Bestemmingsplan. 
De terinzagelegging van het bestemmingsplan is gebeurd volgens artikel 3.8 van de Wet mimtelijke 
ordening (Wro) en afdeling 3.4 van de Algemene wet bestuursrecht (Awb). Van de terinzagelegging 
is op de wettelijk voorgeschreven wijze kennis gegeven in de Groninger Gezinsbode en de Staats
courant van 17 november 2011. In de kennisgeving is vermeld dat gedurende de termijn van terinza
gelegging iedereen, naar keuze schriftelijk of mondeling, zijn zienswijze over het ontwerp naar vo
ren kan brengen bij uw raad. 
De ingekomen zienswijzen zijn inhoudelijk beoordeeld en voor zover hier wdjzigingen uit voort
vloeien zijn deze verwerkt in het bestemmingsplan. Als uw raad hiermee instemt is het plan vastge
steld en zal het nogmaals zes weken ter inzage worden gelegd en kan beroep worden ingesteld bij de 
Raad van State. 

Ontvankelijkheid zienswijzen. 
Van de gelegenheid om zienswijzen naar voren te brengen is gebmik gemaakt door: 
1. N.V. Nederlandse Gasunie; 
2. de Scheepsraad, bewonerscommissie van de wijk Lewenborg; 
3. een bewoner aan de Vaargeul; 
4. Waterschap Noorderzijivest. 

De ingediende zienswijzen zijn getoetst aan de Algemene wet bestuursrecht (artikel 3:16 en 6:9) op 
ontvankelijkheid. Alle zienswijzen zijn voor 30 december 2011 ontvangen en dus tijdig ingediend. 

Inhoudelijke beoordeling zienswijzen. 
Onderstaand zijn de zienswijzen samengevat en voorzien van een gemeentelijke reactie. Dit resul
teert in ons voorstel om de zienswijze wel of niet over te nemen. 
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Het Waterschap Noorderzijivest heeft aangegeven geen op- of aanmerkingen ten aanzien van het 
plan te hebben. Dit hebben we voor kennisgeving aangenomen. Onderstaand wordt deze brief daar
om niet behandeld. 

Ad 1. N.V. Nederlandse Gasunie. 
De Gasunie merkt op dat de gastransportleidingen correct in het bestemmingsplan zijn geregeld, 
maar dat dit niet het geval is voor het gasontvangstation aan de Stuurboordswal. Verzocht wordt een 
specifieke bestemming te leggen op het gehele terrein in plaats van alleen op het gebouw, zoals nu 
in het bestemmingsplan geregeld. Een voorbeeldbestemming is bijgevoegd. 

Reactie: Het gasontvangstation is in het bestemmingsplan voorzien van de aanduiding "nutsvoor
ziening", zoals dat in onze gemeente gebmikelijk is bij gebouwen ten behoeve van nuts
voorzieningen. Ons inziens is het kunnen functioneren van het gasontvangstation hiermee 
in planologische zin voldoende gegarandeerd, zeker gezien de ligging in het groen op 
mime afstand van (woon)bebouwing. Aan de aanduiding nutsvoorziening zijn bouwregels 
gekoppeld, waarmee het station van een conserverende regeling is voorzien. 

De gronden in de directe nabijheid van het gasontvangstation hebben de bestemming 
Groen, waarbinnen geen bebouwing is toegestaan. Op basis van dit bestemmingsplan zijn 
in dit groengebied geen ontwikkelingen aan de orde die de werking van, ofde veiligheid 
rond, het gasontvangstation negatief beinvloeden. 
Het huidige hekwerk rondom met terrein past overigens binnen de groenbestemming. 
Hiermee bevat het bestemmingsplan eveneens voldoende mogelijkheden voor afscher-
ming van het gasontvangstation en de omliggende gronden. Een eventuele verplaatsing of 
vervanging van het hekwerk kan binnen de bestemming Groen tot stand komen. 
Samenvattend zijn wij van mening dat het gasontvangstation is bestemd in lijn met andere 
nutsvoorzieningen in en rond de stad. De regeling zoals nu opgenomen biedt voldoende 
waarborgen voor het goed en veilig kunnen functioneren van het station. 

Voorstel: Op grond van vorenstaande overwegingen stellen wij u voor de zienswijze van N. V. Ne
derlandse Gasunie niet over te nemen. 

Ad 2. De Scheepsraad. 
De Scheepsraad geeft aan verbaasd te zijn nu de gemaakte opmerking tijdens een overleg in het 
voorjaar van 2011 over de Noorddijkerweg niet is meegenomen in het bestemmingsplan. De grens 
van Lewenborg is blijkbaar verschoven. In het vorige bestemmingsplan ligt de grens bij de Noord
dijkerweg. Deze is nu zodanig verschoven dat de bebouwing en voorzieningen aan de Noorddijker
weg buiten de plangrens vallen. Dit gebied hoort in de beleving van De Scheepsraad bij Lewenborg 
en moet onderdeel zijn van dit bestemmingsplan. Als er gegronde redenen zijn om het gebied nu 
anders te begrenzen dan in 2001 dan hoort De Scheepsraad deze graag. 
Tot slot wordt opgemerkt dat de via het intemet ingediende inspraakreactie niet temg is te vinden in 
het verslag. 

Reactie: De constatering is correct. In het bestemmingsplan Lewenborg 2001 maakte de lintbe-
bouwing langs de Noorddijkerweg deel uit van het plangebied. In het nu voorliggend be
stemmingsplan is dit deel emit geiaten omdat de gehele Noorddijk en de achterliggende 
gronden zijn meegenomen in het bestemmingsplan Buitengebied dat binnenkort door de 
raad zal worden vastgesteld. Bij het opstarten van het bestemmingsplan Buitengebied is 
ervoor gekozen de hele Noorddijk hierin mee te nemen vanwege de behoefte vanuit de 
gemeenteraad aan betere bescherming van de Noorddijk en de achterliggende gronden. 
Op deze wijze is de aangenomen motie van GroenLinks, gericht op het tegengaan van de 
"verrommeling" aan de Noorddijk, ingevuld. Ook stedenbouwkundig is er wat voor te 
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zeggen de historische stmctuur van verspreid staande bebouwing langs de "dijk" van een 
eenduidige regeling te voorzien door het in een plan te regelen. 
Overigens is het zo dat de begrenzing van een bestemmingsplan helemaal los staat van de 
sociaal-maatschappelijke stmctuur van een wijk of gebied. De plangrens hoeft niet per se 
samen te vallen met het werkgebied van de De Scheepsraad. Het bestemmingsplan regelt 
'slechts' de functies, zoals wonen of bedrijven, en de bijbehorende bebouwing. Hierbij is 
een belangrijk uitgangspunt dat mimtelijk-functioneel samenhangende gebieden, zoals het 
lint van Noorddijk of de wijk Lewenborg, onder een regime vallen. 
Wat de digitale inspraakreactie betreft betreuren we het dat deze niet is binnengekomen 
bij de gemeente. Navraag bij de postverwerking, waar ook de digitale post birmenkomt, 
heeft bevestigd dat de digitale inspraakreactie niet is ontvangen. 

Voorstel: Op grond van vorenstaande overwegingen stellen wij u voor de zienswijze van 
De Scheepsraad niet over te nemen. 

Ad 3. Een bewoner aan de Vaargeul. 
De opmerkingen hebben vooral betrekking op het aspect geluid. De indiener van de ziensvsdjze grijpt 
hierbij temg op de bezwaar- en beroepsprocedure voor de herinrichting van de sportvelden van FC 
Lewenborg en de komst van het scholencomplex. De milieu-aspecten in het vorige bestemmingsplan 
(bedoeld wordt de mimtelijke onderbouwing bij de artikel 19-procedure op grond van de oude 
WRO) waren nogal magertjes belicht. Achteraf moest aanvullend akoestisch onderzoek de gemaakte 
keuzes onderbouwen en rechtvaardigen. Dit akoestisch rapport is zowel door de Rechtbank Gronin
gen als de Raad van State geaccepteerd en in de uitspraak benoemd als onderbouwring. De indiener 
van de zienswijze leidt hiemit af dat het oude bestemmingsplan onvoldoende aanknopingspunten 
bood om de gebiedstypering 'woonwijk in de stad' in plaats van de gebiedstypering "mstige woon
wijk" te kunnen rechtvaardigen. De gebiedstyperingen drukken de milieuambities uit. In verband 
met mogelijke nieuwe ontwikkelingen in de toekomst is het volgens de bewoner aan de Vaargeul 
van belang dat milieuambities ondubbelzirmig worden vastgelegd zodat daaraan kan worden ge
toetst. Op dit punt blijft het bestemmingsplan in gebreke. Ter onderbouwing worden drie voorbeel
den genoemd. 

Reactie: Zoals de indiener van de zienswijze zelf al constateert is de geluidssituatie rond de scho
lencampus en de sportvelden destijds voldoende onderbouwd in aanvullende akoestische 
onderzoeken. Wel vindt de bewoner dat er een gebiedstypering in het bestemmingsplan 
moet worden vastgelegd, zodat eventuele toekomstige ontwikkelingen daaraan getoetst 
kunnen worden als het gaat om geluidhinder. Wij zijn het hier niet mee eens en vinden het 
niet correct om een dergelijke gebiedstypering juridisch-planologisch te regelen in een be
stemmingsplan. De typering komt uit de Handreiking industrielawaai en vergunningver
lening van het ministerie van VROM uit 1998. De hierin genoemde geluidsniveaus zijn 
"aanbevolen richtwaarden" die geen directe vertaling in een bestemmingsplan behoeven. 
In het in 2009 uitgevoerde akoestisch onderzoek, voor de vrijstelling voor de voorzienin
gen ten behoeve van de sportvelden, is voldoende aangetoond en gemotiveerd dat het ge-
luidniveau van de sportvelden binnen de maximaal toelaatbare grenswaarde blijft. 
Een ander punt is het feit dat een bestemmingplan toelatingsregels voor functies en be
bouwing bevat voor de op de kaart aangegeven bestemmingen. Aan een eventuele aandui
ding met een gebiedstypering zijn geen regels te koppelen met betrekking tot functies en 
bebouwing. Deze zijn immers al in de onderliggende bestemmingsplannen geregeld. 
Bovendien is er, los van het bestemmingsplan, wet- en regelgeving die geluidhinder in 
nieuwe situaties voorkomt. De Wet geluidhinder, de richtlijnafstanden uit de VNG-
brochure Bedrijven en Milieuzonering en het Activiteitenbesluit vormen het kader waar 
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binnen nieuwe functies planologisch worden ingepast. Deze regels hoeven niet nogmaals 
in het bestemmingsplan te worden vastgelegd. Dit is zelfs onwenselijk. In geval de wet
en regelgeving wordt gewijzigd en/of wordt aangevuld zou het bestemmingsplan achter-
haalde informatie bevatten. 
Eventuele beleidsuitspraken aangaande milieu-ambities staan in de toelichting op het be
stemmingsplan. Het vormt dan, het woord zegt het al, een toelichting op de regels, maar 
heeft geen juridische status, zoals de regels en de verbeelding (de vroegere plankaart). In 
het bestemmingsplan zijn echter geen nieuwe geluidproducerende fiincties toegestaan, 
waardoor een motivering ten aanzien van geluid en nieuwe fiincties niet aan de orde is. 

In het eerste voorbeeld geeft de indiener van de zienswijze aan dat in de toelichting op het bestem
mingsplan alleen de milieucategorie 3-bedrijven worden genoemd en niet de sportvelden met licht-
masten die in de VNG-brochure Bedrijven en Milieuzonering ook in categorie 3 vallen. Aan de bij
behorende richtlijnafstand wordt niet voldaan. Gevreesd wordt dat er bij een bestemmings wij ziging 
op de sportvelden, nieuwe categorie 3 bedrijven of voorzieningen kunnen komen, nu eenmaal cate
gorie 3 is toegestaan. 

Reactie: In paragraaf 3.4.2 van de bestemmingsplantoelichting is aangegeven welke bedrijven in 
het plangebied gevestigd zijn en in welke milieucategorie deze vallen. Alleen de bedrijven 
zijn genoemd en niet de voorzieningen, zoals scholen, sportvoorzieningen, nutsvoorzie
ningen, kinderopvang, detailhandel, en dergelijke, waarvoor eveneens VNG-
richtlijnafstanden gelden. Er wordt hier alleen ingegaan op de bedrijven omdat hiervoor in 
het bestemmingsplan specifiek de milieucategorie is geregeld in de bestemming Gemengd 
zodat bij uitbreiding of een veranderende bedrijfsvoering aan de categorisering moet wor
den voldaan. Ook het tankstation is voorzien van een specifieke aanduiding in de be
stemming verkeer. Hieraan is geen milieucategorie gekoppeld omdat alleen dit bedrijf is 
toegestaan en geen enkel ander bedrijf. 
Voor de voorzieningen is het niet nodig dat de milieucategorie wordt vastgelegd. Ter 
plaatse van de sportvelden geldt de bestemming Sport. Hierin zijn geen andere fimcties 
toegestaan. De angst dat zich ter plekke een categorie 3-bedrijf kan vestigen is onterecht. 
Bij een bestemmingswijziging van sport naar een andere bestemming, die overigens niet 
aan de orde is, moet opnieuw worden aangetoond dat aan de wet- en regelgeving wordt 
voldaan. Op basis van het bestemmingsplan Lewenborg/Ruischerwaard is een bestem
mingswijziging niet mogelijk. 

In het tweede voorbeeld wordt ingegaan op de typering "woonwijk in de stad" en de bijbehorende 
milieu-doelstellingen. Onduidelijk is voor welk deel van Lewenborg welke typering geldt. Nu dit 
niet in het bestemmingsplan is opgenomen wordt de milieudoelstelling afhankelijk gemaakt van de 
toevallige situatie ter plekke. Voorgesteld wordt dat het bestemmingsplan de aangewezen plek is om 
de gebiedstyperingen vast te leggen. 

Reactie: Deze bewering is onterecht. Er wordt niet ad hoc met milieuafstanden omgegaan als de 
"doelstelling" ten aanzien van Lewenborg niet in het bestemmingsplan is opgenomen, zo
als de bewoner suggereert. Bij het wijzigen van fiincties vindt altijd een toets plaats aan de 
op dat moment geldende wet- en regelgeving, zoals beschreven in onze voorgaande reac
tie. Deze wet- en regelgeving beoogt te voorkomen dat er een verslechtering van het 
woonklimaat optreedt. Omdat er in het bestemmingsplan geen nieuwe ontwikkelingen 
mogelijk worden gemaakt, kan van een verslechtering van het woonklimaat geen sprake 
zijn. De scholencampus en de nieuwe verlichting van de sportvelden moet immers als 
planologisch "bestaande situatie" worden beschouwd. Dit is ook uitvoerig beschreven in 
het inspraakverslag als reactie op de inspraak van de bewoners met betrekking tot de 
sportvelden. 
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Bovendien kan niet op grond van de Wro, de Bro, Wet geluidhinder en Wet milieubeheer 
gesteld worden dat de gemeente in bestemmingsplannen vast moet leggen om welk type 
woonwijk het gaat. Met de woonbestemming ter plaatse van de woonwijk is voldoende 
aangegeven dat het om een milieugevoelige fimctie gaat. 
Het enige milieuaspect dat verplicht een vertaling in bestemmingsplannen behoort te krij
gen is de geluidzone van gezoneerde industrieterreinen (artikel 40 Wet geluidhinder). In 
het bestemmingsplan Lewenborg/Ruischerwaard is dat niet aan de orde. 

In voorbeeld drie gaat de indiener van de zienswijze in op de piekbelasting van geluid van de sport
velden. De berekende piekbelasting uit het eerder genoemde akoestisch onderzoek zou in het be
stemmingsplan geregeld moeten worden. Het is voor de rechtszekerheid van de bewoners van be
lang deze hoge maar door de gemeente en Raad van State acceptabel geachte geluidsniveaus vast te 
leggen in het bestemmingsplan. 

Reactie: Het akoestisch onderzoek is in 2009 uitgevoerd om aan te tonen dat de gemeente zich in 
redelijkheid op het standpunt heeft kunnen stellen dat de afstand tussen sportvelden en 
woningen in het onderhavige geval voldoende was. Zoals al in onze vorige reactie duide
lijk gemaakt kan niet worden gesteld dat de resultaten uit dit onderzoek in het bestem
mingsplan vertaald moeten worden. Anders gezegd: het akoestisch onderzoek heeft aan
getoond dat de voorzieningen ten behoeve van de functie (sportvelden) inpasbaar is, 
waama deze juridisch-planologisch geregeld kunnen worden. In het geval van de sport
velden met verlichting is dit in de vorm van een vrijstelling gebeurd. Voor het bestem
mingsplan Lewenborg / Ruischerwaard moet deze vrijstelling als een bestaande situatie 
worden beschouwd die niet meer ter discussie staat. 

Voorstel: Op grond van vorenstaande overwegingen stellen wij u voor de zienswijze van de bewo
ner aan de Vaargeul niet over te nemen. 

Samenvatting van de wijzigingen als gevolg van zienswijzen en ambtshalve wijzigingen 
Uit de hiervoor weergegeven reacties op de zienswijzen blijkt dat deze niet tot wijzigingen van het 
bestemmingsplan leiden. Wel zijn er enkele ambtshalve wijzigingen: 
• In artikel 7 lid 7.2.2 onder a is geschrapt: "er maximaal een gebouw wordt opgericht". Deze 

bepaling is niet nodig omdat er een oppervlaktebepaling voor gebouwen is opgenomen. Bo
vendien is voor het nieuwe gebouw in het Le Roy-gebied inmiddels een omgevingsvergunning 
afgegeven. Het toegestane bebouwingsoppervlak is hiennee bijna volledig gebmikt; 

• Op de verbeelding is het bebouwingspercentage binnen het bouwvlak van de bestemming 
Maatschappelijk aan de Vaargeul vermimd van 70 naar 100%. Hiermee ontstaan binnen het 
huidige bouwvlak meer mogelijkheden voor een eventuele uitbreiding van de school als ge
volg van de op handen zijnde fusie. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

Tijdens de voorbereiding van het bestemmingsplan is er overleg geweest met de wijkverenigingen 
van Lewenborg en Ruischerwaard en met de Stichting Le Roy. Vervolgens is het plan in het voor
jaar van 2011 in de inspraak geweest. De in dit kader gemaakte opmerkingen zijn voor zover moge
lijk en wenseiijk in het voorontwerp verwerkt. Eind 2011 heeft het bestemmingsplan ter voorberei
ding op de vaststelling door de raad zes weken ter visie gelegen. Hierop zijn drie zienswijzen inge
diend die in dit raadsvoorstel zijn behandeld en voorzien van een voorstel. Als de raad met dit voor
stel instemt is het plan vastgesteld en zal een beroepstermijn van zes weken ingaan. 
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Financiele consequenties 

Onderzoek naar de economische uitvoerbaarheid van bestemmingsplannen heeft in het algemeen 
betrekking op nieuwe ontwikkelingen waarvoor bestemmingswijzigingen nodig zijn. Dit bestem
mingsplan heeft echter grotendeels betrekking op een reeds bebouwd deel van de gemeente, waarbij 
de ontwikkelingen aan het particuliere initiatief worden overgelaten. Omdat dit bestemmingsplan 
alleen de bestaande situatie regelt en alleen door gebmikmaking van een wijzigingsbevoegdheid een 
nieuwe ontwikkeling mogelijk maakt, is het niet nodig dat de raad bij dit bestemmingsplan een ex
ploitatieplan vaststelt. De plicht van een exploitatieplan is pas aan de orde ten tijde van de wijziging 
van de bestemming. 

Realisering en evaluatie ^ ^ _ _ _ _ _ _ _ 

N.v.t. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6h. 

Vaststelling bestemmingsplan Lewenborg/Ruischerwaard. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 16 februari 2012 

GR 12.2959877; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de zienswijzen van N.V. Nederlandse Gasunie, De Scheepsraad, 

bewonerscommissie van de wijk Lewenborg, en een bewoner aan de Vaargeul 

niet over te nemen; 

II. de overwegingen en motiveringen overeenkomstig dit voorstel over te nemen en 

het bestemmingsplan Lewenborg/Ruischerwaard, digitaal vervat in het gml-

bestand NL.IMRO.0014.BP497LewenborgRuis-vg01.gml en gebruikmakend 

van een ondergrond ontleend aan het Grootschalig Basis Bestand Groningen van 

december 2011, gewijzigd ten opzichte van het ontwerp zoals dat ter inzage 

heeft gelegen, overeenkomstig dit voorstel vast te stellen; 

III. geen exploitatieplan vast te stellen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel ^^''^ Gemeente 

yjroningen 

Datum raadsvergadering 20-01-2012 

Raadscommlssie B&V 

Datum raadscommissie 14 maart 2012 

I 

Publiclteit 

Bijiagen 

Onderwerp 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steller 

Telefoon 

E-mail 

MD 12. 2929230 

J. Visscher 

K. Kuiper 
1154 
klara.kuiper@groningen.nl 

Aanpassing van artikel 5:12 van de APVG betreffende het stallen van (brom)fietsen 

Concept raadsbesluit ^ _ ^ 

De raad besluit: 

I. de verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verordening 2009 
(APVG 2009) vast te stellen; 

II. dit besluit in werking te laten treden op de dag na bekendmaking en bekend te maken 
door plaatsing in het elektronische gemeenteblad. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Ciassificatienr. 

mailto:klara.kuiper@groningen.nl
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Publiekssamenvatt ing 

Het betreft een tekstuele aanpassing van artikel 5:12 van de Algemene Plaatselijke Verordening van 
de gemeente Groningen. (Hiema: APVG.) Het artikel betreft het stallen van (brom)fietsen. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verordening 2009 

(APVG 2009) vast te stellen; 
II. dit besluit in werking te laten treden op de dag na bekendmaking en bekend te maken door 

plaatsing in het elektronische gemeenteblad. 

Inleiding 

Reparatie van een artikel uit de APVG is de bevoegdheid van uw raad. Aanleiding voor wijziging 
van artikel 5:12 APVG is een uitspraak van de rechtbank Den Haag. Daarbij is bepaald dat de APV 
een uitdrukkelijk verbod moet bevatten waarin staat dat het verboden is een (brom)fiets te laten 
staan op een daartoe door het college aangewezen plaats. Hoewel dit nog geen uitspraak is in 
hoogste rechterlijke instantie, is er genoeg reden de APVG op dit punt zekerheidshalve aan te 
passen. 

Beoogd resultaat 

Door opname van het expliciete verbod in de APVG ontstaat er zekerheid dat het college bevoegd is 
tot handhaving van het verbod. Het college is daarmee bevoegd fietsen te verwijderen, indien deze 
in door het college aangewezen gebieden verkeerd zijn geplaatst (o.a. stationsgebied). Inhoudelijk 
verandert er niets. Er is sprake van het repareren van een mogelijk formeel gebrek in de APVG. 

Kader 

Het besluit past in het kader van de Gemeentewet. Op basis van de Gemeentewet heeft de raad de 
bevoegdheid om de verbodsbepaling op te nemen in de APVG. Het college is daartoe niet bevoegd. 
Eerst als uw raad het verbod heeft vastgesteld in de APVG mag het college plaatsen aanwijzen waar 
dat verbod geldt. In dit geval mag het college dan fietsen verwijderen uit door hem aangewezen 
gebieden met toepassing van een last onder bestuursdwang. De mogelijkheid van een verbod is wel 
genoemd in het artikel, maar een expliciete verbodsbepaling door uw raad ontbreekt. De uitspraak is 
aanleiding het artikel tekstueel aan te passen. 

Argumenten/afwegingen 

Om te voorkomen dat onbevoegd fietsen worden verwijderd, kiest het college er voor om uw raad 
voor te stellen de APVG te repareren. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

De uitspraak van de rechtbank Den Haag heeft in landelijke kranten gestaan. Inwoners van de stad 
kunnen van deze uitspraak op de hoogte zijn. Dit zou kunnen betekenen dat daardoor meer 
bezwaarschriften met schadeclaims worden ingediend. 
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FinancJgle consequenties 
De aanpassing heeft geen directe financiele consequenties. Wel bestaat op dit moment een risico 
door een mogelijk gebrek in de bepaling. 

Realisering en evaluatie ^ ^ 

Realisatie door vaststelling van de wijziging van artikel 5:12 APVG door de raad en publicatie 
daarvan. 
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ontwerp 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN: 

Gezien het voortstel van burgemeester en wethouders van 
GR 

Gelet op artikel 149 van de Gemeentewet: 

HEEFT BESLOTEN: 

vast te stellen de verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verordening 
Groningen 2009 (APVG 2009). 

Artikel I Wijziging verordening. 
De Algemene Plaatselijke Verordening Groningen 2009 wordt als volgt gewijzigd: 

A. artikel 5:12, derde lid, wordt gewijzigd en komt als volgt te luiden: 
3. Het is verboden op door het college aangewezen op de weg gelegen plaatsen, in het 
belang van het uiterlijk aanzien van de gemeente, ter voorkoming of opheffing van 
overlast, dan wel voorkoming van schade aan de openbare gezondheid, een 
(hromffiets onbeheerd buiten de daarvoor bestemde ruimtes of plaatsen te laten 
staan. 

B. Artikel 5:12, vijfde lid wordt gewijzigd en komt te luiden: 
5. Het is verboden in door het college aangewezen openbare 
(brom)fietsstallingsgebieden, in het belang van het beheer van de openbare ruimte, 
een (bromjfiets langer dan twaalf dagen onafgebroken te stallen. 

Artikel II Inwerkingtreding. 

Dit besluit treedt in werking op de eerste dag na bekendmaking. 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 

De griffier, De voorzitter. 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Verplichte Mededelingen 
DIA 
Plaatsing: op website 
(Balkje: Bekendmaking) 

Wijziging van artikel 5:12 APV Stallen van (brom)fietsen 

De raad van de gemeente Groningen maakt bekend: 
Dat hij in zijn vergadering van .... 2012, besluitnummer... .2012, de verordening tot wijziging van de 
Algemene Plaatselijke Verordening 2009 heeft vastgesteld. 

De wijziging betreft het opnemen van het verbod om (brom)fietsen te plaatsen in door het college 
aangewezen plaatsen. Dit verbod is op dit moment niet duidelijk opgenomen in artikel 5:12 APV. 
Nu de raad dit verbod bij bovengenoemd besluit heeft opgenomen in artikel 5:12 APV wordt 
voorkomen dat het college mogelijk onbevoegd fietsen laat verwijderen in daartoe door hem 
aangewezen plaatsen. 

Dit besluit is bekendgemaakt door plaatsing in het elektronisch Gemeenteblad met het nummer.... 
en tteedt in werking de dag na bekendmaking 

Dit besluit van de burgemeester ligt vanaf vandaag voor iedereen ter inzage en is kosteloos 
verkrijgbaar bij het Gemeentelijk Informatie Centmm (GIC), Kreupelstraat 1 (De Prefectenhof) te 
Groningen: open op maandag van 13.00 tot 16.00 uur. Dinsdag tot en met vrijdag van 09.00 uur tot 
16.00 uur, op donderdag ook van 18.00 uur tot 20.00 uur. 

contact: Wally Willemsen/ DIA/ GIC/ Telefoon 367 7018 
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28 maart 2012. 

Nr. 6i. 

Aanpassing van artikel 5:12 van de APVG betreffende het stallen van (brom)fietsen. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 16 februari 2012 

GR 12.2959881; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verordening 2009  

 (APVG 2009) vast te stellen;  

II. dit besluit in werking te laten treden op de dag na bekendmaking en bekend te 

maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6i. 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN: 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 16 februari 2012 

GR 12.2959881; 

 

Gelet op artikel 149 van de Gemeentewet: 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

vast te stellen de verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verordening 

Groningen 2009 (APVG 2009). 

 

Artikel I Wijziging verordening. 

De Algemene Plaatselijke Verordening Groningen 2009 wordt als volgt gewijzigd: 

 

A.  artikel 5:12 , derde lid, wordt gewijzigd en komt als volgt te luiden:  

3. Het is verboden op door het college aangewezen op de weg gelegen plaatsen, in het 

belang van het uiterlijk aanzien van de gemeente, ter voorkoming of opheffing van 

overlast, dan wel voorkoming van schade aan de openbare gezondheid, een 

(brom)fiets onbeheerd buiten de daarvoor bestemde ruimtes of plaatsen te laten  

staan. 

 

B. Artikel 5:12, vijfde lid wordt gewijzigd en komt te luiden:  

5. Het is verboden in door het college aangewezen openbare 

(brom)fietsstallingsgebieden, in het belang van het beheer van de openbare ruimte, 

een (brom)fiets langer dan twaalf dagen onafgebroken te stallen. 

 

Artikel II Inwerkingtreding. 

Dit besluit treedt in werking op de eerste dag na bekendmaking. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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ijrortingen B e s t u u r s d i e n s t 

RAADSVOORSTEL: 
2011-2012 
Ons kenmerk: RO 11.2793842 
Registratienummer : GR 11. 
Ingekomen op : 

Onderwerp: Verordening afVoer hemelwater en grondwater 

Groningen, £ 7 FEB 2012 

Aan de raad, 

Inleiding 
In Gromngen willen we schoon water zoveel mogelijk uit het riool houden. Dat kan door regenwa-
ter van afwalwater te scheiden. Het is goed voor het milieu omdat het regenwater niet langer naar 
de rioolwaterzuivering wordt gepompt. Ook het aantal overstorten wordt minder waardoor steeds 
minder afval water in onze vijvers terecht komt. Daamaast werkt de rioolwaterzuivering een stuk 
efficienter als er minder verdunning is door regenwater. 
Een goed instrument om dit doel te bereiken is de inzet van de verordening voor hemelwater en 
grondwater. In 2008 heeft uw raad bij de vaststelling van het Groninger Water- en Rioleringsplan 
(RO 08.1738325) uitgesproken dat we in Groningen moeten streven naar een duurzaam stedelijk 
waterbeheer. Het scheiden van schoon en vuil water aan de bron, zoals hemelwater en afvalwater, 
is niet alleen een verantwoordelijkheid v£in de gemeente, maar ook van de individuele lozers. Dat 
is vastgelegd in de "Wet Bekostiging en Verankering Gemeentelijke Watertaken" (2008) en de 
"Waterwet" (2009). Bij deze zorgplicht die voortvloeit uit deze wetten kan de gemeente ervoor 
kiezen om hemelwater wel of bewust niet aan te sluiten op de riolering. De verordening is vooral 
bedoeld als stok achter de deur. 

De verordening kan worden ingezet om medewerking te verkrijgen van perceelseigenaren voor het 
afkoppelen van het regen- en eventueel grondwater van het gemengde riool. Dit kan voor per
ceelseigenaren financiele consequenties hebben. Het is niet onze bedoeling perceelseigenaren voor 
een financieel onmogelijke opgave te plaatsen daarom zal er tijdig overleg plaatsvinden tussen de 
gemeente en de betreffende eigenaren om te bepalen wat financieel haalbaar is. Indien de financie
le situatie een dergehjke ingreep niet mogelijk maakt wordt iii overleg bekeken binnen welk tijds-
bestek dat wel kan. 

De "verordening afvoer hemelwater en grondwater" is door ons opgesteld op basis van het VNG 
model en wordt nu ter vaststelling aan u aangeboden bij dit raadsvoorstel. In dit raadsvoorstel 
gaan wdj achtereenvolgens in op de voorgeschiedenis, de financien, de werking van de verorde
ning, de uitkomsten van een drietal door ons uitgevoerde/J/VO/^S om de verordening in de praktijk 
te brengen en op de commimicatie in het vervolgtraject. 

Voorgeschiedenis 
In het raadsvoorstel bij het Water- en Rioleringsplan (RO 08.1738325) heeft ons college aange
geven in 2009 te starten met het uitwerken van een gedifferentieerd rioolrecht. Deze uitwerking 
leidde in September 2009 tot de conclusie dat gedifferentieerd heffen niet het beste instrument is 
om de ambitie: "regenwaterwater zo schoon mogelijk te houden" na te streven. In een daaropvol-
gend raadsvoorstel (RO 09.1994959) gaf ons college aan dat een verordening voor hemelwater en 

SE.4.C 
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grondwater een beter instrument is. Deze verordening is vervolgens uitgewerkt en door ons be
sproken. 

Tijdens deze bespreking hebben wij onze zorg geuit over de gevolgen van de verordening voor 
perceeleigenaren. Naar aanleiding van deze zorg hebben wij besloten de inwerkingtreding van de 
verordening uit te steilen tot eind 2011 en een jaar lang proof te draaien met de verordening. Dit 
hebben wij per brief (RO 10.2432994) in november 2010 aan uw raad meegedeeld. 

In alle bovengenoemde stukken aan uw raad staat het principe centraal dat "de vervuiler betaalt": 
in het raadsbesluit bij het Water- en Rioleringsplan ten aanzien van het gedifferentieerde riool
recht en vervolgens met betrekking tot het werken met een verordening. Uw raad heeft hiermee 
ingestemd. In beantwoording van vragen van GroenLinks ten aanzien van verharding van tuinen 
door het college (Vragen 2011 - Nr. 2) is de volgende passage opgenomen: 

'Om eigenaren van grote verharde oppervlakken te stimuleren het regenwater te scheiden van het 
afvalwater gaan wij in 2011 een proef doen met de toepassing van een verordening voor hemel
water en grondwater. In november 2010 hebben wij uw raad hierover geinformeerd met een 
raadsbrief. Met deze verordening kan ervoor worden gezorgd dat een perceelseigenaar zijn/haar 
hemelwater niet meer host op het gemengde rioolstelsel. Voorwaarde voor succes is dat de ge
meente dit in goed overleg doet met de perceelseigenaar en deze hierbij ondersteunt. Daarnaast 
kan de verordening worden gebruikt om perceelseigenaren aan te zetten tot medewerking aan ge
meentelijke afkoppelprojecten.' 

Kortom, de aanloop naar het werken met de verordening kent een stevige wettige basis en heeft 
een gedegen voorbereiding. We gaan niet over een nacht ijs. Over het principe dat "de vervuiler 
betaalt" heeft uw raad zich in december 2008 unaniem positief uitgesproken. Ten aanzien van de 
verordening is in de vorengenoemde stukken telkens aangegeven dat het werken met de verorde
ning gepaard gaat met goede communicatie en bij voorkeur participatie van de betrokkenen, de 
verordening werkt zoals gezegd als stok achter de deur. 

Financien 
De huidige kosten voor een rioolaansluiting in Groningen zijn ca. € 130,-- per jaar, onafhankelijk 
van het aantal m^ dat afwatert op het gemeentelijke riool. De kosten voor het afkoppelen van een 
m verhard oppervlak van het gemengde riool varieert sterk. Dit is afhankelijk van allerlei facto-
ren. In het geval van een van de pilotlocaties was sprake van een bedrag van € 4,75 per m .̂ 
In situaties waarbij het aanpassen van een hemelwaterlozing op particulier terrein waterkwaliteits-
en/of waterkwantiteitsvoordeel oplevert in de openbare ruimte is het rechtmatig om gemeentelijk 
geld in te zetten voor een aanpassing op priveterrein mits onderbouwd kan worden dat een maat
regel om hetzelfde doel te bereiken door maatregelen op openbaar terrein duurder is. Dit principe 
passen we ook toe bij de stimuleringsregeling groene daken. Dit betekent dat we als gemeente per 
geval kunnen beoordelen of een bovengenoemde aanpassing met gemeentelijke middelen onder
steund kan worden. Het werken met de verordening kan worden uitgevoerd met de in het water-
en rioleringsplan beschikbare middelen. 

Werking van de verordening 
Uitgangspunt bij het werken met de verordening is dat de lozer voldoende tijd krijgt om zijn lo-
zingsgedrag aan te passen en dat de gemeente hem/haar hierbij helpt. De hulp van de gemeente 
bestaat uit een vast aanspreekpunt, advies en eventuele ondersteuning in de vorm van subsidies. 
Met deze optie kan heel gericht het doel "schoon water uit het vuilwaterriool houden" worden be
reikt. Daamaast kan in deze verordening ook worden geregeld dat perceelseigenaren moeten mee
werken aan het gescheiden aanleveren van het hemelwater, als de gemeente in het kader van een 
rioolrenovatie een gescheiden rioolstelsel aanlegt. Het voordeel van het toepassen van de verorde-
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ning is dat het heel doeltreffend is en er heldere prioriteiten gesteld kunnen worden. Zo kunnen de 
gebieden waar de hemelwaterlozing de meeste problemen veroorzaakt, hetzij voor de waterkwali-
teit (als gevolg van overstorten), hetzij voor de waterkwantiteit (water op straat/afvoerproblemen), 
als eerste worden aangepakt. Dat kan bijvoorbeeld door parkeerterreinen met doorlatende verhar
ding aan te leggen of door het aanleggen van groene daken. De verordening kan worden ingezet 
als laatste dwangmiddel, maar de kem van deze aanpak zit in het op basis van participatie en sa
menwerking bereiken van het gewenste resultaat. De werkzaamheden voor de gemeente Gronin
gen worden gepland en uitgevoerd birmen de in het GWRP vastgestelde financieringsystematiek. 
Binnen deze systematiek wordt rekening gehouden met langjarige planningen die met betrekking 
tot water en riolering gebruikelijk zijn. Met deze verordening gaat de gemeente gebieden aan wij
zen waar het niet is toegestaan hemelwater of grondwater te lozen op het gemengde/vuilwater-
riool. 

Invoering van de verordening en uitkomsten pilot 
Om de haalbaarheid van het werken met de verordening te toetsen, hebben wij zoals gezegd in de 
inleiding, uw raad in 2010 niet gevraagd de verordening vast te steilen maar hebben we opdracht 
gegeven voor een pilot met de verordening. Het doel van deze pilot was ervaring opdoen met de 
verordening en onderzoeken wat de consequenties zijn voor perceelseigenaren. De belangrijkste 
conclusies zijn: 

• Een goede samenwerking tussen de perceelseigenaar en de gemeente is van groot belang. 
• Een bepaalde urgentie werkt versnellend. Wanneer er zowel bij de perceelseigenaar als de 

gemeente winst te behalen is, is de kans op succes het grootst. De komende tijd kan vooral 
worden ingezet op situaties waarbij dit het geval is. Daarbij kan gedacht worden aan situa
ties waarbij de huidige hemelwaterlozing zowel voor de lozer op particulier terrein als op 
openbaar terrein problemen oplevert. Daamaast zijn er situaties waarbij het aanpassen van 
een hemelwaterlozing op particulier terrein waterkwaliteits- en/of waterkwantiteitsvoor
deel oplevert in de openbare mimte. 

• Het milieurendement is het grootst bij het aanpakken van grote bedrijventerreinen. Omdat 
dit veel voorbereiding geldt, zowel technisch, financieel als in de communicatie met per
ceelseigenaren kan een dergelijk aflcoppelproject het beste worden meegenomen bij de tot
standkoming van een nieuwe meerjarenplanning in het kader van het nieuwe Water- en 
Rioleringsplan in 2012. 

Communicatie 
In de eerstkomende tijd wordt vooral gezocht naar die situaties waarbij het voordeel voor per
ceelseigenaren evident is, bijvoorbeeld omdat er nu sprake is van overlast. Hiervoor zullen de be
staande contacten met corporaties en bedrijvenverenigingen worden geintensiveerd. Uit de pilot 
bleek dat wanneer er een goede samenwerking op uitvoeringsniveau tot stand is gekomen een pro
ject succesvoUer verloopt. Door de goede samenwerking wordt de kans op herhaling aanzienlijk 
vergroot. Bij de voorbereiding van het afkoppelen van bedrijventerreinen geldt een intensief 
communicatietraject. De bedrijven zullen afzonderlijk worden benaderd voor meer informatie. Wij 
investeren plaimiatig in de aanleg van een gescheiden rioolstelsel, door zoveel mogelijk hemelwa
ter op dat systeem aan te sluiten wordt een maximaal rendement gehaald uit die investering. Dat 
kan alleen als de bewoners en bedrijven hun hemelwater en afvalwater gescheiden aanleveren. Het 
gescheiden aanleveren is de investering die dan wordt gevraagd van de bedrijven. Voor de particu
lieren wordt dit meegenomen in de projecten en wordt alleen medewerking gevraagd. Wij komen 
met deze aanpak de perceelseigenaren tegemoet in hun eigen zorgplicht. In de "Wet Bekostiging 
en Verankering Gemeentelijke Watertaken" staat dat de gemeentelijke zorgplicht in werking treedt 
als van de perceelseigenaar niet redelijkerwijs gevraagd kan worden zelf het regenwater te ver
werken. Voor nieuwbouw geldt altijd al de verplichting van het gescheiden aanleveren van afval 
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water en regenwater. Waar mogelijk wordt dat vastgehouden, geborgen of rechtstreeks naar op-
pervlaktewater geleid. 

Om het belang van het scheiden van schoon en vuil afvalwater te benadrukken is het belangrijk 
hierover te communiceren, dit is op verschiiiende manieren gedaan. We hebben actief deelgeno-
men aan de landelijke publiekscampagne over Goed Rioolgebmik in 2010. De folders in het kader 
van deze campagne zijn huis aan huis verspreid met de milieuwijzer. Daamaast worden er folders 
gemaakt over groene daken en grondwater, waarin ook wordt ingegaan op het feit dat schoon 
water niet thuis hoort in het vuilwater riool, dat naar de rioolwaterzuivering gaat. We hebben een 
serie gemaakt voor OOG-tv genaamd "Plons" waarin het belang van water in de stad wordt bena-
dmkt en waarin wordt ingegaan wat de gemeente, waterschappen en waterbedrijf doen op het ge
bied van water en wat je als inwoner van de stad zelf kunt doen. In deze serie is ook op verschii
iende manieren aandacht besteed aan duurzaam stedelijk waterbeheer. We communiceren vooral 
over projecten in de stad waarin hemelwater een belangrijke rol speelt. 

• We geven op de wijkwebsites informatie voor inwoners van de stad over regenwater in het 
algemeen en de verordening in het bijzonder. 

• We benaderen de corporaties via de reeds gelegde contacten. 
• We publiceren in de Groninger Gezinsbode over een in het kader van de pilot uitgevoerd 

project. 

Conclusie 
De verordening afvoer hemelwater en grondwater geeft ons de mogelijkheid om doeltreffender te 
werken aan een veilig, schoon en robuust watersysteem. Investeringen van de gemeente worden 
optimaal benut doordat de participatie en samenwerking worden vergroot en in het uiterste geval 
kvinnen worden afgedwongen. Na invoering zal de verordening in eerst instantie vooral worden 
ingezet om samen met perceelseigenaren bestaande knelpunten op te lossen. Vervolgens zullen bij 
de totstandkoming van het volgende Water- en rioleringsplan gebieden worden aangewezen waar 
we gaan investeren in het grootschalig scheiden van hemelwater en afvalwater en waar van bedrij
ven (financiele) medewerking wordt gevraagd. 

Gelet op het vorenstaande steilen wij u voor te besluiten: 
I. de Verordening afvoer hemelwater en grondwater vast te steilen; 
II. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het gemeenteblad en te publiceren in de 

Groninger Gezinsbode; 
III. dit besluit in werking te laten treden op 1 april 2012. 

ciendelijke groet, 
leester en wethouders van Groningen, 

^emeester, dg^^eetetans, 
'. (Peter) Rehwinkel j C ^ - M.A. (M 
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Ontwerp -

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 
(Gr ) 

gelet op artikel 10.32a van de Wet milieubeheer; 

overwegende dat de Wet milieubeheer de bevoegdheid biedt bij verordening regels te steilen 
over het brengen van afvloeiend hemelwater of grondwater op of in de bodem of in een 
rioolvoorziening en over het beeindigen van het lozen van afvloeiend hemelwater en 
grondwater in een rioolvoorziening voor afvalwater; 

overwegende dat het gewenst is gebmik te maken van de mogelijkheid het afvloeiend 
hemelwater en het grondwater in een bepaald gebied vanaf een vooraf te bepalen datum niet 
meer te doen afvloeien in een openbaar vuilwaterriool. 

HEEFT BESLOTEN: 

Verordening op de afvoer van hemelwater en grondwater 

Artikel 1 Begripsomschrijvingen 
In deze verordening wordt verstaan onder: 

a. bouwwerk: elke constmctie van enige omvang van hout, steen, metaal of ander 
materiaal, die op de plaats van bestemming hetzij direct hetzij indirect met de grond 
verbonden is, hetzij direct of indirect steun vindt in of op de grond, bedoeld om ter 
plaatse te functioneren. 

b. beheerder van het openbaar riool: het college. 

Artikel 2 Plicht tot afkoppelen 
1. De beheerder van het openbaar riool kan een gebied aanwijzen waarbiimen het 

verboden is een hemelwaterafvoerleiding aan te sluiten of aangesloten te houden op 
het openbaar vuilwaterriool. Eenzelfde gebiedsaanvdjzing kan door genoemde 
beheerder worden gedaan ten aanzien van het vrij komende grondwater bij drainage, 
oppompen of andere vormen van onttrekkingen. 

2. De beheerder kan de wijze bepalen waarop het afkoppelen plaatsvindt. 

3. De gebiedsaanwijzing heeft geen betrekking op de openbare weg. 

4. Bij het vaststellen van de gebiedsaanwijzing houdt de beheerder van het openbaar 
riool rekening met het gemeentelijk rioleringsplan. 
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5. De gebiedsaanwijzing treedt in werking met ingang van de twaalfde week na de dag 
waarop zij bekend is gemaakt. 

6. De beheerder kan ontheffing verlenen van de verplichting tot afkoppelen die 
voortvloeit uit de gebiedsaanwijzing, indien van de eigenaar van het bouwwerk, open 
erf of terrein redelijkervsdjs geen andere wijze van afVoer van het hemelwater kan 
worden gevergd. 

7. Op de voorbereiding van de gebiedsaanwijzing is afdeling 3:4 van de Algemene wet 
bestuursrecht van toepassing. 

Artikel 3 Strafbepaling 
Overtreding van het krachtens artikel 2 bepaalde en de daarbij gegeven voorschriften en 
beperkingen wordt gestraft met hechtenis van ten hoogste drie maanden of geldboete van de 
tweede categorie. 

Artikel 4 Toezichthouders 
Met het toezicht op de naleving van de bepalingen bij of krachtens deze verordening gesteld 
zijn belast de bij besluit van het college aan te wijzen personen of groep van personen. 

Artikel 5 Inwerkingtreding 
Deze verordening treedt in werking op 1 april 2012. 

Artikel 6 Citeertitel 
Deze verordening wordt aangehaald als Verordening op de afVoer van hemelwater en 
grondwater. 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 

De griffier, De voorzitter. 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Toelichting 

Algemeen 
Met de inwerkingtreding van de Wet Gemeentelijke Watertaken per 1 januari 2008 is o.a. de 
Wet milieubeheer gewijzigd. In artikel 10.32a van de Wet milieubeheer is opgenomen dat 
gemeenteraden een nieuwe bevoegdheid hebben en in het belang van de bescherming van het 
milieu bij verordening regels kunnen steilen aan het lozen van afvalwater op de riolering. 
Hiermee hebben gemeenten een nieuw instrument gekregen om de gemeentelijke watertaken 
(zorgplichten) vorm te geven. De wet geeft een bevoegdheid. Dit betekent dat gemeenten niet 
verplicht zijn een verordening voor het lozen van afvalwater op de riolering te hebben. Het 
rioleringsbeleid is neergelegd in het op 17 december 2008 vastgestelde Groninger Water- en 
Rioleringsplan (GWRP). 
Over de riolering en de aansluiting van bouwwerken op de openbare riolering staan 
voorschriften in het Bouwbesluit 2003 (BB) en de bouwverordening (BV). De onderhavige 
verordening is aanvullend en komt niet in strijd met plichten die elders zijn vastgelegd. Bij 
strijd zou de hogere regeling - het Bouwbesluit - voorgaan. 
Situatie I: Nieuwbouw in een bestaand bebouwd gebied waar een gebiedsaanwijzing geldt 
(art. 2 van deze verordening). 
Voor nieuwbouw bestaat niet de plicht - wel een kunnen - om de afVoer van hemelwater aan 
te sluiten op de openbare riolering (art. 3.43, lid 2 BB). Zodra een aanwijzingsbesluit geldt 
met de bepaling dat het riool uitsluitend is bestemd voor afvalwater en fecalien waarop geen 
hemelwater mag worden geloosd, is het 'kunnen' feitelijk niet meer aanwezig. De wijze 
waarop het hemelwater wordt afgevoerd dient te voldoen aan het doelvoorschrift van art. 
3.41, lid 1 BB: een voor de gezondheid nadelige situatie wordt voorkomen. 
In art. 2.7.4 BV is dit verwerkt met altematieven voor gemengd en gescheiden rioolstelsel. 
Situatie II: Bestaande bouw is aangesloten op het openbaar gemengd rioolstelsel in een gebied 
waar een gebiedsaanwijzing geldt (art.2 van deze verordening). 
Voor de bestaande bouw geldt enkel een plicht de aansluiting aan het riool aanwezig te 
hebben en te houden voor de afvoer van afvalwater en fecalien (art. 3.36 BB). Een plicht tot 
het afkoppelen van het hemelwater als bedoeld in deze verordening komt hiermee niet in 
strijd. 
De wijze waarop het hemelwater wordt afgevoerd nadat dit is afgekoppeld, dient te voldoen 
aan het doelvoorschrift van art. 3.36, lid 1 BB: een voor de gezondheid nadelige situatie wordt 
voorkomen. 
Art. 5.3.4 BV verwijst naar art. 3.36 BB en is enkel van toepassing op de daarin verplicht 
gestelde voorzieningen. 

Artikel 1 Begripsbepalingen 

Bouwwerk 
Een definitie van het begrip bouwwerk geeft de Wet milieubeheer niet, in de 
bouwverordening wordt een in de jurispmdentie aanvaarde definitie aangehouden: 

bouwwerk: elke constmctie van enige omvang van hout, steen, metaal of ander materiaal, die 
op de plaats van bestemming hetzij direct hetzij indirect met de grond verbonden is, hetzij 
direct of indirect steun vindt in of op de grond, bedoeld om ter plaatse te fiinctioneren. 

Deze omschrijving is in deze verordening overgenomen. De plicht een bouwwerk aan te 
sluiten aan het openbaar riool staat in de BV (art. 2.7.4 en 5.3.4). 
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Aan de hand van de vier elementen van de definitie van het begrip bouwwerk: 1) constmctie, 
2) van enige omvang, 3) met de grond verbonden, 4) bedoeld om ter plaatse te functioneren, 
wordt bepaald op een object een bouwwerk is of niet. 
Over het begrip bouwwerk bestaat een uitgebreide jurispmdentie, het is niet zonder meer 
duidelijk warmeer aan de vier voorwaarden wordt voldaan om tot de conclusie te komen dat 
een object een bouwwerk is. Een uitgebreide opsomming van jurispmdentie kunt u vinden in 
de toelichting op de Model-bouwverordening van de 'Standaardregelingen in de bouw' (Sdu 
uitgevers bv. Den Haag). 

- beheerder openbaar riool 
De in artikel 2 genoemde beheerder van het openbaar riool is het college van burgemeester en 
wethouders. 
Een begripsbepaling voor open erf en terrein is niet opgenomen. Met het besluit tot 
gebiedsaanwijzing en de bijbehorende kaart heeft het college voldoende mogelijkheden om 
open erven en terreinen al dan niet onder de werking van het besluit en daarmee de plicht tot 
afkoppelen te brengen. 

Artikel 2 Plicht tot afkoppelen 

Inleiding 
Dit artikel biedt de mogelijkheid om een eigenaar van een bouwwerk, die niet uit vrije wil 
meewerkt aan de uitvoering van een rioleringsplan, te dwingen de hemelwaterafVoer los te 
koppelen van het vuilwaterriool. Een dergehjke verplichting voor bestaande bouwwerken is 
enkel mogelijk indien een andere wijze van afvoeren of verwerken van hemelwater redelijk is. 
Een afweging tussen de kosten van het afkoppelen en het treffen van voorzieningen die 
daarmee verband houden in relatie tot de voordelen die hiervan worden verwacht (o.a. het 
milieurendement en mogelijke reductie van wateroverlast) en de relatie met de ouderdom van 
het bouwwerk waarin of waaraan de voorzieningen worden getroffen, dient plaats te vinden 
en inzichtelijk te worden gemaakt bij het effectief maken van de bedoelde verplichting. 
Voor grondwater dat vrij komt bij drainage, oppompen of andere vormen van onttrekkingen of 
ontwateren geldt een gelijke situatie. Ook hier kan het wenselijk zijn dat het water op een 
andere wijze wordt afgevoerd dan via het vuilwaterriool. 

Het artikel werkt pas nadat met betrekking tot de riolering in een bepaalde kem, buurt, wijk of 
straat een situatie is ingetreden, waardoor het naar het oordeel van de beheerder van het 
rioleringsstelsel nodig wordt het loskoppelen en het op andere wijze afvoeren van het 
hemelwater te verlangen. Meestal zal dit zijn na een renovatie, groot onderhoud, geheel 
vemieuwen van het rioolstelsel, waarbij hetzij een gemengd stelsel wordt vervangen door een 
gescheiden rioolstelsel, hetzij een mogelijkheid bestaat afte voeren op andere wijze. Het is 
echter ook mogelijk het afkoppelen op te leggen zonder renovatie of aanleg van een 
gescheiden openbaar rioolstelsel, bijvoorbeeld in geval van wateroverlast als gevolg van een 
beperkte capaciteit van de riolering. Het kunnen beschikken over dit nieuwe artikel is van 
belang voor het handhaven van de plicht tot afkoppelen bij huishoudens. 

Op 17 december 2008 heeft de gemeenteraad het Groninger Water- en Rioleringsplan 
(GWRP) vastgesteld. In dit GWRP is het beleid voor afvalwater, hemelwater en grondwater 
voor een periode van 5 jaar vastgelegd (2009-2013). Hierin is uitgesproken dat Groningen 
streeft naar een duurzaam stedelijk waterbeheer. Deze ambitie is in het GWRP vertaald naar 
concrete doelen en bijbehorende maatregelen. Een van de maatregelen is het zoveel mogelijk 
scheiden aan de bron van schoon water, zoals hemelwater en afvalwater. Op 25 november 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

220

-3 

2009 is besloten dat de verordening afvoer hemelwater en grondwater moet worden 
uitgewerkt. 

Redelijkheid 
Art. 10.32a, tweede lid Wet milieubeheer luidt: Van de mogelijkheid, bedoeld in het eerste lid, 
onderdeel b, wordt geen gebruikgemaakt, indien van degene bij wie afvloeiend hemelwater of 
grondwater vrijkomt redelijkerwijs geen andere wijze van afvoer van dat water kan worden 
gevergd. 

Dit legt een beperking op aan de toepassing van de bevoegdheid uit art. 5.3.4A, en geeft een 
plicht tot een motivering over de redelijkheid van het opieggen of althans het effectueren van 
de verplichting. De redelijkheid tot het invoeren van een plicht tot afkoppelen in een bepaald 
gebied wordt overwogen en gemotiveerd bij het opstellen van het GWRP. Daamaast is voor 
gevailen waarin de plicht onredelijk uitwerkt een mogelijkheid tot ontheffing opgenomen. 

Ontluchting 
De ontluchting van het rioleringsstelsel verdient bijzondere aandacht. Gebruikelijk is de 
ontluchting van de riolering te doen plaatsvinden via een bovendakse uitmonding. Er kimnen 
zich situaties voordoen dat het afkoppelen van de hemelwaterafVoer leidt tot het niet of 
minder effectief ontluchten. Indien valt te voorzien dat ontluchtingsproblemen ontstaan in het 
hoofdriool ten gevolge van het afkoppelen en er geen goede oplossing beschikbaar is dan wel 
deze onevenredig hoge kosten veroorzaakt, is de gebiedsaanwijzing niet mogelijk. In het 
GWRP is aandacht besteed aan deze problematiek. 

Lidl 
Het eerste lid geeft de plicht tot afkoppelen van de hemelwaterafvoerleiding van het openbaar 
vuilwaterriool of voorzover nog geen aansluiting aan het openbaar vuilwaterriool bestaat, 
deze niet aan te brengen. Het gaat hier zowel om de afVoerleidingen die direct zijn 
aangesloten op het openbaar vuilwaterriool alsmede leidingen die op het perceel of binnen de 
woning/het gebouw zijn aangesloten op een gemengde leiding die op het openbaar 
vuilwaterriool is aangesloten. De plicht tot afkoppelen geldt voor alle eigenaren van 
bouwwerken, open erven en terreinen, voor zover deze zijn gelegen binnen de 
gebiedsaanwijzing en het desbetreffende besluit geen uitzondering bevat. Eenzelfde situatie 
geldt voor het grondwater. 
Een gebiedsaanwijzing is een besluit van algemene strekking. Dit is een besluit in de zin van 
de Algemene wet bestuursrecht. Bij het vaststellen van de gebiedsaanwijzing houdt de 
beheerder van het openbaar riool rekening met het gemeentelijk rioleringsplan. De beheerder 
van het openbaar vuilwaterriool is de gemeente, vertegenwoordigd door het college. 

De plicht tot afkoppelen is niet beperkt tot het bouwwerk, maar betreft ook open erf of terrein. 
Bedoeld is zowel het afvloeiend hemelwater dat afkomstig is van een bouwwerk en via een 
dakgoot, regenpijp, afvoerbuis enz. het openbaar vuilwaterriool bereikt als het afvloeiend 
hemelwater dat afkomstig is van een open erf of terrein en via goten, putten, afvoerbuis enz. 
het openbaar vuilwaterriool bereikt te omvatten. Een open erf of terrein waarin goten en 
putten zijn aangebracht is onder meer een terras, een oprit, een parkeerterrein, een laad- en 
losperron. 
Het is mogelijk in de gebiedsaanwijzing een onderscheid te maken in het afkoppelen van de 
aansluiting die zich bevindt aan de voorkant (wegzijde) van het bouwwerk en de achterkant. 
Dit is een gevolg van het redelijkheidscriterium uit het tweede lid van art. 10.32a Wm. Dit zal 
meestal voor een hele straat of een rij woningen hetzelfde zijn. 
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Lid 2 
Evenals bij de eerste aansluiting aan het riool (art. 2.7.4 Bouwverordening) is ook in dit 
artikel opgenomen dat door of vanwege de beheerder de wijze van (technisch) aansluiten 
wordt aangegeven. Ten aanzien van het afkoppelen kan eveneens worden aangegeven op 
welke wijze dit (technisch) moet gebeuren. 
Indien na het afkoppelen de hemelwaterafvoerleiding moet worden aangesloten aan het 
openbaar schoonwaterriool, biedt de bouwverordening de mogelijkheid aan te geven op welke 
wijze deze aansluiting (technisch) moet plaatsvinden. 

Lid 3 
Aan een inrichting in de zin van de Wet milieubeheer kurmen via de milieuvergunning of de 
direct werkende (maatwerk)voorschriften eisen worden gesteld. Deze kunnen betrekking 
hebben op het afkoppelen van de hemelwaterafVoer van het vuilwaterriool. Daarom zijn deze 
inrichtingen uitgezonderd van de gebiedsaanwijzing over het afkoppelen. Bedrijven, 
werkplaatsen, scholen, winkels enz die niet vallen onder de Wm, vallen wel onder de 
verplichting van dit artikel. Dh betekent dat ook scholen, buurthuizen e.d.. onder de 
verordening vallen, waardoor eventuele kosten van het afkoppelen voor de gemeenten zelf 
zijn. 
Een redelijke uitvoering van dit artikel brengt met zich mee, dat in het geval woningen en 
bedrijven onder een dak zijn gelegen en een gezamenlijke hemelwaterafVoer bezitten, het 
besluit omtrent de gebiedsaanwijzing betrekking heeft op het hele bouwwerk en op alle (deel-
/appartements-) eigenaren. 
De openbare weg waarin zich normaliter goten en putten voor de afvoer van hemelwater 
bevinden, is uitgesloten van de plicht tot afkoppelen. Dit komt pas aan de orde watmeer de 
riolering in de straat wordt gesplitst in een vuilwaterriool en een schoonwaterriool. Indien aan 
de voorzijde van een bouwwerk het hemelwater wordt afgekoppeld van het vuilwaterriool en 
niet afzonderlijk wordt opgevangen of afgevoerd, komt dit vanzelf op de straat en vandaar in 
het vuilwaterriool. Dan heeft afkoppelen geen zin. 

Lid 4 
In het vierde lid is een relatie gelegd met het gemeentelijk rioleringsplan. Dit plan bezit een 
wettelijke basis en is in elke gemeente aanwezig, omdat de Wet milieubeheer dit in artikel 
4.22 verplicht stelt. Andere plannen, waarin mogelijk ook beleidsvoomemens staan over de 
riolering, hebben niet deze status, tenzij deze zijn vastgesteld door de gemeenteraad als 
onderdeel van het gemeentelijk rioleringsplan. 

Lid 5 
Artikel 10.32a Wm geeft aan dat de termijn waarbirmen de lozing van het hemelwater moet 
zijn beeindigd in de verordening wordt genoemd. Hieraan is in het derde lid voldaan. De nog 
in te vullen termijn dient voldoende mimte te laten voor de eventuele bezwaarfase tegen de 
gebiedsaanwijzing en dient voldoende mimte te laten voor de aaimemer om planmatig in het 
bedoelde gebied - na verkregen opdracht van de individuele eigenaren - de werkzaamheden 
te kunnen verrichten. 

Lid 6 
Er is behoefte aan een ontheffing die kan worden toegepast in uitzonderingssituaties waarin 
toepassing van gebiedsaanwijzing een bijzondere onbillijkheid met zich brengt die niet 
behoort tot de normaal beoogde gevolgen van het de gebiedsaanwijzing. Enig nadeel is 
aanvaardbaar. Aan een ontheffing kuimen voorschriften worden verbonden. Een voorschrift 
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kan betrekking hebben op onder meer een uitstel van de plicht tot afkoppelen en op het treffen 
van een altematieve (tijdelijke) voorziening. 

Lid 7 
De uniforme openbare voorbereidingsprocedure, afdeling 3.4 Awb, is van toepassing 
verklaard. 
De voorbereiding van een besluit duurt lets langer. Daar staat tegenover dat de 
bezwaarschriftenfase na het nemen van het besluit vervalt. 

Artikel 3 Strafbepaling 

De Wet milieubeheer kent geen strafbepaling voor overtreding van een verordening als 
bedoeld in artikel 10.32a. Deze wet bevat een uitgebreid systeem van bestuurlijke boete, maar 
dit is niet gekoppeld aan art. 10.32a. Daarom is in deze verordening een zelfstandige 
strafbepaling opgenomen, gekoppeld aan de geldboetecategorieen van art. 23 Wetboek van 
Strafrecht. 
Gekozen is voor de geldboete van de tweede categorie als bedoeld in art. 23 Wetboek van 
Strafrecht. Momenteel bedraagt de geldboete van de tweede categorie maximaal € 2.250,-
(voor een rechtspersoon € 4.500,-). 

Voor het handhaven van gemeentelijke verordeningen geldt altijd de mogelijkheid van 
dwangsom en bestuursdwang. De dwangsom komt voor dit type overtreding het eerst in 
aanmerking. 

Artikel 4 Toezicht op de naleving 

In artikel 5:11 van de Algemene wet bestuursrecht (Awb) wordt aangegeven dat onder 
toezichthouder wordt verstaan: een natuurlijk persoon, die bij of krachtens een wettelijk 
voorschrift is belast met het houden van toezicht op de naleving van het bepaalde bij of 
krachtens enig wettelijk voorschrift. Een persoon die aangewezen is als toezichthouder 
beschikt in beginsel over alle in afdeling 5.2 van de Awb opgenomen bevoegdheden. Op 
grond van artikel 5:14 van de Awb kunnen deze bevoegdheden bij verordening of bij besluit 
van het college worden beperkt. In dit verband is tevens artikel 5:16a van de Awb van belang. 
Hierin staat beschreven dat een toezichthouder bevoegd is van personen inzage te vorderen 
van een identiteitsbewijs als bedoeld in artikel 1 van de Wet op de identificatieplicht. Het 
college wijst in de regel een gemeentelijke afdeling of dienst aan waarvan de ambtenaren zijn 
belast met het toezicht op de naleving van de verordening. Voorts kan het college (in termen 
van de komende Wet algemene bepalingen omgevingsrecht: bevoegd gezag) ambtenaren 
aanwijzen van andere afdelingen of diensten. 

Aanwijzing betekent niet dat zij tevens opsporingbevoegd zijn. 

Een bepaling over buitengewone opsporingsambtenaren is overbodig en in strijd met 
Aanwijzing 92 van de Aanwijzingen voor de decentrale regelgeving. Immers, in artikel 142, 
eerste lid, aanhef en onder c, van het Wetboek van StrafVordering, is onder meer bepaald dat 
met de opsporing van strafbare feiten als buitengewoon opsporingsambtenaar zijn belast de 
personen die bij verordeningen zijn belast met het toezicht op de naleving daarvan, een en 
ander voor zover het die feiten betreft en de personen zijn beedigd. Aangezien buitengewone 
opsporingsambtenaren hun aanwijzing aan het Wetboek van StrafVordering ontlenen, is een 
nadere regeling niet nodig. 
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De aanwijzing als toezichthouder is de grondslag voor de aanwijzing als buitengewoon 
opsporingsambtenaar. De opsporingsbevoegdheid van de buitengewone 
opsporingsambtenaren beperkt zich tot die zaken waarvoor zij toezichthouder zijn. Zij dienen 
op grond van het Besluit buitengewoon opsporingsambtenaar aan eisen van vakbekwaamheid 
en betrouwbaarheid te voldoen en te zijn beedigd door de procureur-generaal. 

Artikel 5 Inwerkingtreding 

De inwerkingtreding van de verordening is 1 april 2012. 

Artikel 6 Citeertitel 

De tekst van artikel 10.32a Wet milieubeheer geeft de verordening geen naam. De 
naamgeving staat dus vrij. De naam waterverordening lijkt minder geschikt, omdat in 
sommige provincies een waterverordening - met geheel andere inhoud - bestaat. De naam 
Verordening op de afVoer van hemelwater en grondwater geeft het beste aan waarover de 
verordening gaat. 

Overgangsrecht 

Overgangsrecht is niet nodig, omdat niet eerder en dergehjke verplichting tot het afkoppelen 
bestond. 
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Groninger Gezinsbode - Verplichte Mededelingen RO/EZ 
Plaatsing: donderdag 29 maart 2012 
(Balkje; Bekendmaking) 
Verordening afVoer hemelwater en grondwater. 

De raad van de gemeente Groningen maakt bekend: 

dat hij in zijn vergadering van 28 maart 2012, besluitnummer ??, de Verordening afVoer 
hemelwater en grondwater heeft vastgesteld. Het betreft de invoering van de mogelijkheid tot 
het bij verordening scheiden van regen- en grondwater en afvalwater. 

Dit besluit is bekendgemaakt door plaatsing in het Gemeenteblad met het nvunmer 2012-
XX en treedt in werking op 1 april 2012. 

Deze besluiten liggen vanaf vandaag voor een ieder ter inzage en zijn kosteloos 
verkrijgbaar bij het Gemeentelijk Informatie Centrum (GIC), Kreupelstraat 1 (De 
Prefectenhof) te Groningen: open op maandag van 13.00-16.00 uur, dinsdag tot en met 
vrijdag van 9.00-16.00 uur, op donderdag ook van 18.00- 20.00 uur. 

Groningen, 29 maart 2012. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6j. 

Verordening afvoer hemelwater en grondwater. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 27 februari 2012 

GR 12.2974552; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de Verordening afvoer hemelwater en grondwater vast te stellen; 

II. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het gemeenteblad en te publiceren 

in de Groninger Gezinsbode; 

III. dit besluit in werking te laten treden op 1 april 2012. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6j. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 27 februari 2012 

GR 12.2974552; 

 

Gelet op artikel 10.32a van de Wet milieubeheer; 

 

Overwegende dat de Wet milieubeheer de bevoegdheid biedt bij verordening regels te stellen 

over het brengen van afvloeiend hemelwater of grondwater op of in de bodem of in een 

rioolvoorziening en over het beëindigen van het lozen van afvloeiend hemelwater en 

grondwater in een rioolvoorziening voor afvalwater; 

 

Overwegende dat het gewenst is gebruik te maken van de mogelijkheid het afvloeiend 

hemelwater en het grondwater in een bepaald gebied vanaf een vooraf te bepalen datum niet 

meer te doen afvloeien in een openbaar vuilwaterriool. 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

Verordening op de afvoer van hemelwater en grondwater 

 

Artikel 1 Begripsomschrijvingen 

In deze verordening wordt verstaan onder: 

 

a. bouwwerk: elke constructie van enige omvang van hout, steen, metaal of ander 

materiaal, die op de plaats van bestemming hetzij direct hetzij indirect met de grond 

verbonden is, hetzij direct of indirect steun vindt in of op de grond, bedoeld om ter 

plaatse te functioneren. 

 

b. beheerder van het openbaar riool: het college. 

 

Artikel 2 Plicht tot afkoppelen 

1. De beheerder van het openbaar riool kan een gebied aanwijzen waarbinnen het 

verboden is een hemelwaterafvoerleiding aan te sluiten of aangesloten te houden op 

het openbaar vuilwaterriool. Eenzelfde gebiedsaanwijzing kan door genoemde 

beheerder worden gedaan ten aanzien van het vrijkomende grondwater bij drainage, 

oppompen of andere vormen van onttrekkingen. 

 

2. De beheerder kan de wijze bepalen waarop het afkoppelen plaatsvindt. 

 

3. De gebiedsaanwijzing heeft geen betrekking op de openbare weg.  
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4. Bij het vaststellen van de gebiedsaanwijzing houdt de beheerder van het openbaar 

riool rekening met het gemeentelijk rioleringsplan. 

 

5. De gebiedsaanwijzing treedt in werking met ingang van de twaalfde week na de dag 

waarop zij bekend is gemaakt. 

 

6. De beheerder kan ontheffing verlenen van de verplichting tot afkoppelen die 

voortvloeit uit de gebiedsaanwijzing, indien van de eigenaar van het bouwwerk, open 

erf of terrein redelijkerwijs geen andere wijze van afvoer van het hemelwater kan 

worden gevergd. 

 

7. Op de voorbereiding van de gebiedsaanwijzing is afdeling 3:4 van de Algemene wet 

bestuursrecht van toepassing. 

 

 

Artikel 3 Strafbepaling 

Overtreding van het krachtens artikel 2 bepaalde en de daarbij gegeven voorschriften en 

beperkingen wordt gestraft met hechtenis van ten hoogste drie maanden of geldboete van de 

tweede categorie. 

 

Artikel 4 Toezichthouders 

Met het toezicht op de naleving van de bepalingen bij of krachtens deze verordening gesteld 

zijn belast de bij besluit van het college aan te wijzen personen of groep van personen. 

 

Artikel 5 Inwerkingtreding  

Deze verordening treedt in werking op 1 april 2012. 

 

Artikel 6 Citeertitel 

Deze verordening wordt aangehaald als Verordening op de afvoer van hemelwater en 

grondwater. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier,       De voorzitter, 

 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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De raad besluit: 
I. kermis te nemen van het projectplan voor het Healthy Ageing Jaar 2012; 
II. van het restant van de beleidsmiddelen die in 2011 beschikbaar waren voor de uitvoering van 

het Akkoord van Groningen een bedrag van € 35.000,-- aan te wenden voor de organisatie van 
het Healthy Ageing Jaar 2012 als voorbeslag op de resultaatbestemming bij de jaarrekening 
2011. 
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Publiekssamenvatting 

De partners van het Akkoord van Groningen organiseren in 2012 een aantal evenementen op het 
gebied van Healthy Ageing. De partners geven met dit programma invulling aan het European Year 
of Active Ageing and Solidarity Between Generations. 

De Akkoordpartners hebben in april 2011 in Brussel aangekondigd dat de stad Groningen samen 
met UMCG, RUG, Hanzehogeschool Groningen en het Healthy Ageing Network Northern 
Netherlands (HANNN) met een divers programma een bijdrage zou leveren aan dit bijzondere 
Europese Jaar. Groningen werd met deze aankondiging officieel erkend als EU City of Active 
Ageing. 

De Akkoordpartners organiseren onder de vlag van de campagne Groningen, City of Talent een 
brede publiekscampagne (Gezond en Actief in Groningen) en een speciale "Healthy Ageing Edition" 
van De Nacht van Kunst & Wetenschap. Doel: een breed publiek informeren over hoe men gezond 
en actief ouder kan worden. Verder beogen de partners met het Healthy Ageing Jaar het brede scala 
aan activiteiten dat biimen de organisaties van de Akkoordpartners en HANNN op het terrein van 
Healthy Ageing wordt ontwikkeld, te bundelen en te presenteren aan de stad, aan de regio en aan 
Den Haag en Brussel, waardoor Groningen zich als kennisstad op het gebied van Healthy Ageing 
extra kan profileren. 

Op 7 februari heeft het college van B&W kermisgenomen van het definitieve projectplan voor het 
Healthy Ageing Jaar. Op basis van het projectplan hebben wij besloten een samenwerkings-
overeenkomst met de overige Akkoordpartners aan te gaan inzake de Gezond en Actief en 
Groningencampagne en De Nacht van Kunst & Wetenschap. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. kermis te nemen van het projectplan voor het Healthy Ageing Jaar 2012; 
II. van het restant van de beleidsmiddelen die in 2011 beschikbaar waren voor de uitvoering van 

het Akkoord van Groningen een bedrag van € 35.000,-- aan te wenden voor de organisatie van 
het Healthy Ageing Jaar 2012 als voorbeslag op de resultaatbestemming bij de jaarrekening 
2011. 

Inleiding 

De reden dat wij het projectplan voor het Healthy Ageing Jaar aan uw raad voorleggen is de 
volgende. 
De Akkoordpartners hebben in het najaar van 2011 afgesproken dat het UMCG als dossierhouder 
Healthy Ageing verantwoordelijk is voor de organisatie van het Healthy Ageing Jaar. 
De stuurgroep van het Akkoord van Groningen heeft in november 2011 afspraken gemaakt over het 
budget voor het Healthy Ageing Jaar: voor de uitvoering van de diverse activiteiten in dit jaar heeft 
de stuurgroep ten laste van het gezamenlijke budget voor de campagne City of Talent een totaal
bedrag beschikbaar gesteld van € 75.000,-- (€ 35.000,-- voorbereidingskrediet ten laste van het 
campagnebudget 2011 en € 40.000,-- voor de verdere uitvoering ten laste van het campagnebudget 
2012). Omdat de activiteiten later van start gingen dan gepland, is het voorbereidingskrediet in 2011 
nog niet besteed. 

Een deel van het door de Akkoordpartners beschikbaar gestelde budget voor het Healthy Ageing 
Jaar (€ 35.000,--) bestaat dus uit een restant van extra beleidsmiddelen die in 2011 beschikbaar zijn 
gesteld voor het Akkoord van Groningen (campagne City of Talent). 
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Conform bestaand beleid mogen extra beleidsmiddelen in twee jaar worden besteed. Uw raad heeft 
nog niet formeel ingestemd met het overhevelen van deze middelen vanuit de jaarschijf 2011, dit 
gebeurt pas bij de vaststelling van de jaarrekening 2011. Omdat de Akkoordpartners de organisatie 
van de activiteiten in het Healthy Ageing Jaar irmiiddels zijn gestart, is het nodig een voorstel aan 
uw raad te doen waarin wij vragen alvast in te stemmen met de overheveling van vorengenoemde 
middelen, zodat de Akkoordpartners het ten laste van het campagnebudget van 2011 gereserveerde 
bedrag kunnen besteden aan de organisatie van het Healthy Ageing Jaar. 
Het betreft hierdoor formeel wel voorbeslag op het jaarrekeningsresultaat 2011. 
NB: De Akkoordpartners leveren ieder jaarlijks een bijdrage aan het budget voor de campagne City 
of Talent. In 2011 hebben de partners hun bijdragen zoals gebruikelijk aan de gemeente 
overgemaakt. Het gemeentelijk aandeel in het voorbereidingskrediet van € 35.000,-- betreft dus 
slechts een vierde deel, oftewel € 8.750,- Het overige deel betreft de bijdragen die RUG, 
Hanzehogeschool en UMCG al in 2011 naar de Bestuursdienst hebben overgemaakt. De financiele 
bijdrage van de kermisinstellingen staat dus op de rekening van de gemeente. De stuurgroep 
Akkoord van Groningen heeft afspraken gemaakt over de bestemming van dit budget maar het geld 
is nog niet besteed. 

Samenvattend vragen wij uw raad een bedrag van € 35.000,--, dat de Akkoordpartners in 2011 ten 
laste van de campagne City of Talent hebben gereserveerd maar dat in 2011 nog niet werd besteed, 
in 2012 aan te mogen wenden voor de organisatie van het Healthy Ageing Jaar. 

Beoogd resultaat ^ 

Dit voorstel beoogt resterende middelen uit 2011 over te hevelen naar 2012, zodat een bedrag van 
€ 35.000,-- dat door de Akkoordpartners in 2011 werd gereserveerd maar nog niet werd besteed, 
aangewend kan worden voor de organisatie van de activiteiten van het Healthy Ageing Jaar in 2012. 

De Akkoordpartners en HANNN willen zich met het Healthy Ageing Jaar profileren als keimisstad 
op het gebied van Healthy Ageing en daamaast de Groningse bevolking voorlichten over hoe men 
gezond en actief ouder kan worden. 

Kader 

De evenementen die in het Healthy Ageing Jaar worden georganiseerd sluiten naadloos aan bij het 
CoUegeprogramma (Groningen als City of Talent verder ontwikkelen en kermis vaker en meer 
maatschappelijk toepassen kermisstad), de doelstellingen van het Akkoord van 2.0. Samen investeren 
in Kennis en Innovatie (profilering van speerpimt Healthy Ageing onder de vlag van de campagne 
City of Talent), de kademota Samen Gezond in Stad 2012-2015 en G-Kracht (aantrekkelijke 
stad/vestigingsklimaat, stimuleren keimiseconomie/Healthy Ageing). 

Argumenten/afwegingen 

N.v.t 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic lpat ie ^ ^ ^ ^ ^ 

Healthy Ageing is een speerpunt in de samenwerking tussen de partners van het Akkoord van 
Groningen. Het vinden van antwoorden op de vragen hoe we in goede gezondheid oud kuimen 
worden, hoe chronische ziekten voorkomen kunnen worden, zodat we tot op hogere leeftijd dan nu 
kunnen participeren in de samenleving en op de arbeidsmarkt, vraagt om nieuwe kennis. 

Onlangs verscheen een in opdracht van het UMCG uitgevoerde studie van gezondheidseconoom 
Marc Pomp naar de economische opbrengsten van investeringen in kennisontwdkkeling op het 
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gebied van Healthy Ageing. Uit het rapport van Pomp blijkt onder meer dat het gezondheidsverlies 
als gevolg van veroudering met een derde kan afiiemen en dat de zorguitgaven in 2050 kuimen 
worden beperkt tot 18% van het BBP. Bovendien draagt investeren in Healthy Ageing bij aan extra 
arbeidsparticipatie, wat kan oplopen tot ruim 150.000 personen in 2050. 

Binnen het UMCG wordt op het terrein van Healthy Ageing kennis ontwikkeld over de voile breedte 
van de kemtaken. Als enige Universitair Medisch Centrum in Nederland heeft het UMCG Healthy 
Ageing structureel verankerd binnen de kemtaken. Nieuwe kennis moet leiden tot de ontwikkeling 
van nieuwe medicijnen, behandeling en preventieprogramma's. Het UMCG werkt samen met RUG, 
Hanzehogeschool, bedrijven en overheden aan het uitbouwen van Noord-Nederland (met Groningen 
als centrum) als Europese topregio op het gebied van gezond ouder worden. Ook de ROC's zijn 
betrokken. Het gaat daarbij om kennis, opieidingen en bedrijvigheid varierend van preventie 
(gezonde voeding/levensstijl) tot betere zorg (o.a. zorg op afstand). 

De stad Groningen is door zijn grootte, kennisinfrastructuur en aantrekkingskracht op talent een 
broedplaats voor keimis en innovatie. Groningen heeft een centrale fimctie voor de verwezenlijking 
van de noordelijke Healthy Ageing ambitie. Het brede thema raakt direct aan de beleidsterreinen van 
de gemeente: gezondheldszorg, krimp, jeugdbeleid, sport, wonen, onderwijs, welzijn, intemationali-
sering, arbeidsmarkt- en economisch beleid. De opgave is om vanuit diverse terreinen maximaal bij 
te dragen aan de verwezenlijking van de noordelijke ambitie. Het Europese Jaar of Active Ageing is 
een uitgelezen kans voor de stad en Akkoordpartners om zich in 2012 gezamenlijk te profileren als 
Healthy AgeingsteLd. Het project kan op een mooie manier zichtbaar maken hoe veelomvattend het 
thema is, hoe diep de maatschappelijke impact is en hoe gemeente, kennisinstellingen, HANNN en 
ook de ROC's op dit terrein samen optrekken. 

Om invulling te geven aan het bijzondere EU-Jaar zullen de Akkoordpartners vanaf april 2012 een 
gevarieerd aanbod aan activiteiten presenteren om het thema Healthy Ageing onder de aandacht te 
brengen van een breed publiek. Op deze wijze zet Groningen zich als EU City of Active Ageing op 
de kaart. 

Het UMCG heeft de leiding in de organisatie en heeft een projectleider aangesteld. Een projectteam, 
bestaande uit vertegenwoordigers van de Akkoordorganisaties en HANNN ging in december van 
start, het projectplan werd deze maand afgerond. Via de Hanzehogeschool Groningen worden de 
ROC's betrokken. Het Healthy Ageing Jaar is een aansprekend voorbeeld van het samen met vele 
partners werken aan het realiseren van gemeenschappeiijke doelen op het terrein van gezond en 
actief ouder worden. 

De partners van het Akkoord van Groningen en HANNN willen zich in het EU Year of Active 
Ageing niet alleen profileren als de kennisstad/City of Talent op het gebied van Healthy Ageing, 
maar vooral ook de Groninger bevolking voorlichten over hoe men gezond en actief ouder kan 
worden. Met een brede publiekscampagne (Gezond en Actief in Groningen) wordt de urgentie van 
het thema onderstreept en bewustwording bij een breed publiek (van jong tot oud) gecreeerd over 
gezond leven, eten en bewegen. Hierbij wordt nadrukkelijk aangehaakt bij de activiteiten die de 
gemeente op het gebied van gezondheidsbevordering al in de wijken organiseert. 
Daamaast wordt geetaleerd wat de Groningse kennisinstellingen bijdragen aan kennisontwikkeling 
op het gebied van gezond ouder worden. Tijdens De Nacht van K&W, die op 2 jimi plaatsvindt, kan 
een breed publiek op een laagdrempelige wijze kennismaken met het (toegepaste) onderzoek op het 
gebied van Healthy Ageing, waarbij wordt getoond dat Healthy Ageing niet alleen over ouderen 
maar nadmkkelijk ook over jongeren gaat. Verder wordt het maatschappelijke nut van het Healthy 
Ageingonderzoek op een aansprekende manier zichtbaar gemaakt. 
De activiteiten zullen plaatsvinden op diverse locaties in de binnenstad. 
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De campagne Gezond en Actief in Groningen gaat van start met een feestelijke bijeenkomst op 
24 april. De activiteiten die onder de vlag van het Healthy Ageing Jaar worden georganiseerd lopen 
door tot circa oktober. 

Financiele consequenties ^ 

De Stuurgroep van het Akkoord van Groningen heeft in 2011 ten laste van het gezamenlijke budget 
voor de campagne City of Talent een totaalbedrag beschikbaar gesteld van € 75.000,— (€ 35.000,--
voorbereidingskrediet ten laste van het campagnebudget 2011 en € 40.000,-- voor de verdere 
uitvoering ten laste van het campagnebudget 2012). De Akkoordpartners leveren ieder een gelijke 
bijdrage aan het budget van € 75.000,-- voor het Healthy Ageing Jaar. 

Naast het bovengenoemde bedrag van € 75.000,— ten laste van het campagnebudget stelien de 
kennisinstellingen individueel nog een additionele bijdrage beschikbaar van in totaal € 40.000,--
(UMCG € 20.000,-; RUG en Hanzehogeschool Groningen ieder € 10.000,-.) Ten laste van het 
gemeentelijke projectbudget voor de uitvoering van het Akkoord van Groningen zijn in 2011 de 
aanjaagkosten gedekt (ca. € 10.000,-). 

Daamaast werft de projectleider - evenals bij De Nacht van Kunst & Wetenschap 2011 - exteme 
fondsen en sponsors. 

Op grond van de resultaten van de exteme fondsenwerving zullen de Akkoordpartners in maart 
definitief besluiten ofhet Healthy Ageing Jaar conform de in het projectplan vastgestelde ambities 
van start kan gaan. 

Realisering en evaluatie 

Het Healthy Ageing Jaar gaat op 24 april van dit jaar van start en culmineert op 2 juni a.s. in 
De Nacht van Kunst & Wetenschap. De activiteiten lopen door tot in oktober. Het Healthy Ageing 
Jaar wordt uiterlijk twee maanden na afloop van de evenementen geevalueerd (december 2012). De 
projectleider zal samen met het projectteam een evaluatie opstellen voor de partners van het 
Akkoord van Groningen. 
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Het Campagnebureau. 

Aan: Projectgroep GA! Groningen 
Stuurgroep Het Akkoord van Groningen 

Cc: Campagneteam CoT, Bernou Ozinga (Nacfit), Pieter de Meer (BKB), 
Nachtcommissie, Andrea van Dijk (stagiaire campagne) 

DATUM BETREFT 
10 februari 2012 GA! Groningen - Healthy Ageing Stad 

De Nacfit van Kunst & Wetenschiap 

Bijlagen op aanvraag: briefings voor de 1) Kickoff, 2) HA Happen, 3) Adopteer-een-
oudere, 4) HA lezingen on tour 5) landelijk campagneplan Marketing 
Groningen/CoT, 6) uitgewerkte plannen per locatie voor De Nacfit van Kunst & 
Wetensctiap. 

Geacfite lezer, 

Voor u ligt het voorstel voor de Gezond & Actief Groningen (GA! Groningen - Healthy 
Ageing Stad) campagne. Dit voorstel is aangepast naar aanleiding van de op- en 
aanmerkingen die gemaakt zijn tijdens de verschillende vergaderingen en gesprekken 
met stakeholders op het gebied van Healthy Ageing (HA). Uit deze gesprekken met 
bijvoorbeeld ambtenaren op het gebied van gemeentelijk sportbeleid en de 
stadsdeelcoordinatoren is gebleken dat er al veel initiatieven in de wijken worden 
ontwikkeld op het gebied van gezonde voeding, beweging en andere aan HA 
gerelateerde onderwerpen. De organisatoren daarvan hebben aangegeven dat er 
behoefte is aan versterking van bestaande initiatieven en samenwerking met de 
kennisinstellingen. 

Daarom, en vanwege beperkte voorbereidingstijd en het budget, gaan wij zelf als Het 
Akkoord van Groningen (AvG) iets minder activiteiten initieren, maar juist aansluiting te 
zoeken bij deze talrijke initiatieven, deze goed in kaart te brengen, te versterken en in het 
licht te zetten door ze op te nemen in een GA! Groningen - Healthy Ageing Stad 
Kalender. Op deze manier worden bestaande initiatieven op een zichtbare manier 
verbonden aan HA en wordt het onderwerp gecommuniceerd in de wijken. Door de eigen 
activiteiten gezamenlijk met alle bestaande initiatieven op een kalender te zetten en daar 
de GA! Groningen campagne als een paraplu overheen te hangen laat Groningen zien 
dat het met recht het label EU City of Active Ageing and Solidarity between the 
Generations draagt. 

Wij zijn vanwege de geringe voorbereidingstijd en budget zeer verheugd dat veel partners 
van De Nacht bereid zijn belangeloos mee te werken aan de GAI Groningen campagne 
activiteiten. Zo werkt Science LinX mee aan de collegetour en het adoptieproject (zie 
onderstaand campagneplan). Daarnaast zijn wij erg blij met de inzet van de studenten 
van de minor gezond opgroeien, gezond ouder worden van de HG die ons assisteren bij 
een heel aantal projecten. 

Dit campagneplan gaat uit van de meest ideale financiele situatie; dat er voldoende 
sponsoring en subsidies binnenkomen. Het blijft een uitdaging om dit jaar, voor hetzelfde 
budget dat vorig jaar beschikbaar was voor alleen De Nacht, nu (ondanks De Nacht light 
version) ook de extra losstaande campagne Gezond & Actief Groningen {GA! Groningen 
- Healthy Ageing Stad) te organiseren. Door bovengenoemde insteek van de campagne 
te kiezen wordt de realisatie van dit plan haalbaar. 

Met vriendelijke groet, 

Bianca Pander 
BKB I Het Campagnebureau 
06 - 250 48 526 
Bianca@bkb.nl 
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5.1 Projectgroep 11 

1 Aanleidingen, opdracht, doelgroepen en doelstellingen 
Het Directoraat-Generaal (DG) Werkgelegenheid en Sociale Zaken van de Europese 
Commissie heeft de stad Groningen in april erkend als EU City of Healthy Ageing in het 
kader van het EU Year for Active Ageing and Solidarity Between Generations 2012. 

1.1 Opdracht 
In de in juli 2011 door de stuurgroep van Het Akkoord van Groningen (AvG) vastgestelde 
startnotitie voor een in 2012 te organiseren Healthy Ageing Evenement werd de originele 
opdracht als volgt beschreven: 

Tijdens het Healthy Ageing Evenement 2012 zullen de Akkoordpartners in samenwerking 
met HANNN een gevarieerd aanbod van activiteiten organiseren om het thema Healthy 
Ageing onder de aandacht te brengen bij een breed publiek. Het evenement is 
nadrukkelijk bedoeld voor jong en oud. Het (toegepaste) onderzoek in Groningen naar 
leefstijl, voeding en sport biedt belangrijke aanknopingspunten. Naast de organisaties van 
de Akkoordpartners zullen scholen, zorginstellingen, sportverenigingen, culturele 
instellingen, lokale restaurants etc. worden betrokken, zodat het echt een evenement voor 
de hele stad wordt 

Na verschillende gesprekken met o.a. Dhr. Bruggeman, Rineke Klijnsma, Piet Bouma, 
Daan Bultje en de leden van het campagneteam van City of Talent, een stuurgroep- en 
campagneteamvergadering kan de uiteindelijke opdracht voor het organiseren voor een 
HA Campagne in 2012 als volgt worden samengevat: 

Ontwerp een overkoepelende campagne die de urgentie van Healthy Ageing (hierna 
HA) onderstreept, bij een breed publiek bewustwording over gezond en actief leven 
creeert en waarmee Groningen zich richting verschillende doelgroepen kan 
profileren als EU City of Healthy Ageing and Solidarity between Generations. 
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Aantal randvoonwaarden hierbij is: 

o een Healthy Ageing edition van De Nacht van Kunst & Wetenschap( light 
version) onderdeei is van de campagne waarbij de "gewone" Groninger 
betrokken wordt en rekening wordt gehouden met de wens van de Stuurgroep 
om de Nacht toegankelijker te maken voor een breder publiek; 

o dat de AvG partners allemaal een rol hierin krijgen; 
o dat er voldoende aandacht is voor het populariseren van het HA-onderzoek 

(vanuit alle faculteiten/instituten van de RUG / UMCG en schools van de HG) 
richting de Groninger bevolking; 

o dat de primaire doelgroep de Groninger / noordelijke bevolking moet zijn; 
o de campagne moet passen binnen de doelstelling van Het Akkoord van 

Groningen en aansluiting moet zoeken bij de AvG City of Talent campagne; 
o Het UMCG heeft de lead; 

1.2 Doelstellingen en doelgroepen 
Het organiseren van een HA campagne heeft als hoofddoel Groningen op de kaart te 
zetten als EU City of Active Ageing. 

Rekening houdend met de verschillende doelgroepen: 

1. De Groningse/noordelijke bevolking; (dit is de opdracht aan BKB) 
2. Beleidsmakers op regionaal landelijk en Europees niveau; (primaire taak van 

AvG / UMCG) 
3. Eigen achterban: wetenschappers, medewerkers/studenten van de instellingen, 

ondernemers en de bedrijfspartners van HANNN; 

Kunnen de volgende subdoelstelllngen worden geformuleerd: 

Bewustwording genereren onder de Groninger bevolking dat HA vooral gaat over 
preventie: over gezond en sociaal leven, eten en bewegen. 
Het uitdragen van het maatschappelijk nut van HA onderzoek naar buiten toe, 
primair naar de Stadjers, de noordelijke regio, maar zeker ook landelijk. 
Aan een breed publiek laten zien wat het UMCG, RUG en HG als 
kennisinstellingen en de gemeente Groningen bijdragen aan het oplossen van 
een van de grootste vraagstukken van onze maatschappij (populariseren van het 
begrip HA); 
Het Groningse HA netwerk en de positie van Groningen als de kennisstad voor 
HA (zowel voor wat betreft wetenschappers, beleidsmakers als bedrijfsleven) 
versterken, nationaal en Europees. 

2 Analyse en strategische overwegingen 
Vergrijzing is een belangrijk ondenwerp op de Nederlandse en Europese (politieke) 
agenda. In de toekomst krijgen we allemaal te maken met de stijgende kosten van de 
gezondheldszorg, bevolkingskrimp en krapte op de arbeidsmarkt. De AvG-partners 
hebben daar slim op ingespeeld door HA als Gronings kernthema voor (toegepast) 
onderzoek te definieren. Door het gezamenlijk optrekken van de AvG partners en door het 
bedrijfsleven te betrekken (via HANNN) toont Groningen de bereidheid flink te willen 
investeren in de toekomst van Nederland. 

De tijd is rijp om deze investeringen en inspanningen extern actiever te communiceren. 
Zo kan een breder draagvlak worden gerealiseerd voor HA en de stad Groningen kan zich 
profileren als voorloper op dit zo belangrijke thema. 
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2.1 Sterkte/zwakte analyse van Healthy Ageing in Groningen 
Het bestaande HA netwerk en het al lopende programma in Groningen biedt een aantal 
sterke aanknopingspunten voor een bewustwordingscampagne: 

o Het is een aansprekend en breed thema dat iedereen aangaat en aansluit bij 
stedelijke, regionale, landelijke en internationale ontwikkelingen. Alles van genetica 
tot aan de krimp kan onder de HA-paraplu gevat worden. 

o Het is een kans voor de HG, RUG en UMCG om hun naam te vestigen als HA 
Expertise centra. 

o Het onderwerp is urgent, het staat hoog op de politieke agenda's in zowel Brussel als 
Den Haag; 

© Door de aansluiting bij het EU Year for Active Ageing and Solidarity Between 
Generations 2012 kan Groningen zich ook Europees profileren. 

Erzijn echter ook uitdagingen voor wat betreft een HA Campagne: 

o De belangen vanuit de verschillende instellingen dienen op een lijn te worden 
gebracht. 

o Het brede publiek, dat onbekend is met HA of associeert met ouderen dient bekend 
te worden gemaakt met het containerbegrip HA. 

o Wetenschappelijk onderzoek staat vaak ver van het publiek af maar dient begrijpelijk 
gemaakt te worden voor een breed en divers publiek. 

o Er zijn veel betrokken partijen: UMCG, HANNN, Gemeente, RUG, HG, Marketing 
Groningen, het is een uitdaging gezamenlijk en eenduidig naar buiten te treden. 

« De GA! Groningen campagne aan te laten sluiten bij de bestaande kenniscampagne 
City of Talent 

o Het effectief bereiken van een grote verscheidenheid aan doelgroepen, o.a. 
beleidsmakers in Den Haag & Brussel, wetenschappers, ondernemers en het brede 
publiek. 

3 Strategische overwegingen / inhoudelijk kader 
Op dit moment is HA nog een vrij ongrijpbaar begrip voor het grotere publiek. Het is 
daarnaast niet een van de meest sexy onderzoeksthema's omdat het al snel de associatie 
met ouderen opievert. Dat terwijl het een veel breder onderzoeksveld is en het 
achteriiggende probleem impact heeft op ieders leven. Het is daarom tijd om het begrip te 
laden. Tijd om een breder publiek in te lichten over wat het HA onderzoek nu precies 
behelst en wat de Groningse instellingen bijdragen in het oplossen van de problemen die 
samenhangen met de vergrijzing. 

Het UMCG, portefeuillehouder HA binnen Het Akkoord van Groningen, heeft aangegeven 
de focus te willen leggen op een brede "awareness campagne" over HA, of eigenlijk over 
"gezond en actief leven". Dus niet alleen verbetering van draagvlak voor het focusgebied, 
of versterking van het netwerk, maar juist ook bewustwording cregren over gezond en 
actief leven bij de Groningers in de wijken en de Noorderlingen. 

Het EU Year for Active Ageing and Solidarity Between Generations en de erkenning van 
Groningen als EU City ofAcitve Ageing is het uitgelezen moment om dit te doen. Daarom 
zal op 24 april 2012 de "de GA! Groningen - Healthy Ageing Stad Campagne van start 
om zo de Groninger bevolking te betrekken bij Healthy Ageing en duidelijk te maken dat: 

Groningen investeert In Healthy Ageing, een van de meest belangrijke onderwerpen van 
deze tijd. De stad/regio loopt daarmee voorop in het aanpakken van een wereldwijd 
probleem. Door de investeringen creeert Groningen economische activiteiten die leiden 
tot meer werk, meer hoogwaardig wetenschappelijk onderzoek en innovatie, De negatieve 
trend van ontvolking en vergrijzing kan doorbroken worden door Groningen proeftuin van 
Europa te maken op het gebied van Gezond en Actief leven. GA Groningen! 
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4 De campagne & activiteiten 
Omdat het begrip Healthy Ageing nog zo ongrijpbaar is kiezen we ervoor om in de 
campagne twee andere woorden centraal te stelien die aansluiten bij de EU-campagne en 
gelijktijdig het begrip Healthy Ageing uitleggen: Gezond & Actief. Dit zijn de twee woorden 
die de AvG partners in hel onderzinnetje bij HA ook al gebruiken. Afgekort zou dit zijn GA 
en zo ontstaat de GA! Groningen campagne. Hetzelfde label zou HANNN ook kunnen 
toepassen in Friesland en Drenthe: GA Friesland en GA Drenthe. 

Samen met ontwerpbureau De Jongens Ronner is er een beeld/label ontworpen voor GA! 
Groningen - Healthy Ageing Stad dat aansluit bij de huisstijl van City of Talent. De 
campagne wordt op verschillende manieren geimplementeerd, maar wordt zichtbaar daar 
waar de Groningers zelf de link met gezond en actief leven leggen. Zowel positieve als 
negatieve associaties, bijvoorbeeld in de sportschool of sportvereniging maar ook in de 
snackbar, cafe of in een van de vele restaurants die Groningen rijk is. GA Sporten! GA 
gezond happen! Etc. Etc. 

Het campagnebeeld of label wordt ingezet bij alle activiteiten die georganiseerd worden 
vanuit het AvG, maar wordt ook gebruikt bij t)estaande initiatieven vanuit OCSW, de 
wijken, Topsport Noord Nederland en andere activiteiten die aansluiten bij de 
doelstellingen van de GA! Groningen. (zoals de 4mijl en Proeven Groningen). 

De campagne valt uiteen in verschillende activiteiten over het gehele jaar 2012. Globaal 
zijn er twee soorten activiteiten: netwerk en inhoudelijke activiteiten om het HA netwerk in 
het noorden te versterken en publieksactiviteiten om de Groninger bevolking te betrekken 
en in te lichten over het onden/verp. Voor dit laatste is BKB ingehuurd, deze activiteiten 
kennen een start in de periode april - juni 2012 met een voorbereidende fase in januari -
april. Ook voor deze activiteiten geldt dat een aantal ook pas na juni uitgevoerd zullen 
worden vanwege voorbereidingstijd en planning van bijvoorbeeld scholen. 

4.1 Aanzet communicatie & PR plan 
De GA! Groningen campagne heeft een meerledig doel: regionale, landelijke en Europese 
beleidsmakers te informeren over Groningen als City of Healthy Ageing en het Groninger 
publiek te informeren en betrekken bij het onderwerp. Het bereiken van de regionale 
beleidsmakers gebeurt via het organiseren van inhoudelijke bijeenkomsten maar ook door 
middel van de publiekscampagne en publicaties in de regionale media. Erzijn al 
contacten gelegd met het Dagblad van het Noorden, RTV Noord en De Gezinsbode. De 
uitdaging ligt in het landelijk en Europees neerzetten van Groningen als City of Healthy 
Ageing en het verspreiden van onze centrale boodschap. 

Beleidsmakers en opinieleiders zullen primair via het netwerk van AvG en HANNN bereikt 
moeten worden en secundair via de media. En richting EU kunnen we het programma 
onder de aandacht brengen via de EU.site voor het HA Jaar: www.healthyageing.eu. 

Tijdens de Nacht wordt al ingezet op een mediapartnerschap met 3FM die vooral bereik 
heeft onder jongeren en NRC met bereik onder studenten (next) en hogeropgeleiden 
(Handelsblad). Op deze mediapartners van de Nacht kan de HA campagne meeliften, 
doordat Healthy Ageing steeds als wetenschapsonderwerp uitgelicht zal worden. 
Daarnaast kan met Quest, een populair wetenschappelijk magazine, een partnerschap 
gezocht worden om een artikel of special uit te brengen over HA en de focus die 
Groningen daar op legt. 

In de landelijke media zal de stad door Groningse wetenschappers en bestuurders 
geponeerd moeten worden als City of Healthy Ageing. Dit kan door middel van interviews 
en achtergrondartikelen in landelijke kwaliteitsmedia en vakbladen. Een actieve 
inspanning van de afdeling voorlichting van de verschillende akkoordpartners zorgt voor 
mogelijkheden om de centrale boodschap te zenden. De verantwoordelijkheid voor de 
landelijke bekendmaking ligt bij de instellingen van de akkoordpartners en bij Marketing 
Groningen. 
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Ook wordt er samengewerkt met Marketing Groningen in het ontwikkelen van online en 
offline campagnedragers door het hele land, waar er een koppeling gemaakt wordt tussen 
HA, de GA! Campagne en De Nacht van Kunst & Wetenschap (zie aparte bijlage met 
landelijk campagneplan). 

4.1.1 Drukwerk, website en sociale media 
Het programma/campagne wordt gecommuniceerd via drukwerk zoals een Gezond & 
Actief variant op de culturele Uitloper (een wekelijkse agenda die breed verspreid wordt in 
Stad & regio, flyers, advertenties, maar vooral ook online. 

Via een website met de URL: www.gagroningen.nl, via die URL komt men terecht op de 
City of Talent site waar een aparte pagina zal worden aangemaakt voor de campagne. 
Daarnaast worden er een GA! Groningen Facebooksife (hoger opgeleiden en jongeren) 
Hyves pagina (lager opgeleiden en kinderen), LinkedIN (voor het HA netwerk) en een 
twitteracount @gagroningen aangemaakt om zo alle evenementen aan te kondigen en uit 
te lichten. Deze social media kanalen en website kunnen echter ook ingezet worden om 
allerlei vragen van het bredere publiek te beantwoorden, leuke feitjes, artikelen, filmpjes 
of foto's op het gebied van HA te communiceren naar diverse doelgroepen. 

4.2 Netwerk en inhoudelijke activiteiten 
De organisatie van de onderstaande interne activiteiten die bijdragen aan versterking van 
het netwerk richting beleidsmakers, bedrijfsleven en ondernemers wordt belegd bij UMCG 
en HANNN. Ook deze bijeenkomsten worden op de agenda gezet op de website van de 
GA! Groningen Campagne, hieronder een greep uit de activiteiten, er wordt door de 
projectgroep gewerkt aan een complete lijst. 

• Healthy Ageing Business borrel (aanhakend bij bestaande activiteiten); 
• Congres door HG in samenwerking met de 3 andere hogescholen in het noorden; 
• Pecha Kucha-achtige (in het najaar) avond om elkaar te informeren over lopende 

projecten en beleid op gebied van Healthy Ageing; 
• Enz. Enz. Zie voor de complete lijst de agenda op de website www.gagronlngen.nl. 

4.3 Publiekscampagne (externe activiteiten) 

4.3.1 Onderzoek naar het communiceren van het begrip Healthy Ageing 
Op dit moment wordt er door een studente Nederlandse taal & letterkunde van de RUG, 
onder leiding van de projectleiding, afstudeeronderzoek gedaan naar hoe een lastig, 
ietwat ambtelijk begrip als HA op een effectieve manier gecommuniceerd kan worden aan 
een breed publiek. Op deze manier kunnen we de effectiviteit van de publiekscampagne 
ook meten en richting de toekomst advies uitbrengen over vervolgstappen. 

Organisatie: BKB & Bernou Ozinga 

4.3.2 24 april: Kickoff GA! Groningen 
Dit is het moment dat we de campagne lanceren: de website, de kalender en waar we 
een aantal activiteiten vanuit de campagne en Nacht kunnen presenteren. De opening 
organiseren we in samenwerking met HANNN, en heeft als primair doel netwerken en 
bekendheid genereren voor de campagne. Er zal een aansprekende openingsspreker 
gezocht moeten worden. Als locatie zijn er drie opties: de Bernoulliborg, waar vanaf maart 
tot aan eind mei de Enhance ME Expo te vinden is. Bij deze expo kan men ervaren hoe je 
met moderne middelen en technieken jezelf kunt repareren, aanpassen, verbeteren, 
perfectioneren, evolueren en zelfs upgraden. M.a.w.: Hoe kunnen we optimaal ouder 
worden? Daarnaast is ERIBAeen optie, of Academie Minerva. Bij deze opening kunnen 
we ook het popkoor Jong van Hart uit te nodigen. 

Organisatie: BKB, AvG, Science LinX, ERIBA, Minerva en HANNN 
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4.3.3 GA! Groningen - Healthy Ageing Stad Kalender 
Zoals gezegd is uit de gesprekken met verschillende stakeholders gebleken dat er feitelijk 
door alle betrokken partijen: Gemeente Groningen, Hanzehogeschool, UMCG, RUG en 
HANNN al behoorlijk veel georganiseerd wordt wat gevat kan worden onder de Healthy 
Ageing paraplu. Om dit goed inzichtelijk te maken zullen wij een GA! Groningen kalender 
maken. Zo initieert de Gemeente Groningen het project Bslim, dit staat voor 'Buurtgerichte 
sportieve leefstijl interventie methode'. Bslim richt zich op de jeugd van 0-19 jaar en op de 
jongeren van 11-19 in het bijzonder. Bslim gaat niet alleen om sport, het gaat ook om 
gezondheid en sociale vaardigheden. Bij gezondheid gaat het om gezond eten en om 
allerlei vormen van bewegen. De projecten die vanuit Bslim in de wijken worden 
georganiseerd zouden met medewerking van studenten van het HIS en het Noorderpoort 
College versterkt kunnen worden, of er kan een Bslim competitie opgestart worden tussen 
de verschillende wijken. We gaan in ieder geval de projecten uitlichten op de GA! 
Groningen site en de kalender. 

Verder zijn er mogelijkheden om het GA! Groningen label te verbinden aan andere 
evenementen als Proeven Groningen, 4mijl, de Grolloop, de Ladies Run, De Nacht van 
Groningen, de Plantsoenloop, Streetball en de Bommen Berendloop. Dit betekent dat we 
deze op de GA! Groningen Kalender kunnen zetten, de kennisinstellingen er inhoudelijk 
bij betrekken (wellicht koppeling naar HIS, Bewegingswetenschap etc. Etc) Bij de 4mijl 
bestaat zelfs de mogelijkheid de Grote Markt geheel in te richten als GA! Groningen plein. 
Dit laatste gaan we verder ontwikkelen met HANNN. 

Organisatie: BKB, AvG, HANNN, Proeven Groningen, Topsport Noord, Gemeente 
Groningen, ACLO, Noorderpoort, Gemeente Groningen, STIPS en CJG's in de wijken. 

4.3.4 Samenwerking DvhN en RTV Noord: Fotowedstrijd // Gezondste Idee van Groningen 
De AvG partners en HANNN zijn op zoek naar fotomateriaal over Gezond & Actief ouder 
worden voor verschillende uitingen. Vandaar het idee om samen met het Dagblad van het 
Noorden en Marketing Groningen een fotowedstrijd te organiseren. De foto's van de 
winnaars worden dan gepubliceerd in het DvhN maar kunnen eventueel ook gebruikt 
worden voor het samensteilen een "Ergaat niets boven Groningen" spotje. De opdracht 
moet er voor zorgen dat er foto's aangeleverd worden waarop meerdere generaties te 
zien zijn die Gezond & Actief zijn. Daarnaast willen we samen met het DvhN en wellicht 
ook RTV Noord een wedstrijd uitschrijven om zo het gezondste idee van Groningen 
binnen te halen. Wij vragen Groningers hun tips & tricks om mede-Groningers meer te 
laten bewegen, gezonder te laten eten en meer cohesie tussen de generaties. 

Organisatie: BKB, HG, HANNN, DvhN, RTV Noord, en Marketing Groningen 

4.3.5 GA! Groningen conceptstore (werktitel) 
Gedurende de hele maand mei zal het voormalig duurzaamheidscentrum in de 
Bibliotheek Groningen (BG) ingericht worden als een Gezond&Actief Groningen kennis-
conceptstore. De programmering en inrichting zal opgepakt worden door een projectgroep 
van de minor gezond opgroeien, gezond ouder worden van de Hanzehogeschool, onder 
begeleiding van BKB en docente Marije Zijlstra. Te denken valt aan: korte lunch lezingen, 
testjes op het gebied van gezondheid, workshops, "meet and greets" met beroemde 
sporters, clinics etc. etc. Maar ook inloopuren van (voedings)specialisten, lectoren en 
wetenschappers vanuit de kennisinstellingen, of kookworkshops in samenwerking met het 
Voedingscentrum om te leren hoe men thuis Healty Ageing Happen kan bereiden. Dit zijn 
maar enkele plannen. De studenten zullen de komende maand de programmering 
compleet maken. Duidelijk is dat de studenten er voor zullen zorgen dat de kennis die 
binnen RUG, HG, UMCG en Gemeente beschikbaar is op een tastbare, ludieke en leuke 
manier wordt overgebracht op het publiek varierend van de jonge, en oude Stadjer tot 
student. 

Organisatie: BKB, HG, Proeven Groningen, Studenten minor Gezond opgroeien, gezond 
ouder worden en HANNN 
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Het Campagneburcui: 

4.3.6 Healthy Ageing Happen. 
Tijdens de campagneperiode april - juni willen we in samenwerking met de horeca in 
Groningen en de opieiding voeding in bedrijf van de HG speciale gezonde 
menu's/gerechten samensteilen en/of (guerrilla)acties organiseren. Zo zouden een aantal 
luikjes van de Febomuur kunnen worden gevuld met salades in plaats van kroketten, 
sampling van fruit op straat door voeding en bedrijf studenten, een healthy (vis)picknick 
op de vismarkt (of op andere pleinen/straten aan producten gelieerde picknicks), ontbijt 
aanbieden op CS/busstation door La Place of een bakker en healthy dinner voor daklozen 
op de Grote Markt. Daarnaast zullen er in de KEI week 2 * 5200 Healthy Ageing 
lunchpakketten aangeboden worden aan de nieuwe studenten. 

Organisatie: BKB, Horeca Noord, Horeca Groningen, HG, Proeven Groningen, Studenten 
minor Gezond opgroeien, gezond ouder worden en HANNN 

4.3.7 GA! voorje toekomsti (adopteer-een-oudere) 
Deze actie willen we bij voorkeur aftrappen op 29 april: de EU Day of Solidarity between 
generations. Dit project waarbij studentenverenigingen een Gronings verzorgingstehuis 
adopteren sluit daar namelijk naadloos bij aan. De verenigingen adopteren allemaal 1 
verzorgingstehuis, en staan garant voor een aantal avonden perjaar met activiteiten. De 
GA! Groningen campagne wordt gebruikt als aanleiding, maar dit programma zou een 
structureel karakter moeten krijgen. De studenten kunnen voor de ouderen een 'bonte' 
avond, talentenjacht of een diner organiseren. Specifieke healthy ageing concepten 
kunnen aan bod komen doordat studenten gaan sporten met ouderen of gezond gaan 
'happen' tijdens een stadswandeling of er kunnen via het Prins Bernard Conservatorlum 
muzieklessen of concerten aangeboden worden. Ouderen en studenten kunnen ook van 
elkaar leren. Met de intrede van urban knitting wordt opeens volop gebreid door jongeren. 
Wie heeft meer kennis over breien dan een gemiddelde oma? Jongeren kunnen ouderen 
op hun beurt wegwijs maken in de digitale wereld met het oog op eHealth. Jongeren en 
ouderen kunnen met elkaar in contact komen door trainingen waarin ze competenties aan 
elkaar uitwisselen. 

Organisatie: BKB, Andrea van Dijk, HANNN,Studentenverenigingen Groningen, opieiding 
facilitymanagement van de HG. 

4.3.8 GA! Groninger wijken 
In de drie ongezondste wijken van Groningen wordt de GA! Groningen Campagne ook 
geTntroduceerd. Er zal in mei eest een pilotbijeenkomst worden georganiseerd in 
Vinkhuizen, in samenwerking met het leefstijlproject DikDounn in Grunn van de GGD. 
Een concreet onderwerp voor deze bijeenkomst wordt samen met de GGD gekozen, 
aansluitend bij de conclusies en nieuwe doelstellingen van de nieuwe gezondheidsnota 
Samen Gezond in Stad. Het is de bedoeling dat kennis over Healthy Ageing op een 
toegankelijke, interactieve en vooral leuke manier naar de burgers in de wijken wordt 
gecommuniceerd. Elke bijeenkomst zal worden ingeleid door uit te leggen wat HA is en 
wat het belang van de focus hierop is en waarom de GA! Groningen Campagne. 

Tussendoor is er bijvoorbeeld ruimte voor een ronde medical mythbusting (bijvoorbeeld: 
zijn wijn, chocola e.d. nou slecht of juist goed?) en voor een interactie met de 
wijkbewoners over het ondenwerp (door bijvoorbeeld de velofrituur of hiphoppen met een 
robot). Op deze manier kan het AvG ook achterhalen welke kennis er al bestaat in de 
wijken over HA en waar nog behoefte aan is en hoe de kennisinstellingen daaraan 
kunnen bijdragen. 
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Het Curapagneburcau. 

Na afloop zal deze bijeenkomst worden geevalueerd en wanneer dit project een succes 
wordt, dan zal het zich uitbreiden naar onder andere de wijken Seiwerd en Paddepoel. Dit 
zal in het najaar plaatsvinden door studenten van de minor Gezond opgroeien, Gezond 
ouder worden. 

Organisatie: BKB, Andrea van Dijk, Publieksacademie UMCG, Gemeente Groningen, 
UMCG, HG en RUG voor sprekers en bestuurders. 

4.3.9 Healthy Ageing kinderuniversiteit 
De RUG organiseert jaarlijks een kinderuniversiteit voor de kinderen van basisscholen. 
Deze zal in 2012 in het teken staan van HA, vooral gericht op beweging. Wellicht kan hier 
nog een koppeling gemaakt worden naar het VET Fit symposium. 

Organisatie: BKB en Kinderuniversiteit RUG (Peter Barthel), VET Fit, 

4.3.10 GA! Groningen op de scholen 
Middelbare scholen in het noorden krijgen een GA! Groningen pakket aangeboden in de 
eerste week van de GA! Groningen campagne (23 t/m 27 april). Dit pakket kan bestaan 
uit verschillende onderdelen waar men uit kan kiezen, deze onderdelen worden nog 
verder uitgewerkt met verschillende partners: 

• een interactief college over HA door een onderzoeker, lector, docent, of 
gemeenteraadslid. Er kan een combinatie gezocht kunnen worden met een 
bekende Groninger (bij voorkeur een sporter) die het belang van voldoende 
beweging duidelijk maakt richting de scholieren. 

• Bezoek aan de Enhance Me expositie van Science LinX 
• De mogelijkheid tot rondleidingen in het Sport Fields Lab, het bewegingslab, en de 

opstellingen van Science LinX in Bernoulliborg. Dit willen we in oktober 
(=kennismaand) organiseren. 

• Verhalenwedstrijd: wie maakt het mooiste verhaal op basis van een interview met 
een oudere (opa/oma bijvoorbeeld) 

• Het versterken van sportdagen door daar kleine proefopstellingen neer te zetten over 
het effect van bewegen en gezonde voeding, door gezonde voeding uit te delen. 

• BioKunst maken met FABlab (wordt vervolgens tijdens De Nacht van Kunst & 
Wetenschap tentoongesteld) 

Verder wordt er nog gekeken naar een koppeling van het onderwerp Healthy Ageing naar 
de Groninger activiteiten in het kader van Oktober Kennismaand. 

Organisatie: BKB, Science LinX, FABlab, HG, RUG, Gemeente. 

4.3.11 2 juni: De Nacht van Kunst & Wetenschap Healthy Ageing edition 
Na twee zeer succesvolle edities volgt er op zaterdag 2 juni 2012 een derde editie als 
onderdeei van de GA! Groningen Campagne. Als eerste in een reeks van weer 3 edities: 
in 2013 volgt er een Nacht in het kader van HG Lustrum, Energie & Ruslandjaar en in 
2014 in het kader van Duurzaamheid en RUG 400 jaar. 

Concept 
Voor de Healthy Ageing Edition 2012 wordt het concept van De Nacht (in meer detail 
uitgewerkt in een apart projectplan) van de afgelopen edities verder aangescherpt en 
versterkt, door het in ieder geval op de volgende punten te verbeteren: 

o De Nacht 2012 zal in verschillende opzichten een light version worden: een 
viertal locaties valt af, meer herhaling van onderdelen en dus minder 
programmering 
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Nog meer inzet vanuit de onderwijsinstellingen door een gedeelte van de 
programmering in opdrachten uit te zetten bij bijvoorbeeld de Acadmie voor 
Popcultuur, Noorderpoort College, of een vak als Wetenschap in Beeld 
(wetenschapscommunicatie) 
De nadruk ligt nog meer dan eerst op de toegankelijkheid voor een brede 
doelgroep (met name de Stadjer en bewoner van Ommeland). 

Specifieke doelstellingen De Nacht 2012 Healthy Aqeino Edition: 

• een breed publiek laten kennis maken met het begrip en het daarmee 
samenhangende (toegepast) onderzoek door o.a. het populariseren van het HA 
onderzoek; 

• duidelijk maken dat Healthy Ageing verder gaat dan "onderzoek naar oude 
mensen"; 

• aantonen van het maatschappelijk nut van het Healthy Ageing onderzoek. 

Doeloroep 
Op verzoek van de AvG Partners wordt aanzienlijk meer dan in 2011 de nadruk gelegd op 
de breedheid van de doelgroep. In de programmering wordt vooral gelet op de 
verscheidenheid qua niveau van de voorstellingen. Dit doel wordt onder andere bereikt 
door het betrekken van bekende Groningers/Nederlanders. 

Programmerino Healthy Ageing in De Nacht 
Het festival zal, net als voorgaande edities, in het teken staan van het ontdekken van het 
"onbekende"; het publiek kan kennis maken met nieuwe artiesten, theorieen, 
wetenschapsgebieden of kunstvormen. De termen Kunst & Wetenschap dienen daarbij 
breed te worden geinterpreteerd. Wetenschap is bij deze derde editie een synoniem van 
kennis op het gebied van HA, en zo vertolken wij dat ook naar de wetenschappelijke 
programmering. Het publiek kan op het gebied van HA-lezingen, voorstellingen, 
interactieve proefopstellingen, workshops en experimenten bezoeken. 

Een kleine greep uit mogelijke programmering: 

TedXGroningen (of onze eigen variant Studium Snack): aansprekende 
wetenschappers, ondernemers en politici houden een betoog van max. 20 minuten 
over bijvoorbeeld " Wat kun je doen om mooi grijs te worden", of" Kunnen de pouters 
van vandaag echt 1000 jaar worden?" etc. Etc. 

Kerk der HA Wetenschappen: In de Der Aa-Kerk worden door Science LinX en 
ERIBA samen alleriei interactieve opstellingen geplaatst. Deze editie van de Nacht is 
het streven de Der Aa-Kerk al een paar dagen voor de Nacht open te stelien zodat 
middelbare scholen wat intensiever met de projecten kennis kunnen maken en 
bijdrages kunnen leveren. 

Het visualiseren van Life Lines onderzoek, en het publiek een kort Life Lines 
onderzoekje te laten ondergaan 

Het Noord Nederiands Toneel is gevraagd een aansprekende voorstelling te maken 
over de gevolgen van de krimp. 

HA gadget corner met Alexander Klopping (bekend van DWDD). Met aandacht voor 
de mogelijkheden van Apps voor de gezondheid maar ook aandacht voor 
(Groningse) ultvindingen. Serious gaming kan hierbij ook interessant zijn. Gameship 
ontwikkeld samen met NHL games die ouderen kunnen helpen met het trainen om 
protheses te gebruiken ofom vallen te verminderen. 

Thema Nachtrust. Bij het thema HA moet men ook stil staan bij slaap, rusten en 
ontspannen. Hier zouden we verschillende onderzoekers van UMCG en RUG 
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(chronobiologie bijv.) testjes kunnen laten doen met de mensen om inzicht te geven 
in slaapritmes ed. 

Workshops door de dansers van het razend populaire dansprogramma 'So you think 
you can dance' met streetdance, breakdance. 

Medical Myth busters. Er bestaan bij veel mensen bepaalde Klazina-uit-zalk achtige 
wijsheden over ongezond/gezond leven en de invloed op hun levensloop. In aanloop 
van de Nacht kunnen de stadjers deze issues voorieggen en gaan de busters naar 
voorbeeld van het razend populaire programma van Discovery de wijsheden kraken 
of onderstrepen. Dit gaan we doen samen met Science Palooza. 

Feet for life op de route: samen met HANNN en het project Feet for Life zal de route 
tijdens de Nacht aangekleed worden zodat mensen bewust bezig zijn met bewegen 
en het voorkomen van blessures aan de voeten. 

Enz. Enz. 

5 Projectorganisatie 
De overkoepelende organisatie is in handen van BKB (Bianca Pander en Pieter de Meer) 
zij worden daarbij ondersteund door een stagiaire, Andrea van Dijk. Daarnaast is vanuit 
de minor Gezond opgroeien, gezond ouder worden een projectgroep bestaande uit 7 
studenten onder begeleiding van docente Marije Zijlstra, die de organisatie van de 
conceptstore GA! Groningen op zich zullen nemen. 

Voor De Nacht van Kunst & Wetenschap is Bernou Ozinga aangetrokken als 
projectleider, zij wordt ondersteund worden door een groep van 13 studenten en 
stagiaires. 

Verder zal voor de organisatie van GA! Groningen campagne 2012 brede samenwerking 
gezocht worden met bijvoorbeeld Groninger media, Science LinX, scholen, wijken, 
Marketing Groningen en de horeca. Deze samenwerkingsverbanden zorgen voor een 
versterking van het HA-netwerk in Groningen en dragen bij aan een breed draagvlak voor 
de campagne en de te organiseren activiteiten. 

Er is daarnaast een projectgroep samengesteld met vertegenwoordigers vanuit alle 
instellingen. De projectgroep stelt het programma vast en treedt op als klankbord en 
liaison naar de eigen instelling voor de projectorganisatie. 

5.1 Projectgroep 
Deze groep bestaat uit verschillende vertegenwoordigers vanuit de AvG partners en 
HANNN. Deze groep zal zeker tot en met maart 1 keer per 2 weken bij elkaar komen. 

Rineke Klijnsma (UMCG) 
- Daan Bultje (UMCG) 

Janneke Kruse (UMCG) 
- Robert Otten (RUG) 

Marieke Zwaving (AvG) 
Eelko Steenhuis (AvG) 

- Marioes Heeres (HANNN) 
Joost Degenaar (HG) 
Bea Dijkman (HG) 
Hermien Bazuin (Gemeente Groningen | GGD) 
Bianca Pander (BKB) 
Bernou Ozinga (Nacht) 
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28 maart 2012. 

Nr. 6k. 

Overheveling middelen Akkoord van Groningen voor organisatie Healthy Ageing 

Jaar. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 1 maart 2012 

GR 12.2982110; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

van het restant van de beleidsmiddelen die in 2011 beschikbaar waren voor de 

uitvoering van het Akkoord van Groningen een bedrag van € 35.000,-- aan te wenden 

voor de organisatie van het Healthy Ageing Jaar 2012 als voorbeslag op de 

resultaatbestemming bij de jaarrekening 2011. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Dekking voorbereidingskosten Bereikbaarheid Stad 
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De raad besluit: 
I. de voorbereidingskosten "Bereikbaarheid Stad" ad €100.000,-- voor te financieren uit de 

bedrijfsvoeringsreserve RO/EZ; 
II. de voorbereidingskosten te betrekken bij de te maken afspraken met de provincie Groningen, 

Rijkswaterstaat en ProRail over de dekking van de totale kosten van "Bereikbaarheid Stad"; 
III. de voorfinanciering op termijn in te lossen uit de definitieve dekkingsbronnen; 
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Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

246

- 2 

Publlekssamenvatt ing 

In de periode 2012-2020 zijn er vele infi-astructuur- als andere bouwprojecten in uitvoering. De 
bereik-baarheid van de stad komt daardoor onder druk te staan. De betrokken overheden werken 
samen met maatschappelijk belanghebbende partijen aan een plan van aanpak om de bereikbaarheid 
in deze periode te garanderen. Hiertoe wordt een projectplan opgesteld, waarin de bereikbaarheids-
doelen en te verwachten problematiek worden beschreven en oplossingen worden voorgesteld in de 
vorm van benodigde organisatorische samenwerking, definitie van bereikbaarheid, afstemming van 
werkzaamheden en een gemeenschappelijke communicatiestrategie. Bij het opstellen van dit 
projectplan is externe expertise en capaciteit nodig. Dit voorstel beschrijft als financiele dekking van 
de voorbereidingskosten een voorfinanciering uit de bedrijfsvoeringsreserve RO/EZ. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de voorbereidingskosten "Bereikbaarheid Stad" ad €100.000,-- voor te financieren uit de be

drijfsvoeringsreserve RO/EZ; 
II. de voorbereidingskosten te betrekken bij de te maken afspraken met de provincie Groningen, 

Rijkswaterstaat en ProRail over de dekking van de totale kosten van "Bereikbaarheid Stad"; 
III. de voorfinanciering op termijn in te lossen uit de definitieve dekkingsbronnen; 
IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Inieiding 

De stad Groningen staat aan de vooravond van ingrijpende ontwikkelingen in de stad. 
In de periode 2012-2020 zijn er vele infrastructuur- als andere bouwprojecten in uitvoering. 
De werkzaamheden voor projecten gaan de bereikbaarheid van "Stad en Ommeland" be'invloeden. 
Maatregelen zijn nodig om te komen tot een aanvaardbaar en beheersbaar niveau van de 
bereikbaarheid in deze periode. 

De urgentie om te komen tot een integrale aanpak van de bereikbaarheid van stad en regio 
gedurende de periode van uitvoering wordt breed gedeeld. Structurele afstemming van projecten 
en beheer is noodzakelijk en inwoners, forenzen en bedrijven moeten helderheid krijgen over wat 
er staat te gebeuren. 

Goede samenwerking tussen wegbeheerders is essentieel en onder de titel "Bereikbaarheid Stad 
Groningen" is in 2011 gestart met een projectoverkoepelende afstemming en focus op 
bereikbaarheid. Eerste stappen daarin zijn de gezamenlijke formulering van doelen ten aanzien van 
bereikbaarheid, het bepalen van de te verwachten problematiek en het ontwikkelen van oplossingen 
in de vorm van benodigde organisatorische samenwerking, definitie van bereikbaarheid, afstemming 
van werkzaamheden en een gemeenschappelijke commimicatiestrategie. Deze eerste stappen worden 
vastgelegd in een gezamenlijk projectplan "Bereikbaarheid Stad", dat in mei van 2012 aan uw raad 
wordt aangeboden. Dit projectplan bevat gezamenlijke afspraken en concrete acties voor uitwerking. 

Beoogd resultaat _ ^ 

Voor het formuleren van de gezamenlijke opgave, inrichten van de samenwerkingsorganisatie en 
uitwerking van de oplossingen is inzet van capaciteit en expertise nodig. Deze wordt grotendeels 
ingebracht vanuit de deelnemende organisaties, maar op onderdelen is externe ondersteiming 
noodzakelijk. Dit voorstel dekt deze externe voorbereidingskosten voor de eerste periode. 
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Kader 

In ons collegeprogramma 2010-2014, hebben we aangekondigd samen met de regio een Taskforce 
Bereikbaarheid te creeren. Op 9 november 2011 heeft uw raad een motie aangenomen, waarin is 
gevraagd om voor april 2012 een plan van aanpak voor te leggen. Hieraan geven we invullen met 
het projectplan "Bereikbaarheid Stad". 

Argumenten/afwegingen 

Het projectoverkoepelend werken aan bereikbaarheid heeft invloed op en staat ten dienste van de 
diverse infrastructurele- en bouwprojecten. Daarvoor worden voorbereidingskosten gemaakt. 
Op basis van het projectplan wordt een definitief dekkingsvoorstel opgesteld. Daarom wordt nu 
voorgesteld de voorbereidingskosten eerst voor te financieren uit de bedrij fsvoeringreserve RO/EZ. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie ^ 

De maatschappelijke partijen en instanties zijn van wezenlijk belang bij de uitwerking van de be-
reikbaarheidsdoelen en de communicatie daarover. In het plan van aanpak krijgen zij een prominen-
te rol. Onder andere VNO-NCW en UMCG zijn daarom ook al betrokken bij het opstellen van het 
plan van aanpak. 

Financiele consequenties 

De kosten voor de eerste periode waarin het projectplan wordt opgesteld zijn geraamd op 
€ 100.000,—. Deze worden voorgefinancierd uit de bedrij fsvoeringreserve RO/EZ. 
Dit leidt tot een begrotingswijziging: 

Begrotingswijziging 2012 

Betrokken dienst(en) 

Naam voorstel 

Incidenteel/Structureel 

Soort wijziging 

Financiele begrotingswijziging 

7.3 Verkeer-Auto 

Totalen begrotingswijziging 

RO/EZ 

Bereikbare Stad 

Incidenteel 

Exploitatie 

Lasten 

100 

100 

Baten 

-

Saldo 

100-

100-

Toevoeging 

reserve 

-

Onttrekking 

reserve 

100 

100 

Saldo 

-

Deze kosten voor projectvoorbereiding zijn onderdeel van de te maken afspraken met de samen
werkende partners over dekking van het gehele project Bereikbaarheid Stad. Op basis van het 
projectplan wordt een definitief dekkingsvoorstel opgesteld, met daarin de verdeling over de 
verschillende dekkingsbronnen, waaronder het meerjarenprogramma Verkeer 2012 - 2015. In dit 
meerjarenprogramma hebben we al rekenig gehouden met de reservering van een benodigd 
investeringsbedrag voor Bereikbaarheid Stad van € 1 miljoen. De voorfinanciering wordt daama 
ingelost uit de definitieve dekkingsbronnen. 

Realisering en evaluatie 

Het plan van aanpak "Bereikbaarheid Stad" wordt afgerond in mei 2012. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6l. 

Dekking voorbereidingskosten Bereikbaarheid Stad. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 20 maart 2012 

GR 12.3013815; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de voorbereidingskosten "Bereikbaarheid Stad" ad €100.000,-- voor te 

financieren uit de bedrijfsvoeringsreserve RO/EZ; 

II. de voorbereidingskosten te betrekken bij de te maken afspraken met de 

provincie Groningen, Rijkswaterstaat en ProRail over de dekking van de totale 

kosten van "Bereikbaarheid Stad"; 

III. de voorfinanciering op termijn in te lossen uit de definitieve dekkingsbronnen; 

IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel f Gemeente 
\ j roningen 

Datum raadsvergadering 28-03-2012 

Raadscommissie O & W 

Datum raadscommissie 07-03-2012 

Publiciteit 

Bijiagen 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steiier 

Telefoon 

E-mail 

OS 12.2923515 
07-02-2012 

De Vries 

R. Hokwerda 

6265 
rinske.hokwerda@gro 
ningen.nl 

Onderwerp 

Ophalen investeringskrediet renovatie atletiekbaan 2012 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. een investeringskrediet van 700 duizend euro beschikbaar te stellen voor de renovatie van de 

atletiekbaan; 
II. de kapitaallasten ad 96 duizend euro te dekken uit de reeds in de primitieve begroting 

gereserveerde middelen; 
III. de kosten van het onderhoud ad 120 duizend euro te dekken uit de in de begroting hiervoor 

gereserveerde middelen; 
IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 
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Publiekssamenvatt ing 

De atletiekbaan in het Stadspark is toe aan renovatie. Vanuit de Meerjaren Investeringsplanning 
(MIP) van de Werkmaatschappij Sport en Recreatie zijn hiervoor middelen gereserveerd. Tevens is 
in de Meerjaren Onderhoudsplanning (MOP) een bedrag gereserveerd voor het onderhoud van de 
atletiekbaan voor 10 jaar. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. een investeringskrediet van 700 duizend euro beschikbaar te stellen voor de renovatie van de 

atletiekbaan; 
II. de kapitaallasten ad 96 duizend euro te dekken uit de reeds in de primitieve begroting 

gereserveerde middelen; 
III. de kosten van het onderhoud ad 120 duizend euro te dekken uit de in de begroting hiervoor 

gereserveerde middelen; 
IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

De atletiekbaan in het Stadspark is toe aan een renovatie. Hiervoor zijn middelen gereserveerd in de 
Meerjaren Investeringsplanning (MIP) van de Werkmaatschappij Sport en Recreatie. 

Voor de uitvoering van de renovatie heeft op 15 december 2011 de aanbesteding plaatsgevonden. 
Dit onder voorbehoud van instemming van de raad. Uitgangspimten bij deze aanbesteding waren de 
renovatie van de bestaande voorzieningen en dat de onderbouw van de atletiekbaan (de fimdering en 
het asfalt) die onder de bestaande toplaag ligt nog van voldoende kwaliteit is dat deze hergebruikt 
kan worden. Deze onderbouw van de baan kan nu echter niet goed onderzocht worden. Hiervoor 
dient eerst de toplaag verwijderd te worden. Er is dus een risico dat aanpassingen aan de onderbouw 
nodig zijn. De hoogte van de kosten hiervoor zijn pas vast te stellen als de toplaag verwijderd is. De 
kosten van de renovatie kuimen dus hoger uitvallen dan op voorhand ingeschat kan worden. Het 
maximale risico wordt ingeschat op 43 duizend euro. Dit is meegenomen in dit voorstel. 

Daamaast is het onderhoud voor een periode van 10 jaar in de aanbesteding meegenomen en wordt 
dus voor deze periode door de aannemer uitgevoerd. 

Voor de renovatie, het opvangen van genoemd risico en het uitvoeren van het onderhoud door een 
externe partij vragen wij een investeringskrediet. 

Beoogd resultaat 

Met de renovatie van de atletiekbaan voldoet de gemeente aan haar verplichtingen om de 
sportaccommodaties op orde te houden. 

Kader 

De raad dient het investeringskrediet voor de uitvoering van de onderhoudswerkzaamheden 
beschikbaar stellen. 
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Argumenten/afwegingen 

De aanbesteding heeft op 15 december 2011 plaatsgevonden. Er kon ingeschreven worden op twee 
typen kunststoftoplagen, te weten Volkunststof of een Sandwichconstructie. Deze laatste constructie 
wordt nu ook gebruikt. Het aanneembedrijf Oranje woud heeft als laagste ingeschreven en zal de 
renovatie met de Sandwichconstructie uitvoeren (inclusief 10 jaar onderhoud). Volkunststof bleek 
aanzienlijk duurder. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

Met betrokken sportverenigingen is regelmatig contact over de uit te voeren renovatie. Gedurende 
de renovatie is de baan niet beschikbaar voor de schoolatletiek sportdagen. Daarvoor wordt naar 
altematieve mogelijkheden gezocht. 

Financiele consequenties 

De aanbesteding is uitgekomen op 752 duizend euro inclusief 10 jaar onderhoud. 
Het onderhoud van de atletiekbaan werd tot op heden uitgevoerd door iederz. Hiervoor waren 
middelen (12 duizend euro per jaar) gereserveerd in de Meerjaren Onderhoudsplanning (MOP). In 
de aanbesteding van december 2011 is het onderhoud meegenomen. Hierdoor is mede gelet op de 
garantievoorwaarden meer transparantie in de kosten van het onderhoud over de genoemde periode. 
Daamaast zijn de verantwoordelijkheden ook duidelijker, omdat we hier te maken hebben met maar 
een contractpartij. 

Zoals aangegeven is op voorhand niet te bepalen hoe het met de fimdering en het asfalt onder de 
huidige toplaag gesteld is. Het maximale risico wordt ingeschat op 43 duizend euro. 

Begroting totaal investering onderhoud 
Aanbesteding €752.000,- €632.000,-- € 120.000,--(10 jaar) 
Directie en toezicht € 25.000,- € 25.000,-
Onvoorzien € 43.000.- € 43.000.-
Totaal € 820.000,- € 700.000,- € 120.000,-

Het totaal benodigd krediet voor deze investering is 700 duizend euro. Het onderhoud wordt 
bekostigd uit de reguliere exploitatie. Daarmee is het project financieel gedekt. 
Omdat de lasten al in de begroting zijn opgenomen (er hoeft alleen een mutatie op kostensoorten 
plaats te vinden), kan hier worden volstaan met het uittrekken van een investeringskrediet ad 700 
duizend euro. 
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i ig| f | i^gptpiging voor investeringskrediet 
S e ^ ^ ^ ^ g l f kbaan Stadspark 
Betrokken dienst(en) 
Soort wijziging 
Tijdsplanning krediet 

OCSW 
uittrekken investeringskrediet 

2012 

Financiele begrotingswijziging 
5.1 Sportieve infrastructuur 

Totalen begrotingswijziging 

Uitgaven Inkomsten 
700 

700 0 

Saldo 
-700 

0 
-700 

Realisering en evaluatie 

Om zoveel mogelijk overlast voor de gebruikers van de atletiekbaan te voorkomen en uitvoerings-
technisch het minste risico te lopen is het noodzakelijk om de renovatie zoveel mogelijk in en om de 
zomervakantie 2012 te plannen. Dit is ook overlegd met de grootste gebmiker namelijk de 
vereniging Groningen Atletiek. 
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28 maart 2012. 

Nr. 6m. 

Ophalen investeringskrediet renovatie atletiekbaan 2012. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel burgemeester en wethouders van 9 februari 2012 

GR 12.2949546; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. een investeringskrediet van 700 duizend euro beschikbaar te stellen voor de 

renovatie van de atletiekbaan; 

II. de kapitaallasten ad 96 duizend euro te dekken uit de reeds in de primitieve 

begroting gereserveerde middelen; 

III. de kosten van het onderhoud ad 120 duizend euro te dekken uit de in de 

begroting hiervoor gereserveerde middelen; 

IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel 

/^'^Gemeente 

\ j roningen 

Datum raadsvergadering 

Raadscommissie 

Datum raadscommissie 

Publiciteit 

Bijlagen 

Persconferentie PC 

div. 

Onderw0rp 

Registratienr. RO 11.2791755 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder Visscher 

Steller A.J. Drost 

Telefoon 367 85 34 

E-mail anton.drost@ 
groningen.ni 

Verordening brug- en havengeld 2012 

Concept raadsbesluit 
De raad besluit: 
I. de Verordening havengeld 2012, vastgesteld bij raadsbesluit van 9 november 2011, 

nr. 3d.l in te trekken; 
II. de Verordening brug- en havengeld 2012 vast te stellen; 
III. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad; 
IV. dit besluit in werking te laten treden op de dag na bekendmaking; 
V. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

file:///jroningen
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Publielcssamenvatting 

De gemeentelijke bruggen worden bediend tussen 9.00 uur en 16.00 uur met een onderbreking 
tussen 12.00 uur en 13.00 uur. In de zomer (vaarseizoen) worden de bruggen bovendien 
tussen 17.30 uur en 19.00 uur bediend. Vijftig keer perjaar krijgt de gemeente daamaast 
verzoeken voor brugopeningen buiten deze reguliere bedieningstijden. Als onderdeel van de 
bezuinigingen stelt het college voor aan de raad om voor deze laatste categorie in het vervolg 
een vergoeding te vragen. Om dat mogelijk te maken is het nodig de Verordening brug- en 
havengeld 2012 vast te stellen. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de Verordening havengeld 2012, vastgesteld bij raadsbesluit van 9 november 2011, 

nr. 3d.l in te trekken; 
II. de Verordening brug- en havengeld 2012 vast te stellen; 
III. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad; 
IV. dit besluit in werking te laten treden op de dag na bekendmaking; 
V. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

In het bezuinigingspakket 2011-2014 hebben wij het voorstel opgenomen om in 2012 en 2013 
in totaal € 100.000,— te bezuinigen op de bediening van de gemeentelijke bruggen. 
Wij willen de eerste helft van deze bezuiniging in 2012 realiseren door efFiciencymaatregelen 
(€ 38.000,--) en het vragen van een vergoeding voor het openen van bruggen buiten de 
reguliere bedieningstijden (€ 12.000,--). De invulling van de resterende taakstelling in 2013 
(€ 50.000,--) onderzoeken we op dit moment nog. 

In verband met de indexering van de tarieven hebt u de Verordening havengeld recent, op 
9 november 2011, vastgesteld. Het vragen van een vergoeding voor brugopeningen buiten 
reguliere bedieningstijden vergt echter nog een inhoudelijke aanvulling op deze verordening. 
Als bijlage treft u daartoe de (concept)tekst aan van de aangepaste Verordening brug- en 
havengeld 2012. 

Beoogd resultaat ^ ^ ^ ^ ^ ^ _ 

Met het heffen van bruggeld voor bediening van bruggen buiten de reguliere bedieningstijden, 
willen we een deel van de voorgenomen bezuiniging op brugbediening realiseren. 

Kader 

(Zie inleiding). 
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Argumenten/afwegingen 

Doorvaart buiten reguliere bedieningstijden. 
Ongeveer 50 keer perjaar ontvangen wij verzoeken van beroepsschepen voor doorvaart 
buiten de reguliere tijden. De reguliere bedieningstijden van de gemeentelijke bruggen zijn 
weergegeven in onderstaande tabel. 

\S?toOaiafeDaD 
Maandag t/m zaterdag: 

- Ochtend 

- Middag 

- Avond 
Zon en feestdag: 

BmmSmi 

09:00-12:00 

13:00-16:00 

Geen 
Geen 

amwHTSifeixan 
Maandag t/m zaterdag: 

- Ochtend 

- Middag 

- Avond 
Zon en feestdag: 

Wmsmim 

09:00-12:00 

13:00-16:00 

17:30-19:00 
Ja (konvooivaart) 

Voor 1997 waren de reguliere bedieningstijden van 6:00 uur t/m 19:00 uur. Met ingang van 
1997 werden de reguliere bedieningstijden, vanwege de verminderde vraag, aangepast 
conform vorenstaande tabel. Buiten deze tijden worden de bruggen sindsdien alleen op afi-oep 
(voor beroepsschepen) geopend. 
Bij deze doorvaarten buiten de reguliere bedieningstijden (veelal voor 7.00 uur of na 19.00 
uur) worden de bruggen om en om door twee brugwachters bediend. Per doorvaart leidt dat 
gemiddeld tot € 250,-- aan extra salariskosten. Door de salariskosten voor deze extra service 
in het vervolg door te berekenen, kuimen wij gemiddeld € 12.000,-- aan inkomsten genereren. 
In de bijgaande concept-verordening is daartoe een tarief van € 250,-- voor doorvaart buiten 
de reguliere tijden opgenomen. 

Maatschappelijlc draagvlak/participatie 

Wij hebben de diverse verenigingen en groepen die betrokken zijn bij het nautisch beheer in 
Groningen geinformeerd over de voorgenomen bezuinigingen op de brugbediening en hen 
uitgenodigd mee te denken over mogelijke altematieven. Dit heeft echter alleen geleid tot de 
suggestie om meer bmggen op afstand te gaan bedienen. We zijn al enige tijd in gesprek met 
de provincie om dit te realiseren. Daarbij onderzoeken we momenteel wat de meest efficiente 
taakverdeling tussen gemeente en provincie in de bmgbediening is. Naar verwachting zal dat 
rond de zomer leiden tot concrete afspraken. Op dit moment kuimen we echter nog niet 
overzien wat het financiele voordeel daarvan zal zijn. Vooralsnog gaan we ervan uit dat de 
besparing die dit op termijn opievert, nodig is om de taakstelling in 2013 te realiseren. 
Daamaast zijn ook de overige bezuinigingen (waaronder het heffen van bruggeld buiten 
reguliere bediening) nodig om de totale taakstelling voor bmgbediening te realiseren. 
Schuttevaer, de vereniging die de belangen van de beroepsvaart behartigt, heeft in een brief 
aan ons aangegeven dat zij geen voorstander is van het heffen van een vergoeding buiten 
reguliere bedieningstijden. 
Wij hebben Schuttevaer daarop laten weten dat wij geen altematieven zien voor deze 
bezuiniging. Wel hebben wij aangegeven dat wij met Schuttevaer van gedachten willen 
wisselen over een mogelijke visie op watergebonden bedrijven in de stad. 
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Ook rondvaartbedrijf Kool is door ons geTnformeerd over de bezuinigingen. De voorgenomen 
heffing op bmgbediening buiten reguliere tijden raakt dit bedrijf echter niet, omdat deze al 
gemime tijd met onze toestemming, zelf de bediening op deze tijden regelt. 

Financiele consequenties 

Door de salariskosten voor de bmgbediening buiten reguliere bedieningstijden in het vervolg 
door te berekenen, kunnen wij gemiddeld € 12.000,-- aan inkomsten genereren. Omdat de 
voorgenomen bezuiniging in de begroting 2012 als verlaging van de uitgaven was verwerkt, 
vraagt deze nadere invulling om een wijziging van de begroting. 

Begrotirigswi^ginf2d^~ " ^ 'J~F~ —F"" "^ 
-•?-

_iu-^.iA— ' - - - y . • < • • ' ' 

Betrokken dienst(en) 
Naam voorstel 
Incidenteel / Structureel 
Soort wijziging 

Financiele begrdtingswijziging 
9.1 Kwaliteit leefomgeving 

Totalen begrotingswijziging 

RO/EZ 
Verordening havengeld 
structureel! 
Exploitatie 

Lasten Baten 
12 ' 12 

Saido 
Toevoeging 

- reserve 
Onttrekking; 

,'ireserve^ 

^ o ^ - i . 

Saldo 

12 12 

Realisering en evaluatie 

Na bekendmaking van het voorgesteide besluit zullen wij begiimen met het heffen van 
bmggeld voor bediening buiten de reguliere tijden. 

Inning van bruggeld. 
Doorvaart buiten de reguliere tijden moet van te voren bij het havenkantoor worden 
aangevraagd. Daarbij worden ook de factureringsgegevens doorgegeven. In de praktijk gaat 
het in de meeste gevallen om schippers die bekend zijn bij het havenwezen van de gemeente 
Groningen. Facturering van een doorvaart buiten reguliere tijden wordt vervolgens 
afgehandeld - gelijk aan de facturering van havengeld - door het havenwezen. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

258

ontwerp 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

Gezien het voorstel van het college van burgemeester en wethouders van 

Gelet op artikel 229, eerste lid, aanhef en onderdelen a en b, van de Gemeentewet; 

HEEFT BESLOTEN: 

de Verordening op de heffing en invordering van bmg- en havengeld 2012 vast te stellen. 

Aard van de heffing en algemene bepalingen 

Artikel 1 
1. Onder de naam bmggeld wordt een recht geheven voor het van gemeentewege verlenen 

van doorvaart aan zee- en binnenvaartuigen buiten de reguliere openingstijden van de 
bmggen. 

2. Onder de naam havengeld wordt een recht geheven voor het gebmik van de in de 
gemeente gelegen wateren die bij de gemeente in beheer of in onderhoud zijn en voor de 
scheepvaart toegankelijk zijn. 

3. Voor de toepassing van deze verordening wordt verstaan onder: 
de in de gemeente gelegen wateren die bij de gemeente in 
beheer of in onderhoud zijn en voor de scheepvaart 
toegankelijk zijn; 
teamleider havenwezen van de afdeling Stedelijk Beheer 
van de directie Stadsbeheer van de dienst Ruimtelijke 
Ordening en Economische Zaken; 
elk lichaam dat is vervaardigd dan wel bestemd of 
geschikt is om wegens zijn drijfvermogen te water te 
worden gebruikt of bewaard; 
elk vaartuig dat wordt gebruikt tot de vaart ter zee of 
daartoe is bestemd met uitzondering van de hiema onder f 
en g genoemde vaartuigen; 
elk vaartuig dat niet wordt gebmikt noch is bestemd voor 
de vaart ter zee en met uitzondering van de hiema onder f 
en g genoemde vaartuigen; 
een vaartuig dat hoofdzakelijk wordt gebmikt voor de 
recreatie; 
een vaartuig uitsluitend of hoofdzakelijk als woning 
gebmikt of tot woning bestemd; 
plaats in het water die door een zeevaartuig, een 
binnenvaartuig, een pleziervaartuig of woonboot bij 
verblijf wordt ingenomen; 

a. haven: 

b. havenmeester: 

c. vaartuig: 

d. zeevaartuig: 

e. binnenvaartuig: 

f. pleziervaartuig: 

g. woonboot: 

h. ligplaats: 
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i. ton: een gewichtseenheid van 1.000 kilogram; 
j . laadvermogen: het in tonnen uitgedmkt verschil tussen de 

zoetwaterverplaatsing van een vaartuig bij grootste 
toegelaten diepgang en die van het ledige vaartuig, zoals 
dit blijkt mt zijn geldige meetbrief of daarmee gelijk te 
stellen document; 

k. bmto tonnage: de mhoud van een vaartuig hi gewichtstoimen; 
1. dag: een aaneengesloten tijdvak van 24 uren; 
m. maand: een aaneengesloten tijdvak van 30 dagen; 
n. zomerseizoen: de periode van 1 april tot en met 31 oktober; 
o. verlenen van doorvaart: het openen en geopend houden van een of meer in de 

gemeente gelegen bmggen voor een zee- of 
binnenvaartuig. 

4. Afgezien van de in artikel 7 vermelde tarieven voor zeevaartuigen zijn de in deze 
verordening vermelde tarieven inclusief omzetbelasting (BTW). 

Belastingplicht 

Artikel 2 
1. Belastingplichtig voor het bmggeld als bedoeld in artikel 1, tweede lid, is degene op 

wiens verzoek de dienst wordt verleend. 
2. Belastingplichtig voor het havengeld als bedoeld in artikel 1, eerste lid, is de eigenaar, 

de reder, de schipper, de huurder ofde gebmiker van het vaartuig. 

Ontstaan van belastingschuld 

Artikel 3 
1. Het bmggeld is verschuldigd bij de aanvang van het verlenen van doorvaart. 
2. Het havengeld is verschuldigd zodra een aanvang wordt gemaakt met het afmeren in de 

haven. 
3. In afwijking van het bepaalde in het tweede lid wordt een vaartuig geacht de haven niet 

opnieuw biimen te varen, indien: 
a. het vaartuig de haven is uitgevaren uitsluitend met het doel om een ander gedeelte 

van de haven te bereiken; 
b. het vaartuig de haven is uitgevaren uitsluitend voor het maken van een proefvaart; 
c. het schepen betreft waarvoor havengeld ingevolge artikel 8, eerste lid, onder e, 

wordt geheven. 

Heffingsgrondslag 

Artikel 4 
1. Grondsiag voor de berekening van het havengeld voor een zeevaartuig is: 

a. de bmto tonnage van het zeevaartuig; 
b. het aantal tonnen geloste of ingenomen lading. 

2. Grondsiag voor de berekening van het havengeld voor een binnenvaartuig is het aantal 
tonnen laadvermogen. 
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3. Grondsiag voor de berekening van het havengeld voor een charterschip, passagiersschip 
of sleepboot is het aantal m^ dat wordt verkregen door het product van de in meters 
uitgedmkte grootste lengte en breedte. 

4. Grondsiag voor de berekening van het havengeld voor een pleziervaartuig is de lengte 
van het vaartuig, uitgedmkt in meters. 

5. Grondsiag voor de berekening van het havengeld voor een woonboot zonder vaste 
ligplaats is het aantal m^ dat wordt verkregen door het product van de in meters 
uitgedmkte grootste lengte en breedte. 

Wijze van heffing 

Artikel 5 
1. De rechten worden geheven door middel van een gedagtekende schriftelijke kennisgeving, 

nota ofandere schrifttiur. 
2. De rechten moeten aan het gemeentelijk havenkantoor worden voldaan binnen 24 uren 

na de aanvang van de belastingplicht en vervolgens, ingeval van voortgezet gebmik van 
de haven, op de eerste werkdag van elk van de volgende tijdvakken, met dien verstande 
dat de rechten in ieder geval op de eerste vordering van een met de inning belaste 
ambtenaar moeten worden voldaan. 

3. In afwijking van het bepaalde in het tweede lid van dit artikel moeten de rechten, in de 
door of namens de havenmeester te bepalen gevallen, worden voldaan binnen een 
maand na de dagtekening van de schriftelijke kennisgeving, van de nota of de andere 
schriftuur. 

Bmggeld 

Artikel 6 
Het bmggeld voor het verlenen van doorvaart buiten de reguliere openingstijden bedraagt 
€ 250,-- per zee- of binnenvaartuig. 

Zeevaarttarief 

Artikel 7 
Voor een zeevaartuig bedraagt het havengeld, voor elk tijdvak van een maand of een gedeelte 
daarvan, € 0,37 per bmto tonnage vermeerderd met € 0,59 per ton in de haven geloste en/of 
ingenomen lading, met dien verstande dat het recht niet meer zal bedragen dan € 1,15 per 
bmto tonnage. 

Binnenvaarttarief 

Artikel 8 
1. Voor een binnenvaartuig bedraagt het havengeld: 

a. € 0,08 per ton laadvermogen, voor elk tijdvak van drie dagen of een gedeelte 
daarvan, met een minimum van € 6,89; 

b. € 0,14 per ton laadvermogen, voor elk tijdvak van zeven dagen of een gedeelte 
daarvan, met een minimum van € 6,57; 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

261

c. € 0,24 per ton laadvermogen, voor elk tijdvak van veertien dagen of een gedeelte 
daarvan, met een minimum van € 8,12; 

d. € 1,39 per ton laadvermogen, voor elk tijdvak van drie maanden of een gedeelte 
daarvan, met een minimum van € 53,19; 

e. voor elk tijdvak van drie maanden of een gedeelte daarvan indien het vaartuig 
gedurende dit tijdvak de haven regelmatig in- en uitvaart: 
1. € 1,39 per ton laadvermogen met een minimum van € 53,19 voor een vaartuig 

kleiner dan 38 ton; 
2. € 2,64 per ton laadvermogen voor een vaartuig van 38 ton of groter. 

Voor een binnenvaartuig, waarin wordt geladen of waamit wordt gelost, dat passagiers 
inscheept of ontscheept of dat een sleepdienst verricht, geldt tarief b of hoger. 

Pleziervaartuigtarief 

Artikel 9 
1. Het havengeld voor het innemen van een ligplaats met een pleziervaartuig op de 

aangewezen kanaalvakken wordt geheven naar de maatstaven en tarieven opgenomen in 
de bij deze verordening behorende tarieventabel; 

2. Het havengeld voor het hmemen van een ligplaats met een pleziervaartuig (kleiner dan 7 
meter) op de daartoe krachtens artikel 15 van de Verordening openbaar vaarwater 2006 
aangewezen locaties bedraagt € 153,50 per zomerseizoen. 

Tarief woonboot zonder vaste ligplaats 

Artikel 10 
Voor een woonboot zonder vaste ligplaats bedraagt het havengeld € 0,14 per m^ per maand of 
een gedeelte daarvan. 

Bepaling verblijfsduur 

Artikel 11 
Voor de toepassing van de tarieven genoemd in de artikelen 7 en 8, worden ter bepaling van 
de duur van het verblijf in de haven niet in aanmerking genomen: 
a. de dag van aankomst, waimeer het vaartuig na 16.00 uur in de haven aankomt, en de 

onmiddellijk daarop aansluitende zaterdag, zondag of algemeen erkende Christelijke 
feestdag(en), tenzij het vaartuig op een van deze dagen wordt geladen of gelost; 

b. de zaterdag, zondag of algemeen erkende Christelijke feestdag(en), indien de rechten 
worden voldaan door middel van het driedagentarief (artikel 7, eerste lid, onder a) 

c. de dag van vertrek, wanneer het vaartuig voor 09.00 uur de haven verlaat, en de 
onmiddellijk daaraan voorafgegane zondag of algemeen erkende Christelijke 
feestdag(en), tenzij het vaartuig op een van deze dagen wordt geladen of gelost. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

262

Vrijstellingen 

Artikel 12 
1. Het in deze verordening bedoelde bmggeld wordt niet geheven voor: 

a. rijks-, provinciale en gemeentelijke vaartuigen, voor zover niet ingericht of in gebmik 
voor vervoer of opslag van goederen ten behoeve van op commerciele voet ingerichte 
bedrijven;\ 

b. hospitaalvaartuigen, als bedoeld in de Wet van 30 december 1905, Stbl, 383; 
2. Het in deze verordening bedoelde havengeld wordt niet geheven voor: 

a. het vaartuig, behorende bij een vaartuig waarvoor al rechten worden geheven op 
grond van deze verordening; 

b. rijks-, provinciale en gemeentelijke vaartuigen, voor zover niet ingericht of in 
gebmik voor vervoer of opslag van goederen ten behoeve van op commerciele voet 
ingerichte bedrijven; 

c. hospitaalvaartuigen, als bedoeld in de Wet van 30 december 1905, Stbl. 383; 
d. een zeevaartuig of een binnenvaartuig dat de haven binnen vier uren na aanvang van 

de belastingplicht weer verlaat, tenzij het vaartuig wordt geladen of gelost; 
e. een vaartuig waarvoor roerende-zaakbelastingen worden geheven ingevolge de 

Verordening roerende-zaakbelastingen. 

Nadere regels door het college van burgemeester en wethouders 

Artikel 13 
Het college van burgemeester en wethouders kan nadere regels geven met betrekking tot de 
heffing en de invordering van het havengeld. 

Inwerkingtreding, overgangsbepaling en citeerartikel 

Artikel 14 
1. De Verordening havengeld van 1 januari 2012 wordt ingetrokken met ingang van de in het 

derde lid genoemde datum van ingang van de heffing, met dien verstande dat zij van 
toepassing blijft op de belastbare feiten die zich voor die datum hebben voorgedaan. 

2. Deze verordening treedt in werking op de dag na bekendmaking. 
3. De datum van ingang van heffing is op de dag na bekendmaking. 
4. Deze verordening kan worden aangehaald als Verordening bmg- en havengeld 2012. 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 

De griffier, De voorzitter, 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Gemeentebladnummer: 2012 - XX 

Datum bekendmaking: Projectomschrijving: Registratienummer: 

XX XX 2012 Verordening bmg- en havengeld 2012. 

Verordening brug- en havengeld 2012. 

De raad van de gemeente Groningen maakt bekend: 
dat hij in zijn vergadering van XX XX 2012, besiuitnummer XX, de Verordening bmg- en havengeld 
2012 heeft vastgesteld. Het betreft de invoering van het heffen van bmggeld voor bmgopeningen 
buiten de reguliere tijden voor bmgbediening. 

Brug- en Havengeld. 
De gemeentelijke bruggen worden door de gemeente bediend tussen 9.00 en 12.00 uur en 
tussen 13.00 en 16.00 uur. In de zomermaanden worden de bruggen daarnaast ook nog bediend 
tussen 17.30 en 19.00 uur. Voor brugopeningen buiten deze reguliere bedieningstijden vraagt 
de gemeente met ingang van 2012 een vergoeding (bruggeld). Om dh mogelijk te maken is de 
verordening Brug en Havengeld aangepast. 

Inwerkingtreding en inzage 
Dit raadsbesluit treedt in werking op de dag na bekendmaking 

Dit raadbesluit ligt vanaf vandaag voor een ieder ter inzage en zijn kosteloos verkrijgbaar bij het 
Gemeentelijk Informatie Centmm (GIC), Kreupelstraat 1 (De Prefectenhof) te Groningen: open op 
maandag van 13.00-16.00 uur, dinsdag tot en met vrijdag van 9.00-16.00 uur, op donderdag ook 
van 18.00-20.00 uur. 

Groningen, XX XX 2012. 
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28 maart 2012. 

Nr. 7c. 

Verordening brug- en havengeld 2012. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 23 februari 2012 

GR 12.2970787; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de Verordening havengeld 2012, vastgesteld bij raadsbesluit van 9 november 

2011, nr. 3d.1 in te trekken; 

II. de Verordening brug- en havengeld 2012 vast te stellen; 

III. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad; 

IV. dit besluit in werking te laten treden op de dag na bekendmaking; 

V. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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28 maart 2012. 

Nr. 7c. 

 

 

 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 23 februari 2012 

GR 12.2970787; 

 

Gelet op artikel 229, eerste lid, aanhef en onderdelen a en b, van de Gemeentewet; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

de Verordening op de heffing en invordering van brug- en havengeld 2012 vast te stellen. 

 

 

Aard van de heffing en algemene bepalingen 

 

Artikel 1 

1. Onder de naam bruggeld wordt een recht geheven voor het van gemeentewege verlenen 

van doorvaart aan zee- en binnenvaartuigen buiten de reguliere openingstijden van de 

bruggen. 

2. Onder de naam havengeld wordt een recht geheven voor het gebruik van de in de 

gemeente gelegen wateren die bij de gemeente in beheer of in onderhoud zijn en voor de 

scheepvaart toegankelijk zijn. 

3. Voor de toepassing van deze verordening wordt verstaan onder: 

a. haven:  de in de gemeente gelegen wateren die bij de gemeente in 

beheer of in onderhoud zijn en voor de scheepvaart 

toegankelijk zijn; 

b. havenmeester: teamleider havenwezen van de afdeling Stedelijk Beheer 

van de directie Stadsbeheer van de dienst Ruimtelijke 

Ordening en  Economische Zaken; 

c. vaartuig: elk lichaam dat is vervaardigd dan wel bestemd of 

geschikt is om wegens zijn drijfvermogen te water te 

worden gebruikt of bewaard; 

d. zeevaartuig: elk vaartuig dat wordt gebruikt tot de vaart ter zee of 

daartoe is bestemd met uitzondering van de hierna onder f 

en g genoemde vaartuigen; 

e. binnenvaartuig: elk vaartuig dat niet wordt gebruikt noch is bestemd voor 

de vaart ter zee en met uitzondering van de hierna onder f 

en g genoemde vaartuigen; 

f. pleziervaartuig: een vaartuig dat hoofdzakelijk wordt gebruikt voor de 

recreatie; 

g. woonboot: een vaartuig uitsluitend of hoofdzakelijk als woning 

gebruikt of tot woning bestemd; 
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h. ligplaats: plaats in het water die door een zeevaartuig, een 

binnenvaartuig, een pleziervaartuig of woonboot bij 

verblijf wordt ingenomen; 

i. ton: een gewichtseenheid van 1.000 kilogram; 

j. laadvermogen: het in tonnen uitgedrukt verschil tussen de 

zoetwaterverplaatsing van een vaartuig bij grootste 

toegelaten diepgang en die van het ledige vaartuig, zoals 

dit blijkt uit zijn geldige meetbrief of daarmee gelijk te 

stellen document; 

k. bruto tonnage: de inhoud van een vaartuig in gewichtstonnen; 

l. dag: een aaneengesloten tijdvak van 24 uren; 

m. maand: een aaneengesloten tijdvak van 30 dagen; 

n. zomerseizoen: de periode van 1 april tot en met 31 oktober; 

o. verlenen van doorvaart: het openen en geopend houden van één of meer in de 

gemeente gelegen bruggen voor een zee- of 

binnenvaartuig.  

4. Afgezien van de in artikel 7 vermelde tarieven voor zeevaartuigen zijn de in deze 

verordening vermelde tarieven inclusief omzetbelasting (BTW).  

 

 

Belastingplicht 

 

Artikel 2 

1. Belastingplichtig voor het bruggeld als bedoeld in artikel 1, tweede lid, is degene op 

wiens verzoek de dienst wordt verleend.  

2. Belastingplichtig voor het havengeld als bedoeld in artikel 1, eerste lid, is de eigenaar, 

de reder, de schipper, de huurder of de gebruiker van het vaartuig. 

 

 

Ontstaan van belastingschuld 

 

Artikel 3 

1. Het bruggeld is verschuldigd bij de aanvang van het verlenen van doorvaart. 

2. Het havengeld is verschuldigd zodra een aanvang wordt gemaakt met het afmeren in de 

haven.  

3. In afwijking van het bepaalde in het tweede lid wordt een vaartuig geacht de haven niet 

opnieuw binnen te varen, indien:  

 a. het vaartuig de haven is uitgevaren uitsluitend met het doel om een ander gedeelte 

van de haven te bereiken; 

 b. het vaartuig de haven is uitgevaren uitsluitend voor het maken van een proefvaart; 

 c. het schepen betreft waarvoor havengeld ingevolge artikel 8, eerste lid, onder e, 

wordt geheven. 

 

 

Heffingsgrondslag 

 

Artikel 4 

1. Grondslag voor de berekening van het havengeld voor een zeevaartuig is: 

 a. de bruto tonnage van het zeevaartuig; 

 b. het aantal tonnen geloste of ingenomen lading. 
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2. Grondslag voor de berekening van het havengeld voor een binnenvaartuig is het aantal 

tonnen laadvermogen. 

3. Grondslag voor de berekening van het havengeld voor een charterschip, passagiersschip 

of sleepboot is het aantal m² dat wordt verkregen door het product van de in meters 

uitgedrukte grootste lengte en breedte. 

4. Grondslag voor de berekening van het havengeld voor een pleziervaartuig is de lengte 

van het vaartuig, uitgedrukt in meters. 

5. Grondslag voor de berekening van het havengeld voor een woonboot zonder vaste 

ligplaats is het aantal m
2
 dat wordt verkregen door het product van de in meters 

uitgedrukte grootste lengte en breedte. 

 

 

Wijze van heffing 

 

Artikel 5  

1. De rechten worden geheven door middel van een gedagtekende schriftelijke kennisgeving, 

nota of andere schriftuur. 

2. De rechten moeten aan het gemeentelijk havenkantoor worden voldaan binnen 24 uren 

na de aanvang van de belastingplicht en vervolgens, ingeval van voortgezet gebruik van 

de haven, op de eerste werkdag van elk van de volgende tijdvakken, met dien verstande 

dat de rechten in ieder geval op de eerste vordering van een met de inning belaste 

ambtenaar moeten worden voldaan. 

3. In afwijking van het bepaalde in het tweede lid van dit artikel moeten de rechten, in de 

door of namens de havenmeester te bepalen gevallen, worden voldaan binnen één 

maand na de dagtekening van de schriftelijke kennisgeving, van de nota of de andere 

schriftuur. 

 

 

Bruggeld 

 

Artikel 6 

Het bruggeld voor het verlenen van doorvaart buiten de reguliere openingstijden bedraagt  

€ 250,-- per zee- of binnenvaartuig. 

 

 

Zeevaarttarief 

 

Artikel 7 

Voor een zeevaartuig bedraagt het havengeld, voor elk tijdvak van een maand of een gedeelte 

daarvan, € 0,37 per bruto tonnage vermeerderd met € 0,59 per ton in de haven geloste en/of 

ingenomen lading, met dien verstande dat het recht niet meer zal bedragen dan € 1,15 per 

bruto tonnage. 

 

 

Binnenvaarttarief 

 

Artikel 8 

1. Voor een binnenvaartuig bedraagt het havengeld: 

a. € 0,08 per ton laadvermogen, voor elk tijdvak van drie dagen of een gedeelte 

daarvan, met een minimum van € 6,89; 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

269

 4 

b. € 0,14 per ton laadvermogen, voor elk tijdvak van zeven dagen of een gedeelte 

daarvan, met een minimum van € 6,57; 

c. € 0,24 per ton laadvermogen, voor elk tijdvak van veertien dagen of een gedeelte 

daarvan, met een minimum van € 8,12; 

d. € 1,39 per ton laadvermogen, voor elk tijdvak van drie maanden of een gedeelte 

daarvan, met een minimum van € 53,19; 

e. voor elk tijdvak van drie maanden of een gedeelte daarvan indien het vaartuig 

gedurende dit tijdvak de haven regelmatig in- en uitvaart: 

1. € 1,39 per ton laadvermogen met een minimum van € 53,19 voor een vaartuig 

kleiner dan 38 ton; 

2. € 2,64 per ton laadvermogen voor een vaartuig van 38 ton of groter. 

2. Voor een binnenvaartuig, waarin wordt geladen of waaruit wordt gelost, dat passagiers 

inscheept of ontscheept of dat een sleepdienst verricht, geldt tarief b of hoger.  

 

 

Pleziervaartuigtarief 

 

Artikel 9 

1. Het havengeld voor het innemen van een ligplaats met een pleziervaartuig op de 

aangewezen kanaalvakken wordt geheven naar de maatstaven en tarieven opgenomen in 

de bij deze verordening behorende tarieventabel; 

2. Het havengeld voor het innemen van een ligplaats met een pleziervaartuig (kleiner dan 7 

meter) op de daartoe krachtens artikel 15 van de Verordening openbaar vaarwater 2006 

aangewezen locaties bedraagt € 153,50 per zomerseizoen.  

 

 

Tarief woonboot zonder vaste ligplaats 

 

Artikel 10 

Voor een woonboot zonder vaste ligplaats bedraagt het havengeld € 0,14 per m² per maand of 

een gedeelte daarvan. 

 

 

Bepaling verblijfsduur 

 

Artikel 11 

Voor de toepassing van de tarieven genoemd in de artikelen 7 en 8, worden ter bepaling van 

de duur van het verblijf in de haven niet in aanmerking genomen: 

a. de dag van aankomst, wanneer het vaartuig na 16.00 uur in de haven aankomt, en de 

onmiddellijk daarop aansluitende zaterdag, zondag of algemeen erkende Christelijke 

feestdag(en), tenzij het vaartuig op één van deze dagen wordt geladen of gelost; 

b. de zaterdag, zondag of algemeen erkende Christelijke feestdag(en), indien de rechten 

worden voldaan door middel van het driedagentarief (artikel 7, eerste lid, onder a) 

c. de dag van vertrek, wanneer het vaartuig vóór 09.00 uur de haven verlaat, en de 

onmiddellijk daaraan voorafgegane zondag of algemeen erkende Christelijke 

feestdag(en), tenzij het vaartuig op één van deze dagen wordt geladen of gelost. 
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Vrijstellingen 

 

Artikel 12 

1. Het in deze verordening bedoelde bruggeld wordt niet geheven voor: 

 a. rijks-, provinciale en gemeentelijke vaartuigen, voor zover niet ingericht of in gebruik  

voor vervoer of opslag van goederen ten behoeve van op commerciële voet ingerichte 

bedrijven;\ 

 b. hospitaalvaartuigen, als bedoeld in de Wet van 30 december 1905, Stbl. 383; 

2. Het in deze verordening bedoelde havengeld wordt niet geheven voor: 

 a.  het vaartuig, behorende bij een vaartuig waarvoor al rechten worden geheven op 

grond van deze verordening; 

 b. rijks- , provinciale en gemeentelijke vaartuigen, voor zover niet ingericht of in 

gebruik voor  vervoer of opslag van goederen ten behoeve van op commerciële voet 

ingerichte bedrijven; 

 c. hospitaalvaartuigen, als bedoeld in de Wet van 30 december 1905, Stbl. 383; 

 d. een zeevaartuig of een binnenvaartuig dat de haven binnen vier uren na aanvang van 

de belastingplicht weer verlaat, tenzij het vaartuig wordt geladen of gelost; 

 e. een vaartuig waarvoor roerende-zaakbelastingen worden geheven ingevolge de 

Verordening roerende-zaakbelastingen. 

  

 

 

Nadere regels door het college van burgemeester en wethouders 

 

Artikel 13 

Het college van burgemeester en wethouders kan nadere regels geven met betrekking tot de 

heffing en de invordering van het havengeld. 

 

 

Inwerkingtreding, overgangsbepaling en citeerartikel 

 

Artikel 14 

1. De Verordening havengeld van 1 januari 2012 wordt ingetrokken met ingang van de in het 

derde lid genoemde datum van ingang van de heffing, met dien verstande dat zij van 

toepassing blijft op de belastbare feiten die zich voor die datum hebben voorgedaan. 

2. Deze verordening treedt in werking op de dag na bekendmaking. 

3. De datum van ingang van heffing is op de dag na bekendmaking. 

4. Deze verordening kan worden aangehaald als Verordening brug- en havengeld 2012. 

 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel 

f Gemeente 
\ j ronmgen 

Datum raadsvergadering 

Raadscommissie 

Datum raadscommissie 

Publiciteit 

Bijlagen 

Persconferentie PC 

1 

Registratienr. R O 12.2927519 

Datum B&W besluit 

PortefeuiUehouder 

Steller J. Koops van't Jagt 

Telefoon 367 89 29 

E-mail jan.koops.vant.jagt@gro 
ningen.nl 

Onderwerp 

Meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcyclisch onderhoud 
openbare ruimte 2012-2016. 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. het meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcyclisch 

onderhoud 2012-2016 vast te steilen en de totale kosten te bepalen op € 
23.600.000,-; 

II. een uitvoeringskrediet beschikbaar te steilen van € 3.636.000,-- voor de 
vervangingsinvesteringen jaarschijf 2012; 

III. de jaarlijkse kapitaallasten ad € 229.000,-- te dekken uit de in de begroting 2012 
hiervoor beschikbaar gestelde structurele middelen ad € 1.335.000,--; 

IV. de kosten voor aanvullend langcyclisch onderhoud jaarschijf 2012 ad € 
1.220.000," incidenteel te dekken uit de jaarlijks niet voor kapitaallasten benutte 
ruimte; 

V. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

file:///jronmgen
http://ningen.nl
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Publiekssamenvatting 

Een aantal voorzieningen in de openbare ruimte van de stad is versleten en moet de 
komende jaren worden vervangen. Het gaat dan bijvoorbeeld om elektriciteitskabels 
van de openbare verlichting, asfaltwegen en oeverbeschoeiingen. Inmiddels is hiervoor 
een programma voor de komende vijf jaar gemaakt. In 2012 wordt begonnen met de 
uitvoering van dat programma. Tegelijkertijd wordt op een aantal plaatsen in de stad 
aanvullend onderhoud uitgevoerd omdat het reguliere onderhoudsprogramma niet 
helemaal toereikend was om het gewenste onderhoudsniveau te kurmen realiseren. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. het meeijarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcyclisch 

onderhoud 2012-2016 vast te steilen en de totale kosten te bepalen op € 
23.600.000,-; 

II. eenuitvoeringskredietbeschikbaartestellen van €3.636.000,—voorde 
vervangingsinvesteringen j aarschijf 2012; 

III. de jaarlijkse kapitaallasten ad € 229.000,- te dekken uit de in de begroting 2012 
hiervoor beschikbaar gestelde structurele middelen ad € 1.335.000,—; 

IV. de kosten voor aanvullend langcyclisch onderhoud j aarschij f 2012 ad € 
1.220.000,- incidenteel te dekken uit de jaarlijks niet voor kapitaallasten benutte 
ruimte; 

V. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

Een goed beheer en onderhoud van de stad is belangrijk om een aantal redenen. Het 
zorgt voor tevreden burgers, we voldoen ermee aan onze juridische 
verantwoordelijkheid en we verlengen met goed onderhoud de levensduur van kostbare 
voorzieningen. 
Op een gegeven moment is onderhoud alleen echter niet meer toereikend. Als het einde 
van de levensduur is bereikt, zijn investeringen noodzakelijk om kapitaalgoederen te 
vervangen ofte reconstrueren. In de zomer van 2011 hebben we daarom onderzocht 
welke vervangingen de komende tijd nodig zijn. 
Bij de bespreking van de BORG-rapportage in de raadscommissie Beheer en Verkeer 
op 13 april 2011 werd duidelijk dat de stad er op dit moment "goed bij ligt". Er werd 
echter door verschiiiende fracties ook zorg uitgesproken over het uitstel van cyclisch 
onderhoud door teruglopende middelen voor onderhoud. Dit leidde onder andere tot een 
motie waarin u ons vroeg de mogelijke gevolgen van dit uitstel in beeld te brengen. Met 
onze brief van 26 oktober 2011 (kenmerk RO 11.2746122) hebben wij u daarover 
geinformeerd. 

Wij hebben naar aanleiding van de noodzakelijke vervangingen en uw motie over 
uitgesteld onderhoud een inventarisatie opgesteld van alle maatregelen en middelen die 
nodig zijn om de kwaliteit van de leefomgeving in Groningen de komende jaren op peil 
te houden. Vanwege de omvang van de benodigde middelen hebben wij aan 
ingenieursbureau Oranjewoud gevraagd om een second opinion over deze 
inventarisatie. In de rapportage van Oranjewoud hierover wordt de noodzaak van de 
gei'nventariseerde maatregelen onderschreven. Daamaast bevestigt de analyse van de 
onderhoudsbudgetten door Oranjewoud, dat de maatregelen uit de inventarisatie niet 
kuimen worden opgevangen binnen de bestaande budgetten. 
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Voor de aanpak van de geinventariseerde maatregelen hebt u daarom in de begroting 
2012 een structureel bedrag opgenomen van 1,335 miljoen euro. Dit bedrag stelt ons in 
staat de vervangingsinvesteringen en het aanvullend langcyclisch onderhoud uit te 
voeren dat in de komende vijf jaar nodig is. Het meerjarenplan daarvoor en een nadere 
uitwerking daarvan voor de eerste jaarschijf leggen wij u hierbij voor. 

Na de komende vijf jaar ligt het bovengenoemde bedrag van € 1.335.000,- lange tijd 
(ca. 40 jaar) vast als kapitaallast van de gedane vervangingsinvesteringen. Voor 
vervanging van afgeschreven voorzieningen (en aanvullend onderhoud) die na 2016 
nodig is, zal tegen die tijd opnieuw dekking moeten worden gevonden. 

Beoogd resultaat ^ ^ _ ^ _ ^ 

De uitvoering van het Meerjarenplan aanvullend onderhoud en vervangingen stelt ons 
in staat de door de raad vastgestelde BORG kwaliteitsdoelen te realiseren en het 
functioneren van de infrastructurele voorzieningen ook in de komende jaren veilig te 
steilen. 

Kader ^ ^ ^ 

Het gewenste BORG-onderhoudsniveau van de stad wordt jaarlijks door de raad 
vastgesteld. Daamaast hebben we in het coUegeprogramma ook aangegeven dat we 
emaar streven dat de Stadjers tevreden blijven over het onderhoud van de dagelijkse 
leefomgeving. Om deze doelstellingen waar te kurmen maken, is het nodig om de 
komende jaren een aantal versleten voorzieningen te vervangen en aanvullend 
langcyclisch uit te voeren. 

Argumenten/afwegingen 

Vervangingen (investeringen). 
De komende tien jaar is een aantal vervangingen noodzakelijk waar de reguliere 
onderhoudsbegroting niet toereikend voor is. Het gaat dan vooral om: 

elektriciteitskabels van de openbare verlichting. In de oudere wijken liggen kabels 
waarvan de isolatie nu dusdanig is versleten dat er regelmatig storingen optreden. 
Behalve onveilige situaties en ongemak leidt de toename van het aantal storingen 
in snel tempo tot hogere reparatiekosten. Bij winterse omstandigheden, waneer de 
grond is bevroren kan het bovendien langere tijd duren voordat een storing is 
verholpen. Uit een inventarisatie van de kabels is gebleken dat de komende 10 
jaar 260 kilometer kabel vervangen moet worden. De totale kosten hiervan hebben 
we geraamd op € 10.000.000,-. Met onze brief RO 11.2752869 van 26 oktober 
2011 hebben we u hierover geinformeerd; 
oeverbeschoeiing. Voor de kademuren en beschoeiingen wordt op basis van een 
risicoanalyse al enige jaren gewerkt aan de aanpak van de grootste knelpimten. Uit 
de oorspronkelijke analyse resteren nog enkele locaties. Daamaast hebben zich in 
de afgelopen jaren nieuwe slechte locaties aangediend. Voor de aanpak van de 
risicolocaties is de komende 10 jaar ongeveer € 17.000.000,- nodig; 
beweegbare bmggen. De komende jaren moeten van veel beweegbare bmggen 
onderdelen worden vervangen. Daamaast ontstaan bij landhoofden van een aantal 
oude bmggen problemen door verkeersbelasting. Om te voorkomen dat deze 
bmggen vast komen te zitten, is de komende jaren vervanging van een aantal 
landhoofden nodig; 
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verhardingen. Het gaat hier om een aantal zaken die niet uit het reguliere 
onderhoudsbudget kunnen worden gedekt. De afgelopen jaren is op veel plaatsen 
geluidreducerend asfalt toegepast. Dit asfalt gaat half zo lang mee als gewoon 
asfalt en vergt dus extra onderhoudsmiddelen. Verder moet op een aantal plaatsen 
na 50 jaar de gehele asfaltconstmctie worden vervangen. Het normale onderhoud 
(nieuwe deklaag aanbrengen) is daar niet meer toereikend. Deze extra zaken 
vergen de komende 10 jaar € 8.500.000,- aan middelen die niet zijn voorzien in 
het reguliere onderhoudsbudget; 
speelvoorzieningen. Er zijn de afgelopen jaren veel nieuwe speeltoestellen 
geplaatst en ondergronden zijn veiliger gemaakt. De aanlegkosten werden vaak 
betaald uit extra budgetten zoals Lokaal Akkoord-gelden en Stadsdeelbudgetten. 
De komende jaren dienen de eerste vervangingen zich aan. Het onderhoudsbudget 
is daar echter niet op berekend. 

Ook het Herewegspoorviaduct en voorzieningen in de Woonschepenhaven zijn de 
komende tijd aan vervanging toe, maar hierbij gaat het om een integrale aanpak in 
combinatie met andere mimtelijke ontwikkelingen. Mede gezien de impact van deze 
projecten worden ze in dit verband buiten beschouwing gelaten. Over maatregelen in de 
Woonschepenhaven heeft uw raad op 21 december 2011 besloten en voorstellen met 
betrekking tot het Hereweg-spoorviaduct zullen in een later stadium aan u worden 
voorgelegd. 

Aanvullend langcyclisch onderhoud. 
Naast vorenstaande investeringsmaatregelen zijn er maatregelen nodig om het achter
stallig langcyclisch onderhoud weg te werken. Door het temglopen van de middelen 
voor het onderhoud (wegvallen incidentele meerjarenbeeld gelden) zagen wij ons in de 
afgelopen jaren genoodzaakt een deel van het langcyclisch onderhoud uit te steilen. Tot 
nu toe leidde dat gelukkig nog niet tot een lagere onderhoudskwaliteit, maar op termijn 
zal hierdoor een achterstand in het onderhoud ontstaan. Om dit te voorkomen is het 
nodig het huidige onderhoudsprogramma aan te vullen. Het gaat dan met name om 
aanvullend onderhoud aan asfalt, boomwortelproblematiek, bmggen en viaducten. 

Financien. 
In totaal is voor de vervangingen (buiten het Herewegspoorviaduct en de 
Woonschepenhaven) en het aanvullende langcyclisch onderhoud de komende tien jaar 
een bedrag nodig van mim € 56.500.00,—. In de begroting van 2012 heeft uw raad 
daarom een stmctureel budget van € 1.335.000,— beschikbaar gesteld om een deel van 
deze maatregelen uit te voeren. Hiermee gaan we maatregelen uitvoeren die in de eerste 
vijf jaar nodig zijn. Voor het tweede deel (2017-2021) van het meerjarenplan zullen te 
zijner tijd dus extra middelen moeten worden gevonden. 
De maatregelen voor vervanging betreffen investeringen met maatschappelijk nut. 
Overeenkomstig het besluit begroting en verantwoording mag het stmcturele budget 
daarom aangewend worden voor de dekking van de kapitaallasten over deze 
investeringen. 
Bij de berekeningen van deze kapitaallasten hebben we de afschrijvingstermijnen 
gehanteerd die zijn opgenomen in de Financiele Verordening. In deze verordening is 
echter nog geen juiste termijn voor ondergrondse verlichtingskabels opgenomen. Bij het 
bepalen van de kapitaallasten van deze kabels hebben we daarom een reele 
afschrijvingstermijn van 40 jaar gehanteerd. In 2012 zullen we met een voorstel komen 
om de Financiele Verordening hierop aan te passen. 
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Op basis van deze berekeningen kunnen we in de komende vijf jaar € 20.200.00,— 
investeren in vervangingen. 

Omdat de investeringen verspreid over vijf jaar plaatsvinden, blijft een deel van het 
budget voor kapitaallasten eerst nog onbenut. Het aanvullend langcyclisch onderhoud 
mag niet als investering worden beschouwd en zal daarom de komende vijf jaar worden 
gedekt uit deze jaarlijkse (nog) niet voor kapitaallasten benutte mimte. 

Het totaal aan investeringen en aanvullend langcyclisch onderhoud in de komende vijf 
jaar is weergegeven in de volgende tabel. De indicatieve verdeling van deze bedragen 
over de komende vijf jaar is opgenomen als bijlage bij dit voorstel. Uitgangspunt voor 
deze verdeling is de urgentie die wij op basis van inspecties hebben bepaald. 

Vervangingen en aanvullend langcycliscit onderhoud 2012 - 2016 (bedragen x 1000) 
Onderdeel 

Kabels openbare 
verlichting 
Verhardingen 

Oeverbeschoeiingen 
Houten bmggen 
Beweegbare bmggen 
Stalen bmggen 
Sluizen 
Speelvoorzieningen 

i Totaal 

Vervanging 
(investering) 

7.500 

5.096 

5.515 
263 
750 

190 
860 

20.174 

Aanvullend langcyclisch 
onderhoud (exploitatie) 

691 

1.780 
145 
511 
150 
79 

3.356 

Totaal 

7.500 

5.787 

7.295 
408 

1.312 
150 
269 
860 

23.581 

In onderstaande tabel hebben we weergegeven welke vervangingsinvesteringen en 
aanvullende onderhoudswerkzaamheden we in 2012 willen bekostigen uit het daarvoor 
gereserveerde budget van € 1.335.000,-. 

Programma vervangingen 
(bedragen x 1000 euro) 
Maatregelen 2012 

Vervangen 
asfaltconstmctie 

Klinkerwegen, 
aanbrengen fundering 

Aanbrengen 
damwandbeschoeiing 

Herstellen kademuur 

en aanvullend langcyclisch onderhoud 2012 

Locaties 

Emmaviaduct 
Trompsingel 
Europaweg 
Slersteenlaan 
Van Solmstraat 
Stadhouderslaan 
Winschoterdiep WZ 

Oosterhamrikkanaal ZZ 

Oude Winschoterdiep, 

Vervanging 
(investering) 

538 
91 

627 

Aanvullend lang
cyclisch onderhoud 
(exploitatie) 

176 
156 
59 
88 
101 

600 
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Vervangen kademuur 

Vervangen houten 
bmggen 

Vervangen sluisdeuren 

Vervangen OV kabels 

iffiSfiUpn ' 

Damsterdiep NZ 

Hiddemaheerd 
Barmaheerd 
Roege Bos (2st) 

Reitdiep Zuid 

Slechte delen in De Wijert 
Noord, De Hoogte, 
Korrewegbuurt, Oost 
Indische buurt, Paddepoel 
Noord, Schildersbuurt en 
Corpus den Hoorn Noord. 

687 

36 
107 
50 

1.500 

3.636 

40 

1.220 

Jaarlijks wordt het meerjarenplan op basis van de voortgang geactualiseerd en bieden 
we u een herziening van het meerjarenplan aan. Op basis van deze herziening zal dan 
een aanvullend (deel)krediet worden aangevraagd voor de daaropvolgende jaarschijf. 

Maatschappelijlt draagvlak/participatie 

De maatregelen uit het meerjarenplan worden - samen met de projecten uit het reguliere 
onderhoudsprogramma - gepresenteerd in een bewonersinformatiefolder. Deze zal 
worden verzonden aan alle bewonersorganisaties. Daamaast worden de projecten ook 
gepresenteerd op de gemeentelijke website. 

Financiele consequenties 

Bij de begroting heeft de raad 1,335 miljoen euro stmctureel beschikbaar gesteld voor 
de financiering van vervangingsinvesteringen en aanvullend groot onderhoud. Na vijf 
jaar zal dit budget volledig zijn aangewend voor de kapitaallasten (rente en 
afschrijving) van het totale krediet voor vervangingsinvesteringen van € 20.200.000,—. 
Omdat de investeringen gespreid over vijf jaar gaan plaatsvinden zal er jaarlijks sprake 
zijn van onbenutte mimte voor kapitaalasten. Over vijf jaar bedraagt deze mimte in 
totaal € 3.400.000,—. Deze financiele mimte wordt aangewend voor aanvullend groot 
onderhoud. Het totale bedrag aan maatregelen komt hiermee op € 23.600.000,—. 

Van de totale investering van € 20.200.000,— wordt voorgesteld voor 2012 een 
uitvoeringskrediet beschikbaar te steilen van € 3.636.000,—. De jaarlijkse rente en 
afschrijving (kapitaallasten) van € 229.000,— over dit uitvoeringskrediet worden gedekt 
uit het stmcturele budget van € 1.335.000,-. 
Omdat de investeringen gespreid over het jaar plaats vinden, worden de benodigde 
kapitaallasten over 2012 geraamd op € 115.000,—. Hierdoor ontstaat er in 2012 een niet 
voor kapitaallasten benutte mimte van € 1.220.000,- (=€ 1.335.000,- - € 115.000,-). 
Voor een nadere uitwerking over de komende 5 jaar verwijzen wij u naar de bijlage. 
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iBegrotingswijzig^ing voor ihvesteririgslkrecliet - r 
{Vegvangjng^nvesterihgeit op0nbai^ ruimte 1 . 1 . 1 _1. _i 
Betrokken dienst(en) RO/EZ 
Soort wijziging krediet tbv vervangingsinvesteringen 
Tijdspianning krediet 2012-2013 

iiinanfiitMbggiigtingsyij;!Jzigmgi^^ Inkomsten Saldo 
09.1 - kwaliteit leefomgeving 3.636 -3.636 

0 
Totalen begrotingswijziging 3.636 0 -3.636 

Realisering en evaluatie 

De vervangingen waarvoor we nu een uitvoeringskrediet vragen, zullen zo spoedig 
mogelijk worden opgestart. In verband met vergunningen en de benodigde afstemming 
op andere werkzaamheden in de openbare mimte zal de uitvoering in een aantal 
gevailen doorlopen in 2013. De komende jaren zullen wij ujaarlijks informeren over de 
voortgang van de uitvoering van het meerjarenplan en u telkens vragen een uitvoerings
krediet voor het komende jaar beschikbaar te steilen. Nadat het Meerjarenplan 2012-
2016 volledig is uitgevoerd, zullen we een nacalculatie hiervan aan u voorleggen. 
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Bijlage I 

{U i t ;w rk ing ! i i eg i i a reh rami^3 IME^EgZ lg5a^B !^BB5»^ 

Beschikbare middelen: 1,335 miljoen euro 
afschrijving 40 jaar 
afschrijving speelvz 10 jaar 
rente 3,8 % 

^ e r v ^ i r i g s - cq' levensduurverlengende 
imes i t ingen 1 
Verharding 
Oeverbeschoeiingen 
Houten bruggen 
Beweegbare bmggen 
Stalen bruggen 
Sluizen 
Tunnnels/viaducten 
OV kabels 
speelvoorzieningen 

ItttaalJinfTOtWingelJiSriil 

L* j£ 

: 

' 2" 

^ 

mm 

"" 
^ i 

l^EiE 

< ^ f -

-,* ...̂  

l |Gfe 

2012; 

629 
1.314 

193 

1.500 

X13I636L 
229,068 

2013 

'. 
1.310 
1.429 

70 
750 

1.500 

2014 

' -V 

1.042 
248 

75 

1.500 
360 

E^;059l iEa;3!225| 

•TT 

ik^ 

3ffi 

2015 

^ 
1.114 
1.695 

115 

1.500 
288 

4.712! 

< 2016 Totaal 
1^ - i . 

-̂  
1.001 

829 

1.500 
212 

S03.542 

;5.096 
5.515 

263 
750 

0 
190 

0 
7.500 

860 
20.174 

|iaig!cpliicKlSraiHf6Baf(Sxpl6ietieH3S3S:^^ iiia2012|if 
Verharding 580 
Oeverbeschoeiingen 600 
Houten bruggen 
Beweegbare bruggen 
Stalen bruggen 
Sluizen 40 
Tunnnels/viaducten 
OV kabels 

20131 
45 

600 
100 
163 

39 

lToff ial l lanm(cwliscff ionderHiBudii5^aSSli3R^ 

112014111220151 
66 

290 
45 

121 
150 

0 
290 

108 

S l l 6 7 2 l l i a i 3 9 8 l 

. 20161 Totaal 

119 

I 119 

" 691 
1.780 

145 
511 
150 

. 79 
0 

: 0 
3.356 

[TQtaaljprograiTima|verv'rangingBm!gro6t{onaertK)ud"l 

|aifflijksiifi.jlipj.erlnglgi 

• j " L' .' *" .,' J * ;i ,. r . 1 ' , ' j _ ! Z ' ?. 

afschrijving 
rente 
A. Totaal kapitaallasten over investering 

B. lang cyclisch onderhoud 

T6t ial iBiscKiRba«amiaaeler i ! (AI«B!yiE:SSil l l ISE 

1 ;2012|| 

45 
69 

115 

1.220 

2013! 2014! 

154 
234 
388 

947 

1.335 1.335 

271 
392 
663 

672 

f20j15| , 2016 

395 517 
542 6991 
937 1.2161 

r 398 119 

1.335 : 1.335 .1.335 

',2017 

,: 570 
. 1766 
11.335 

C~ i J 

. * i „ L 

J.335 
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28 maart 2012. 

Nr. 7d. 

Meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcyclisch onderhoud 

openbare ruimte 2012-2016. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 27 februari 2012 

GR 12.2978088; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. het meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcyclisch 

onderhoud 2012-2016 vast te stellen en de totale kosten te bepalen op 

€ 23.600.000,--; 

II. een uitvoeringskrediet beschikbaar te stellen van € 3.636.000,-- voor de 

vervangingsinvesteringen jaarschijf 2012; 

III. de jaarlijkse kapitaallasten ad € 229.000,-- te dekken uit de in de begroting 2012 

hiervoor beschikbaar gestelde structurele middelen ad € 1.335.000,--; 

IV. de kosten voor aanvullend langcyclisch onderhoud jaarschijf 2012 ad 

€ 1.220.000,-- incidenteel te dekken uit de jaarlijks niet voor kapitaallasten 

benutte ruimte;  

V. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Bestuursd iens t 

Afdeling Directie Middelen 
Steller ivf. Koes _ 

Onderwerp Voorbereiding begroting 2013 

%^rotfingen 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon ( 0 5 0 ) 3 6 7 76 76 BijIageln) 1 

Datum * * • E B Z012 Uw brief van -

Ons kenmerk B D 12.2960541 

Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Bij de bespreking over de herziene grondexploitatie Meerstad, hebben we 
aangegeven dat we de benodigde aanvulling van het weerstandsvermogen 
betrekken bij de overige knelpunten en risico's die op de gemeente afkomen. 
We zijn daarom eerder dan in andere jaren gestart met de voorbereiding van 
de begroting 2013. We hebben de grote afwijkingen in beeld gebracht. 

Daamaast is door de W D en het CDA gevraagd naar een overzicht van de 
grootste afwijkingen ten opzichte van de begroting 2012. In deze brief 
informeren we u hierover. Bij de toelichting op de afwijkingen maken we 
onderscheid tussen tekorten en toename van risico's. Voor de tekorten moeten 
aanvullende middelen beschikbaar worden gesteld. De toename van risico's 
leidt tot een hoger benodigd weerstandsvermogen. In de bijlage bij deze brief 
zijn de tekorten en de effecten op het weerstandsvermogen op een rij gezet. 

We wijzen erop dat het huidige overzicht met afwijkingen een tussenstand is. 
In de komende periode gaan we verder met de inventarisatie van knelpvmten 
en oplossingsmogelijkheden. Daarbij kuimen de cijfers nog veranderen en 
kunnen zich nieuwe knelpunten voordoen. 

SE.4.C 
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Bladzijde 2 •* 

Onderwerp Voorbereiding begroting 2013 \J^^ '̂̂ S '̂̂  

De grote afwijkingen ten opzichte van de begroting 2012 worden hieronder 
toegelicht. We maken een onderscheid in lopende projecten, effecten als 
gevolg van stagnerende economische ontwikkelingen en effecten van 
Rijksmaatregelen / financiele effecten. 

Lopende projecten 

02G2 
In de begroting 2012 hebben we 9 miljoen euro gereserveerd voor 02G2. 
Daamaast hebben we in de begroting 2012 een risico opgenomen van 6 
miljoen euro. 
We hebben de commissie Klaassen gevraagd te onderzoeken of aanvulling 
van het eigen vermogen van 02G2 noodzakelijk is. Hiemit blijkt dat het 
nodig is het eigen vermogen aan te vullen met 6,9 miljoen euro. Eerder was al 
duidelijk dat de bmidschat voor 02G2 verhoogd moest worden met 4,7 
miljoen euro. Rekening houdend met advies- en onderzoekskosten van 0,3 
miljoen euro komt de totale bijdrage voor het openbaar ondervrijs op 11,8 
miljoen euro. 
Ten opzichte van de begroting 2012 ontstaat een extra kostenpost van 2,8 
miljoen euro. 

Daamaast lopen we een risico van doorbetaling aan het bijzonder onderwijs. 
Dit risico schatten we nu in tussen de 0 en 10 miljoen euro. We houden 
vooralsnog rekening met een benodigde aanvulling van het 
weerstandsvermogen van circa 3 miljoen euro 
De toename van het risico leidt tot een benodigde aanvulling van het 
weerstandsvermogen van circa 3 miljoen euro. 

Groninger Museum 
We willen de financiele positie van het Groninger Musevim versterken. U 
heeft het raadsvoorstel (OS 12.2948565) hierover vastgesteld in uw 
vergadering van 22 febmari 2012. Het Groninger Museum ontvangt een 
eenmalige bijdrage van 1,9 miljoen euro. In het voorstel is deze bijdrage 
voorlopig gedekt uit de algemene egalisatiereserve. Hiervoor moet 
altematieve dekking worden gevonden. Daamaast moet het jaarlijkse 
onderhoudsbudget voor het Groninger Museum worden verhoogd met 0,1 
miljoen euro. Het tekort in de periode 2012-2014 komt daarmee op 2,2 
miljoen euro. 
Ten opzichte van de begroting 2012 ontstaat een extra tekort van 2,2 miljoen 
euro. 
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Tot slot is in de periode 2013-2017 een jaarlijkse exploitatiebuffer van 76 
duizend euro noodzakelijk. Deze buffer wordt gefinancierd uit 
cultuurbudgetten. 

Tekort OV-bureau Groningen Drenthe 
We hebben u met onze brief van 6 december 2011 (ROI 1.2854728) 
geinformeerd over het verwachte tekort van het OV-bureau in 2011. Het 
tekort en de doorwerking naar de komende jaren is geactualiseerd. Hiemit 
blijkt dat er sprake is van een tekort van 7,1 miljoen euro in 2011,4,5 miljoen 
euro in 2012 en vanaf 2013 een structureel tekort van 5,9 miljoen euro. In 
een afzonderlijke brief (RO 12.2964452) bent u hierover geinformeerd. 
Hierin wordt ook ingegaan op de door het OV-bureau voorgestelde 
maatregelen. Deze maatregelen moeten nog door ons college worden 
vastgesteld. 
In principe dient het tekort te worden opgevangen birmen het OV-bureau. 
Wanneer blijkt dat de maatregelen ongewenste effecten hebben voor het OV-
voorzieningen niveau, kan het betekenen dat hiervoor extra middelen 
beschikbaar moeten worden gesteld. 
We gaan er vooralsnog vanuit dat er geen aanvullende gemeentelijke 
middelen beschikbaar hoeven te worden gesteld. 

Effecten stagnerende economische ontwikkeling 

Meerstad 
In de begroting 2012 stond het risico van Meerstad op 13,1 miljoen euro. 
Na de herziening van de grondexploitatie komt het risico uit op 93 miljoen 
euro. De herziene grondexploitatie is vastgesteld in de raadsvergadering van 
25 januari 2012. 
De verhoging van het risico leidt tot een benodigde aanvulling van het 
weerstandsvermogen van 52,5 miljoen euro. 

Europapark 
U heeft de herziene grondexploitatie van Europapark op 25 januari 2012 
vastgesteld. Hiemit blijkt een tekort bij het Europapark van 12 miljoen euro. 
In de brief over de voortgangsrapportage 2011-3 (BD 11.2835944 21 
december 2011) hebben we het verwachte verlies van 12 miljoen euro gemeld 
en aangegeven dat deze in principe binnen de grondexploitatie en/of de 
reserve grondzaken opgelost dient te worden. We hebben in deze brief ook 
gemeld dat als dat niet mogelijk is, het verlies ten laste van de algemene 
middelen komt. Uit de herziene grondexploitatie blijkt dat het niet mogelijk is 
het tekort birmen de grondexploitatie op te lossen. In de begroting 2012 is 
hiervoor 6 miljoen euro beschikbaar gesteld. 
Ten opzichte van de begroting 2012 ontstaat een tekort van 6 miljoen euro. 
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Damsterdiep 
De herziene grondexploitatie is bijna afgerond. We verwachten een 
kostenstijging bij het Damsterdiep van 5,0 miljoen euro, veroorzaakt door 
indexering van prijzen en kosten in verband met vertraging, lekkage en 
arbitrage. De totale investeringskosten komen hiermee op mim 50 miljoen 
evu-o. In de herziene grondexploitatie geven we aan hoe we de verwachte 
kostenstijgingen willen opvangen. We gaan er vanuit dat we de kostenstijging 
kurmen opvangen door een hogere bijdrage van het parkeerbedrijf voor de 
Damsterdiepgarage. Dit past biimen de in 2010 berekende opbrengstwaarde 
van de parkeergarage. 
De kostenstijging van 5 miljoen euro kan worden opgevangen door een 
hogere bijdrage van het parkeerbedrijf. 

In de begroting 2012 hebben een risico van 3,4 miljoen euro opgenomen als 
gevolg van een claim van de aannemer. Als gevolg van een nieuwe claim 
voor de extra kosten van de lekkage en extra rentekosten verhogen we het 
risico naar 6 miljoen euro. 
Het risico bij het Damsterdiep neemt toe van 3,4 miljoen euro naar 6 miljoen 
euro. Het effect op het weerstandsvermogen hiervan is circa 1 miljoen euro. 

Invloed economische ontvyikkelingen op bedriiventerreinen en 
woningbouwlocaties 
Door de economische recessie blijft de uitgifte van bedrijventerreinen achter 
bij de prognoses. Daamaast blijkt uit de rapportage van de Stee Groep dat het 
regionale aanbod de vraag vele malen overtreft. Op basis van de uitkomsten 
van het onderzoek kan geconcludeerd worden dat het aanbod van 
bedrijventerreinen in de stad en de regio omlaag moet. 
Ook voor het aanbod van nieuwbouwwoningen geldt dat het aanbod in stad 
en omgeving de verwachte vraag overtreft. 
Tot slot moeten we er rekening mee houden dat woningbouwcorporaties of 
andere partijen waarmee we samenwerken projecten kurmen stopzetten. 
Wanneer dat gebeurt kvumen we niet alle gemaakte kosten goedmaken of 
verhalen op derden. We houden rekening met een risico van 3 tot 5 miljoen 
euro. 
In de komende periode brengen we de gevolgen voor de bedrijventerreinen en 
woningbouwlocaties in kaart. Op dat moment kunnen we meer zeggen over 
de financiele consequenties en ofhet nodig is bij de gemeenterekening 2011 
een voorziening te treffen voor dit risico. 
We schatten nu in dat het risico ligt tussen de 20 en 40 miljoen euro. Het 
effect op het weerstandsvermogen schatten we in op circa 22 miljoen euro. 

Gezien de verminderde vraag naar bedrijventerreinen gaan er nu vanuit dat in 
ieder geval Westpoort fase 2 (75 hectare) niet in exploitatie zal worden 
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genomen. De waarde van de grond moet daarom worden afgeboekt tot 
agrarische waarde. 
Dit leidt tot een nadeel van 11 miljoen euro, die wordt verwerkt in de 
gemeenterekening 2011. 

Effecten Rijksmaatregelen /overige financiele tegenvallers 

BUIG 
In de begroting hebben we 6,2 miljoen euro beschikbaar gesteld om het 
verwachte tekort in 2012 op te lossen. Daamaast hebben we in de begroting 
een extra nadeel van 7,6 miljoen euro gemeld als gevolg van aanpassing van 
ons aandeel in het landelijke budget. Dit extra nadeel hebben we als risico 
meegenomen. 
In januari 2012 is bekend geworden dat we in 2012 een aanvullende uitkering 
van het Rijk ontvangen. Hiermee komt ons maximale tekort voor 2012 uit op 
2,9 miljoen euro. Hierdoor kan een bedrag van 3,3 miljoen euro vrijvallen. 
Voor 2013 verwachten we een nadeel van 5,5 miljoen euro. Het risico voor de 
komende jaren blijft gehandhaafd. 
Ten opzichte van de begroting 2012 hebben we een voordeel van 3,3 miljoen 
euro in 2012 en een nadeel van 5,5 miljoen euro in 2013. 

In de begroting 2012 hebben we een stmctureel risico van 4,3 miljoen euro 
opgenomen. We schatten het stmcturele risico nu in op 2,6 miljoen euro. Het 
effect op het weerstandsvermogen daarvan is een verlaging van 2,5 miljoen 
euro. 
Door de verlaging van het risico, hoeft er 2,5 miljoen euro minder 
weerstandsvermogen te worden aangehouden voor dit risico. 

Gesubsidieerde arbeid - banenpool 
Bij de gesubsidieerde medewerkers moeten maatregelen worden genomen om 
de gevolgen van de afbouw van de gesubsidieerde arbeid op te vangen. De 
afbouw heeft ook gevolgen voor medewerkers in dienst bij de gemeente (ex 
banenpoolers). De komende periode proberen we door middel van het 
regulier maken van de gesubsidieerde banen ofhet verhogen van 
inleenvergoedingen ontslag van medewerkers zoveel mogelijk te voorkomen. 
Vooralsnog houden we rekening met een risico van 750 duizend euro. Het 
effect op het weerstandsvermogen is 0,5 miljoen euro. 
Het risico leidt tot een benodigde aanvulling van het weerstandsvermogen 
van 0,5 miljoen euro. 
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Algemene uitkering 
In de begroting 2012 gingen we ervan uit dat we een korting kregen in 
verband met verwachte efficiency winsten bij de oprichting van de regionale 
uitvoeringsdiensten. Deze korting hebben we daarom doorgegeven aan de 
sector. In 2012 is de korting van 0,6 miljoen euro incidenteel opgelost via de 
extra beleidsmiddelen. Daamaast hebben we in de begroting 2012 hiervoor 
een risico opgenomen. 
Uit de septembercirculaire blijkt dat de korting moet worden beschouwd als 
een generieke korting op de algemene uitkering. In 2013 is de korting 1,1 
miljoen euro. Vanaf 2014 is de korting 1,4 miljoen euro stmctureel. Deze 
korting zal worden verwerkt in het meerjarenbeeld ten laste van de algemene 
middelen. 
Uit de decembercirculaire van het Rijk blijkt een licht voordeel ten opzichte 
van de begroting. Deze twee wijzigingen leiden ten opzichte van de begroting 
tot een stmcturele verslechtering vanaf 2013 van mim 1 miljoen euro. 
In de jaren 2012-2014 betekent dit ten opzichte van de begroting 2012 een 
nadeel van 2,3 miljoen euro. 

Daamaast spelen er met betrekking tot de algemene uitkering twee nieuwe 
risico's: 
1) Risico extra rijksbezuinigingen 
Het tekort in de Rijksbegroting loopt in 2013 op. Het kabinet zal naar 
verwachting maatregelen moeten nemen om biimen de begrotingsregels te 
blijven die het heeft afgesproken in het regeerakkoord. We verwachten begin 
april meer duidelijkheid van het Rijk nadat het CPB met nieuwe economische 
cijfers komt. Aanvullende rijksbezuinigingen worden doorgegeven aan de 
sector of leiden tot een lagere algemene uitkering in het meerjarenbeeld. 
We schatten het risico in tussen de Oen 10 miljoen euro structureel, 
afhankelijk of Rijksbezuinigingen worden doorgegeven aan de sector of dat ze 
leiden tot een lagere algemene uitkering. 

2) Risico wijziging maatstaf woonruimten 
Als gevolg van de invoering van de Basisregistratie Adressen en Gebouwen 
(BAG) verandert de verdeelmaatstaf woonraimten in het gemeentefonds. Dit 
levert een herverdeeleffect op tussen gemeenten. De exacte 
herverdeeleffecten zijn nog niet in te schatten, maar kurmen nadelig uitpakken 
voor Groningen. 
Het herverdeeleffect is jaarlijks gemaximeerd op 2,9 miljoen euro. Als het 
herverdeeleffect hoger uitvalt wordt dit verrekend in volgende jaren. 
We betrekken de beide risico's met betrekking tot de algemene uitkering bij 
het opstellen van het meerjarenbeeld bij de voorjaarsbrief 
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Lager besteedbaar resultaat 2011 
In begroting is uitgegaan van een besteedbaar rekeningresultaat over 2011 
van 10 miljoen euro. In de derde voortgangsrapportage over 2011 hebben we 
gemeld dat we een besteedbaar resultaat van 6,1 miljoen euro verwachten. Dit 
is 3,9 miljoen euro minder dan waarmee rekening is gehouden in de begroting 
2012. Dit leidt dus tot een tekort dat moet worden aangevuld. 
Begin maart kuimen we een eerste raming geven van het rekeningresultaat. 
Op dat moment kimnen we ook een inschatting geven van het tekort ten 
opzichte van de begroting 2012. 
Ten opzichte van de begroting 2012 houden we vooralsnog rekening met een 
tekort van 3,9 miljoen euro. 

Nominale compensatie 2012 
De budgetten in de begroting worden jaarlijks aangepast op basis van loon-
en prijsontwikkelingen. De lasten die hiemit voortkomen, worden opgenomen 
in het meerjarenbeeld. 
In 2012 verhoogt het ABP de herstelpremie. Dit leidt tot een kostenverhoging 
ten opzichte van de begroting van 2,6 miljoen euro. We gaan er vanuit dat de 
verhoging van de herstelpremie alleen geldt voor 2012. Daamaast spelen er 
nog meer ontv^dkkelingen die invloed kimnen hebben op de hoogte van de 
nominale compensatie. We kunnen op dit moment nog geen inschatting 
maken van het financiele effect. Voor de komende jaren is de nominale 
compensatie nog niet geactualiseerd. 
Ten opzichte van de begroting 2012 ontstaat in 2012 een nadeel van 2,6 
miljoen euro. 

Conclusie 
Zoals we al in de inleiding van deze brief hebben aangeven, werken we nog 
aan een volledig beeld van de afwijkingen. De eerste inventarisatie laat zien 
dat de afwijkingen en de onzekerheden groot zijn. Zo is er een onzekerheid in 
de ontwikkeling van de algemene uitkering als gevolg van aankomende 
Rijksbezuinigingen. Daamaast hebben de economische ontwikkelingen forse 
invloed op de afzet bij bedrijventerreinen en woningbouwlocaties. 
We kunnen alleen een bandbreedte geven van de benodigde middelen. We 
denken hier aan een bedrag tussen de 100 en 150 miljoen euro. 
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In de komende periode tot de voorjaarsnota werken we de afwijkingen verder 
uit en onderzoeken we dekkingsmogelijkheden. Hiervoor worden alle 
mogelijkheden tegen het licht gehouden. In de voorjaarsbrief komen we hier 
uitgebreid op temg. Daarbij is niet uitgesloten dat het collegeprogramma 
2010-2014 aanpassing behoeft. 

We vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geinformeerd. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

^emeester, 
(Peter) Rehwinkel 

de secretaris, 
drs. M.A^ ten) Ruys 
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Bijlage: Overzicht van tekorten ten opzichte van de begroting 2012 en 
effecten op het benodigd weerstandsvermogen 

Afwijkingen tov begroting 2012 

Lopende projecten 

1.02G2 

2. Groninger Museum 

3. OV-Bureau 

Stagnerende economische ontwikl<eling 

4. Meerstad 

5. Europapark / Station Europapark 

6. Damsterdiep 

7. Bedrijventerreinen en woningbouwlocaties 

Effecten Rijk /financiele maatregelen 

8. Uitvoering wet BUIG 

9. Gesubsidieerde arbeid - Banenpool 

10. Algemene uitkering 

11. Lager besteedbaar resultaat 2011 

12. Nominale compensatie 2012 

Tekort 

Begroting 

2012 

9.000 

6.000 

6.200 

Actueel 

'tekort 
2012-2013 

11.800 

2.200 

12.000 

11.000 

8.400 

2.300 

3.900 

2.600 

Afwijking 
tov 

Begroting 
2012 

2.800 

2.200 

pm 

6.000 

11.000 

2.200 

2.300 

3.900 

2.600 

, ' Effecten 
weerstands

vermogen 
tov 

Begroting 
. 2012 

3.000 

52.500 

1.000 

22.000 

-2.500 

500 

pm 

msijiiSxim 

Risico 
Gemeld in 
Begroting 

2012 

X 

X 

X 

X 

X 

X 

X 
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Meerj arenprogramma Verkeer 2012-2015 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. het meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015 inclusief de hemieuwde fmancieringsvoorstellen 

vast te stelien; 
II. de dekking van het beschikbaar gestelde krediet van € 3.000.000,-- voor de aansluiting P+R 

Europapark (P3) op Europaweg (RO 10.2370450) te wijzigen in Quick Win (€ 2.400.000,--) en 
exploitatie parkeerbedrijf (€ 600.000,—); 

III. een krediet van € 600.000,— beschikbaar te stelien voor het realiseren van kleine verkeersmaat
regelen in de wijken en dit te dekken uit de structurele middelen kleine verkeersmaatregelen en 
reconstructies (4x100s); 

IV. voor het verkeerseducatieprogramma 2012 een budget van € 100.000,— beschikbaar te stelien; 
V. het budget voor verkeerseducatie te dekken uit: 

a. € 5 5 . 0 0 0 , - aan incidentele middelen, die bij de begroting 2012 (€ 400.000,—) ter 
beschikking zijn gesteld voor het project veilige schoolomgevingen; 

b . € 4 5 . 0 0 0 , - BDU-verkeerseducatie; 
VI. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 
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Publiekssamenvatt ing 

Jaarlijks bieden wij u het meerjarenprogramma Verkeer aan. Dit jaar over de periode 2012-2015. 
De focus binnen het programma Verkeer ligt de komende tijd op de voorbereiding en het in 
uitvoering brengen van de grote infrastructuurprojecten. Met dit meerjarenprogramma geven we 
inzicht in het meerjarige investeringsbeeld en geven we de stand van zaken binnen de projecten 
weer. In dit meerjarenprogramma ontlasten we het Parkeerbedrijf met 7 miljoen euro. Halen we de 
Quick Win subsidie uit het project HOV-as West en zetten deze in op de projecten "Aansluiting P3 
op Europaweg" en "busdoorstroming Europaweg". Verder lossen we conform de toezegging bij de 
begroting 2012 alle knelpunten op binnen het eigen programma. We leggen derhalve geen claim op 
nieuw beleidsgeld in 2013. De opgeloste knelpunten zijn "Maatregelen DVM", "kleine verkeers
maatregelen in de wijken (t/m 2015)", verkeerseducatie (2012), toegankelijke bushaltes en "Bereik
baarheid Stad". 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. het meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015 inclusief de hemieuwde financieringsvoorstellen 

vast te stelien; 
II. de dekking van het beschikbaar gestelde krediet van € 3.000.000,— voor de aansluiting P+R 

Europapark (P3) op Europaweg (RO 10.2370450) te wijzigen in Quick Win (€ 2.400.000,-) en 
exploitatie Parkeerbedrijf (€ 600.000,-); 

III. een krediet van € 600.000,— beschikbaar te stelien voor het realiseren van kleine verkeersmaat
regelen in de wijken en dit te dekken uit de stmcturele middelen kleine verkeersmaatregelen en 
reconstmcties (4x100s); 

IV. voor het verkeerseducatieprogramma 2012 een budget van € 100.000,— beschikbaar te stelien; 
V. het budget voor verkeerseducatie te dekken uit: 

a. € 55.000,- aan incidentele middelen, die bij de begroting 2012 (€ 400.000,-) ter 
beschikking zijn gesteld voor het project veilige schoolomgevingen; 

b. € 45.000,- BDU-verkeerseducatie; 
VI. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

Met het meerjarenprogramma Verkeer geven we jaarlijks inzicht in de toekomstige ontwikkelingen 
en financiering van verkeersprojecten. 

Beoogd resultaat 

Naast dat wij u inzicht willen geven in de ontwikkelingen birmen het programma Verkeer, speelt er 
een aantal financiele kwesties. Zo willen we het Parkeerbedrijf ontlasten. De Quick Win subsidie uit 
het project HOV-as West halen en deze zo efficient en effectief mogelijk birmen andere projecten 
inzetten en tot slot een aantal knelpunten biimen het programma Verkeer oplossen 

Kader 

Het meerjarenprogramma sluit aan bij het CoUegeprogramma en wordt jaarlijks aan u aangeboden. 

Argumenten/afwegingen 

Het resultaat van de verschuivingen is dat de bijdrage vanuit het Parkeerbedrijf met 7 miljoen euro 
afneemt. Daamaast vindt de noodzakelijke verschuiving van de Quick Win subsidie van 4 miljoen 
euro plaats naar de projecten "Aansluiting P3 op Europaweg" (2,4 miljoen euro) en "busdoorstro
ming Europaweg" (1,6 miljoen euro). Verder lossen we de knelpunten "Maatregelen DVM", toe
gankelijke bushaltes en "Bereikbaarheid Stad" en een deel (1 miljoen euro) van het financieringste-
kort voor de HOV-as West, die met het verschuiven van de Quick Win is ontstaan, op. Dit doen we 
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door het vrij spelen van RSP uit P+R Driebond en P+R Haren door beide projecten te versoberen en 
voor een groot deel te dekken uit BDU. 

Aandachtspunt van de verschuivingen in de hemieuwde financieringsvoorstellen is dat een voorbe-
slag op toekomstige BDU van 9 miljoen euro wordt gelegd, bij een gelijkblijvende vrij te besteden 
BDU-bijdrage van 3 miljoen euro perjaar. 

Maatschappell ik draagvlak/part ic lpat ie 

Het meerjarenprogramma Verkeer omvat vele projecten. Communicatie over het meerjaren
programma specifiek vindt niet plaats. Communicatie over aanleiding, doel en gevolgen van een 
project richting inwoners en exteme partijen vindt per project afzonderlijk plaats. 

Financiele consequenties 

Met het meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015 wordt een aantal financieringsconstmcties van 
projecten gewijzigd. Deze zijn in bijlage 2 schematisch weergegeven. Door de verschuivingen wij
zigt de dekking voor de aansluiting P+R Europapark (P3) op de Europaweg. Op 20 oktober 2010 
heeft u voor dit project een krediet van € 3.000.000,- beschikbaar gesteld. Het krediet wordt tot op 
heden volledig gedekt uit de exploitatie van het Parkeerbedrijf. Voorgesteld wordt de dekking van 
dit krediet nu te wijzigen in een bijdrage van € 2.400.000,- uit Quick Win en € 600.000,- uit de 
exploitatie van het Parkeerbedrijf 

Voor het budget verkeerseducatie van € 100.000,-, bestaande uit € 45.000,- BDU en € 55.000,- uit 
veilige schoolomgevingen is geen begrotingswijziging nodig, omdat beide projecten onderdeei zijn 
van het deelprogramma verkeersveiligheid. 

Het krediet voor de aanpak van kleine verkeersmaatregelen in de wijken (voor 4 jaar) dekken we uit 
de stmcturele middelen kleine verkeersmaatregelen en reconstmcties (4x100s). Hiervoor is onder
staande begrotingswijziging nodig. 

Investering 
Begrotingswijziging voor investeringskrediet 
Meerjaren programma V&V 2012-2015 - kleine verlicersmaatregelen 
Betrokken dienst(en) RO/EZ 
Soort wijziging uittrekken investeringskrediet 
Tijdsplanning krediet 2012-2015 

Financiele begrotingswijzigiiii! 
7.3 Verkeer -Auto 

Totalen begrotingswijziging 

littiavcn 
600 

600 

Inkomsten 
0 

0 

Saldo 
-600 

0 
-600 

Realisering en evaluatie 

Vanwege de grote diversiteit aan projecten birmen het programma Verkeer bestaat er ook een grote 
diversiteit aan plaimingen. In de bijlage "Totaaloverzicht meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015" 
vindt u per project een planning op kwartaalbasis. 
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[BULAGE 
Meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015 

In de structuurvisie Stad op Scherp zetten we in op het duurzaam verbeteren van het woon- en 
leefklimaat en het positioneren van Stad en Regio met economische potentie in de kennissector. Dat 
vraagt om investeringen in wijken, in een betere bereikbaarheid, in de dynamo's (binnenstad, 
stationsgebied, Europapark, UMCG/Bodenterrein, Zemike en Martiniziekenhuis) en in het stimuleren 
en faciliteren van de kenniseconomie. 
In ons CoUegeprogramma, de meerjarenbegroting 2012-2015 en het meerjaren uitvoeringsprogramma 
structuurvisie (MUST) is deze hoofdiijn bevestigd. Wat betreft de grote projecten geven we daarbij 
prioriteit aan de Zuidelijke en Oostelijke Ringweg, de Regiotram, Meerstad en de Grote Markt 
Oostzijde (incl. het Forum). 

Binnen het programma Verkeer ligt de focus op de voorbereiding en het in uitvoering brengen van de 
grote infrastructuurprojecten. Randvoorwaarden hierbij zijn dat de leefbaarheid en bereikbaarheid van 
de stad gewaarborgd blijven. Om ook tijdens de verbouwingen goed bereikbaar te zijn is het tijdig 
realiseren van de benodigde omrijroutes en begeleidende maatregelen (dynamisch 
verkeersmanagement) van groot belang. 

Met dit meerjarenprogramma geven we inzicht in de belangrijkste ontwikkelingen per deelprogramma 
en de financiering van onze verkeersprojecten. De projecten tot en met het jaar 2012 zijn hard wat 
betreft dekking en planning en in overeenstemming met de besluiten die u bij de begroting 2012 en 
eerdere jaren heeft genomen. Bij de projecten vanaf 2013 baseren wij ons op inschattingen over zowel 
kosten, te ontvangen subsidies als mogelijke medefinanciering door andere overheden en partijen. De 
budgetten voor toekomstige projecten zijn daarmee indicatief en dynamisch. Op het moment dat we 
constateren dat middelen op andere projecten effectiever kunnen worden ingezet, kunnen budgetten 
van projecten die nog niet hard zijn wijzigen. 

Ten opzichte van het meerjarenprogramma 2011-2014 wijzigt de financiering van negen projecten. De 
wijzigingen vindt u terug in de twee bijlagen "investeringsbeeld 2012-2015" en "hemieuwde 
financieringsvoorstellen". De aanleiding tot de gewijzigde financiering is drieledig. Allereerst leidt de 
discussienota "Parkeren met perspectief ertoe dat we investeringen met minder eigen (Parkeerbedrijf) 
middelen, en meer met BDU en RSP dekken. Ten tweede zorgt het "on-hold" zetten van het project 
HOV-as West ervoor, dat een andere inzet van de Quick Win subsidie voor 1 januari 2014 nodig is. 
Ten derde lossen we, zoals we bij de behandeling van de begroting 2012 hebben toegezegd, de 
knelpunten op binnen het eigen programma. We leggen derhalve geen claim op nieuw beleidsgeld in 
2013. De opgeloste knelpunten zijn "Maatregelen DVM" "kleine verkeersmaatregelen in de wijken 
(t/m 2015)", verkeerseducatie (2012), toegankelijke bushaltes en "Bereikbaarheid Stad". 

In de hemieuwde financieringsvoorstellen beleggen we 12 miljoen euro BDU in de periode 2012-
2015. Hierbij gaan we ervan uit dat de vrij besteedbare omvang van de BDU, net als in voorgaande 
jaren, 3 miljoen euro perjaar bedraagt. Omdat er vanuit het Rijk bezuinigingen (omvang onbekend) op 
de BDU zijn aangekondigd, benoemen we het volledig beleggen van de BDU nadrukkelijk als risico. 

Tot slot geven we in de bijlage "Totaaloverzicht Meerjarenprogramma Verkeer" de planning en 
financiering van alle projecten schematisch weer. Uit dit overzicht blijkt dat we veel projecten binnen 
het programma Verkeer financieren met subsidies (Regio, RSP en BDU). Tegenover de BDU-
subsidie dient een verplichte cofinanciering uit eigen middelen van 60% te staan. Door deze verplichte 
cofinanciering was tot op heden de mogelijkheid beperkt om te schuiven met middelen en zodoende 
knelpunten op te lossen. Door twee afspraken met de provincie, BDU kan worden gekoppeld met RSP 
en RSP-middelen kunnen, vanuit BDU perspectief, als eigen middelen worden beschouwd, is de 
mogelijkheid tot schuiven aanzienlijk vergroot. 
Met dit meerjarenprogramma, zien we in het verlengde van deze twee afspraken, ruimte om al onze 
knelpunten op te lossen. Dit doen we door eigen middelen uit P+R Zemike te halen en het project 
enkel met RSP en BDU te dekken. Daamaast spelen we RSP-middelen vrij door P+R Driebond en 
P+R Haren te versoberen en met BDU te financieren. 
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Meerjarenprogramma in het kort 

Het is onze uitdaging een goede balans te vinden in het oplossen van doorstromingsmaatregelen en het 
behouden van een leefbare en duurzame stad. Voor de hoofdwegen (ringwegen) zetten we daarom in 
op het uitbreiden van de capaciteit. In de stad zelf zijn de fysieke en milieugrenzen in zicht om de 
groei van de automobiliteit op te vangen. Ons devies is daarom met de fiets ofhet openbaar vervoer 
als het kan, met de auto als het moet. Omdat Groningen een compacte stad is, is de fiets in veel 
gevallen en voor veel Stadjers een reeel alternatief. Om dezelfde reden is er een stevig draagvlak voor 
openbaar vervoer en P+R. 

De komende tien jaar wordt het programma Verkeer gekenmerkt door een aantal grote 
infrastructuurprojecten. In de aanloop naar de uitvoering van deze grote projecten, prioriteren we de 
komende periode (2012-2015) een aantal projecten die voor de verbouwing van de Zuidelijke 
Ringweg en aanleg van de Regiotram klaar moeten zijn. Met de realisatie van deze projecten maken 
we noodzakelijke omrijroutes mogelijk en bieden we snelle en betrouwbare vervoersaltematieven aan. 
Het gaat hierbij om: 

• Ongelijkvloers maken van de Oostelijke Ringweg; 
• Aanleg van de Sontwegverbinding; 
• Aanleg, uitbreiding en upgrading van P+R-terreinen; 
• Uitbreiding van fietsparkeervoorzieningen bij stations en in de binnenstad; 
• Aanleg van de HOV-as West (niet voor 2015) inclusief de bustoe- en afrit bij P+R Hoogkerk 

(2013); 
• Verbeteren van de busdoorstroming op de Europaweg; 
• Opzetten projectteam Bereikbaarheid Stad; 
• Invoering dynamisch verkeersmanagement (DVM). 

In dit meerjarenprogramma gaan we per deelprogramma in op de stand van zaken van de projecten. 
Naast een korte beschrijving van het project, de voortgang, planning en financiering brengen we de 
verschuivingen, voor die projecten die het aangaat, in kaart. 

Op korte termijn halen we de Quick Win subsidie van vier miljoen euro uit het project HOV-as West, 
omdat we de deadline van 31-12-2013 binnen dit project niet halen. Het financieringstekort voor het 
project HOV-as West dat door de verschuiving ontstaat, lossen we op met 3 miljoen euro BDU en 1 
miljoen euro RSP. 

We zetten de Quick Win subsidie in op de projecten "Aansluiting P3 op A7" en "busdoorstroming 
Europaweg". Beide projecten voldoen aan de voorwaarden voor Quick Win en zijn binnen dit kader de 
eerste projecten die worden uitgevoerd. Het behalen van de deadline is voor zowel het project 
"Aansluiting P3 op A7" als het project "Busdoorstroming Europaweg" haalbaar. 

Met de Quick Win verschuiving naar de "Aansluiting P3 op A7" ontlasten we het Parkeerbedrijf met 
2,4 miljoen euro. We ontlasten het Parkeerbedrijf verder door in totaal 7 miljoen euro bijdrage van het 
Parkeerbedrijf uit investeringsprojecten te halen. We vervangen deze middelen door BDU en RSP 

De overige verschuivingen uit de projecten P+R Zemike en het versoberen van de projecten P+R 
Driebond en P+R Haren leiden ertoe dat we conform de toezegging bij de begrotingsbehandeling 2012 
alle knelpunten binnen het programma Verkeer oplossen. 

In de bijlage "Investeringsbeeld 2012-2015" vatten we de verschuivingen per project samen en maken 
we inzichtelijk dat we tot en met 2015 de BDU volledig beleggen. Omdat de toekomstige omvang van 
BDU onzeker is, gaan we in op het hieraan verbonden risico. 
De verschuivingen en de bijbehorende benodigde BDU per jaarschijf worden in de bijlage 
"Hemieuwde financieringsvoorstellen" schematisch weergegeven. 
De bijlage "Totaaloverzicht Meerjarenprogramma Verkeer" geeft van alle verkeersprojecten een 
schematisch overzicht van de planning en dekking. 
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stand van zaken per project 

Grote projecten 
Binnen het meerjarenprogramma Verkeer spelen een aantal grote projecten. Deze benoemen we niet 
onder de afzonderlijke deelprogramma's, maar separaat. Het gaat hierbij om de projecten: 

• Zuidelijke Ringweg 
• Oostelijke Ringweg 
• Regiotram 
• Stationsgebied 
• Eemskanaalzone 
• Spoorse maatregelen vanuit RSP 

Zuidelijke Ringweg 
Voor de Zuidelijke Ringweg werken we de komende periode, en voor een groot deel al op korte 
termijn, het voorkeursaltematief met de verdiepte ligging en drie deksels verder uit. Hierbij besteden 
we aandacht aan de (financiele) haalbaarheid van zowel de mogelijke verlaging van het 
Parkwegviaduct als de drie optimalisaties: Esperanto-kruising, Oude Winschoterdiep en de volledige 
aansluiting met de Europaweg. We bekijken wat binnen het huidige budget en mogelijk te realiseren 
aanbestedingsvoordeel haalbaar is. 
Zowel de directe gevolgen op de leefbaarheid en de verkeersstromen in de stad als de 
verkeersintensiteit op de parallelstructuur, Maaslaan, Waterloolaan en Vondellaan, hebben hierbij onze 
aandacht. 

De planning is dat medio 2012 de minister het Ontwerp Tracebesluit (0TB) vaststelt, waarvan het 
MER deel uitmaakt. Op het OTB is vervolgens inspraak mogelijk. Het Tracebesluit dient medio 2013 
gereed te zijn. De werkelijke start van de uitvoering is medio 2015. Wij houden u met 
voortgangsrapportages op de hoogte van de ontwikkelingen. Opievering is naar verwachting in 2020. 

Voor de Zuidelijke Ringweg is een budget beschikbaar van 624 miljoen euro (424 miljoen euro RSP 
en 200 miljoen euro MIRT). De samenwerkende partijen betalen de inzet van mensen en andere 
kosten voor de planfase en realisatie uit dit budget. Voor dekking van de plankosten heeft u tot en met 
januari 2012 een bedrag van 1,65 miljoen euro ter beschikking gesteld. 

Oostelijke Ringweg 
In het voorjaar 2009 hebben u en Provinciale Staten het eindbeeld voor een ongelijkvloerse Oostelijke 
Ringweg vastgesteld. Met de maatregelen uit het eindbeeld worden de verkeersveiligheid en de 
doorstroming van het verkeer op dit deel van de ringweg verbeterd. Voordat we in 2015 met de 
bouwwerkzaamheden voor de Zuidelijke Ringweg beginnen, moeten de werkzaamheden aan de 
Oostelijke Ringweg klaar zijn. We liggen op schema. De gehele Oostelijke Ringweg zal in 2014 
ongelijkvloers zijn. In de huidige planning is eind 2012 de eerste kruising Lewenborg / Ulgersmaborg 
klaar en eind 2013 worden de overige drie kruisingen opgeleverd. 

De kosten voor het ongelijkvloers maken van de Oostelijke Ringweg zijn bij de overdracht van de N46 
van het Rijk naar de Provincie geraamd op 24 miljoen euro. Voor het eindbeeld zijn de kosten 
nauwkeuriger in beeld gebracht en is een aantal extra wensen meegenomen. De totale kosten worden 
nu geraamd op 30 miljoen euro. Uit de middelen van de overdracht in 2007 is ongeveer 18 miljoen 
euro beschikbaar voor het ongelijkvloers maken van de Oostelijke Ringweg. De dekking voor het 
resterende deel komt uit de te sparen eigen middelen en BDU voor de aanpak van de ringweg. Dit in 
de verhouding 2/7 gemeente en 5/7 provincie. Voor dit project is ons deel gedekt uit de 454.000 euro 
die wij tot en met medio 2015' jaarlijks sparen voor de ringwegen en de afspraak met de provincie om 
jaarlijks 381.500 euro uit de BDU in te zetten. 

' Tot en met 2016 zetten wij de ringwegen-middelen in voor de aanpak van ringwegen en vanaf 2017 voor de 
RegioTram. De middelen vanaf medio 2015 en 2016 zijn nog niet specifiek bestemd. 
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Regiotram 
De aanbestedingsprocedure voor de twee tramlijnen in de stad is in voile gang en loopt tot eind 2012. 
De verwachting is dat de bouw daama kan beginnen en drie a vier jaar zal duren. Vervolgens wordt 
het project opgeleverd en kan de tram gaan rijden. Voor zowel Lijn 1 (HS-Zemike) als Lijn 2 (HS-
Kardinge) is dat vermoedelijk medio 2016. Belangrijk uitgangspunt en eis bij de aanbesteding is dat de 
overlast beperkt blijft. Er moet rekening worden gehouden met de andere grote bouwwerkzaamheden 
in en rond de stad. 
Na 2020 rijden de trams door de regio in. In de periode 2012-2015 worden deze plannen verder 
uitgewerkt en moet de financiering worden geregeld. We verwachten voor de zomer van 2012 aan de 
betrokken gemeenteraden en provinciale staten een voorstel neer te leggen om een of meerdere 
verkenningsstudies op te starten. 

Met de aanleg van de tram is een investering van 307,7 miljoen euro gemoeid. Dekking hiervan vindt 
plaats uit verschillende bronnen (RSP, Provincie Groningen, Regio Groningen-Assen en Gemeente 
Groningen). Relevant binnen het programma Verkeer is dat vanaf 2017 niet meer voor de aanpak van 
ringwegen wordt gespaard, maar dat dit budget wordt ingezet als dekking van het raamwerk 
RegioRail. 

Verkenning stationsgebied 
In het stationsgebied rondom het Hoofdstation komen vele ontwikkelingen samen. De aanlanding van 
de trams, extra treinen uit Zwolle en Leeuwarden en de mogelijke komst van de treinverbinding met 
Heerenveen hebben grote impact op de spoorconfiguratie rondom het Hoofdstation. Indien de 
doorkoppeling van treinen uit Nieuweschans naar Roodeschool doorgaat, heeft dit gevolgen voor de 
sporen in en nabij het stationsgebied. We werken daarom de komende periode de visie voor het 
Hoofdstation verder uit. In samenwerking met DeZwarteHond. en Movares stelien we een 
ontwikkelstrategie op in de vorm van een zogenaamde "beslisboom". Hierbij staan een viertal keuzes 
centraal rondom de spoorconfiguratie (doorgetrokken sporen of (een aantal) perroneilanden), de 
transfer (passerelle of tunnel), Parkwegviaduct (hoog of laag) en tot slot het busstation (op hoogte of 
maaiveldniveau). Door deze vier keuzes achter elkaar in de tijd te zetten, ontstaan er in de beslisboom 
zo 16 theoretische eindbeelden. Deze eindbeelden hebben elk hun sterke en zwakke punten op de 
gebieden infrastmctuur, ruimtelijkheid, mogelijk programma op en rond het station, milieu, 
duurzaamheid en (financiele) haalbaarheid. De ontwikkelingsvisie leggen we in de loop van 2012 aan 
u voor. 

We hebben in ons CoUegeprogramma benadrukt, dat het accent voor de komende periode ligt op het 
realiseren van de diverse infrastructurele maatregelen. Daarvoor zijn immers ook fondsen beschikbaar. 
Voor de langere termijn komt de vastgoedontwikkeling in beeld. De daarvoor in onze ogen 
noodzakelijke verplaatsing van het emplacement vergt de nodige investeringen. Voor een bijdrage 
daarin zien we zeker een rol weggelegd voor het rijk. De meest gerede weg daarvoor loopt via de 
gebiedsagenda MIRT Noord-Nederland. Zekerheid over geld kan in dit stadium echter niet worden 
verschaft. Ter dekking van de plankosten heeft u in totaal 1,85 miljoen euro krediet verstrekt. 

Eemskanaalzone (Sontwegtrace) 
Op 27 april 2011 heeft u de uitgangspunten vastgesteld voor het Sontwegtrace inclusief de brug. 
Uitgangspunt is dat er een brug met gescheiden infrastructuur voor fiets, auto en bus komt over het 
Winschoterdiep. De brug krijgt een doorvaarthoogte van 3,80 meter en een doorvaartbreedte van 18 
meter. De provincie heeft toestemming gegeven voor de plek en de hoogte van de brug. 

Voor het Sontwegtrace heeft u in april 2011 een investeringsbegroting vastgesteld ter hoogte van 65 
miljoen euro. De beoogde dekking is een bijdrage vanuit Meerstad van 30 miljoen euro, RSP-overig 
van 18 miljoen euro, bijdrage FES van 12 miljoen euro en een bijdrage van 5 miljoen euro uit 
structureel nieuw beleid - risicobuffer 2014. 

We willen de brug hebben opgeleverd voor de start van de bouwwerkzaamheden aan de Zuidelijke 
Ringweg (als mogelijke omrijroute). 
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RSP spoor 
In het Regio Specifieke Pakket (RSP) zijn maatregelen opgenomen om een forse impuls te geven aan 
het vervoer over het spoor. Bij de meeste projecten is de provincie of Prorail trekker; wij zijn er nauw 
bij betrokken. 
De eerste mijlpaal is in mei 2011 gerealiseerd met de herintroductie van de spoorlijn Groningen -
Veendam. Veendam. De komende jaren wordt de frequentieverhoging van de dienstregeling op de 
trajecten Groningen - Leeuwarden (een extra sneltrein per uur) en Groningen - Assen (5^ en 6̂  trein 
en mogelijk doortrek naar Assen) onderzocht. Vanaf december 2012 gaat er een extra stoptrein tussen 
Groningen en Zwolle rijden, zodat er per uur twee intercity's en twee stoptreinen rijden. 
Dit voorjaar wordt de (financiele) haalbaarheid bekeken van een nieuwe spoorverbinding tussen 
Groningen en Heerenveen. Verder inventariseren we de mogelijkheden om regiolijnen op het 
hoofdstation door te koppelen. Met deze doorkoppeling onstaan directe verbindingen tussen 
Roodeschool-Nieuweschans en Delfzijl-Veendam. 

De gevolgen van deze maatregelen op de spoorwegovergangen in onze stad brengen we in kaart en we 
inventariseren de noodzakelijke aanpassingen. De ongelijkvloerse kruising Paterswoldseweg met het 
spoor is hier een voorbeeld van. Het uitgangspunt hierbij is dat kosten van de mimtelijke en stedelijke 
inpassing, die het directe gevolg zijn van de spoorse maatregelen, worden gedekt uit de RSP-
middelen. Voor het in kaart brengen van de gevolgen van de spoorse projecten. Het meedenken aan de 
projecten en het borgen van de gemeentelijke belangen binnen beide projecten is forse personele 
capaciteit nodig. Voor de dekking van deze kosten zoeken we aansluiting bij de projecten zelf 
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Fiets 
Groningen is een echte fietsstad; ongeveer 60% van alle verplaatsingen doen onze Stadjers met de 
fiets. Dit hoge fietsgebraik willen we de komende jaren behouden en zelfs vergroten. De afgelopen 
jaren hebben we daarom fors ingezet op de aanleg van een compleet, comfortabel en snel fietsnetwerk. 
Hiervoor hebben we fietsbmggen en -paden aangelegd, tegelfietspaden geasfalteerd en verkeerslichten 
fietsvriendelijker afgesteld. Ons imago van fietsstad strekt voorbij onze stads- en zelfs landsgrenzen. 
Uit binnen- en buitenland ontvangen we met enige regelmaat delegaties, die bij ons komen kijken hoe 
wij het fietsbeleid vormgeven. Hier zijn we trots op, maar het betekent niet dat er geen uitdagingen 
zijn. Voor de komende jaren zien we deze opgaven vooral op het gebied van fietsparkeren, het 
verbeteren van de kwaliteit, doorstroming en veiligheid op fietspaden in de stad en het realiseren van 
Fietsroutes Plus vanuit de stad naar ons ommeland. 

Fietspaden en -routes 
De afgelopen jaren hebben we veel ontbrekende schakels in ons fietsnetwerk aangelegd. Daarmee is 
ons fietsnetwerk grotendeels op orde. Een aantal uitbreldingen van het fietsnetwerk, waarmee we reeds 
zijn begonnen, maken we dit jaar grotendeels af Als deze fietspaden zijn afgerond zijn alle 
maatregelen zoals benoemd in de Fietsnota uitgevoerd. Het opstellen van een nieuwe fietsbeleidsnota 
komt daarmee weer in beeld. De focus zal daarbij met name liggen op het verbeteren van de kwaliteit, 
doorstroming en veiligheid van bestaande fietsroutes. U moet daarbij vooral denken aan de aanleg van 
bredere fietspaden en het fietsvriendelijker afstellen van de verkeerslichten. De oorzaak van de 
behoefte aan bredere fietspaden is het grote aantal fietsers in combinatie met de toenemende 
snelheidsverschillen tussen fietsers (snorfiets en E-bike). De aanleg van bredere fietspaden biedt goede 
passeermogelijkheden en vergroot daannee de veiligheid voor alle fietsers 

Fietsbrug Blauwbrugje (Plataanbrug) 
16 februari 2012 is de fietsbrug "Blauwbrugje" geopend. De fietsbrug maakt een verbinding over het 
Reitdiep tussen de Pleiadenbrug en de Professor Uilkensbrug. Met de realisatie van het Blauwbrugje 
ontstaan kortere en snellere fietsverbindingen tussen de westelijke stadswijken en Zemike. 
De kosten voor deze brug zijn lager uitgevallen dan de 2,8 miljoen euro krediet die u heeft verstrekt. 
Op dit moment is 1,85 miljoen euro aan kosten gemaakt. Er moeten nog wat afrondende 
werkzaamheden worden uitgevoerd, maar een aanzienlijk bedrag zal vrijvallen. 

Verder geldt voor de fietsbrug Blauwbrugje dat er eind 2011 een Regiofonds bijdrage is toegekend 
van 200.000 euro. Met deze bijdrage willen we een deel opvangen van de BDU, die mogelijk niet 
ingezet kan worden. We kunnen een deel niet inzetten, omdat er aanzienlijk minder kosten zijn 
gemaakt dan verwacht. Bij de nacalculatie zal blijken wat het positieve resultaat is. Dit resultaat vloeit 
terug naar concern. Na de nacalculatie overleggen we met de provincie over de herbestemming van de 
niet ingezette BDU. 

Fietspad langs de Noordelijke Ringweg en Aquamarijnstraat 
Aansluitend op het Blauwbrugje over het Reitdiep ter hoogte van de Plataanlaan (Noordelijke 
Ringweg) realiseren we een fietspad tussen de Aquamarijnstraat, de Goudlaan en de fietstunnel onder 
de Friesestraatweg. Parallel aan de Noordelijke Ringweg (zuidzijde) wordt bovendien een 
fietsverbinding aangelegd vanaf het Jaagpad langs het Reitdiep tot aan de lepenlaan. We verwachten 
begin 2014 beide fietspaden te hebben gerealiseerd. 

De totale kosten voor de aanleg van beide fietspaden bedraagt 1.209.000 euro. Dekking bestaat uit 
503.000 euro BDU en 706.000 euro Nieuw Beleid 2009. 
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Fietsverbinding tussen Antwerpenweg en Europapark 
Met de doortrekking van het fietspad langs de Duinkerkenstraat richting het station Europapark 
ontstaat in combinatie met het fietspad Hoogezand-Groningen een kwalitatief hoogwaardige 
fietsverbinding vanuit de regio Hoogezand-Sappemeer naar de stad. Bovendien ontstaat een tweede 
ontsluitingsmogelijkheid van en naar het Europapark en krijgt het bedrijventerrein Winschoterdiep een 
betere aansluiting op het stedelijke fietsnetwerk. 
Een fietsverbinding tussen de Antwerpenweg en het Europapark is zowel in het Masterplan 
Europapark, bij de plannen voor revitalisering van het bedrijventerrein Winschoterdiep als in de 
Fietsnota 2000 opgenomen als een ontbrekende schakel in het fietsnetwerk. We verwachten het project 
in 2012 op te leveren. 

De totale kosten voor realisatie van deze fietsverbinding worden geraamd op 6,5 miljoen euro. De 
kosten worden gedekt met subsidiebijdragen van EFRO 2 miljoen euro, Provincie 1,2 miljoen euro, 
BDU 1,1 miljoen euro en met grondopbrengsten 2,2 miljoen euro. 

Fietspad langs spoorlijn Groningen-Sauwerd (deel ACM-fietsbrug tot Kerklaan) 
Het fietspad langs de spoorlijn Groningen-Sauwerd tussen de Walfridusbrug over het Van 
Starkenborghkanaal en de ACM-fietsbrug over het Reitdiep is een belangrijke ontbrekende schakel in 
ons fietsnetwerk. Realisatie van deze route maakt behalve een directere verbinding tussen Winsum, 
Adorp, Sauwerd en de (binnen-)stad ook een directere route tussen de noordelijke stadswijken 
onderling mogelijk. In eerste instantie wordt begonnen met de aanleg van het gedeelte tussen de 
ACM-fietsbmg en de Kerklaan. We verwachten begin 2014 dit fietspad te hebben opgeleverd. 

De totale kosten bedragen 1.244.000 euro. Dekking bestaat uit 790.000 euro Nieuw Beleid 2009 en 
454.000 euro BDU. 

Wens: Fietspad langs spoorlijn Groningen-Sauwerd (deel Kerklaan tot Walfridusbrug) 
Het beschikbare budget voor de aanleg van een fietspad langs de spoorlijn Groningen-Sauwerd is 
voldoende voor het gedeelte van de ACM-fietsbrug tot de Kerklaan. In de toekomst willen wij deze 
verbinding doortrekken door ook het gedeelte tussen de Kerklaan en de Walfridusbmg aan te leggen. 
Hiervoor hebben we op dit moment nog geen middelen. 

Fietspad Bessemoerstrook 
Aangrenzend aan het fietspad langs het spoor Groningen - Sauwerd ligt het project Bessemoerstrook. 
Met de Bessemoerstrook wordt het gebied tussen de Bessemoerstraat en de Dierenriemstraat bedoeld. 
In de Bessemoerstrook zal in 2012 en 2013 een park met daar doorheen een fietspad worden 
aangelegd. Met het fietspad door het park ontstaat een directe en snelle fietsverbinding tussen Zemike 
en het centrum. Momenteel rijden fietsers tussen deze twee bestemmingen om via de Bessemoerstraat 
of Dierenriemstraat. Met de aanleg van een fietspad door het park, tussen deze twee straten in, onstaat 
zo naast een directere en snellere ook een verkeersveiligere route. 

Het fietspad is binnen de grondexploitatie opgenomen en wordt voor 100.000 euro middels BDU 
subsidie gefinancierd. 

Fietsroutes Plus 
Het fietsnetwerk in de stad is grotendeels op orde. Vanuit het ommeland naar de stad toe en vice versa 
zien we aanzienlijke verbeterpunten. Zowel de provincie Groningen als de Regio Groningen-Assen 
hebben dezelfde visie. Gezamenlijk, met de provincie als trekker, zetten we in op de realisatie van vier 
zogeheten Fietsroutes Plus. Dit zijn hoogwaardige fietspaden, waarbij de fietser extra kwaliteit wordt 
geboden op de aspecten comfort, breedte, doorstroming en veiligheid. De vier fietsroutes zijn 
Groningen-Zuidhom (gerealiseerd), Groningen-Bedum (2014), Groningen-Ten Boer (planvorming 
gestart) en Groningen-Winsum (planvorming gestart). Een belangrijk aandachtspunt is de aantakking 
van de Fietsroutes Plus op het gemeentelijke fietsnetwerk. Samen met provincie en regio ligt er een 
inhoudelijke en financiele opgave om een goede verbinding te realiseren. In het programma verkeer 
hebben wij momenteel geen middelen om een bijdrage te leveren. 
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Fietsknooppuntennetwerk en fietsrouteplanner 
In Stap Op Deel 2 hebben wij aangekondigd om, in navolging van Amsterdam, een fietsrouteplanner 
voor de stad Groningen te ontwikkelen. Daamaast wil de provincie Groningen een 
fietsknooppuntennetwerk ontwikkelen voor de gehele provincie. In 2009 hebben we samen met de 
provincie Groningen en alle andere Groningse gemeenten besloten gezamenlijk een 
fietsknooppuntennetwerk inclusief een fietsrouteplanner op te stelien voor de hele provincie. Voordat 
het (toeristen)fietsseizoen in april 2012 van start gaat, kunnen zowel het fietsknooppuntennetwerk als 
de fietsrouteplanner worden gebruikt. 

De kosten van 45.000 euro worden gedekt vanuit incidentele fietsmiddelen uit Stap Op. 

Fiets/voetgangersbrug Eemskanaal ter hoogte van Ikea 
De Eemskanaalzone vormt een belangrijke ontwikkelingszone in de stad met ruimte voor nieuwe 
hoogwaardige woon-werklocaties en de komst van grootschalige winkels in het Sontweggebied. 
Hierdoor neemt de vraag naar een directe fietsverbinding tussen de zuidzijde en de noordzijde van het 
Eemskanaal sterk toe. 

In de visie Eemskanaalzone gaan we vooralsnog uit van een langzaamverkeer-verbinding, die het 
Sontweggebied verbindt met het centrum. Binnen het totale plan voor het Sontwegtrace van 65 
miljoen euro is momenteel een taakstellende investeringsraming van 4 miljoen euro voor deze 
verbinding opgenomen. Indien blijkt dat we de aan deze brug gekoppelde middelen elders binnen het 
programma effectiever kunnen inzetten, is het faseren c.q. schrappen van deze brug een optie. 

Wens: Fietsbrug Euvelgunnetraci ter hoogte van Driebond 
Het ontbreken van een fietsverbinding tussen Driebond en Engelbert/Middelbert maakt dat de 
fietsontsluiting vanuit Meerstad, Engelbert en Middelbert niet optimaal is. De fietsbmg over het 
Euvelgunnetrace ter hoogte van Driebond is in de Fietsnota 2000 als ontbrekende schakel in het 
fietsnetwerk aangegeven. De aanleg van deze fietsbrug leidt in combinatie met de nieuwe Sontbrug tot 
een directe fietsverbinding tussen Engelbert/Middelbert/Meerstad en Driebond. Tot dusverre geeft het 
realisatietempo van Meerstad geen aanleiding om deze fietsbrug op korte termijn te realiseren. 

Fietsprojecten gedekt uit andere bronnen 
Binnen het meerjarenprogramma Verkeer en Vervoer zijn een aantal maatregelen opgenomen 
waarvoor binnen het programma geen specifieke dekking wordt geregeld. Dekking vindt plaats vanuit 
diverse exploitaties of door het meeliften met grootschalige projecten. Het gaat om: 
• fietspad De Verbetering (dekking: exploitatie Noordzuidroute); 
• fietstunnel Helperzoom-Europapark onder het station Europapark (dekking: exploitatie 

Europapark); 
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Stallingen 
We willen de vele fietsers na hun rit voldoende, goede en veilige stallingsmogelijkheden bieden. Met 
name op het hoofdstation, in de binnenstad en de oude (studenten) wij ken is het aantal stallingsplekken 
niet toereikend. Overlast door massaal geparkeerde fietsen op straat willen we voorkomen. Daarvoor is 
de aanleg en uitbreiding van stallingsmogelijkheden nodig. 

Fietsparkeren hoofdstation 
Op het hoofdstation breiden we het aantal plekken uit. Zo komen er in 2012 voor de start van het 
nieuwe collegejaar 440 plekken bij en inventariseren we de ruimtelijke mogelijkheden (bijvoorbeeld 
langs het water) voor verdere uitbreiding. Ook blijven we inzetten op een betere benutting van de 
aanwezige stallingscapaciteit in het Stadsbalkon door fietsen, die langer gestald staan dan 12 dagen, te 
verwijderen. In de parkeernota is hiervoor vanuit het Parkeerbedrijf 2 miljoen euro beschikbaar. 

Fietsenstalling station Europapark 
In Groningen stijgt het fietsgebruik de laatste jaren fors en we zien dat de fiets als transportmiddel 
voorafgaand aan de treinreis een hoge vlucht neemt. Zo is op het hoofdstation het aantal gestalde 
fietsen de afgelopen zeven jaar verdubbeld. We verwachten dat het fietsgebruik ook de komende jaren 
fors toeneemt en dat in de nabije toekomst veel treinreizigers het station Europapark gaan gebruiken in 
plaats van het hoofdstation. Een hoogwaardige fietsparkeervoorziening op het station Europapark kan 
de fietsparkeerdruk op het hoofdstation verlichten. We hebben daarom een ondergrondse 
fietsenstalling bij de realisatie van het station Europapark opgenomen. De benodigde 3 miljoen euro 
hiervoor is gevonden in BDU (2011). Voor dekking van de beheerskosten van de fietsenstalling, 
geraamd op 180.000 euro perjaar, zetten we in op de subsidie "Groei op het Spoor". 

Fietsparkeren binnenstad / Deltaplan Fiets 
In de binnenstad willen de overlast van gestalde fietsen tegengaan. De aanzet hiertoe is gegeven met 
'De Groninger Fietsenstandaard'. We bekijken de (financiele) mogelijkheden van inpandig en 
ondergronds stailen, zoals de fietsenstalling onder het Groninger Forum. De komende periode zetten 
we enkele pilots in gang. Zo komen er op diverse plekken in de binnenstad fietsparkeervakken voor 
kort winkelbezoek en gaan we handhaven op fout gestalde fietsen op het Broerplein en in de 
Uurwerkersgang. Ook een onderzoek naar de ruimtelijke en financiele haalbaarheid van een mobiele 
fietsenstalling op de Vismarkt naast de Korenbeurs is onderdeei van de pilots. 

De dekking voor de kosten van 4 miljoen euro is ten opzichte van het meerjarenprogramma 2011-2014 
veranderd. De totale 4 miljoen komt niet langer volledig uit het Parkeerbedrijf In dit 
meerjarenprogramma stelien we voor om 2,4 miljoen euro uit het Parkbedrijf en 1,6 miljoen euro uit 
BDU te halen. Hiertoe doen we in 2013 een BDU-aanvraag van 0,4 miljoen euro en in 2014 een 
aanvraag van 1,2 miljoen euro. 

Ruimte voor de Binnenstad 
In de binnenstad speelt verder het actieprogramma Ruimte voor de Binnenstad. Het gaat hierbij om 
experimenten, participatie en planbegeleiding in de binnenstad. Voorbeelden van maatregelen zijn de 
fietsersvrije Folkingestraat op zaterdag, speelvoorziening Waagplein, stimuleren van 
(winkel)bezoekers Gelkingestraat / Oosterstraat (experimenteerzone) en het opstellen van een visie 
Grote Markt. 

Voor dit project heeft u vorig jaar 200.000 euro uit het Diepenringbudget beschikbaar gesteld. Wij 
komen bij u terug met een alternatieve dekkingsbron. 
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Herkenbaarheid binnenstadsstallingen 
Het gebruik van de binnenstadsstallingen is de afgelopen jaren fors toegenomen, maar het kan nog 
beter. Daarom willen we de herkenbaarheid van de stallingen vergroten. Uit verschillende enquetes 
blijkt namelijk dat de herkenbaarheid van de bewaakte fietsenstallingen in de binnenstad niet goed 
genoeg is. In 2011 is de nieuwe fietsenstalling in de Peperstraat als eerste fietsenstalling uitgevoerd in 
onze gemeentelijke huisstijl. Hiermee is de informatievoorziening verbeterd. Voor de zomer 2012 
maken we ook de andere drie binnenstadsstallingen op dezelfde wijze herkenbaar. De kosten dekken 
we uit 20.000 euro vanuit Stap Op Deel 2. 

Fietsparkeren oude (studenten)wijken 
In de oude (studenten)wijken merken we dat het grote aantal gestalde fietsen leidt tot steeds meer 
overlast. Voor het bieden van oplossingen zijn binnen het programma Wonen, flankerend beleid 
studentenhuisvesting, stmctureel middelen beschikbaar. We merken echter dat er nu meer aanvragen 
voor fietsklemmen zijn dan dat we op korte termijn kunnen inwilligen. Er is derhalve een wachtlijst. 
We willen door uitruil van structurele en incidentele (mogelijk via RSP) middelen tussen de 
programma's Wonen en Verkeer dat er meer middelen op korte termijn beschikbaar komen. Door deze 
uitruil, waarmee meer geld op korte termijn voorhanden komt, kunnen we de wachtlijst aanpakken. 
We komen hiervoor met een apart voorstel bij u terug. 

10 
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Openbaar Vervoer 
Groningen is een bmisende stad met een hoog voorzieningenniveau en trekt daarmee vele bezoekers. 
Al deze bezoekers kunnen en willen we niet per auto faciliteren. Een hoogwaardig (regionaal) 
openbaar- vervoersysteem met onze stad als knooppunt en met uitstekende aansluitingen naar de 
belangrijkste bestemmingen in de stad is daarmee van groot belang. De tram- en treinverbindingen 
vervullen hierin een essentiele rol, maar ook de bus blijft belangrijk. De stations waar al het openbaar 
vervoer (trein/tram/bus) samenkomt, moeten de groeiende vraag naar overstappen efficient en 
comfortabel faciliteren. 

Spoor 
Het deelprogramma spoor omvat treinverbindingen, tramverbindingen en maatregelen rondom de 
stations. De treinverbindingen faciliteren de vervoerspendel van en naar de stad vanuit ons ommeland. 
De tram faciliteert de verplaatsingen binnen de stad en op de langere termijn (2020-2030) ook in de 
regio. 
Onder de kop "Grote Projecten" in dit meerjarenprogramma zijn de projecten uit RSP spoor, de 
Regiotram en de verkenning stationsgebied opgenomen. De stand van zaken rondom de (mogelijke) 
aanleg van andere stations, dan het Hoofdstation, wordt hieronder uiteengezet. 

Station Europapark 
Binnen het Kolibri-netwerk is de ontwikkeling van het station Europapark belangrijk. We verbeteren 
zo de bereikbaarheid van het Europapark, Kempkensberg en de zuidelijke stadswijken. Vanaf de 
zomer 2011 is de bouw gestard en eind 2012 gaat het station officieel open. De werkzaamheden 
bestaan uit de aanleg van een fiets/voetgangerstunnel, perrons, trappen en de inrichting van het 
stationsplein. Ook komt er een ondergrondse fietsenstalling. Deze stalling zal naast het station aan de 
kant van het Europapark geplaatst worden. 

Station Hoogkerk 
Station Hoogkerk is opgenomen binnen het Raamwerk RegioRail. De aanleg van station Hoogkerk 
wordt verder uitgewerkt binnen het project "spoorlijn Groningen-Leeuwarden". Over de financiering 
van dit station zijn op dit moment geen afspraken gemaakt. De verwachte opievering is zeker niet voor 
2017. 

Station Vinkhuizen 
Station Vinkhuizen is opgenomen in het raamwerk RegioRail. Op dit moment is geen dekking voor de 
realisatie van dit station. In de nabije toekomst vinden geen concrete vervolgstappen plaats. 

11 
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Bus 
Birmen het hoogwaardige openbaarvervoersysteem dat wij nastreven, speelt de bus een belangrijke rol. 
Een sluitende exploitatie is daarbij het uitgangspunt. In 2011 hebben we echter moeten constateren dat 
het OV-bureau een aanzienlijk tekort heeft. Door een onttrekking van 336.000 euro uit onze OV-
voorziening (wij zijn 21% risicodragend binnen het OV-bureau) dekken wij samen met onze andere 
partners het tekort over 2011. Overigens zijn er door deze bijdrage geen middelen meer binnen onze 
OV-voorziening' beschikbaar. 

De komende periode onderzoekt het OV-bureau de oorzaken van het tekort en brengt zij maatregelen 
in kaart om de exploitatie te verbeteren. Enkele projecten die wij uitvoeren, dragen bij aan het 
verbeteren van de exploitatie. Een betere busdoorstroming verkort de reistijd en verbetert daarmee de 
exploitatie. 

Busbaan HOV-West f fase 
De laatste fase van de busbaan HOV-as West, die een directe verbinding tot stand brengt van P+R 
Hoogkerk naar het Hoofdstation verkort de reistijd aanzienlijk. Binnen dit project worden we echter 
geconfronteerd met aanvulende eisen van ProRail ten aanzien van het ontwerp. We bekijken de 
komende periode, wat gezien deze situatie, de beste oplossing is. De busbaan gelijktijdig realiseren 
met een ongelijkvloerse kruising van het spoor met de Paterswoldseweg is daarbij het uitgangspunt 

Gezien de huidige situatie is de deadline van 31-12-2013 voor de Quick Win subsidie niet haalbaar. 
We halen de Quick Win subsidie van 4 miljoen euro daarom uit het project. We verschuiven 2,4 
miljoen van de Quick Win naar het project "aansluiting P3 op Europaweg" en 1,6 miljoen euro naar 
het project "busdoorstroming Europaweg". 

Ongeveer 3 van de 4 miljoen euro Quick Win-onttrekking uit het project HOV-as West kunnen we 
opvangen met (extra) BDU. Om het aandeel BDU binnen dit project te kunnen maximaliseren (40% 
van totaalbudget) dient er 60% uit eigen middelen te komen. Dit betekent dat er op termijn een extra 
bijdrage van 1 miljoen euro uit eigen middelen nodig is. Aangezien vanuit BDU-perspectief ook het 
Regiofonds en RSP worden gezien als eigen middelen, stelien we voor om op termijn deze "eigen 
bijdrage" uit RSP te halen. Door P+R Driebond en P+R Haren te versoberen en deels te financieren 
met BDU, ontstaat deze ruimte. Tevens voldoet het project aan de criteria die vanuit RSP aan 
projecten worden gesteld. 

Aansluiting P3 op Europaweg 
Het P+R-terrein Europapark bestaat sinds 2006 en functioneert goed. In 2012 wordt deze P+R 
aangesloten op de Europaweg. Hiermee realiseren we een snellere doorstroming voor de bus vanaf het 
terrein naar het UMCG en de binnenstad. Daamaast kunnen automobilisten nog gemakkelijker gebruik 
maken van deze P+R. 
Op 20-10-2010 heeft u een krediet van 3 miljoen euro voor dit project ter beschikking gesteld. Met dit 
meerjarenprogramma willen we de dekking hiervan wijzigen. De volledige dekking van 3 miljoen 
euro komt niet langer uit het Parkeerbedrijf We stelien voor om de kosten voor 0,6 miljoen euro te 
dekken uit het Parkeerbedrijf en voor 2,4 miljoen euro uit de Quick Win subsidie. 

Busdoorstroming Europaweg 
Om de busdoorstroming richting de binnenstad/UMCG over de Europaweg te verbeteren, leggen we 
op de Europaweg een aparte busbaan stad in en stad uit aan. 
De kosten worden geraamd op 5 miljoen euro. Deze investering willen we financieren met 2,5 miljoen 
euro RSP, 1,6 miljoen euro Quick Win (4 miljoen minus 2,4 miljoen euro voor de aansluiting P3 op 
Europaweg) en 0,9 miljoen euro vanuit BDU 2013. 

^ De OV-voorziening bedraagt 2,8 miljoen euro. Hiervan is 2,2 miljoen euro bestemd voor de derde fase HOV-as 
West, 227.000 euro voor het toegankelijk maken van bushaltes, 50.000 euro voor dynamische reis informatie op 
bushaltes en 336.000 euro ter dekking van ons risicodragende deel binnen het tekort van het OV-bureau. 
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Bus toe- en afrit Hoogkerk 
Om de busdoorstroming naar en vanaf P+R Hoogkerk op de A7 te verbeteren, realiseren we een aparte 
bustoe- en afrit. 

De kosten voor dit project zijn medio 2011 geraamd op 3,5 miljoen euro. Deze investering willen we 
financieren vanuit de exploitatie, RSP en BDU. Binnen de exploitatie van het project is 1,3 miljoen 
euro beschikbaar. Vanuit RSP vragen we 1 miljoen euro aan. De resterende 1,2 miljoen euro dient 
vanuit BDU 2013 te komen. 

In december 2011 heeft Rijkswaterstaat aanvullende eisen aan het ontwerp gesteld. Deze aanvullende 
eisen zullen ook consequenties hebben voor de geraamde kosten. De omvang hiervan is op dit moment 
nog niet bekend. We stelien voor de nader te bepalen extra kosten ten laste te brengen van RSP en 
BDU. De verwachte realisatie is medio 2013. 

Halteplan toegankelijkheid 2011-2014 
Het toegankelijk maken van bushaltes, in combinatie met de inzet van lagevloerbussen, maakt het 
openbaar vervoer in de stad beter toegankelijk voor ouderen, gehandicapten en reizigers met 
kinderwagens. 
Overeenkomstig het provinciale halteplan wordt voor 2015 van ons verwacht dat wij 420 van de 650 
haltes in de stad (64,6%) toegankelijk maken. 

Tot en met 2011 zijn 175 haltes toegankelijk gemaakt. In 2012 verwachten we 85 haltes toegankelijk 
te maken. In 2013 en 2014 dienen in totaal nog 160 haltes toegankelijk te worden gemaakt. 

Zowel op 16-12-2009 als 30-11-2011 heeft u voor het toegankelijk maken van haltes 809.700 euro 
beschikbaar gesteld. In totaal is hiermee ruim 1,6 miljoen euro beschikbaar. Op dit moment hebben we 
0,5 miljoen euro uitgegeven. We kunnen dus nog voomit, maar de verwachting is dat niet alle 160 
haltes die in 2013 en 2014 worden aangepakt hieruit kunnen worden gedekt. We stelien daarom voor 
0,2 miljoen euro RSP-middelen vanuit P+R Driebond in te zetten voor het project toegankelijke 
bushaltes. Samen met toekomstige provinciale subsidies voor het toegankelijk maken van bushaltes 
komen zo voldoende middelen beschikbaar. 
Door P+R Driebond en P+R Haren te versoberen en deels te financieren met BDU, ontstaat deze 
ruimte. Het RSP-kader dient wel te worden verruimd. Het toegankelijk maken van bushaltes valt op 
dit moment niet binnen de criteria van RSP. 

Dynamische Reis Informatie Systemen (DRIS) op belangrijke haltes 
Sinds eind 2008 werken we in samenwerking met het OV-bureau aan de invoering van DRIS. Met 
DRIS worden reizigers via digitale schermen geinformeerd over de actuele aankomst- en vertrektijd 
van hun bus. Sinds december 2009 informeren we via DRIS de reizigers in de bus. De bussen van 
Qbuzz zijn hiervoor met de benodigde navigatie- en communicatieapparatuur uitgerust. In de komende 
periode gaan we ook de wachtende busreizigers op de halte via DRIS informeren. 

In juni 2011 heeft u het meerjarenplan DRIS vastgesteld. De komende periode worden 150 van de 650 
bushaltes in Groningen van DRIS voorzien. 

De kosten hiervoor zijn geraamd op 1,65 miljoen euro. De dekking hiervan komt voor 50.000 euro uit 
de OV-voorziening, voor 1,2 miljoen vanuit RSP en voor 0,4 miljoen uit het Regiofonds. 
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Auto 
In ons ommeland is sprake van een lage mate van verstedelijking. De auto is dan ook een belangrijk 
vervoersmiddel voor het sociaal en economisch functioneren van de stad en de omgeving. Om de stad 
ook in de toekomst goed bereikbaar te houden, zijn aanpassingen nodig. Het gaat hierbij om zowel 
grote aanpassingen aan de Ringwegen, regionale ontsluitingswegen, de stedelijke hoofdstmctuur als 
kleinere aanpassingen in de wijken. 

Ringwegen en regionale ontsluiting 
De projecten Zuidelijke Ringweg en Oostelijke Ringweg zijn nader toegelicht onder de kop "grote 
projecten". In de categorie ringwegen en regionale ontsluiting gaan we hieronder nader in op de stand 
van zaken rondom de reconstructie Noordzeebrug/Bedumerweg, N360 en N361. 

Reconstructie Noordzeebrug/Bedumerweg 
Tegelijkertijd met de wens om de ringwegen op te waarderen ligt er vanuit het Rijk de wens om de 
Vaarweg Lemmer-DelfzijI op te waarderen tot een nationale hoofdvaarweg (klasse Va). De vaarweg 
wordt in fasen geschikt gemaakt voor grotere schepen. De Noordzeebrug moet hiervoor worden 
vervangen door een hogere brug. De hogere brug en een ongelijkvloerse kruising Noordelijke 
Ringweg/Bedumerweg combineren we in een project. 

In 2011 is gestart met de uitvoering. Het project is afgerond voor de start van de bouwwerkzaamheden 
aan de Zuidelijke Ringweg in 2015. Het tekort, dat in 2010 is ontstaan door prijspeilverschillen, 
hebben we gedekt met een BDU-bijdrage van 160.000 euro. 

N360 
In 2011 is de N360 (Groningen-Delfzijl) in een ander daglicht komen te staan. Nadat voor de N360 
altematieven voor een nieuw trace ten zuiden van het bestaande trace zijn afgevallen, wordt in dit 
project ingezet op verbetering en aanpassing van het bestaande trace. Doorstromingsmaatregelen voor 
de bus en een Fietsroute Plus Groningen-Ten Boer worden in het project meegenomen. De provincie 
bekijkt of aanpassing nodig is bij de aantakking van de N360 op de Oostelijke Ringweg. Overigens 
verkent de provincie de komende periode ook een nul-variant. Een effectenanalyse moet in 2012 
uitwijzen wat de meest doeltreffende oplossing is. 

N361 
Net als voor de N360 geldt ook voor de N361 dat in 2011 de situafie is veranderd. Op 24 januari 2011 
bleek dat de gemeente Winsum de door hen verlangde bijdrage niet kon en wilde opbrengen. Een 
grootschalige aanpak van de N361 blijft beperkt tot het deel Mensingeweer-Ranum. Voor de rest 
wordt ingezet op verkeersveiligheids- en leefbaarheidsmaatregelen van het bestaande trace tussen 
Winsum en Groningen. 

Stedelijke hoofdstructuur 

Visie Oosterhamriktrace 
U heeft op 20 oktober 2010 de keuze gemaakt dat tramlijn 2 over het Oosterhamriktrace en de 
bestaande busbaan over het Van Starkenborghkanaal gaat rijden. Dit besluit dient mede voor de te 
maken herziening van het Masterplan Oosterhamriktrace die we in 2012 uitvoeren. 
De visie gebruiken we voor het maken van een nieuw bestemmingsplan voor het totale gebied. Binnen 
het project hebben we een aanzienlijke verbeterslag gemaakt in de communicatie naar direct 
belanghebbende partijen, zoals Nijestee, Lefier, UMCG, Provincie, RUG en met name de bewoners 
van de aan het Oosterhamrikkanaal gelegen wijken en buurten. Het verzorgen van goede en adequate 
communicatie blijft onze nadrukkelijke aandacht houden. 
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Afronden Noordzuidroute 
De Noordzuidroute wordt de komende jaren in samenhang met de nieuwe woonwijk de Held III 
voltooid. De realisatie van de Noordzuidroute binnen De Held III is onderdeei van de bouwexploitatie 
van dit project. Voor het resterende deel (tussen De Held III en de Friesestraatweg) is een kostprijs 
geraamd van 1,3 miljoen euro. Vanuit de nota nacalculaties 2002 en 2005 is 0,9 miljoen euro bestemd 
voor dit project. Een tekort van 0,4 miljoen euro resteert. Hiervoor wordt te zijner tijd BDU 
aangevraagd. De start van de uitvoering loopt parallel met de realisatie van de woningen of als 
mogelijke omrijroute tijdens de verbouwing van de Zuidelijke Ringweg. 

Herinrichting Diepenring 
Op 27 januari heeft u de visie Diepenring "De parels en de ketting" vastgesteld. In deze visie is de 
ruimtelijke en functionele betekenis van de Diepenring geformuleerd. Uitgangspunt is dat de 
Diepenring, het visitekaartje van de stad, een opwaardering krijgt.. Als eerste deel is gekozen voor het 
westelijk deel. In 2012 knappen we de Diepenring vanaf de Visserbrug/Plantsoenbrug richting de 
Boteringebrug op. Met het beschikbare budget pakken we zoveel als mogelijk aan. 

Voor de eerste fase is een bedrag van 3,45 miljoen euro beschikbaar. Dit bedrag bestaat uit 250.000 
euro uit de verdeling Stadsmeierrechten 2008 en uit 2 miljoen euro aanvullend incidenteel nieuw 
beleid 2008 (jaarschijf 2009). Daamaast is er 1,2 miljoen euro aan BDU beschikbaar. Voor dit project 
en de herinrichting Steentilstraat die inmiddels is afgerond, heeft u op 28 oktober 2011 een aanvullend 
plankostenkrediet verstrekt van in totaal 800.000 euro. 

Doorstroming Van Ketwich Verschuurlaan /Laan Corpus den Hoorn 
Door de hoge verkeersdruk laten de doorstromingskwaliteit en verkeersveiligheid van de Laan Corpus 
den Hoom en de Van Ketwich Verschuurlaan te wensen over. Dit pakken wij aan. Ter beperking van 
het aantal onnodige stops stemmen we in 2012 de verschillende verkeerslichten op de beide wegen 
beter op elkaar af door middel van een netwerkregeling. Vervolgens evalueren we deze effecten en 
bekijken we of verder maatregelen nodig zijn. 
Voor het verbeteren van de doorstroming op de Van Ketwich Verschuurlaan en Laan Corpus den 
Hoom is vanuit het budget verkeersmaatregelen - reconstmcties 550.000 euro en vanuit BDU 311.000 
euro beschikbaar. 

Boerhaaverotonde 
Om de doorstroming op de Laan Corpus den Hoom te verbeteren heeft u op 28 September 2011 
ingestemd met het verbeteren van de doorstroming op de rotonde Boerhaavelaan. 
De kosten voor de realisatie van de bypass bedragen ongeveer 500.000 euro. Vanuit de evaluatie 
Langman heeft u hier 450.000 euro voor beschikbaar gesteld. Rijkswaterstaat heeft toegezegd 50.000 
euro aan deze maatregelen bij te willen dragen. Realisatie zal plaatsvinden na de verhuizing van de 
Boerhaaveschool in 2014. 

Vervanging Herewegviaduct. 
In verband met achterstallig onderhoud en recente inspecties is vervanging van het Herewegviaduct 
uiterlijk 2015 nodig. De in het meerjarenprogramma 2011-2014 geschatte kosten (10-15 miljoen euro) 
van de vervanging lijken aan de lage kant, vanwege de complexiteit van de plek en op basis van 
ervaringen met andere bruggen en viaducten. We moeten rekening houden met een substantieel hoger 
bedrag. De lopende verkenning naar de vervanging kan straks een betere indicatie geven van het 
benodigde investeringsbedrag. Hierover informeren wij u separaat. 

Bij de begroting 2012 heeft u vanuit de risicobuffer voor dit project 10 miljoen euro beschikbaar. 
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Visie autostructuur /sectorenmodel 
De komende jaren staan grote infrastmcturele veranderingen op stapel. Zo leidt de aanleg van twee 
tramlijnen en de verbouwing van de Zuidelijke Ringweg tot aanpassingen in de verkeerscirculatie van 
de stedelijke hoofdwegenstmctuur. Een deel hiervan hebben we goed in het vizier en een deel tekent 
zich de komende tijd af 
In 2011 is aan het stedelijke hoofdwegenstelsel de Berlagebrug toegevoegd en op termijn realiseren 
we de Sontbrug. De routekeuze van een deel van de automobilisten valt daardoor straks anders uit. De 
huidige verdeling van het autoverkeer in onze stad gaat daardoor veranderen. Op sommige wegen 
wordt het drukker en op andere juist minder druk. Bovendien verandert de verkeersbelasting van 
kruispunten en daardoor de doorstromingscapaciteit. 
Gezien deze ontwikkelingen moeten wij zorgvuldig naar ons hele wegennet kijken ofer geen 
ongewenste effecten optreden en ofer eventueel aanvullende circulatiemaatregelen nodig zijn 
(sectorenmodel). In 2011 is een eerste verkenning gedaan. De komende periode werken we deze eerste 
verkenning verder uit. 

In de wijken 

Kleine verkeersmaatregelen 
De afgelopen jaren hebben we oog gehad voor de kleinere verkeersproblemen op het gebied van 
bereikbaarheid, parkeren en verkeersveiligheid. Deze problemen zijn vaak van directe invloed op de 
woonomgeving van bewoners en ondememers. 
Hievoor heeft u in 2012 bij de begroting 100.000 euro beschikbaar gesteld. We zien echter elk jaar dat 
100.000 euro niet voldoende is. Op verzoeken van burgers moeten we, vanwege financiele redenen, 
weleens "nee" verkopen en dit terwijl we het met hun voorstel inhoudelijk eens zijn. Daarnaast 
constateren we dat we voor sommige (iets grotere) maatregelen geen dekking hebben. Een recent 
voorbeeld hiervan zijn de benodigde bus- en fietsmaatregelen op Zemike. 

We stelien daarom voor 600.000 euro eigen middelen uit het project P+R Zemike te halen. Dit gaat 
niet ten koste van het budget P+R Zernike, omdat we de onttrekking opvangen met 360.000 euro 
(60%) RSP en 240.000 euro (40%) BDU. Voor de periode van dit meerjarenprogramma (2012-2015) 
willen we zo jaarlijks tot een budget van 175.000 euro komen. Voor 2012 betekent dit 75.000 euro 
bovenop de 100.000 euro die u bij de begroting ter beschikking heeft gesteld. Voor de jaren 2013 tot 
en met 2015 een jaarlijks bedrag van 175.000 euro 
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Verkeersmanagement 
Zoals aangegeven ligt de focus binnen het programma Verkeer de komende periode op de 
voorbereiding en het in uitvoering brengen van de grote infrastructuurprojecten. Het realiseren van 
omrijroutes en begeleidende maatregelen hebben in de periode 2012-2015 prioriteit. Een adequaat 
pakket maatregelen voor dynamisch verkeersmanagement is hierbij cruciaal. 

Pakket 13 
Een eerste stap richting een systeem van dynamisch verkeers management (DVM) zijn de maatregelen 
in het kader van Pakket 13. In dit pakket wordt geinvesteerd in: 

• Dynamische borden (DRIS) langs de snelweg bij P+R Haren en P+R Hoogkerk. Deze borden 
geven actuele informatie over het gebruik van openbaar vervoer en de P+R. 

• Vijf Dynamische Reizigers Informatie Panels (DRIP) op de T structuur A7 / A28, waarmee 
we automobilisten van allerhande infonnatie voorzien tijdens omieidingen en evenementen. 

• Incident Management Camera's langs de A7 en A28, waardoor we kunnen zien wat de situatie 
op de snelweg is. Bij calamiteiten kunnen we zo eerder en adequater ingrijpen. 

• Een koppeling van de verkeerlichten Julianaplein en Europaweg. Hierdoor kunnen we de 
doorstroming tussen het Julianaplein en het Europaplein en de A7 in zijn geheel verbeteren. 

Dynamisch Verkeers Management (DVM) 
Pakket 13 is een goede eerste stap, maar we moeten ook de vervolgstap zetten. Zo zijn er door nieuwe 
technologische ontwikkelingen betere mogelijkheden ontstaan voor dynamische verkeers- en 
parkeerbegeleiding. Daar moeten we meer gebruik van maken, zodat automobilisten zo snel als 
mogelijk naar hun juiste bestemming (bijvoorbeeld parkeergarage) worden verwezen. Samen met de 
provincie willen we een breed pakket aan DVM maatregelen over de stad en toeleidende snelwegen 
uitrollen. De provincie trekt hiervoor 11 miljoen euro uit. Van ons wordt een bijdrage van 3 miljoen 
euro verwacht. Wij stelien voor dit investeringsbedrag van 3 miljoen euro ten laste te brengen van 
RSP. Door P+R Driebond en P+R Haren te versoberen en deels te financieren met BDU, ontstaat deze 
ruimte. Om DVM maatregelen te financieren vanuit RSP, dient het RSP-kader wel te worden 
verruimd. DVM valt op dit moment niet binnen de criteria van RSP. Op korte termijn overleggen we 
daarom met de provincie over het verruimen van de criteria van het RSP-kader 
Punt van aandacht bij dit project zijn de plankosten in aanloop naar de realisatie van maatregelen en de 
dagelijkse beheerskosten (verstrekken van juiste informatie op infopanelen en onderhoud van de 
apparatuur) zodra de maatregelen op straat staan. Voor de dekking van de plankosten zoeken we 
aansluiting binnen het project. Voor de beheerskosten zijn op dit moment zowel bij de provincie als 
het programma Verkeer geen middelen beschikbaar. 

Bereikbaarheid Stad 
Evenzo belangrijk als goede omrijroutes en begeleidende maatregelen is een zo slim mogelijke 
fasering in de bouwwerkzaamheden. We willen dit organiseren met de projectorganisatie 
Bereikbaarheid Stad die nauw verbonden is met de organisatie van de Zuidelijke Ringweg. De 
projectorganisatie Bereikbaarheid Stad brengt naast de beste fasering van de projecten ook eventueie 
benodigde (fysieke) maatregelen in kaart. Hierbij moet u bijvoorbeeld denken aan de aanleg van 
omrijroutes. Voor eventueie fysieke maatregelen die nodig blijken, stelien we voor een beroep te doen 
op RSP-middelen. Deze RSP-middelen willen we vrijmaken door P+R Driebond en P+R Haren te 
versoberen en deels te financieren met BDU (jaarschijf 2015). Om maatregelen te kunnen financieren 
vanuit RSP, dient het RSP-kader mogelijk wel te worden verruimd. Hoewel nog geen concrete fysieke 
maatregelen vanuit Bereikbaarheid Stad zijn benoemd, vallen ze mogelijk niet binnen de huidige RSP-
criteria. Vooralsnog houden we rekening met een benodigd investeringsbedrag van 1 miljoen euro. 

Voor de financiering van de personele capaciteit van de projectorganisatie Bereikbaarheid Stad zoeken 
we dekking bij de grote projecten zoals RegioTram en Zuidelijke Ringweg. 
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Parkeren 
Binnen het deelprogramma parkeren maken we onderscheid tussen kort en lang parkeren. Kort 
parkeren willen we dicht bij de bestemming faciliteren (liefst in parkeergarages); lang parkeren willen 
we zo veel mogelijk opvangen op P+R-terreinen aan de stadsranden. Om te kunnen voldoen aan de 
parkeervraag wordt de komende jaren gewerkt aan de bouw van een aantal parkeergarages nabij de 
binnenstad en komen er op strategische plaatsen aan de randen van de stad nieuwe P+R-terreinen. 
Reeds bestaande P+R-terreinen krijgen een kwaliteitsimpuls. 

Het Parkeerbedrijf heeft een structureel exploitatietekort. We willen het financiele evenwicht 
herstellen door te komen met bezuinigingsmaatregelen (zie Parkeren met Perspectief) en het 
terugbrengen van de bijdrage vanuit het Parkeerbedrijf aan investeringen. 

Parkeergarages 

Parkeergarage Damsterdiep 
Op 10 december 2011 zijn de eerste 200 parkeerplaatsen beschikbaar gekomen op de -1 verdieping in 
de nieuwe parkeergarage Damsterdiep. Na afronding van de werkzaamheden zijn dat er zo'n 500. 

Parkeergarage SOZA WE 
Naast het Station Europapark komt aan het Harm Buiterplein het nieuwe kantoor van SOZAWE. 
Onder het gebouw komt een parkeergarage van twee lagen met een Park & Ride (P&R)-functie voor 
treinreizigers en andere bezoekers. 

Parkeergarage Forum 
In het kader van het project Grote Markt Oostzijde zal de huidige Nabergarage worden opgeheven en 
worden vervangen door een nieuwe garage onder het Forum. 

P+R-voorzieningen 
In januari 2011 hebben we P+R Hoogkerk in gebruik genomen. De komende periode investeren we 
nog meer in P+R. In de parkeernota "Parkeren in Stad: Duurzaam Bereikbaar" is een pakket P+R-
maatregelen van 23 miljoen euro (waarvan 21 miljoen euro uit RSP) opgenomen. 

Onze ambitie uit de parkeernota dient bijgesteld te worden. Enerzijds komt dit door het verwijderen 
van de bijdrage Parkeerbedrijf van 2 miljoen euro en 0,6 miljoen euro eigen middelen (voor de aanpak 
van kleine verkeersmaatregelen) uit P+R Zemike. Anderzijds willen we de projecten HOV-as West (1 
miljoen euro), DVM (3 miljoen euro), mogelijke investeringen uit Bereikbaarheid Stad (1 miljoen 
euro) en het toegankelijk maken van haltes (afhankelijk van benodigd budget) financieren met RSP-
middelen, die tot op heden voor P+R zijn bestemd. 

In totaal onttrekken we 7,6 miljoen euro. Hiervan zetten we 5,6 miljoen euro in op andere projecten en 
2 miljoen euro vanuit het Parkeerbedrijf wordt niet langer ingezet. Zoals de bijlage "Hemieuwde 
financieringsvoorstellen" Iaat zien, komt de onttrekking van in totaal 7,6 miljoen euro uit P+R ten 
laste van: 

• 4,1 miljoen euro BDU (ruim 1,6 miljoen euro voor P+R Zemike, 1,45 miljoen euro voor P+R 
Haren en 1 miljoen euro voor P+R Driebond); 

• 1 miljoen euro RSP voor P+R Zernike (project 7 in de bijlage) 
• 1 miljoen euro versobering P+R Haren (project 8 in de bijlage) 
• 1,5 miljoen euro versobering van P+R Driebond (project 9 in de bijlage) 
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Uitbreiden P+R Haren (korte termijn) 
In december 2007 is het transferium in Haren in gebruik genomen en rijdt er een speciale P+R-bus die 
na het station en centrum doorrijdt naar het UMCG en P+R Europapark. Het transferium is een groot 
succes. De P+R-bus wordt intensief gebruikt en regeimatig is de parkeerplaats volledig bezet. 
We zijn in overleg met de gemeente Haren om op korte termijn (mogelijk nog 2012) een uitbreiding 
van ongeveer 150-200 parkeerplaatsen te realiseren. 
Dekking van de kosten dient plaats te vinden uit RSP en bijdragen van derden. 

Uitbreiden P+R Haren (lange termijn) 
Met de beoogde uitbreiding op korte termijn van P+R Haren bieden we een (tijdelijke) oplossing voor 
de hoge bezettingsgraad op deze P+R. We onderzoeken in 2012 hoe het eindbeeld van P+R Haren 
eruit moet komen te zien. Voor dit eindbeeld was in de parkeernota 5,5 miljoen euro vanuit RSP 
gereserveerd. Omdat we met een deel (2,5 miljoen euro) van de RSP middelen binnen dit project 
knelpunten binnen het programma Verkeer oplossen, neemt het budget voor P+R Haren af. Niet met 
2,5 miljoen euro, maar met 1 miljoen euro, omdat we 1,5 miljoen euro BDU in 2015 aanvragen. Met 
dit meerjarenprogramma ontstaat derhalve een (nieuw) taakstellend budget van 4,5 miljoen. Het 
onderzoek naar het eindbeeld voor P+R Haren zal met dit nieuwe taakstellende budget rekening 
houden. 

P+R Driebond 
In de visie Eemskanaalzone is een transferium op Driebond opgenomen. Voor de investeringsopgave 
hanteerden we een taakstellend bedrag van 4,5 miljoen euro uit RSP. Omdat we met een deel (2,7 
miljoen euro) van de RSP middelen binnen dit project knelpunten binnen het programma Verkeer 
oplossen, neemt het budget voor P+R Driebond af Niet met 2,7 miljoen euro, maar met 1,7 miljoen 
euro, omdat we 1 miljoen euro BDU in 2015 aanvragen. Met dit meerjarenprogramma ontstaat 
derhalve een (nieuw) taakstellend budget van 2,8 miljoen. Het onderzoek naar de plaats, omvang en 
vorm van P+R Driebond zal met dit nieuwe taakstellende budget rekening houden. 

P+R Zernike 
Voor P+R Zemike, nu een eenvoudige locatie met 100 plekken, hebben we de ambitie om een nieuwe 
voorziening te maken met 700 parkeerplaatsen nabij de aansluiting met de Noordelijke Ringweg en de 
halte van tramlijn 1. We verwachten in 2013 met de aanleg te starten. 
We houden rekening met een budget van 7,2 miljoen euro. Met dit meerjarenprogramma stelien we 
voor om het project nagenoeg (op plankosten na) volledig uit RSP (4 miljoen) en BDU (2,9 miljoen) te 
financieren (zie bijlage investeringsbeeld 2012-2015). We stelien voor om alle eigen middelen uit het 
project te halen om enerzijds het Parkeerbedrijf met 2 miljoen euro te ontlasten en anderzijds de 
komende 4 jaar een jaarlijks budget van 175.000 euro voor kleine verkeersmaatregelen te hebben. 

P+R Kardinge 
Door het succes van het P+R-systeem neemt de vraag naar parkeerplaatsen toe. In de nabijheid van de 
halte van tramlijn 2 op Kardinge ontwikkelen we de komende periode een grotere en vemieuwde P+R-
locatie. Met de komst van de tram wordt deze P+R nog interessanter. Voor P+R Kardinge is 6,5 
miljoen euro vanuit RSP beschikbaar. 

Kwaliteitsverbetering P+R-terreinen 
De P+R-voorzieningen zijn de 'voordeur van de stad', daarom willen we investeren in de kwaliteit van 
deze voorzieningen. Hierbij is nadrukkelijk aandacht voor een goede verwijzing naar de locatie, een 
goede, directe toe- en uitgang van het terrein, een comfortabele wachtruimte en goede reisinformatie 
met actuele vertrek- en aankomsttijden van de P+R-bus. 

Ten opzichte van het meerjarenprogramma 2011-2014 is de dekking gewijzigd. Vorig jaar gingen we 
uit van een RSP bijdrage van 1 miljoen euro en een bijdrage van 1 miljoen euro uit het Parkeerbedrijf. 
We halen de bijdrage van het Parkeerbedrijf uit het project. De voorgestelde dekking in dit 
meerjarenprogramma is 1,2 miljoen euro RSP (60%) en 0,8 miljoen BDU (40%). 
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Verkeersveiligheid 
In onze stad moeten de inwoners zich veilig voelen, zo ook in het verkeer. Verkeersveiligheid staat 
dan ook hoog op de agenda. In de afgelopen decennia is de verkeersveiligheid toegenomen, terwijl het 
aantal autokilometers nog steeds groeit. Het blijven inzetten op nog verdere daling van het aantal 
verkeersslachtoffers blijft daarom voortdurende aandacht vragen. Om verkeersveiligheid succesvol te 
kunnen bevorderen is afstemming van maatregelen op het gebied van infrastructuur, verkeerseducatie 
en handhaving noodzakelijk. Dit vraagt om een integrale benadering en nauwe samenwerking met 
politie maar ook met bijvoorbeeld schoolbesturen, ouders en bewoners. 

Afronden 30 km/h gebieden 
In de komende periode en grotendeels al dit jaar richten we de vier knelpunten Engelbert/Middelbert, 
Floresstraat, Haydnlaan/Troelstrastraat en de Vechtstraat in als 30 km/h-gebied. In februari 2012 heeft 
u hiervoor een uitvoeringskrediet beschikbaar gesteld. De totale kosten voor dit project van 1.384.000 
euro dekken we uit 817.000 euro eigen middelen (4x100s) en 567.000 euro BDU. 

Veilige schoolomgevingen 
Met het project veilige schoolomgeving willen we bereiken dat meer kinderen zelfstandig naar school 
komen, op de fiets of lopend. Uiteindelijk willen wij dat de omgeving van alle basisscholen 
verkeersveilig en herkenbaar is ingericht. Inmiddels hebben we voor 34 scholen maatregelen 
gerealiseerd. In het voorjaar van 2012 worden 5 schoolomgevingen heringericht. Met de resterende 10 
scholen ontwikkelen we plannen, die uiterlijk medio 2012 worden gerealiseerd. 

Ook is er steeds meer aandacht voor verkeerseducatie op de scholen en zijn er meer aanmeldingen 
voor het behalen van het VerkeersVeiligheidsLabel, waarmee continui'teit in aandacht voor 
verkeersveiligheid is gegarandeerd. 

De totale dekking van dit project is 2.364.000 euro en bestaat uit het budget kleine 
verkeersmaatregelen en reconstructies 4x100s (1.719.000 euro), BDU 2010 (250.000 euro) en de bij 
de begroting 2012 door u beschikbaar gestelde 400.000 euro nieuw beleidsgeld. De verwachte kosten 
voor dit project vallen iets lager uit. Door te sturen op kostenreductie blijkt de gemiddelde kostprijs 
per school nu ongeveer 35.000 euro te zijn in plaats van de geraamde 45.000 euro. Voor 9 van de 15 
scholen in de laatste tranche geldt dat de plannen zijn uitgewerkt en klaar voor uitvoering. Het 
voordeel op de 9 scholen is daarmee 90.000 euro. Een deel (55.000 euro) hiervan willen we inzetten 
ter dekking van het verkeerseducatieprogramma 2012. De resterende ruimte als buffer tijdens de 
uitvoering. Voor de 6 scholen waar nog plannen voor moeten worden gemaakt blijven we rekening 
houden met 45.000 euro per school. 

Verkeerseducatie 
Jaarlijks stelien wij een verkeerseducatieprogramma samen. De prioriteit ligt bij het aanbieden van 
educatieprojecten bij kinderen en jongeren. Ook jonge automobilisten verdienen extra aandacht in 
verband met een piek in de ongevallencijfers in juist deze categorie verkeersdeelnemers. 

Voor 2012 stelien we voor om verkeerseducatie te dekken uit middelen binnen het deelprogramma 
Verkeersveiligheid en wel uit het budget veilige schoolomgevingen Voor 2012 hebben we zo met de 
jaarlijkse BDU van 45.000 euro 100.000 euro beschikbaar voor de uitvoering van het 
verkeerseducatieprogramma. 
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Investeringsbeeld 2012 - 2015 

De in het meerjarenprogramma 2011-2014 opgenomen financiering van een aantal projecten vraagt 
om actualisatie. De aanleiding tot de gewijzigde financiering is drieledig. Allereerst leidt de 
discussienota "Parkeren met perspectief ertoe dat we investeringen met minder eigen (Parkeerbedrijf) 
middelen, en meer met BDU en RSP dekken. Ten tweede zorgt het "on-hold" zetten van het project 
HOV-as West ervoor, dat een andere inzet van de Quick Win subsidie voor 1 januari 2014 nodig is. 
Ten derde lossen we, zoals we bij de behandeling van de begroting 2012 hebben toegezegd, de 
knelpunten op binnen het eigen programma. We leggen derhalve geen claim op nieuw beleidsgeld in 
2013. De opgeloste knelpunten zijn "Maatregelen DVM" "kleine verkeersmaatregelen in de wijken 
(t/m 2015)", verkeerseducatie (2012), toegankelijke bushaltes en "Bereikbaarheid Stad". 

Met deze bijlage en de bijlage "hemieuwde financieringsvoorstellen" maken we inzichtelijk dat we 12 
miljoen euro BDU in de periode 2012-2015 beleggen. Hierbij gaan we ervan uit dat de vrij 
besteedbare omvang van de BDU, net als in voorgaande jaren, 3 miljoen euro perjaar bedraagt. Omdat 
er vanuit het Rijk bezuinigingen (omvang onbekend) op de BDU zijn aangekondigd, benoemen we het 
volledig beleggen van de BDU nadmkkelijk als risico. 

Quick Win 
Aan het project derde fase HOV-as West is een Quick Win subsidie door het rijk toegekend van vier 
miljoen euro, waaraan de voorwaarde is gekoppeld dat de middelen voor 31-12-2013 zijn ingezet. Op 
dit moment is het project "on-hold" gezet. Dit heeft te maken met aanvullende veiligheidseisen die 
ProRail stelt bij een verkeersregelinstallatie bij de kruising Paterswoldseweg - Koeriersterweg en bij 
het trace langs de verkeersleidingspost (ROI 1.2879817). Ook wij zijn overtuigd van de voordelen van 
een ongelijkvloerse kmising. Gezamenlijk met de provincie werken we de mogelijkheden uit, met als 
doel om deze zo snel mogelijk (voor 2015) te realiseren. De realisatie van de ongelijkvloerse kruising 
en het laatste deel van de HOV-as West zal gelijk op lopen. Dit betekent dat de (reeds verlengde) 
uiterste datum van de subsidie niet meer haalbaar is. We hebben het ministerie van Infrastmctuur en 
Milieu daarom verzocht om de subsidie op andere projecten in te mogen zetten. Per brief van 21 
november 2011 biedt het ministerie ons deze mogelijkheid. 

We zetten de Quick Win subsidie van 4 miljoen euro voor 2,4 miljoen euro in op het project 
"Aansluiting P3 op A7" en voor 1,6 miljoen euro op het project "busdoorstroming Europaweg". Beide 
projecten voldoen aan de voorwaarden vanuit Quick Win en kunnen voor het verstrijken van de 
deadline worden gerealiseerd. 

Ontlasten Parkeerbedrijf 
Het resultaat van het Parkeerbedrijf (zie jaarverslag 2011) staat onder dmk. We willen dit oplossen 
door zowel te komen met bezuinigingsvoorstellen (zie Parkeren met Perspectief) als met andere 
financieringsstmcturen. In de hemieuwde financieringsvoorstellen (bijlage 2) verminderen we de 
totale bijdrage vanuit het Parkeerbedrijf aan diverse projecten met 7 miljoen euro: 

• Binnen het project "Aansluiting P3 op A7" verlagen we de bijdrage vanuit het Parkeerbedrijf 
met 2,4 (van 3 naar 0,6) miljoen euro door Quick Win; 

• We verwijderen de bijdrage ad 1 miljoen euro van het Parkeerbedrijf uit het project 
"Kwaliteitsimpuls P+R". We vervangen dit door 0,8 miljoen BDU en een 0,2 miljoen hogere 
RSP-bijdrage; 

• We verlagen de bijdrage vanuit het Parkeerbedrijf aan het project "Fietsparkeren Binnenstad" 
met 1,6 (van 4 naar 2,4) miljoen euro. We vervangen dit door 1,6 miljoen euro BDU; 

• We verwijderen de bijdrage van 2 miljoen euro door het Parkeerbedrijf aan het project "P+R 
Zemike". We vervangen dit door 1,65 miljoen euro BDU en een 0,35 miljoen hogere RSP-
bijdrage. 
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BDU en RSP 
We ontlasten het Parkeerbedrijf door de inzet van Quick Win, BDU en RSP. Over het koppelen van 
BDU aan RSP hebben we in 2011 met de provincie twee belangrijke afspraken gemaakt. Allereerst is 
de koppeling van BDU met RSP mogelijk en ten tweede kuimen de RSP-middelen, vanuit BDU 
perspectief, als eigen middelen worden beschouwd. Dit betekent dat we de benodigde co-financiering 
voor BDU kunnen halen uit RSP. 
Vanwege de aanwezigheid van niet subsidiabele kosten (met name plankosten) hanteren wij bij co-
financiering de verhouding eigen middelen (dus ook RSP) staat tot BDU als 60% staat tot 40%. 

Overzicht verschuivingen 
Zoals aangegeven wijzigt de financiering van negen verkeersprojecten. In bijlage 2 wordt de 
verschuiving en de hemieuwde financiering voor elk van de projecten schematisch weergegeven. 
Hierbij heeft elke financieringsbron een eigen kleur, zodat de verschuivingen per financieringsbron 
snel en duidelijk zichtbaar zijn. In bijlage 2 is in de kolom MJP 2011-2014 opgenomen hoe het in het 
vorige meerjarenprogramma was en in de kolom MJP 2012-2015 hoe de financiering wordt. 

Voorbeeld: 
In het vorige meerjarenprogramma (kolom MJP 2011-2014) stond de Quick Win subsidie (groen) van 
4 miljoen euro opgenomen als financieringsbron van de HOV-as West. In dit meerjarenprogramma 
(kolom MJP 2012-2015) ziet u dat de Quick Win subsidie uit het project HOV-as West is gehaald en 
is ondergebracht bij project 2 "Aansluiting P3 op Europaweg" voor 2,4 miljoen euro en bij project 3 
"Busdoorstroming Europaweg" voor 1,6 miljoen euro. 

Hieronder vindt u per project een "leeswijzer" van de verschuivingen. 

1. HOV-as West 
Het behalen van de deadline voor de Quick Win subsidie is binnen het project HOV-as West niet 
haalbaar, daarom halen we de Quick Win subsidie van 4 miljoen euro uit het project. We verschuiven 
2,4 miljoen van de Quick Win naar het project "aansluiting P3 op Europaweg" (project 2) en 1,6 
miljoen euro naar het project "busdoorstroming Europaweg"(project 3) 

Ongeveer 3 van de 4 miljoen euro Quick Win-onttrekking uit het project HOV-as West kunnen we 
opvangen met (extra) BDU. Zoals bijlage 2 laat zien is in het meerjarenprogramma 2011-2014 een 
BDU-bedrag van 1,8 miljoen euro opgenomen. We stelien voor het aandeel BDU binnen dit project te 
maximaliseren (40% van totaalbudget) tot 4,8 miljoen euro. Hiervoor vragen we 869.000 euro BDU 
aan in 2014 en 551.000 euro in 2015. Samen met de reeds toegekende 1,8 miljoen euro in 2010 en de 
toegekende 1,6 miljoen euro in 2012 komen we tot 4,8 miljoen euro BDU. 

Ongeveer 3 van de 4 miljoen euro Quick Win-onttrekking uit het project HOV-as West kurmen we 
opvangen met (extra) BDU. Om het aandeel BDU birmen dit project te kuimen maximaliseren (40% 
van totaalbudget) dient er 60% uit eigen middelen te komen. Dit betekent dat er een extra bijdrage van 
1 miljoen euro uit eigen middelen nodig is. Aangezien vanuit BDU-perspectief ook het Regiofonds en 
RSP worden gezien als eigen middelen, stelien we voor om deze "eigen bijdrage" uit RSP te halen. 
Door P+R Driebond en P+R Haren te versoberen en deels te financieren met BDU, ontstaat deze 
mimte. Tevens voldoet het project aan de criteria die vanuit RSP aan projecten worden gesteld 

2. Aansluiting P3 op Europaweg 
De uitvoering van dit project vindt op korte termijn plaats. In het meerjarenprogramma 2011-2014 
staat een bijdrage vanuit het Parkeerbedrijf opgenomen van 3 miljoen euro. Omdat het project voldoet 
aan de voorwaarden van de Quick Win subsidie en er overeenstemming is met het ministerie om de 
subsidie vanuit het project HOV-as West over te hevelen naar dit project is ons voorstel om de 
bijdrage vanuit het Parkeerbedrijf met 2,4 miljoen euro te verlagen en deze te vervangen door de 
Quick Win. Vanwege de voorwaarde dat er een cofinanciering van 20% uit eigen middelen (RSP of 
Regiofonds zijn niet mogelijk) komt, blijft er een bijdrage van 0,6 miljoen uit het Parkeerbedrijf staan. 
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3. Busdoorstroming Europaweg 
De kosten van het project "busdoorstroming Europaweg" worden geraamd op 5 miljoen euro. Deze 
investering willen we financieren met RSP, Quick Win en BDU. Vanuit RSP vragen we 2,5 miljoen 
euro, vanuit Quick Win de resterende 1,6 miljoen euro (4 miljoen minus 2,4 miljoen euro voor de 
aansluiting P3 op Europaweg) en tot slot 0,9 miljoen euro vanuit BDU 2013. 

4. Bus toe- en afrit Hoogkerk 
De kosten van het project "Bus toe- en afrit Hoogkerk" zijn medio 2011 geraamd op 3,5 miljoen euro. 
Deze investering willen we financieren vanuit de exploitatie, met RSP en BDU. Binnen de exploitatie 
van het project is 1,3 miljoen euro beschikbjiar. Vanuit RSP vragen we 1 miljoen euro aan. De 
resterende 1,2 miljoen euro dient vanuit BDU 2013 te komen. 
In december 2011 heeft Rijkswaterstaat aanvullende eisen aan het ontwerp gesteld. Deze aanvullende 
eisen zullen ook consequenties hebben voor de geraamde kosten. De omvang hiervan is op dit moment 
nog niet bekend. We stelien voor de nader te bepalen extra kosten ten laste te brengen van RSP en 
BDU. 

5. Kwaliteitsimpuls P+R 
Voor het upgraden van onze P+R-terreinen hebben we 2 miljoen euro nodig. In het 
meerjarenprogramma 2011-2014 hebben we aangegeven dit te financieren uit 1 miljoen euro RSP en 1 
miljoen euro Parkeerbedrijf. Om het Parkeerbedrijf te ontlasten, financieren we dit project volledig uit 
BDU en RSP. Met als uitgangspunt een maximale bijdrage uit BDU van 40% komen we op 0,8 
miljoen die we in de toekomstige BDU-aanvragen (0,5 miljoen in 2013 en 0,3 miljoen in 2014) 
opnemen. We verhogen de RSP-aanvraag met 0,2 miljoen tot 1,2 miljoen euro. 

6. Fietsparkeren Binnenstad 
In het meerjarenprogramma 2011-2014 is voor dit project 4 miljoen euro opgenomen uit het 
Parkeerbedrijf. Door maximaal (40%) in te zetten op BDU verlagen we de bijdrage vanuit het 
Parkeerbedrijf met 1,6 miljoen euro. We vragen 0,4 miljoen euro BDU aan in 2013 en 1,2 miljoen 
euro in 2014. 

7. P+R Zernike 
Om het Parkeerbedrijf te ontlasten halen we hun volledige bijdrage van 2 miljoen euro uit dit project. 
Dit compenseren we met BDU en RSP. 

Verder willen we de eigen middelen (4x100s) zo veel als mogelijk' uit dit project halen om voor de 
komende jaren de kosten voor "kleine verkeersmaatregelen in de wijken" te dekken. Bij de begroting 
2012 heeft u reeds 100.000 euro (voor 2012) voor de kleine verkeersmaatregelen in de wijken 
beschikbaar gesteld. We zien echter elk jaar dat deze 100.000 euro niet voldoende is. Op verzoeken 
van burgers moeten we, vanwege financiele redenen, weleens "nee" verkopen en dit terwijl we het met 
hun voorstel inhoudelijk eens zijn. Daamaast constateren we dat we voor sommige (iets grotere) 
maafregelen geen dekking hebben. Een recent voorbeeld hiervan zijn de benodigde bus- en 
fietsmaatregelen op Zemike. 
We stelien daarom voor 600.000 euro eigen middelen uit het project P+R Zemike te halen. Voor de 
periode van dit meerjarenprogramma (2012-2015) willen we zo jaarlijks 175.000 euro ter beschikking 
hebben. Voor 2012 betekent dit 75.000 euro bovenop de 100.000 euro die u bij de begroting ter 
beschikking heeft gesteld. Voor de jaren 2013 tot en met 2015 jaarlijks 175.000 euro. 
Er is dus 1 maal 75.000 euro en 3 maal 175.000 euro nodig, oftewel de 600.000 euro die we uit het 
project P+R Zemike onttrekken. 

' Op 29 September 2010 heeft u 350.000 euro plankostenkrediet voor P+R Zemike ter beschikking 
gesteld. Dit plankostenkrediet wordt gedekt uit 981.000 euro aan eigen middelen (4x100s). Ruim 
600.000 euro kan daarmee uit het project worden gehaald. 
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Het onttrekken van alle eigen middelen, op het verstrekte plankostenkrediet na, uit het project P+R 
Zemike betekent dat de verdere dekking komt uit RSP en BDU. Gezien het maximale aandeel BDU 
van 40% geldt binnen dit project (budget van 7,25 miljoen euro) een maximale BDU-bijdrage van 2,9 
miljoen euro. We hebben reeds 2,3 miljoen BDU en vragen in 2014 nog 0,6 miljoen aan. De 
resterende 4,35 miljoen euro komt voor 0,35 miljoen euro (plankostenkrediet) uit eigen middelen 
(4x100s) en voor 4 miljoen euro uit RSP. 

8. Uitbreiden P+R Haren (lange termijn) 
Met de beoogde uitbreiding op korte termijn van 150-200 plekken (budget 1 miljoen euro) op P+R 
Haren bieden we een (tijdelijke) oplossing voor de hoge bezettingsgraad op deze P+R. We 
onderzoeken in 2012 hoe het eindbeeld van P+R Haren emit moet komen te zien. Voor dit eindbeeld 
was in de parkeernota 5,5 miljoen euro vanuit RSP gereserveerd. Omdat we met 2,7 miljoen euro RSP 
uit P+R Driebond (project 9) en met 2,5 miljoen euro uit dit project de knelpunten DVM (3 miljoen) 
HOV-as West (1 miljoen), Bereikbaarheid Stad (1 miljoen) en toegankelijke bushaltes (0,2 miljoen 
euro) binnen het programma Verkeer oplossen, neemt het budget voor P+R Haren af Niet met 2,5 
miljoen euro, maar met 1 miljoen euro, omdat we 1,5 miljoen euro BDU in 2015 aanvragen. Met dit 
meerjarenprogramma ontstaat derhalve een (nieuw) taakstellend budget van 4,5 miljoen, evenmeel 
aangevuld met middelen die niet ingezet worden bij de korte termijn uitbreiding. Het onderzoek naar 
het eindbeeld voor P+R Haren zal met dit nieuwe taakstellende budget rekening houden. 

9. P+R Driebond 
In de visie Eemskanaalzone is een transferium op Driebond opgenomen. Voor de investeringsopgave 
hanteerden we een taakstellend bedrag van 4,5 miljoen euro uit RSP. Omdat we met 2,5 miljoen euro 
RSP uit P+R Haren (project 8) en met 2,7 miljoen euro RSP uit dit project de knelpunten DVM (3 
miljoen) HOV-as West (1 miljoen), Bereikbaarheid Stad (1 miljoen) en toegankelijke bushaltes (0,2 
miljoen euro) binnen het programma Verkeer oplossen, neemt het budget voor P+R Driebond af. Niet 
met 2,7 miljoen euro, maar met 1,7 miljoen euro, omdat we 1 miljoen euro BDU in 2015 aanvragen. 
Met dit meerjarenprogramma ontstaat derhalve een (nieuw) taakstellend budget van 2,8 miljoen euro. 
Het onderzoek naar de plaats, omvang en vorm van P+R Driebond zal met dit nieuwe taakstellende 
budget rekening houden. 

Resultaat van negen verschuivingen 
Het resultaat van de negen verschuivingen is drieledig. Allereerst ontlasten we het Parkeerbedrijf met 
7 miljoen euro. Ten tweede halen we de Quick Win subsidie uit het project HOV-as West en zetten 
deze in op andere projecten. Tot slot lossen we de knelpunten binnen het programma Verkeer op. 

Belangrijk aandachtspunt is het voorbeslag op toekomstige (2013 t/m 2015) BDU van 9 miljoen euro. 
Bij een gelijkblijvende vrij te besteden BDU-bijdrage van 3 miljoen euro perjaar betekent dit dat de 
BDU voor 2013, 2014 en 2015 volledig is belegd. Echter de toekomstige omvang van de BDU is 
onzeker. Indien op de BDU wordt bezuinigd, zoals door het Rijk is aangekondigd, neemt het aantal 
jaren van "voorbeslag" toe. Het risico op een niet tijdige fmanciering van de projecten daarmee ook. 

Toekomstige omvang BDU 
BDU is een belangrijke financiele pijler onder het programma Verkeer. De afgelopen jaren hebben wij 
jaarlijks een vast aandeel in de BDU van 3,5 miljoen euro ontvangen. Net als de afgelopen jaren wordt 
hiervan de komende periode 0,45 miljoen euro bestemd voor het opwaarderen van de ringwegen. Dat 
betekent dat jaarlijks 3 miljoen euro vrij besteedbaar is. De BDU vanuit het Rijk staat onder dmk; er 
wordt gesproken over een korting van 5%. Dit heeft consequenties voor de hoogte van de BDU die de 
provincie Groningen krijgt en daarmee waarschijniijk ook gevolgen voor het gemeentelijk aandeel 
BDU. Op dit moment inventariseert een werkgroep binnen de provincie Groningen hoe de 
rijksbezuiniging op de BDU wordt doorvertaald. De provincie komt eind febmari of begin maart 2012 
met de eerste aanzet hiertoe en is op het moment van schrijven niet bekend. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

321

Kortom anticiperen op BDU, zoals we in de hemieuwde financieringsvoorstellen doen, is niet zonder 
risico. Zo betekent het voorbeslag van 9 miljoen euro op de BDU voor de komende jaren bij 3 miljoen 
euro BDU een voorbeslag van 3 jaar. Bij 2 miljoen euro BDU is de periode van voorbeslag 4,5 jaar. 
De toekomstige omvang van de BDU is daarmee van groot belang voor zowel de financiele 
haalbaarheid van de projecten als het moment waarop we de projecten kunnen uitvoeren. 

In bijlage "hemieuwde financieringsvoorstellen" is onder de kolom MJP 2011-2014 de reeds 
toegekende BDU en onder de kolom MJP 2012-2015 de benodigde BDU per project opgenomen. 
Onder de kolom BDU 2012 zijn de bedragen opgenomen uit het door Gedeputeerde Staten 
vastgestelde BDU-bestedingplan 2012. De bedragen onder de kolommen BDU 2013, BDU 2014 en 
BDU 2015 zijn de voorgestelde BDU-aanvragen per jaarschijf Hierbij gaan we vooralsnog uit van een 
totaal vrij besteedbare BDU van 3 miljoen euro perjaar. 
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28 maart 2012. 

Nr. 8b. 

Meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 29 februari 2012 

GR 12.2980420; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. het meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015 inclusief de hernieuwde 

financieringsvoorstellen vast te stellen;  

II. de dekking van het beschikbaar gestelde krediet van € 3.000.000,-- voor de 

aansluiting P+R Europapark (P3) op Europaweg (RO 10.2370450) te wijzigen 

in Quick Win (€ 2.400.000,--) en exploitatie parkeerbedrijf (€ 600.000,--); 

III. een krediet van € 600.000,-- beschikbaar te stellen voor het realiseren van 

kleine verkeersmaatregelen in de wijken en dit te dekken uit de structurele 

middelen kleine verkeersmaatregelen en reconstructies (4x100s); 

IV. voor het verkeerseducatieprogramma 2012 een budget van € 100.000,--  

beschikbaar te stellen; 

V. het budget voor verkeerseducatie te dekken uit: 

 a.  € 55.000,-- aan incidentele middelen, die bij de begroting 2012 

     (€ 400.000,--) ter  beschikking zijn gesteld voor het project veilige school-   

    omgevingen; 

            b.  € 45.000,-- BDU-verkeerseducatie; 

VI. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen.  

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel 

/^ Gemeente 

yjroningen 

Datum raadsvergadering 28 maart 2012 

Raadscommissie Beheer en Verkeer 

Datum raadscommissie 14 maart 2012 

Persbericht PB 

1 

Publiciteit 

Bijlagen 

Onderwerp 

Registratienr. RO 12.2939667 

Datum B&W besluit i? J FEB 2012 

Portefeuillehouder Dekker 

Steiier M. Bloemkolk 

Telefoon 367 8701 

E-mail marcel.bloemkolk@gron 
ingen.nl 

Vaststellingsnota "Parkeren met Perspectief 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
L kennis te nemen van de vaststellingsnota "Parkeren met Perspect ief ; 
II. om voor de kosten van het gehandicaptenparkeren een (eventueel inkomensafhankelijke) 

bijdrage te vragen aan gehandicapten; 

III. de eerder genomen besluiten (raadsvoorstel R O 10.2255239) inzake het proefproject 
"verbeteren fietsparkeermogelijkheden bij drie bushaltes" en het daarvoor beschikbaar gestelde 
krediet van € 100.000,— in te trekken; 

IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 

http://ingen.nl
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Publlekssamenvatt ing 

In de vaststellingsnota "Parkeren met Perspectief wordt een pakket maatregelen voorgesteld die er 
aan bij moeten dragen het Parkeerbedrijf op termijn weer structureel gezond te krijgen. Het gaat om 
maatregelen op korte termijn waarmee we de kosten verlagen en de inkomsten verhogen, maar die 
passen binnen de kaders van ons huidige verkeer- en vervoersbeleid. De maatregelen zijn in 
november 2011 beschreven in de discussienota "Parkeren met Perspectief en besproken in de 
raadscommissie Beheer en Verkeer. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. kermis te nemen van de vaststellingsnota "Parkeren met Perspectief; 
II. om voor de kosten van het gehandicaptenparkeren een (eventueel inkomensafhankelijke) 

bijdrage te vragen aan gehandicapten; 
III. de eerder genomen besluiten (raadsvoorstel RO 10.2255239) inzake het proefproject 

"verbeteren fietsparkeermogelijkheden bij drie bushaltes" en het daarvoor beschikbaar gestelde 
krediet van € 100.000,— in te trekken; 

IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen; 

Inleiding 

In november is de discussienota "Parkeren met Perspectief besproken in de raadscommissie. 
Aanleiding was het structurele tekort van het Parkeerbedrijf. In de discussienota hebben we 
verschillende maatregelen voorgesteld (het zgn. Basispakket en Pluspakket) die erop zijn gericht de 
inkomsten van het Parkeerbedrijf te verhogen en de lasten te verlichten. 

Beoogd resultaat 

Doel is om het Parkeerbedrijf op termijn financieel weer structureel gezond te maken. Onderdelen 
van het parkeerbeleid mogen geld kosten, maar de dekking van het parkeerbeleid als geheel moet 
ook op langere termijn gegarandeerd zijn. Dat wil zeggen dat er een houdbaar, minimaal 
kostendekkend verdienmodel moet komen, birmen de doelen van het CoUegeprogramma. 

Kader 

De maatregelen uit "Parkeren met Perspectief passen binnen de kaders van het CoUegeprogramma 
en het huidige parkeerbeleid, dat is vastgelegd in de nota "Parkeren in de stad: duurzaam 
bereikbaar". 

Argumenten/afwegingen 

Maatregelen Parkeren met Perspectief 
De in de discussienota Parkeren met Perspectief voorgestelde maatregelen konden tijdens de 
raadscommissie-behandeling over het aigemeen rekenen op instemming. We stelien dan ook voor 
die maatregelen - het zgn. Basispakket - uit te voeren. Deze maatregelen vindt u samengevat terug in 
bijlage 1 van de vaststellingsnota "Parkeren met Perspectief. 

Ten opzichte van de tekst van de discussienota en de tekst van de begroting 2012 zijn er op 
verschillende onderdelen ontwikkelingen te melden en is de tekst op onderdelen aangepast. 
- We stelien voor om gehandicapten een bijdrage te vragen. 

We komen in april bij u terug met een raadsvoorstel voor de concrete vertaling van het begrip 
"kostendekkendheid" in relatie tot het gehandicaptenparkeren. 

- Het voorstel een tarief in te voeren voor langparkeerders in het Stadsbalkon bleek niet houdbaar, 
omdat het leidt tot veel minder inkomsten dan aanvankelijk was gedacht. In plaats daarvan stelien 
we voor om te bezien of we onze kosten voor het gratis (weekend)gebruik van de NS-stalling 
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kunnen verlagen. 
Als dat onverhoopt niet lukt, moeten wij gezien de beperkte middelen het gratis gebruik van deze 
stalling helaas beeindigen. Dat kost de gebruiker weliswaar geld, maar tast in elk geval de 
kwaliteit ofde capaciteit van de stalling niet aan. Op jaarbasis betekent dat een besparing van 
35.000 tot 70.000 euro. Voorlopig gaan we uit van 35.000 euro. 

- Het voorstel om voorlopig geen nieuwe stallingen aan te leggen bij bushaltes betekent dat een 
eerder door u genomen raadsbesluit over het verbeteren van fietsparkeermogelijkheden bij drie 
bushaltes (RO 10.2255239) moet worden ingetrokken. Dit is verwerkt in het dictum van dit 
raadsvoorstel. 

- We verminderen de lasten voor het Parkeerbedrijf door de bijdrage van het Parkeerbedrijf aan een 
aantal investeringsprojecten te vervangen door bijdragen uit BDU, RSP en "quick win"-geld. In 
totaal gaat het om een lastenvermindering van 7 miljoen euro aan investeringsruimte. 
In de discussienota "Parkeren met Perspectief waren al genoemd de bijdragen van het 
Parkeerbedrijf aan de geplande stallingsvoorziening in de binnenstad, aan P&R Zemike en aan het 
verbeteren van de kwaliteit van P&R-voorzieningen. 
Nieuw is dat er ook geld vrij valt bij het Parkeerbedrijf door het verschuiven van "quick win"-geld 
(oorspronkelijk bestemd voor de HOV-as West) naar de ontsluiting van P3. 
Deze verschuivingen in de financiering zijn verwerkt in het meerjarenprogramma Verkeer 2012-
2015. In dat meerjarenprogramma doen we voorstellen waardoor het oorspronkelijke budget voor 
de HOV-as West op peil blijft. 

- Zoals aangekondigd in de discussienota "Parkeren met Perspectief, hebben we een extern bureau 
gevraagd om te komen met suggesties hoe we binnen de kaders van het huidige parkeerbeleid al 
op korte termijn de bezetting van de parkeergarages kunnen verbeteren. Het rapport "Perspectief 
op garageparkeren" van bureau Sellsius uit Apeldoorn bevat daarvoor een eerste aanzet. Na 
bespreking daarvan met uw raad zullen we dit pakket op korte termijn vertalen in concrete 
maatregelen. 

- Een belangrijk onderdeei van het pakket maatregelen is dat er een bedrag van 10 miljoen euro 
wordt toegevoegd aan de reserve grondzaken. Dit bedrag - dat is gereserveerd in de begroting 
2012 - is bedoeld voor het afboeken van de Circusgarage (5,35 miljoen euro) en als bijdrage in de 
kapitaallasten van de Boterdiepgarage. De Boterdiepgarage gaat voor 10 jaar (van 2012 t/m 2021) 
terug naar de grex CiBoGa. 
Voor diezelfde periode wordt het risico op het tekort op die grex - voor zover dat wordt 
veroorzaakt door de parkeergarage - opgevangen door het restant van de dotatie aan de reserve 
Grondzaken, aangevuld uit het resultaat van het Parkeerbedrijf, tot een maximum van 8,5 miljoen 
euro. 
De technische uitwerking van het gefaseerd toevoegen van 10 miljoen euro aan de reserve 
Grondzaken nemen we mee in het raadsvoorstel "Begrotingswijziging le kwartaal 2012" dat u 
binnenkort ontvangt. 
De effecten van deze operatic voor de grex CiBoGa worden verwerkt in de herziening van de grex 
later dit jaar. Het afboeken van de Circusgarage nemen we mee in de gemeenterekening 2011. 

Actualisering meerjarenprognose 
De verschillende maatregelen uit het basispakket bouwen op tot een financieel effect van ca. 1,8 
miljoen euro per jaar in 2015. Maar in de huidige economische omstandigheden hebben we meer 
dan anders te maken met onzekerheden. 
We gaan daarom monitoren ofde maatregelen uit het basispakket het beoogde effect hebben. Ook 
gaan we de maatregelen uit het Pluspakket uitwerken. Daamaast actualiseren we in het kader van de 
voorbereiding van de begroting 2013 de meerjarenprognose van het Parkeerbedrijf Daarin 
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verwerken we de effecten van de nu voorgelegde besluiten (waaronder die over de Damsterdiep
garage), maar ook de consequenties van het kostendekkend maken van het gehandicaptenparkeren 
(hierover volgt nog een apart raadsvoorstel), het hanteren van projectfinanciering bij grote 
parkeerinvesteringen (nu nog PM), de nog niet geraamde maatregelen uit het Pluspakket van 
"Parkeren met Perspectief (waaronder inkomsten uit de Wet Mulder) en de resultaten van de 
analyse van het meevallende resultaat van 2011. Ook zullen we daarbij enkele gevoeligheids
analyses uitvoeren. Dergelijke analyses geven meer inzicht in de robuustheid van de prognoses en 
van het verdienmodel van het Parkeerbedrijf 
Op basis van dit geheel willen we later dit jaar bepalen of aanvullende stappen nodig zijn om te 
komen tot een minimaal kostendekkend Parkeerbedrijf 

Conclusies 
Met als uitgangspunt de huidige meerjarenprognose van het Parkeerbedrijf die is gehanteerd bij het 
opstellen van "Parkeren met Perspectief, de toevoeging van 10 miljoen euro aan de reserve 
Grondzaken en onder de voorwaarde dat alle maatregelen ook volledig uitgevoerd kunnen worden, 
kan de voorzichtige conclusie zijn dat na invoering van het Basispakket (incl. terugplaatsing van de 
Boterdiepgarage naar de grondexploitatie CiBoGa) het Parkeerbedrijf daarmee op papier binnen 
enkele jaren weer in evenwicht is. 
Net als in de discussienota waarschuwen we echter voor al te optimistische verwachtingen. De 
huidige economische situatie brengt veel onzekerheden met zich mee, met potentieel negatieve 
effecten voor het Parkeerbedrijf (o.a. vertraging ontwikkelingen bovengronds, afnemende 
opbrengsten betaald parkeren op straat en in de garages). Ook moeten we rekening houden met de 
mogelijkheid dat niet alle maatregelen het maximale effect zullen hebben. Bovendien moeten we 
afwachten hoe de garage Damsterdiep gaat lopen. 

Het perspectief is onzeker en de marges zijn smal. Mede daarom werken we dit jaar het Pluspakket 
uit en gaan we ook de meerjarenprognose van het Parkeerbedrijf actualiseren, om op basis daarvan 
te bepalen of aanvullende maatregelen nodig zijn. Ook hebben we dan meer zicht op de 
mogelijkheden om in de toekomst ambities te kunnen betalen die we nu voorlopig op een laag pitje 
hebben moeten zetten. Een voorbeeld is het toezicht op P&R-terreinen. Dat laatste zal overigens 
mede afhankelijk zijn van de jaarlijkse bijdrage van het OV-bureau. 

IVIaatschappelijIc draagvlal</participatie 

N.v.t. 

Financiele consequenties 

Gefaseerd toevoegen 10 miljoen euro aan reserve Grondzaken 
Hierboven is al vermeld dat in de begroting 2012 10 miljoen euro is gereserveerd om het tekort van 
het Parkeerbedrijf voor de komende vijf jaar op te lossen. Dit is bestemd voor de hiervoren 
voorgestelde afboeking van de Circusgarage (5,35 miljoen euro) en voor een deel van de dekking 
van het risico van de Boterdiepgarage, die voor 10 jaar teruggaat naar de grex CiBoGa. Voor 
diezelfde periode wordt het risico op het tekort op die grex - voor zover dat wordt veroorzaakt door 
de parkeergarage - opgevangen door het restant van de dotatie aan de reserve Grondzaken, 
aangevuld uit het resultaat van het Parkeerbedrijf tot een maximum van 8,5 miljoen euro. 
De technische uitwerking van het gefaseerd toevoegen van de 10 miljoen euro aan de reserve 
Grondzaken nemen we mee in het raadsvoorstel "Begrotingswijzigingen le kwartaal 2012". 
De consequenties van deze operatic voor de grex CiBoGa worden verwerkt in de herziening van de 
grex later dit jaar. Het afboeken van de Circusgarage nemen we mee in de rekening 2011. 
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Begrotingswiiziging 

Begrotingswijziging voor investeringskrediet 
Verbeteren rietsparkeermogelijkheden bij drie ^bushaltes, .; ,' « ; ,- <•_ . ^ :-
Bclrokken dienst(eii) RO/EZ 
Soort wijziging intrekking investeringskrediet 
Tijdsplanning krediet 2012-2015 

-100 100 
0 

Totalen begrotingswijziging -100 0 100 

Realisering en evaluatie 

De planning van invoering van de maatregelen is meegenomen in bijlage 1 van "Parkeren met 
Perspectief. 
We streven er naar de voorgestelde maatregelen zo snel mogelijk in te kunnen voeren om zo snel 
mogelijk resultaat te kurmen boeken. Een aantal maatregelen kan met terugwerkende kracht in gaan 
(zoals de afboeking van de Circusgarage in 2011), voor andere is meer voorbereidingstijd en/of 
overleg nodig. 

Na invoering van maatregelen kunnen we na verloop van tijd een betere schatting maken van de 
effecten. 
Mogelijk worden deze ook aangevuld/aangepast na herijking van het parkeerbeleid. 
We zullen u via de Voortgangsrapportage op de hoogte houden van zowel het tempo van invoering 
van de verschillende maatregelen als de financiele effecten daarvan. 
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MANAGEMENTSAMENVATTING 

1. Financieel resultaat 

Zoals in het vorige jaarverslag Parkeerbedrijf is aangegeven, staat het resultaat van het Parkeerbedrijf structureel 
onder druk. Naar aanleiding van het resultaat 2010 van het Parkeerbedrijf, -2,7 miljoen euro, heeft begin 2011 een 
fundamentele analyse plaatsgevonden van het meerjarenbeeld en de kostenstructuur van het Parkeerbedrijf. 
Op basis van deze analyse zijn in 2011 reeds diverse maatregelen getroffen om kostenefficienter te werken: 

versobering onderhoud parkeervoorzieningen; 
bevriezen investeringen parkeervergunningensysteem Permixx en bijbehorende externe inhuur. 

Dit heeft geresulteerd in een resultaat 2011 van -1.9 miljoen euro (exclusief de afboeking van de Circusgarage), 
hetgeen lager is dan oorspronkelijk geraamd in het meerjarenbeeld. 

In onderstaande tabel wordt het resultaat 2011 weergegeven. 

(* € 1.000) 

Straatparkeren 
Buurtstallingen 

Parkeergarages 
P+R-terreinen 
Fietsparkeren 

Rente 
Resultaat 

voorgaande jaren 

Totaal exploitatie 

Afdracht concern 
(2010)/ 

Voorziening 
Forum (2011) 

Bijzonder 
resultaat 

afboeking 
Circusgarage 

Totaal resultaat 

2011 
Omzet 

6.878 
284 

4.478 
66 
0 
0 

0 

11.706 

Kosten 

4.317 
477 

6.774 
226 

1.128 
0 

0 

12.922 

700 

Saldo 

2.561 
• -193 

-2.296 
-160 

-1.128 

• 

-1.216 

-700 

-5.375 

-7.291 

2010 
Omzet 

6.641 
236 

4.452 
89 
0 
0 

127 

11.545 

Kosten 

5.477 
459 

6.663 
251 
748 

0 

13.598 

687 

Saldo 

1.164 
-223 

-2.211 
-162 
-748 

127 

-2.055 

-687 

-2.741 

In de bovenstaande tabel vallen 3 zaken op: 

2. 

3. 

De lagere kosten van het straatparkeren worden veroorzaakt door een vermindering van externe inhuur en 
lagere automatiseringskosten t.o.v. 2010; 
Het fietsparkeren heeft als gevolg van de toevoeging van de AFAC en de opening van de Peperstraat 
stalling € 400.000 meerkosten in vergelijking met 2010.; 
De Circusgarage is per 31-12-2011 afgeboekt naar € 0,-, hetgeen in 2011 een incidenteel resultaat opievert 
van -€ 5,35 miljoen. Vanaf 2012 levert dit een jaarlijkse besparing op van ruim € 300.000,-. 
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De afgelopen jaren hebben duidelijk gemaakt, dat het traditionele 'evenwicht' tussen straatparkeren, parkeren in 
garages en P+R in Groningen uit balans is geraakt. Baten en lasten houden geen gelijke tred meer, waardoor zonder 
ingrijpen de exploitatie van het Parkeerbedrijf niet meer sluitend is. 

Daarvoor zijn verschillende oorzaken aan te wijzen: 
- De inkomsten uit de parkeergarages blijven structureel achter bij de meerjarenverwachting. Dat is te wijten aan 

de recessie (landelijk daling aantal parkeerders -5%), het uitblijven van ontwikkelingen in programma's , maar 
ook aan ander gebruik en gedrag dan was verwacht. 

- De inkomsten uit straatparkeren staan onder druk. En net als bij de garages speelt ook hier de recessie een rol: 
landelijk is het beeld dat het gebruik van betaalde parkeerplaatsen in 2010 met 5% is gedaald. Ook neemt het 
aantal betaalde parkeerplaatsen op straat structureel af, wordt er ingebroken in parkeerautomaten (vanaf 2010) 
en is de handhaving op overtredingen de afgelopen jaren door interne oorzaken (reorganisatieperikelen) minder 
goed. 

- Terwijl de inkomsten dalen, stijgen de kosten van het Parkeerbedrijf. Door de toevoeging van nieuwe 
parkeervoorzieningen nemen de kosten van het beheer van de garages en de exploitatie van fietsstallingen en 
P&R-terreinen gestaag toe. 

- De buurtstallingen tenslotte kennen een redelijk stabiel beeld. Met de vastgestelde tariefstijgingen komen we in 
2015 op een kostendekkend niveau. 

2. Externe ontwikkelingen 

De landelijke daling van het bezoek aan parkeergarages (minimaal -5%) en het succes van de P+R-terreinen in de 
gemeente Groningen zorgen ervoor dat de exploitatie van de parkeergarages onder druk staat. Dezelfde trend is nu 
ook waarneembaar bij het straatparkeren. 
De grote infrastructurele projecten (RegioTram, het Forum, de Diepenring en de Zuidelijke Ringweg) zullen de 
exploitatie van het Parkeerbedrijf de komende jaren nog verder negatief beinvloeden. 

3. Interne ontwikkelingen 

De activiteiten en het werkpakket van het Parkeerbedrijf zijn de afgelopen jaren flink uitgebreid. Ook de bouw en 
inrichting van de Damsterdiep- en de SOZAWE-garage neemt een substantieel deel van de personele capaciteit van 
het Parkeerbedrijf in beslag. 
In 2011 zijn, in verband met de start van de vakdirectie Stadstoezicht, lagere fiscale opbrengsten gerealiseerd. In 
overleg met de vakdirectie Stadstoezicht wordt deze problematiek besproken en gekeken naar oplossingen.. 

4. Dienstverlening 

Sinds eind 2011 is het mogelijk dat (een gedeelte van) de parkeerproducten betaald worden via iDEAL. Ook is in 
2011 het gehandicaptenparkeren gedigitaliseerd en toegevoegd aan het parkeervergunningensysteem Permixx. 
De continue investering in marketing en communicatie (folders, doelgroepbenadering etc.) heeft een betere 
profilering, bekendheid en informatiegraad tot gevolg. 
De afgelopen jaren daalde het bezoek aan het loket parkeren flink. Echter heeft zich in 2011 een stijging van het 
bezoek heeft voorgedaan, als gevolg van de start van de uitgifte van gehandicaptenparkeerkaarten aan het loket en 
het toevoegen van DigiD aan het E-loket (mensen ervaren dit als een drempel en gaan liever naar het loket). 
In de toekomst zal verder worden geinvesteerd in digitale dienstverlening om het gewenste eindbeeld (80% van de 
klanten helpen via het E-loket), te realiseren. 
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5. Afgeronde projecten in 2011 

Het Parkeerbedrijf heeft in 2011 de volgende projecten/klussen afgerond. 

Zichtbaarheid gemeentelijke parkeergarages verbeterd (bebording, verlichting aangepast) 
Implementatie duurzame Led-verlichting in de Damsterdiepgarage 
Alle beheercontracten toegevoegd aan DAFINCI 
Aanbesteding parkeermanagement apparatuur Damsterdiep en SOZAWE 
Pilot "handhaving en benutting fietsenstallingen"Prorail afgerond 
Operationeel Management Informatie Systeem Parkeerbedrijf 
Parkeervergunningensysteem Permixx geoptimaliseerd (marktvergunningen, taxi-ontheffingen) 
Inrichting en ingebruikname Damsterdiepgarage 
Problematiek buurtstallingen (kwaliteit verbeterd, nieuwe toegangsdeuren, betere verlichting) 
Jaarlijkse facturering soepel verlopen 
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INLEIDING 

Jaarlijks brengt het Parkeerbedrijf een verslag uit over de prestaties en de verwachte ontwikkelingen van het 
Parkeerbedrijf. 
Het jaarverslag heeft betrekking op het gehele jaar 2011 en begint met een beschrijving van de huidige stand van 
zaken. Na een overzicht van externe en interne ontwikkelingen, wordt vanaf hoofdstuk 4 ingegaan op de 
ontwikkelingen en resultaten per productgroep van het Parkeerbedrijf (garages, buurtstallingen, straatparkeren, 
P+R-terreinen en fietsparkeren). Ook wordt stilgestaan bij de dienstverlening van het Parkeerbedrijf en de 
marketingaanpak. 
Hoofdstuk 8 behandelt het resultaat 2011 van het Parkeerbedrijf. Ook wordt stil gestaan bij de analyse van de 
oorzaken van de tekorten van het Parkeerbedrijf. De belangrijkste risico's voor het Parkeerbedrijf op middellange 
termijn worden kort weergegeven in hoofdstuk 9. Het jaarverslag wordt afgesloten met de toekomstverwachtingen 
van het Parkeerbedrijf. 
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1. HET PARKEERBEDRIJF 

1.1 De organisatie 

Het Parkeerbedrijf van de gemeente Groningen is onderdeei van de afdeling Verkeer & Vervoer van de 
dienst Ruimtelijke Ordening & Economische Zaken (ROEZ). Het Parkeerbedrijf is primair belast met de 
uitvoering van beleidsmaatregelen op het gebied van parkeren en bestaat in 2011 uit 13,30 fte, waarvan 2 fte 
tijdelijk aangesteld. 

Manager Parkeerbedrijf ) 

Straatparkeren 1 ( Parkeergarages ) ( Buiutstallingen J ( P+R-teireinen 

_. . , 1 f Dynamiscli 
Fietsparkeren , , 1 J V Verkeersmanagement 

Marketing & commimicatie 
Vastgoedmanagement 
Exploitatie & analyase 
Contractmanagement 

Loket Parkeren 

Diensten en producten 

Burger & Student ) ( Bezoeker ) I Forens ) ( Zakelijk 

1.2 Werkzaamheden 

Naast het zelf exploiteren van garages verhuurt de gemeente een aantal parkeergarages. Het gaat om de 
Casinogarage, de Martinigarage, de Rademarktgarage en de Westerhavengarage. 
In december 2011 is gestart met de exploitatie van de Damsterdiepgarage. De komende jaren komen de SOZAWE-
en de Forumgarage hier nog bij. 

Binnen het Parkeerbedrijf varieren de werkzaamheden van het managen van de exploitatie- en 
beheerwerkzaamheden in betaald parkeergebieden en verschillende parkeervoorzieningen (buurtstallingen, 
parkeergarages, fietsstallingen en P+R-terreinen) tot een breed scala aan operationele werkzaamheden rond het 
verlenen van parkeervergunningen. 
Tevens vinden binnen het Parkeerbedrijf werkzaamheden plaats op het gebied van vastgoedmanagement, 
bedrijfs(economische) analyses, marketing en contractmanagement. 

Een aantal externe dienstverleners wordt aangestuurd op basis van contracten, waaronder: 
- Het beheer van parkeergarages en buurtstallingen (Q-Park, PI en Interparking); 
- Het beheer van de fietsenstallingen en andere fiets voorzieningen (Werkpro); 
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Met diverse interne partijen zijn overeenkomsten afgesloten, zoals: 
met de DIA, afdeling Belastingen, voor het innen van de naheffingsaanslagen en het behandelen van 
bezwaren op boetes; 

Om het product parkeren beter en klantvriendelijker te maken, wordt binnen het Parkeerbedrijf continu gewerkt 
aan verdere uitbreiding van de digitale dienstverlening, ontwikkeling van nieuwe producten en verbetering van 
bestaande producten. Voorbeelden zijn een nieuwe website, het betalen via IDEAL (december 2011) en het 
uitbreiden van de mogelijkheden van het Parkeervergunningensysteem en E-loketfunctionaliteit. 

1.3 Het Parkeerbedrijf in cijfers 

Voorziening 

Parkeergarages 
Damsterdiep 
Casino 
Boterdiep 

Martini 
Rademarkt 

Westerhaven 
Circus 
Euroborg 

Oosterpoort 

Buurtstallingen 
Bleekveld 
Coehoornsingel 
Ebbingepoort 

Nieuwstraat 
Poortersplein 
Schoolholm 
Sledemennerstraat 

Parkeerterreinen 
Zaanstraat 
Euroborg P2 
Euroborg P4 
Euroborg P5 

Fietsenstallingen 
Openbare Bibliotheek 
Pathe 
Haddingestraat 
Peperstraat 

Aantal 
Parkeerplaatsen 

508 
225 
1200 

600 
370 
809 
300 

900 
300 

221 

127 
119 
58 
62 
62 
39 

300 
500 
100 
100 

705 
250 
75 
196 

Aantal 
abonnementhouders 

_ 

423 (350 UMCG + 73 
overig) 
-
_ 
-

127 

176 
136 

159 
120 

117 
21 
48 
49 
38 

150 
500 

100 

Verhuurder / Eigenaar 

Gemeente 
Gemeente 
Gemeente 

Gemeente 
Gemeente 

BPF 
Gemeente 
Gemeente 
Dutch Property Company 
Rembrandt B.V 

Gemeente 
Gemeente 
Gemeente 
Gemeente 
Gemeente 

Gemeente 
Gemeente 

KPN Vastgoed 

Huurder 

Holland Casino 

Martini Plaza 

Q-park 

Gemeente/Q-park 

Gemeente 

Gemeente 

DU02 
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Voorziening 

Stationsgebied: 
Stadsbalkon 

- Fietsflat 
- KPN 

Achterweg 

P+R terreinen 
Kardinge 
Zemike 
P3-Skivijver 
Hoogkerk 

Straatparkeren 
Straat parkeerplaatsen 

Aantal 
Parkeerplaatsen 
9.500 

880 
100 
600 
600 

+/-17.000 

Aantal 
abonnementhouders 

Verhuurder / Eigenaar 

Gemeente 
Gemeente 
Gemeente 
Gemeente 

Gemeente 

Huurder 

Gemeente 

1.4 Doelstelling Parkeerbedrijf 

De hoofddoelstelling van het gemeentelijk parkeerbeleid is bijdragen aan een bereikbare, duurzame en 
aantrekkelijke stad. Het Parkeerbedrijf ondersteunt dit door middel van sturing op het gebruik van 
parkeervoorzieningen door een gedifferentieerd aanbod naar plaats, tijd en doelgroep, gepaard gaande met een 
uitstekende digitale dienstverlening. 

Het Parkeerbedrijf heeft een gesloten financiering. Het geld dat verdiend wordt met winstgevende onderdelen, 
wordt ingezet om niet rendabele, maar beleidsmatig zeer gewenste initiatieven (P+R voorzieningen, fietsparkeren 
en dynamische bebording) te reahseren. 
Sinds het in exploitatie nemen van de Damsterdiepgarage is het Parkeerbedrijf de grootste parkeerexploitant van de 
stad Groningen. 

Groningen is een compacte stad en vooral in de binnenstad is de ruimte schaars. Met het parkeerbeleid wordt 
gestuurd op het autogebruik in de stad. De Gemeente Groningen biedt de automobilisten mime parkeergelegenheld 
aan de rand van de stad middels de P+R-terreinen. Voor het noodzakelijke verkeer in de binnenstad wordt 
voldoende parkeergelegenheld aangeboden. De verkeersstromen worden gestuurd door middel van het 
parkeerroute informatiesysteem en het parkeergedrag wordt beinvloed door differentiatie in tarieven. In het rapport 
'Strategisch perspectief op parkeren' wordt hierop teruggekomen. 

Ook het fietsparkeren is een belangrijk onderdeei van het parkeerbeleid. Door het aanbieden van voldoende, 
kwalitatief goede, stallingruimte wordt overlast zoveel mogelijk beperkt. 

1.5 Stand van zaken aanbevelingen Rekenkamercommissie 

In ieder jaarverslag van het Parkeerbedrijf wordt stilgestaan bij de aanbevelingen uit het onderzoek van de 
Rekenkamercommisie van de Gemeente Groningen. 
In het jaarverslag 2010 is reeds aangegeven dat de aanbevelingen (Ontwikkeling beheersinstrumenten, Jaarverslag 
Parkeerbedrijf, Informatie aan de Raad en Inhoudelijke resultaten), reeds volledig geeffectueerd zijn. Deze worden 
dan ook niet meer behandeld. 
Hieronder worden de belangrijkste punten weergegeven. 
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/. Ontwikkeling SMART doelstellingen 
De parkeernota "Parkeren in Stad; duurzaam bereikbaar!" is gebruikt om per productgroep (garages, 
buurstallingen, P+R-terreinen, fietsparkeren en straatparkeren) een uitvoeringsplan te schrijven waarin meetbare 
operationele doelstellingen zijn ontwikkeld. Ook in navolging op het rapport 'Strategisch perspectief op parkeren' 
moeten SMART doelstellingen worden ontwikkeld. 

6. Geen inzicht in prestaties en parkeerbewegingen 
Straat: 
- In opdracht van het Parkeerbedrijf worden maandelijks "wijkonderzoeken" uitgevoerd door 
de Parkeerpolitie (tot 1 juni 2011) en de vakdirectie Stadstoezicht. Deze onderzoeken geven een goede indicatie 
van de betalingsbereidheid. Met de invoering (eind T kwartaal 2012) van een nieuwe telmodule van de handhelds 
van de handhaving, is het mogelijk om direct inzicht te verkrijgen van de betalingsbereidheid per wijk en per straat. 
Het aantal bekeuringen en de aard van deze bekeuring kan bekeken worden middels het programma City-control. 
Ook is in samenwerking met de Parkeerpolitie een handhavingsplan opgesteld met een profiel per wijk. Per wijk 
zijn targets en knelpunten opgesteld en deze worden maandelijks besproken. 
- In 2012 worden binnen de gemeente Groningen een onderzoek uitgevoerd naar het betaal- en parkeergedrag. 
Middels een parkeerenquete en parkeertellingen wordt het bestaande parkeerbeeld van een groot gedeelte van de 
stad Groningen geactualiseerd. In de schilwijken waar betaald parkeren van kracht is, worden naast de bezetting 
ook de typen (parkeer) vergunningen/ontheffingen in beeld gebracht die nodig zijn om daar gebruik te maken van 
de parkeervoorzieningen. 

Parkeergarages en buurtstallingen: 
- De bezettingsgraden en andere kwantitatieve gegevens van de gemeentelijke parkeergarages en buurtstallingen 
kunnen uit het Management Informatie Systeem gehaald worden. Hieronder een weergave van het dashboard van 
het Management Informatie Systeem. 
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7. Onderbouwing keuzes 
Het Parkeerbedrijf is exploitant van elke te bouwen gemeentelijke parkeervoorziening. Bij de besluitvorming 
rondom de Damsterdiepgarage, de Forumgarage en de SOZAWE-garage is deze beleidslijn zichtbaar, is het 
Parkeerbedrijf hierbij betrokken en is de raad geinformeerd. De meerjarige financiele effecten voor het 
Parkeerbedrijf worden bij deze plannen ook inzichtelijk gemaakt. 

10 
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2. EXTERNE ONTWIKKELINGEN 

ECONOMISCHE RECESSIE 

De economische recessie in Nederland heeft ook haar impact op de exploitanten van de publieke parkeergarages. 
Het onderstaande artikel geeft de huidige situatie weer, waarin de garage exploitanten zich bevinden. 

Leegstand 

Het is angstwekkend stil bij slagboom van de parkeergarage 
Hans Maaisen cnjan Verbeek 

Eeopoeiendu^agenpaikhelpt 
padcteisuagcsnin.Auto'k blij
ven wegalsftitskoppen aao po-
pulanttitvcdiea. 

Lege parkeerplekken hebben 
ze bijna allemaal, de exploitan
ten van publieke parkeeisanges. 
De djd dat de auto's in lijen \VOT 
de sias:boom stondcn. is wwrblj. 
'Zells in de grote steden lopcn de 
inkomsten terug, verklaan Friso 
Hylkema, dinctnir van Pi , een 
bedrijf dat twintijgaiagesvtMrei-

jen rekeninjen risico e.'sploiteert. 
GroteconcurrentQ-Paiksdiatdat 
8<y%van alle parkeeraccomnioda-
ties van overfieid en zakenleven 
vertieslatendis. 

Waar blijven dan al die automo-
bilisttn? Hjlkema weet het ant-
vvootd. Ze mijden de grote stad. 
Amsterdam is het sprekende^-oor-
bedd. 'Mensen vinden parite-
len in de boofdstad ce dutu. Mijn 
moeder gaat tegenwoordig met 
de trein.' Andere bezoekers zetten 
de uragen aan de rand x'an de stad. 
ADepaikeerieed is geleden. 

Kfaai voor dc e^oi tanten be
gint dan dc ellende. 'Door het a t 

rangen vm dc paikecrdets a m 
de stadstand neemt de bezettii^ 
van garages in het centrum af, 
zegt Hjikema. P i hccft het aantal 
parkeerders in Afnstcrdom in tien 
jaar met 3cBb zien tcmjjopen. Al
leen een toplocatie als de Bgen-
korfhoudt stand. 

'Parkeren inde 
Iioqfdstad is te duur. 
Mijn moeder kiest nu 
voorde trein' 

Ontivadtelingcn als webivin-
kelen en tcle\vetken maken h a 
beddvoorde parkeetfotanche niet 
roos kleuriger.DePi-diiecteur a r t 
een forse terugloop in het 'fan-
shoppen", niet alleen in Amstep 
dam. Erzijn minder bezoekers in 
winkelsttaten, en als ze komen 
blijven ze minder laiiz omdat ze 
minderte besteden hebben. 

Ook de iveitende beioDdng 
Iaat het vaker afweten. Thuis\wr-
ken raakt in zwang. "De invloed 
van internet is enorm onderschaL 
Ik Iieb vijf jaar geleden voorspdd 
watjenu ziet gebeuren. Maartoen 
werd erom gelachen', zegt Hylke-

ma. Daar komt b 9 dat weri;ga«is 
zuinigerzgn metparkeeralwnne-
menten voot hun personeel 

Pl kampt metviervcrlicsgeven-
de garages, ^vaaI\an U n in Am-
steniam. Daar is het bednjf deze 
ssomergaan stiinten met een d<^ 
taiief van €20 voor de garage bij 
IietCentraal Station. 'Datwas geen 
plaagstoot oaar Q-Park, maar bit-
tere noodzaak vanvvege de overca
paciteit', zegt de directeur. De ae-
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Particuliere en zakelijke klanten proberen te bezuinigen op hun parkeerkosten. Ook stimuleren bedrijven veel meer 
het gebruik van het OV, P-i-R-terreinen en de fiets. Tevens zorgen ontwikkelingen als webwinkelen en telewerken 
ervoor dat er minder geparkeerd wordt in de parkeergarages. 

GROEI INWONERS EN DALING MOBILITEIT GEMEENTE GRONINGEN 

Het aantal inwoners in de gemeente Groningen is de laatste jaren toegenomen. Van 179.329 inwoners in 2004 tot 
ruim 193.000 inwoners in 2011. Deze groei wordt vooral veroorzaakt door de nieuwbouw van woningen en de 
groei van het aantal studenten. 

I inwoners gemeente Groningen 
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De groei van het aantal studenten brengt vooral een groeiende behoefte aan fietsvoorzieningen met zich mee. Deze 
groei van het aantal inwoners leidt echter niet, zoals in voorgaande jaren, automatisch tot groei van het aantal auto 
bewegingen. De hoeveelheid auto's welke de gemeentegrens passeert is licht gedaald (-2%). De inzet van de 
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gemeente Groningen op P-t-R-, fiets- en OV-gebruik en het economisch tij, ligt hier aan ten grondslag. Een stijging 
van het gebruik van de P-i-R-terreinen is een logisch gevolg. 

BEZOEK BINNENSTAD 

De economische crisis gaat niet aan de stad Groningen voorbij. Volgens de Detailhandelsmonitor 2010 van de 
Gemeente Groningen is het totale aantal bezoekers met circa twee procent gedaald. De consumenten die de 
binnenstad van Groningen bezoeken besteden in 2010 wel meer; gemiddeld 32 euro ten opzichte van 31 euro in 
2009. 

De gemiddelde verblijfsduur in de binnenstad vertoont ook al enkele jaren een dalende trend, hetgeen een directe 
invloed heeft op de inkomsten uit het straatparkeren en de parkeergarages. 

I Bezoel<eisaantal Binnenstad Groningen 
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Bron: Detailtiandelsmonitor 2010 Gemeente Groningen * 

* De cijfers van voorgaande jaren wijlcen af van hietgeen in het vorige jaarverslag is gepresenteerd. Dit heeft te maken met een wisseling van 

onderzoelcsbureau en een herberekening op basis van actuele inzichten. 

De ambitie van de stad om meer bezoekers naar de binnenstad van Groningen te trekken, zal in de toekomst extra 
druk op het gebruik van de openbare ruimte leggen. Een groot deel van deze extra bezoekers komt met de auto en 
is op zoek naar parkeergelegenheld, waardoor de bestaande parkeerdruk toeneemt op de diverse 
parkeervoorzieningen. Zonder sturend parkeerbeleid leidt een toename van het bezoekersaantal tot knelpunten op 
het gebied van parkeren en doorstroming. 

GROEI FIETSGEBRUIK, FIETSPARKEERPROBLEMEN 

Het beleid in de afgelopen jaren heeft er mede toe geleid dat Groningen een van de belangrijkste fietssteden van 
Nederland is geworden. Uit onderzoek blijkt dat tussen de 50 en 60% van alle ritten in de stad Groningen per fiets 
worden gemaakt. Het landelijke gemiddelde zit op 35%. Het aantal geregistreerde fietsers in Groningen op de 
verschillende waarneemlocaties wordt hieronder weergegeven. 
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I Geregistreerde fietsen op waarneemlocaties 
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De gestage groei van fietsverkeer heeft tot gevolg dat ook de stallingsbehoefte toeneemt, zowel bij de treinstations 
als in de binnenstad en de oude (studenten-) wijken. Met de uitvoering van de fietsnota 'Stap Op! Fietsmaatregelen 
2009-2010' wordt inhoud gegeven aan fietsparkeerbeleid. 

Hieronder wordt de ontwikkeling van de bezettingsgraad van de binnenstadsstallingen weergegeven. 

Jaar 

2008 

2009 

2010 

2011 

Boteringestraat 

(cap. 705) 

125.528 

129.475 

134.224 

129.156 

Pathe 

(cap. 250) 

36.854 

40.394 

42.071 

47.510 

Haddingestraat 

(cap. 75) 

11.696 

11.236 

12.049 

13.911 

Peperstraat 

(cap. 196 

14.047 

V&D 

(cap. 55) 

22.703 

21.570 

gesloten 

gesloten 

Totaal 

(cap. 1.226) 

196.781 

202.375 

190.952 

204.624 

Het aantal gestalde fietsen in het stationsgebied is opnieuw gestegen, hetgeen een druk legt bij het beheer van het 
Stadsbalkon. Om de beheerders te ontlasten en meer fietsers van dienst te kunnen zijn, zijn meer rekken geplaatst 
in het Stadsbalkon en andere delen in het stationsgebied. Ook is als extra maatregel de stallingstermijn 
aangescherpt en teruggebracht tot 12 dagen. In het stationsgebied wordt nadrukkelijk samengewerkt met de 
Milieudienst en de Nederlandse Spoorwegen. 

Aantal f ietsen NS-stat ion 
(excl. NS-etalllng> 
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INFRASTRUCTURELE PROJECTEN 
De komende jaren gaat de Gemeente Groningen flink op de schop. Diverse grote infrastructurele- en bouwkundige 
projecten zoals de RegioTram, het Forum, de herinrichting Diepenring en de Zuidelijke Ringweg, hebben een 
impact op de bereikbaarheid van de binnenstad, haar parkeergarages en de openbare parkeerplaatsen. Van alle 
projecten zijn de voorbereidende werkzaamheden al zijn begonnen. De verwachting is dat de bovenstaande 
ontwikkelingen negatieve financiele consequenties zullen hebben voor het Parkeerbedrijf. 

Alle weergegeven bovenstaande ontwikkelingen zijn direct van invloed op het Parkeerbedrijf en zorgen ervoor dat 
de exploitatie van het straatparkeren en de parkeergarages onder druk komt te staan. 
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3. INTERNE ONTWIKKELINGEN 

UITBREIDING ACTIVITEITEN EN WERKPAKKET 
De activiteiten en het werkpakket van het Parkeerbedrijf zijn de afgelopen jaren flink uitgebreid door de 
voorbereiding en de bouw van nieuwe parkeergarages (Damsterdiep, SOZAWE en Forum) en de toevoeging van 
het dynamisch verkeersmanagement, het fietsparkeren en de P+R-terreinen. De bouwkundige problemen met de 
diverse parkeergarages trekken een onevenredige wissel op de personele capaciteit. Het totaal aantal fte's binnen 
het Parkeerbedrijf is 13,30. Via de afgesloten contracten worden indirect 40 mensen aangestuurd. 

GEHANDICAPTEN PARKEREN 
Een van de uitvoeringstaken van het Parkeerbedrijf is het beoordelen van aanvragen voor en de verstrekking van 
gehandicaptenparkeerkaarten. Deze werkzaamheden worden uitgevoerd door een volledige fte. 
De afgelopen jaren is een stijging waarneembaar van het aantal aanvragen en verlengingen voor een gehandicapten 
parkeerkaart. Ook zien wij een toename in de aanvraag voor gehandicaptenparkeerplaatsen op straat. 
In de nota "Parkeren met perspectief zal een verkenning worden opgenomen om het gehandicaptenparkeren, 
conform het niveau van de parkeervergunningen, door te belasten aan de gebruikers. 

NIEUWE HANDHAVINGSORGANISATIE 
De handhelds en de bijbehorende hardware zijn in 2011 overgenomen door de vakdirectie Stadstoezicht. De 
inkomsten uit de naheffingen blijven opgenomen in de begroting van het Parkeerbedrijf. Ook zal op basis van een 
overeenkomst de kwantiteit en de kwaliteit van de handhaving bewaakt worden. 

In 2011 zijn, in verband met de overgang van de handhaving van de Regiopolitie naar de vakdirectie Stadstoezicht, 
lagere opbrengsten gereahseerd. De verwachting is dat dit de eerste jaren het geval zal blijven, totdat de nieuwe 
afdeling volgroeid is. Na deze overgangssituatie is de verwachting dat de opbrengsten weer geleidelijk toenemen 
naar het niveau van voor 2009. Voor 2012 is een lichte stijging in de opbrengsten opgenomen. 

MARKETING EN COMMUNICATIE 
Marketing van producten en diensten en het optimaliseren van de communicatie naar de doelgroepen zijn 
essentieel voor de dienstverlening en uitvoering van de exploitatieopdracht. 
Het afgelopen jaar is sterk ingezet op marketing en communicatie. In hoofdstuk zes wordt dit onderwerp verder 
uitgediept. 
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4. STAND VAN ZAKEN PRODUCTGROEPEN 

4.1 Garages 

De resultaten van de parkeergarages vallen structureel tegen. Naast de bekende factoren (o.a. niet gerealiseerde 
programma's), is het effect van de economische krimp nu ook voelbaar. Een daling van het aantal autokilometers 
in combinatie met een verminderde verblijfsduur in het centrum, heeft een zichtbaar negatief effect op de omzet 
van de gemeentelijke parkeergarages. Ook drukken de kapitaallasten van de garages stevig door op het exploitatie 
resultaat van het Parkeerbedrijf. 
Per parkeergarage zullen de resultaten worden behandeld en ook de belangrijkste aandachtspunten toegelicht. 

Boterdiepgarage 

De Boterdiepgarage is een garage met 1.200 plaatsen. De garage is eigendom van de gemeente Groningen en wordt 
sinds maart 2009 door het Parkeerbedrijf geexploiteerd. Het beheer van de garage wordt verzorgd door Pl. 
De belangrijkste gebruikers van deze garage zijn de bewoners van de bovengrondse woningen en werknemers van 
het UMCG. Tevens heeft deze garage een binnenstadsfunctie en fungeert hij als opvang bij grote evenementen in 
de stad. In 2011 is gestart met de voorbereidende werkzaamheden voor de T ingang aan de Bloemsingel. Deze 
ingang zal eind T kwartaal 2012 beschikbaar zijn. De garage heeft vanaf dat moment een betere ontsluiting aan de 
noordzijde en kan als zodanig een nog prominentere rol voor het UMCG (voor zowel medewerkers als ook voor 
bezoekers) gaan spelen. 

Het aantal bezoekers van de Boterdiepgarage is sinds de opening van de parkeergarage gestegen. In zowel 
december 2009 als ook in 2010 is de " decemberactie" gehouden. Deze actie is in 2011 niet gehouden, aangezien 
de Damsterdiepgarage in december 2011 onder de aandacht van het publiek is gebracht. De omzet van de garage is 
gestegen ten opzichte van 2010 wat veroorzaakt is door de tariefsverhoging van 10% en een stijging van het aantal 
parkeerders. Wanneer de cijfers gecorrigeerd worden met de extra parkeerders van de "decemberacties", is een 
jaarlijkse stijgende lijn in het aantal parkeerders te zien. 

Gesteld kan worden dat de ingroeiperiode van deze garage een langere tijd in beslag zal nemen (vooral vanwege 
het achterblijven van het bovengrondse bouwprogramma) dan oorspronkelijk aangenomen. De jaarlijkse 
(kapitaal)lasten van € 1.8 miljoen drukken een te zware stempel op de exploitatie van deze garage. 
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I Aantal parl<eerders 

Parkeerders 2009 
gerealiseerd (zonder 
"decennber-actie") 

Parkeerders 2010 
gerealiseerd (zonder 

"decern ber-actie") 

Parkeerders 2011 
gerealiseerd 

• Financiele gevolgen mogelijk andere invulling CIBOGA-programma 
De oorspronkelijke planning van het bouwprogramma CIBOGA loopt achter op schema. Dit heeft nadrukkelijk 
impact op exploitatie van de parkeergarage, aangezien deze aangelegd is om de bewoners en de bezoekers van de 
wooncomplexen te faciliteren. 
De ontwikkelende partijen en de gemeente Groningen zijn druk bezig met het ontwikkelen van altematieven voor 
de invulling van het bovengrondse programma (studentenhuisvesting, hotelfaciliteiten, Infoversum). Ook wordt 
gestudeerd op de bereikbaarheid van de parkeergarage vanaf de Oostelijke Ringweg. Wijzigingen in het 
programma of een verminderde bereikbaarheid van de garage hebben mogelijk een negatief effect op de exploitatie 
van de Boterdiepgarage. 

• Scheurvorming vloer en vervuiling 
Scheurvorming: 
In 2010 zijn er scheuren ontdekt in de vloer van de Boterdiepgarage. In 2011 heeft deze scheurvorming zich verder 
doorgezet. Door de scheuren komt vervuild water de garage binnen dat de vloer heeft aangetast. Er zijn diverse 
maatregelen genomen om de scheurvorming te stoppen. De ontwikkeling van de scheurvorming en de 
vloeistofdichtheid van de vloer wordt continue bewaakt. 
Ook heeft de gemeente Groningen inmiddels de bouwer van de parkeergarage aansprakelijk gesteld voor geleden 
schade. 

Vervuiling: 
Op een bepaalde plaats in de parkeergarage komt door de scheuren vervuiling naar boven. Het betreft hier 
zogenaamde Polycyclische aromatische koolwaterstojfen (teerproduct). Deze vervuiling levert geen gevaar op voor 
de volksgezondheld. Tevens wordt de luchtkwaliteit periodiek gemeten. In 2012 wordt gestart met het vervangen 
van het aangetaste gedeelte (400M2) van de garagevloer, zodat de vervuiling wordt tegengehouden door de 
garagevloer. Na het herstel van de vloer, wordt nog een stress-test uitgevoerd om te bepalen in hoeverre de 
herstelde vloer aan de criteria van vloeistofdichtheid beantwoord. 

• Nieuwe bebording entreebord Boterdiepgarage 
In 2011 is het ontwerp van het nieuwe entreebord van de garage gerealiseerd en aangebracht boven de hoofdingang 
van de parkeergarage. 
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Circusgarage 

De Circusgarage is een garage met 300 plaatsen. De garage is eigendom van de gemeente Groningen en wordt 
sinds 2002 door het Parkeerbedrijf geexploiteerd. Het beheer van de garage wordt verzorgd door Pl. 
Deze garage is vooral een abonnementengarage (in totaal 127 stuks) voor het bovenliggende politiebureau en de 
bewoners van de omiiggende wooneenheden (De Beren) die niet in aanmerking komen voor een reguliere 
straatparkeervergunning. De rest van de bezoekers/gebruikers zijn de zogenaamde kortparkeerders die de 
bovenliggende commerciele plint bezoeken. 
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De Circusgarage heeft te maken met een structurele daling van het aantal bezoekers en de omzet. De economische 
recessie in combinatie met een gewijzigde invulling van het bovengrondse programma heeft een negatief effect op 
de exploitatie van de parkeergarage. De functies in winkelcentrum De Beren hebben vooral een wijkfunctie en 
trekken daardoor vooral winkelend publiek dat niet met de auto maar op de fiets komt. De commerciele plint heeft 
zich niet kunnen ontwikkelen tot regionaal bronpunt. 
Het is de bedoeling dat door middel van marketinginspanningen en een groei van het aantal abonnementen, 
veroorzaakt door de toekomstige woningbouw in de omgeving (CIBOGA), een lichte verbetering van het resultaat 
in de komende jaren gaat plaatsvinden. Een snelle groei lijkt uitgesloten aangezien de parkeergarage dichtbij 
wijken ligt waar geen betaald parkeerregime van kracht is en automobilisten dus " gratis" kunnen parkeren en het 
feit dat de Boterdiepgarage parkeerders wegtrekt omdat deze garage dichterbij het centrum ligt. 

• Afboeken Circusgarage 
De Circusgarage heeft zich niet ontwikkeld zoals verwacht. De invulling van het programma bovengronds heeft 
niet het gebruik van de parkeergarage met zich meegebracht zoals dat was verwacht. De woningen worden 
bewoond door studenten en de bovenliggende commerciele plint heeft niet de gewenste regionale uitstraling en 
trekt vooral klanten uit de buurt. 
Dat betekent dat er geen andere optie is dan afboeken. Door het afboeken van de huidige boekwaarde van 5,35 
min. euro per 31 december 2011 worden de jaarlijkse kapitaallasten met ruim 3 ton verlaagd. 

Oosterpoortgarage 

De parkeergarage bij De Oosterpoort is een garage met 300 plaatsen en wordt sinds 1990 geexploiteerd door de 
gemeente Groningen. De garage wordt gehuurd van de firma Dutch Property Company Rembrandt B.V. en het 
beheer van de garage wordt verzorgd door Pl. 

De omzet 2011 is met € 75.000 gestegen in vergelijking met de omzet van 2010. Deze stijging van de omzet van de 
Oosterpoortgarage wordt verklaard door het feit dat de parkeergarage meer bezoekers trekt en een tariefsverhoging 
per 1-1-2011. 

Omzet 2006 Omzet 2007 Omzet 2008 Omzet 2009 Omzet 2010 Omzet 2011 
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• 24-uur uitrijdbaar 
Vanaf maart 2012 wordt het mogelijk voor bezoekers en abonnementhouders om 24 uur per dag de garage uit te 
rijden. Hiervoor is in 2011 de parkeermanagementinstallatie aangepast, de gebruiksvergunning verkregen en zijn 
verschillende infrastructurele aanpassingen (het installeren van kaartlezers bij alle voetgangersingangen) 
uitgevoerd. 
De doelgroepen (theater- en concert bezoekers) die gebruik maken van deze parkeergarage hebben behoefte aan 
ruimere openingstijden na afloop van de voorstellingen. Door deze maatregel verwachten wij een positief effect op 
de exploitatie van de parkeergarage. 

• Upgrade Oosterpoortgarage 

Het Parkeerbedrijf heeft in 2011 de kwaliteit van de parkeergarage verbeterd (nieuw toegangshek, nieuwe 
bebording en verhoging sociale veiligheid). In 2012 wordt dit project afgerond met de bouw van een nieuwe 
beheerdersloge en het schilderen van de entree. Een impressie van de huidige situatie wordt hieronder 
weergegeven. 

• Bespoedigen uitrijden parkeergarage 

Om het uitrijden te bespoedigen na afloop van voorstellingen, zijn in 2011 diverse maatregelen genomen. Bij 
kleine voorstellingen staat een beheerder bij de uitrit om de mensen te helpen. Bij drukke voorstellingen zijn twee 
beheerders aanwezig. Ook wordt tijdens piekmomenten de inrit gebruikt als uitrit, waardoor de uitstroomcapaciteit 
wordt verdubbeld. 
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Euroborggarage 

De Euroborggarage is een garage met 900 plaatsen. De garage is eigendom van de gemeente Groningen en wordt 
sinds eind 2005 door het Parkeerbedrijf geexploiteerd. Het beheer van de garage wordt verzorgd door Q-Park. 

De autonome groei van de Euroborggarage in de afgelopen jaren heeft zich in 2011 niet doorgezet. De omzet 2011 
voor de Euroborggarage is uitgekomen op € 1.286.757, terwijl de omzet in 2010 € 1.382.310 bedroeg. 
De reden voor de daling van de omzet en het aantal parkeerders is gelegen in het feit dat de verwachte 
ontwikkelingen op het Europapark niet zijn uitgekomen. De komst van kantoren en de verwachte groei van de 
individuele gebruikers is achtergebleven bij de oorspronkelijke programmatische uitgangspunten. 
Tevens is het financiele effect van de "zondag-opening" van de Jumbo Supermarkt in 2011 flink minder 
vergeleken in 2010. In 2011 hebben meerdere supermarkten in de regio ook toestemming gekregen om op zondag 
open te zijn. 
De daling van het aantal parkeerders is procentueel hoger dan de omzetdaling. De geringe daling van de omzet 
heeft te maken met de ingevoerde tariefsstijging per 1 januari 2011. 

De verwachting is echter wel dat het bezoek aan en de omzet van deze parkeergarage de komende jaren gaat 
groeien. De komst van het Alfa-college en andere toekomstige functies op het Europapark zullen een positieve 
invloed hebben op de Euroborggarage. 
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• C2000 installatie 
In 2011 is de nieuwe C2000 installatie in de Euroborggarage geinstalleerd. Binnen de parkeergarage hebben de 
verschillende hulpdiensten nu voldoende communicatie bereik bij oefeningen en calamiteiten. 

(ai® 
• Afsluiting parkeerterrein P4 en P5 

In 2011 is het parkeerterrein P5 is het terrein vlakbij de kolenmuur op het Europapark met een slagboom 
afgesloten. Op werkdagen werd dit terrein vooral gebruikt om "gratis" te parkeren. Het terrein P4 is gelegen achter 
het voetbalstadion en wordt op wedstrijddagen gebruikt voor het parkeren van de supporters van de bezoekende 
vereniging. Dit terrein wordt begin 2012 afgesloten. 
Beide terreinen vormen, samen met P-i-R-terrein P3 een "gratis"concurrent van de Euroborggarage en hebben als 
zodanig een negatief effect op de exploitatie van deze garage. De betrokken parkeerders zullen nu gebruik moeten 
maken van de parkeergarage Euroborg, het betaald parkeerterrein P2 of P+R-terrein P3. 

Damsterdiepgarage 

De parkeergarage Damsterdiep is op 10 december 2011 geopend. Vanaf deze dag konden parkeerders voor het 
eerst parkeren in deze parkeergarage. Voor het tarief van € 1,- per uur, waarbij het eerste uur gratis was, konden 
bezoekers en inwoners van de stad Groningen kennismaken met de garage. 
De garage is geopend met tijdelijke parkeermanagementapparatuur. De plaatsing van de definitieve apparatuur 
staat gepland in april 2012. Vanaf deze datum is het ook mogelijk om abonnementen uit te geven. 
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In de maand december is er volop gebruik gemaakt van de Damsterdiepgarage. Mede door het kennismakingstarief 
konden wij 5.443 parkeerders verwelkomen. Deze zorgden voor een omzet van € 10.300, -. 

Over de toekomstige ontwikkeling van deze garage is nog niet veel te zeggen. Op dit moment is de inrit nog steeds 
verscholen onder de bouwactiviteit. De T parkeerlaag wordt op dit moment waterdicht gemaakt. 

Casinogarage 

De Casino-garage beschikt over 225 plaatsen en wordt door de gemeente Groningen verhuurd aan Holland Casino. 
De Casino-garage is een openbare parkeergarage met een "doelgroep" tariefstelling, aangezien de casinobezoekers 
korting krijgen van Holland Casino. De lopende huurovereenkomst voorziet niet in het opzeggen van het contract 
door de Gemeente Groningen. In 2012 zullen de noodzakelijke stappen worden genomen, om conform het 
CoUegeprogramma, deze garage een "doelgroep" karakter te kunnen geven. 
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4.2 Buurtstallingen 

Hieronder wordt een overzicht weergegeven van de ontwikkeling van de bezettingsgraad per buurtstailing. 

Ontwikkeling bezettingsgraad 
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Bron: Abonnementenadministratie Pl Den Haag 

In het afgelopen jaar is gebleken dat het abonnementenbestand constant is gebleven. De gemiddelde 
bezettingsgraad is, net als in 2010, 80%. De enige buurtstaUingen die achterblijven zijn Nieuwstraat, Poortersplein 
en Bleekveld. Deze buurtstallingen zijn gelegen in betaald parkeergebieden waar mensen tegen lagere kosten een 
parkeervergunning kunnen verkrijgen. In deze wijken is altijd voldoende parkeerruimte op straat aanwezig, zodat 
het kunnen beschikken over een parkeerplaats in een buurtstailing geen toegevoegde waarde heeft. De betrokken 
buurtstallingen zullen door middel van marketinginspanningen onder de aandacht van buurtbewoners worden 
gebracht. 

In het onderstaande overzicht wordt de kostendekkendheid van de buurtstallingen in de periode 2009-2011 
weergegeven. 

2009 
2010 
2011 

Kostendekkendheid 

31% 
51% 
59% 

De kostendekkendheid is sinds 2009 flink gestegen. Dit wordt vooral veroorzaakt door de tariefsverhoging in 5 
stappen van € 39,- naar € 70,- in 5 jaar. 

• Afronding kwaliteitsverbetering buurtstallingen 

Eind 2009 is gestart met de upgrade van de buurtstallingen. In 2011 is dit project afgerond. Diverse maatregelen 
om de sociale veiligheid te vergroten, de uitstraling te verbeteren en de duurzaamheid te bevorderen zijn 
uitgevoerd. Zo zijn er overal energiezuinige TL-lampen geinstalleerd inclusief bewegingssensoren, zijn alle muren 
en kolommen opnieuw geverfd en wordt de bebording, kleurstelling en verlichting verbeterd van alle entrees, 
trapopgangen en nooduitgangen. Tevens is iedere buurtstailing in 2011 voorzien van nieuwe snelroldeuren. 
Hieronder een weergave van de actuele situatie in de buurtstailing Ebbingepoort. 
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• Parkeervoorzieningen Nieuwe Kijk in't Jat en J.CKapteynlaan 
Het onderhoudsniveau en de uitstraling van de parkeervoorzieningen Nieuwe Kijk in't lat (20 huurders) en de J.C. 
Kapteynlaan (3 huurders) zijn beneden het gewenste basisniveau van het Parkeerbedrijf en zijn moeilijk te 
exploiteren. In 2011 is de gemeentelijke stalling J.C. Kapteynlaan dan ook gesloten. De huurders hebben een 
alternatief aangeboden in een van de gemeentelijke buurtstallingen. In 2012 ligt het in de lijn dat de gemeente 
Groningen ook de parkeervoorziening Nieuwe Kijk in't Jat gaat verkopen. 

Nieuwe Kijk in't Jatstraat J.C. Kapteynlaan 

4.3 (P+R) Terreinen 

Er zijn vier grote P+R-terreinen in de gemeente Groningen, namelijk: Euroborg/P3, Kardinge, Hoogkerk, Zernike. 
In de gemeente Haren ligt nog het P+R-terrein Haren/A28. 
Het is de bedoeling de auto op het terrein te parkeren en dan de bus te nemen voor vervoer naar de binnenstad. Het 
kaartje is verkrijgbaar bij de chauffeur op het P+R-terrein en kost € 5, - voor maximaal 5 personen. 

De exploitatie en het beheer van deze 4 terreinen vallen onder de verantwoordelijkheid van het Parkeerbedrijf. 
In de afgelopen jaren is de groei in het gebruik van de P+R terreinen enorm toegenomen. Jaarlijks maken ongeveer 
1,5 miljoen reizigers gebruik van de P+R-terreinen. Het beheer en de exploitatie van de P+R-terreinen is een 
verantwoordelijkheid van het Parkeerbedrijf. 
In het onderstaande overzicht zijn alle P+R-terreinen weergegeven inclusief de mogelijk toekomstige P+R-
voorziening Driebond en het uitgebreide P+R-terrein Zernike. 

25 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

399

• Gebruik P+R-terreinen 

Haren, Kardinge, Europapark en Zemike zijn op doordeweekse dagen veel bezel door forensen. P+R Europapark 
wordt ook gebruikt tijdens evenementen in de Euroborg. 

Het P+R-terrein Haren is een belangrijk terrein voor het stedelijk P+R systeem. Dagelijks heeft het terrein 100% 
bezetting en moeten mensen doorrijden aangezien er geen parkeerpiek meer beschikbaar is. Het bestaande terrein 
zal dan ook in de I'' fase worden uitgebreid met 500 plaatsen aan de noordkant op het Nescio-terrein. De planning 
is dat de werkzaamheden in 2014 afgerond zijn. 

Los van het feit dat dit terrein gelegen is op het grondgebied van gemeente Haren, is de Gemeente Groningen actief 
betrokken bij de inrichting en het voorzieningenniveau van het bestaande en het nieuwe gedeelte van het P+R-
terrein. 

In het onderstaande schema wordt het aantal verkochte P+R-kaartjes in 2011 op de terreinen weergegeven. 
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Hoogkerk 

I Aantal verkochte P+R-kaartjes 

Haren Zernike P3 
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Hoogkerk 

Sinds 2 januari 2011 is dit nieuwe P+R-terrein Hoogkerk operationeel. Dit transferium met op termijn 1000 
parkeerplaatsen is bedoeld om de stad Groningen beter bereikbaar te maken vanuit het westen. In eerste instantie is 
er plaats voor bijna 600 auto's. Alle bussen uit westelijke richting stoppen op het transferium. Via de speciale 
busbaan beschikt het transferium over een snelle verbinding met het Hoofdstation. Op het parkeerterrein staat 
een wachtruimte met allerlei voorzieningen die het overstappen van de auto op de bus aangenaam moeten maken. 

Het uitstralings- en voorzieningenniveau op dit terrein wordt als referentie gebruikt bij de nieuwe P+R-terreinen 
(Zernike, Driebond) en de upgrade van de bestaande P+R-terreinen. Bij Hoogkerk wordt gewerkt met zogenaamde 
DRIS-schermen en halte panelen. Op deze schermen worden actuele reis- en vertrektijden gepresenteerd. 
Hieronder een grafische weergave van de schermen. 

Met de opening van dit nieuwe P+R-terrein zijn gelijktijdig het huidige P+R-terrein Hoogkerk bij Atos Origin en 
het terrein bij de Peizerweg worden opgeheven. 

• Zaanstraat 
Het parkeerterrein aan de Zaanstraat wordt sinds de jaren negentig gehuurd van KPN. Dit terrein biedt plaats aan 
300 auto's en werd in 2000 expliciet ingericht ten behoeve van het gebruik voor het P+R-systeem. 

Het gebruik van de Zaanstraat is sinds december 2009 gehalveerd. In het kader van de opening van het nieuwe 
P+R-terrein Hoogkerk, is de P+R-functie van het terrein Zaanstraat afgestoten. Sindsdien fungeert het als een 
parkeerterrein, welke gebruikt wordt door medewerkers van KPN en als overloop van P+R-terrein Cascade. 
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4.4 Straatparkeren 

• Handhaving 

Tot 1 juni 2011 voerde de Parkeerpolitie in opdracht van het Parkeerbedrijf de parkeerhandhaving uit. De 
Parkeerpolitie controleerde zowel op fiscale overtredingen als op de Wet Mulder overtredingen. 
Deze bekeuringen worden door de DIA namens het Parkeerbedrijf gei'nd. Vanaf juni 2011 is de handhavende taak 
van de Parkeerpolitie overgenomen door de vakdirectie Stadstoezicht. Dit nieuwe organisatieonderdeel neemt de 
bestaande software, hardware en handhelds van het Parkeerbedrijf tegen dagwaarde over. De verantwoordelijkheid 
voor de uitvoering van het parkeerbeleid berust bij het Parkeerbedrijf en de handhaving wordt op basis van 
prestatieafspraken uitgevoerd door Stadstoezicht. De geinde opbrengsten komen via de DIA ten goede van het 
Parkeerbedrijf. De directe handhavingkosten komen ten laste van het Parkeerbedrijf. 

De ontwikkeling van het aantal uitgeschreven bonnen (fiscaal en Wet Mulder) wordt hieronder weergegeven. 
Alleen de inkomsten van de fiscale overtredingen komen ten goede aan het Parkeerbedrijf. Over de inkomsten van 
de Wet Mulder bonnen wordt nog een besluit genomen of deze aan het Parkeerbedrijf of aan de vakdirectie 
Stadstoezicht komen te vervaiien. 
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In 2011 zijn door de Parkeerpolitie en de vakdirectie Stadstoezicht 45.949 bonnen uitgedeeld. In 2010 was dit 
aantal nog 52.858. Deze dalende trend resulteert logischerwijs in minder inkomsten. Werd in 2008 nog een omzet 
gehaald van € 2.4 miljoen, in 2011 is de omzet uitgekomen op € 1.8 miljoen. In de primitieve begroting 2011 werd 
rekening gehouden met een omzet van € 1.9 miljoen. Gezien de daling van het aantal uitgeschreven bonnen in 
2011, zou de omzet lager moeten zijn. Dit wordt echter gecompenseerd door een eenmalige verrekening van 
bonnen uit voorgaande jaren. 
De reden van de afname van het aantal bonnen is voor het grootste gedeelte toe te schrijven aan het verloop van 
personeel in het kader van de overplaatsing van de Parkeerpolitie naar de nieuwe vakdirectie Stadstoezicht. De 
vakdirectie is qua personele bezetting nog niet op het gewenste eindniveau. 
Ook heeft de landelijke daling van het aantal parkeerders (minimaal 5%) ook impact op het aantal uitgeschreven 
bonnen. 
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• Betalingsbereidheid 

De Parkeerpolitie hield in opdracht van het Parkeerbedrijf maandelijks buurtonderzoeken voor het bepalen van de 
betalingsbereidheid. 
Voor het bepalen van de betalingsbereidheid is van belang: 

of mensen wel/niet een kaartje hebben gekocht bij de parkeerautomaat; 
en of de gebruikte bezoekerspas wel/niet is aangemeld. 
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De vergunningen worden bij het bepalen van de betalingsbereidheid niet meegenomen. Indien dit wel het geval zou 
zijn, dan beinvloed dit de betalingsbereidheid positief. 

Door de overgang van de parkeerhandhaving van de Regiopolitie naar de vakdirectie Stadstoezicht is voor 2011 
geen beeld te geven van de betalingsbereidheid. 

Hieronder wordt voor de periode 2007-2010 de betalingsbereidheid per betaald parkeerwijk weergegeven. De 
verwachting is dat de betalingsbereidheid van 2010 (80%) in 2011 constant is gebleven. 
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hi het af te sluiten convenant tussen het Parkeerbedrijf en de vakdirectie Stadstoezicht zal de betalingsbereidheid 
als speerpunt worden verankerd, waarbij het streven gericht moet zijn op een betalingsbereidheid van 90%. 

• Parkeerautomaten 

In de gemeente Groningen staan op dit moment (stand december 2011) 291 parkeerautomaten, waarvan 60 
"online" staan. Het voordeel hiervan is dat op afstand het beheer kan plaatsvinden en real-time management 
informatie kan worden geleverd. 

De omzet van de parkeerautomaten was in 2011 € 2.605.109. In 2010 was de omzet nog € 2.681.702. Dit is een 
verdere daling ten opzichte van het voorgaande jaren. De recessie (vermindering aantal parkeerders van minimaal 
5%), daling van het binnenstadsbezoek, de inbraak in de parkeerautomaten (vanaf 2010), de vorming van een 
nieuwe handhavingsorganisatie zijn de belangrijkste oorzaken van deze daling. 
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• Card-only Parkeerautomaten 

In juni 2011 heeft de gemeenteraad besloten de parkeerautomaten in de stad te vervangen door zogenaamde 'card 
only' parkeerautomaten. De plaatsing hiervan was voorzien in het eerste kwartaal van 2012. Om kwaliteit en 
acceptatieniveau te waarborgen bleek dit tijdpad te ambitieus. 
De implementatie van de nieuwe 'card only'-automaten is nu verplaatst naar het eerste kwartaal van 2013. 

• Onderhoud en inbraak Parkeerautomaten 

Het onderhoud van de parkeerautomaten op straat wordt uitgevoerd door lederz. In 2011 is geconstateerd dat in 
toenemende mate parkeerautomaten illegaal geleegd worden. 
In de periode tot de definitieve invoering van Card-only automaten, worden de meest gekraakte parkeermeters 
uitgevoerd met een extra slot. De geschatte omzetderving in 2011 is minimaal € 150.000. 

• GSM-parkeren 

Binnen de gemeente Groningen wordt sinds 2001 het GSM-Parkeren aangeboden. Vooralsnog is het bedrijf 
Parkline de enige aanbieder binnen de gemeente. Het GSM-Parkeren is groeiende, het Parkeerbedrijf is 
voornemens om in 2012 een start te maken met het openstellen van de gemeente Groningen voor andere aanbieders 
van GSM-Parkeren (waaronder Parkmobile en Yellowbrick). De omzet voor het GSM-parkeren bedroeg in 2011 
€442.665. 
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• Gehandicaptenparkeren 

Een van de uitvoeringstaken van het Parkeerbedrijf is het beoordelen van aanvragen voor en de verstrekking van 
gehandicaptenparkeerkaarten. De medische toetsing wordt uitgevoerd door de HVD. 
De aanvraag voor gehandicaptenparkeerplaatsen op kenteken voor inwoners van de Gemeente Groningen is sinds 
2006 gestegen. In 2006 zijn 532 aanvragen voor een gehandicaptenparkeerkaart of een gehandicaptenparkeerplaats 
afgehandeld, in 2011 zijn dit er al 902, wat neerkomt op een stijging van 41%. De laatste jaren tekent zich een 
stabiel beeld af. 

Hoewel een nadere verkenning noodzakelijk is, lijken de stijgingen te worden veroorzaakt door financiele 
motieven en de vergrijzing. Het kosteloos aanbieden van een gehandicaptenparkeerkaart en -plaats stimuleert het 
aanvragen van deze producten. In 2011 is gekeken naar de totale kostenstructuur van het gehandicaptenparkeren in 
de gemeente Groningen (ROEZ + HVD). Ook heeft een verkenning plaatsgevonden hoe andere gemeenten omgaan 
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met het doorbelasten van de kosten van het gehandicaptenparkeren. In de nota "Parkeren met perspectief wordt 
een voorstel meegenomen om het gehandicaptenparkeren in de Gemeente Groningen te belasten. 
In de onderstaande grafiek wordt het verloop van het aantal aanvragen vanaf 2006 tot en met 2011 weergegeven. 

4.6 Fietsparkeren 

Groningen is een van de belangrijkste fietssteden van Nederland. Het gebruik van de fiets als vervoermiddel stijgt 
nog steeds. Deze groei heeft als keerzijde dat de parkeerdruk van het fietsparkeren toeneemt. Daarom zullen meer 
gebouwde fietsparkeervoorzieningen worden ontwikkeld en aangeboden die aantrekkelijk zijn voor de fietsers. 
Indien voldoende voorzieningen aanwezig zijn, dan kan stringenter worden gehandhaafd in de openbare ruimte op 
fout geparkeerde fietsen en zwerffietsen. 
Om de fietsparkeermogelijkheden te verbeteren wordt ingezet op: 
- voldoende stallingcapaciteit; 
- comfortabele entrees van gebouwde fietsparkeervoorzieningen; 
- bij voorkeur bewaakt; 
- bij voorkeur gratis. 

Het fietsparkeren is sinds 2009 onderdeei van het Parkeerbedrijf. Het Parkeerbedrijf is belast met de operationele 
uitvoering van het fietsparkeren in de binnenstad en het stationsgebied van Groningen. De overdekte stallingen in 
de binnenstad vallen ook onder het beheer van het Parkeerbedrijf. Naast het beheer houdt het Parkeerbedrijf zich 
bezig met de uitvoering van de beleidsmaatregelen. De informatievoorziening en communicatie rondom het 
fietsparkeren worden sinds 2010 integraal door het Parkeerbedrijf uitgevoerd. De handhaving en het verwijderen 
van fietsen is een uitvoerende taak van de Milieudienst. 

nuisregels 
Stadsbalkon 
• 24-uurs fietsenstalling 

• Stailen op eigen risico 

• Fietsen buiten rekken 
worden verwijderd 

• Maximaal 12 dagen 
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In 2011 zijn de onderstaande projecten door het Parkeerbedrijf voltooid. 

AFAC (Algemene Fiets Afhaal Centrale) 
De demografische ontwikkelingen in Groningen (toename bevolkingsgroei, stijging aantal studenten, etc.), de 
groei van het aantal bezoekers aan Groningen en het flankerend verkeersbeleid leiden ertoe dat de komende 
jaren het fietsgebruik fors toeneemt. Uiteraard leidt dit ook tot meer gestalde fietsen en daarmee tot een grotere 
kans op fietsdiefstal. Het tegengaan van fietsdiefstal is een van de speerpunten uit het gemeentelijk fietsbeleid. 

Naast het hoge aantal gevallen van fietsdiefstal in Groningen speelt in het stationsgebied een probleem met 
de aanwezige stallingscapaciteit. Vanwege de groei van het aantal gestalde fietsen neemt ook het aantal 
fietsen dat fout, hinderlijk of te lang gestald staat toe. Dit heeft ertoe geleid dat het aantal verwijderde fietsen 
in het stationsgebied de afgelopen jaren is toegenomen. 
Om de verwijderde fietsen te kunnen bergen, is in 2009 het opslagdepot aan de Travertijnstraat geopend. 

Er valt een directe link te constateren tussen de hoeveelheid verwijderde fietsen en het aantal aangiftes van 
fietsdiefstal bij de politie. Veel mensen vinden het blijkbaar makkeiijker om via intemet aangifte te doen 
van fietsdiefstal dan om een verwijderde fiets persoonlijk en tegen een vergoeding van € 25, - op te halen 
aan de Travertijnstraat. Om dit te voorkomen is het belangrijk om verwijderde en gestolen fietsen beter en 
centraal te registreren. 

Op dit moment voeren zowel de politie, die belast is met aangiftes en opsporing van fietsdiefstal, als onze 
eigen Milieudienst, die zorg draagt voor handhaving en om deze reden fietsen verwijdert, een eigen 
afzonderlijke administratie. Dit zorgt voor veel vervuiling van de beschikbare informatie en resulteert in 
hogere vermeende diefstalcijfers. 
Daamaast is in Groningen een situatie ontstaan waarbij taken op het gebied van handhaving, aangiftes en 
opsporing zijn ondergebracht bij diverse organisaties. Dit leidt bij burgers tot onduidelijkheid over bij wie hij 
of zij moet zijn als het gaat om een verwijderde, vermiste of gestolen fiets. 
In 2011 is hiervoor het AFAC opgericht. 
Het AFAC slaat alle weggeknipte (wrakken en hinderlijk gestalde fietsen), gevonden of door de politie in 
beslag genomen fietsen op en registreert ze. Alle fietsen worden ten minste vier weken, en daama - afhankelijk 
van hun waarde - tot maximaal drie maanden bewaard en gecontroleerd op diefstalsignalering. Temggevonden 
fietsen kunnen door de eigenaar worden opgehaald. Door middel van een koppeling op de gemeentelijke 
website kunnen burgers in de toekomst zelf checken of hun verdwenen fiets naar het AFAC is afgevoerd of dat 
de fiets daadwerkelijk gestolen is. 
Aangezien alle fietsen volledig geregistreerd worden, is een fiets snel teruggevonden. Het AFAC stelt deze lijst 
zo zorgvuldig mogelijk samen en actualiseert deze regeimatig. Overigens is het wel van belang te realiseren dat 
de registratie van een fiets op een beperkt aantal kenmerken plaatsvindt (merk, type, kleur en framenummer); 
niet iedereen kent deze kenmerken van zijn eigen fiets. 

Continuering gratis gebruik NS-stalling Hoofdstation. 
Vanaf 2009 kunnen fietsers in het weekend (van vrijdag 13.00 uur tot en met maandag 12.00 uur), gratis 
gebruik maken van de NS-stalling Hoofdstation. Bij aanvang van de proef met het gratis weekendstallen was 
de doelstelling het aantal gebruikers van de NS-stalling in het weekend toe te laten nemen met 450 fietsen. Uit 
de cijfers 2011 blijkt dat mim 45.000 mensen in het weekend een gratis stallingsplaats is geboden. 
De huidige overeenkomst met de NS loopt tot 1 juli 2012. Daarna worden de bestaande afspraken opnieuw 
tegen het licht gehouden. 
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• Opening Peperstraat 
Op 8 april 2011 is de nieuwe fietsenstalling in de Peterstraat officieel geopend. De gemeente richt zich met de 
nieuwe fietsenstalling in De Peperstraat vooral op het uitgaanspubliek in dit gebied. De openingstijden zijn hierop 
aangepast. Op maandag en dinsdag is de fietsenstalling geopend van 08.00 tot 18.30 uur, van woensdag tot en met 
vrijdag van 08.00 tot 06.00 uur, op zaterdag van 09.00 tot 06.00 uur en op koopzondag van 11.30 tot 17.30 uur. 
Het totaal van de gratis bewaakte fietsenstallingen in de binnenstad komt met de nieuwe stalling op vier. Behalve 
in de Peperstraat zijn er ook stallingen in de Oude Boteringestraat (Bibliotheek), Ruiterstraat (Pathe) en 
Haddingestraat. De nieuwe fietsenstalling betekent een uitbreiding van de stallingscapaciteit in de binnenstad met 
200 plaatsen. Het totaal van de gratis en bewaakte parkeerplekken in de binnenstad bedraagt hiermee 1226. Om 
ervoor te zorgen dat zoveel mogelijk fietsparkeerders de stalling weten te vinden, is bijzondere aandacht besteed 
aan de zichtbaarheid en de herkenbaarheid. Ook de overige al in gebruikzijnde gemeentelijke fietsenstallingen 
worden binnenkort in dit opzicht verbeterd. 

yfeWM. 

• Pilot 'handhaving en benutting fietsenstallingen' Prorail. 
Deze pilot heeft een technisch hulpmiddel opgeleverd waarmee de lege plekken en de stallingsduur per fiets 
worden gedetecteerd. Het helpt de weesfietsen en fietswrakken te detecteren zodat deze eerder en 
gemakkelijker verwijderd kunnen worden uit de fietsenstallingen. Daamaast maakt het systeem de 
fietsparkeerduur en het aantal vrije plaatsen inzichtelijk. Hierdoor kan een stallingsplaats beter benut worden 
en fietsers die hun fiets willen stailen snel naar de beschikbare plekken leiden. Als de proef slaagt, kan het 
beheer van stallingen en het actief beperken van de stallingsduur een stuk minder arbeidsintensief worden. 
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Toekomstige fietsparkeerprojecten waarbij het Parkeerbedrijf betrokken zal zijn, zijn onder meer: 

• Fietsvoorziening Forum. 
Op de kop van de Poelestraat wordt, als onderdeei van het Groninger Fomm, een overdekte, bewaakte 
fietsenstalling gerealiseerd met ca. 1.400 plaatsen. 2011 is gebruikt om de inrichting van de stalling te 
optimaliseren en de ingang inclusief rolband vorm te geven. De verwachting is dat deze stalling in 2017 in gebmik 
wordt genomen. 

• Kwaliteitsverbetering fietsstallingen. 
De fietsstallingen in de binnenstad van Groningen zullen allemaal hetzelfde uitstralingsniveau krijgen en ook 
zullen alle borden en informatiedragers uitgevoerd worden in de huisstijl. Ook zal het nodige geinvesteerd gaan 
worden in comfortabele entrees van de fietsstallingen om deze stallingen nog aantrekkelijker te maken voor 
gebruikers. In 2011 is de stalling Peperstraat conform deze lijn opgeleverd. 

4.7 Dynamisch verkeersmanagement 

De komende jaren zal, conform de maatregelen uit de parkeernota, worden geinvesteerd in dynamisch 
verkeersmanagement. Het (bij)sturen en begeleiden van verkeerstromen, in combinatie met de grote 
infrastructurele werkzaamheden in en om de stad Groningen, speelt een essentiele rol in de bereikbaarheid van de 
stad Groningen. In 2012 gaat een verkenning plaatsvinden naar een mogelijke vervanging van het bestaande PRIS-
systeem (de statische vol-vrij signalering van de parkeergarages). Het systeem wordt dan vervangen door een 
geavanceerd nieuw systeem met een actieve doorverwijzing indien de betreffende parkeergarage vol is. Het 
Parkeerbedrijf is verantwoordelijk voor het beheer en de exploitatie van dit systeem. 
Begin 2011 is een start gemaakt met tijdelijke verkeersmaatregelen om de verkeersproblematiek op de ringweg en 
op het Europapark bij de aanvang van thuiswedstrijden van FC Groningen te verbeteren. Deze maatregelen zijn 
vervolgens gedurende het voetbalseizoen, op wedstrijddagen, bij verschillende verkeerssituaties ingezet. 

Het betreft hier drie maatregelen, te weten: 
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• het plaatsen van een tekstwagen door Rijkswaterstaat nabij de afslag N7 met de Europaweg. Daarop wordt 
aangegeven of nog parkeerruimte in het gebied direct rond het stadion beschikbaar is om op deze wijze 
zoekverkeer in het Europapark te voorkomen; 

• het gebmiken van een extra inrijdmogelijkheid in de parkeergarage Euroborg, waardoor de doorstroming 
richting de Euroborggarage wordt vergroot; 

• extra aandacht voor de instmctie en aansturing van de verkeersregelaars ter plaatse. 

Het is gebleken dat de genomen maatregelen, een sterk positief effect hebben op de verkeersafhandeling direct 
rondom het Europapark. Door de verbeterde doorstroming in de parkeergarage Euroborg behoort het stilstaande 
verkeer op de Boumaboulevard tot het verleden. Hierdoor is ook de terugslag op de Europaweg en de Zuidelijke 
Ringweg aanzienlijk verminderd. 
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5. DIENSTVERLENING 

Het Parkeerbedrijf hanteert een marketingconcept waarbij een doelgroep gerichte aanpak met de klant centraal 
staat. 
Binnen de regels en mogelijkheden van het parkeerbeleid wordt gekeken naar een zo optimaal 
mogelijke verstrekking van de parkeerproducten en juiste informatievoorziening over het parkeren in de 
stad. Via de diverse communicatiekanalen staat het Parkeerbedrijf dagelijks in contact met de klant, 
dat wil zeggen de bewoners, bedrijven en bezoekers van Groningen. Uitgangspunt voor het verstrekken 
van de producten is 'digitaal waar het kan en face-to-face waar moet'. De website is daardoor het 
belangrijkste communicatiekanaal geworden waar in 2011 sterk op is ingezet (zie hoofdstuk 
6 Marketing). De medewerkers van de front-Office worden jaarlijks getraind op klantgerichtheid en 
vakbekwaamheid. 

5.1 Loket 

Burger, bezoeker of bedrijf kunnen bij het Parkeerbedrijf, zowel bij een fysiek als een digitaal 
loket, parkeerproducten aanvragen en activeren. Bij het loket aan het Gedempte Zuiderdiep zijn alle 
vergunningen en ontheffingen af te halen. Sinds medio 2011 zijn ook alle parkeerproducten digitaal aan te vragen. 
Inmiddels loopt een pilot met de betaling van de bezoekerspas via IDEAL. Als hierbij geen verstoringen optreden, 
wordt deze betaalmogelijkheid uitgebreid naar alle parkeerproducten. 
In onderstaand overzicht is aangegeven welke vergunningen en ontheffingen worden aangeboden. 

In onderstaand overzicht is aangegeven welke vergunningen en ontheffingen worden aangeboden. 

i^n^^^i^^i^id^^^^mHu^^i^^mi^^^i^^l^i^^B 
Parkeervergunningen 
Bezoekerspas 
(Extra) Parkeervergunningen voor bedrijven 

Dag, week -en maandkaarten voor bezoekers * 
Dagparkeervergunning voor bedri) ven * 
Marktvergunningen * 
Schippersvergunningen * 

Dagontheffing 
Ontheffing in- en uitrijverbod 
Taxi vergunning (ontheffing voor berijden van de 
busbaan) * 
Algehele ontheffing 
Ontheffing verzorgende beroepen * 
Autodate 

* Binnenkort te verkrijgen via het e-loket 

Het loket van het Parkeerbedrijf is gehuisvest in de hal aan het Gedempte Zuiderdiep. Het loket is inmiddels 
uitgebreid waardoor het mogelijk is met 2 personen bezoekers te informeren en producten af te geven. Eind 2011 is 
de invoering van een nummeringsysteem gerealiseerd. Bezoekers melden zich bij de informatiebalie en geven aan 
waarvoor ze komen. De medewerker bij de infobalie kan dit digitaal doorgeven aan de betreffende loketten en 
aangeven voor weik product ze komen. Hierdoor is juiste en actuele managementinformatie aan te leveren. 
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Sinds enkele jaren wordt binnen het Parkeerbedrijf ingezet op verbetering van de digitale dienstverlening. De 
doelstelling om 80% van de klanten van het loket Parkeren digitaal van dienst te zijn en slechts 20% van de 
mensen aan het loket te bedienen, heeft vanaf 2008 geleid tot een daling van het bezoek. De stijging in 2011 wordt 
veroorzaakt door 2 factoren: 
1. Het via de gemeentelijke website aanvragen van een parkeervergunning of bezoekerspas is vanaf 2011 enkel 
mogelijk met gebruik van het DigiD. Omdat dit voor veel mensen toch nog een drempel is, gaat men liever langs 
bij het loket. 
2. Tevens is het Parkeerbedrijf begonnen met het afgeven van de gehandicaptenparkeerkaarten aan het loket. Dit 
betekent gemiddeld 80 extra bezoekers per maand 

5.2 Telefoon 

Het aantal telefonische oproepen bij het loket Parkeren vertoont een dalende tendens. De uitbreiding van de 
functionaliteit van het E-loket en de website ligt hieraan ten grondslag. In 2011 heeft deze trend zich doorgezet. In 
de onderstaande tabel wordt het totaal aantal jaarlijkse telefonische oproepen weergegeven. 

2008 

2009 

2010 

2011 

27.050 

24.459 

22.526 

21.538 

In de onderstaande grafiek is per maand de ontwikkeling van het aantal telefonische gesprekken weergegeven. De 
diverse pieken zijn te verklaren door het feit dat op die specifieke moment de facturatie heeft plaatsgevonden. 

I Ontwikkeling aantal telefoontjes 
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5.3 Vergunningverlening 

In de onderstaande tabel wordt het aantal lopende vergunningen in de gemeente Groningen weergegeven: 

Bewonersvergunning 
B edrij fsvergunningen 

Bezoekerspassen 

Artsen ontheffing 
Autodate vergunningen 

Ontheffing verzorgende beroepen 

Schippersvergunningen 

Algehele ontheffingen 

Marktinrij ontheffingen 

Totaal 

Totaal 
2011 

11.936 
1.291 

11.320 

17 

46 

321 

16 

32 

62 

25.040 

Totaal 
2010 

11.636 

1.279 
11.204 

8 

39 

290 
4 

n.b. 

n.b. 

24.460 

Totaal 
2009 

12.348 

1319 

11792 
11 

41 

227 

3 

n.b. 

n.b. 

25.741 

Bron: Parkeervergunningensysteem gemeente Groningen 

De omzet vanuit de vergunningverlening liet tot en met 2009 een jaarlijkse stijging zien. Dit kon worden 
toegeschreven aan de uitbreiding van het aantal parkeergebieden in combinatie met een verhoging van de tarieven. 
Deze groei is in 2010 gestopt, aangezien in dat jaar pas in juni is gefactureerd. Het beoogde effect van de 
tariefsverhoging is in 2010 maar voor 50% gerealiseerd. In 2011 is het aantal actieve vergunningen gestegen in 
vergelijking met 2010, wat ook heeft geleid tot een stijging van de omzet. Meerdere oorzaken liggen hieraan ten 
grondslag: 

• Bij de facturatie 2011 is de tariefsverhoging voor 100% gerealiseerd; 
• De uitbreiding van het aantal parkeergebieden met Kop van Oost en Gruno-buurt. 

1.200.000 
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800.000 

600.000 

400.000 

200.000 
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I Omzet parkeervergunningen 
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^ 

— 
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Gezien het feit dat in 2012 de eerste verkenningen gaan plaatsvinden om het betaald parkeren uit te breiden met 
gebieden tegen de betaald parkeergebieden aanliggen of in de buurt van grote bedrijven zitten (Oranjebuurt, 
Helperplein, Oosterparkbuurt), zal dit waarschijniijk in 2012 een positieve invloed hebben op de omzet van de 
parkeervergunningen. 
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Bezoekerspas 

In de onderstaande grafiek wordt de omzetontwikkeling weergegeven van de bezoekerspassen. In 2009 is het tarief 
verdubbeld en in 2010 is het tarief verhoogd met 10%. Per 2011 is het tarief van de bezoekerspas € 31,60 per jaar. 
De jaaromzet 2011 laat een lichte stijging. 
Het bezoekerspas parkeren blijft een kostbaar concept. De omzet in 2011 bedroeg € 409.000, terwijl 1.500.000 
parkeemren werden verbmikt. 

I Omzet bezoekerspas 
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Dagontheffingen 

Bedrijven kunnen zich opgegeven voor het dagontheffingensysteem. Zij kunnen dan met behulp van een 
gebruikersnaam en een wachtwoord inloggen in het systeem en zelf hun parkeerpassen activeren. De dagontheffing 
verleent de ondernemer de mogelijkheid om te parkeren waar het eigenlijk niet mag, bijvoorbeeld op de stoep. 
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5.4 Meidingen 

In 2009 is een start gemaakt met de registratie van de binnengekomen meidingen bij het Parkeerbedrijf In 2011 
waren dit 73 stuks. De meidingen zijn onder te verdelen in de volgende onderwerpen. 

Gehandicaptenparkeren; 
P+R-terreinen en gebruik; 
Fietsparkeren; 
Facturatie; 
Parkeerbeleid; 
Bezoekerspas systeem; 
Behandeling loket Parkeren; 
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Een waameembare trend is dat er een stijging is van het aantal meidingen betreffende het parkeerbeleid. Meestal 
betreffen dit buurtbewoners aan de rand van een betaald parkeren gebied. Ook is een stijging waarneembaar van 
het aantal meidingen in parkeergarages en buurtstallingen. Het betreft dan vooral de tariefstelling per uur en de het 
onderhoud en beheer van de buurstallingen. 
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6. MARKETING 

Marketingplan 
In het eerste kwartaal van 2010 is het Marketingplan Parkeerbedrijf 2010-2015 opgesteld; 
een schets van het doel, de missie, (de plek in) de organisatie, de producten, de communicatiekanalen, 
de omgeving, de plannen etc. van het Parkeerbedrijf Ieder jaar wordt van hieruit een Plan van Aanpak marketing 
Parkeerbedrijf gemaakt. Dit is een overzicht van marketing- en communicatieactiviteiten die in de komende twee 
jaar worden opgepakt en uitgewerkt. 

Strategisch model 
Heel bewust is gekozen voor "Klantenpartnerschap" als strategisch model. Het Parkeerbedrijf stelt 
daarmee de relatie met bewoners, bezoekers en bedrijven centraal en voorziet zo precies mogelijk in 
de behoeften van deze groepen op het moment en de plaats waarop die behoefte ontstaat binnen de 
kaders van het vigerende parkeerbeleid. Daarbij is kennis van de klanten cmciaal. 

Het strategisch model past heel goed bij de publieke onderdelen straatparkeren, buurtstallingen, P-i-R-terreinen en 
fietsparkeren. Steeds duideiijker wordt echter dat bij het private onderdeei parkeergarages deze strategie niet 
toepasbaar is. Het spanningsveld tussen publiek en privaat is duidelijk merkbaar bij de exploitatie opdracht van de 
gemeentelijke parkeergarages. In het rapport 'Strategisch perspectief op parkeren' wordt dit spanningsveld verder 
uitgewerkt. 

Doelgroepverkenning 
In 2010 is een verkenning onder de doelgroepen gehouden. Hiermee is kwalitatieve informatie verzameld over de 
doelgroepen en zijn suggesties en op- en aanmerkingen over de dienstverlening en het parkeren in Groningen 
verzameld. Deze suggesties en ideeen worden meegenomen in de diverse uitvoeringsplannen van het 
Parkeerbedrijf Tevens wordt de kennisopbouw over de doelgroepen in de komende jaren verder uitgebouwd. 

Uitvoering 
Marketing en Communicatie worden in alle facetten van de uitvoering van het parkeerbeleid ingezet. 
Het communiceren vanuit de publiekrechtelijke taak van de gemeente bestaat vooral uit het informeren 
van de bewoners, bedrijven en bezoekers, kortom de doelgroepen van het Parkeerbedrijf over alle 
parkeermogelijkheden in de stad. 
Marketing bewaakt ondermeer de functies van de diverse gemeentelijke parkeergarages, hoe deze bij 
grote evenementen ingezet kunnen worden en hoe we de bezetting kunnen verhogen. Met het eerder genoemde 
rapport 'Strategisch perspectief op parkeren' hopen wij meer bezetting en daarmee hogere opbrengsten te 
realiseren. 

De gemeentelijke huisstijl wordt in alle parkeervoorzieningen toegepast. In 2010 was buurtstailing Ebbingepoort 
de eerste van de 7 buurtstallingen die helemaal past binnen het gemeentelijke schoon, heel 
en veilig-concept. De overige buurtstallingen zijn in 2011 aangepast. Bij de parkeergarages wordt als eerste 
gewerkt aan de parkeergarage De Oosterpoort. Bij deze garage zal het mogelijk worden 24 uur per dag in- en uit te 
rijden, zal de bewegwijzering worden aangepast en onderhoud worden gepleegd. Ook zal de garage de 
gemeentelijke huisstijlsfeer gaan uitademen. Nadrukkelijk wordt de samenwerking gezocht met het cultuurcentrum 
De Oosterpoort om zodoende gezamenlijk de bezoekers aan de garage en het cultuurcentrum een gezellige avond 
uit aan te bieden. 
In december 2011 is de parkeergarage Damsterdiep geopend. Eerst is deze geimproviseerd ingezet omdat de 
parkeermanagementapparatuur nog niet was aangebracht. In december 2011 gold een kennismakingstarief Dit 
hield in dat het eerste uur gratis geparkeerd kon worden en daama voor 1 euro per uur. Omdat er nog geen 
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betaalautomaten waren, moet eerst contant worden afgerekend. Eind eerste kwartaal 2012 zal de parkeergarage 
gereed zijn en kan deze op de gebmikelijke wijze worden ingezet. 

Channelmanagement 
Het Parkeerbedrijf optimaliseert de dienstverlening op maat naar de verschillende doelgroepen. Zo zal 
voor een grote klant als het UMCG het distributiekanaal anders worden ingericht als voor een bezoeker 
aan het loket. 

Informatievoorziening 
Om onze doelgroepen zo goed mogelijk te informeren is het onderdeei Parkeren op de huidige gemeentelijke 
website herschreven en verbeterd. Momenteel werken we aan een aparte website, niet in gemeentelijke stijl, om 
onze parkeervoorzieningen te promoten en bezoekers aan de site op een duidelijke en snelle manier te informeren 
over het parkeren in Groningen. Hierin worden (alleen) de gemeentelijke parkeervoorzieningen belicht. 
In 2009 is een start gemaakt met een folderserie gericht op de doelgroepen en over onze parkeervoorzieningen. De 
volgende folders zijn gereed: 
- Parkeren voor bezoekers (in 3 talen), 
- Parkeren voor bewoners, 
- Parkeren voor bedrijven, 
- Parkeren voor fietsers' (2 talen), 
- Parkeergarage Boterdiep 
- Parkeren in het Europapark. 
Er ontbreken nog 2 folders in het geheel, die van de parkeergarages Damsterdiep en Oosterpoort. Hieraan wordt 
momenteel gewerkt. Op termijn wordt bekeken of een aparte folder over de P+R-terreinen aan de serie moet 
worden toegevoegd. 
Alle folders zijn in te voegen in een map met corporate informatie. Deze map is toegevoegd als bijlage met de 
meest recente folders "Parkeren voor fietsers en Parkeren in het Europapark". 
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7. VASTGOED- EN EXPLOITATIEONTWIKKELINGEN 

Het Parkeerbedrijf is verantwoordelijk voor de exploitatie van het parkeervastgoed. In dit hoofdstuk wordt 
weergegeven wat de stand van zaken is van de vastgoedportefeuille van het Parkeerbedrijf Het betreft hier zowel 
de bestaande parkeergarages en buurtstallingen alsook de parkeergarages die nog in ontwikkeling zijn en de positie 
van het Parkeerbedrijf daarbij. 

7.1 Kentallen Vastgoedportefeuille 

In onderstaand overzicht (meetmoment 31 december 2011) is de vastgoedportefeuille van het Parkeerbedrijf 
weergegeven. Per garage wordt het aantal parkeerplaatsen, de boekwaarde en de (indirecte) opbrengstwaarde 
weergegeven. Tevens wordt een surplus of tekort per garage weergegeven. De weergegeven bedragen zijn in 
miljoenen euro. 

Buurtstallingen 

Circus* 

Euroborg 

Boterdiep** 

Damsterdiep 

Rademarkt 

Casino 

Martini 

Westerhaven 

Totaal 

Aantal parkeerplaatsen 

734 

300 

900 

1.200 

548 

370 

225 

600 

809 

5.686 

Boekwaarde 

€0 

€0 

€ 19 

€29,3 

€35,4 

€8,7 

€3,0 

€0,2 

€4,2 

€99,8 

Opbrengstwaarde 

€0,5 

€0 

€31,4 

€25,6 

€27,8 

€13,4 

€0 

€1,8 

-€1,3 

€ 99,20 

Saldo 

€0,5 

€0 

€12,4 

-€3,7 

-€7,6 

€4,7 

-€3,0 

€1,6 

-€5,5 

-€0,6 

* De Circusgarage is per 31-12-2011 afgeboekt naar € 0, -. 
**De vertraging van het bovengrondse bouwprogramma CIBOGA zal een negatieve impact hebben op de uiteindelijke 
opbrengstwaarde van de parkeergarage Boterdiep. 

7.2 Nieuwe parkeergarages en ontwikkelingen 

Parkeergarage Forum 
Hier wordt gerekend met een maximaal bouwbudget van € 58.400.000, -. (prijspeil 2015). Het Parkeerbedrijf is 
nadrukkelijk betrokken bij de uitgangspunten voor de garage en het opstellen van het 'Programma van Eisen'. In 
het vervolgtraject, bedoeld om te komen tot een definitief ontwerp en de realisatiefase, zal het Parkeerbedrijf in de 
projectgroep zijn vertegenwoordigd. De financiele eindredactie blijft gedurende de realisatie de 
verantwoordelijkheid van het project. 
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Parkeergarage SOZAWE 
Het Parkeerbedrijf is betrokken bij de realisatie van de parkeergarage voor SOZAWE op het Europapark. Het 
ontwerp van deze parkeergarage is afgerond. De haalbaarheid van de parkeergarage is gekoppeld aan de wensen 
van de Nederlandse Spoorwegen in het gebied rondom het station Europapark. Vanuit de haalbaarheidstudie is de 
verwachting dat een bezettingsgraad van 5% voor deze parkeergarage realistisch is. Dit zou een onrendabele top 
opleveren van € 4 a € 4,5 miljoen. Voor deze onrendabele top is in de grondexploitatie Station Europapark (d.d. 
mei 2009) een voorziening opgenomen. Deze afspraken zijn weergegeven in het raadsvoorstel van 12 febmari 
2010 inzake het Structuurontwerp nieuwbouw SOZAWE. 

Parkeergarage Haddingestraat 
Na de realisatie van de parkeergarage Forum zal, conform het gemeentelijk parkeerbeleid (verbetering van het 
verblijfsklimaat in de (binnen)stad)), de parkeergarage Haddingestraat omgebouwd worden tot buurtstailing. In 
2011 zal het overleg met de huidige eigenaar Interparking opgestart worden. Na de ombouw kan het aantal 
parkeerplaatsen op straat verder worden teruggedrongen en zal de verkeersdruk in de Haddingestraat flink worden 
verminderd. 

7.3 Meerjarenonderhoudsplanning 

In 2010 heeft de firma PRC Bouwmanagement de meerjarenonderhoudsplanning voor de parkeergarages en de 
buurtstallingen geactualiseerd. De uitkomsten van deze inventarisatie zijn de afgelopen jaren het uitgangspunt 
geweest bij het uitvoeren van het planmatig onderhoud in de gebouwde parkeervoorzieningen van de gemeente 
Groningen. Als vervolgstap is deze meerjarenonderhoudsplanning in 2011 kritisch bekeken en naar beneden 
bijgesteld om zodoende een besparing te realiseren in het meerjarenbeeld van het Parkeerbedrijf, zonder de 
kwaliteit en de uitstraling van de gemeentelijke parkeervoorzieningen negatief te beinvloeden. 
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8. FINANCIEN 

8.1 Inleiding 

In voorgaande jaarverslagen is reeds gememoreerd dat een gezonde financiele situatie van het Parkeerbedrijf onder 
druk staat en dat de risico's toenemen. Economische omstandigheden, vertraging realisatie programma's en 
temglopende inkomsten bij het straatparkeren zorgen voor een structureel negatieve exploitatie. 
Ook is op een aantal punten het vastgestelde gemeentebeleid van invloed op de exploitatie van het Parkeerbedrijf 
- De gemeente heeft stevig geinvesteerd in het fietsparkeren. Deze investeringen drukken op de exploitatie van het 
Parkeerbedrijf terwijl daar geen inkomsten tegenover staan; 
- Een van de belangrijkste punten van de nieuwe parkeernota, is het zoveel mogelijk afvangen van bezoekers aan 
de rand van de stad op P+R-terreinen. De beheerlasten van deze terreinen zijn voor rekening van het 
Parkeerbedrijf, terwijl de inkomsten (kaartverkoop en abonnementen) volledig vrijvallen aan het OV-bureau 
Groningen/Drenthe. Ook zal de komende jaren nog flink worden geinvesteerd in de aanleg van nieuwe P+R-
terreinen en het verbeteren van bestaande P+R-terreinen. 

8.2 Historisch resultaat Parkeerbedrijf 

Meerdere jaren wordt al ingeteerd op de reservepositie van het Parkeerbedrijf De baten kunnen sinds 2009 niet 
meer gelijke tred houden met de lastenontwikkeling. Het laatste wordt vooral veroorzaakt door de magere 
aanloopjaren van de nieuwe parkeergarages (Euroborg en Boterdiep) in combinatie met volgroeide kapitaallasten. 
Tevens is aan de batenkant de geprognosticeerde groei bij het straatparkeren (ticketautomaten en handhaving) 
achtergebleven. Het lijkt erop dat de baten de komende jaren voorlopig blijven steken tussen de €11 en €12 
miljoen. 

• Lasten Baten Resultaat Parkeerbedrijf (exclusief voorziening Forumgarage) 
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14.000.000 

12.000.000 

10.000.000 
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46 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

420

8.3 Resultaat Parkeerbedrijf 2010 en 2011 

(* € 1.000) 

Straatparkeren 
Buurtstallingen 

Parkeergarages 
P+R-terreinen 
Fietsparkeren 

Rente 
Resultaat 

voorgaande jaren 

Totaal exploitatie 

Afdracht concern 
(2010)/ 

Voorziening 
Forum (2011) 

Bijzonder 
resultaat 

afboeking 
Circusgarage 

Totaal resultaat 

2011 
Omzet 

6.878 
284 

4.478 
66 
0 
0 

0 

11.706 

Kosten 

4.317 
477 

6.774 
226 

1.128 
0 

0 

12.922 

700 

Saldo 

2.561 
-193 

-2.296 
-160 

-1.128 

-1.216 

-700 

-5.375 

-7.291 

2010 
Omzet 

6.641 
236 

4.452 
89 
0 
0 

127 

11.545 

Kosten 

5.477 
459 

6.663 
251 
748 

0 

13.598 

• 687 

Saldo 

1.164 
-223 

-2.211 
-162 
-748 

127 

-2.055 

-687 

-2.741 

Gedurende het jaar 2011 (VGR 3) werd nog uitgegaan een begroot negatief resultaat van - € 3.1 miljoen (exclusief 
afboeking Circusgarage). De verklaring van het lagere negatieve resultaat 2011, - 1.9 miljoen (exclusief afboeking 
Circusgarage), is gelegen in de volgende punten: 

• Lasten 
Het onderhoud in de buurtstallingen is goedkoper uitgevallen, aangezien meer projecten gefinancierd zijn uit 
gereserveerde middelen. Ook zijn enkele onderhoudsprojecten uitgesteld naar 2012. 
De handhavingskosten van de vakdirectie Stadstoezicht zijn lager uitgevallen dan begroot. Aangezien de 
vakdirectie moeite heeft met het opvullen van vacatures, heeft het Parkeerbedrijf minder uren in rekening 
gekregen. De interne inhuur voor de implementatie van het Management Informatie Systeem en het verbeteren van 
het parkeervergunningensysteem Permixx is lager uitgevallen. 
Tevens zijn de P+R-lasten lager, aangezien de wachtruimte op P+R-terrein Hoogkerk later is overgedragen aan het 
Parkeerbedrijf De begrote kosten voor het dynamisch verkeersmanagement zijn in 2011 wel gemaakt. De 
verkenning naar een nieuw PRIS-systeem wordt gedekt uit de exploitatie van het Parkeerbedrijf. 

• Baten 
De omzet van de parkeergarages is 129.000 hoger uitgekomen dan verwacht (Rademarkt, Oosterpoort, Boterdiep 
en Euroborg realiseerden ten opzichte van VGR HI een klein positief resultaat). 
Het resultaat op straatparkeren wordt positief beinvloed door hogere inkomsten uit de fiscalisering. In 2011 zijn er 
minder bonnen uitgeschreven in vergelijking met 2010, maar de inkomsten zijn door het innen van bonnen uit 
voorgaande jaren € 120.000 hoger uitgekomen. 
Ook de parkeertickets en de parkeervergunningen noteerden een positiever resultaat. 
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8.4 Meerjarenbegroting 

Op basis van de analyse van het minder negatieve resultaat 2011, veranderende externe omstandigheden en de 
besluitvorming rondom de diverse maatregelen uit "Parkeren met perspectief, kan pas eind maart 2012 een 
geactualiseerde meerjarenbegroting worden gepresenteerd. 

48 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

422

9 RISICO'S PARKEERBEDRIJF 

In 2008 is voor het Parkeerbedrijf een RISK-onderzoek uitgevoerd. Met de vaststelling van de parkeernota heeft 
het College in juni 2009 besloten dit onderzoek te actualiseren om een beeld te krijgen van de met de parkeernota 
samenhangende risico's. In dit hoofdstuk worden de uitkomsten van het RISK-onderzoek van het Parkeerbedrijf 
geactualiseerd weergegeven. Doel is inzicht te bieden in de met de parkeerexploitatie samenhangende risico's, de 
kwantificering hiervan, alsmede de te nemen of reeds getroffen maatregelen om de risico's te beheersen. 

9.1 Belangrijkste risico's van het Parkeerbedrijf 

1. De exploitatie van het Parkeerbedrijf 
• Garages: Het is onzeker of de in het verleden vastgestelde groeiprognoses van de gemeentelijke 

parkeergarages ook daadwerkelijk behaald worden. Het hangt af van de vraag wat de invloed van de 
tarieven is op het parkeergedrag van de burgers en bezoekers. Bedacht dient te worden dat het 
Parkeerbedrijf niet de enige exploitant binnen de gemeente is en met de ontwikkeling van de tarieven 
derhalve ook rekening moeten houden met de concurrentiepositie van het Parkeerbedrijf. Ook dient 
geconstateerd te worden dat er in de stad Groningen een overcapaciteit aanwezig is van het aantal 
parkeerplaatsen in garages. 
Vervolgens heeft de bereikbaarheid van de stad, alsmede ook het aantal bezoekers dat de stad trekt, direct 
gevolgen voor de bezetting van de parkeergarages. De eerdere afsluiting voor links afslaand verkeer op het 
lulianaplein had bijvoorbeeld een waarneembare negatieve impact op de bezetting van de 
Westerhavengarage. 

• Straatparkeren: De omzet uit het straatparkeren was altijd toereikend om de aanloopverliezen uit het 
garageparkeren te compenseren. Door de ingebmikname van diverse nieuwe garages in een korte periode 
en de toevoeging van werkvelden (fiets en P+R) waar geen opbrengsten tegenover staan, is het 
straatparkeren (resultaat in 2011 € 2.7miljoen) niet meer toereikend om de tekorten af te dekken. 

• P+R-terreinen: De P+R-voorzieningen vormen de 'voordeur van de binnenstad' en zijn daarmee een 
belangrijke pijler onder het parkeerbeleid. Het aantal mensen dat gebruik maakt van de voorzieningen stijgt 
aanzienlijk (vooral vanuit Haren). Investeringen voor P+R, voor zover niet te dekken uit de P&R-
exploitatie, moeten worden opgebracht uit de parkeerexploitatie. Aangezien deze exploitatie de komende 
jaren onder druk komt te staan, vooral door verwachte aanloopverliezen op in gebmik te nemen 
parkeergarages, kan de omvang van de voor de upgrading, vol-vrij signalering e.d. noodzakelijke middelen 
voor P&R-terreinen ontoereikend blijken. 

• Fietsparkeren: Binnen het parkeerbeleid neemt fietsparkeren een steeds belangrijkere plaats in. De 
integratie van het fietsparkeren in het parkeerbeleid betekent dat ook deze kosten door de (auto)parkeerders 
zullen moeten worden opgebracht. In de parkeernota worden investeringen in gratis fietsenstallingen e.d. 
voorzien, oplopend tot ruim € 7 miljoen en resulterend in bijna € 0,5 miljoen extra exploitatielasten. Hier 
staan geen inkomsten tegenover. 

Daamaast zullen ook de mogelijkheden beperkt worden om schommelingen in de exploitatie op te vangen 
vanuit de reserve Parkeerbedrijf Door het in korte tijd in exploitatie nemen van nieuwe parkeergarages 
(Euroborg, Boterdiep, Damsterdiep, Forum en SOZAWE) zal de eerstkomende jaren druk ontstaan op de 
exploitatie. Schommelingen in de parkeerexploitatie werden tot dusverre opgevangen via de hiervoor 
ingestelde 'reserve Parkeerbedrijf. Deze is echter bij lange na niet toereikend zijn om de te verwachten 
exploitatietekorten de komende jaren op te vangen. De exploitatie van het Parkeerbedrijf komt daarmee onder 
dmk en kan een risico inhouden voor de realisatie van gewenste beleidsdoelstellingen. 
Als laatste dient geconstateerd te worden dat het exploitatie mandaat van het Parkeerbedrijf beperkt is. Door 
beperkte commerciele handelingsruimte zijn de exploitatie mogelijkheden beperkt. 
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2. Volledige benutting exploitatiemogelijkheden 
De bouw van parkeergarages draagt fors bij in de haalbaarheid van gebiedsontwikkelingen. De 
exploitatiemogelijkheden van een parkeergarage worden benut bij een gebiedsontwikkeling of de realisatie van 
een voorziening. In de exploitatieopzetten wordt uitgegaan van realistische bezettingsgraden. Deze kunnen 
afhankelijk van toekomstige verkeersstromen positief of negatief beinvloed worden. Mocht de exploitatie 
negatief uitvallen, dan komt dit tot nu toe volledig voor rekening van het Parkeerbedrijf. Tot op heden wordt 
verwacht dat de parkeergarages op termijn rendement genereren. Door de koppeling aan de ontwikkelstrategie 
van programma's zal het Parkeerbedrijf alle zeilen moeten bijzetten om de parkeergarages kostenneutraal te 
exploiteren. 

3. Werkzaamheden aan grote infrastructurele projecten (ZRW, tram) verminderen bereikbaarheid en dus 
parkeerinkomsten 
De kans is aanwezig dat enkele grote infrastmcturele projecten als de Zuidelijke Ringweg en de RegioTram 
binnen nu en 5 a 10 jaar worden gerealiseerd. De consequenties die deze hebben voor de bereikbaarheid 
gedurende de realisatie van deze projecten zullen nog afzonderlijk in beeld worden gebracht en worden 
uitgewerkt. Verwacht mag echter worden dat het autoverkeer van en naar de stad wordt belemmerd met alle 
consequenties voor de bereikbaarheid en de parkeerexploitatie. 

4. Upgrading en renovatie 
In de meerjarenraming wordt voorgesteld vanaf 2010 middelen voor upgrading en renovatie te reserveren. De 
vraag is of hier, gelet op de druk op de exploitatie, voldoende middelen voor vrij kunnen worden gemaakt. Bij 
onvoldoende middelen kan het risico bestaan dat de bebouwde parkeervoorzieningen minder 'bij de tijd' zijn 
en daardoor minder voldoen aan de wensen en eisen van de gebruikers. Dit kan de exploitatie, als mede ook de 
realisatie van beleidsdoelen van de gemeente onder druk zetten. 

5. Minder grip op handhaving bij overheveling handhavingstaken naar Milieudienst 

Met de voorgenomen vorming van een bij de Milieudienst onder te brengen handhavingdienst wordt de directe 
sturing van het Parkeerbedrijf op de handhavingstaken beperkter en zal meer afstemming vereist zijn. 
Belangrijk is hierbij te melden dat handhaving een van de belangrijkste schakels is in de keten van het 
parkeerbeleid. Tot op heden ontbreekt een convenant. 

6. Investeringsrisico's (Damsterdiep, SOZAWE, Forum) 
De parkeergarage Damsterdiep zal voor € 35,4 miljoen (administratief) worden overgedragen aan het 
Parkeerbedrijf In de exploitatie berekeningen van de Forumgarage is rekening gehouden met een overname 
bedrag van ruim € 52 miljoen en de SOZAWE-garage wordt overgenomen voor bijna € 10 miljoen. De totale 
investering zal de komende jaren dus bijna € 80 miljoen bedragen. Afwijkingen in deze bedragen kunnen een 
grote invloed hebben op de gemiddelde kapitaallasten. 

7. Bouwkundige risico's Boterdiep- en Rademarktgarage 
Op dit moment hebben de werkzaamheden van het bovengrondse bouwprogramma CIBOGA een negatieve 
impact op de bouwkundige staat van de Boterdiepgarage. De invloed op de exploitatie en het gebmik is 
onduidelijk. Het is niet ondenkbaar dat een gedeelte van de garage een periode dicht zal moeten. 
Ook de ontwikkeling van de Rademarktgarage blijft een continu zorgpunt. De figging van deze parkeergarage 
in combinatie met constructie ve knelpunten heeft de afgelopen jaren geresulteerd in scheurvorming en een 
tijdelijke sluiting van deze garage. Voor beide garages zijn de toekomstige ontwikkelingen onvoorspelbaar. 

8. Ontwikkelingen als P&R-beleid en realisatie RegioTram verminderen parkeerinkomsten 
In de parkeernota wordt het autogebmik in vooral de binnenstad ontmoedigd via verschillende maatregelen: 
- het vervaiien van parkeerplaatsen in de binnenstad; 
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- de ontwikkeling en realisatie van hoogwaardige vervoersconcepten als de RegioTram; 
- de aanleg van nieuwe en het verbeteren van bestaande P+R-terreinen. 

Daarmee ontstaat een exploitatierisico voor het Parkeerbedrijf, omdat deze voor een groot deel van haar inkomsten 
afhankelijk is van de inkomsten uit het straatparkeren. Zo komt rond 75% van het straatparkeren (€ 2,3 miljoen) uit 
de binnenstad. Als besloten zou worden diverse maatregelen te treffen om het autoverkeer naar de binnenstad te 
beperken, heeft dat een dalende bezetting van gemeentelijke garages als de Boterdiepgarage, Damsterdiepgarage en 
de (toekomstige) Forumgarage tot gevolg. 

In bijlage 1 worden de risico's en de voorgestelde beheersmaatregelen weergegeven. 
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10 TOEKOMSTVERWACHTINGEN 

Het jaar 2012 zal voor een groot gedeelte in het teken staan van de uitvoering van de in maart 2012 vast te stelien 
maatregelen uit de nota "Parkeren met perspectief. Deze maatregelen zullen er voor moeten zorgen dat de 
exploitatie van het Parkeerbedrijf op lange termijn een gezonder beeld laat zien. 
De verwachting is dat de omzet van het straatparkeren in 2012 een stijging zal laten zien, voortkomend uit een 
hoger resultaat van de fiscale handhaving. 

Het rapport 'Strategisch perspectief op parkeren' wordt in maart 2012 aan de raad gepresenteerd. Met de uitvoering 
van de diverse maatregelen uit dit plan wordt een stijging van de bezetting van de garages nagestreefd. 

Vanuit het Parkeerbedrijf staan voor 2011 de volgende projecten op stapel: 
- Het aanbesteden van 300 card-only parkeerautomaten; 
- Het aanbrengen van opiaadpunten voor elektrische auto's en fietsen op P+R-terreinen en gemeentelijke 
parkeergarages; 
- Het inbesteden van het beheer van de gemeentelijke parkeergarages en buurtstallingen en het onderhoud van de 
parkeerautomaten; 
- Definitieve plaatsing parkeermanagement apparatuur in de parkeergarage Damsterdiep; 
- Uitbreiding van het aantal fietsparkeerplekken langs het Van Hallpad en de Achterweg; 
- Opening fietsstalling Europapark; 
- Implementeren database "gestolen gehandicapten parkeerkaarten" in samenwerking met het RDW; 
- Verdere uitvoering van het marketingplan Parkeerbedrijf (introductie nieuwe website Parkeren, 
verdere ontwikkeling folders en klantacties, voorlichting aan de klant, eenduidige bebording op straat en in de 
gebouwde parkeervoorzieningen). 
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BIJLAGE 1 RISICO'S EN BEHEERSMAATREGELEN 

In hoofdstuk 10 zijn de verschillende risico's voor het Parkeerbedrijf weergegeven, die voortkwamen uit het in 
2008 uitgevoerde RISK-onderzoek. Per risicothema is de riskformule van waarschijnlijkheid x impact toegepast. 
Op de volgende twee paglna's zijn de bruto risico's zichtbaar in de risicomatrices voor financiele en niet-financiele 
risico's. De nummers van de risicothema's corresponderen met de nummers in de matrices. 

Nummering van de risico's vindt plaats op basis van prioriteit. 
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28 maart 2012. 

Nr. 8c. 

Vaststellingsnota "Parkeren met perspectief". 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 29 februari 2012 

GR 12.2979679; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. om voor de kosten van het gehandicaptenparkeren een (eventueel 

inkomensafhankelijke) bijdrage te vragen aan gehandicapten; 

II. de eerder genomen besluiten (raadsvoorstel RO 10.2255239) inzake het 

proefproject "verbeteren fietsparkeermogelijkheden bij drie bushaltes" en het 

daarvoor beschikbaar gestelde krediet van € 100.000,-- in te trekken; 

III. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel 

f 'Gemeente 
\ j ronmgen 

Datum raadsvergadering 

Raadscommissie 

Datum raadscommissie 

Publiciteit 

Bijlagen 

Persber icht P B 

1 

Registratienr. R O 12.2934759 

Datum B&W besluit 2 8 FEB 2012 

Portefeuillehouder 

Steiier G. Lieffering 

Telefoon 367 8111 

E-mail (ggroningen.nl 

Onderwerp 

Herziening bouw- en grondexploitatie parkeergarage Damsterdiep 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de geactualiseerde grondexploitatie van de parkeergarage Damsterdiep vast te stelien; 
II. de kosten van de grondexploitatie te bepalen op € 13.672.167,--; 
III. de kosten te dekken uit: 

a. extra beleid 2007 €1.000.000,-; 
b. subsidie VROM gevelmaatregelen € 317.000,--; 
c. bijdrage BP benzinepomp € 90.000,—; 
d. structureel nieuw beleid € 3.344.690,—; 
e. bijdrage archeologie € 400.000,-; 
f. bijdrage Stedelijk Beheer (riolering) € 472.547,—; 
g. grondopbrengsten kantoor Nijestee € 2.132.810,—; 
h. grondwaarde parkeergarage € 4.435.000,—; 

en aanvullend op deze eerdere besluiten, uit 
i. ISV-III€ 180.120,-; 
j . bijdrage parkeerexploitatie € 1.300.000,—; 

IV. een aanvullend uitvoeringskrediet van € 1.498.317,— beschikbaar te stelien; het totaal 
beschikbaar gestelde uitvoeringskrediet komt hiermee op € 13.672.167,-; 

V. de herziene bouwexploitatie vast te stelien en de totale kosten te bepalen op € 41.216.954,—; 
VI. de kosten te dekken uit: 

a. € 1.900.000,- reserve Grondzaken 2010; 
b. bijdrage parkeerexploitatie € 35.615.000,—; 

en aanvullend op deze eerdere besluiten, uit 
c. bijdrage parkeerexploitatie € 3.701.954,— waarmee de totale bijdrage parkeerexploitatie aan 

de bouwexploitatie uitkomt op € 39.316.954,-; 
VII. een aanvullend uitvoeringskrediet van € 284.954,— beschikbaar te stelien; het totaal 

beschikbaar gestelde uitvoeringskrediet komt hiermee op € 36.781.954,- gelijk aan de totale 
kosten van de bouwexploitatie exclusief de grondkosten; 

VIII. de gemeentebegroting 2012 dienoverenkomstig te wijzigen. 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 

file:///jronmgen
http://ggroningen.nl
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Publlekssamenvatt ing 

De contouren van het plan "Damsterdiep weer binnenstad" beginnen zich al duidelijk afte tekenen. 
Het plan is een belangrijk onderdeei van ons bronpuntenbeleid, waarmee we het bezoek aan de 
biimenstad vanuit de wijde omgeving willen stimuleren. Al gerealiseerde bronpunten zijn de 
Westerhaven, de Boterdiepgarage (CiBoGa) en ook de Ossenmarktgarage. Bij de Westerhaven heeft 
de aanlooproute naar de biimenstad een krachtige impuls gekregen. Van de Damsterdiepgarage 
verwachten we een vergelijkbaar effect, voor het Damsterdiep zelf, de Steentilstraat en de 
Nieuweweg. De aantrekkelijke inrichting van het plein en de gebruiksvriendelijke opzet van de 
parkeergarage zullen daaraan naar onze overtuiging een extra stimulans geven. 

Dit resultaat komt niet zonder slag of stoot tot stand. Gedurende de bouw hebben we diverse 
tegenslagen gehad wat heeft geleid tot vertraging op diverse momenten in de bouw. De stillegging 
van de bouw vanwege zettingen van panden aan het Damsterdiep, de extra maatregelen die daarvoor 
nodig waren, de lekkage van de -2 vloer zijn daarvan de meest in het oog springende. De kosten van 
de parkeergarage Damsterdiep zijn hierdoor de afgelopen periode dan ook hoger uitgevallen dan 
oorspronkelijk werd verwacht. Met het oog hierop wordt een aanvullend krediet gevraagd. 

Voorgesteld besluit ^ 

De raad besluit: 
I. de geactualiseerde grondexploitatie van de parkeergarage Damsterdiep vast te stelien; 
II. de kosten van de grondexploitatie te bepalen op € 13.672.167,—; 
III. de kosten te dekken uit: 

a. extra beleid 2007 € 1.000.000,-; 
b. subsidie VROM gevelmaatregelen € 317.000,—; 
c. bijdrage BP benzinepomp € 90.000,—; 
d. structureel nieuw beleid € 3.344.690,—; 
e. bijdrage archeologie € 400.000,—; 
f bijdrage Stedelijk Beheer (riolering) € 472.547,—; 
g. grondopbrengsten kantoor Nijestee €2.132.810,—; 
h. grondwaarde parkeergarage € 4.435.000,-; 

en aanvullend op deze eerdere besluiten, uit 
i. ISV-III€ 180.120,-; 
j . bijdrage parkeerexploitatie € 1.300.000,—; 

IV. een aanvullend uitvoeringskrediet van € 1.498.317,~ beschikbaar te stelien; het totaal 
beschikbaar gestelde uitvoeringskrediet komt hiermee op € 13.672.167,—; 

V. de herziene bouwexploitatie vast te stelien en de totale kosten te bepalen op € 41.216.954,—; 
VI. de kosten te dekken uit: 

a. € 1.900.000,- reserve Grondzaken 2010; 
b. bijdrage parkeerexploitatie € 35.615.000,—; 

en aanvullend op deze eerdere besluiten, uit 
c. bijdrage parkeerexploitatie € 3.701.954,— waarmee de totale bijdrage parkeerexploitatie aan 

de bouwexploitatie uitkomt op € 39.316.954,—; 
VII. een aanvullend uitvoeringskrediet van € 284.954,— beschikbaar te stelien; het totaal 

beschikbaar gestelde uitvoeringskrediet komt hiermee op € 36.781.954,— gelijk aan de totale 
kosten van de bouwexploitatie exclusief de grondkosten; 

VIII.de gemeentebegroting 2012 dienoverenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

Met de realisatie van de parkeergarage Damsterdiep, de bouw van het kantoor van Nijestee en de 
herinrichting van het plein komt opnieuw een onderdeei van ons bronpuntenbeleid voor de 
binnenstad tot stand. Niet alleen in de vorm van meer parkeerplekken, maar ook door het 
publieksvriendelijke karakter van de garage vanwege het schuinparkeren, de fraaie afwerking van 

http://VIII.de
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het interieur en de twee voetgangersuitgangen, aan de Nieuweweg en aan de kant van de 
Steentilstraat. Ook de pleininrichting heeft een hoogwaardig karakter door de toegepaste materialen 
en vloerverlichting. Aan de noordzijde zullen nog bomen worden geplant en op het plein zelf komen 
verplaatsbare boombakken en bloembakken. Hierdoor krijgt het geheel het karakter van een 
visitekaartje voor de birmenstad, een entree die de bezoeker welkom heet. De contouren zijn al 
duidelijk zichtbaar, al toont het echte beeld zich pas zodra het kantoor van Nijestee is afgebouwd.Bij 
de bouw van de parkeergarage aan het Damsterdiep hebben we de afgelopen jaren diverse 
tegenslagen gehad. De belangrijkste daarvan betreffen het tijdelijk stilleggen van de bouw in 2008 
vanwege verzakkingen van de aangrenzende panden. Deze vertraging en de maatregelen die daaruit 
voortvloeiden hebben doorgewerkt in de resterende periode van de bouw. Ook zijn er andere 
tegenslagen geweest zoals de lekkage van de onderste vloer van de parkeergarage. Bij deze 
geschillen was er een voortdurende dreiging dat het werk zou worden stilgelegd. In vrijwel alle 
gevallen speelde hierbij de discussie over de verantwoordelijkheid voor de omschrijving van het 
werk enerzijds en de wijze van uitvoering anderzijds. 
Door meerdere van dergelijke momenten in het bouwproces is de oorspronkelijke vertraging in 2008 
van 33 weken opgelopen naar 87 weken (gedeeltelijke openstelling 10 december 2011) en voor de 
-2 vloer zelfs naar 109 weken bij de verwachte volledige openstelling van de garage in april 2012. 
Over het oorspronkelijke conflict met de aannemer voeren we, zoals u bekend, een procedure in 
hoger beroep bij de Raad van Arbitrage. Over de lekkage buigt zich momenteel een geschillen-
commissie. Over de overige conflictpunten, zowel wat betreft de verlate opievering als de kwaliteit 
van het geleverde werk zullen we de door ons opgelopen schade trachten te verhalen. De verdere 
uitloop van het werk heeft veel gevolgen voor de doorlopende kosten van dit project, zoals 
nadeelcompensatie en rentekosten. Ook zijn er diverse extra kosten geweest om het werk gaande te 
houden (interne kosten en exteme adviezen). 
Door dit alles is het door u beschikbaar gestelde krediet ontoereikend. Vandaar dit voorstel de 
kredieten aan te vullen met de door ons voorgestelde dekking. 

M 
Kader 

Het project is een onderdeei van ons bronpuntenbeleid, waarmee we de economische en verzorgende 
functie van de binnenstad willen versterken. Al gerealiseerde bronpunten zijn de Westerhaven, de 
Boterdiepgarage (CiBoGa) en ook de Ossenmarktgarage. Van de publieksvriendelijke garage en de 
nieuwe stadsentree verwachten we hetzelfde effect voor het Damsterdiep en de 
Steentilstraat/Nieuweweg als bij de Westerhaven. Daar heeft de aanlooproute naar de binnenstad een 
krachtige impuls gekregen. 

Financiele consequenties 

Het financieel kader voor dit project bestaat uit twee soorten exploitaties: een grondexploitatie 
(totale kosten € 13.672.167,-) en een bouwexploitatie (totale kosten €41.216.954,-). 
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De grondexploitatie is bedoeld voor kosten die betrekking hebben op het bouw- en woonrijpmaken, 
aankopen, de inrichting van de omgeving en de nadeelcompensatie inclusief de daarbij behorende 
plan- en onderzoekskosten. Deze kosten worden gedekt uit grondopbrengsten (gebouw Nijestee en 
parkeergarage) en uit diverse beleidsmiddelen. 

Voor de bouw van de parkeergarage is een afzonderlijke bouwexploitatie opgesteld. Hieronder 
vallen de kosten van de bouw, de rentekosten, de grondkosten en de kosten van voorbereiding en 
toezicht. 
In 2007 heeft u voor beide exploitaties uitvoeringskredieten beschikbaar gesteld. Voor de 
grondexploitatie in totaal voor € 8.803.850,-, voor de bouwexploitatie voor € 32.397.000,—. 
In 2010 zijn voor deze exploitaties door u aanvullende kredieten ter grootte van € 2.770.000,— 
respectievelijk € 1.900.000,- beschikbaar gesteld. 

In de onderstaande tabel is van deze besluitmomenten hiervan een overzicht gegeven. 

Overzicht van kredieten 
boiraexploit^ie grondexploKaUe totaal 1 

reeds leschjtibaar gesteld krediet 

Raadsbeslurt 25-05-2005 
Raadsbesturt 25-0+2007 
Raadsbesluit 17-09-2010 
Raadsbesluit 20-09-2004, nr 96 planvoorbcreidingskrediet 
Raadsbesluit 2S-O4-2007. nr. 9 uitvoeringskrediet 
Raadsbesluit 20-06-2007. nr. 34 uitvoerinQskrecSet voor archeologie 
Raadsbesluit 26-09-2007. nr. 53 aankoopkrediet 
Raadsbesluit 23 jun 2010, nr. 8a utvoeringskrediet 

Subtotaal reeds besdiikbaar gesteld krediet 

2.200.000 
32.397.000 
1.900.000 

36.497.000 

600.000 
8.008.000 

400.000 
395.850 

2.770.000 

12.173.850 48.670.850 

nog beschikbaar le stelien icrediet 
totaal beiKxfigdkrecfiet 

nog bescJAbaar te stelien krediet 

36.781.954 

284.954 

13.672.167 

1.498.317 

50.454.122 

1.783.272 

Verder hebben wij u via sleutelrapportages en brieven geinformeerd over de stijging van de kosten 
en de risico's. Op 4 September 2009 (GR 09.2045010) hebben we u vertrouwelijk geinformeerd over 
een kostenstijging. Vervolgens hebben wij u op 7 april 2010 geinformeerd over een kostenstijging 
voomamelijk vanwege de opgelopen vertraging en een hogere nadeelcompensatie. Tevens kondigen 
we aan dat we een extem bureau hebben gevraagd op basis van de eerdere aannames de exploitatie 
in beeld te brengen. 

Daama hebben wij u middels de sleutelrapportage september-december 2009 (RO 10.2185826) 
geinformeerd over het gebruik van de post onvoorzien voor meerwerk en vertragingskosten. Ook 
hebben we daar het risico aangegeven voor de hoogtes van de nadeelcompensaties en een mogelijk 
ontoereikend budget hiervoor. Op 12 mei heeft u de herziene grondexploitatie Damsterdiep 
ontvangen (RO09.2100110). 

In de sleutelrapportage mei-augustus 2011 (RO 11.2794325) hebben we u een hogere kostenstijging 
gemeld vanwege de nieuwe prognoses van de nadeelcompensatiecommissie en prijsstijgingen. Ook 
hebben we de risico's van de lekkage beschreven. Ook zijn we ingegaan op de risico-ontwikkeling 
vanwege de oplopende vertraging. Daamaast hebben we de risico's omtrent de arbitrage genoemd. 

In de laatste rapportage september-december 2011 (RO 12.2920233) is de informatie opnieuw 
geactualiseerd wat betreft de kostenontwikkeling. De vertraging door de vloer -2 zorgde voor een 
extra kostenpost. Daamaast was er sprake van onvoorzien meerwerk. De risico's bij de arbitrage zijn 
in deze sleutelrapportage ook hoger gewaardeerd dan eerder. 
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De door ons in eerdere rapportages genoemde kostenstijging voor de bouwexploitatie bedraagt 
€ 3.700.000,— en voor de grondexploitatie € 1.300.000,—. Daamaast hebben we voor de risico's 
omtrent de arbitrage een bedrag genoemd van € 6.000.000,—. 

Grondexploitatie. 
In onderstaande tabel hebben we de hogere kosten binnen de grondexploitatie samengevat. 

samenvatting verschillenanalyse grondexploitatie 2010 - 2012 
nadelig voordelig 

1 minder grondopbrengsten hoekpand 

2 vertraging en arbitrage 
oplopende nadeelcompensatie door vertraqinq 
planontwikkelinq door vertraqing/arbitrage 
rente 

totaal 

-0,2 extra dekking ISV III 

-1,3 aanvullende dekking parkeerexploitatie 
-1,0 
-0,2 
-0,1 

-1,5 

0,2 

1,3 

1,5 

resultaat 

0,0 

Daarin ziet u dat we, gezien de ontwikkelingen op de woningmarkt, ook tegenvallende opbrengsten 
verwachten van de herontwikkeling op de hoek van de Nieuweweg, en wel voor een bedrag van 
€ 200.000,-. 

We hebben de commissie nadeelcompensatie gevraagd een nieuwe prognose op te stelien. Vanwege 
de omvang van de toegekende vergoedingen, de daarmee verband houdende apparaatskosten en de 
werking met temgwerkende kracht, verwacht de commissie nu een tekort op het beschikbare budget 
van € 750.000,— over 2011 en € 250.000,— over 2012. Om het nadeel voor de ondememers zoveel 
mogelijk te beperken, hebben we eind 2011 extra maatregelen genomen om de bereikbaarheid en de 
zichtbaarheid voor het doorgaande verkeer te verbeteren. Dit hebben we gedaan door alvast een deel 
van de garage versneld open te stelien. Tegelijkertijd hebben we ook het Damsterdiep nz en de 
Nieuweweg vanaf het Damsterdiep opengesteld voor het autoverkeer. De kosten van deze extra 
maatregelen bedroegen € 80.000,—. Deze hebben we, na advies te hebben ingewonnen bij de 
commissie nadeelcompensatie, ten laste gebracht van de post nadeelcompensatie. 

In de grondexploitatie hebben we, ten gevolge van vertragingen, voor € 300.000,— onvoorziene 
extra kosten moeten maken voor planontwikkeling en rente, waardoor er toch een tekort is ontstaan 
in de grondexploitatie. Dit tekort ontstond, omdat we in een eerder stadium het resterende 
onvoorzien hebben ingezet voor de meerkosten van het gewijzigde ontwerp van het plein. 

Zoals u ziet stelien we voor de minderopbrengsten van € 200.000,— van het pand Nieuweweg te 
dekken uit ISV III. De overige kosten, in totaal € 1.300.000,-, zouden normaliter uit de reserve 
Grondzaken gefinancierd worden. Aangezien deze ontoereikend is, stelien wij voor deze te dekken 
uit de parkeerexploitatie. 
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Bouwexploitatie (garage). 
De geraamde kosten van de parkeergarage (bouwexploitatie) zijn € 3.700.000,— hoger dan de in de 
raadsbesluiten van 2010 genoemde bedragen. Dit betreft echter geen reele vergelijking. De bedragen 
in het raadsbesluit (raadsbesluit RO 07.1403684) waren op prijspeil 2006 en nog niet geindexeerd. 
Indien wel rekening wordt gehouden met prijsindexatie zijn de geraamde kosten niet € 3.700.000,— 
maar € 2.100.000,— hoger. Dat bedrag kan voor een groot deel verklaard worden uit de extra 
vertraging, de gemaakte kosten met betrekking tot de lekkage en de met de arbitrage gemoeide 
kosten. 

samenvatting verschillenanalyse bouwexploitatie 2010 - 2012 
nadelig voordelig resultaat 

1 prijsstijgingen Indexering van de kosten) 

2 vertraging / arbitrage en lekkage 
rente door extra vertraging (9-10 mnd) 
projectleiding, adviseurs, monitoring 
betaalde facturen lekkage + voorbereiding 
meerkosten begeleiding arbitrage, lekkage 

-1,6 aanvullende dekking parkeerexploitatie 

-1,9 
-0,9 
-0,4 
-0,4 
-0,2 

3,7 

3 onvoorziene meerwerken 
meen/verken dillataties 
regulier meer en minderwerk 
totaal 

-0,2 
-0,1 
-0,1 

-3,7 3,7 0,0 

De prijsindexatie vanaf 2006 komt uit op een bedrag van € 1.600.000,—. Door de vertraging zijn 
diverse extra kosten ontstaan ter grootte van € 1.900.000,—. Bijna de helft daarvan is toe te schrijven 
aan rentekosten over de investeringen. Deze post loopt op doordat de meeste investeringen zijn 
verricht terwijl er door de vertraging nog geen inkomsten zijn. Hierdoor nemen deze rentekosten 
met € 900.000,— toe. De meerkosten betreffen ook een aanbetaling voor de maatregelen om de 
lekkage te verhelpen. Deze aanbetaling was nodig om het stilleggen van het werk door de aannemer 
te voorkomen. Ook door ons opgedragen meerwerk heeft in enkele gevallen op het kritische pad 
gelegen en tot vertraging geleid. 
Naast directe zijn er ook indirecte kosten geweest die pas gedurende de looptijd van het project 
manifest zijn geworden. Deze kosten omvatten o.a. de inteme apparaatskosten, kosten voor exteme 
adviseurs en betalingen voor meerwerk om de voortgang te behouden. In totaal vallen de nu begrote 
kosten dus € 2.100.000,— hoger uit dan in 2010 begroot. Extra uitgaven die wij voor een belangrijk 
deel zullen betwisten, maar die wel zijn verricht. 

Het krediet dat we in 2010 hebben aangevraagd voor de bouwexploitatie betrof de directe extra 
kosten die samenhingen met het stilleggen van de bouw voor een periode van 33 weken. Zoals toen 
al door ons aangegeven gaat het hier onder meer om extra palen, andere palen, aanbrengen mobiel 
stempelraam (de kosten daarvoor bedragen alleen al € 1.700.000,-), andere bouwwijze, extra en 
intensiever monitoren, exteme adviezen, aanvullend en preventief onderzoek, extra eisen van de 
verzekeraar, overig meerwerk etc. Deze kosten zijn dus deels opgevangen met het aanvullend 
krediet en deels met de post onvoorzien. 

Aanvullende risico. 
In de gemeentebegroting 2012 is in de paragraaf weerstandvermogen het risico op 50% geschat, dat 
de schadeclaim van € 3.400.000,— die Strukton in 2008 bij de gemeente heeft ingediend, tot een 
verplichting zal leiden voor de gemeente. Met het nieuwe geschil over de lekkage en andere 
oorzaken van de verdere vertraging ontwikkelt zich ook het risicoprofiel. 
Het maximale bedrag dat Strukton bij de gemeente gaat claimen is thans onbekend, maar loopt 
verder op door rentekosten en verdere vertragingen. Ook is bekend dat Nijestee een claim bij 
Strukton heeft ingediend, die Strukton mogelijk zal doorzetten naar de gemeente. Indicatief schatten 
wij de maximale claim nu op € 6.000.000,—. 
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indicatie verwachte totaalclaim aannemer in miljoenen € 
oorspronkerijke claim 3,4 
meerkosten lekkage niet betaald door gemeente (Indicatie) 0 ^ 
rentekosten, oplopende vertragingskosten, bijkomende kosten en 2 ^ 
partieel doorleggen claim Nijestee (indicatief) 

totaal (afgerond) 6^0" 

Voor een goed begrip van het risico is het van belang te weten dat: 
- de stadsadvocaat het door de gemeente ingestelde beroep kans van slagen geeft; 
- de geschillencommissie voor de lekkage nog geen uitspraak heeft gedaan; 
- indien de Raad van Arbitrage en de geschillencommissie Stmkton niet voor 100% in het gelijk 

stelien, de gemeente een tegenclaim gaat indienen voor de tot op heden door de gemeente geleden 
schade. Deze schade is aanzienlijk en wordt indicatief door ons eveneens becijferd op circa 
€ 6.000.000,-; 

- indien de Raad van Arbitrage en de geschillencommissie Stmkton voor 100% in het gelijk 
stelien, de hoogte van de geclaimde bedragen nog betwistbaar is; 

- de gemeente in bepaalde gevallen geen werkelijke kosten kan claimen maar toepassing moet 
geven aan de boeteclausule in het bestek. 

We stelien vast dat het risico een grote bandbreedte heeft, anders gezegd: dat het nog alle kanten op 
kan. Naarmate de gemeente meer in het gelijk wordt gesteld kan het risico zelfs tot een kans 
verkeren. 
Als de Raad van Arbitrage en de geschillencommissie in de loop van 2012 tot een uitspraak komen 
wordt meer duidelijk over de financiele consequenties. 

Dekking. 
Voor de grondexploitatie stelien we voor de lagere opbrengsten van het pand hoek Nieuweweg op te 
vangen met een bijdrage van circa € 200.000,- uit ISV III. 
Voor de stijging van de kosten met € 5.000.000,— (1,3 grondexploitatie en 3,7 bouwexploitatie, zie 
pag. 4 en 5) stelien we voor deze te dekken binnen de parkeerexploitatie. 
In 2010 hebben we door Deloitte een prognose laten opstellen voor de opbrengstwaarde van de 
garage. Deze kwam uit op een opbrengstwaarde van € 41.200.000,-. Dit is toereikend om de 
kostenontwikkeling met de exploitatie van de garage zelf op te vangen. 

Exploitatie Parkeerbedrijf als geheel. 
De extra kosten kuimen worden goedgemaakt door een hogere bijdrage van het Parkeerbedrijf voor 
de Damsterdiepgarage. De bijdrage van het Parkeerbedrijf wordt verhoogd naar € 40.600.000,—. 
Dit is mogelijk omdat uit de in 2010 door Deloitte opgestelde prognose blijkt, dat de opbrengst
waarde van de Damsterdiepgarage uitkomt op € 41.200.000,-. 

De prijs die het Parkeerbedrijf voor de parkeergarage betaalt, is daarmee nagenoeg gelijk aan de 
opbrengstwaarde. Daarmee is het Parkeerbedrijf in staat om gedurende een exploitatieperiode van 
40 jaar de investeringskosten temg te verdienen. De mimte die binnen het Parkeerbedrijf aanwezig 
was, is daarmee bijna volledig ingezet. Hiermee is dekking van de extra kosten van de grond- en 
bouw-exploitatie geregeld. 

Financiele effecten Parkeerbedrijf. 
De voorgestelde dekking uit het Parkeerbedrijf heeft consequenties voor de exploitatie van het 
Parkeerbedrijf. De hogere bijdrage voor de parkeergarage leidt tot hogere kapitaallasten. Daamaast 
spelen er voor de toekomstige exploitatie van het Parkeerbedrijf een aantal andere variabelen die 
invloed hebben op de opbrengstwaarde. Voor de afschrijvingsperiode, rente en bezettingsgraad 
stelien we een aantal wijzigingen voor. Per saldo hebben deze wijzigingen een positief effect op de 
opbrengstwaarde. We lichten dit hieronder toe. 
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Afschrijvingperiode. 
We gaan nu uit van een exploitatieperiode van 50 jaar. Dit is overeenkomstig de afschrijvings
periode van parkeergarages in de financiele verordening. Dit betekent echter ook dat we in de 
periode tussen 40 en 50 jaar rekening moeten houden met investeringen, om de Damsterdiepgarage 
exploitabel te houden. Deze investeringen moeten we nog goed in beeld brengen. Per saldo hebben 
deze wijzigingen een positief effect op de opbrengstwaarde. 

Rente. 
We hebben de rente verlaagd van 4,6% naar 4,4%. Dit sluit aan bij onze werkwijze bij langlopende 
grondexploitaties. In het rekenmodel is voor het renterisico een risicobuffer opgenomen. Door 
jaarlijkse monitoring van de renteontwikkelingen kuimen we anticiperen op mogelijke 
rente wijzigingen. De rentewijziging heeft een positief effect op de opbrengstwaarde. 

Bezettingsgraad. 
Tot slot hebben we de bezettingsgraad van de parkeergarage verlaagd van 24,75%) naar 23,5%, 
overeenkomstig de landelijke trend van een dalend gebmik van betaalde parkeerplaatsen. Dit leidt 
tot een daling van de parkeerinkomsten en heeft dus een nadelig effect op de opbrengstwaarde. 

Per saldo hebben de hierboven genoemde wijzigingen een positief effect op de opbrengstwaarde. 
We verwachten dat de opbrengstwaarde van de Damsterdiepgarage uitkomt tussen de 44 en 49 
miljoen euro. Dit is hoger dan de prijs die het Parkeerbedrijf voor de garage betaah. 

De wijzigingen leiden echter wel tot een lager jaarlijkse resultaat, dan waarmee we nu rekening 
hidden in de meerjarenprognose van het Parkeerbedrijf. Dit effect wordt zichtbaar gemaakt in de 
hiemavolgende tabel. Daamit blijkt dat het jaarlijkse resultaat met circa € 600.000,— verslechterd. 
Het verwachte nadeel voor 2012 is € 1.500.000,—. Dit komt omdat naast de hierboven genoemde 
verslechtering van € 600.000,-, de Damsterdiepgarage in 2012 nog niet volledig geopend is. In de 
eerdere prognoses gingen we daar wel van uit. 

(500.000) 

(1.000.000) 

(1.600.000) 

(2.000.000) 

2 M / 2 0 1 3 2014 2015_g9(ll6.3»t7-2iyir2Sl9 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 2031 2032 2033 2034 2035 2036 

- resultaat prognose 2010 

- resultaat prognose 2012 

In het kader van de voorbereiding van de begroting 2013 werken we aan een geactualiseerde 
meerjarenprognose voor het Parkeerbedrijf. Daarin verwerken we de financiele effecten van de 
Damsterdiepgarage. Met de nog te nemen maatregelen denken we dat de extra kosten ktinnen 
worden opgevangen binnen het Parkeerbedrijf 

Herziening bouw- en grondexploitatie. 
Een uitgebreide onderbouwing van wat hiervoor is verwoord treft u aan in de nota "Herziening 
Bouw- en Grondexploitatie" die we voor u in de visietrommel ter inzage hebben gelegd. 
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Aanvullend krediet. 
Het beschikbare krediet is ontoereikend voor de geconstateerde kostenstij gingen. Voor de 
grondexploitatie leiden deze tot een tekort van circa € 1.500.000,—. Voor de bouwexploitatie 
(garage) is een aanvullend krediet van circa € 285.000,— nodig. 
Het aanvullende krediet voor de grondexploitatie (€ 1.500.000,—) komt overeen met de 
kostenontwikkeling binnen deze exploitatie, zoals we hiervoor hebben toegelicht. Het totaal aan 
aanvullend krediet van € 285.000,— dat voor de bouwexploitatie wordt aangevraagd echter, is lager 
dan op grond van de kostenontwikkeling van € 3.700.000,— zou worden verwacht. Dit heeft twee 
oorzaken. 
Ten eerste is in 2007 bij de vaststelling van de bouwexploitatie zowel krediet aangevraagd in de 
grondexploitatie als in de bouwexploitatie. Dit is krediettechnisch niet onjuist, maar ook niet 
noodzakelijk bij intem doorberekende grondkosten. Bij de verhoging van de grondkosten in 2010 is 
dit dan ook niet opnieuw gebeurd. De extra grondkosten voor de garage zijn toen alleen voor de 
grondexploitatie aangevraagd. Deze inconsequentie wordt in de huidige opzet gecorrigeerd. 
Achteraf leidt deze correctie tot "extra kredietmimte" ter grootte van de grondkosten-component. 
Het benodigde aanvullende krediet is hierdoor circa € 2.200.000,— lager dan de kostenontwikkeling. 
Ten tweede is bij opsplitsing van het project in bouwexploitatie en grondexploitatie een deel van de 
in 2005 verstrekte voorbereidingskrediet uit de overzichten gevallen. Dit wordt in de huidige 
kredietaanvraag hersteld. Het benodigd aanvullend krediet is hierdoor € 1.200.000,— lager dan de 
kostenontwikkeling. 
In totaal kan dus met een € 3.400.000,— lagere aanvulling van het krediet ten opzichte van de 
kostenstijging van € 3.700.000,- worden volstaan, i.e. met circa € 300.000,-. 

Begrotingswijziging. 
In de onderstaande tabel zijn de voorgestelde wijzigingen in de begroting opgenomen. 

Begrotingswijziging voor investeringskrediet 
Herziene grondexploitatie Parkeergarage Damsterdiep 
Betrokken dienst(en) RO/EZ 
Soort wijziging herziening grondexploitatie 
Tijdsplanning krediet 2012 

Financiele begrotingswijziging 
07.4 Verkeer - Parkeren 

Totalen begrotingswijziging 

I itgaven Inkomsten Saldo 
1.498 1.498 0 

0 
1.498 1.498 0 

Begrotingswijziging voor investeringskrediet 
Herziene bouwexploitatie Parkeergarage Damsterdiep 
Betrokken dienst(en) RO/EZ 
Soort wijziging herziening grondexploitatie 
Tij dsplanning krediet 2012 

Financiele begrotingswijziging 
07.4 Verkeer - Parkeren 

Totalen begrotingswijziging 

Uitgaven Inkomsten 
285 285 

285 285 

Saldo 
0 
0 
0 
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Begrotingswijziging 
In de onderstaande tabel zijn de voorgestelde wijzigingen in de begroting opgenomen. 

Begrotingswijziging voor investeringskrediet 
Herziene grondexploitatiePatJkeergarage.Damsterdiep ,., 
Betrokken dienst(en) RO/EZ 
Soort wijziging herziening grondexploitatie 
Tijdsplanning krediet 2012 

'-*-.. Jm. ..tJS. -s. 

-#^ 1"'^'53^,.^'V . .3^ ' ' J^> '^^ t!^ .^,^^', 

Financiele begrotingswijziging 
07.4 Verkeer - Parkeren 

Totalen begrotingswijziging 

Uitgaven Inkomsten Saidd 
1.498 1.498 0 

0 
1.498 1.498 0 

Begrotingswijziging voor investeringskrediet 
Herziene bouwexploitatie Parkeergarage Damsterdiep 
Betrokken dienst(en) RO/EZ 
Soort wijziging herziening grondexploitatie 
Tijdsplanning krediet 2012 

mnanciele begrotingswijziging 
07.4 Verkeer - Parkeren 

Totalen begrotingswijziging 

Uitgaven Inkomsten 
285 285 0 

0 
285 285 0 
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28 maart 2012. 

Nr. 8d. 

Herziening bouw- en grondexploitatie parkeergarage Damsterdiep. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 29 februari 2012 

GR 12.2979724; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I.   de geactualiseerde grondexploitatie van de parkeergarage Damsterdiep vast te 

stellen; 

II. de kosten van de grondexploitatie te bepalen op € 13.672.167,--; 

III. de kosten te dekken uit: 

a. extra beleid 2007 € 1.000.000,--; 

b. subsidie VROM gevelmaatregelen € 317.000,--; 

c. bijdrage BP benzinepomp € 90.000,--; 

d. structureel nieuw beleid € 3.344.690,--; 

e. bijdrage archeologie € 400.000,--; 

f.      bijdrage Stedelijk Beheer (riolering) € 472.547,--; 

g. grondopbrengsten kantoor Nijestee € 2.132.810,--; 

h. grondwaarde parkeergarage € 4.435.000,--; 

en aanvullend op deze eerdere besluiten, uit 

i.      ISV-III € 180.120,--; 

j.      bijdrage parkeerexploitatie € 1.300.000,--; 

IV.  een aanvullend uitvoeringskrediet van € 1.498.317,-- beschikbaar te stellen;  

het totaal beschikbaar gestelde uitvoeringskrediet komt hiermee op 

€ 13.672.167,--;  

V. de herziene bouwexploitatie vast te stellen en de totale kosten te bepalen op 

€ 41.216.954,--; 

VI.  de kosten te dekken uit: 

a. € 1.900.000,-- reserve Grondzaken 2010; 

b. bijdrage parkeerexploitatie € 35.615.000,--; 

en aanvullend op deze eerdere besluiten, uit 

c. bijdrage parkeerexploitatie € 3.701.954,-- waarmee de totale bijdrage 

parkeerexploitatie aan de bouwexploitatie uitkomt op € 39.316.954,--; 
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VII. een aanvullend uitvoeringskrediet van € 284.954,-- beschikbaar te stellen; het 

totaal beschikbaar gestelde uitvoeringskrediet komt hiermee op € 36.781.954,-- 

gelijk aan de totale kosten van de bouwexploitatie exclusief de grondkosten; 

VIII.  de gemeentebegroting 2012 dienoverenkomstig te wijzigen.  

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoorstel 

^^^Gemeente 

\ j ronmgen 

Datum raadsvergadering 28-03-2012 

Raadscommlssie Ruimte en Wonen 

Datum raadscommlssie 07-03-2012 

persconferentie PC 

div. 

Publiclteit 

Bijiagen 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steller 

Telefoon 

E-mail 

RO12.2895008 
14 februari 2012 

de Vries 

M.A. Harmsma 

367 83 39 

marije.harmsma@gron 

Onderwerp 

Vaststelling bestemmingsplan Oosterparkwijk 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de zienswijze van diverse bewoners van de Slachthuisstraat en het Damsterdiep deels over te 

nemen door de binnenplanse afwijkingsbevoegdheid van artikel 14.4.1 onder a niet van 
toepassing te verklaren op het perceel Zaagmuldersweg 1 (bouwplan Zaagdam), door 
"parkeervoorzieningen" expliciet te noemen in de bestemmingsomschrijving van de 
bestemming Wonen en door een foutieve verwijzing te corrigeren, de zienswijze van een 
bewoner van de Henk Comelisstraat deels over te nemen door de binnenplanse afwijkings
bevoegdheid van artikel 14.4.1 onder b niet van toepassing te verklaren op de Piet 
Fransenlaan, de Henk Comelisstraat, de Tjerk Bolhuisstraat, de Jan Groninger-straat en de 
oostzijde van de Piet de Koestraat en de zienswijzen voor het overige niet over te nemen; 

II. de verantwoording inzake de exteme veiligheidsrisico's voor het bestemmingsplan 
Oosterparkwijk vast te stellen; 

III. de overwegingen en motiveringen overeenkomstig het raadsvoorstel over te nemen en het 
bestem-mingsplan Oosterparkwijk, digitaal vervat in het gml-bestand 
NL.IMRO.0014.BP489Oosterparkwij-vg01.gml en gebmikmakend van een ondergrond ont
leend aan het Grootschalig Basis Bestand Groningen van januari 2012, gewijzigd ten opzichte 
van het ontwerp zoals dat ter inzage heeft gelegen, overeenkomstig het raadsvoorstel vast te 
stellen; 

IV. geen exploitatieplan vast te stellen. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Ciassificatienr. 

file:///jronmgen
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Publiekssamenvatting 

Het ontwerp-bestemmingsplan Oosterparkwijk, een bestemmingsplan in het kader van de 
actualisering, heeft zes weken ter inzage gelegen van 9 September 2011 tot en met 20 oktober 2011. 
Er zijn 4 zienswijzen ingediend. Onder andere als gevolg daarvan zijn diverse aanpassingen gedaan. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de zienswijze van diverse bewoners van de Slachthuisstraat en het Damsterdiep deels over te 

nemen door de binnenplanse afwijkingsbevoegdheid van artikel 14.4.1 onder a niet van 
toepassing te verklaren op het perceel Zaagmuldersweg 1 (bouwplan Zaagdam), door 
'parkeervoorzieningen' expliciet te noemen in de bestemmingsomschrijving van de 
bestemming Wonen en door een foutieve verwijzing te corrigeren, de zienswijze van een 
bewoners van de Henk Comelisstraat deels over te nemen door de binnenplanse 
afwijkingsbevoegdheid van artikel 14.4.1 onder b niet van toepassing te verklaren op de Piet 
Fransenlaan, de Henk Comelisstraat, de Tjerk Bolhuisstraat, de Jan Groningerstraat en de 
oostzijde van de Piet de Koestraat en de zienswijzen voor het overige niet over te nemen; 

II. de verantwoording inzake de exteme veiligheidsrisico's voor het bestemmingsplan 
Oosterparkwijk vast te stellen; 

III. de overwegingen en motiveringen overeenkomstig het raadsvoorstel over te nemen en het 
bestemmingsplan Oosterparkwijk, digitaal vervat in het gml-bestand 
NL.IMRO.0014.BP489Oosterparkwij-vg01.gml en gebmikmakend van een ondergrond ont
leend aan het Grootschalig Basis Bestand Groningen van januari 2012, gewijzigd ten opzichte 
van het ontwerp zoals dat ter inzage heeft gelegen, overeenkomstig het raadsvoorstel vast te 
stellen; 

IV. geen exploitatieplan vast te stellen. 

Inleiding 

Het plangebied van het bestemmingsplan Oosterparkwijk omvat de hele Oosterparkwijk en het 
Damsterbuurtje tussen het Damsterdiep en het Eemskanaal. In het gebied gelden op dit moment be
stemmingsplannen die (veel) ouder zijn dan 10 jaar. Voorliggend bestemmingsplan vervangt de ou
de bestemmingsplannen en zorgt voor een actueel kader, waarin de bestaande planologische rechten 
zoveel mogelijk gerespecteerd worden. 

Een beschrijving van de voorbereidende fase van het bestemmingsplan is als hoofdstuk 6 in de be
stemmingsplantoelichting opgenomen. Hier is ook het verslag van de inspraak weergegeven. Het 
bestemmingsplan is nu zover dat het door uw raad kan worden vastgesteld. Ter voorbereiding op de 
vaststelling hebben we het plan zes weken ter inzage gelegd, van 9 September 2011 tot en met 20 
oktober 2011. In dit raadsvoorstel maken we ons voorstel inzake de 4 ingekomen zienswijzen aan u 
bekend. 

Beoogd resultaat 

Doel van dit bestemmingsplan is het vervangen van oude bestemmingsplannen om daarmee te vol
doen aan de actualiseringsverplichting die geldt voor alle bestemmingsplannen met als deadline 1 
juli 2013. 

Kader 

De terinzagelegging van het bestemmingsplan Oosterparkwijk is gebeurd volgens artikel 3.8 van de 
Wet mimtelijke ordening (Wro) en afdeling 3.4 van de Algemene wet bestuursrecht (Awb). Van de 
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terinzagelegging is op de wettelijk voorgeschreven wijze kennis gegeven in de Groninger Gezinsbo
de en de Staatscourant. In de kennisgeving is vermeld dat gedurende de termijn van terinzageleg
ging iedereen, naar keuze schriftelijk of mondeling, zijn zienswijze over het ontwerp-bestemmings
plan naar voren kan brengen bij uw raad. 

Argumenten/afwegingen 

Het ontwerp-bestemmingsplan Oosterparkwijk heeft, ter voorbereiding op de vaststelling door uw 
raad, zes weken ter inzage gelegen. U bent hiervan per brief (RO 11.2705305) op de hoogte gesteld. 
Er zijn 4 zienswijzen binnengekomen. Hieronder gaan we op de inhoud van de zienswijzen in en 
geven we aan op welke punten de zienswijzen tot aanpassing van het bestemmingsplan leiden. Voor 
het overige wordt verwezen naar de bijlage "inhoudelijke bespreking zienswijzen Oosterparkwijk". 

Ontvankelijkheid zienswijzen 
Van de gelegenheid om zienswijzen naar voren te brengen is gebmik gemaakt door het Woonsche-
pencomite Groningen, de Bewonersorganisatie Oosterparkwijk, een bewoner van de Henk Comelis
straat en een groep bewoners van de Slachthuisstraat en het Damsterdiep. De ingediende zijnswijzen 
zijn getoetst aan de Algemene wet bestuursrecht (artikel 3:16 en 6:9) op ontvankelijkheid. Alle 
zienswijzen zijn voor 21 oktober 2011 ontvangen en dus tijdig ingediend. Op 4 januari 2012 is een 
van de zienswijzen nog inhoudelijk aangevuld. Uit jurispradentie volgt dat als een aanvulling be
trekking heeft op punten die al in de oorspronkelijke zienswijze zijn genoemd, deze aanvulling nog 
wel betrokken moet worden bij de vaststelling van het bestemmingsplan. Aangezien dat in dit geval 
aan de orde was is de aanvullende zienswijze in de inhoudelijke bespreking van de zienswijzen, be
trokken, ook al is de aanvulling (ver) buiten de termijn ingediend. 

Wijzigingen als gevolg van de zienswijzen 
De zienswijzen hebben tot de volgende wijzigingen geleid: 
• Er zijn begripsbepalingen van de begrippen "ligplaats" en "woonschip" opgenomen. 
• Het abusievelijk ingetekende hoogteaccent op de hoek van de Parkzijde en de Merelstraat is 

van de plankaart verwijderd. 
• De binnenplanse afwijkingsbevoegdheid van artikel 14.4.1 onder a is aangepast in die zin dat 

deze afwijkingsbevoegdheid niet langer van toepassing is op het perceel Zaagmuldersweg 1 
(bouwplan Zaagdam). 

• De binnenplanse afwijkingsbevoegdheid van artikel 14.4.1 onder b is aangepast in die zin dat 
deze afwijkingsbevoegdheid niet langer van toepassing is op de Piet Fransenlaan, de Henk 
Comelisstraat, de Tjerk Bolhuisstraat, de Jan Groningerstraat en de oostzijde van de Piet de 
Koestraat. 

• Binnen de bestemmingsomschrijving van de bestemming Wonen zijn "parkeervoorzieningen" 
expliciet genoemd. 

• Eenfoutieve verwijzing inde juridische toelichting is gecorrigeerd. 

In de bijlage bij het raadsvoorstel "inhoudelijke bespreking zienswijzen Oosterparkwijk" is een uit
gebreide beantwoording van de zienswijzen opgenomen. 

Ambtshalve wijzigingen. 
Ambtshalve zijn de volgende wijzigingen doorgevoerd: 
• De fimctie wonen op de bovengelegen verdiepingen van het H.A. Kooykerplein is positief be

stemd. In het ontwerp-plan was deze functie per abuis niet positief bestemd. 
• De bouwinogelijkheden op het achtererf van de schippershuisjes aan het Damsterdiep zijn ver

mimd naar aanleiding van een recent ingediend bouwplan. De inperking van de bouwmoge-
lijkheden in het ontwerp-plan ten opzichte van het oude bestemmingsplan bleek te fors te zijn. 
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• Naar aanleiding van een bij het Loket Bijzondere Initiatieven ingediend plan is de fimctie wo
nen met een bitmenplanse afwijkingsbevoegdheid mogelijk gemaakt in het pand aan de Zaag 
muldersweg 530. De functie wonen was ook onder het oude bestemmingsplan met een bin
nenplanse vrijstelling mogelijk. 

• De bouwhoogte van het perceel Enno Dirk Wiersmastraat 3 is naar aanleiding van een inge
diend bouwplan opgehoogd naar 12 meter. 

• Binnen de bestemming Verkeer is een specifieke bouwaanduiding opgenomen voor het per
ceel Zaagmuldersweg 1, om overhangende balkons en een overhangende galerij bij het bouw
plan Zaagdam positief te bestemmen. 

Maatschappelijk draagvlak/participatie • 

Op 31 januari 2011 is het voorontwerp-bestemmingsplan Oosterparkwijk toegelicht aan de Bewo
nersorganisatie Oosterparkwijk. Vervolgens heeft in maart/april 2011 inspraak en overleg plaatsge
vonden. Van 9 September 2011 tot en met 20 oktober 2011 heeft het ontwerp-plan ter inzage gele
den. Er zijn 4 zienswijzen ingediend, die deels tot aanpassing van het bestemmingsplan hebben ge
leid (zie hiervoor en de bij dit raadsvoorstel gevoegde bijlage "inhoudelijke bespreking zienswijzen 
Oosterparkwijk"). 

Financiele consequenties • 

Het plan is in het kader van het project versnelde aanpak actualisering bestemmingsplannen opge
steld. Nagegaan is of het op basis van de in de Wet mimtelijke ordening (Wro) opgenomen regeling 
omtrent grondexploitatie noodzakelijk is een exploitatieplan aan het bestemmingsplan toe te voegen. 
Een dergelijk plan wordt samen met het bestemmingplan door uw raad vastgesteld en bevat een ver
antwoording van de wijze, waarop de kosten van een ontwikkeling verzekerd zijn. Daamaast kan 
een exploitatieplan inrichtingseisen voor de ontwikkeling bevatten. Het opstellen van een exploita
tieplan is niet nodig als ten tijde van de vaststelling van het bestemmingsplan een exploitatieover-
eenkomst is gesloten met de ontwikkelaar, als het gaat om gronden die in eigendom zijn van de ge
meente dan wel die al zijn vergund of waarvoor een wijzigingsbevoegdheid in het bestemmingsplan 
is opgenomen. In afdeling 6.4 van de Wro (grondexploitatie) is geregeld dat een exploitatieplan ten 
behoeve van een ontwikkeling die door middel van een wijzigingsbevoegdheid wordt mogelijk ge
maakt pas ten tijde van de wijziging van de bestemming hoeft worden vastgesteld. In het bestem
mingsplan is voor de eventuele ontwikkeling van het Treslinghuis een wijzigingsbevoegdheid opge
nomen. Hierdoor is het niet nodig dat uw raad bij dit bestemmingsplan een exploitatieplan vaststelt. 

Realisering en evaluatie 

Als uw raad instemt met de beantwoording van de zienswijzen is het plan vastgesteld en zal het nog
maals zes weken ter inzage worden gelegd en kan beroep worden ingesteld bij de Raad van State. 
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|BIJUQE[ 

Bijlage bij het raadsvoorstel inzake de vaststelling van het bestemmingsplan Oosterparkwijk 

Inhoudelijke bespreking zienswijzen 

Ad. 1. Woonschepencomite Groningen (WCG) d.d. 19 September 2011 
Het WCG constateert dat er redelijk en in overeenstemming met andere regelingen bepalingen zijn 
opgenomen over ligplaatsen, woonschepen en walgebruik. Het WCG heeft desalniettemin een 
fundamenteel bezwaar tegen het bestemmingsplan. De ligplaatsen van de woonschepen en het 
bijbehorende walgebruik horen thuis in het bestemmingsplan Openbaar Vaarwater. Het WCG heeft in 
die zin ook beroep ingesteld tegen dat bestemmingsplan. De behandeling van dat beroep heeft op 13 
oktober 2011 plaatsgevonden bij de Raad van State. Om diezelfde reden heeft het WCG ook beroep 
ingesteld tegen het bestemmingsplan Waterrand Oosterparkwijk. De Raad van State buigt zich op 21 
november 2011 over dat beroep. Ligplaatsen voor woonschepen en aangrenzende oevers moeten 
uitsluitend in het bestemmingsplan Openbaar Vaarwater worden opgenomen teneinde een gelijke 
behandeling van alle bewoners van woonschepen in de gemeente Groningen te garanderen. 

Daamaast maakt het WCG bezwaar tegen de onduidelijke definitie van ligplaats. Deze is niet 
gelljkluidend met de definitie van ligplaats in de Verordening Openbaar Vaarwater (VOV) en het 
bestemmingsplan Openbaar Vaarwater. Het gaat met name om het koppelen van het begrip 'grond' 
aan het begrip ligplaats zoals dat gebeurt in de artikeien 13.1, 13.3.1 en 13.3.2. Er is noch een 
noodzaak, noch een aanleiding om afte wijken van de definitie van zowel de VOV als het 
bestemmingsplan Openbaar Vaarwater. Door dit wel te doen wordt onduidelijkheid geschapen die de 
helderheid van de regelgeving in de gemeente Groningen niet ten goede komt. 

Reactie: 
De Raad van State heeft op 23 november 2011 uitspraak gedaan in de zaak bestemmingsplan 
Openbaar Vaarwater en het beroep van twee bewoners van woonschepen in het Oosterhamrikkanaal 
ongegrond verklaard. Op 7 december 2011 is vervolgens ook uitspraak gedaan in de zaak 
bestemmingsplan Waterrand Oosterparkwijk. Ook in die zaak is het beroep ongegrond verklaard. De 
kade van het westelijk deel van het Oosterhamrikkanaal blijft dan ook vallen onder het 
bestemmingsplan Oosterparkwijk. Wij zijn van mening dat ondanks het feit dat woonschepen en 
oevers/kades van het Oosterhamrikkanaal in drie bestemmingsplannen vallen, de bewoners van de 
woonschepen in het Oosterhamrikkanaal gelijk worden behandeld en dat daar waar sprake is van 
verschillende rechten, dit goed gemotiveerd is. 

Ten aanzien van de definitie van ligplaats en de koppeling aan het begrip 'grond' kunnen wij het WCG 
moeilijk volgen. In artikel 13.1 is hetzelfde opgenomen als in het bestemmingsplan Openbaar 
Vaarwater, waaraan indiener refereert. Alleen de zinsnede 'uitsluitend voor zover aan de gronden op 
de kaart de aanduiding ligplaats is gegeven' is gewijzigd in de zinsnede 'ter plaatse van de aanduiding 
ligplaats'. Dit betekent feitelijk hetzelfde. De reden voor de wijziging ligt in de Standaard 
Vergelijkbare Bestemmingsplannen 2008 (SVBP 2008), de landelijke standaard voor het maken van 
bestemmingsplannen die voor elke gemeente een verplicht uitgangspunt is. Deze Standaard schrijft 
voor dat aanduidingen worden geformuleerd als 'ter plaatse van de aanduiding xxx'. Ook artikel 13.3.1 
is identiek aan het vergelijkbare artikel in het bestemmingsplan Openbaar Vaarwater. Tot slot is ook 
het door indiener aangehaalde artikel 13.3.2 identiek aan het vergelijkbare artikel in het 
bestemmingsplan Openbaar Vaarwater. Wij kunnen geen afwijking ten opzichte van het 
bestemmingsplan Openbaar Vaarwater ontdekken en dus ook geen onduidelijkheid in de regelgeving. 

Wel hebben wij opgemerkt dat er in het ontwerp-bestemmingsplan Oosterparkwijk geen 
begripsbepaling van 'ligplaats' en 'woonschip' was opgenomen. Dit is in de vaststellingsversie van dit 
bestemmingsplan hersteld. 

Voorstel: Op grond van bovenstaande overwegingen stellen wij u voor de zienswijze niet over te 
nemen. 
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Ad. 2. Bewonersorganisatie Oosterparkwijk (BO) d.d. 17 oktober 2011 
Er is nog een tweetal punten die de BO onder de aandacht wil brengen. Het eerste punt betreft de 
begrenzing van het plangebied, deze is nu goed geformuleerd. De genoemde reden voor de 
eerstgenoemde uitzonderingslocatie klopt naar hun mening echter niet. De BO heeft begrepen dat het 
bestemmingsplan Waterrand Oosterparkwijk nog niet definitief is vastgesteld omdat diverse bewoners 
het niet eens zijn met het voorstel van de gemeente. De betreffende tekst in het bestemmingsplan ziet 
de BO graag aangepast. 

Het tweede punt betreft het bouwproject Zaagdam. De BO is verheugd te lezen dat de maximale 
bouwhoogte voor deze bouwlocatie naar beneden is bijgesteld. De bewoners rondom het bouwproject 
vechten het besluit om vergunning te verlenen aan via een beroepsprocedure. De BO is van mening dat 
het bestemmingsplan Oosterparkwijk pas vastgesteld mag worden nadat de uitslag van de 
beroepsprocedure bekend is. Op die manier wordt voorkomen dat de gemeente een omstreden plan 
legaliseert door snel een nieuw bestemmingsplan op te stellen. 

Reactie: 
Ten aanzien van het gebied dat onder het bestemmingsplan Waterrand Oosterparkwijk valt is er 
kennelijk onduidelijkheid over de status van dat plan. Het plan is op 30 September 2009 vastgesteld, 
maar vervolgens is tegen het plan beroep ingesteld. Daardoor was het plan lange tijd nog niet 
onherroepelijk. Het plan was echter al wel in werking getreden. Als er een bouwaanvraag komt voor 
het gebied werd dus wel getoetst aan het bestemmingsplan Waterrand Oosterparkwijk. Op 7 december 
2011 heeft de Raad van State uitspraak gedaan in de zaak bestemmingsplan Waterrand 
Oosterparkwijk. Vanaf die datum is het plan onherroepelijk. Theoretisch gezien zou het gebied dus nu 
opgenomen kunnen worden in het bestemmingsplan voor de hele Oosterparkwijk. Toch is de keuze 
gemaakt dat niet te doen. Het bestemmingsplan Waterrand Oosterparkwijk biedt een goed kader voor 
het mogelijk maken van ontwikkelingen in het gebied. Bij een volgende actualisering van het 
bestemmingsplan voor de Oosterparkwijk, als de ontwikkelingen rond de Waterrand meer zijn 
uitgekristalliseerd, kan het gebied weer opgenomen worden in het totaalplan voor de wijk. 

Op 8 november 2011 heeft de rechtbank van Groningen het beroep van de omwonenden van Zaagdam 
tegen het bouwproject ongegrond verklaard. Zoals al eerder is aangegeven acht de gemeente 
Groningen op de locatie van Zaagdam een bouwplan van de betreffende hoogte mogelijk en wenseiijk. 
De mogelijkheid om op die locatie tot die bepaalde hoogte en in die bepaalde omvang te bouwen blijft 
dan ook opgenomen in dit voorliggende bestemmingsplan. Het feit dat er nog een hoger 
beroepsprocedure loopt over Zaagdam doet daaraan niet af. Het oude bestemmingsplan 
Oosterparkwijk maakte op deze locatie ook al bouwen tot een hoogte van (circa) 16.2 meter mogelijk. 
Dat is door de rechtbank van Groningen nog eens bevestigd in zijn uitspraak van 8 november 2011. 
Het in het nieuwe bestemmingsplan mogelijk maken van een bouwhoogte van 17 meter handhaaft die 
eerdere mogelijkheid. De hoogte van (circa) 16.2 meter wordt naar boven afgerond. 

Voorstel: Op grond van bovenstaande overwegingen stellen wij u voor de zienswijze niet over te 
nemen. 

Ad. 3. Een bewoner van de Henk Comelisstraat d.d. 18 oktober 2011 
Indiener is het niet eens met het ontwerp-bestemmingsplan Oosterparkwijk. Het stedenbouwkundig 
plan voor De Velden voorziet langs de noordwestelijke zijde van de Piet Fransenlaan een maximale 
bouwhoogte van 3 tot 4 lagen. De bovenste laag mag voor 50% bebouwd worden. Dit komt overeen 
met een maximale hoogte van 10 meter plus de binnenplanse afwijkingsmogelijkheid van 4 meter. In 
totaal geeft dit 14 meter. Het maximum in het ontwerp-bestemmingsplan is echter 14 meter plus de 
binnenplanse afwijkingsmogelijkheid van 4 meter. In totaal geeft dit 18 meter. Dat is bijna 25% hoger. 

Ook de appartementenblokken op de hoek (Parkzijde, Piet Fransenlaan) worden aanzienlijk hoger dan 
in het stedenbouwkundig plan. De appartementen zouden 4 tot 5 lagen worden met een parkeergarage. 
Dit kan gerealiseerd worden binnen 15 meter met de binnenplanse afwijkingsmogelijkheid van 4 
meter. Echter in het ontwerp-bestemmingsplan staat een hoogte van 21 meter plus de binnenplanse 
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afwijkingsmogelijkheid van 4 meter. Dat maakt in totaal 25 meter. Dit resulteert in een gebouw van 
maximaal 8 lagen. Dat zou twee keer zoveel zijn als eerder voorgesteld. 

Verder is duidelijk te zien dat de plannen op de hoek een aanzienlijk groter bouwvlak hebben 
gekregen. In het stedenbouwkundig plan wordt de achtergevel uitgelijnd met de naastgelegen blokken 
aan de Parkzijde en de Piet Fransenlaan (een L-vorm). In het ontwerp-bestemmingsplan loopt het 
bouwvlak tot aan de hoek van de achtertuin van indiener (een vierkant). Het bebouwingsvlak is 
daarmee toegenomen met 10 bij 10 meter. 

In het stedenbouwkundig plan wordt opgemerkt dat er rekening moet worden gehouden met de 
bezonning van de tegenovergelegen woningen. Met een hoogte van 18 en 25 meter kan indiener 
garanderen dat van zon geen sprake zal zijn in de achtertuin van indiener. Wel zal sprake zijn van 
inkijk als de nog te realiseren blokken hoger en dichterbij worden gebouwd. Indiener verzoekt het 
bestemmingsplan aan te passen zodat dit weer in lijn is met het stedenbouwkundig plan van 2005. 

Indiener is van mening dat de zuidelijke steeg tussen de Henk Comelisstraat en de Parkzijde erg krap 
staat ingetekend. Met de huidige problemen in verband met de verkeersafwikkeling en parkeren lijkt 
het indiener dat deze veel te smal is, tenzij de steeg alleen gebruikt zal worden voor langzaam verkeer. 

In het 'Advies verkeer en vervoer d.d. 28 September 2009' wordt aangehaald dat een lage parkeemorm 
van 1,6 en parkeren in eigen tuin in De Hunze en Piccardthof tot problemen heeft geleid waardoor de 
parkeerdruk te veel is toegenomen. Er is volgens indiener geen garantie dat de overloop van 
parkeervoorzieningen (de 0,6 parkeerplaatsen extra per woning) voor de al gebouwde woningen wel 
gerealiseerd gaan worden in toekomstige plannen. Ook is niet duidelijk wat de precieze invulling van 
de woningen van Oving (langs de Zaagmuldersweg) wordt. Gemakshalve wordt daar slechts gerekend 
met een lage parkeerbelasting van 0,6. De parkeerbelasting aan de noordwestelijke kant van het plan is 
sowieso ai hoog door het ontbreken van enige over-mimte in het parkeren. De nu nog beschikbare 
plaatsen aan de Merelstraat worden straks door nog te realiseren woningen langs de Merelstraat 
gebruikt. In de parkeertoetsen is voomamelijk gerekend met parkeergelegenheid onder het 
zuidoostelijke deel van het plan. Terwijl al het 'overige' parkeren van de bewoners van het 
noordwestelijke blok in de Merelstraat en achtergelegen straten te verwachten is. Een parkeemorm van 
2,0 per woning lijkt nog steeds aannemelijker voor de nieuwbouw van De Velden. Zeker omdat niet 
duidelijk is wat er in de toekomst nog allemaal aan (gewijzigde) bouwplannen te verwachten is. 

Reactie: 
Indiener spreekt over het stedenbouwkundig plan voor 'De Velden' van augustus 2005 en andere aan 
hem voorgestelde plannen. Naast het door de raad vastgestelde stedenbouwkundig plan van augustus 
2005 op basis waarvan een artikel 19 lid 2 WRO (oud) procedure is gevoerd is sprake van het 
Kwaliteitsplan Oosterpark 'S ' , oftewel het Kwaliteitsplan Oosterpark 'Super' van AAS Architecten uit 
febmari 2006. Onderdeel van dit document is een stedenbouwkundlge plankaart (zie pagina 20 van dat 
document). Deze kaart is afkomstig uit het stedenbouwkundig plan voor 'De Velden' van augustus 
2005. De kaart uit het stedenbouwkundig plan geeft het maximum en het minimum aantal bouwlagen 
aan. De op de stedenbouwkundlge plankaart genoemde vierde bouwiaag, die uitsluitend is toegestaan 
mits temggelegd, geldt voor de woningen aan de westkant van de Piet de Koestraat. Dit om de 
bezonning van de woningen aan de oostkant van deze straat voldoende te waarborgen. Deze beperking 
geldt dus niet voor de woningen aan de noordkant van de Piet Fransenlaan. 

De temggelegde vierde bouwiaag voor de westzijde van de Piet de Koestraat is overigens volgens het 
ontwerp-bestemmingsplan niet met recht toegestaan. Voor de woningen aan de westkant van deze 
straat geldt immers een maximum bouwhoogte van elf meter. Standaard wordt echter, tenzij dit 
stedenbouwkundig gezien apert ongewenst is, in bestemmingsplannen een afwijkingsmogelijkheid 
opgenomen voor een bouwhoogte van vier meter extra (een extra bouwiaag). Mocht een eigenaar deze 
extra bouwiaag willen realiseren dan wordt op dat moment gekeken of zo'n extra laag 
stedenbouwkundig verantwoord is. Daarbij kan bijvoorbeeld ook geeist worden dat deze extra laag 
wordt temggelegd. De afwijkingsmogelijkheid wordt in het bestemmingsplan opgenomen om 
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onvoorziene, maar toch gewenste, ontwikkelingen de ruimte te kunnen geven. Na heroverweging 
vinden wij echter dat de binnenplanse afwijkingsmogelijkheid voor een extra bouwiaag voor de Piet 
Fransenlaan, de Henk Comelisstraat, de Tjerk Bolhuisstraat, de Jan Groningerstraat en de oostzijde 
van de Piet de Koestraat niet van toepassing verklaard moet worden. De bouwhoogtes bij recht dekken 
de hoogtes uit het stedenbouwkundig plan goed. 

De maximum bouwhoogten en de bouwvlakken, zoals vermeld op de plankaart bij het ontwerp-
bestemmingsplan, staan alien vermeld in het Kwaliteitsplan Oosterpark 'S ' . Op de in het plan 
opgenomen stedenbouwkundige plankaart (zie pagina 20) zijn aan de Parkzijde twee hoogteaccenten 
aangegeven. Op de kaart 'woningtypologie' (zie pagina 24) is zichtbaar, dat met hoogteaccenten een 
hoogte van zes lagen wordt bedoeld. Niet vermeld in de zienswijze, maar wel abusievelijk vermeld op 
de bestemniingsplankaart, is een hoogteaccent op de hoek bij de Merelstraat. Dit is een fout. Dit 
hoogteaccent is van de kaart gehaald. Zoals hierboven vermeld, wordt de binnenplanse 
afwijkingsmogelijkheid voor een extra bouwiaag, ook voor de hoogteaccenten, niet van toepassing 
verklaard. 

De maximum bouwhoogten, zoals vermeld op de bestemmingsplankaart, zijn nergens hoger dan in het 
Kwaliteitsplan Oosterpark 'S ' . Soms wel lager, zie bijvoorbeeld de woningen tussen de Henk 
Comelisstraat en de Piet de Koestraat en tussen de Tjerk Bolhuisstraat en de Jan Groningerstraat. Op 
het kaartje met de woningtypologie (zie pagina 24) zijn op de hoeken van de Piet Fransenlaan met de 
Parkzijde mime bouwvlakken getekend. De grootte van de bouwvlakken en de hoogte van bebouwing 
hebben bijna altijd invloed op de mate van bezonning en inkijk op en in omliggende woningen en 
tuinen. De op de bestemmingsplankaart vermelde bouwvlakken en hoogten zijn echter conform het 
stedenbouwkundig plan van 2005. 

Onderdeel van de zienswijze is de opmerking dat de steeg tussen de gebouwen te smal is voor 
autoverkeer. Dat kan geen reden zijn de gekozen bestemming Verkeer te wijzigen: immers ook 
voetgangers en fietsers maken gebruik van een weg. In het bestemmingsplan krijgt de verkeersruimte 
de bestemming Verkeer. Op basis van de Wegenverkeerswet worden vervolgens voertuigcategorieen 
op die weg toegelaten of juist uitgezonderd. Hierover worden aparte verkeersbesluiten gepubliceerd en 
kan apart bezwaar worden gemaakt. Het argument dat de steeg te smal is voor autoverkeer, doet dus 
geen afbreuk aan de gekozen bestemming. Desalniettemin staan we toch stil bij de gemaakte 
opmerking. De huidige breedte van de weg is voldoende om de huidige en toekomstige hoeveelheid 
verkeer vlot en veilig afte wikkelen. tn Groningen kennen wij verschillende referenties waar een 
vergelijkbaar krap profiel historisch ontstaan is, zoals de Sophiastraat. Ondanks dit krappe profiel 
blijkt de combinatie van auto's en fietsers goed te functioneren. De verkeersveiligheid en doorstroming 
zijn in deze straten niet in het geding. 

Wat parkeren betreft, is De Velden gebaseerd op het principe 'parkeren op eigen erf. Op het moment 
dat geparkeerde auto's in de openbare ruimte staan en deze leveren problemen op in de 
verkeersveiligheid en de doorstroming, dan kunnen hier maatregelen tegen genomen worden. Deze 
verkeersmaatregelen nemen wij op grond van de Wegenverkeersweg. Vooralsnog hebben wij geen 
problemen in de verkeersveiligheid en doorstroming op de genoemde locatie geconstateerd. In de 
opmerking in de zienswijze zien wij ook onvoldoende aanleiding om over te gaan tot het nemen van 
verkeersmaattegelen. 

Uit de reactie van indiener maken wij op, dat hij een aanpassing van de parkeemormen voor De 
Velden wenst. Ook begrijpen wij, dat indiener de verdeling van de parkeercapaciteit over het 
plangebied scheef vindt. Een parkeemorm is een ervaringscijfer, waarop de parkeerbehoefte van 
nieuwbouwplannen getoetst wordt. De norm komt tot stand op basis van continu onderzoek naar de 
ontwikkeling van autobezit in Groningen. Daarvoor wordt onderscheid gemaakt in de functie, het type 
stedelijk gebied en het type woning. Bij De Velden is gekozen voor het aanhouden van dezelfde 
parkeemonn die geldt voor een grondgebonden woning in een vooroorlogse wijk. Deze is dus 
gelijk aan de parkeemorm voor andere grondgebonden woningen in de Oosterparkwijk. Hoewel voor 
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De Velden sprake is van nieuwbouw, is dat voor ons geen reden om de parkeemorm te herzien. 
Immers, de fiinctie, het type stedelijk gebied en het type woning wijzigen niet. 

Bewust is de keuze gemaakt om in alle bestemmingsplannen te verwijzen naar de Nota 
Parkeemormen. Op die manier wordt een transparant en eenduidig gebmik van parkeemormen bij 
nieuwbouwplannen gegarandeerd. Op basis van voorgaande bestaat geen aanleiding om een 
uitzondering te maken voor dit ontwerp-bestemmingsplan, als het gaat om de toepassing en hoogte 
van parkeemormen. De Nota Parkeemormen is een zogenaamde beleidsregel. Na vaststelling kan 
hiertegen bezwaar worden gemaakt. Het indienen van een zienswijze tegen een ontwerp-
bestemmingsplan is geen middel om de hoogte van de toe te passen normen ter discussie te stellen. 

Voor De Velden geldt verder, dat de parkeerbehoefte van de nieuwbouw opgelost wordt binnen het 
plangebied. De gemeente stuurt erop, dat zoveel mogelijk van deze parkeerbehoefte op het eigen 
terrein van de toekomstige bewoners opgelost wordt. Dat gaat echter niet overal lukken. Daarom is er 
bij de planvorming van uitgegaan, dat een deel van de parkeerbehoefte ook in de toekomstige 
openbare mimte opgelost wordt. Daarbij wordt geaccepteerd dat in het ene deel van het plan misschien 
meer parkeerruimte is dan in het andere deel. Binnen redelijke loopafstand kan echter altijd een 
parkeerplaats gevonden worden. Hoe bewoners straks in de praktijk een parkeerplaats zoeken en 
vinden, moet blijken. Bij het maken van het bestemmingsplan wordt uitgegaan van normen, 
waarmee het aantal parkeerplaatsen voldoende moet zijn. Het gebmik (wie staat waar) kan echter niet 
worden gereguleerd. 

Op basis van dit bestemmingsplan kunnen straks aanvragen voor omgevingsvergunningen ingediend 
worden. Deze worden getoetst aan de vastgestelde normen. Wanneer een aanvraag hier niet aan kan 
voldoen, kan dit reden zijn om de aanvraag te weigeren. De parkeemorm van 0,6 voor de ontwikkeling 
van Oving is gebaseerd op aanleunwoningen. Wanneer hier een andere ontwikkeling gepland zou 
worden, bijvoorbeeld een ander type woning, dan zal dat initiatief getoetst worden aan de norm van 
dat type woning. De hoogte van de norm hangt dus af van de functie; wanneer de functie verandert, 
verandert de norm mee. In de Nota Parkeemormen wordt dit allemaal geregeld. 

Voorstel: Op grond van bovenstaande overwegingen stellen wij u voor de zienswijze deels over te 
nemen door de binnenplanse afwijkingsbevoegdheid van artikel 14.4.1 onder b niet van 
toepassing te verklaren op de Piet Fransenlaan, de Henk Comelisstraat, de Tjerk 
Bolhuisstraat, de Jan Groningerstraat en de oostzijde van de Piet de Koestraat. 

Ad. 4. Diverse bewoners van de Slachthuisstraat en het Damsterdiep d.d. 19 oktober 2011 
Vooraf 
Indieners willen wezenlijk invloed uitoefenen op de bouwmogelijkheden van het hele gebied van de 
Oosterparkwijk en in het bijzonder van de locatie Zaagdam. Indieners blijven van mening, ondanks de 
beantwoording van de eerder ingediende inspraakreactie, dat het ontwerp-bestemmingsplan 
Oosterparkwijk op een verdacht moment komt. Men heeft nog steeds de indruk dat geprobeerd wordt 
om zekerheidshalve de spelregels aan te passen voor het geval de bezwaren van indieners tegen het 
bouwplan Zaagdam worden gehonoreerd. 

A d i 
De door het ontwerp-bestemmingsplan en zonder vrijstelling te realiseren bouwhoogte ter plaatse van 
de locatie Zaagdam is ten onrechte bepaald op 17 meter, terwijl de beroepsprocedure over de bovenste 
twee bouwlagen nog loopt. 

Ad 2 
De bestemmingswijziging naar Wonen kan nu niet worden vastgesteld omdat de rechter nog moet 
oordelen over belangrijke bezwaarpunten, zoals de geluidonderzoeken. 
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Ad3 
Het ontwerp-bestemmingsplan kent geen verbod meer voor een doorsteek in de gevel en daarmee ook 
geen ontheffingsmogelijkheid daarvan. Hierdoor wordt het makkelijker om doorgangen te creeren 
voor parkeren op binnenterreinen. Indieners vinden het onwenselijk dat het college het parkeren op 
binnenterreinen wil bevorderen. Indieners zien een directe link met het bouwplan Zaagdam. Zij zullen 
nooit meer een beroep kunnen doen op de afbreuk van hun woonkwaliteit die een parkeerterrein op het 
binnenterrein veroorzaakt. 

Ad 4 
De voorwaarden voor het verlenen van ontheffingen zijn onder het ontwerp-bestemmingsplan minder 
streng dan onder het geldende bestemmingsplan Oosterparkwijk. Hierdoor zal het woon- en 
leefklimaat van de wijkbewoners kunnen verslechteren. Indieners geven een aantal voorbeelden van in 
hun ogen niet objectieve criteria waaraan ontheffingen worden getoetst, waaronder 'redelijke 
lichttoetreding' en 'voldoende privacy'. Indieners vinden dit een verslechtering ten opzichte van het 
geldende bestemmingsplan Oosterparkwijk, waarin gesproken wordt over 'voldoende lichtinval, 
bezonning en privacy'. 

Ad 5/6/7 
Het hogere-waardenbesluit en het voorschrijven van dove gevels is ten onrechte niet opgenomen in het 
nieuwe bestemmingsplan. Dit besluit bleek ten onrechte niet opgenomen bij het oude 
bestemmingsplan Oosterparkwijk. Indieners zijn van mening dat de bouwbeperking nu wel in het 
ontwerp-bestemmingsplan moet worden opgenomen. Het is in strijd met een goede ruimtelijke 
ordening als in het bestemmingsplan een ongelimiteerd aantal toekomstige bewoners aan lawaai wordt 
blootgesteld. Indieners refereren aan een wijzigingsbevoegdheid en een afwijkingsbevoegdheid waarin 
hogere grenswaarden worden aangehaald. Het ontwerp-bestemmingsplan maakt volgens indieners 
nieuwe geluidgevoelige objecten mogelijk. Er kunnen bijvoorbeeld wel 200 geluidgevoelige 
bestemmingen worden toegevoegd. De 10% regeling moet nu aisnog worden opgenomen in het 
bestemmingsplan. 

Indieners zijn van mening dat de gemeente selectief fouten in het plan verbeterd. Indieners refereren 
hierbij aan een recent ingediend bouwplan voor Damsterdiep 170 waar een geluidgevoelig object 
wordt toegevoegd. Het bestemmingsplan kan niet worden vastgesteld vanwege overschrijding van de 
maximale ontheffingswaarde voor geluid. De vastgestelde hogere grenswaarde van 63 dB wordt ter 
hoogte van de eerste twee bouwlagen van het bouwplan Zaagdam overschreden. Indieners zijn van 
mening dat in het bestemmingsplan aisnog een voorschrift inzake dove gevels opgenomen moet 
worden, ook in de planregels. Het in het verleden genomen hogere-waardenbesluit moet volgens 
indieners in het bestemmingsplan worden verwerkt en daardoor tevens de koppeling met dove gevels. 
Indieners geven aan dat er binnen het bestemmingsplan wel allerlei nieuwe ontwikkelingen mogelijk 
worden gemaakt, zoals Zaagdam en 200 toe te voegen geluidsgevoelige bestemmingen aan het 
Damsterdiep. 

Ad 8 
Gebouwen die op dit moment met maximale ontheffing wat betreft hoogte zijn gebouwd moeten in de 
toekomst niet nog verder opgehoogd kunnen worden. Indieners zijn van mening dat van de plankaart 
afgelezen moet kunnen worden dat de maximale bouwhoogte middels ontheffing is of wordt verleend. 
De extra binnenplanse ontheffing van 4 meter is op die locaties dan niet mogelijk. 

Ad 9 
Er is ten onrechte geen beperking opgenomen voor het bij ontheffing mogen overschrijden van de 
bouw- en/of maatvoeringsgrenzen. In het oude bestemmingsplan Oosterparkwijk komt het woordje 
'gering' voor bij de soortgelijke ontheffingsmogelijkheid. Indieners dringen aan op het opnemen van 
een objectieve, kwantificeerbare beperking bij de afwijkingsbevoegdheid. Ook willen indieners dat het 
woord 'galerijen' temgkomt in de opsomming, net als onder het oude plan. 
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AdlO 
De functie garageboxen moet niet zonder een ontheffing mogelijk zijn. Op grond van de bijbehorende 
bouwwerken-regeling is volgens indieners op nieuwe plaatsen de bouw van garageboxen mogelijk. 
Het strookt niet met een goede mimtelijke ordening dat het plaatsen van garageboxen overal, zonder 
beperking, is toegestaan. Daamaast strookt het niet met een goede ruimtelijke ordening dat het 
realiseren van garages in hogere bouwlagen of halfVerdiept, zonder beperking, is toegestaan. Hiervoor 
moet een ontheffing opgenomen worden. Het begrip garages moet daamaast gedefinieerd worden. 

A d U 
Met een ontheffing is het mogelijk ondergrondse of halfVerdiepte parkeervoorzieningen te realiseren, 
onafhankelijk van de bouwgrenzen. Deze ontheffing wordt in geen enkel ander recent vastgesteld 
bestemmingsplan gehanteerd. Indieners hebben de indmk dat deze ontheffing is opgenomen omdat de 
parkeergelegenheid in het huidige bouwplan Zaagdam niet strookt met het geldende bestemmingsplan 
Oosterparkwij k. Voor een eventueel later ingediend bouwplan kan dan onder het bewind van het 
nieuwe bestemmingsplan met de genoemde ontheffing een parkeergelegenheid worden toegestaan. 
Indieners willen dat deze ontheffingsmogelijkheid vervalt of dat er in ieder geval een beperking aan 
gekoppeld wordt. Ook de begrippen 'ondergronds', 'halfVerdiept' en 'parkeervoorzieningen' moeten 
worden gedefinieerd. Daarbij merken indieners op dat een halfVerdiepte parkeervoorziening een door 
wanden omsloten en geheel overdekt gebouw is. 

Ad 12 
Er zitten onduidelijkheden en onvoUedigheden in het ontwerp-bestemmingsplan, bijvoorbeeld ten 
aanzien van bmtovloeroppervlakte. De definitie van bmtovloeroppervlakte dient volgens NEN 2580 
opgenomen te worden in de regels van het nieuwe bestemmingsplan. De definitie van 
bmtovloeroppervlakte van een bouwiaag moet dan ook genuanceerd worden opdat duidelijk is dat 
bmtovloeroppervlakte zich ook in een onderbouw kan bevinden. 

Ad 13 
Ten aanzien van het verhogen van gebouwen is in het ontwerp-bestemmingsplan geen specifieke eis 
meer opgenomen dat een verhoging van woningen alleen collectief, per woonblok of straatwand, mag 
geschieden. Dit betekent een wildgroei van afzonderlijke verhogingen. Ook in het nieuwe 
bestemmingsplan moet een specifiek artikel opgenomen worden dat stelt dat verhogingen alleen 
collectief, dus per blok woningen, gerealiseerd mogen worden. 

Ad 14 
Indieners verzoeken 'parkeervoorzieningen' toe te voegen aan onderdeel h. 'additionele 
voorzieningen' bij de bestemming Wonen. Indieners begrijpen niet waarom bij bepaalde 
bestemmingen, zoals Bedrijf, Maatschappelijk, Verkeer enz., parkeervoorzieningen apart worden 
genoemd, naast additionele voorzieningen en dit niet het geval is bij de bestemming Wonen. 

Ad 15 
In twee artikeien moet een correctie plaatsvinden. Het betreft de Artikelsgewijze toelichting ten 
aanzien van het uitsluiten van de binnenplanse afwijking voor het vergroten van de bouwhoogte voor 
het project Zaagdam. Ten tweede vermoeden indieners een fout in artikel 14.2.3 (de regeling voor 
bijbehorende bouwwerken). 

Ad 16 
Het van toepassing zijn van de Nota Parkeemormen moet opgenomen worden in de regels van het 
ontwerp-bestemmingsplan en niet alleen in de toelichting, omdat die geen juridische status heeft. 
Indieners vinden het zorgvuidig en juridisch correct dat in de regels opgenomen wordt dat de Nota 
Parkeemormen van toepassing is, met uitzondering van de parkeergelegenheid en de laad- en 
losmogelijkheden. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

454

A d l 7 
Er moet onderzocht worden of groen beschermd en bevorderd kan worden in het bestemmingsplan of 
op andere wijze. Binnen het nieuwe bestemmingsplan heeft het overgrote deel van de binnenterreinen 
de bestemming Wonen gekregen, waarbij alle tuinen parkeerterrein mogen worden. Indieners blijven 
van mening dat het nieuwe bestemmingsplan een voorschrift moet hebben dat het huidige groen 
beschermt (ook tuinen) en de aanwezigheid van groen bevordert. In geval van een nieuwbouwplan 
moet het opnemen van groen in de vorm van in elk geval bomen een vereiste zijn. Indieners verzoeken 
vriendelijk te zoeken naar mogelijkheden om de opname van groen bij een nieuwbouwplan verplicht 
te stellen. 

Ad 18 
Er moet onderzocht worden of duurzaamheid verankerd kan worden in het bestemmingsplan of op 
andere wijze. Indieners zijn van mening met de punten 'negeren hogere-waardenbesluit' en 'dove 
gevels' aangetoond te hebben dat qua milieuaspect 'geluid' de duurzaamheid niet goed verankerd is. 
De gemeente maakt zichzelf volsttekt ongeloofwaardig doordat zij tegelijkertijd elkaar uitsluitende 
standpunten inneemt inzake duurzaamheid. Indieners verzoeken vriendelijk te zoeken naar 
mogelijkheden waarbij duurzaamheid van omwonenden in geval van een nieuwbouwplan serieus in 
ogenschouw genomen moet worden. 

Op 4 januari 2012 hebben indieners hun zienswijze aangevuld op de punten 2 (bestemmingswijziging 
voor perceel Zaagmuldersweg 1 is nu niet vast te stellen), 5 (negeren van het hogere waardenbesluit), 
6 (vaststelling nieuwe bestemmingsplan kan niet wegens overschrijding maximale ontheffingswaarde 
geluid) en 7 (negeren van het voorschrift dove gevels). Tot slot is sprake van een aanvulling op het 
punt 'de verieende ontheffing op basis van artikel 6.3 lid 1 sub A is ondeugdelijk'. Als aanvulling zijn 
twee onderzoeksrapporten opgenomen. Het betreft ten eerste het Onderzoek gevelisolatie 
appartementencomplex Zaagdam Groningen gewijzigd eindrapport van 27 april 2010. Uit dit rapport 
blijkt volgens indieners nogmaals dat de geluidsbelasting op vijf woningen op de begane grond de 
maximale ontheffingswaarde overschrijdt. De geluidsbelasting is daar namelijk 63 dB(A). Ten tweede 
betreft het enkele pagina's uit Rekonstructie- en Saneringsplan Slachthuisterrein e.o. uit het begin van 
de jaren tachtig. Deze pagina's hebben betrekking op een geluidsonderzoek dat door de gemeente 
Groningen is verricht ten behoeve van nieuwbouw op het Slachthuisterrein, grenzend aan het 
Damsterdiep. Men heeft indertijd wegens geluidproblematiek besloten de bebouwing op rekenpunt III 
fors terug te rooien tot 20 meter uit de as van het Damsterdiep. De geplande bebouwing op rekenpunt 
II is nooit gerealiseerd. Het ontwerp was gepland op 14 meter uit de as van het Damsterdiep. Die 
situatie is volsttekt vergelijkbaar met de geplande bebouwingsplaats van Zaagdam. Het 
geluidsonderzoek geeft aan dat rekenpunt II al in de jaren tachtig van de vorige eeuw maar liefst 68 
dB(A) gevelbelasting noteert. Indieners geven aan dat zij hiermee aantonen dat vanwege het 
geluidsaspect de eind vorige eeuw opgerichte nieuwbouw aan het Damsterdiep al meer naar achteren, 
verder van de weg af, geplaatst diende te worden. Indieners hebben naar hun mening nu opnieuw 
aangetoond dat de maximale ontheffingswaarde op een aantal plaatsen van Zaagdam wordt 
overschreden. Het komt indieners zeer curieus over dat er nu, anno 2012, niet meer gekeken wordt 
naar het geluidsaspect en de overschrijding hiervan. Indieners zijn onbekend met nieuw beleid van de 
gemeenteraad en het college om tegenwoordig in de regelgeving welbewust en expliciet minder eisen 
te gaan stellen ten aanzien van wonen nabij drukke wegen. 

Reactie: 
Vooraf 
Het staat indieners vrij om een zienswijze in te dienen tegen het ontwerp-bestemmingsplan 
Oosterparkwijk. Dat indieners van mening zijn dat het ontwerp-bestemmingsplan op een verdacht 
moment komt nemen wij voor kennisgeving aan. Eerder, in het inspraakrapport en in vele andere 
contacten, is duidelijk aangegeven dat sprake is van een actualiseringscyclus waarbij de 
Oosterparkwijk nu aan de beurt is 6n dat het inderdaad gewenst wordt geacht dat op de locatie 
Zaagdam een bouwplan met een bepaalde omvang en hoogte wordt gerealiseerd. De gemeente zal een 
dergelijk bouwplan, ook in het nieuwe bestemmingsplan, mogelijk maken en daarmee faciliteren. Dat 
er inmiddels ook een uitspraak is van de rechtbank Groningen inzake het door indieners aanhangig 
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gemaakte beroep tegen de verieende bouwvergunning voor Zaagdam (d.d. 8 november 2011) en de 
door indieners gevraagde voorlopige voorziening door de Afdeling Bestuursrechtspraak van de Raad 
van State op lOjanuari 2012 is afgewezen, sterkt de gemeente in zijn oordeel dat het betreffende 
bouwplan op deze plek mogelijk moet zijn. 

A d i 
Inmiddels is op 8 november 2011 uitspraak gedaan door de rechtbank Groningen over het door 
indieners aanhangig gemaakte beroep tegen de bouwvergunning van Zaagdam. Daarbij is nadmkkelijk 
bepaald dat de hoogte die bij recht mogelijk is onder het oude bestemmingsplan Oosterparkwijk 16,20 
meter bedraagt. Het in het nieuwe bestemmingsplan opnemen van een hoogte van 17 meter is daarmee 
nauwelijks meer dan het handhaven van dezelfde bouwmogelijkheden op het perceel. 

Ad2 
Voor het project Zaagdam is de procedure voor een binnenplanse ontheffing van het bestemmingsplan 
gevolgd. Bij deze ontheffing is getoetst aan het bestemmingsplan Oosterparkwijk van 2000. Bij een 
binnenplanse ontheffing is geen toetsing aan een hogere-waardenbesluit mogelijk c.q. nodig. Het al 
dan niet overschrijden van de maximale ontheffingswaarde is daarom niet van toepassing. In de 
hierboven aangehaalde uitspraak van de rechtbank Groningen is in dat kader ook aangegeven dat de 
functiewijziging naar wonen in het kader van een vergunningstraject niet getoetst kon en mocht 
worden aan de Wet Geluidhinder. De functiewijziging naar wonen wordt nu als onderdeel van de voor 
Zaagdam verieende vergunning positief bestemd in het nieuwe bestemmingsplan. 

Ad3 
Een eigenaar mag met zijn eigen binnenterrein in principe doen wat hij of zij wil. Zoals al eerder 
aangegeven in het inspraakrapport verbood het oude bestemmingsplan niet dat binnenterreinen als 
parkeerterrein werden ingericht. Alleen in hele bijzondere gevallen (bijvoorbeeld een beschermd 
stadsgezicht met waardevoUe tuinen) kan verharding van een private tuin aan een vergunning worden 
gekoppeld. 

Ad 4 
De vrees van indieners dat de voorwaarden voor het verlenen van ontheffingen onder het ontwerp-
bestemmingsplan minder stteng zijn dan onder het geldende bestemmingsplan Oosterparkwijk kan op 
dit moment niet voldoende weggenomen worden. Eerder is al aangegeven dat hetzelfde toetsingskader 
geldt en dat helemaal niet wordt beoogd om ontheffingen minder streng of anders te toetsen. Dit zal in 
de komende jaren in de praktijk duidelijk worden. 

Ad 5/6/7 
Zoals eerder uitgebreid aangegeven kent het nieuwe bestemmingsplan geen 10%-regeling. De oude 
10%-regeling verliest met de inwerkingtreding van het nieuwe bestemmingsplan zijn gelding. Die 
oude regeling hoeft dan ook niet meer geborgd te worden in het nieuwe plan. Het opnemen van de 
voorwaarde in de aangehaalde wijzigingsbevoegdheid is juist bedoeld om de geluidtoets naar de 
toekomst te verplaatsen, wanneer er concreet gebruik gemaakt gaat worden van die 
wijzigingsbevoegdheid. Hetzelfde geldt voor de afwijkingsbevoegdheid. De stelling van indieners dat 
er wel 200 nieuwe geluidgevoelige bestemmingen worden toegevoegd kan niet worden gevolgd. De 
huidige situatie is vastgelegd. Er worden geen nieuwe woningen mogelijk gemaakt binnen het plan. 
Omdat het ontwerp-bestemmingsplan geen nieuwe geluidgevoelige objecten mogelijk maakt en een 
hogere-waardenbesluit alleen van toepassing is bij nieuwe geluidgevoelige objecten, is voor dit 
ontwerp-bestemmingsplan geen hogere-waardenbesluit van toepassing. 

Ten aanzien van Damsterdiep 170 geldt dat uit het bouwplan blijkt dat de bouwhoogte en de rooilijn 
binnen het bestaande bestemmingsplan passen. Daamaast blijkt dat ook de voorgevel niet gewijzigd 
wordt. Doordat de voorgevel niet gewijzigd wordt is er geen akoestisch onderzoek nodig. Het gaat hier 
om een binnenplanse procedure. Het gevolg hiervan is dat er geen hogere-waardenbesluit nodig is. 
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Ten aanzien van dove gevels geldt dat het ontwerp-bestemmingsplan geen nieuwe geluidgevoelige 
objecten mogelijk maakt die voorzien moeten worden van dove gevels. Dit betekent dat het 
voorschrijven van dove gevels in dit plan niet aan de orde is. 

Ad 8 
Over dit punt is inmiddels ook buiten de zienswijze om al gecorrespondeerd met indieners. Bij het 
actualiseren van een bestemmingsplan voor een bepaalde woonwijk wordt gekeken naar de feitelijke 
situatie (welk gebouw staat er) en de planologische situatie (wat mocht er staan op grond van het oude 
bestemmingsplan). Dat is het juridische uitgangspunt. Daamaast bepaalt de stedenbouwkundige die de 
wijk onder zich heeft wat er aan bepaalde straten, op bepaalde hoeken, stedenbouwkundig mogelijk 
zou zijn. De door indieners voorgestelde werkwijze kan incidenteel wel gehanteerd worden, zoals dat 
ook gedaan is bij het perceel Zaagmuldersweg 1 (uitsluiten extra bouwiaag van 4 meter). Maar in zijn 
algemeenheid is het gewenst binnen de bestemming Wonen de mogelijkheid open te houden dat er een 
laag boven op kan komen. Mocht iemand van die mogelijkheid gebruik willen maken dan vindt eerst 
altijd een stedenbouwkundige afweging plaats. Alleen waar dat stedenbouwkundig kan, wordt dan een 
afwijking verleend. Bij die stedenbouwkundige afweging zou een rol kunnen spelen dat er in het 
verleden al met ontheffing gebouwd is. Dat hoeft echter niet. Als er stedenbouwkundig nog ruimte zit 
dan kan een extra laag toch acceptabel zijn. Daamaast is het voor concrete gevallen, zoals Zaagdam, 
een optie om een extra bouwiaag uit te sluiten. Maar om per perceel de ontstaansgeschiedenis van elk 
gebouw te onderzoeken en op basis daarvan te besluiten de extra bouwiaag bij afwijking wel of niet 
mogelijk te maken is niet werkbaar, maar ook stedenbouwkundig gezien niet wenseiijk. Voor 
Zaagdam is daar in het nieuwe bestemmingsplan Oosterparkwijk wel voor gekozen, omdat de hoogte 
van het bouwplan vaststaat en een extra laag ongewenst is. 

Ad 9 
De door indieners aangehaalde algemene afwijkingsbevoegdheid is een standaardafwijking die in elk 
bestemmingsplan binnen de gemeente Groningen wordt opgenomen. Het is ongewenst om daar in het 
bestemmingsplan voor de Oosterparkwijk van afte wijken. 

AdlO 
De bestaande complexen met garageboxen zijn met een aanduiding op de plankaart positief bestemd. 
Op andere plekken zijn geen (nieuwe) complexen met garageboxen mogelijk. De bouwregels waar 
indieners naar verwijzen gaan over bijbehorende bouwwerken. Een individuele garage bij een woning 
zou daaronder kunnen vallen. Het zou ook nietjuist zijn om een garage bij een woning onmogelijk te 
maken. Dezelfde bouwregels bepalen echter dat dergelijke bouwwerken uitsluitend op het 
achtererfgebied zijn toegestaan. Maar als het achtererf toegankelijk is en een eigenaar wil daar een 
garage neerzetten dan kan dat niet onmogelijk gemaakt worden. Zolang binnen het bouwvlak wordt 
gebouwd kan inderdaad ook halfVerdiept een garage/parkeervoorziening worden gerealiseerd. Een 
garage/parkeervoorziening in hogere bouwlagen komt elders in de stad wel incidenteel voor. Dit zou 
echter alleen kunnen voorkomen bij inpandig parkeren. Losse garageboxen mogen immers maar een 
maximale bouwhoogte van 3 meter hebben, net als vrijstaande bijbehorende bouwwerken. Een 
definitie van het begrip garage is niet nodig, omdat het begrip niet voorkomt in het nieuwe 
bestemmingsplan. Alleen het begrip garageboxen komt voor en naar onze mening is dat begrip 
voldoende duidelijk. 

Ad 11 
Indieners verwijzen naar artikel 14.4.1 onder a. Deze binnenplanse afwijkingsbevoegdheid is 
opgenomen voor de wijkvemieuwing die Nijestee nog wil gaan doorvoeren in de Oosterparkwijk. Bij 
het revitaliseren van sommige blokken is het gewenst dat er een ondergrondse parkeervoorziening 
gerealiseerd wordt. In overleg met Nijestee is deze bepaling dan ook opgenomen. Wij betreuren het 
dat indieners denken dat zo bepaalde zaken in de vergunningverlening van Zaagdam rechtgebreid 
zouden moeten worden. Een en ander heeft niets met elkaar van doen. Het bestemmingsplan ziet op de 
hele Oosterparkwijk en er spelen meer zaken dan uitsluitend het bouwplan Zaagdam. Om 
complottheorieen te voorkomen zal het bestemmingsplan zo aangepast worden dat ook de 
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binnenplanse afwijkingsbevoegdheid van artikel 14.4.1 onder a niet van toepassing is op het bouwplan 
Zaagdam. 

Ad 12 
De begripsbepalingen van bmtovloeroppervlakte en van bouwiaag worden niet aangepast. De relatie 
met de NEN 2580 is niet relevant voor het bestemmingsplan. De Nota Parkeemormen zal aangepast 
moeten worden om duidelijk te maken dat in de gemeente nog steeds met een bmtovloeroppervlakte 
zonder de bergingen wordt gerekend. Dit heeft met de bmtovloeroppervlakte in het bestemmingsplan 
niets te maken. In de begripsbepaling van bouwiaag staat nadrukkelijk dat een onderbouw geen 
bouwiaag is (in de systematiek van het nieuwe bestemmingsplan). Een onderbouw telt in de 
systematiek van het nieuwe bestemmingsplan dan ook niet mee bij het bepalen van de 
bmtovloeroppervlakte. 

Ad 13 
De eis van een collectieve, dat wil zeggen per sttaatwand, uitgevoerde ophoging is inderdaad 
vervallen. Dat wil niet zeggen dat bij een concrete aanvraag of bij concrete plannen voor ophoging dit 
aspect niet een rol kan spelen. Onder de noemer van geen onevenredige aantasting van het straat- en 
bebouwingsbeeld als voorwaarde voor het verlenen van een dergelijke binnenplanse afwijking kan de 
bettokken stedenbouwkundige sturen op de uitvoering van zo'n ophoging. De eis van een collectieve 
ophoging achten wij niet meer in alle gevallen nodig. Immers was in het oude bestemmingsplan sprake 
van een binnenplanse vrijstellingsmogelijkheid van 2 bouwlagen. In het nieuwe bestemmingsplan is 
dit temggebracht tot een bouwiaag. 

Ad 14 
Een begripsbepaling voor het begrip parkeervoorziening is ons inziens niet nodig. Een 
parkeervoorziening kan een parkeerterrein zijn, een gebouwde parkeervoorziening, overdekt, niet 
overdekt, halfVerdiept enzovoorts. De suggestie om parkeervoorzieningen expliciet te noemen bij 
additionele voorzieningen wordt overgenomen. 

Ad 15 
De Artikelsgewijze toelichting is overeenkomstig de zienswijze aangepast. Het tweede punt dat 
indieners naar voren brengen is nietjuist. Bedoeld is dat de oppervlakte van alle bijbehorende 
bouwwerken en alle bouwwerken, geen gebouw zijnde, op het achtererfgebied opgeteld niet meer is 
dan 50m^. Het achtererfgebied mag daamaast voor niet meer dan 50% bebouwd zijn. De artikelleden 
14.2.3 onder c en 14.2.4 onder c moeten dus juist hetzelfde zijn. 

Ad 16 
De verwijzing naar de Nota Parkeemormen zit in artikel 21. Daarin is bepaald dat de 
Bouwverordening niet geldt, met uitzondering van de regels over parkeergelegenheid. Wat betteft 
parkeren geldt dus wel de Bouwverordening en via de Bouwverordening de Nota Parkeemormen. 

Ad 17 
Ook onder het oude bestemmingsplan Oosterparkwijk kon niet worden voorkomen dat binnenterreinen 
die in eigendom zijn van een particulier worden ingericht als parkeerterrein. Dat is nu eenmaal het 
brede recht van eigendom. Alleen als sprake is van bijvoorbeeld een beschermd stadsgezicht met hele 
oude, waardevoUe tuinen (denk in Groningen aan het Zuiderpark) dan kunnen extta eisen worden 
gesteld aan het verharden van die tuinen. De instmmenten die voorhanden zijn, zijn ingezet: 
bouwvlakken zo intekenen dat binnengebieden vrij blijven van hoofdgebouwen en het maximaliseren 
van de oppervlakte bijbehorende bouwwerken tot 50m^ en een percentage van 50%. Bij een 
nieuwbouwplan is altijd sprake van een verplichting tot groencompensatie. Als er in de bestaande 
situatie geen sprake is van groen kan juridisch niet worden afgedwongen dat er groen gerealiseerd 
wordt. Dan is de enige optie de weg van overleg waarmee wellicht nog iets kan worden bereikt. Van 
belang is dat potentiele kopers van een nieuwbouwplan vaak ook graag een groene omgeving willen. 
Via de markt wordt groen dus ook in enige mate afgedwongen. 
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Ad 18 
Zoals al eerder aangegeven regelt een bestemmingsplan niets over duurzaamheid op individueel 
bouwplanniveau. Wel kan via de voorwaarden voor afwijking of de nadere eisen onder de noemer 
'woonsituatie', 'milieusituatie' of 'gebmiksmogelijkheden van de aangrenzende gronden' soms iets 
worden bereikt op dit gebied. Voor het overige moet op bouwplanniveau resultaat gehaald worden. 
Dat is niet anders. Een bestemmingsplan maakt dingen mogelijk, maar kan geen dingen afdwingen. 

Tav de aanvullende zienswijze d.d. 4 januari 2012 
De aanvullende zienswijze gaat over het punt van geluid. Zoals hierboven ook al is aangegeven is voor 
het project Zaagdam de procedure voor een binnenplanse ontheffing van het bestemmingsplan 
gevolgd. Bij een binnenplanse ontheffing kan en mag niet getoetst worden aan een hogere-
waardenbesluit. Het is alleen daarom al niet relevant of er sprake is van het al dan niet overschrijden 
van de maximale ontheffingswaarde. Deze lijn is bevestigd door de rechtbank Groningen in de 
uitspraak van 8 november 2011. Dit heeft dan ook niets te maken met beleid van de gemeente zelf Dit 
geldt op grond van de Wet Geluidhinder. 

Voorstel: Op grond van bovenstaande overwegingen stellen wij u voor de zienswijze deels over te 
nemen door de binnenplanse afwijkingsbevoegdheid van artikel 14.4.1 onder a niet van 
toepassing te verklaren op het perceel Zaagmuldersweg 1 (bouwplan Zaagdam), door 
'parkeervoorzieningen' expliciet te noemen in de bestemmingsomschrijving van de 
bestemming Wonen en door een foutieve verwijzing te corrigeren. 



 

Gemeenteraad - woensdag 28 maart 2012

459

 

 

 

28 maart 2012. 

Nr. 8e. 

Vaststelling bestemmingsplan Oosterparkwijk. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 16 februari 2012 

GR 12.2959878; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de zienswijze van diverse bewoners van de Slachthuisstraat en het Damsterdiep 

deels over te nemen door de binnenplanse afwijkingsbevoegdheid van artikel 

14.4.1 onder a niet van toepassing te verklaren op het perceel Zaagmuldersweg 1 

(bouwplan Zaagdam), door "parkeervoorzieningen" expliciet te noemen in de 

bestemmingsomschrijving van de bestemming Wonen en door een foutieve 

verwijzing te corrigeren, de zienswijze van een bewoner van de Henk 

Cornelisstraat deels over te nemen door de binnenplanse afwijkings-

bevoegdheid van artikel 14.4.1 onder b niet van toepassing te verklaren op de 

Piet Fransenlaan, de Henk Cornelisstraat, de Tjerk Bolhuisstraat, de Jan 

Groninger-straat en de oostzijde van de Piet de Koestraat en de zienswijzen voor 

het overige niet over te nemen; 

II. de verantwoording inzake de externe veiligheidsrisico’s voor het 

bestemmingsplan Oosterparkwijk vast te stellen; 

III. de overwegingen en motiveringen overeenkomstig het raadsvoorstel over te 

nemen en het bestem-mingsplan Oosterparkwijk, digitaal vervat in het gml-

bestand NL.IMRO.0014.BP489Oosterparkwij-vg01.gml en gebruikmakend van 

een ondergrond ontleend aan het Grootschalig Basis Bestand Groningen van 

januari 2012, gewijzigd ten opzichte van het ontwerp zoals dat ter inzage heeft 

gelegen, overeenkomstig het raadsvoorstel vast te stellen; 

IV. geen exploitatieplan vast te stellen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 28 maart 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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